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ΔΕΚΑ ΜΗΝΕΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ 

Οι κομματικοί
μετασεισμοί του
ανασχηματισμού

Σε κύκλο εσωστρέφειας βρίσκονται οι συγκυβερνώντες 

Να φτάσει η μεταρρύθμιση του οικογενειακού
δικαίου στη Βουλή με τις μικρότερες εντάσεις
επιδιώκει το Μαξίμου. Ποιο μήνυμα διαβιβά-

ζεται παρασκηνιακά στους αμφιταλαντευό-
μενους υπουργούς. Ποιοι βουλευτές είναι «κα-
τά» και ποιοι αναποφάσιστοι. Σελ. 18-19

Η ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ ΤΗΣ Ν.Δ. ΚΑΙ ΤΟ ΒΟΥΒΟ ΜΗΝΥΜΑ ΤΟΥ ΜΑΞΙΜΟΥ

Διαζύγια και συνοικέσια πριν από τον γάμο

ΕΠΙΘΕΣΕΙΣ ΧΟΥΘΙ ΣΤΗΝ ΕΡΥΘΡΑ ΘΑΛΑΣΣΑ

Ερχεται κύμα αυξήσεων τιμών
Στελέχη επιχειρήσεων δεν κρύβουν τις ανησυχίες τους

Αποφυγή των χειρότερων 
Πολλά από τα κακώς κείμενα στη δημόσια
σφαίρα στη χώρα είναι απόρροια της χαί-
νουσας πληγής που λέγεται κυπριακό πρό-
βλημα. Από το 1974 και εντεύθεν, αν όχι και
πιο πριν, το νησί είναι δέσμιο μιας ατελεύ-
τητης διελκυστίνδας, ευρισκόμενο σε δυ-
σχερή κατάσταση, αν και πλέον μοιάζει να
είναι κεκαλυμμένη. Για τη διόρθωση της
εδώ και πενήντα χρόνια στρεβλής κατάστα-
σης λοιπόν, ας πάρουμε στα σοβαρά τον διο-
ρισμό της απεσταλμένης του γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών. Γιατί, ορθώς επισημαίνει σή-
μερα στην «Κ» ο Ε/κ διαπραγματευτής Με-
νέλαος Μενελάου, πως οι συγκρούσεις που
παραμένουν σε εκκρεμότητα, κακοφορμίζουν
και οδηγούν σε χειρότερες επιπλοκές. Ας
αποφύγουμε λοιπόν τα χειρότερα.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΛΕΒΕΝΤΕΙΟ ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΜΟΥΣΕΙΟ

Η «Κ» στην Αίθουσα
της Αγγλοκρατίας

Η «Κ» ξεναγήθηκε στην ανακαινισμένη Αί-
θουσα της Αγγλοκρατίας του Λεβέντειου
Δημοτικού Μουσείου Λευκωσίας. Στη νέα
Αίθουσα εκτίθενται πολλά και ενδιαφέροντα
αντικείμενα από την εποχή της Αγγλοκρα-
τίας. Τέχνες, σελ. 1

Η ΡΑΒΔΟΣ ΚΑΙ ΤΟ ΣΚΗΠΤΡΟ

Μακάριος και
βασιλική οικογένεια

Ηταν το Στέμμα ένας θεσμός που γοήτευε
τον Μακάριο ή το εφαλτήριό του στην ελ-
ληνική πολιτική ζωή; Τι θαύμασε η Φρει-
δερίκη στον Κύπριο ιεράρχη και τι προκάλεσε
τον ισχυρό δεσμό μεταξύ του και του τέως
βασιλιά Κωνσταντίνου; Σελ. 10

Η κρίση που προκάλεσε η παρα-
τεταμένη φημολογία του ανασχη-
ματισμού δεν επηρέασε μόνο την
εικόνα του προέδρου. Εντονες
ήταν οι προεκτάσεις στα κόμματα
με τα οποία συγκυβερνά. Ο πρό-
εδρος της ΔΗΠΑ Μάριος Καρογιάν
δεν έκρυψε τον εκνευρισμό του

στις δημόσιες τοποθετήσεις του,
ενώ ένας έντονος διάλογος εκτυ-
λίχθηκε μεταξύ τους για την α-
ντικατάσταση του υπουργού Γε-
ωργίας. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
φαίνεται εμφανώς ενισχυμένος
από το μοίρασμα της πίτας, ωστόσο
εσωστρέφεια και γκρίνια επικρατεί

εντός του ΔΗΚΟ. Και για τον τρόπο
που έγιναν οι αλλαγές αλλά και
για το ποιοι τελικώς επιλέχθηκαν.
Η νέα κατάσταση πραγμάτων όπως
και το παρασκήνιο που εκτυλίχ-
θηκε καταδεικνύει πως η συμμαχία
Χριστοδουλίδη και Ενδιάμεσου
δεν θα είναι τόσο εύκολη. Σελ. 6

Αναστάτωση επικρατεί στην κυ-
πριακή αγορά από τις επιπτώσεις
των επιθέσεων Χούθι στις τιμές
των προϊόντων και των υπηρε-
σιών. Ηδη έγιναν αισθητές κάποιες

αυξήσεις στις τιμές λόγω της εκτό-
ξευσης του κόστους μεταφοράς
των εμπορευματοκιβωτίων. Στε-
λέχη εταιρειών με δηλώσεις στην
«Κ» εξέφρασαν ανησυχία για πρό-

σθετες αυξήσεις, λόγω των τιμών
του πετρελαίου. Τόνιζαν ωστόσο
ότι οι όποιες αυξήσεις θα εξαρτη-
θούν από τη διάρκεια της νέας
κρίσης. Οικονομική, σελ. 5

Διπλό παιχνίδι Ε.Ε. για Κυπριακό
Οι Βρυξέλλες ασκούν πιέσεις προς τη Λευκωσία για ΜΟΕ

Η Ευρωπαϊκή Ενωση στηρίζει τις
προσπάθειες που αναμένεται να
καταβάλει η απεσταλμένη του γ.γ.
Μαρία Ανχελα Ολγκίν Κουεγιάρ,
με στόχο την επανεκκίνηση της
διαδικασίας επίλυσης του Κυπρια-
κού, δρομολογώντας και συνθήκες

προώθησης της ευρωτουρκικής
ατζέντας. Η Ε.Ε. εμφανίζεται έτοι-
μη να στηρίξει, «στο μέτρο των
δικών της δυνατοτήτων», την προ-
σπάθεια Κουεγιάρ και θεωρεί ότι
ένα σημαντικό εργαλείο είναι η
δημοσιοποίηση των ΜΟΕ της Λευ-

κωσίας για την τουρκοκυπριακή
κοινότητα. Μετά τον διορισμό της
προσωπικής απεσταλμένης του
γ.γ. στο Κυπριακό η Λευκωσία
προσδοκά στον διορισμό και μιας
ισχυρής πολιτικής προσωπικότη-
τας από την Ε.E. Σελ. 3

Η σιιτική οργάνωση Χούθι της Υεμένης από την έναρξη του πολέμου στη Γάζα επιδίωξε ό,τι όλοι οι υπόλοιποι
απεύχονταν: την εξάπλωση του μετώπου. Το αποτέλεσμα της ανάληψης δράσης εκ μέρους των ΗΠΑ ήταν να εκτο-
ξευθούν οι τιμές του πετρελαίου και να επιλέξουν κι άλλες ναυτιλιακές εταιρείες να αποφύγουν τα τάνκερ τους την
Ερυθρά για λόγους ασφαλείας, κάτι που αποδεικνύει πόσο ρηξικέλευθη ήταν η αμερικανική απόφαση. Σελ. 20

ΜΕΝΕΛΑΟΣ ΜΕΝΕΛΑΟΥ

Κακοφορμίζουν
οι συγκρούσεις 
σε εκκρεμότητα 

«Δεν τίθεται θέμα εξεύρεσης κοινού εδάφους μεταξύ
ομοσπονδίας και δύο κρατών» δηλώνει ο Μενέλαος
Μενελάου. Αναφέρει ότι ο διορισμός απεσταλμένου
αποτελεί σημαντικό βήμα, ωστόσο δεν είμαστε
ακόμα σε σημείο διάρρηξης του αδιεξόδου. Σελ. 5

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΡΟΥΝΤΖΟΣ

Θα είμαι ανεξάρτητος
υποψήφιος για 

τον Δήμο Λευκωσίας
«Θα είμαι υποψήφιος για τη Δημαρχία Λευκωσίας»,
δηλώνει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο δικηγόρος
Χαράλαμπος Προύντζος και τονίζει ότι η υποψη-
φιότητά του είναι ανεξάρτητη και δεν είναι υπό
την αίρεση οποιουδήποτε κόμματος. Σελ. 7 

ΝΙΚΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ

Δεν γίνεται 
να αγοράζουμε όπλα

μόνο από το ράφι
Το σχέδιο για την επανεκκίνηση της ελληνικής
αμυντικής βιομηχανίας παρουσιάζει στην «Κ» ο
υπουργός Εθνικής Αμυνας. Μιλάει επίσης για την
προμήθεια των F-35, τις ανάγκες του στόλου και
της αεροπορίας. Σελ. 16
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΥΣΤΗΡΟΣ ΝΟΜΟΣ: Ο υπουργός της Δικαιοσύνης κ. Βεϋνάλντυ κα-
τήρτισεν οριστικώς τα νομοσχέδια τα συμπληρούντα την ποινικήν
νομοθεσίαν εις τα ζητήματα της δυσφημήσεως διά του Τύπου και
της εκμεταλλεύσεως των επιρροών. Το πρώτον νομοσχέδιον προ-

βλέπει την παραπομπήν εις
το Πλημμελειοδικείον των
αδικημάτων του Τύπου των
αφορώντων κυρίως ύβρεις ή
δυσφημήσεις εναντίον των
μελών του Κοινοβουλίου. Πά-
σα δημοσίευσις ψευδών ή
κακοπίστων ειδήσεων ή πα-
ραποιημένων εγγράφων απο-
διδομένων ψευδώς εις τρίτα

πρόσωπα θα τιμωρήται με φυλάκισιν από ενός μηνός μέχρις ενός
έτους και με πρόστιμον πεντήκοντα έως χιλίων φράγκων. Το δεύτε-
ρον νομοσχέδιον αποβλέπει εις το να επιβάλλη την ιδίαν τιμωρίαν
εις τους δωροδοκούντας και τους δωροδοκουμένους και γενικώς εις
τους κάμνοντας κατάχρησιν της θέσεώς των.
ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝ: Αγγέλλεται εκ Μόσχας ότι, κατά πληροφορίας εξ
Ελιγκφορς, παρατηρείται τόσον εις την Φινλανδίαν όσον και εις τας
λοιπάς Βαλτικάς χώρας εξαιρετικόν ενδιαφέρον εκ μέρους των ια-
πωνικών στρατιωτικών κύκλων. Το ενδιαφέρον τούτο εξηγείται λόγω
της γειτνιάσεως των χωρών τούτων προς την σοβιετικήν Ρωσσίαν.
Ούτως, Ιάπωνες αξιωματικοί περιτρέχουν τας Βαλτικάς και τας Σκαν-
διναϊκάς χώρας. Εις λοχαγός του γενικού ιαπωνικού επιτελείου αφί-
κετο εις Εσθονίαν, ενώ εις ταγματάρχης ευρίσκεται εις Ελιγκφορς.
ΠΑΡΕΞΗΓΗΣΙΣ: Οι φίλοι των ηρωΐδων της οθόνης ανησύχησαν χθες
σοβαρώς όταν είδον εις πρωϊνήν εφημερίδα ότι η γνωστοτάτη ηθο-
ποιός του γαλλικού κινηματογράφου Μεγκ Λεμοννιέ συγκατελέγετο
μεταξύ των θυμάτων ενός σωματεμπόρου εκ Πατρών. Διά την φωτο-
γραφίαν τουλάχιστον της ηθοποιού ουδεμία ήτο δυνατόν να απομεί-
νη αμφιβολία. Αμφιβολίαι μόνον και πολλαί, διετυπώθησαν διά την
ευσυνειδησίαν μετά της οποίας ο αρμόδιος επί των τσιγκογραφιών
της συναδέλφου εκλέγει εκ του σχετικού αρχείου τα θύματα των
διαφόρων σωματεμπόρων από τους οποίους βρίθουν αι σελίδες της
εφημερίδος.
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
14.1.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Τι class, τι φινέτσα!» ομοφώνησε
το καρέ, καθώς παρακολουθούσε
άναυδο την τελετή παράδοσης του
υπουργείου Υγείας. «Και τι θράσος!
Η Χριστίνα δίνει ρέστα» σχολίασε η
Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον και η
Ευγενία η Καλαμαρού υπερθεμάτι-
σε λέγοντας: «Η Χριστίνα τα σπάει».
Τον ελαφρολαϊκό τόνο έδωσε η αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσα Κυριακού: «Οι κυβερνήσεις πέ-
φτουνε μα η Χριστίνα μένει» μουρ-
μούρισε προβληματισμένη. «Ποτά!»
αναφώνησαν οι κυρίες και η Ρωσίδα
σέρβιρε τα gin and tonic, ενώ η Χρι-
στίνα Γιαννάκη έδινε ένα αληθινό
ρεσιτάλ μπροστά στις κάμερες.

Εν αρχή ην το styling με τα πολιτικά
μηνύματα. Η γενική διευθύντρια
του υπουργείου Υγείας έκανε μια
royal εμφάνιση με εμφανείς επιρ-
ροές από το iconic look της μακαρί-
τισσας Βασίλισσας Ελισάβετ. Εκτός
από το καπέλο, τα υπόλοιπα ήταν
κόπια: το μπλε χρώμα του outfit, οι
πέρλες, η καρφίτσα, η αγέρωχη
κουπ –σήμα κατατεθέν του απαρά-
μιλλου στιλ της, όλα όσα συνηγο-
ρούσαν στην αποτύπωση του κεν-
τρικού επικοινωνιακού μηνύματος:
Να σέβεστε! Σαν να έπαιρνε το βα-
θύ κράτος τη ρεβάνς.

«Το υπουργείο είναι ένα μελίσσι»
είπε η Χριστίνα Γιαννάκη στο απο-
σβολωμένο κοινό της και δεν χρει-
άστηκε να διευκρινίσει βεβαίως
ποια είναι η βασίλισσα. Μετά από το
φάγωμα της Πόπης Κανάρη άλλω-
στε, οι ιθαγενείς εμπεδώσαμε
«ποιος κυβερνά αυτόν τον τόπο»,
επομένως να ευχηθούμε καλή τύχη
στον Μιχάλη Δαμιανού και καλή δύ-
ναμη για ν’ αντέξει τις διδαχές της
κυρίας διευθύντριας με το προτετα-
μένο δάκτυλο.

Το inside joke πάντως την τελευ-
ταία εβδομάδα στην αστική Λευκω-
σία ήταν αυτό που είπε η Ιουλία:
«Αν είχε χιούμορ η Πόπη θα έκανε
την τελευταία της ομιλία στα αγγλι-

κά». Και διά του λόγου το αληθές
επεξήγησε τι εννοούσε με ένα πι-
κάντικο λογοπαίγνιο ομόηχων λέξε-
ων όπως π.χ. η… παραλία. Οι κυρίες
γέλασαν κι αφού πρώτα ευχήθηκαν
μια ειρηνική χρονιά με υγεία, πέρα-
σαν στην παραπολιτική ανάλυση
του πιο καυτού γεγονότος της επι-
καιρότητας: του σαρωτικού ανασχη-
ματισμού του πιο μικρού σε διάρ-
κεια Υπουργικού Συμβουλίου στην
ιστορία της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. «Αν για τον Χατζηγιάννη ισχύει
το “καλά εσύ έφυγες νωρίς” για τον
Χατζηζαχαρία ισχύει το ίδιο αλλά
με την “ουρά”: πριν προλάβει ο
προέδρος να σε ξεφτιλίσει εντε-
λώς» σχολίασε η χήρα.

Λέχθηκαν πολλά και ιδιαιτέρως νό-
στιμα στο καρέ για το έπος του ανα-
σχηματισμού –«Το Μπεν Χουρ της
διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη»
όπως χαρακτηριστικά είπε η Ιουλία.
Μια αυτοκαταστροφική ιστορία, η
οποία ξεκίνησε τον κατηφορικό της
δρόμο παραμονή της Πρωτοχρο-
νιάς και εν συνεχεία έπεσε σαν χιο-
νοστιβάδα επάνω στα κυβερνητικά
κεφάλια. Ακόμα κι έτσι, τα πράγμα-
τα φαίνονταν απλά με αναμενόμε-
νες δηλώσεις, όπως του Γιωργάλλα
(«Θα μιλήσω την κατάλληλη στιγ-
μή») ή της Κανάρη (« Ό,τι έχω να πω
θα το πω στην παράδοση του
υπουργείου»), οπότε θα κάναμε φι-
νάλε με το άσμα ασμάτων της Άν-

τζελα: «Θα μιλήσω όταν πρέπει να
μιλήσω» (respect). Πλην όμως η
κοινή πολιτική λογική λογάριασε
χωρίς τον διευθυντή του Γραφείου
Τύπου της προεδρίας. «Ο πρόεδρος
θεωρεί ότι το έργο που έχει παραχ-
θεί από αυτούς που φεύγουν είναι
τεράστιο» δήλωσε ο πληθωρικός
Βίκτωρας και τους κούφανε όλους.

Με στιλιστικά μηνύματα άρχισε η
πολιτική συζήτηση για τον ανασχη-
ματισμό στο καρέ και με ανάλογης
βαρύτητας εμβριθή ανάλυση ολο-
κληρώθηκε. «Η λεγόμενη οικογε-
νειακή φωτογραφία του πρώτου
Υπουργικού του Νίκου Χριστοδουλί-
δη χαρακτηριζόταν αν μη τι άλλο

από αισιοδοξία: ο πρόεδρος πόζα-
ρε ξυρισμένος, φωτογενής και λαμ-
περός, ο σταρ Χατζηγιάννης στεκό-
ταν στην πρώτη γραμμή ακόμα πιο
λαμπερός και οι περισσότερες κυ-
ρίες επέλεξαν το εκτυφλωτικό λευ-
κό για να κάνουν ποδαρικό στην κυ-
βέρνηση. Το ακριβώς αντίθετο δη-
λαδή με την εικόνα του ανασχημα-
τισμένου Υπουργικού όπου κυριάρ-
χησε συντριπτικά το μαύρο με ό,τι
μπορεί να σημαίνει αυτό» είπε η
Ιουλία.

Το θέμα του ανασχηματισμού είχε
πλέον εξαντληθεί, έτσι οι κυρίες
πέρασαν στη διεθνή επικαιρότητα.
Η απόφαση του Εμανουέλ Μακρόν

να διορίσει ως νέο πρωθυπουργό
της Γαλλίας τον μόλις 34 ετών Γκαμ-
πριέλ Αττάλ δεν έμεινε φυσικά
ασχολίαστη από την υπέργηρη ομή-
γυρη. «Και αυτή η νίκη ανήκει στο
ΔΗΚΟ» διακήρυξε με πάθος η άρτι
αφιχθείσα Ρενέ Κυπαρίσσι, αιφνι-
διάζοντας το καρέ. «Τουτέστιν;»
αναρωτήθηκε η Καλαμαρού. «Θυ-
μηθείτε την υποψηφιότητα του Νι-
κόλα στις προεδρικές εκλογές του
2018 όπου τα επιτελικά του στελέ-
χη, Αναστασία και Χρύσης, αυτοτρο-
λάρονταν με το hashtag #kopellou-
thkia. Ιδού λοιπόν, πέντε χρόνια αρ-
γότερα, που ένα κοπελλούδι ανα-
λαμβάνει τα ηνία μιας μεγάλης χώ-
ρας!». «Chapeau, Νικόλας 2018» εί-
πε η Ιουλία και ένευσε στη Σβετλά-
να Αλεξάντροβα να τους σερβίρει
τον επόμενο γύρο κοκτέιλ. 

Έπειτα από τόση κουβέντα τα είχαν
σχολιάσει όλα. Και τα δάκρυα συγ-
κίνησης της Μαρίας Παναγιώτου
ενώ παραλάμβανε το Γεωργίας και
τη ζοχάδα της Άννας Προκοπίου
ενώ παρέδιδε το Δικαιοσύνης και
την είδηση ότι ο νεαρός Γκαμπριέλ
Αττάλ είναι ορθόδοξος με ελληνι-
κές ρίζες. «Ξεχάσαμε κάτι κοπέ-
λες;» ρώτησε κουρασμένα η οικο-
δέσποινα. «Α ναι, κάτι, λίγο παλιό
ίσως, που δεν μπορούμε όμως να
αφήσουμε ασχολίαστο» απάντησε
η Κουλλίτσα και τους έδειξε βίντεο
με τον γενικό εισαγγελέα Γιώργο
Σαββίδη να διασκεδάζει στα μπου-
ζούκια με αυτόν που τον διόρισε:
τον Νίκο Αναστασιάδη, τον οποίο
οφείλει να διερευνήσει για τις κα-
τηγορίες περί διαφθοράς.

Οι κυρίες παρακολουθούσαν σιω-
πηλές και αμήχανες το γλέντι στο
νυχτερινό μαγαζί όπου τραγουδάει
η Νατάσα Θεοδωρίδου. «This is Cy-
prus» φώναξε η Ρωσίδα από το μέ-
σα δωμάτιο κι έβαλε στη διαπασών
το «τραβάω λοιπόν σ’ όλα μια κόκκι-
νη γραμμή».

Να σέβεστε!

stavros.christodoulou@gmail.com

Η Βασίλισσα Ελισάβετ αποτέλεσε στιλιστική πηγή έμπνευσης για τη συμπατριώτισσα μας Queen Christina, η οποία έδωσε αληθινό ρεσιτάλ
μπροστά στις κάμερες.

Το τεράστιο έργο που δεν το χωρούν οι τόποι 
«Ηγούμαι μιας καινοτόμας κυβέρνη-
σης που έχει ξεκάθαρο πλάνο…»
διάβασα σε ένα λογαριασμό στο Χ
με την ονομασία President of the Re-
public of Cyprus. Κοίταξα με σιγου-
ριά τον λογαριασμό θεωρώντας πως
είναι troll. Μετά από λίγα λεπτά
αμηχανίας συνειδητοποίησα πως εί-
ναι ο επίσημος λογαριασμός του ξε-
κάθαρου μικρού συνταξιούχου Νί-
κου. Κάποιος να του πάρει το κινητό
από το χέρι θα συμβούλευα. Ούτε ο
Elon Musk υπό την επήρεια ναρκω-
τικών δεν γράφει τέτοια ποστ. Και-
νοτόμα στις πολιτικές γκάφες είναι
ξεκάθαρα πάντως η κυβέρνηση και
ο ίδιος ειδικά. 

«Το έργο που έχει ήδη επιτευχθεί
στην Παιδεία, στο Μεταναστευτικό,
στην Οικονομία, στην Εργασία, με
κάνει ακόμη πιο αισιόδοξο για τα
αποτελέσματα που θα δείτε στη συ-
νέχεια». Αυτά δήλωσε μεταξύ άλ-
λων σε ανάρτησή του ο πρόεδρος.
Αν το ξαναδιαβάσετε προσεκτικά θα
διαπιστώσετε πως δεν υπάρχουν
αναφορές στους Τομείς Υγείας, Γε-
ωργίας, Δικαιοσύνης ή Άμυνας. Κοί-
τα σατανική σύμπτωση.

Ο Βίκτωρας –από το Victory, δηλα-
δή Νίκη– μας τόνισε όμως ότι το έρ-
γο αυτών που φεύγουν ήταν τερά-
στιο. Καλά, αφού οι άνθρωποι έχουν
παραγάγει τεράστιο έργο, τότε γιατί
τους διώξατε; Μήπως η παραγωγή
τους ήταν μεγαλύτερη από αυτή που
θα μπορούσατε να αποθηκεύσετε,
ένα πρόβλημα δηλαδή παρόμοιο με

αυτό που έχει η ΑΗΚ με τα φωτο-
βολταϊκά;

«Οι πρώτες χώρες που έσπευσαν
να χαιρετίσουν το διορισμό Θεολό-
γου στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
ήταν το Ιράν και η Σαουδική Αρα-
βία». Αυτό και διάφορα άλλα σαρκα-
στικά σχόλια διάβασα στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης σχετικά με την
ιδιότητα του νέου υπουργού. Πέραν
της πλάκας, ο άνθρωπος είναι και
νομικός και σίγουρα δεν είναι δικη-
γόρος του… Διαβόλου. Ας του ευχη-
θούμε θεία φώτιση, θα τη χρει-
αστεί. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι ο νέος

υπουργός Δικαιοσύνης, εκτός από
νομικός και θεολόγος, είναι και
γραμματέας σε γραφείο Τελετών
στη Λεμεσό και εξ απορρήτων του
Αθανάσιου. Όπως πληροφορηθήκα-
με, το συγκεκριμένο γραφείο κηδει-
ών πετάει, εξυπηρετεί καθημερινώς
πολλούς συμπατριώτες μας που εγ-
καταλείπουν τον μάταιο ετούτο κό-
σμο και από τους αποδημήσαντες
ποτέ κανένας δεν είχε παράπονο. 

Φίλος που θα ήθελε μια ακόμη πιο…
χριστιανική διακυβέρνηση μου είπε
με παράπονο πως η πιο σοφή κίνηση
στον ανασχηματισμό θα ήταν ο διορι-
σμός του Μόρφου Νεόφυτου στο
υπουργείο Παιδείας. Έκανα το λάθος

να του απαντήσω και κάπου εκεί ο
φίλος μου έγινε πρώην φίλος μου. 

Στο ρεκόρ Γκίνες έχει μπει ο ασπα-
σμός μεταξύ Κανάρη και Γιαννάκη
κατά την παράδοση του υπουργείου
Υγείας. Η απόσταση που μετρήθηκε
από το μάγουλο εκάστης κατά τη
στιγμή του φιλιού ήταν 33 cm. Διότι
ναι μεν ο Ιούδας φιλούσε υπέροχα
αλλά στη σημερινή εποχή –και εξαι-
τίας της έξαρσης του κορωνοϊού– εί-
ναι καλό να τηρούνται οι αποστάσεις. 

Ορθόδοξος και με ελληνικές ρίζες
φέρεται να είναι ο νέος –και ο πρώ-
τος openly gay– πρωθυπουργός της
Γαλλίας Γκαμπριέλ Αττάλ. Το έψαξα
το θέμα και στην πραγματικότητα το
παιδί έχει ρίζες κυπριακές: Κατάγε-
ται από τους Τρούλλους, όπου ο πα-
τέρας του ήταν δεξιός ψάλτης –που
μετέπειτα έγινε ακροδεξιός ψάλ-
της– και το αυθεντικό του όνομα εί-
ναι Γαβρίλης Ατταλίδης.

Μοναδικός μας στόχος να υλοποι-
ήσουμε όσα υποσχεθήκαμε στον κυ-
πριακό λαό, λέει ο πρόεδρος. Η αλή-
θεια είναι ότι, όσον αφορά τουλάχι-
στον τη σατιρική αρθρογραφία, μας
έχετε δώσει πολύ περισσότερα από
όσα μπορούσαμε να φανταστούμε.
Έχουμε σχεδόν ξεχάσει τον Νίκαρο
και τον Φούλη που κάποτε πρωταγω-
νιστούσαν σε αυτού του είδους τις
στήλες. Και με τον Μαυρογιάννη
πρόεδρο πιστεύω θα πλήτταμε μέχρι
θανάτου. Ο Ονασαγόρας είναι ευ-
γνώμων και σε ευχαριστεί, Νίκο μου.

Επρεπε να φύγουν, διότι έκαναν τεράστιο έργο και δεν είχαμε χώ-
ρο να το αποθηκεύσουμε.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡIΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟYΚΑ

«Είναι, συνεπώς, σωστό να παραιτηθώ»

Ε γραφα στο προηγούμενο άρ-
θρο μου («Πώς υπονομεύεται
το κύρος των θεσμών», «Κα-

θημερινή», 7/1/24) ότι, με βάση το
πόρισμα των ελεγκτών της Ανε-
ξάρτητης Αρχής κατά της Διαφθο-
ράς και ανακοινώσεις της Ελεγκτι-
κής Υπηρεσίας, ο βοηθός γενικός
εισαγγελέας κ. Σάββας Αγγελίδης,
αποφασίζοντας την αναστολή ποι-
νικής δίωξης κατηγορουμένου,
αγνόησε την καταφανή σύγκρουση
συμφέροντος που εν προκειμένω
είχε (ο κατηγορούμενος ήταν πρώην
πελάτης του στο δικηγορικό γρα-
φείο που εργαζόταν και νυν πελάτης
τού πρώην δικηγορικού γραφείου
του, στο οποίο εργάζεται η σύζυγός
του). Τι συμβαίνει σε θεσμικά ώριμες
χώρες όταν υπάρχουν αποδείξεις,
ή ακόμη και υποψίες, για σύγκρου-
ση συμφέροντος στη λήψη απο-
φάσεων ενός δημόσιου αξιωματού-
χου; Ιδού τρία παραδείγματα.

Πρώτο παράδειγμα. Το 2015, ο
επικεφαλής της Υπηρεσίας Δικα-
στικής Επιτήρησης (ChiefProbation
Officer) του Ηνωμένου Βασιλείου
κ. Πολ Μακντάουελ παραιτήθηκε
από το αξίωμά του (με αμοιβή

135.000 στερλίνες ετησίως) όταν
αποκαλύφθηκε ότι εταιρεία της συ-
ζύγου του κέρδισε συμβόλαια για
έργα που έτρεχε η υπηρεσία του.
Στην επιστολή παραιτήσεώς του,
ο κ. Μακντάουελ, έγραψε, μεταξύ
άλλων: «Είναι επιτακτική ανάγκη
η Υπηρεσία και να είναι ανεξάρτητη
και να φαίνεται ότι είναι. Παρά το
ότι έχουμε λάβει μέτρα για τη δια-
χείριση τυχόν σύγκρουσης συμφε-
ρόντων και εκτελούσα πάντοτε τα
καθήκοντά μου χωρίς φόβο ή εύνοια,
είναι σαφές ότι η αντίληψη (perce-
ption) περί σύγκρουσης συμφέρον-
τος αναφορικά με τη θέση μου πα-
ραμένει. Είναι, συνεπώς, σωστό να
παραιτηθώ» («Guardian», 2/2/2015).

Δεύτερο παράδειγμα. Πέρυσι, ο
κ. Ρίτσαρντ Σαρπ παραιτήθηκε από
τη θέση του προέδρου του BBC,
όταν διαπιστώθηκε ότι παραβίασε
τους κανόνες για τον διορισμό σε
δημόσιους διορισμούς. Έρευνα του
επιτρόπου για Δημόσιους Διορι-
σμούς κατέληξε στο συμπέρασμα
ότι ο κ. Σαρπ δεν είχε δηλώσει τη
μεσολάβησή του να δοθεί προσω-
πική εγγύηση δανείου ύψους
800.000 στερλινών από γνωστό του

στον τότε πρωθυπουργό Μπόρις
Τζόνσον. O κ. Σαρπ δήλωσε ότι δεν
είχε συνειδητοποιήσει ότι έπρεπε
να δηλώσει τη μεσολάβησή του κα-
τά τη διαδικασία πρόσληψης. «Η
παραβίαση ήταν ακούσια», είπε.

Ο επίτροπος αποφάνθηκε ότι,
ανεξαρτήτως προθέσεων, μη δη-
λώνοντας την εμπλοκή του, ο κ.
Σαρπ δημιούργησε μια «δυνητική
θεωρούμενη σύγκρουση συμφε-
ρόντων». Η έρευνά του διαπίστωσε
ότι ο κ. Τζόνσον είχε εγκρίνει προ-
σωπικά τον διορισμό του κ. Σαρπ,
«ενώ τα άτομα που διεξήγαγαν την
υποτιθέμενη ανεξάρτητη διαδικα-
σία πρόσληψης για τη θέση είχαν
ήδη ενημερωθεί ότι ο Σαρπ ήταν
ο μόνος υποψήφιος που θα υπο-
στήριζε η κυβέρνηση» («Guardian»,
28/4/23). Η έρευνα του επιτρόπου
αναφέρει επίσης ότι άλλοι υποψή-
φιοι για τη θέση του προέδρου απο-
θαρρύνθηκαν να υποβάλουν υπο-
ψηφιότητα, καθότι κυκλοφορούσε
η φήμη ότι η θέση είχε δοθεί στον
κ. Σαρπ, ο οποίος, παρεμπιπτόντως,
ήταν χορηγός του κυβερνώντος
Συντηρητικού Κόμματος.

Τρίτο παράδειγμα. O ανακριτής

στην υπόθεση του σκανδάλου Qa-
targate κ. Μισέλ Κλεζ, στο οποίο
φέρονται αναμεμειγμένοι ευρω-
βουλευτές (μεταξύ των οποίων και
η Ελληνίδα κ. Εύα Καϊλή), παραι-
τήθηκε από την υπόθεση, μετά
από καταγγελία συνηγόρου τού
ύποπτου ευρωβουλευτή κ. Μαρκ
Ταραμπέλα. Η καταγγελία αφορού-
σε στο γεγονός ότι ο γιος τού κ.
Κλεζ και ο γιος τής ευρωβουλεύτριας
κ. Μαρίας Άρενα, της οποίας το
όνομα είχε αναφερθεί στο σκάν-
δαλο, χωρίς όμως να θεωρηθεί ύπο-
πτη ή να της απαγγελθούν κατη-
γορίες, είχαν συστήσει εταιρεία
και γνωρίζονταν για μακρύ χρονικό
διάστημα («Politico», 19/6/23). 

Στην ανακοίνωσή της η ομο-
σπονδιακή εισαγγελία του Βελγίου
αναφέρει: «Προκειμένου να επι-
τραπεί στο δικαστικό σύστημα να
συνεχίσει το έργο του απρόσκοπτα
και να διατηρηθεί ο απαραίτητος
διαχωρισμός μεταξύ της ιδιωτικής
και οικογενειακής ζωής και των
επαγγελματικών υποχρεώσεων, ο
ανακριτής Μισέλ Κλεζ μάς ενημέ-
ρωσε ότι αποφάσισε απόψε να απο-
συρθεί από την υπόθεση. Αυτό

συμβαίνει παρά την απουσία οποι-
ουδήποτε πραγματικού στοιχείου
που θα μπορούσε να θέσει υπό αμ-
φισβήτηση την εντιμότητα οποι-
ουδήποτε από τα εμπλεκόμενα
μέρη και το σημαντικό έργο που
έχει επιτελέσει ο ίδιος και οι ανα-
κριτές στην υπόθεση αυτή» («Κα-
θημερινή», 19/6/23). 

Αυτά συμβαίνουν στη βόρεια
Ευρώπη: σε χώρες όπου η μακρά
θεσμική παράδοση του κράτους
δικαίου έχει δημιουργήσει ένα σύ-
νολο από αυτονόητες παραδοχές
αναφορικά με τη συμπεριφορά δη-
μόσιων αξιωματούχων. Οταν, εν
προκειμένω, υπάρχει έστω και υπό-
νοια, πόσω μάλλον απόδειξη, ότι
ο αξιωματούχος έλαβε αποφάσεις
ενόσω είχε σύγκρουση συμφέρον-
τος, ο αξιωματούχος οφείλει να πα-
ραιτηθεί. Ο λόγος είναι απλός: δεν
μπορούμε να εμπιστευτούμε την
ακεραιότητα της κρίσης του. Η
απόφασή του φέρει σκιές. Δεν γνω-
ρίζουμε αν πρυτάνευσε το προσω-
πικό ή θεσμικό συμφέρον. 

Αντιθέτως, σε θεσμικά ανώριμες
χώρες, ο αξιωματούχος συνεχίζει
να ασκεί το λειτούργημά του σαν

να μη συνέβη τίποτε. Δεν διανοείται
να εκστομίσει τη φράση: «είναι,
συνεπώς, σωστό να παραιτηθώ».
Κανένας αρμόδιος δεν του τραβά
το αφτί. Ακόμα και η αρμόδια Ανε-
ξάρτητη Αρχή κατά της Διαφθοράς
αποδέχεται τις καταγέλαστα αυ-
τοεξυπηρετικές δικαιολογίες του. 

Στην ομιλία του στην τελετή
διαβεβαίωσης των νέων υπουργών,
μετά τον πρόσφατο ανασχηματι-
σμό, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
είπε, μεταξύ άλλων ηθικοπλαστικών
νουθεσιών: «Υπηρετούμε το δημό-
σιο και όχι το ιδιωτικό συμφέρον»
(«Καθημερινή», 10/1/23). Πολύ σω-
στά. Όταν, όμως, ένας αξιωματού-
χος δεν πείθει ότι όντως υπηρετεί
το δημόσιο συμφέρον, τι σας υπα-
γορεύει ο θεσμικός σας ρόλος να
κάνετε κ. πρόεδρε;

Ρητορικό το ερώτημα. Ελπίδα
δεν υπάρχει στη Λευκωσία, ίσως
στις Βρυξέλλες. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Σε διπλό ταμπλό επιχειρεί να «παί-
ξει» η Ευρωπαϊκή Ένωση, αφενός
στηρίζοντας τις προσπάθειες που
αναμένεται να καταβάλει η Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, με στόχο
την επανεκκίνηση της διαδικασίας
επίλυσης του Κυπριακού, και αφε-
τέρου δρομολογώντας συνθήκες
προώθησης της ευρωτουρκικής
ατζέντας και του νέου πλαισίου
σχέσεων που επιχειρείται να οικο-
δομηθεί μεταξύ της Ε.Ε. και της
Άγκυρας. Παράλληλα, οι Βρυξέλλες
ασκούν πιέσεις προς τη Λευκωσία
τόσο για τη δημοσιοποίηση των
Μονομερών Μέτρων Οικοδόμησης
(ΜΟΕ) της Κυπριακής Δημοκρατίας
προς την τουρκοκυπριακή κοινό-
τητα, όσο και για ενίσχυση του εμ-
πορίου μέσω της Πράσινης Γραμ-
μής, θεωρώντας ότι θα δημιουρ-
γήσουν συνθήκες ενός ευνοϊκότε-
ρου κλίματος, στο Κυπριακό. Κάτι
που εκτιμούν ότι θα διευκολύνει
και τη νέα στρατηγική Βερολίνου-
Βρυξελλών, στα ευρωτουρκικά, ενι-
σχύοντας την προοπτική παραχώ-
ρησης μιας θετικής ατζέντας προς
την Άγκυρα. 

Σύμφωνα με πληροφορίες, ενώ
γράφονταν αυτές οι γραμμές, η
προσωπική απεσταλμένη του γ.γ.
ΟΗΕ αναμενόταν να αρχίσει κύκλο
επαφών με τα ενδιαφερόμενα μέρη,
στη Νέα Υόρκη, ενώ λίγο προηγου-
μένως είχε και τηλεφωνική επικοι-
νωνία με τον ύπατο εκπρόσωπο
της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ, ο οποίος
της μετέφερε την ετοιμότητά του
να συναντηθούν στις Βρυξέλλες.
Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν
μάλιστα ότι η προσωπική απεσταλ-
μένη του γενικού γραμματέα ΟΗΕ
φέρεται να επενδύει στις κινήσεις
της Ε.Ε. για δημιουργία ενός ευ-
νοϊκότερου κλίματος στο Κυπριακό.
Κινήσεις, οι οποίες αναδεικνύουν
μεν το ενδιαφέρον των Βρυξελλών
για την επανέναρξη της διαδικασίας
επίλυσης του προβλήματος, αλλά
παράλληλα και τη σπουδή τους
για διευκόλυνση της ευρωτουρκι-
κής ατζέντας, στην οποία ποντά-
ρουν για την οικοδόμηση ενός
νέου πλαισίου σχέσεων Ε.Ε.-Άγ-
κυρας, όπως αυτό αποτυπώνεται
στην προβληματική για τη Λευ-
κωσία, έκθεση Μπορέλ/Κομισιόν.
Με μελανότερό της σημείο, το γε-

γονός ότι εξαντλείται στην επα-
νέναρξη της διαδικασίας διαπραγ-
ματεύσεων. Και αποφεύγει να δια-
συνδέσει τα δύο ζητήματα, Κυ-
πριακό και ευρωτουρκικά, στον
βαθμό που ζητάει η Λευκωσία, η
οποία δικαίως προσβλέπει σε μια
σχέση εξάρτησης της νέας ευρω-
τουρκικής προσέγγισης, με την
επίλυση του προβλήματος της Κύ-

πρου και όχι απλώς με την επανέ-
ναρξη της διαδικασίας.

Σε κάθε περίπτωση, η Ε.Ε. εμ-
φανίζεται έτοιμη να στηρίξει, «στο
μέτρο των δικών της δυνατοτήτων»,
την προσπάθεια της Μαρία Άνχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ και θεωρεί ότι
ένα σημαντικό εργαλείο προς την
κατεύθυνση δημιουργίας ευνοϊκού
κλίματος είναι η δημοσιοποίηση

των ΜΟΕ της Λευκωσίας για την
τουρκοκυπριακή κοινότητα. Όπως
είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε, η
Ε.Ε. προσβλέπει παράλληλα και
στη διεύρυνση της λίστας των επε-
ξεργασμένων μη ζωικών προϊόντων
που διοχετεύονται από τα Κατεχό-
μενα προς τις ελεύθερες περιοχές,
μέσω του Κανονισμού 866 της Πρά-
σινης Γραμμής. Σύμφωνα με άριστα

ενημερωμένη πηγή, η Κομισιόν
έχει επανειλημμένα υποδείξει προς
τη Λευκωσία ότι με βάση τον Κα-
νονισμό της Πράσινης Γραμμής, η
Κυπριακή Δημοκρατία έχει τη «νο-
μική υποχρέωση» να επιτρέψει τη
διακίνηση και διάθεση, από τα Κα-
τεχόμενα προς τις ελεύθερες πε-
ριοχές και στο σύνολο της ευρω-
παϊκής επικράτειας, «όλων των επε-

ξεργασμένων μη ζωικών προϊόντων,
χωρίς καμιά διάκριση». Άρα, υπό
αυτή την έννοια, εάν η Λευκωσία
δεν προχωρήσει στην ικανοποίηση
της εν λόγω «νομικής της υποχρέ-
ωσης», έστω και υπό ένα συγκεκα-
λυμμένο μανδύα, ΜΟΕ, τότε ενδέ-
χεται να δρομολογηθεί εναντίον
της διαδικασία επί παραβάσει (in-
fringement procedure) και να κα-
ταλήξει κατηγορούμενη, στο εδώλιο
του Δικαστηρίου της Ε.Ε.

Αλλο ένα εμπόδιο
Μετά τον διορισμό της προσω-

πικής απεσταλμένης του γ.γ. στο
Κυπριακό, Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ, η Λευκωσία προσδοκά
στον διορισμό και μιας ισχυρής
πολιτικής προσωπικότητας από
την Ε.Ε., προκειμένου να συνδράμει
τις προσπάθειες τόσο για την επα-
νέναρξη της διαδικασίας όσο και
–κυρίως– για τη λύση του προβλή-
ματος. Η προσπάθεια της Λευκω-
σίας για διορισμό προσωπικότητας
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, πέ-
ραν των εγγενών αδυναμιών της
και της έλλειψης πολιτικής βού-
λησης από σημαίνοντα κράτη-
μέλη, βρίσκεται πλέον αντιμέτωπη
και με το θεσμικό «κενό» που προ-
κάλεσε η γνωστοποίηση από τον
πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου Σαρλ Μισέλ ότι θα κατέλθει
υποψήφιος στις προσεχείς ευρωε-
κλογές. Ως αποτέλεσμα, ο προσα-
νατολισμός και το ενδιαφέρον των
κρατών-μελών, σε επίπεδο Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου, εστιάζεται επί
του παρόντος αποκλειστικά στην
πλήρωση της θέσης του προέδρου,
με ταχείες διαδικασίες, πιθανότατα
στη Σύνοδο Κορυφής του Ιουνίου,
ώστε να μην τεθεί θέμα αναπλή-
ρωσής του από τον ηγέτη της χώ-
ρας που θα ασκεί την προεδρία
της Ε.Ε. το δεύτερο εξάμηνο του
2024, δηλαδή τον εθνικιστή Ούγγρο
Βίκτορ Όρμπαν. 

Κύκλοι στις Βρυξέλλες παρέπεμ-
παν για ακόμη μία φορά στη δεδη-
λωμένη πρόθεση διορισμού προ-
σωπικότητας από την Κομισιόν
στο Κυπριακό (και όχι από το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο), σε ενδεχόμενη
επανέναρξη της διαδικασίας συ-
νομιλιών υπό την αιγίδα των Ηνω-
μένων Εθνών. Όπως δηλαδή είχε
γίνει σε ανάλογες περιπτώσεις, στο
παρελθόν. 

Ε.Ε. σε δύο ταμπλό
για Κυπριακό - Τουρκία

Πιέσεις για ε/κ ΜΟΕ - Διεύρυνση εμπορίου Πράσινης Γραμμής -
Άγκυρα και Τατάρ θέλουν αέριο, ρεύμα, νερό 

Φλερτ με ένα ενδεχόμενο αδιέξοδο
στο Κυπριακό αναπτύσσουν Άγ-
κυρα και τουρκοκυπριακή πλευρά,
θεωρώντας επωφελή για τους σχε-
διασμούς τους, μια ενδεχόμενη
απλή καταγραφή των εκ διαμέτρου
διαφορετικών θέσεων των πλευρών,
από την προσωπική απεσταλμένη
του γ.γ. ΟΗΕ, Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ, κάτι που εκτιμούν ότι
θα ανοίξει τον δρόμο για έκδοση
«πολιτικού διαζυγίου» στην Κύπρο.
Κοινοτική πηγή έλεγε στην «Κ» ότι
σε ανώτατο διπλωματικό επίπεδο,

είτε για λόγους τακτικής, είτε και
για λόγους ουσίας, η Άγκυρα εμ-
φανίζεται να μη συζητάει τίποτα,
πλην της «κυριαρχικής ισότητας»
δύο χωριστών οντοτήτων. Στο πλαί-
σιο αυτό, το τουρκικό ΥΠΕΞ φέρεται
να θεωρεί και να διαμηνύει ότι «τα
Ηνωμένα Έθνη και η απεσταλμένη
τους δεν έχουν άλλη επιλογή από
την αναγνώριση και την καταγραφή
των πραγματικοτήτων στο νησί, η
οποία αντανακλά την κυριαρχική
ισότητα των μερών» στην Κύπρο. 

Παράλληλα και για προφανείς

λόγους, η Άγκυρα φαίνεται να πα-
ραπέμπει σε συζητήσεις για «συ-
νεργασία» των δύο μερών της Κύ-
πρου, «ως ισότιμων εταίρων», στα
ζητήματα των υδρογονανθράκων,
του νερού και του ηλεκτρικού ρεύ-
ματος, όπως ακριβώς αποτυπώνον-
ται στο υπόμνημα που απέστειλε
ο Ερσίν Τατάρ προς τον γενικό
γραμματέα Αντόνιο Γκουτέρες και
έχει ενσωματωθεί στην έκθεση Κα-
λών Υπηρεσιών. Το υπόμνημα Τα-
τάρ, το οποίο δημοσίευσε η «Κ»
την περασμένη Κυριακή, δημιουρ-

γεί εικόνα δύο «αυτόνομων οντο-
τήτων», που στο πλαίσιο «καλής
γειτονίας» αποφασίζουν να συνερ-
γαστούν σε τομείς που εμπίπτουν
σε κρατικές αρμοδιότητες. Στο
πλαίσιο αυτής της λογικής, ο κ. Τα-
τάρ, σε συνεργασία με την Άγκυρα,
αξιώνει: 

• «Συνεργασία για τους πόρους
υδρογονανθράκων που ανήκουν
και στις δύο πλευρές στα ανοικτά
των ακτών του νησιού». Επί του
προκειμένου, ο Ερσίν Τατάρ επι-
σημαίνει ότι «η ασταθής περιοχή

στην οποία ζούμε υπαγορεύει να
μετατρέψουμε επειγόντως τους πό-
ρους υδρογονανθράκων των συνι-
διοκτητών μας από περιοχή δια-
μάχης σε τομέα συνεργασίας. Πι-
στεύω ότι η πρότασή μου της 1ης
Ιουλίου 2022, η οποία βρίσκεται
ακόμη στο τραπέζι, θα μας βοηθήσει
να επιτύχουμε την απαραίτητη συ-
νεργασία σε αυτό το θέμα. Εκπρο-
σωπώντας την τουρκοκυπριακή
πλευρά είμαι έτοιμος να ασχοληθώ
με αυτό το θέμα όποτε ο Ελληνο-
κύπριος ομόλογός μου είναι έτοι-

μος», σημειώνει ο Ερσίν Τατάρ.
• «Ηλεκτρική διασύνδεση με

το δίκτυο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
μέσω της Δημοκρατίας της Τουρ-
κίας».

• Αποτελεσματική χρήση της
ηλιακής ενέργειας ως μέσο μετά-
βασης προς την πράσινη ενέργεια». 

• «Διαχείριση των πόρων πόσι-
μου νερού του νησιού». 

• «Αποναρκοθέτηση του νησι-
ού».

• «Αντιμετώπιση της παράτυπης
μετανάστευσης». 

Η Αγκυρα φλερτάρει με το αδιέξοδο 

Η προσπάθεια της Λευκωσίας για διορισμό προσωπικότητας από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο βρίσκεται πλέον αντιμέτωπη και με το θεσμικό
«κενό» που προκάλεσε η γνωστοποίηση από τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ ότι θα κατέλθει υποψήφιος στις προσε-
χείς ευρωεκλογές.
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Ενας Τούρκος, δύο Αθήνες
Του ΟΖΑΪ ΣΕΝΤΙΡ

Ο διευθυντής της εφημερίδας
Μilliyet γράφει στους
αναγνώστες της «Κ»

T o σαγανάκι για πρώτη φορά στη ζωή
μου το δοκίμασα την παραμονή της
Πρωτοχρονιάς του 1990. Ισως λόγω

της ανωριμότητας της νιότης, τότε δεν
μπορούσα να σκεφτώ να κρατήσω το όνομά
του στο μυαλό μου. Χρόνια αργότερα, στη
Θεσσαλονίκη, στο δείπνο με τον δήμαρχο
Γιάννη Μπουτάρη, ξαναδοκίμασα αυτή
τη γεύση, αυτή τη φορά απομνημόνευσα
αμέσως το όνομά της. Εκτοτε, όπου κι αν
πήγαινα, στην Πάτμο, στην Τορώνη, στα
Δίκελλα, στην Ασπροβάλτα, το σαγανάκι
δεν έλειπε ποτέ από το τραπέζι μου.

Δυστυχώς, αυτός ο κανόνας παραβιά-
στηκε τον Δεκέμβριο του 2023. Μετά το
δεύτερο Ακαδημαϊκό και Δημοσιογραφικό
Φόρουμ Ελλάδας - Τουρκίας, στο εστια-
τόριο το οποίο πήγαμε, ζήτησα σαγανάκι.
Ο φίλος που εξυπηρετούσε το τραπέζι
μού πρότεινε μοτσαρέλα. Στο τέλος της
βραδιάς ζήτησα ελληνικό καφέ, αλλά μου
είπαν ότι υπήρχε μόνο εσπρέσο. Εμεινα
λίγο έκπληκτος, αλλά περισσότερο λυπη-
μένος. Δεν είναι περίεργο που πόλεις με
ιστορία μερικών μόνο αιώνων αλλάζουν
πολιτισμό και επηρεάζονται από τον άνεμο
της παγκοσμιοποίησης, αλλά εδώ μιλάμε
για την Αθήνα. Σε έναν κόσμο όπου η
Βαρκελώνη και η Ρώμη διατηρούν τον
πολιτισμό τους, χρειάζεται να αλλάξει
τόσο πολύ η Αθήνα;

Η αλλαγή είναι μια σημαντική έννοια,
ο χρόνος όλους μάς αλλάζει λίγο... Το 1989
έγραφα ρομαντικές προτάσεις, όπως ότι
τα αποδημητικά πουλιά δεν γνωρίζουν
την υφαλοκρηπίδα και οι άνθρωποι δεν
πρέπει να είναι σκλάβοι των συνόρων
που δημιουργούν. Εκείνος ο νεανικός ρο-
μαντισμός έμεινε πίσω, σήμερα είμαι 54

χρόνων, σε μια πιο λογική μου φάση
μπορώ να πω ότι τα ψάρια που περιφέ-
ρονται στο Αιγαίο δεν γνωρίζουν από θα-
λάσσια δικαιοδοσία. Σήμερα ένα νέο πα-
ράθυρο ευκαιρίας άνοιξε μπροστά μας.

Αν μπορούμε να μάθουμε να μοιραζό-
μαστε αντί να χωρίζουμε, θα επωφελη-
θούμε και οι δύο από αυτό. Οσο εμείς θα
κερδίζουμε, θα χάνουν οι χώρες που εμ-
πορεύονται όπλα, οι ευκαιριακές πρω-
τεύουσες που προσπαθούν να εδραιωθούν
στη γεωγραφία μας και όσοι χτίζουν την
προσωπική τους καριέρα στην πολιτική
με την εχθρότητα. Φυσικά δεν θα είναι
εύκολο, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε

ακόμη για τον αριθμό των θεμάτων στα
οποία διαφωνούμε, αλλά καταφέραμε να
αλλάξουμε τη στάση των χεριών μας από
τη λειτουργία γροθιών σε λειτουργία χει-
ραψίας και αρχίσαμε να νοιαζόμαστε, να
ακούμε και όχι μόνο να μιλάμε. Τα πιο
δύσκολα βήματα που κάνει ένας άνθρωπος
σε όλη του τη ζωή είναι τα παιδικά βήματα,
έπειτα από τα οποία κάθε βήμα γίνεται
πιο εύκολο...

Το να σκέφτεσαι διαφορετικά και να
έχεις διαφορετικές πεποιθήσεις δεν απο-
τελεί εμπόδιο στην εξυπηρέτηση του ίδιου
σκοπού. Δύο από τους αγαπημένους μου
καλλιτέχνες, ο Χατζιδάκις και ο Θεοδω-
ράκης, είχαν αντίθετες απόψεις για τη
ζωή, αλλά και οι δύο ανέβασαν την ελλη-

νική μουσική στην κορυφή. Ηταν άνθρω-
ποι που σέβονταν πολύ ο ένας τον άλλον
και μιλούσαν προσεκτικά ο ένας για τον
άλλον. Και οι χώρες μας μπορούν να κά-
νουν το ίδιο. Τα τραγούδια του Θεοδωράκη,
του οποίου η μητέρα ήταν από το Τσεσμέ
και ο πατέρας του από τη Χίο, τραγουδι-
ούνται με την ίδια ειλικρίνεια και στις
δύο πλευρές του Αιγαίου, αυτός είναι ο
κοινός μας πλούτος. Τα σημεία που δια-
σταυρώνονται οι ζωές μας δεν είναι απλώς
τραγούδια, τζατζίκι ή μπακλαβάς.

Ο τουρκικός και ο ελληνικός λαός υπέ-
φεραν πολύ από στρατιωτικά πραξικο-
πήματα και τις κυβερνήσεις που υποστη-
ρίχθηκαν από τον στρατό, και πλήρωσαν
βαρύ τίμημα για αυτόν τον σκοπό. Το χέρι
ήταν πάντα το ίδιο πίσω και από τα δικά
μας και από τα δικά σας πραξικοπήματα.
Αυτό πρέπει να μας λέει πολλά. Επειδή
δίνω σημασία στη σχέση φιλίας που έχουμε
δημιουργήσει με τον Αλέξη Παπαχελά
και την «Καθημερινή», ως φιλοξενούμενος
αρθρογράφος δεν θα μακρηγορήσω: Από
τις δικές μας ακτές ακούσαμε το τραγούδι
«Ben seni sevdugumu tüm dünyaya bil-
dirdim» (μτφρ.: Σε όλο τον κόσμο είπα
ότι σ’ αγαπώ) που μετέδωσε η ΕΡΤ το πρωί
της 8ης Φεβρουαρίου και το παρακολου-
θήσαμε πολλές φορές δακρυσμένοι, μέσα
στον πόνο εκείνων των ημερών. Ενώ ο
δικός μας πόνος συνεχιζόταν, στεναχω-
ρηθήκαμε για τους Ελληνες πολίτες που
έχασαν τη ζωή τους στο σιδηροδρομικό
δυστύχημα της 1ης Μαρτίου και καταλά-
βαμε ο ένας τον άλλον καλύτερα.

Είμαστε άνθρωποι και στις δύο πλευρές
του Αιγαίου που ξέρουν να βλέπουν τη
ζωή και με τα συναισθήματά τους, και
όπως στον ανταγωνισμό έτσι και στην
ειρήνη μπορούμε να φτάσουμε από το 1
στο 100.

Εύχομαι σε όλους καλή χρονιά και να
είναι γεμάτη με υγεία και ειρήνη.

Ο διευθυντής
της «Καθημερινής» προς

τους αναγνώστες της Milliyet

T o 2024 ξεκινάει με την Ελλάδα και
την Τουρκία να έχουν περάσει σε
μια νέα φάση αναθέρμανσης των

σχέσεών τους. Απόδειξη το γεγονός πως
η Milliyet δημοσιεύει αυτό το άρθρο και
η «Καθημερινή» το αντίστοιχο του ομο-
λόγου μου. Ελπίζω πως αυτή η περίοδος
ηρεμίας θα διαρκέσει πολύ. Εχουμε άλ-
λωστε αποδείξει τα τελευταία 100 χρόνια
ότι μπορούμε να είμαστε «καλοί αντίπαλοι»
αλλά και καλοί φίλοι. Οι τύχες μας είναι
αναπόφευκτα συνδεδεμένες, μια και εί-
μαστε όμηροι της γεωγραφίας και –ενίο-
τε– της Ιστορίας. Αν ανατρέξετε στα πρω-
τοσέλιδα των δύο ιστορικών μας εφημε-
ρίδων, θα βρείτε κορυφαίες στιγμές σύγ-
κρουσης αλλά και συνεργασίας.

Είναι όμως σημαντικό, αν θέλουμε να
διαφυλάξουμε το σημερινό καλό κλίμα,
να επικοινωνούμε περισσότερο απευθείας
μεταξύ μας και να καταλαβαίνουμε κα-
λύτερα ο ένας τον άλλον. Ηταν για μένα
προσωπικά πολύ χρήσιμα τα δύο μικρά
συνέδρια που έγιναν πρώτα στην Κων-
σταντινούπολη και μετά στην Αθήνα με
τη συμμετοχή πανεπιστημιακών, ανα-
λυτών από δεξαμενές σκέψεις και δημο-
σιογράφων.

Συζητώντας με τους γείτονές μας κα-
τάλαβα, για παράδειγμα, πόσο σημαντικό
θέμα είναι για την τουρκική κοινή γνώμη
η δημιουργία αμερικανικών βάσεων σε
ορισμένες περιοχές της Ελλάδας, οι οποίες
μεταφράζονται ως κομμάτι ενός σχεδίου
στραγγαλισμού της Τουρκίας. Μπορεί να
μη συμφωνώ καθόλου με αυτή την εκτί-
μηση, ήταν όμως πολύ χρήσιμο να το
ακούσω και να το καταλάβω. Ελπίζω και
για τους συνομιλητές μου οι συζητήσεις

μας να ήταν χρήσιμες και να αντιλήφθη-
καν το πώς εισπράττει η ελληνική κοινή
γνώμη δηλώσεις ή ενέργειες που υποδη-
λώνουν αναθεωρητισμό και αμφισβήτηση
κυριαρχίας.

Συμφωνήσαμε με τον Οζάι Σεντίρ να
γράψουμε αυτά τα άρθρα και να αποκα-
ταστήσουμε έναν μόνιμο δίαυλο επικοι-
νωνίας, ο οποίος θα μπορούσε να απο-
δειχθεί εξαιρετικά χρήσιμος σε μια μελ-
λοντική ελληνοτουρκική κρίση. Είναι
πολλές οι φορές που παρεξηγήσεις ή λαν-
θασμένες ερμηνείες μιας δήλωσης ή κί-
νησης μας έφτασαν κοντά στην αναμέ-
τρηση. Και τίποτα δεν βοηθάει περισσό-

τερο σε αυτές τις περιπτώσεις από την
άμεση επικοινωνία δημοσιογράφων που
μπορούν να «διαβάσουν» σωστά τι είναι
αλήθεια και τι ψέμα, ειδικά στην εποχή
μας, την εποχή των fake news. 

Καθώς υποδεχόμαστε το 2024 κατα-
λαβαίνουμε όλοι ότι έχουμε μπει σε μια
παρατεταμένη φάση παγκόσμιας αστά-
θειας. Ο κόσμος γύρω μας γίνεται ολοένα
πιο απρόβλεπτος και επικίνδυνος. Εμείς
οι δημοσιογράφοι έχουμε την υποχρέωση
να ερμηνεύουμε όσα συμβαίνουν, να εξη-
γούμε με ακρίβεια και χωρίς ψευδαισθή-
σεις τις εξελίξεις. Μπορούμε όμως με την
επικοινωνία μεταξύ μας να βοηθήσουμε
στην αλληλοκατανόηση και τη σταθερό-
τητα σε μια περιοχή που γειτονεύει με
κάθε μεγάλη κρίση που βιώνουμε. Εύχομαι
στους αναγνώστες της Milliyet καλή και
ειρηνική χρονιά!

ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Μπορεί την περασμένη Δευτέρα η
σύγκληση του Εθνικού Συμβουλίου
να πέρασε στα δημοσιογραφικά ψι-
λά υπό το βάρος της ανακοίνωσης
του ανασχηματισμού της κυβέρ-
νησης Χριστοδουλίδη, ωστόσο η
πρώτη συνεδρία του μετά και την
επίσημη ανακοίνωση, εκ μέρους
του ΟΗΕ, του διορισμού της ειδικής
απεσταλμένης Μαρία Άνχελα Ολγ-
κίν Κουεγιάρ, καταδεικνύει και μια
σειρά συνειδητοποιήσεων σε σχέση
με τη δύσκολη εξίσωση της άρσης
του αδιεξόδου στο Κυπριακό. Ενός
αδιεξόδου που εισέρχεται, χρονικά,
στον έβδομο χρόνο του μετά την
αποτυχία των συνομιλιών στο Κραν
Μοντάνα το 2017. 

Αυτό που καλά ενημερωμένες
πηγές αναφέρουν στην «Κ» είναι
πως το Εθνικό Συμβούλιο της πε-
ρασμένης Δευτέρας, αν και λίγο
νωρίτερα είχε προκαλέσει μικρο-
πολιτικές κόντρες με αφορμή τη
διαρροή της πρόσκλησης του προ-
έδρου στην Άγκυρα από τον Ερν-
τογάν, διεξήχθη σε ένα πλαίσιο συ-
ναινέσεων στο επίπεδο των τριών
βασικών κομμάτων (ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ
και ΔΗΚΟ) ως προς τη συνειδητο-
ποίηση των αντικειμενικών δυσκο-
λιών που θα έχει ενώπιόν της η κα
Κουεγιάρ ερχόμενη στην Κύπρο
στις αρχές Φεβρουαρίου.

Ωστόσο,αυτό που επισημάνθηκε
τόσο από την πλευρά των κομμάτων
όσο και εκ μέρους του ίδιου του
προέδρου είναι πως το γεγονός της
ύπαρξης ενός ειδικού απεσταλμένου

για το Κυπριακό εκ μέρους των
Ηνωμένων Εθνών αποτελεί την
κατ’ εξοχήν ευκαιρία για κινητικό-
τητα στις συνομιλίες και δη στο
επίπεδο των πρωτοβουλιών, εκ μέ-
ρους της ελληνοκυπριακής πλευράς. 

Το πλαίσιο Γκουτέρες
Αν και σε επίπεδο δημόσιας ρη-

τορικής η επίσημη ελληνοκυπριακή
θέση παραμένει προσηλωμένη στην
αφετηριακή προσέγγιση να συνε-
χιστούν οι συνομιλίες «από εκεί
που έμειναν στο Κραν Μοντάνα»
τόσο ως προς τη διάσταση της αν-
τιμετώπισης του αφηγήματος Τα-
τάρ-Άγκυρας περί «κυριαρχικής
ισότητας» και λύσης δύο κρατών
όσο και σε σχέση με το πώς το Κυ-
πριακό γίνεταιδιαχρονικάκαι πεδίο
μικροπολιτικής αντιπαράθεσης από
το Εθνικό Συμβούλιο δεν καταγρά-
φηκαν, όπως μαθαίνει η «Κ», απο-
κλίσεις από την αξιοποίηση των έξι
σημείων του Πλαισίου Γκουτέρες
–ως γενικών αρχών που συνοψίζουν
τα συναινετικά σημεία των δια-
πραγματεύσεων του Κυπριακού
την περίοδο 2016-2017. Ωστόσο,
προεκλογικά, ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης είχε επαναλάβει πολλάκις
το ζήτημα της βελτίωσης σημείων
του εν λόγω πλαισίου ενώ γνωστός
είναι και ο τρόπος με τον οποίο το
εν λόγω πλαίσιο είχε καταστεί, αμέ-
σως μετά την κατάρρευση των συ-
νομιλιών το 2017, αντικείμενο δια-
ξιφισμών στη δημόσια σφαίρα σε
σχέση με το ίδιο το Πλαίσιο και το
περιεχόμενό του. Πηγές που γνω-
ρίζουν, ωστόσο, αναφέρουν πως

σε επίπεδο κατανόησης των δυ-
σκολιών που υπάρχουν στο Κυ-
πριακό το Πλαίσιο Γκουτέρες δύ-
ναται να επανέλθει δυναμικά ως
εργαλείο τόσο των επαφών που η
κα Κουεγιάρ θα επιδιώξει όσο και
σε σχέση με την προσέγγιση της
ελληνοκυπριακής πλευράς για συ-
νέχιση του διαλόγου «από εκεί που
διακόπηκε στο Κραν Μοντάνα». 

Reality check
Τόσο ο ΔΗΣΥ όσο και το ΑΚΕΛ

επισήμαναν, στο πλαίσιο του Εθνι-
κού Συμβουλίου, την ανάγκη για
ανάληψη πρωτοβουλιών εκ μέρους
της ελληνοκυπριακής πλευράς με
αφορμή την κάθοδο Κουεγιάρ. Ο
ΔΗΣΥ διάτης προέδρου του, Αννίτας
Δημητρίου, εξέφρασε μεν στήριξη
στην προσπάθεια του προέδρου
για άρση του αδιεξόδου αλλά επι-
σήμανε, κριτικά, την απουσία ανα-
κοίνωσης των Μέτρων Οικοδόμη-
σης Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ), ο χρο-
νισμός των οποίων θα μπορούσε
να είναι προγενέστερος, δημιουρ-

γώντας έτσι πρωτοβουλία πριν από
το κλείδωμα του διορισμού της ει-
δικής απεσταλμένου. Το ΑΚΕΛ, διά
του γ.γ. του Στέφανου Στεφάνου,
εξέφρασε μεν την ανάγκη για άμεση
ανάληψη πρωτοβουλιών ωστόσο
δεν παρέλειψε να επισημάνει πως
είναι ο χρόνος που δημιουργεί, για
την Τουρκία, τετελεσμένα και επί
τούτου οι πρωτοβουλίες του προ-
έδρου Χριστοδουλίδη πρέπει να εί-
ναι καλά προετοιμασμένες όπως
και στοχευμένες προκειμένου ο
χρόνος να μη λειτουργήσει σε βάρος
της ελληνοκυπριακής πλευράς.
Αυτό που, αυτή τη φορά, φαίνεται
να γίνεται αντιληπτό από τα δύο
μεγάλα κόμματα είναι πως ενώ
υπήρχαν προπαρασκευαστικές διερ-
γασίες για τον διορισμό ειδικού
απεσταλμένου όπως και το κλείσιμο
των «μικρών-μικρών» στο Κυπριακό
(ανανέωση θητείας ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
κ.λπ.) δεν υπήρξε άμεση στήριξη
στην ομάδα του Ελληνοκύπριου
διαπραγματευτή. Ωστόσο, στοπλαί-
σιοτης συνεδρίας του Εθνικού απο-
φασίστηκε και αυτό το ζήτημα και,
όπως πληροφορείται η «Κ», θα ανα-
κοινωθεί σύντομα με τα κόμματα
να επιλέγουν γνώριμα πρόσωπα
(όπως π.χ. ο κ. Τριανταφυλλίδης
για τον ΔΗΣΥ και ο κ. Τσελεπής για
το ΑΚΕΛ) που έχουν τα τελευταία
χρόνια συνεχή παρουσία στήριξης
της εκάστοτε ομάδας του Ελληνο-

κύπριου διαπραγματευτή όπως και
εμπειρία από την κορύφωση του
2016-2017 (Μον Πελεράν, Γενεύη,
Κραν Μοντάνα). 

Η νεκρή ζώνη ως spoiler
To άλλο σημαντικό ζήτημα που

προέκυψε από το Εθνικό Συμβούλιο,
ως αντικείμενο διεξοδικής συζήτη-
σης, αποτελεί η κατάσταση στη νε-
κρή ζώνη και δη ως προς ενέργειες
της τουρκικής πλευράς εντός της,
με αποκορύφωμα την κρίση του
περασμένου Αυγούστου στην Πύλα
αλλά και την κατάσταση που προ-
έκυψε σε άλλες περιοχές, με τον
Άγιο Δομέτιο να αποτελεί το χαρα-
κτηριστικότερο πρόσφατο παρά-
δειγμα.

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης ενη-
μέρωσε τα μέλη του Εθνικού για
τις διπλωματικές ενέργειες με φόντο
τον ΟΗΕ και τον ίδιο τον γενικό
γραμματέα, ενώ υπήρχε και η κοινή
αντίληψη πως μια κρίση εντός της
νεκρής ζώνης κατά τη διάρκεια της
παρουσίας και των προσπαθειών
της κ. Κουεγιάρ τους επόμενους
μήνες, αποτελεί όχι μόνο σημαντική
τροχοπέδη στις προσπάθειες για
άρση του αδιεξόδου των συνομιλιών
αλλά και δίλημμα στρατηγικής φύ-
σης για το πώς θα κινηθεί η ελλη-
νοκυπριακή πλευρά προκειμένου
να το αντιμετωπίσει. Αυτό που μα-
θαίνει η «Κ» είναι πως μια προσέγ-

γιση τύπου «δεν μπορούν να υπάρ-
χουν συνομιλίες ενώ στη νεκρή ζώ-
νη υπάρχουν κινήσεις του τουρκι-
κού στρατού»εξετάζεται στη λογική
και της αντίστοιχης προσέγγισης,
την περίοδο 2016-2017, λόγω των
τότε απειλών για έξοδο του ερευ-
νητικού πλοίου «Μπαρμπαρός»
στην κυπριακή Αποκλειστική Οι-
κονομική Ζώνη. Σε κάθε περίπτωση
η κοινή αντίληψη είναι πως το ζή-
τημα της νεκρής ζώνης αποτελεί
το κατ’ εξοχήν επίπεδο δυνητικών
κρίσεων που θα δυσκολέψει την
ελληνοκυπριακή πλευρά τους επό-
μενους μήνες, μιας και συνδέεται
και με το αίσθημα ασφάλειας των
πολιτών που διαμένουν εγγύς της. 

Αρχές Φεβρουαρίου
Η νέα ειδική απεσταλμένη του

ΟΗΕ στο Κυπριακό Μαρία Άνχελα
Κουγιάρ, αναμένεται στην Κύπρο
το πρώτο δεκαήμερο του Φεβρουα-
ρίου, αμέσως μετά την τυπική ανα-
νέωση (σε ετήσια πλέον βάση) της
θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στο επί-
πεδο του Συμβουλίου Ασφαλείας
του διεθνούς οργανισμού στις 30
Ιανουαρίου. Την εβδομάδα που
μας πέρασε η κα Κουεγιάρ μετέβη
στη Νέα Υόρκη όπου είχε προκα-
ταρκτικές συναντήσεις με την ηγε-
σία του ΟΗΕ και τον ίδιο τον γενικό
γραμματέα ενόψει της καθόδου
της στην Κύπρο. 

Αναζητείται
βηματισμός

στο Κυπριακό
Η ύπαρξη ειδικού απεσταλμένου για

το Κυπριακό από τα ΗΕ αποτελεί
ευκαιρία για κινητικότητα στις συνομιλίες

<<<<<<

Αρχές Φεβρουαρίου
αναμένεται στην Κύπρο η
ειδική απεσταλμένη του
γ.γ. των Η.Ε. Μαρία Αν-
χελα Ολγκίν Κουεγιάρ. 

Καλά ενημερωμένες πηγές αναφέρουν στην «Κ» πως το Εθνικό Συμβούλιο της περασμένης Δευτέρας διεξήχθη σε ένα πλαίσιο συναινέσεων μεταξύ ΔΗΣΥ,
ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ ως προς τη συνειδητοποίηση των αντικειμενικών δυσκολιών που θα έχει ενώπιόν της η κα Κουεγιάρ.

Ενας δίαυλος για την αλήθεια
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

<<<<<<

Ενα νέο παράθυρο
ευκαιρίας άνοιξε μπροστά
μας. Αν μπορούμε να μάθου-
με να μοιραζόμαστε αντί
να χωρίζουμε, θα επωφελη-
θούμε και οι δύο από αυτό.

<<<<<<

Οι τύχες μας είναι αναπόφευ-
κτα συνδεδεμένες, μια και εί-
μαστε όμηροι της γεωγραφίας
και –ενίοτε– της Ιστορίας.

Στη χρονιά που ανέτειλε πριν από λίγες ημέρες θα κριθεί κατά πόσο μπορεί να διαρκέσει και να καρποφορήσει η ελληνοτουρκική προσέγγιση. Οι διευθυντές δύο μεγάλων εφημε-
ρίδων στις δύο όχθες του Αιγαίου, της «Κ» και της Milliyet, αποφάσισαν ο ένας να απευθυνθεί στους αναγνώστες του άλλου, μια χειρονομία που συμβολίζει την ανάγκη να διαλυθεί
η αμοιβαία καχυποψία. Σήμερα, αμφότερα τα φύλλα δημοσιεύουν τα άρθρα που ακολουθούν.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Δεν τίθεταιθέμα εξεύρεσης κοινού
εδάφους μεταξύ ομοσπονδίας και
δύο κρατών» δηλώνει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο διαπραγματευτής
της ελληνοκυπριακής πλευράς Με-
νέλαος Μενελάου εν αναμονή της
καθόδου της απεσταλμένης του γ.γ.
στο Κυπριακό. Αναφέρει ότι ο διο-
ρισμός της κα Ολγκίν αποτελεί ένα
σημαντικό βήμα στην προσπάθεια
δημιουργίας προϋποθέσεων επα-
νέναρξης των συνομιλιών, επιση-
μαίνοντας ότι δεν είμαστε ακόμα
στο σημείο που μπορούμε να μιλή-
σουμε για διάρρηξη του αδιεξόδου.
Αναφερόμενος στις προκλήσεις των
κατοχικών δυνάμεων στη νεκρή
ζώνη, σημειώνει πως μια ερμηνεία
είναι ότι εντάσσονται σε ένα πλαίσιο
πρόκλησης νέων τετελεσμένων,
άσκησης πίεσης προς τη δική μας
πλευρά και υπονόμευσης της προ-
σπάθειας για κάτι θετικό. Σχολιά-
ζοντας πως οι εξελίξεις διεθνώς επη-
ρεάζουν το Κυπριακό, ο κ. Μενελάου
δηλώνει ότι το γενικότερο περιβάλ-
λον δεν είναι υποβοηθητικό υπό
την έννοια ότι δεν είναι στο επίκεν-
τρο ο σεβασμός του διεθνούς δικαίου
και του Καταστατικού Χάρτη του
ΟΗΕ, σημειώνοντας ότι δεν υπάρ-
χουν «παγωμένες» συγκρούσεις και
ότι συγκρούσεις που παραμένουν
σε εκκρεμότητα, κακοφορμίζουν
και οδηγούν σε χειρότερες επιπλο-
κές.

–Τι σημαίνει ο διορισμός απεσταλ-
μένης του γενικού γραμματέα ΟΗΕ
στο Κυπριακό; 

–Ο διορισμός αποτελεί ένα ση-
μαντικό βήμα στην προσπάθεια δη-
μιουργίας προϋποθέσεων επανέ-
ναρξης των συνομιλιών και στην
αναζωογόνηση της προοπτικής συ-
νολικής επίλυσης του Κυπριακού
με βάση τα ψηφίσματα των Ηνω-
μένων Εθνών. Δεν είμαστε ακόμα
στο σημείο που μπορούμε να μιλή-
σουμε για διάρρηξη του αδιεξόδου.
Η προσπάθεια είναι και θα συνεχίσει

να είναι δύσκολη. Εμείς θα συνεχί-
σουμε με αποφασιστικότητα, διεκ-
δικητικότητα, εποικοδομητικό πνεύ-
μα και πραγματισμό, ώστε να φτά-
σουμε το συντομότερο δυνατόν
στον επιδιωκόμενο στόχο.
–Ποια είναι η αποστολή της;

–Η αποστολή είναι να υποβοη-
θήσει την προσπάθεια προετοιμα-
σίας του εδάφους για επανέναρξη
συνομιλιών για επίλυση του Κυ-
πριακού, στη βάση που καθορίζεται
από τα ψηφίσματα των Η.Ε., στο
πλαίσιο των καλών υπηρεσιών του
γενικού γραμματέα των Η.Ε.
–Αυτοί είναι οι όροι εντολής της;

–Ναι. Οι όροι εντολής καθορί-
ζονται στα ψηφίσματα του Συμβου-
λίου Ασφαλείας. Μόνο το Σ.Α. κα-
θορίζει τους όρους εντολής για τους
αξιωματούχους και απεσταλμένους
των Η.Ε.
–Το γεγονός ότι χαρακτηρίζεται
προσωπική απεσταλμένη του γ.γ.
παίζει κάποιο ρόλο; 

–Ο τίτλος δεν επηρεάζει. Έχει
ως όρους εντολής τα ψηφίσματα
του Σ.Α.
–Θα λογοδοτεί στο Συμβούλιο
Ασφαλείας;

–Κάθε αξιωματούχος ή απεσταλ-
μένος των Η.Ε. είναι εντολοδόχος
του Σ.Α. και αναφέρει στο Σ.Α., στο
πλαίσιο της αποστολής καλών υπη-
ρεσιών του γ.γ. 
–Υπάρχει χρονοδιάγραμμα για

την αποστολή της;
–Όχι, δεν τίθεται θέμα χρονο-

διαγράμματος. Κάτι τέτοιο θα ήταν
εντελώς αντιπαραγωγικό και θα
αποτελούσε εργαλείο στα χέρια
όσων επιδιώκουν να αποτύχει η
προσπάθεια, που θα ήταν μια κα-
ταστροφική εξέλιξη. Η δική μας
προσπάθεια είναι να έχουμε απο-
τέλεσμα το συντομότερο δυνατόν.
–Η στάση της άλλης πλευράς πα-
ραμένει αμετάβλητη, συνεπώς τι
μπορούμε να αναμένουμε; 

–Είναι γεγονός ότι δεν έχουμε
ακόμα ενδείξεις απτής πολιτικής
βούλησης από την τουρκική πλευρά
για επάνοδο στο πλαίσιο των ψη-
φισμάτων των Η.Ε. Αυτό είναι το
πρώτο και σημαντικότερο εμπόδιο
που έχουμε να αντιμετωπίσουμε
αυτή τη στιγμή.
–Πώς μπορεί να βρεθεί κοινό έδα-
φος ανάμεσα στις πλευρές, όταν
ο κ. Τατάρδηλώνει ότι η ομοσπον-
δία τελείωσε και ότι θέση του είναι
η λύση δύο κρατών; 

–Η βάση λύσης του Κυπριακού
είναι η ΔΔΟ. Αυτό δεν είναι η θέση
της ε/κ πλευράς, έναντι της θέσης
της τ/κ πλευράς για δύο κράτη. Είναι
ο συμβιβασμός που έχει συμφωνηθεί
μεταξύ των δύο πλευρών και έχει
επαναβεβαιωθεί στο πλαίσιο όλων
των μέχρι σήμερα προσπαθειών
επίτευξης λύσης του Κυπριακού.
Εκείνο που απαιτείται αυτή τη στιγ-

μή είναι η τουρκική πλευρά να τι-
μήσει αυτή τη δέσμευσή της και να
επανέλθει σε αυτό το πλαίσιο.
–Εάν η κα Ολγκίν ακούσει από
τον κ. Τατάρ τις γνωστές του θέ-
σεις, τι μπορεί να πράξει; 

–Αυτό είναι ένα πιθανό ενδεχό-
μενο. Υπάρχουν και άλλα. Εξετά-
ζουμε όλα τα ενδεχόμενα, παρακο-
λουθούμε τις εξελίξεις, αξιολογούμε
τα δεδομένα και είμαστε έτοιμοι να
αντιμετωπίσουμε τις διαφορετικές
πιθανότητες με τις οποίες μπορεί
να βρεθούμε αντιμέτωποι και να
κάνουμε εκείνα που χρειάζεται για
να μην επιτρέψουμε αυτή η προ-
σπάθεια να καταλήξει σε αδιέξοδο
ή να οδηγήσει σε διολίσθηση εκτός
του πλαισίου των ψηφισμάτων των
Η.Ε. Δεν χρειάζεται να πούμε πε-
ρισσότερα σε αυτό το στάδιο. Θέλω
όμως να διαβεβαιώσω ότι σκεφτό-
μαστε πρωτοβουλιακά, διεκδικητικά
και με εποικοδομητικό πνεύμα. Δεν
θα είμαστε παθητικοί, ούτε θα αφή-
σουμε τις εξελίξεις να μας προκα-
ταλάβουν. 
–Μπορεί να βρεθεί κοινό έδαφος
κάπου στη μέση, όπως λέγεται
συνήθως; 

–Όχι, δεν τίθεται θέμα εξεύρεσης
κοινού εδάφους μεταξύ ομοσπονδίας
και δύο κρατών. Ο συμβιβασμός
είναι η ΔΔΟ με πολιτική ισότητα
όπως ορίζεται στα ψηφίσματα των
Η.Ε. Ένα κράτος με μια κυριαρχία,

μια ιθαγένεια, μια διεθνή προσω-
πικότητα.
–Συνεπώς, σύμφωνα με το δικό
μας αφήγημα, ο μόνος τρόπος
εξεύρεσης κοινού εδάφους είναι
η επιστροφή της άλλης πλευράς
στο πλαίσιο της ΔΔΟ. Πώς μπορεί
να γίνει αυτό;

–Είναι πρόωρο σε αυτό το στάδιο
να πούμε περισσότερα και δεν είναι
και σωστό να αναφέρουμε περισ-
σότερα δημοσίως προτού έχουμε
τη δυνατότητα να κουβεντιάσουμε
με την απεσταλμένη του γ.γ. Για
την ώρα αρκεί να σημειώσουμε ότι
στο Κυπριακό υπάρχει μια συσσω-
ρευμένη εμπειρία πολλών χρόνων,
με αποκορύφωμα την πρόσφατη
προσπάθεια στο Κραν Μοντανά,
που επιτρέπει σε όλους τους εμπλε-
κόμενους να γνωρίζουν πολύ καθαρά
ποια είναι τα θεμελιώδη θέματα πά-
νω στα οποία μπορεί να στηριχθεί
μια συμφωνημένη λύση. Υπάρχει
επίσης, σε αυτή τη συγκυρία, ένα
γενικότερο πλαίσιοπου έχει να κάνει
με την προσπάθεια διαμόρφωσης
μιας πιο προβλέψιμης και σταθερής
σχέσης της Τουρκίας με την Ε.Ε.
και τη Δύση, την προσπάθεια βελ-
τίωσης των σχέσεων Ελλάδας –
Τουρκίας. Θα δούμε πώς θα εξελιχ-
θούν τα πράγματα και εάν θα έχουμε
πρόοδο και στο Κυπριακό στο πλαί-
σιο μιας γενικότερης θετικής προ-
οπτικής.

–Τι μπορεί να γίνει εντός αυτού
του πλαισίου που περιγράφετε,
ώστε να μετακινηθεί η άλλη πλευ-
ρά και να δοθεί ώθηση στη δια-
δικασία;

–Όλες οι προσπάθειες για επί-
τευξη λύσης του Κυπριακού, ειδικά
από το 2000 και μετά, στηρίχθηκαν
στη λογική της αναζήτησης παρα-
γόντων που θα μπορούσαν να λει-
τουργήσουν καταλυτικά για να υπάρ-
ξουν θετικές εξελίξεις και στο Κυ-
πριακό. Υπάρχουν θέματα στο πλαί-
σιο των ευρωτουρκικών σχέσεων
που ξέρουμε ότι ενδιαφέρουν την
Τουρκία, π.χ. η επικαιροποίησητης
Τελωνειακής Ένωσης και η ελευ-
θεροποίηση των θεωρήσεων. Πρό-
σφατα έχει εκδοθεί και η έκθεση
της Κομισιόν και του ύπατου εκ-
προσώπου της Ε.Ε. για θέματα εξω-
τερικής πολιτικής αναφορικά με
την κατάσταση των ευρωτουρκικών
σχέσεων, μέσα από την οποία επι-
σημαίνονται επιλογές και πεδία επί
των οποίων μπορεί να γίνουν βήματα
με την Τουρκία, πάντα στο πλαίσιο
της αιρεσιμότητας. Επομένως υπάρ-
χουν θέματα πάνω στα οποία μπο-
ρούμε να εργαστούμε, και αν υπάρχει
απτή πολιτική βούληση από την
Τουρκία, τότε μπορούμε να προ-
σβλέπουμε σε θετικές εξελίξεις. 
–Άρα είναι «κλειδί» η ευρωτουρ-
κική ατζέντα; 

–Είναι ένα σημαντικό πεδίο. 

–Τα ενεργειακά εντάσσονται στην
προσπάθεια μετακίνησης της άλ-
λης πλευράς;

–Σημειώνουμε τις δηλώσεις που
γίνονται από πλευράς Τούρκων αξιω-
ματούχων γι’ αυτό το θέμα. Εμείς
είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε
με την Τουρκία με βάση το διεθνές
δίκαιο. Όχι όμως στη βάση προσεγ-
γίσεων που μετατρέπουν το θέμα
σε εργαλείο για την προώθηση πα-
ράνομων διεκδικήσεων σε βάρος
των συμφερόντων της Κύπρου και
όλων των Κυπρίων και εν τέλει σε
καταλύτη για τη μονιμοποίηση της
διαίρεσης. Θέλω επίσης να υπεν-
θυμίσω ότι το κεκτημένο των συ-
νομιλιών περιλαμβάνει πολύ ση-
μαντικές συγκλίσεις και για το θέμα
των φυσικών πόρων στο πλαίσιο
της λύσης του Κυπριακού.
–Εμείς τι θα πούμε στην καΟλγκίν;
Ποια είναι η δική μας θέση; 

–Ότι είμαστε έτοιμοι και θα ερ-
γαστούμε για να επαναρχίσουν ου-
σιαστικές διαπραγματεύσεις για την
επίτευξη συνολικής λύσης του Κυ-
πριακού με βάση τα ψηφίσματα των
Η.Ε., από το σημείοπου σταμάτησε
η προσπάθεια στο Κραν Μοντάνα.
–Τελικά πού σταματήσαμε στο
Κραν Μοντάνα και ποιο είναι το
κεκτημένο της διαδικασίας;

–Είναι η βάση λύσης σύμφωνα
με τα ψηφίσματα των Η.Ε., οι συγ-
κλίσεις που επιτεύχθηκαν μέχρι το
Κραν Μοντάνα και τα έξι σημεία τα
οποία υπέβαλε ο γ.γ. των Η.Ε. στο
Κραν Μοντάνα. Όπως αναφέρει ο
γ.γ. στην έκθεσή του, του Σεπτεμ-
βρίου 2017, μέχρι το πέρας της διά-
σκεψης στο Κραν Μοντάνα, τα θέ-
ματα της ομοσπονδιακής εκτελε-
στικής εξουσίας και της αποτελε-
σματικής συμμετοχής είχαν οριστι-
κοποιηθεί. Το εδαφικό ήταν εντός
ακτίνας σύγκλισης όπως και τα θέ-
ματα που απορρέουν από την ιδιό-
τητα της Κύπρου ως κράτος-μέλος
της Ε.Ε. Στο περιουσιακό απέμεναν
κάποια θέματα για τα οποία χρει-
αζόταν κάποια εργασία. Οι εγγυήσεις
με βάση και το πλαίσιο του γ.γ. θα
καταργούνταν, τα στρατεύματα θα
αποχωρούσαν στη βάση χρονοδια-
γράμματος και απέμενε το θέμα της
ρήτρας αποχώρησης ή ρήτρας ανα-
θεώρησης για την αποχώρηση και
των αποσπασμάτων που προβλέπει
η Συνθήκη Συμμαχίας. Καταλαβαί-
νετε λοιπόν γιατί είναι θεμελιώδους
σημασίας να διαφυλαχθεί αυτό το
κεκτημένο και να επικεντρωθούμε
στο πώς διανύουμε την απόσταση
που απομένει.
–Αν μας ρωτήσει αν αποδεχόμαστε
το πλαίσιο Γκουτέρες ως έχει, τι
θα απαντήσουμε;

–Τα έξι σημεία του γ.γ., όπως λέει
ο ίδιος ο γ.γ. στην έκθεσή του, του
Σεπτεμβρίου του 2017, ήταν μια
αποτύπωση των θεμελιωδών θεμά-
των με στόχο να υποβοηθήσει τους
εμπλεκόμενους να καταλήξουν σε
μια στρατηγική συμφωνία. Στο Κραν
Μοντάνα φτάσαμε πολύ κοντά.
Εμείς θέλουμε να συμβάλουμε εποι-
κοδομητικά ώστε να διανύσουμε
την απόσταση που έχει απομείνει
και θα κάνουμε ό,τι μας αναλογεί.
–Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης είχε
πει ότι δεν συμφωνεί με κάποια
από τα έξι σημεία του πλαισίου. 

–Θα είμαστε διεκδικητικοί και
δημιουργικοί. Είναι συνυφασμένα
τα δύο. Με γνώμονα το συμφέρον
της Κύπρου και όλων των Κυπρίων,
που είναι και η πεμπτουσία της λύ-
σης.
–Τώρα που διορίστηκε απεσταλ-
μένητου γ.γ., θα υπάρξει διορισμός
και Ευρωπαίου απεσταλμένου; 

–Η προσπάθειά μας προς αυτή
την κατεύθυνση συνεχίζεται. Η Ε.Ε.
έχει εγγενή ρόλο στις προσπάθειες
για λύση του Κυπριακού και θα
ασκήσει αυτό τον ρόλο σε όλα τα
στάδια της διαδικασίας υπό την αι-
γίδα του ΟΗΕ, με όλα τα κατάλληλα
μέσα που διαθέτει, όπως αποφάσισε
και το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.

ΜΕΝEΛΑΟΣ ΜΕΝΕΛAΟΥ, Διαπραγματευτής ελληνοκυπριακής πλευράς 

Δεν τίθεται θέμα
κοινού εδάφους

μεταξύ ομοσπονδίας
και δύο κρατών 

Θα κάνουμε ό,τι χρειάζεται ώστε αυτή η προσπάθεια
να μην καταλήξει σε αδιέξοδο ή να οδηγήσει σε διολίσθηση

εκτός του πλαισίου των ψηφισμάτων των Η.Ε.

–Ποιος είναι ο στόχος της τουρ-
κικής πλευράς με τις προκλήσεις
στη νεκρή ζώνη;

–Μία ερμηνεία είναι ότι αυτά
εντάσσονται σε ένα πλαίσιο απο-
πειρών εκτροχιασμού, πρόκλησης
εντάσεων και νέων τετελεσμένων,
άσκησης πίεσης προς τη δική μας
πλευρά και υπονόμευσης της προ-
σπάθειας για κάτι θετικό. Γίνονται
οι αναγκαίες αποτρεπτικές ενέρ-
γειες. Δεν θα παρασυρθούμε στην
παγίδα της έντασης και του απο-

προσανατολισμού.
–Στην Πύλα τι συμβαίνει; Τα έργα
διακόπηκαν και στις δύο πλευρές
ή ο δρόμος των Τ/κ συνεχίζεται;

–Αυτό που πρέπει να γίνει είναι
η εφαρμογή της συναντίληψης που
έχει επιτευχθεί. 
–Ο ρόλος των Η.Ε. είναι υποβοη-
θητικός; 

–Η φιλοσοφία μας διαχρονικά
είναι να έχουμε αγαστή συνεργασία
με τα Η.Ε. Χωρίς αυτό να σημαίνει
ότι συμφωνούμε σε όλα.

–Το διεθνές περιβάλλον πώς επη-
ρεάζει την προσπάθεια στο Κυ-
πριακό;

–Διανύουμε μια συγκυρία οξυ-
μένων ανταγωνισμών και εντάσεων
σε περιφερειακό και παγκόσμιο
επίπεδο. Το γενικότερο περιβάλλον
δεν είναι υποβοηθητικό, υπό την
έννοια ότι δεν είναι στο επίκεντρο
ο σεβασμός του διεθνούς δικαίου
και του Καταστατικού Χάρτη των
Η.Ε. Διάφορα παραδείγματα διε-
θνών προβλημάτων με πιο χαρα-

κτηριστικό την πρόσφατη ανάφλε-
ξη στο Μεσανατολικό, αποδει-
κνύουν ότι δεν υπάρχουν «παγω-
μένες» συγκρούσεις και ότι συγ-
κρούσεις που παραμένουν σε εκ-
κρεμότητα, κακοφορμίζουν και
οδηγούν σε χειρότερες επιπλοκές. 
–Η πλευρά μας αντιμετωπίζει ζή-
τημα αξιοπιστίας;

–Καθένας αξιολογείται με βάση
τα πεπραγμένα του. Τα δικά μας
πεπραγμένα όλο αυτό το διάστημα
μαρτυρούν ότι έχουμε κάνει πολλές

και ειλικρινείς προσπάθειες προ-
κειμένου να υποβοηθήσουμε τη
διαμόρφωση μιας θετικής προοπτι-
κής. Οι δικές μας πρωτοβουλίες
βοήθησαν καθοριστικά στη δια-
μόρφωση των προϋποθέσεων για
να υπάρξει ο διορισμός απεσταλ-
μένου του γ.γ. Θα συνεχίσουμε στο
ίδιο πρωτοβουλιακό πνεύμα.
–Υπάρχουν ενδείξεις για το τι θα
μπορούσε να δει ο διεθνής παρά-
γοντας ως συνέχεια στο Κυπριακό,
δεδομένων των δυσκολιών; 

–Οι θέσεις του διεθνούς παρά-
γοντα είναι αυτές που αποτυπώ-
νονται στις σχετικές αποφάσεις των
αρμόδιων διεθνών οργάνων. Στα
ψηφίσματα του Σ.Α. των Η.Ε., στις
αποφάσεις της Ε.Ε., στις θέσεις κρα-
τών μελών του Σ.Α. Ο μόνος δρόμος
στο Κυπριακό είναι αυτός που κα-
θορίζουν οι παράμετροι των Η.Ε.
–Δεν μας έστειλαν μήνυμα για
κάτι άλλο; 

–Δεν έχει τεθεί, ούτε μπορεί να
τεθεί θέμα για κάτι άλλο. 

Συγκρούσεις που παραμένουν σε εκκρεμότητα κακοφορμίζουν

<<<<<<<

Δεν τίθεται θέμα χρονο-
διαγράμματος, διότι κάτι
τέτοιο θα αποτελούσε
εργαλείο στα χέρια
όσων επιδιώκουν να
αποτύχει η προσπάθεια. 

Θέση μας είναι να επαναρχίσουν διαπραγματεύσεις για συνολική λύση του Κυπριακού με βάση τα ψηφίσματα των Η.Ε., από το σημείο που
σταμάτησε η προσπάθεια στο Κραν Μοντάνα.
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Εκνευρισμό, πικρία αλλά και θυμό
έφερε στα συγκυβερνώντα κόμματα
η επόμενη μέρα του πολυσυζητη-
μένου ανασχηματισμού από τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη κυρίως
για τον τρόπο διαχείρισης της κρί-
σης και όχι τόσο για το αποτέλεσμα.
Αρχικά ο εκνευρισμός προήρθε
από το γεγονός ότι πιάστηκαν εξα-
πίνης και στις πλείστες των περι-
πτώσεων ενημερώθηκαν για τον
ανασχηματισμό λίγο πριν αυτός
δοθεί στη δημοσιότητα, ενώ υπήρ-
ξαν και αυτοί που έμαθαν τα ονό-
ματα του νέου Υπουργικού όπως
και οι υπόλοιποι πολίτες, μέσω δη-
λαδή της ανακοίνωσης του κυβερ-
νητικού εκπροσώπου.

Μάλιστα, η υπεράνθρωπη προ-
σπάθεια που κατέβαλε ο έμπειρος
πολιτικός Μάριος Καρογιάν να μη
βγει εκτός πολιτικής ευπρέπειας
στις πρώτες του δηλώσεις μετά την
ανακοίνωση του ανασχηματισμού,
λέγοντας μεταξύ άλλων ότι «ο χει-
ρισμός δεν ήταν ο καλύτερος που
έγινε, να είμαστε ειλικρινείς», κα-
ταδεικνύει και τα όσα προηγήθηκαν
στη συνάντηση που είχε με τον
Νίκο Χριστοδουλίδη. Στη συνάν-
τηση, βέβαια, το κλίμα ήταν τετα-
μένο, με τον πρόεδρο της ΔΗΠΑ
να μην είναι και τόσο προσεκτικός
όσο ήταν αργότερα με τις δημόσιες
τοποθετήσεις του. Έκανε λόγο για
βεβιασμένη κίνηση σημειώνοντας
ότι σε τέτοια ζητήματα θα έπρεπε
ο πρόεδρος να είναι ιδιαίτερα φει-
δωλός και προσεκτικός, ώστε να
αποφύγει και τη στοχοποίηση προ-
σώπων όπως και να επιδεικνύει σε-
βασμό. Μπορεί άλλωστε ο Μάριος
Καρογιάν να γνώριζε για πιθανό
ανασχηματισμό μιας και ήταν ο
ίδιος που ρώτησε τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας ένα μήνα νωρίτερα
αν ευσταθούν οι φήμες για να λάβει
καταφατική απάντηση, ενώ μίλησε
και με τον Βασίλη Πάλμα σε αρχικό
στάδιο για το ενδεχόμενο υπουρ-
γοποίησής του, μετά από επιθυμία
του προέδρου, ωστόσο κανείς δεν
τον είχε προϊδεάσει ότι οι αποφάσεις
ήδη λήφθηκαν χωρίς οποιαδήποτε
συζήτηση. 

Μάλιστα, όπως διαμηνύεται, δεν
φέρεται να έλαβε και απαντήσεις
σε καίρια ερωτήματα όπως για πα-
ράδειγμα γιατί απομακρύνθηκε
από το Γεωργίας ο Πέτρος Ξενο-
φώντος (τονίζοντας ότι ήταν ανέν-
τιμος ο τρόπος που του συμπερι-
φέρθηκε ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης) αλλά και γιατί δεν ζητήθηκε
από τα κόμματα να προτείνουν κά-
ποια ονόματα. Ερωτήματα τα οποία
τέθηκαν και από στελέχη της ηγε-
τικής πυραμίδας της ΔΗΠΑ, τονί-
ζοντας ότι δεν μπορεί να είναι συγ-
κυβερνών κόμμα μόνο την ώρα
που συζητούνται νομοσχέδια εντός
του Κοινοβουλίου. 

Ενστάσεις υπήρξαν και σε σχέση
με την υπουργοποίηση του Βασίλη
Πάλμα, ιδρυτικού μέλους της πα-
ράταξης, όχι σε σχέση με τον διο-
ρισμό του, μιας και κανείς δεν αμ-
φισβητεί την πολιτική του υπόστα-
ση, αλλά για το γεγονός ότι πιστώ-
θηκε στο κόμμα, ενώ επιλέχθηκε
από τον Νίκο Χριστοδουλίδη μιας
και προεκλογικά ήταν από τους
στενότερους συνεργάτες του.Υπάρ-
χουν μάλιστα πρωτοκλασάτα στε-
λέχη που θεωρούν πως θα έπρεπε
από πλευράς ΔΗΠΑ να βρίσκονται
αυτοί στην κυβέρνηση, ενώ ακού-
στηκαν και μεμονωμένες αλλά έν-
τονες φωνές που σχολίασαν ότι ο
τρόπος με τον οποίο τους συμπε-
ριφέρθηκε ο πρόεδρος είναι λόγος
απόσυρσης του κόμματος από την
κυβέρνηση. Ο Μάριος Καρογιάν
φέρεται πάντως να καλεί όλους να
προχωρήσουν μπροστά μιας και
όπως σημειώνει ήταν μια παρέν-

θεση στις πολύ καλές σχέσεις με
το Προεδρικό και ένας λάθος χει-
ρισμός που πλέον αποτελεί παρελ-
θόν. Άλλωστε διαμηνύει, ίσως σε
μια προσπάθεια να σώσει οτιδήποτε
αν σώζεται, πως δεν μετρά με αριθ-
μούς τα μέλη της ΔΗΠΑ εντός κυ-
βερνητικού σχήματος, μιας και
υπάρχουν και άλλα στελέχη τα
οποία θεωρεί ικανότατα και έχει
επικροτήσει τον διορισμό τους,
όπως ο υπουργός οικονομικών Μά-
κης Κεραυνός με τον οποίο τους
συνδέει μία μακρόχρονη φιλία.

Ωστόσο, το ζητούμενο την πα-
ρούσα φάση είναι να πειστούν οι
ψηφοφόροι αλλά κυρίως τα στελέχη
που θα εργαστούν στην πρώτη
γραμμή, ενόψει ευρωεκλογών με
στόχο να ανατρέψουν τη μείωση
των ποσοστών που καταδεικνύεται
μέσα από τις δημοσκοπήσεις. Άλ-
λωστε το υπουργείο Άμυνας μπορεί
να θεωρείται αβανταδόρικο λόγω
τηςεπαφήςμε τους πολίτες, ωστόσο
σε έξι μήνες δεν μπορούν να γίνουν
και πολλά.

Eσωστρέφεια στο ΔΗΚΟ 
Σε ό,τι αφορά των κατευνασμό

της έντασης των κομματικών στε-
λεχών που θα εργαστούν ώστε το
κόμμα να μην καταλήξει τέταρτο
και καταϊδρωμένο στις επερχόμενες

ευρωεκλογές, τη μεγαλύτερη προ-
σπάθεια πρέπει να κάνει ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος.
Στη συγκεκριμένη περίπτωση μά-
λιστα, ο εκνευρισμός και η πικρία
εντός του ΔΗΚΟ φαίνεται να στρέ-
φεται και προς τον πρόεδρο του
κόμματος, μιας και, όπως διαφάνηκε
στην πορεία, ο κ. Παπαδόπουλος
ήταν ενημερωμένος για τις κινήσεις
του προέδρου αν και φέρεται να
υπήρχε και ένταση μεταξύ των δύο
σε σχέση με τους χειρισμούς από
πλευράς Νίκου Χριστοδουλίδη.

Άλλωστε, δεν πέρασε απαρατή-
ρητο ότι ο ίδιος δεν βρέθηκε στην
πρωινή συνάντηση των κομμάτων
πριν από την ανακοίνωση, ενώ
ακολούθως πήγε στη συνεδρία του
Εθνικού Συμβουλίου. Μέχρι το από-

γευμα δηλώθηκε από τον Νικόλα
Παπαδόπουλο στα μέλη της γραμ-
ματείας ότι προτάθηκε μέσω του
ιδίου στην αναπληρώτρια πρόεδρο
του κόμματος Χριστιάνα Ερωτο-
κρίτου να αναλάβει το υπουργείο
Δικαιοσύνης, η οποία και αρνήθηκε
εξηγώντας ότι υπηρετεί καλύτερα
τον τόπο της από το πόστο της
προέδρου της Επιτροπής Οικονο-
μικών. Διαμηνύεται πάντως πως
πιθανόν να ήταν διαφορετική η
απάντηση, αν γινόταν πρόταση
για το υπουργείο Εξωτερικών ή Οι-
κονομικών, ωστόσο δεν φέρεται
να υπήρχε τέτοια πρόθεση από την
άλλη πλευρά. Το όχι της Χριστιάνας
Ερωτοκρίτου ήρθε μετά την αρνη-
τική απάντηση της Αναστασίας
Παπαδοπούλου επίσης για το

υπουργείο Δικαιοσύνης. Μετά τα
δύο «όχι» λέγεται ότι συζητήθηκε
το όνομα του βουλευτή του κόμ-
ματος Χρύση Παντελίδη, ωστόσο
κρίθηκε ένθεν και ένθεν ότι τυχόν
απομάκρυνσή του την παρούσα
φάση θα αποδυνάμωνε το κόμμα
εντός Βουλής, ενώ ο ίδιος από την
πρώτη μέρα εκλογής τού Νίκου
Χριστοδουλίδη και ερωτηθείς σχε-
τικά είχε ξεκαθαρίσει πως πρόθεσή
του είναι να παραμείνει στα κοι-
νοβουλευτικά έδρανα.

Μετά λοιπόν τα τρία ΔΗΚΟϊκά
«όχι» ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
προχώρησε στον διορισμό του εκ
των αντιπρόεδρων του κόμματος
Μιχάλη Δαμιανού. Ήταν ένα από
τα ονόματα που είχαν προταθεί
στον πρόεδρο από το ΔΗΚΟ και
στο προηγούμενο Υπουργικό Συμ-
βούλιο. Άλλωστε αυτός ήταν και
ένας από τους λόγους που ο κ. Δα-
μιανού ήταν ιδιαίτερα διστακτικός
να θέσει υποψηφιότητα για τον
Δήμο Στροβόλου, μιας και γνώριζε
πως το ενδεχόμενο υπουργοποί-
ησής τουήταν πολύ πιθανό. Βέβαια,
πώς από το υπουργείο Δικαιοσύνης
για το οποίο έγιναν οι κρούσεις στα
υπόλοιπα στελέχη του ΔΗΚΟ κα-
τέληξε στο υπουργείο Υγείας μόνο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης και ο
Νικόλας Παπαδόπουλος γνωρίζουν,
αν και όπως διαμηνύεται αυτός που
δεν τον ήθελε στο συγκεκριμένο
υπουργείο ήταν ο πρώτος.

Πάντως ο διορισμός στο υπουρ-
γείο Υγείας προκάλεσε την αντί-
δραση του επικεφαλής της Ομάδας
Υγείας του ΔΗΚΟ, Χρίστου Ροδιά,
ο οποίος φέρεται να μην έχει πει
ακόμη την τελευταία του κουβέντα
μετά και την απαξιωτική όπως ση-
μειώνεται στάση απέναντι του.

Απογοητευμένος φέρεται να δη-
λώνει και ο Νεόφυτος Χαραλαμπί-
δης, πρώτος επιλαχών βουλευτής
στη Λεμεσό, το όνομα του οποίου
όπως μαθαίνουμε είχε δοθεί και
αυτό στον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας κατά την αρχική σύνθεση του
Υπουργικού. Οι ενστάσεις και σε

αυτή την περίπτωση δεν είναι σε
σχέση με τον κ. Δαμιανού αλλά με
το γεγονός ότι δεν δόθηκε επαρκής
εξήγηση για τους λόγους επιλογής
του συγκεκριμένου. Μία άποψη
που φέρεται να εκφράζουν και άλλα
πρωτοκλασάτα στελέχη.

Άλλωστε, οι χειρισμοί σε σχέση
με τον ανασχηματισμό ήρθαν να
προστεθούν στο ίδιο τεταμένο κλί-
μα εντός του ΔΗΚΟ, μιας και οι εκ-
κρεμότητες που άφησε ο Νικόλας
Παπαδόπουλος να αιωρούνται για
μεγάλο χρονικό διάστημα ενόψει
δημοτικών, χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα ο Δήμος Στροβόλου, όπως
και η κωλυσιεργία σε σχέση με τη
σύνθεση του ευρωψηφοδελτίου,
εντείνουν αυτή την ώρα ένα κλίμα
εσωστρέφειας.

Μπορεί βέβαια να γίνονται δη-
λώσεις από στελέχη του κόμματος
ότι το ΔΗΚΟ βγαίνει κερδισμένο
από αυτό τον ανασχηματισμό, πι-
θανόν και να ισχύει αν αναλογιστεί
κάποιος την παρουσία Μιχάλη Δα-
μιανού και Παναγιώτη Παλατέ,
ωστόσο δεν φαίνεται να μπορούν
να ανακόψουν το κύμα δυσφορίας
που φαίνεται να λαμβάνει διαστά-
σεις το τελευταίο χρονικό διάστημα.
Στα συν αναφέρονται πάντως και
τα πόστα που ανέλαβαν τα κομμα-
τικά στελέχη, μιας και όπως ση-
μειώνεται τους δίνεται η ευκαιρία
για άμεση επαφή με τους πολίτες
που τόσο φαίνεται να υστερεί το
δημοκρατικό κόμμα τα τελευταία
χρόνια, κάτι που αντανακλά στα
εμφανώς μειωμένα ποσοστά του
κόμματος στις τελευταίες δημο-
σκοπήσεις.

Άλλωστε και ο ίδιος ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας δεν επιθυμεί να
έχει κοντά του κόμματα που τα πο-
σοστά τους συρρικνώνονται, μιας
και πέρα από τους λάθος εσωτερι-
κούς χειρισμούς πιθανόν αυτό να
πιστωθεί, εν μέρει, και στη φθορά
που δέχονται λόγω του γεγονότος
ότι βρίσκονται στην πρώτη γραμμή
στήριξης της παρούσας διακυβέρ-
νησης. Σε ό,τι αφορά την ΕΔΕΚ,
ίσως ο Μαρίνος Σιζόπουλος να εμ-
φανίστηκε τουλάχιστον δημόσια
ως ο ψυχραιμότερος σε σχέση με
τους χειρισμούς του προέδρου της
Δημοκρατίας, επαναλαμβάνοντας
ότι είναι συνταγματικό δικαίωμά
του να προχωρά σε ανασχηματι-
σμό.

Δεν είναι η πρώτη φορά που ο
πρόεδρος του Κινήματος φέρεται
να αντιλαμβάνεται πως υπάρχει
παραγκωνισμός της ΕΔΕΚ από πλευ-
ράς Προεδρικού, ωστόσο δημόσια
ξεκαθαρίζει ότι αυτό που περισσό-
τερο τον ενδιαφέρει είναι να εισα-
κούονται οι θέσεις τους και να λαμ-
βάνονται υπόψη στην πολιτική που
ασκείται. Βέβαια, και εντός του Κι-
νήματος Σοσιαλδημοκρατών δεν
απουσίασαν οι φωνές διαμαρτυρίας
τόσο για τη μη ενημέρωσή τους σε
σχέση με τον διορισμό της Μαρίας
Παπαναγιώτου στο υπουργείο Γε-
ωργίας όσο και για το γεγονός ότι
δεν τους ζητήθηκε να προτείνουν
κάποια ονόματα.

Άλλωστε η αναβάθμιση της κ.
Παναγιώτου πιστώνεται –πέρα από
τα καλά δείγματα γραφής που έδωσε
από τη θέση της επιτρόπου Περι-
βάλλοντος– και στις καλές σχέσεις
και τη συνεργασία που έχει ανα-
πτύξει με το Προεδρικό και όχι
λόγω της ιδιότητάς της ως κομμα-
τικού στελέχους προερχόμενη από
την ΕΔΕΚ. Η ίδια άλλωστε έχει πα-
ραιτηθεί από τα συλλογικά όργανα
του κόμματος από την πρώτη στιγ-
μή ανάληψης καθηκόντων στην
κυβέρνηση, ενώ για τον διορισμό
της ο Μαρίνος Σιζόπουλος φέρεται
να ενημερώθηκε από τον ίδιο τον
πρόεδρο αφού συμφωνήθηκε, και
όχι από την άλλοτε στενή του συ-
νεργάτιδα.

Οι χειρισμοί σε σχέση με τον ανασχηματισμό ήρθαν να προστεθούν στο ίδιο
τεταμένο κλίμα εντός του ΔΗΚΟ, μιας και οι εκκρεμότητες που άφησε ο Νικό-
λας Παπαδόπουλος να αιωρούνται για μεγάλο χρονικό διάστημα ενόψει δη-
μοτικών εντείνουν αυτή την ώρα ένα κλίμα εσωστρέφειας.

Τα κόμματα την επομένη
του ανασχηματισμού 
Οι αντιδράσεις των στελεχών και τα προβλήματα εσωστρέφειας

<<<<<<

Η υπεράνθρωπη προ-
σπάθεια που κατέβαλε ο
Μάριος Καρογιάν να μη
βγει εκτός πολιτικής ευ-
πρέπειας στις πρώτες
του δηλώσεις μετά την
ανακοίνωση του ανα-
σχηματισμού, καταδει-
κνύει και όσα προηγή-
θηκαν στη συνάντηση
που είχε με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη.

Eντός του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών
δεν απουσίασαν οι φωνές διαμαρτυρίας για
τη μη ενημέρωσή τους σε σχέση με τον διο-
ρισμό της Μαρίας Παπαναγιώτου στο υπουρ-
γείο Γεωργίας.

Ο εκνευρισμός και η πικρία εντός του ΔΗΚΟ
φαίνεται να στρέφεται και προς τον πρόεδρο
του κόμματος, μιας και όπως φάνηκε στην
πορεία, ο Νικόλας Παπαδόπουλος ήταν ενη-
μερωμένος για τις κινήσεις του προέδρου.

O Μάριος Καρογιάν έκανε λόγο για βεβια-
σμένη κίνηση σημειώνοντας ότι σε τέτοια
ζητήματα θα έπρεπε ο πρόεδρος να είναι ιδι-
αίτερα φειδωλός και προσεκτικός, ώστε να
αποφύγει και τη στοχοποίηση προσώπων. 
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Θα είμαι υποψήφιος για τη Δη-
μαρχία Λευκωσίας», δηλώνει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο δικη-
γόρος Χαράλαμπος Προύντζος. Το-
νίζει ότι η υποψηφιότητά του είναι
ανεξάρτητη και δεν είναι υπό την
αίρεση οποιουδήποτε κόμματος.
Ερωτηθείς για την υποψηφιότητα
Νίκου Τορναρίτη απάντησε ότι τον
σέβεται, όπως και την πολιτική του
διαδρομή, όμως, θεωρεί ότι οι πο-
λίτες δεν επιθυμούν ανακύκλωση
προσώπων. Καταθέτει βασικούς
άξονες του οράματός του για την
πρωτεύουσα, επισημαίνοντας ότι
στόχος του είναι η Λευκωσία να
καταστεί η καλύτερη πόλη για να
διαμένει κάποιος και να γίνει ελ-
κυστικότερη για επενδυτές, επι-
χειρηματίες και επισκέπτες. Επι-
σημαίνει πως, αν εκλεγεί, θα προ-
ωθήσει τη δημιουργία τριών νέων
μεγάλων πάρκων σε Άγιο Δομέτιο,
Σοπάζ και κρατική έκθεση και τη
δημιουργία της εφαρμογής Nico-
siApp για καλύτερη εξυπηρέτηση
κατοίκων, επισκεπτών, επενδυτών
και επιχειρηματιών. «Να ανεβά-
σουμε τη Λευκωσία εκεί που της
αξίζει», τονίζει ο κ. Προύντζος. 

–Ακούστηκε το όνομά σας για τη
Δημαρχία Λευκωσίας. Θα είστε
τελικά υποψήφιος; 

–Ναι, θα είμαι υποψήφιος για
τη Δημαρχία Λευκωσίας. Αυτό έγινε
κατόπιν επαφών που είχα με πολίτες
και οργανωμένα σύνολα, αλλά κυ-
ρίως λόγω της πεποίθησής μου ότι
ο Δήμος Λευκωσίας απαιτεί κάτι
διαφορετικό, έναν νέο άνθρωπο,
δραστήριο, με νέες ιδέες, που θα
δώσει στην πρωτεύουσα τη δυνα-
μική που έχει χάσει και που θα
σπρώξει την πόλη προς τα μπρος,
κάνοντας τις καθημερινές ζωές των
δημοτών καλύτερες. 
–Πώς προέκυψε το ενδιαφέρον
σας; 

–Ο Δήμος Λευκωσίας ήταν κάτι
που με απασχόλησε τους προηγού-
μενους μήνες. Είχα βγει από μια
έντονη προεκλογική εκστρατεία,
που έφερε και κάποιες επαγγελμα-
τικές αλλαγές στη ζωή μου, αφού
ήθελα να λειτουργήσω πιο αυτό-
νομα επαγγελματικά, προκειμένου
να μπορώ και πιο ελεύθερα να εκ-
φέρω πολιτική άποψη. Όταν ολο-

κλήρωσα αυτές τις διευθετήσεις,
πήρα την απόφαση να διεκδικήσω
τη Δημαρχία της Λευκωσίας και η
απόφασή μου αυτή δεν είναι υπό
την αίρεση οποιουδήποτε κόμμα-
τος, δεν λήφθηκε πίσω από κλειστές
πόρτες και δεν είναι προϊόν συν-
διαλλαγής. Αντιθέτως, γίνεται για
να δοθεί στους δημότες της Λευ-
κωσίας μια εναλλακτική πρόταση. 
–Έγιναν επαφές και με κόμματα; 

–Έχω μιλήσει άτυπα με τρία πο-
λιτικά κόμματα, προκειμένου να
ακούσω τις σκέψεις τους. Θα μιλήσω

και με άλλα, με ενδιαφέρει η άποψη
τους για τη Λευκωσία, έστω κι αν
έκαναν άλλες επιλογές. Όμως, η
απόφασή μου δεν λήφθηκε με γνώ-
μονα τα κόμματα. Θεωρώ ότι οι πο-
λίτες δεν επιθυμούν υποψηφιότητες
δημάρχων που είναι αποτέλεσμα
κομματικής συνδιαλλαγής ή κομ-
ματικών συσχετισμών και διευθε-
τήσεων. Στις δημοτικές εκλογές –
και ιδιαίτερα για τα αξιώματα δη-
μάρχων– δεν καταμετράται η δύ-
ναμη των κομμάτων. Είναι καθαρά
εκλογές προσώπων και προτάσεων

για την πόλη. 
–Συνεπώς, αν δεν σας στηρίξει
κάποιο κόμμα, εσείς θα είστε υπο-
ψήφιος.

–Θα είμαι υποψήφιος ασχέτως
κομματικής στήριξης. 
–Ακούγεται ότι θα σας στηρίξει
το ΑΚΕΛ. Σε ποιο στάδιο βρίσκον-
ται οι επαφές; Συναντηθήκατε
με τον κ. Στεφάνου; 

–Δεν είμαι ο υποψήφιος του
ΑΚΕΛ. Η υποψηφιότητά μου θα εί-
ναι ανεξάρτητη, όπως ήταν και η
μέχρι σήμερα διαδρομή μου στα
κοινά. Μίλησα με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ
αφού έλαβα την απόφαση να είμαι
υποψήφιος, όπως έχω μιλήσει και
με άλλους πολιτικούς χώρους. Υπάρ-
χει σεβασμός προς τα πολιτικά κόμ-
ματα και τις διαδικασίες τους, αλλά
υπάρχει και απόλυτος σεβασμός
προς τους δημότες, που στο τέλος
της ημέρας θα λάβουν την απόφαση
ποιος θα είναι ο επόμενος δήμαρχος. 
–Απέναντί σας θα είναι ο κ. Τορ-
ναρίτης που στηρίζεται από τρία
κόμματα. Σας ανησυχεί αυτό; 

–Σέβομαι τον Νίκο Τορναρίτη
και τη μακρά του διαδρομή στο
Κοινοβούλιο και στην κομματική
ζωή, όμως πιστεύω ότι οι πολίτες
δεν επιθυμούν ανακύκλωση προ-
σώπων. Πιστεύω ότι θέλουν νέους
ανθρώπους, με πραγματικά φρέ-
σκιες ιδέες και όραμα. Ιδιαίτερα
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση θέλουν
προσωπικότητες που δεν αποτε-
λούν προϊόντα κομματικών συν-
διαλλαγών, αλλά είναι άτομα που
έχουν τις ικανότητες για να εργα-
στούν σκληρά και να φέρουν κάτι
καινούργιο στον Δήμο. Αντιμετω-
πίζω με σεβασμό την εκλογική μά-
χη, όμως είμαι αισιόδοξος για την
έκβασή της.  
–Υπάρχει η αντίληψη ότι ανήκετε
στον χώρο της Δεξιάς. Ιδεολογικά
και πολιτικά πού τοποθετείτε τον
εαυτό σας; 

–Δεν ήμουν ποτέ ενεργό μέλος
οποιουδήποτε κόμματος. Πιστεύω
σε συγκεκριμένες αρχές και αξίες
που αποτέλεσαν την πυξίδα για τις
πολιτικές επιλογές που έχω κάνει
τα τελευταία 20 χρόνια. Αν κάτι με
χαρακτηρίζει είναι ότι από το 2008
και εντεύθεν τοποθετούμαι δημόσια
σε όλες τις εκλογικές αναμετρήσεις.
Το 2008 στήριξα Ιωάννη Κασουλίδη,
το 2023 πρότεινα τον Ανδρέα Μαυ-
ρογιάννη. Δεν κρύφτηκα. Για μένα

σημασία έχουν οι πολιτικές αρχές
και σίγουρα η ποιότητα και η αξία
των προσώπων. Πιστεύω στην ελεύ-
θερη αγορά και στην ανάγκη κοι-
νωνικής συνοχής, στη διαφάνεια,
στο σύγχρονο κράτος, στον σεβα-
σμό προς τον πολίτη και στη λο-
γοδοσία. Πιστεύω ότι οι πολιτικοί
οφείλουν να υπηρετούν τους πο-
λίτες και όχι τα ατομικά τους συμ-
φέροντα. Αυτές είναι οι βασικές
αρχές που υπηρετώ. 
–Ήσασταν στην πρώτη γραμμή
στήριξης του κ. Μαυρογιάννη
στις προεδρικές εκλογές και είχε
ανακοινωθεί ότι θα ήσασταν ο
υπουργός Οικονομικών σε περί-
πτωση εκλογής του. Θα ανέμενε
κανείς ότι θα ενταχθείτε στην
Κοινωνική Συμμαχία που προ-
σπαθεί να δημιουργήσει το ΑΚΕΛ. 

–Είμαι περήφανος για την επι-
λογή που έκανα στις τελευταίες
προεδρικές εκλογές. Παρακολουθώ
με ενδιαφέρον τις ενέργειες που
γίνονται από την ηγεσία του ΑΚΕΛ
μετεκλογικά, αλλά δεν θα ενταχθώ
στην Κοινωνική Συμμαχία. Έχω
επιλέξει, συνειδητά, την πορεία
της ανεξαρτησίας από κόμματα.
Δεν πιστεύω ότι η πολιτική είναι
προνόμιο ή μονοπώλιο των κομ-
μάτων. Πιστεύω ότι υπάρχει χώρος
για ανεξάρτητες προσωπικότητες
με καθαρό λόγο για να παρεμβαί-
νουν και για να συμμετέχουν στα
κοινά, με έγνοια για τον τόπο. Βε-
βαίως, στόχος μου πλέον είναι η
μάχιμη πολιτική από τη θέση του
δημάρχου Λευκωσίας, αν οι δημότες
με τιμήσουν με την ψήφο τους.
–Αποτελεί πρόκληση για εσάς η
μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης; 

–Είναι μια σημαντική πρόκληση
η υλοποίηση της μεταρρύθμισης,
που, όπως πληροφορούμαι, δεν
προχωρά με τον καλύτερο τρόπο.
Φαίνεται ότι υπάρχουν νομοθετικές
και διαδικαστικές προκλήσεις σε
διάφορα επίπεδα. Όμως, ακριβώς
γι’ αυτό είναι κρίσιμη η επιλογή
του σωστού προσώπου που έχει
τη διοικητική εμπειρία για να φέρει
σε πέρας αυτή τη σημαντική απο-
στολή. Είναι κεφαλαιώδους σημα-
σίας ο νέος δήμαρχος να μπορέσει
να ενοποιήσει τα τέσσερα διαμε-
ρίσματα πραγματικά σε έναν Δήμο,
εκμεταλλευόμενος συνέργειες και
δίνοντας προοπτικές. 

–Ποιο το όραμά σας για τη Λευ-
κωσία; 

–Να ανεβάσουμε τη Λευκωσία
εκεί που της αξίζει. Να καταστεί
η καλύτερη πόλη της Κύπρου για
να διαμένει κάποιος και να γίνει
ελκυστικότερη για επενδυτές, επι-
χειρηματίες και επισκέπτες. Πάνω
απ’ όλα πρέπει να βελτιώσουμε
την καθημερινότητα και τις ζωές
των κατοίκων της πόλης. Αυτό θα
γίνει κάνοντας τη Λευκωσία πιο
καθαρή, πιο πράσινη, με περισ-
σότερα πάρκα, με καλύτερους
δρόμους, με μεγαλύτερη ασφάλεια
για τους κατοίκους της, ενεργειακά
αυτόνομη, μια σύγχρονη, συμπε-
ριληπτική και προσβάσιμη πόλη
με υπηρεσίες που θα εξυπηρετούν
τους πολίτες άμεσα και σε μεγάλο
βαθμό ψηφιακά. Μια πόλη που
θα έχει μεγαλύτερη αναπτυξιακή
δυναμική για να καταστεί ελκυ-
στική για επενδυτές, που σήμερα,
δυστυχώς, σε μεγάλο βαθμό έχουν
εγκαταλείψει τη Λευκωσία. 
–Ποιο θεωρείτε το μεγαλύτερο
πρόβλημα της πρωτεύουσας και
πώς προτίθεστε να το επιλύσετε; 

–Τα μεγαλύτερα προβλήματα,
όπως τα αντιλαμβάνονται οι ίδιοι
οι δημότες, είναι η έλλειψη πρα-
σίνου, το κυκλοφοριακό, η καθα-
ριότητα και η ποιότητα δρόμων
και πεζοδρομίων. Υπάρχει ένα ζή-
τημα γκετοποίησης του κέντρου
της πόλης που πρέπει να αντιμε-
τωπιστεί και η υποβάθμιση στη
βορειοανατολική Λευκωσία και
στην περιοχή Αγίου Δομετίου,
όπου παρουσιάζεται στασιμότητα
και οπισθοδρόμηση. Ως τεχνο-
κράτης μπορώ να πω ότι η Λευ-
κωσία δεν έχει εκείνες τις ψηφια-
κές υπηρεσίες που να καθιστούν
τη συνεργασία του Δήμου με δη-
μότες, επισκέπτες, επενδυτές και
επιχειρηματίες πραγματικά απο-
τελεσματική. Συγκεκριμένα, εάν
εκλεγώ, θα προωθήσω τη δημι-
ουργία της εφαρμογής NicosiApp,
ώστε όλες οι υπηρεσίες, η πληρο-
φόρηση και οι συναλλαγές κατοί-
κων, επιχειρηματιών, επενδυτών
και επισκεπτών να παρέχονται
σε μια εφαρμογή. Επίσης, η Λευ-
κωσία έχει χάσει το συγκριτικό
της πλεονέκτημα έναντι άλλων
πόλεων που παρουσιάζουν μεγα-
λύτερη αναπτυξιακή δυναμική
τόσο για μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις όσο και για επενδυτές.
–Πώς μπορεί να καταστεί πιο
«πράσινη»; 

–Πιστεύω ότι η Λευκωσία χρει-
άζεται τρεις νέους μεγάλους πνεύ-
μονες πρασίνου στα πρότυπα του
πάρκου Αθαλάσσας. Ένα μεγάλο
πάρκο στον χώρο της κρατικής
έκθεσης, ένα στη βορειοανατολική
Λευκωσία στην περιοχή της Παλ-
λουριώτισσας και του Σοπάζ και
ένα στην περιοχή Αγίου Δομετίου.
Αυτό θα βελτιώσει σοβαρά την
ποιότητα ζωής των ανθρώπων και
θα δώσει νέα δυναμική σε αυτές
τις περιοχές. Θα επιτρέψει να δι-
πλασιαστεί ο αριθμός των δημοτών
–και όχι μόνο– που περπατούν,
που τρέχουν, που ποδηλατούν
στα όρια της πόλης μας. Η ενί-
σχυση της βιώσιμης κινητικότητας
θα μειώσει τους ρύπους και τον
θόρυβο, βελτιώνοντας την ποι-
ότητα του αέρα, με θετικό αντί-
κτυπο στην ψυχική και σωματική
υγεία των δημοτών. Τέλος, η ενερ-
γειακή αυτονομία, εκτός από την
εξοικονόμηση πέραν των τριών
εκατομμυρίων ευρώ για τον νέο
Δήμο, θα καταστήσει τη Λευκωσία
υπόδειγμα της πράσινης μετάβα-
σης της χώρας.
–Πώς κρίνετε τη θητεία του κ.
Κωνσταντίνου Γιωρκάτζη;   

–Πιστεύω ότι δεν μπορεί να
μηδενίσει κάποιος τη θητεία του
Κωνσταντίνου Γιωρκάτζη. Έγινε
έργο κυρίως στο σκέλος που έχει
να κάνει με τη δημιουργία σημαν-
τικών υποδομών στο κέντρο της
πόλης και παρεμβάσεων που έχουν
να κάνουν με την αισθητική, τον
εξωραϊσμό και την αναπαλαίωση
κτιρίων. Δημιουργήθηκαν και δρο-
μολογούνται νέοι χώροι πολιτι-
σμού. Πλέον, η Λευκωσία, με την
ενσωμάτωση τριών άλλων Δήμων,
χρειάζεται κάτι καινούργιο, μια
φρέσκιαπροσέγγιση και έναν δρα-

στήριο δήμαρχο που θα δώσει νέα
δυναμική στην πόλη με ένα αν-
θρώπινο πρόσωπο για να μερι-
μνήσει και για αυτούς που έχουν
ανάγκη. Πιστεύω ότι είναι ευθύνη
του Δήμου ως ο φορέας που είναι
εγγύτερα στους πολίτες να εντο-
πίσει αυτά τα προβλήματα και να
δώσει λύσεις. 
–Δώστε μας ένα παράδειγμα. 

–Δεν δέχομαι ότι το στεγαστικό
είναι εκτός του πλαισίου αρμο-
διότητας ενός Δήμου. Δείτε τι συμ-
βαίνει σε πόλεις του εξωτερικού,
για παράδειγμα στη Βιέννη. Θα
ήθελα οι δημότες της Λευκωσίας
να αισθάνονται ότι ο Δήμος τούς
προσφέρει προσιτή στέγη και υπη-
ρετεί τις άμεσες ανάγκες διαβίωσής
τους με τον καλύτερο τρόπο. Γι’
αυτό στο πρόγραμμά μου θα έχω
συγκεκριμένες παρεμβάσεις και
ενισχυμένα κίνητρα προς αυτή
την κατεύθυνση. Επίσης, θεωρώ
ότι ο Δήμος δεν έχει εκμεταλλευτεί
τεράστιες υποδομές που κόστισαν
εκατομμύρια ευρώ στους φορο-
λογούμενους όπως π.χ. οι σχολικές
υποδομές. Τα σχολεία πρέπει να
παραμένουν ανοιχτά καθ’ όλη τη
διάρκεια της ημέρας και να αξιο-
ποιηθούν τα γήπεδα και οι εγκα-
ταστάσεις για άθληση, κοινωνι-
κοποίηση και ψυχαγωγία από άτο-
μα όλων των ηλικιών. 

–Η Λευκωσία είναι η τελευταία
μοιρασμένη πρωτεύουσα της
Ευρώπης. Πώς αυτό εντάσσεται
στο πλάνο σας σε περίπτωση
εκλογής σας; 

–Το άλυτο Κυπριακό είναι μια
ανοικτή πληγή στο σώμα της Λευ-
κωσίας, της Κύπρου και της Ε.Ε.
Η θέση του δημάρχου Λευκωσίας
έχει σαφή πολιτική διάσταση και
ο δήμαρχος πρέπει να πιστεύει
ειλικρινά στην επανένωση, όπως
είναι και η διαχρονική θέση της
πλευράς μας. Το Κυπριακό, το δι-
ευκρινίζω, αποτελεί αποκλειστική
αρμοδιότητα του εκάστοτε προ-
έδρου της Δημοκρατίας και της
ομάδας που τον υποστηρίζει. Οι
όποιεςπρωτοβουλίες αναλαμβάνει
ένας δήμαρχος γίνονται πάντα σε
συνεργασία με την κυβέρνηση,
όμως, ο δήμαρχος πρέπει να μπο-
ρεί να συνομιλεί εποικοδομητικά
με τους Τ/κ για το καλό της πόλης
και των δημοτών της και με τρόπο
που η δράση του να λειτουργεί
υποστηρικτικά προς τις προσπά-
θειες για επανένωση. 
–Γιατί να σας ψηφίσουν οι δη-
μότες του νέου Δήμου Λευκω-
σίας; 

–Ζητώ την ψήφο των δημοτών
Λευκωσίας γιατί πιστεύω ότι μπο-
ρούμε να πάρουμε τη Λευκωσία
μπροστά και να κάνουμε τις κα-
θημερινές ζωές των πολιτών πολύ
καλύτερες. Γνωρίζω τα προβλή-
ματα και έχω πλήρη εικόνα για
τα ζητήματα που απασχολούν
τους δημότες, αλλά κυρίως έχω
το όραμα, την τόλμη και πολλή
όρεξη για να κάνω τις βελτιωτικές
παρεμβάσεις που χρειάζεται αλλά
και τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα
που απαιτούνται, προκειμένου η
Λευκωσία να κάνει ένα άλμα προς
τα μπρος. 

Να ανεβάσουμε
την πρωτεύουσα

εκεί που της αξίζει 

Να ανεβάσουμε
την πρωτεύουσα

εκεί που της αξίζει 

<<<<<<

Η πρωτεύουσα χρειάζε-
ται τρεις νέους πνεύμο-
νες πρασίνου και νέα
αναπτυξιακή πορεία σε
Αγιο Δομέτιο και βορει-
οανατολική Λευκωσία. 

NicosiApp: Ολες οι υπηρεσίες και
οι συναλλαγές κατοίκων και επι-
σκεπτών σε μια εφαρμογή.  

Σέβομαι τον Νίκο Τορναρίτη και την πολιτική του διαδρομή, όμως πιστεύω ότι οι πολίτες δεν επιθυμούν ανακύκλωση προσώπων. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΡΟΥΝΤΖΟΣ, δικηγόρος

Θα είμαι υποψήφιος για
τη Δημαρχία Λευκωσίας 

Η υποψηφιότητά μου είναι ανεξάρτητη, δεν είναι υπό την αίρεση
οποιουδήποτε κόμματος και δεν είναι προϊόν συνδιαλλαγής

<<<<<<

Αντιμετωπίζω με σεβα-
σμό την εκλογική μάχη,
όμως είμαι αισιόδοξος
για την έκβασή της.  

<<<<<<

Το 2008 στήριξα Κασου-
λίδη, το 2023 πρότεινα
Μαυρογιάννη, για μένα
σημασία έχουν οι πολιτι-
κές αρχές και σίγουρα η
ποιότητα των προσώπων.



Ο πειρασμός να γράψω για τον
ανασχηματισμό, για ό,τι προ-
ηγήθηκε, για αυτόν καθαυτό

ή και για τι ακολούθησε είναι με-
γάλος. Εκ των πραγμάτων, είναι
από τους χειρισμούς που πρέπει
να διδάσκονται στα σεμινάρια επι-
κοινωνιολογίας για το τι δεν πρέπει
να κάνεις. Αποφάσισα όμως να μην
το κάνω, αφενός γιατί πιστεύω πως
το θέμα εξαντλήθηκε και εξαντ-
λείται και σήμερα δημοσιογραφικά
και σε αρθρογραφία και αφετέρου
γιατί θέλω να επικεντρωθώ στην
πολιτική ουσία, μετά τον ανασχη-
ματισμό και μετά τις «σειρήνες»,
την «αβασάνιστη κριτική», τη βα-
σανιστική κριτική και τις ατάκες
στον αέρα για τη φανταστική σύγ-
κρουση του παλαιού με το νέο. 

Στην ουσία λοιπόν. Και στο τι
πιστεύω πώς πρέπει να κάνει ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός τους επό-
μενους μήνες. Θεωρώ πως χρειάζε-
ται να θέσουμε από την αρχή του
χρόνου τα προαπαιτούμενα για να
ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του
2025. Να μην είναι άπειρα, ούτε
όμως δυο-τρία, να έχουν όλα να κά-
νουν με βαθιά ποιοτικό πολιτικό
περιεχόμενο. Να είναι στόχοι, ορό-
σημα που μπορούν να βάλουν τη
χώρα σε μια πορεία ουσιαστικής
προόδου. Προαπαιτούμενα που θα
είναι εντός της φιλοσοφίας της κυ-
βέρνησης, που θα δείχνουν από τη
μία τη θέλησή μας να ενισχύσουμε
την πολιτική διεργασία στον τόπο
και από την άλλη πως λειτουργούμε
παραγωγικά και με δημιουργική

διάθεση στη δημοκρατική διαδι-
κασία. Ενδεικτικά αναφέρω μερικά.
Το πρώτο θα μπορούσε να είναι η
γενναία συνταγματική μεταρρύθ-
μιση που έχει ανάγκη η χώρα. Κάτι
που είχε εξαγγείλει προεκλογικά
και ο πρόεδρος της Δημοκρατίας,
και που εκ των πραγμάτων θα αλ-
λάξει την ποιότητα στη δημοκρατία
στη χώρα μας, θα ενισχύσει το αί-
σθημα δικαίου και θα πείσει πως
εννοούμε όσα λέμε. Ένα δεύτερο
προαπαιτούμενο θα μπορούσε να
είναι η ουσιαστική πορεία ψηφιο-
ποίησης της χώρας. Συγκεκριμένα
βήματα, που θα αυξήσουν τη δια-
φάνεια, θα μειώσουν την ταλαιπω-
ρία των πολιτών. Ουσιαστική, δη-
λαδή να μην τελειώνει στο πρώτο
επίπεδο, στη διεπαφή του πολίτη

με το κράτος, αλλά να είναι ολιστική.
Να προϋποθέτει πως όλα τα στάδια
θα γίνονται χωρίς την εκτύπωση
ούτε μιας κόλλας, χωρίς να χρειαστεί
να σφραγιστούν και να υπογραφούν
έγγραφα στο χέρι. Ένα τρίτο προ-
απαιτούμενο μπορεί να έχει να κά-
νει με τα ζητήματα της ενέργειας.
Να ζητήσουμε συγκεκριμένα και
όχι αόριστα μέτρα, συγκεκριμένες
ενέργειες που θα προσπερνούν τη
σύγχυση που σήμερα υπάρχει για
το τι θέλουμε να κάνουμε σε αυτόν
τον τομέα. Ένα τέταρτο μπορεί να
έχει να κάνει με τη στέγαση των
νέων ανθρώπων αυτής της χώρας.
Ένα πέμπτο θα μπορούσε να είναι
η φορολογική μεταρρύθμιση της
χώρας. 

Την προσέγγιση αυτή έχω σκοπό

να την εισηγηθώ στην πρώτη συ-
νεδρίαση της κοινοβουλευτικής
ομάδας της παράταξής μας. Προ-
σωπικά πιστεύω πως αυτός είναι
ένας καθαρός δρόμος που μας βάζει
και εμάς σε μια συγκεκριμένη λο-
γική πολιτικής παραγωγικότητας,
που σβήνει τη συζήτηση για το αν
είμαστε ή όχι στην αντιπολίτευση,
για το αν είμαστε δημιουργικοί ή
εποικοδομητικοί ή όχι. Αυτά τα
προαπαιτούμενα, όταν συμφωνη-
θούν ποια είναι, θα πρέπει με κάθε
διαφάνεια να κατατεθούν από την
ηγεσία του κόμματός μας στον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας. Να δημο-
σιοποιηθούν και να είναι κατά κά-
ποιο τρόπο ένα σημαντικό έγγραφο
για μας που θα προσφεύγουμε σε
αυτό συχνά για να ασκήσουμε κρι-

τική και για να υπενθυμίζουμε την
κυβέρνηση πως αυτά είναι προ-
απαιτούμενα για να ψηφίσουμε
τον προϋπολογισμό του 2025.

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει
στα χέρια του και στα πόδια του
την παραγωγή πολιτικήςαπό το με-
τερίζι που σήμερα βρίσκεται. Αξιο-
ποιώντας κυρίως τη δύναμη και την
αξία που έχει η κοινοβουλευτική
δράση σε μια προεδρική δημοκρατία
όπως αυτή που έχουμε στην Κύπρο.
Όσοι πιστεύουν πως αυτή η δράση
είναι περιορισμένη, μάλλον δεν κα-
τάλαβαν τη δύναμη του κοινοβου-
λευτισμού στον τόπο μας. 

*Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας, πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
@dmdemetriou 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ*

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Εννιά μήνες μετά και την επίσημη
λήξη του υγειονομικού συναγερμού
που προκάλεσε ανά το παγκόσμιο
ο COVID-19, η έξαρση των νέων
περιστατικών που παρατηρείται
αυτή την περίοδο σε όλη την Ευ-
ρώπη, δείχνει πως ο κορωνοϊός
μόνο παρελθόν δεν μπορεί να θε-
ωρηθεί. Η αύξηση των νέων μο-
λύνσεων που καταγράφεται το τε-
λευταίο διάστημα και στην Κύπρο,
σε καμία περίπτωση δεν μπορεί να
συγκριθεί με κάποια περίοδο της
δίχρονης πανδημίας, λένε κατη-
γορηματικά οι επιστήμονες, ωστόσο
έχει θέσει σε αυξημένη επαγρύ-
πνηση τους επιδημιολόγους, οι
οποίοι παρακολουθούν προσεχτικά
τη συμπεριφορά καθώς και τις πα-
ρενέργειες του ιού. Ενδεικτικό του
κλίματος που επικρατεί στην Επι-
δημιολογική Μονάδα της Κύπρου
είναι η τοποθέτηση της διευθύν-
τριας των Υγειονομικών Υπηρεσιών
Ελισάβετ Κωνσταντίνου στην «Κ».
«Σίγουρα υπάρχει μια ανησυχία
στο θέμα δημόσιας υγείας. Είναι
μεγάλο το ποσοστό θετικότητας».
Από τα στοιχεία που υπάρχουν,
παρά το γεγονός ότι έχει τερματιστεί
η δημοσιοποίησή τους, προκύπτει
πως την προηγούμενη εβδομάδα
καταγράφηκαν 4.180 νέα περιστα-
τικά, αριθμός ιδιαίτερα υψηλός που
σε άλλες εποχές ενδεχομένως να
ωθούσε σε πολιτικές αποφάσεις
λήψης επιπρόσθετων μέτρων προ-

στασίας. Στην παρούσα κατάσταση
το ενδεχόμενο επαναφοράς μέτρων
του παρελθόντος φαίνεται να είναι
απομακρυσμένο, ωστόσο, όπως
προκύπτει από επίσημα χείλη, η
εξέλιξη των νέων μολύνσεων μέχρι
τέλος του μήνα θα παίξει καθορι-
στικό ρόλο. «Δεν γίνεται συζήτηση
ούτε υπάρχει σκέψη για επαναφορά
μέτρων. Τα μέτρα είναι αναλογικά,
δηλαδή λαμβάνονται ανάλογα με
το μέγεθος του προβλήματος. Πα-
ρακολουθούμε και όταν υπάρξει
ανάγκη θα παρθούν οι αποφάσεις»
λέει στην «Κ» η κα Κωνσταντίνου. 

Τίς πταίει;
Στην Επιδημιολογική Μονάδα

συγκλίνουν πως η έξαρση των νέων
κρουσμάτων οφείλεται στο γεγονός
πως ο COVID-19 δεν είναι εποχικός
ιός όπως άλλοι χειμερινοί ιοί και
αυτό θα πρέπει να γίνει αντιληπτό
από τον κόσμο στο κομμάτι προ-
στασίας. Από εκεί και πέρα η πα-
ρούσα έξαρση αποδίδεται αποκλει-
στικά και μόνο στο κλίμα χαλάρω-
σης που έχει επικρατήσει στους
πολίτες. Συγκεκριμένα οι επιδη-
μιολόγοι παρατηρούν: Η πλειοψη-
φία του πληθυσμού δεν έχει εμβο-
λιαστεί με το νέο επικαιροποιημένο
εμβόλιο για τον COVID-19. Σύμφωνα
με επίσημα στοιχεία από τον πε-
ρασμένο Οκτώβριο μέχρι και σή-
μερα το τελευταίο εμβόλιο έχουν
λάβει περίπου 23 χιλιάδες πολίτες.

«Η πλειοψηφία των εμβολιασθέν-
των προέρχονται από ευάλωτες
ομάδες. Δεν είμαστε ευχαριστημέ-
νοι με τα ποσοστά αυτά» αναφέρει
η διευθύντρια των Υγειονομικών
Υπηρεσιών. Ως δεύτερος παράγον-
τας αύξησης των νέων περιστατι-
κών COVID-19 είναι η μη τήρηση
των ατομικών μέτρων προστασίας
ή η χαλαρώσει σε μεγάλο βαθμό. 

Οι συστάσεις
Οι επιστήμονες επιμένουν φορ-

τικά πως το επόμενο διάστημα θα
πρέπει να αυξηθούν τα ποσοστά

εμβολιασμού των πολιτών. Με βάση
επίσημα στοιχεία, η απροθυμία εμ-
βολιασμού εντοπίζεται κατά κύριο
λόγο στις μεσαίες ηλικίες. Τα στοι-
χεία που υπάρχουν στην Επιδη-
μιολογική Μονάδα δείχνουν πως
η παρούσα έξαρση των νέων πε-
ριστατικών βρίσκεται σε φάση κο-
ρύφωσης για λοιμώξεις που εμφα-
νίσθηκαν μέσα στη γιορτινή πε-
ρίοδο. Το κατά πόσο θα παρατη-
ρηθεί γενικότερη ύφεση, θα φανεί
προς το τέλος του μήνα και εφόσον
θα έχει αξιολογηθεί η κατάσταση
από το άνοιγμα των σχολείων. Για

την ώρα απέναντι στην κατάσταση
που έχει δημιουργηθεί η Επιδημιο-
λογική Μονάδα αντέδρασε με αυ-
στηριοποίηση των μέτρων που
υπήρχαν. Συγκεκριμένα, το rapid
test ή το PCR είναι αναγκαία για
στέγες ευγηρίας και κλειστές δομές
υπερηλίκων ενώ σε νοσηλευτήρια
έχει μειωθεί η ισχύ από 72 ώρες σε
48. Επίσης, οι έλεγχοι για χρήση
της μάσκας σε ιατρεία, οδοντιατρεία
θα αυξηθούν και θα γίνουν πιο αυ-
στηροί. Οι συμπτωματικοί ακόμα
και με αρνητικό τεστ θα πρέπει να
παραμένουν στις οικίες τους, ενώ

άτομα θετικά στον ιό θα πρέπει
υποχρεωτικά να χρησιμοποιούν
μάσκα, όταν πρόκειται να μετακι-
νηθούν. Από εκεί και πέρα οι επι-
στήμονες τονίζουν το αυτονόητο
που είναι η χρήση αντισηπτικών
και η προσωπική υγιεινή των πο-
λιτών.

Τα σχολεία
Η αύξηση των νέων κρουσμάτων

κατά την εορταστική περίοδο απο-
δίδεται κυρίως στην κάθοδο φοι-
τητών από το εξωτερικό. Αύξηση
που φαίνεται να έχει φθάσει στο

υψηλότερο σημείο όπως εκτιμούν
οι επιδημιολόγοι. Αυτό που παρα-
μένει άγνωστο για τους επιστήμονες
είναι η εξέλιξη των νέων περιστα-
τικών μετά το πέρας των εορτών
και την επιστροφή των μαθητών
στα σχολεία. Στην Επιδημιολογική
Μονάδα το καλό σενάριο είναι μια
μικρή αύξηση των κρουσμάτων
που σε γενικές γραμμές δεν θα δια-
φοροποιήσει το πλαίσιο δράσης
των υγειονομικών υπηρεσιών. Αυτό
που έχει σημασία είναι πως οι επι-
στήμονες εμφανίζονται αισιόδοξοι
για την εξέλιξη των μολύνσεων και
πως ο συναγερμός που έχει σημάνει
θα λήξει τέλος του μήνα - αρχές
του επόμενου. 

Συστάσεις Ε.Ε.
Τη θωράκιση των πληθυσμών

των κρατών-μελών της Ε.Ε. από
τον COVID συστήνουν οι Βρυξέλλες
με την επίτροπο Υγείας και Ασφά-
λειας Τροφίμων Στέλλα Κυριακίδου
να επιστεί την προσοχή για τις πα-
ραλλαγές του ιού. Η κα Κυριακίδου
σε επιστολή της προς τους υπουρ-
γούς Υγείας των κρατών-μελών
από τον περασμένο Σεπτέμβριο
είχε τονίσει την ανάγκη ενίσχυσης
του εμβολιαστικού προγράμματος
των πολιτών τόσο για τον COVID-
19 όσο και για την εποχική γρίπη.
Η Ευρωπαία επίτροπος επισημαίνει
πως αποτελεί πρόκληση η παράλ-
ληλη εμφάνιση και άλλων ιών κατά
τη χειμερινή περίοδο και πως τα
εμβόλια παραμένουν ασπίδα για
τον κορωνοϊό, ειδικά για τους πε-
ρισσότερο ευάλωτους πολίτες. Από
πλευράς Ε.Ε. συστήνεται η ανάγκη
όπως τα κράτη-μέλη να παραμεί-
νουν σε συνεχή εγρήγορση, με
την κα Κυριακίδου να εστιάζει στα
εμβόλια και στη βελτίωσή τους.
«Αυτός είναι ο μόνος τρόπος με
τον οποίο μπορούμε να συνεχί-
σουμε να παρακολουθούμε απο-
τελεσματικά την εξάπλωση των
ιών που κυκλοφορούν και τις πα-
ραλλαγές τους και να κρατάμε ο
ένας τον άλλον ασφαλή» τονίζει η
επίτροπος Υγείας.

Οι αντοχές του συστήματος 
Η παρούσα κατάσταση αναφο-

ρικά με το σύστημα υγείας χαρα-
κτηρίζεται ως ελεγχόμενη με ό,τι
αυτό μπορεί να συνεπάγεται για
τις δομές δημόσιας υγείας. Ωστόσο,
αυτό το οποίο προκαλεί ιδιαίτερη
ανακούφιση είναι ο μικρός αριθμός
περιστατικών τα οποία χρήζουν
θεραπείας σε εντατικές μονάδες.
Ενδεικτική είναι η κατάσταση στο
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας
όπου το προηγούμενο διάστημα
από τις 90 περίπου νοσηλείες μόνο
πέντε με έξι ήταν βαριά περιστα-
τικά και νοσηλεύθηκαν σε ΜΕΘ.
Ιδιαίτερη προσοχή υπάρχει για τα
άτομα άνω των 80 ετών, καθώς και
άλλες ομάδες πολιτών με χρόνια
προβλήματα υγείας. Οι επιδημιο-
λόγοι κατηγορηματικά υποστηρί-
ζουν πως η κατάσταση που επι-
κρατεί κατά κύριο λόγο στα νοσο-
κομεία του ΟΚΥπΥ δεν συγκρίνεται
με την κατάσταση που επικρατούσε
μέχρι τον περασμένο Μάιο. Η μεί-
ωση των βαριών περιστατικών
αποδίδεται στα διαθέσιμα όπλα
που υπάρχουν, όπως το εμβόλιο
αλλά και τα αντιικά φαρμακευτικά
σκευάσματα που σε μεγάλο βαθμό
αποτρέπουν τις νοσηλείες. Ειδικά
για τα εμβόλια οι επιστήμονες υπο-
στηρίζουν πως είναι ο λόγος για
μεγάλο αριθμό ήπιων λοιμώξεων
που σε αρκετές περιπτώσεις δεν
γίνονται αντιληπτές.

Ο COVID-19 δηλώνει
ακόμη παρών

Εντονη ανησυχία για τη διασπορά του ιού σε δομές ηλικιωμένων και 
χώρους εργασίας – Σε χαμηλά επίπεδα η θωράκιση του πληθυσμού

Τα προαπαιτούμενα

<<<<<<<

Τέλος του Ιανουαρίου θα
ξεκαθαρίσει το κατά πό-
σο θα σημειωθεί κορύ-
φωση της νέας έξαρσης
των λοιμώξεων του CO-
VID-19. Οι επιστήμονες
αναμένουν τα στοιχεία
των ελέγχων μετά και το
άνοιγμα των σχολείων.

Εντονη ανησυχία εκφράζεται από την Επιδημιολογική Μονάδα για τα χαμηλά ποσοστά εμβολιασμού με το νέο επικαιροποιημένο εμβό-
λιο για τον COVID-19. Μέχρι σήμερα οι εμβολιασθέντες ανέρχονται στις 23 χιλιάδες, στην πλειοψηφία τους άνω των 60 ετών.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΠΟΨΗ /  Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΣΠΑΝΟΥ

Τι θα κριθεί στις ευρωεκλογές 

Σ ε αυτές τις ευρωεκλογές, κα-
νονικά, το διακύβευμα δεν
θα ήταν μεγάλο, γιατί το απο-

τέλεσμα δεν μπορεί να πυροδοτήσει
–άμεσα– ραγδαίες πολιτικές εξε-
λίξεις, αφού η εκλογική νίκη της
Ν.Δ. είναι προεξοφλημένη και μά-
λιστα με διαφορά. Ωστόσο, ενώ μό-
νο ο «μικρός τελικός» (η μάχη με-
ταξύ δεύτερου και τρίτου κόμματος)
έχει προφανές ενδιαφέρον, δεν
αποκλείεται να αρχίσει ο επανα-
σχεδιασμός του πολιτικού χάρτη
αφού ανακοινωθούν τα επίσημα
αποτελέσματα. Πολιτικοί επιστή-
μονες μιλούν για trigger point, εν-
νοώντας ότι τον Ιούνιο μπορεί να
δοθεί το έναυσμα για ανακατατά-
ξεις, παρόλο που δεν αποκλείεται
να μην εκβάλλουν, τελικά, τα ρεύ-
ματα που κινούνται, για την ώρα,
κάτω από την ίσαλο γραμμή. 

Τρεις υποθέσεις εργασίας συ-
ζητιούνται όλο και περισσότερο
μακριά από τα φώτα της δημοσιό-
τητας:

Εάν η Ν.Δ. κινηθεί γύρω στο
30% και το άθροισμα των ποσοστών
ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ φτάσει κάπου
εκεί κοντά, την επόμενη μέρα των
ευρωεκλογών θα τεθεί επιτακτικά
ζήτημα συνεργασίας των δύο κομ-
μάτων προκειμένου να απειληθεί
η κυριαρχία της Ν.Δ. με τη δημι-
ουργία ανταγωνιστικού πόλου εξου-
σίας. Οι σημερινές ηγεσίες Στ. Κασ-
σελάκη και Ν. Ανδρουλάκη δεν θε-
ωρούνται πρόσφορες για μια τέτοια
πρωτοβουλία, αλλά υπάρχουν τρίτα
πρόσωπα (όπως ο Αλ. Τσίπρας και
ο Γ. Παπανδρέου) που θα μπορού-
σαν να ωθήσουν προς αυτή την
κατεύθυνση. Ηδη γίνεται λόγος για
«σχέδιο Δούκα», για την ανάγκη

δηλαδή να αποτελέσει οδηγό το
παράδειγμα του Δήμου Αθηναίων,
όπου ηττήθηκε ο Κ. Μπακογιάννης
από έναν υποψήφιο μηδενικής σχε-
δόν αναγνωρισιμότητας μέχρι το
βράδυ του πρώτου γύρου.

Εάν δεξιά του κυβερνώντος κόμ-
ματος καταγραφεί δυναμική ανά-
λογη ή μεγαλύτερη από εκείνη που

διαπιστώθηκε στις εθνικές εκλογές
και δεδομένου ότι ο γάμος για τα
ομόφυλα ζευγάρια αποξενώνει τη
δεξιά πτέρυγα της Ν.Δ., δεν απο-
κλείεται να εκδηλωθούν φυγόκεν-
τρες τάσεις και αναζητήσεις τρόπων
ενοποίησης των κατακερματισμέ-
νων δυνάμεων δεξιά της Δεξιάς με
φόντο την ενδυνάμωση της Ακρο-
δεξιάς σε όλη την Ε.Ε. 

Εάν νέα κόμματα (π.χ. κόμμα
Λοβέρδου) σημειώσουν καλή επί-
δοση, αν το ΚΚΕ κάνει την έκπληξη
και φτάσει σε διψήφιο ποσοστό,
αν το ΜέΡΑ25 με επικεφαλής του
ευρωψηφοδελτίου τον Γ. Βαρου-
φάκη επανακάμψει, αν η Νέα Αρι-
στερά δεν τα καταφέρει, θα προ-
κύψουν αθρόες μετακινήσεις στε-
λεχών αριστερά της Ν.Δ. που εκ
των πραγμάτων θα επηρεάσουν
την πολιτική αρχιτεκτονική. 

Οι επόμενες εθνικές εκλογές
αργούν, αλλά ο ορίζοντας του 2027
μπορεί να φανεί δυσθεώρητος αν
η Ν.Δ., από τη φάση της παντοδυ-
ναμίας, χάρη στην απουσία ισχυρής
αντιπολίτευσης, περάσει σε μια
φάση φθοράς με αβέβαιη έκβαση.
Σε κάθε περίπτωση, ο πρωθυπουρ-
γός έχει τον χρόνο και τη δυνατό-

τητα να καθορίσει ο ίδιος το χρο-
νοδιάγραμμα και τις συνθήκες ενός
επόμενου πολιτικού κύκλου, με
την κυριαρχία του κόμματός του
να μην απειλείται στο ορατό μέλ-
λον. 

Το τρίτο κόμμα, είτε πρόκειται
για τον ΣΥΡΙΖΑ είτε για το ΠΑΣΟΚ,
θα είναι έκπληξη να μην αντιμε-
τωπίσει πρόβλημα ηγεσίας. 

Πρώην πολιτικός αρχηγός με
μεγάλη κυβερνητική εμπειρία λέει
ότι στη χώρα μας συμβαίνουν με
καθυστέρηση αυτά που προηγου-
μένως έχουν συμβεί στην υπόλοιπη
Ευρώπη. Και εννοεί ότι αν η ελλη-
νική εκδοχή του Μακρόν είναι ο
Μητσοτάκης, την ελληνική εκδοχή
της Λεπέν δεν την ξέρουμε ακόμη,
όπως άλλωστε δεν έχουμε γνωρίσει
την κανονικοποίηση της Ακροδε-
ξιάς με όρους Μελόνι.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Πιο γρήγορα από ό,τι αναμενόταν
άνοιξε τις διαδικασίες για την επι-
λογή των επικεφαλής των θεσμών
ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου, Σαρλ Μισέλ, με την από-
φασή του να διεκδικήσει μία έδρα
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η
ανακοίνωση προκάλεσε εκνευρι-
σμό στις Βρυξέλλες και τις πρω-
τεύουσες των μεγάλων κρατών-
μελών, λόγω του τρόπου με τον
οποίο αλλάζει τις προτεραιότητες
και δημιουργεί την ορατή προοπτι-
κή ο Β. Όρμπαν να βρεθεί να προ-
εδρεύει των 27.

Πέρα από το ερώτημα το πώς ο
κ. Μισέλ θα συνδυάσει τα καθή-
κοντά του με την προεκλογική εκ-
στρατεία, η επικείμενη παραίτησή
του ανοίγει ένα κενό στην ηγεσία
της Ε.Ε. που θα πρέπει να συμπλη-
ρωθεί το συντομότερο ώστε να κυ-
λήσουν ομαλά οι διαδικασίες επι-
λογής της ηγεσίας της Κομισιόν,
του Κοινοβουλίου και του διαδόχου
του, διαδικασίες στις οποίες ο εκά-
στοτε απερχόμενος πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου παίζει ση-
μαντικό ρόλο.

Ακόμα και αν θεωρηθεί πως ο
κ. Μισέλ μπορεί να φέρει εις πέρας
τις δύσκολες και πολύπλοκες εκ-
κρεμότητες της θέσης του τη στιγμή
που θα πρέπει να επικεντρωθεί
στην ευρω-προεκλογική εκστρατεία
στο Βέλγιο, η αντικατάσταση του
–έστω προσωρινά– επείγει. Ήδη
συζητούνται, σύμφωνα με δημο-
σιεύματα, εκτός από τον Πορτογάλο
πρωθυπουργό Αντόνιο Κόστα, και
ο πρώην Ιταλός πρωθυπουργός
Μάριο Ντράγκι, αλλά και η πρω-
θυπουργός της Δανίας, Μέτε Φρέν-
τερικσεν και ο πρόεδρος της Ρου-
μανίας, Κλάους Γιοχάνις.

Βάσει των κανονισμών, αν ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου παραιτηθεί, τον αναπλη-
ρώνει μέχρι τη λήξη της θητείας ή
την επιλογή διαδόχου ο ηγέτης της
χώρας που προεδρεύει του Συμ-
βουλίου της Ε.Ε., που κατά το δεύ-
τερο μισό του 2024 θα είναι η Ουγ-
γαρία και ο ηγέτης που έχει προ-
καλέσει μεγάλους πονοκέφαλους
στις Βρυξέλλες, ο Βίκτορ Όρμπαν.

Ο ίδιος, πάντως, ο κ. Μισέλ έχει
δηλώσει πως θεωρεί σχετικά εύκολη
υπόθεση την επιλογή του διαδόχου
του από τους 27 τον Ιούνιο, μερικές
εβδομάδες μετά την αναμενόμενη
εκλογή του στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο. Παράλληλα, ο Βέλγος πο-
λιτικός έχει συνδέσει την απόφασή
του με την ανάγκη δημοκρατικής
νομιμοποίησης για την Ε.Ε., αφή-
νοντας έμμεσες αιχμές και κατά
της Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν με
την οποία η αντιπάθεια είναι αμοι-
βαία, και η οποία δεν αναμένεται
να θέσει τον εαυτό της στην κρίση
των πολιτών.

Ανοιχτό παραμένει πάντως το
ερώτημα αν η κίνηση Μισέλ θα
συνεισφέρει στο να αλλάξουν οι
ισορροπίες στο επίπεδο της ηγεσίας
των θεσμών, ή αν απλώς θα συμ-
βάλει στο να ληφθούν οι αποφάσεις
πολύ γρηγορότερα από ότι συνή-
θως. Πάντως, μέχρι στιγμής δεν
έχει ξεκαθαρίσει αν ενδιαφέρεται
να είναι και ο «επικεφαλής υπο-
ψήφιος» της ομάδας Renew (όπου
ανήκει το κόμμα του) για την ηγεσία
της Κομισιόν, κάτι που θα τον έφερ-
νε απέναντι στην Ούρσουλα φον

ντερ Λάιεν. Ωστόσο, η μειωμένη
δύναμη της Renew και η ισχυρή
θέση στην οποία βρίσκεται προς
το παρόν η κ. Φον ντερ Λάιεν κα-
θιστούν κάτι τέτοιο απίθανο.

Και στο βάθος Βίκτορ
Η απόφαση Μισέλ δεν αποκλεί-

εται να επισπεύσει σημαντικά τις
διεργασίες για τον ορισμό της ηγε-
σίας της Ε.Ε., ειδικά αν παραιτηθεί
από τη θέση του πριν από τις ευ-
ρωεκλογές, αλλά ακόμα και αν επι-
λέξει να παραμείνει σε αυτή μέχρι
την εκτός απροόπτου ορκωμοσία
του ως ευρωβουλευτή στις 16 Ιου-
λίου.

Θεωρητικά οι 27 μπορούν πριν
από το τέλος Ιουνίου να αποφασί-
σουν τα ονόματα των προέδρων
της Ε.Ε. (Κομισιόν και Ευρωπαϊκό

Συμβούλιο, με την απόφαση για
την προεδρία του Κοινοβουλίου να
γίνεται άτυπα σε συνεννόηση με
τις πολιτικές ομάδες), καθώς λίγες
μέρες μετά τις ευρωεκλογές (6 - 9
Ιουνίου) θα βρεθούν σε άτυπη συ-
νάντησή στις 17/6 και στη Σύνοδο
Κορυφής στις 27 - 28/6. Το 2019, η
απόφαση για την πλήρωση των θέ-
σεων είχε ληφθεί σε μια μαραθώνια
σύνοδο στις 1 με 3 Ιουλίου, με το
όνομα της κ. Φον ντερ Λάιεν να
κατατίθεται την τελευταία στιγμή
μετά από την αδυναμία επιλογής
μεταξύ των υποψηφίων των πολι-
τικών ομάδων, Μάνφρεντ Βέμπερ
και Φρανς Τίμερμανς. 

Ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου εκλέγεται για μάξιμουμ
δύο θητειών, διάρκειας δυόμισι
ετών. Καθώς η δεύτερη θητεία Μι-

σέλ λήγει στα τέλη Νοεμβρίου του
2024, υπάρχει αρκετός χρόνος για
την επιλογή του. Ο κανονισμός που
προβλέπει πώς αναπληρώνεται η
θέση σε περίπτωση κένωσης της
θέσης μέχρι την εκλογή διαδόχου,
αναφέρει πως αυτή ασκείται από
τον πρωθυπουργό της χώρας που
ασκεί την εξάμηνη προεδρία του
Συμβουλίου της Ε.Ε. 

Αν η θέση κενωθεί πριν από τις
ευρωεκλογές, ή αμέσως μετά από
αυτές και πριν από το τέλος του
εξαμήνου, το καθήκον αυτό πέφτει
στον Βέλγο πρωθυπουργό, Αλε-
ξάντερ Ντε Κρόο. Αν, ωστόσο, η
απόφαση καθυστερήσει, και ο κ.
Μισέλ παραιτηθεί για να ορκιστεί
ευρωβουλευτής στις 16 Ιουλίου
χωρίς να υπάρχει απόφαση για τον
διάδοχό του (έστω προσωρινά), ο

κλήρος πέφτει στον Βίκτορ Όρμ-
παν, καθώς η χώρα ασκεί την εξά-
μηνη προεδρία το δεύτερο μισό
του 2024.

Επόμενη ημέρα
Πάντως, ο κ. Μισέλ, μιλώντας

σε δημοσιογράφους στις Βρυξέλλες,
επέμεινε πως είναι απολύτως εφικτό
να υπάρξει απόφαση για τον επό-
μενο πρόεδρο του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου πριν ακόμα το τέλος
του Ιουνίου, καθώς και πως οι κα-
νόνες για την αναπλήρωση της θέ-
σης μπορούν να αλλάξουν με απλή
πλειοψηφία. Η κίνηση Μισέλ πε-
ριπλέκει την κατάσταση κυρίως
γιατί αναγκάζει τους ηγέτες να προ-
ετοιμαστούν γρηγορότερα, αλλά
και γιατί οι ισορροπίες στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο αναμένεται να

αλλάξουν στις εκλογές του Ιουνίου,
δίνοντας ενδεχομένως περισσότερο
βάρος στις απόψεις των συντηρη-
τικών ηγετών. 

Υπενθυμίζεται πως για την προ-
εδρία της Κομισιόν προβλέπεται
πως οι ηγέτες αποφασίζουν στη
βάση του αποτελέσματος των ευ-
ρωεκλογών. Και αν και οι ηγέτες
δεν δεσμεύονται να διορίσουν άτο-
μο υποψήφιο (ή μη) από τη μεγα-
λύτερη πολιτική ομάδα, η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν ή το άτομο που θα
τη διαδεχθεί θα πρέπει να λάβουν
θετική ψήφο από την πλειοψηφία
στην Ολομέλεια.

Το 2019 το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα και οι Σοσιαλδημοκράτες

ήταν οι κύριες δυνάμεις στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο, όμως ο διο-
ρισμός της Κομισιόν της κ. Φον
ντερ Λάιεν εγκρίθηκε σχεδόν ορια-
κά και μόνο μετά από στήριξη της
ομάδας Renew αλλά και ευρωβου-
λευτών των Συντηρητικών. Οι προ-
βλέψεις για το 2024 δείχνουν το
ΕΛΚ και τους Σοσιαλδημοκράτες
να διατηρούν τις πρώτες θέσεις,
αλλά τους Συντηρητικούς και την
Ακροδεξιά να ανταγωνίζονται με
τους φιλελεύθερους της Renew για
την τρίτη θέση.

Ραντεβού 1η Φεβρουαρίου
Εν μέσω της περίεργης αυτής

ατμόσφαιρας, ο κ. Μισέλ θα πρέπει
τις επόμενες εβδομάδες να συνει-
σφέρει στο κλείσιμο της εκκρεμό-
τητας για την αναθεώρηση του πο-
λυετούς προϋπολογισμού της Ε.Ε.,
κατά τρόπο που να προσπερνά τη
διαφωνία της Ουγγαρίας για τη
συμπερίληψη κονδυλίων και δα-
νείων ύψους 50 δισ. ευρώ για τη
στήριξη της Ουκρανίας.

Τις ημέρες αυτές βρίσκονται σε
εξέλιξη διαβουλεύσεις για το πώς
μπορεί να εξασφαλιστεί αυτή η βοή-
θεια για την Ουκρανία, με την εναλ-
λακτική που συζητείται τώρα να
είναι η μη συμπερίληψη της στή-
ριξης αυτής στον προϋπολογισμό
και η δημιουργία ξεχωριστού μη-
χανισμού, με τους 26 να διαφωνούν
με το αίτημα της Ουγγαρίας η βοή-
θεια που θα προέρχεται από δανει-
σμό να ανανεώνεται κάθε χρόνο
μόνο με ομοφωνία. Αν και η έκτακτη
σύνοδος που προγραμματίστηκε
για την 1η Φεβρουαρίου αφορά
αποκλειστικά την κατάσταση στην
Ουκρανία και τον πολυετή προϋπο-
λογισμό της Ε.Ε., η ανακοίνωση Μι-
σέλ αναμένεται να επηρεάσει το
κλίμα και για άλλες σημαντικές συ-
ζητήσεις που θα γίνουν το πρώτο
εξάμηνο του 2024, μεταξύ άλλων
για τον στρατηγικό προσανατολισμό
της Ευρώπης τα επόμενα πέντε
χρόνια, αλλά και για τη μεταρρύθ-
μιση και τη διεύρυνση της Ε.Ε.

<<<<<<<<

Ο πρόεδρος του 
Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου εκλέγεται για 
μάξιμουμ δύο θητειών,
διάρκειας δυόμισι ετών.
Η δεύτερη θητεία Μισέλ
λήγει στα τέλη Νοεμβρί-
ου του 2024, υπάρχει
αρκετός χρόνος για 
την επιλογή του.

Παιχνίδι των θρόνων 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση

Ορατή προοπτική ο Βίκτορ Ορμπαν να βρεθεί να προεδρεύει μετά 
την απόφαση του Σαρλ Μισέλ να είναι υποψήφιος στις ευρωεκλογές

Βάσει των κανονισμών, αν ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου παραιτηθεί, τον αναπληρώνει μέχρι τη λήξη της θητείας ή την επιλογή
διαδόχου ο ηγέτης της χώρας που προεδρεύει του Συμβουλίου της Ε.Ε., που κατά το δεύτερο μισό του 2024 θα είναι η Ουγγαρία.

<<<<<<<

Εάν η Ν.Δ. κινηθεί γύρω
στο 30% και το άθροισμα
των ποσοστών ΣΥΡΙΖΑ -
ΠΑΣΟΚ φτάσει κάπου
εκεί κοντά, θα τεθεί επι-
τακτικά ζήτημα συνεργα-
σίας των δύο κομμάτων.

<<<<<<<

Aν η ελληνική εκδοχή
του Εμανουέλ Μακρόν
είναι ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης, την 
ελληνική εκδοχή
της Μαρίν Λεπέν δεν 
την γνωρίζουμε ακόμη.
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Η ράβδος και το σκήπτρο 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Η «Καθημερινή» αρχίζει απόσήμερα
τη δημοσίευση, σε συνέχειες, μιας
ιστορικής έρευνας για τη «γέννηση»
και εξέλιξη της σχέσης του προ-
έδρου της Δημοκρατίας, αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ΄ με την ελλη-
νική βασιλική οικογένεια. Ήταν
το Στέμμα ένας θεσμός που γοήτευε
τον Μακάριο ή το εφαλτήριό του
στην ελληνική πολιτική ζωή; Τι
θαύμασε η Φρειδερίκη στον Κύπριο
ιεράρχη και τι προκάλεσε στον
ισχυρό δεσμό μεταξύ του και του
τέως βασιλιά Κωνσταντίνου;

Η πρώτη γνωριμία του 36χρόνου
Κύπριου μητροπολίτη Κιτίου Μα-
καρίου και της 33χρόνης Φρειδε-
ρίκης του Αννοβέρου, βασιλικής
συζύγου του Παύλου Α΄ της Ελλά-
δας, έγινε τον Σεπτέμβριο 1949.
Ένα χρόνο προηγουμένως, ο Μα-
κάριος είχε εκλεγεί μητροπολίτης
Κιτίου, ενώ ακόμα σπούδαζε κοι-
νωνιολογία της Θεολογίας στο Πα-
νεπιστήμιο της Βοστώνης στις
ΗΠΑ. Άφησε τις σπουδές στη μέση
και επέστρεψε στο νησί για να ανα-
λάβει τον μητροπολιτικό θρόνο.
Αμέσως «σφιχταγκάλιασε» το αί-
τημα των Ελλήνων της Κύπρου για
ένωση και έγινε ο μεγάλος εκφρα-
στής του.

Φυσιολογικά το πρώτο του ταξίδι
ήταν στην Αθήνα, για να αναβιώσει
το ενδιαφέρον της ελληνικής πο-
λιτικής ηγεσίας για την Κύπρο. Ο
Εμφύλιος είχε εξουδετερώσει οποι-
οδήποτε άλλο εθνικό θέμα, ενώ η
στήριξη που έδωσε η Βρετανία

στους νικητές του ήταν πηγή ανη-
συχίας για τους Έλληνες της Κύ-
πρου ως προς την προθυμία του
εθνικού κέντρου να διεκδικήσει
την ένωση της αγγλικής αποικίας
με την Ελλάδα. Η Φρειδερίκη, από
την πλευρά της, βρισκόταν ήδη
δύο χρόνια στον θρόνο και «έκτιζε»
ένα δυναμικό και αυτόνομο προφίλ
πάνω στην κοινωνική διάσταση
του εμφυλίου, μέσω του εράνου
της «Πρόνοιας Βορείων Επαρχιών
Ελλάδος», που οδήγησε στη δημι-
ουργία των πολυσυζητημένων Παι-
δουπόλεων για την προστασία των
παιδιών των εμπόλεμων περιοχών.

Σε προσωπικό επίπεδο, οι δύο
προέρχονταν από εντελώς ασυμ-
βίβαστα σύμπαντα. Οι καταβολές
τους δεν θα μπορούσαν να ήταν
πιο αταίριαστες. Η Φρειδερίκη, με
τη γέννησή της έφερε τους τίτλους
της πριγκίπισσας του Αννοβέρου,
της δούκισσας του Μπράουνσβιγκ-
Λύνεμπουργκ, ενώ, ως τρισέγγονη
της Βικτωρίας του Ηνωμένου Βα-
σιλείου και κατέχοντας την 34η
θέση στη γραμμή διαδοχής του
βρετανικού θρόνου, έφερε τον τίτλο
της πριγκίπισσας της Μεγάλης Βρε-
τανίας και της Ιρλανδίας. Από την
άλλη, οι γονείς του Μακαρίου ασχο-
λούνταν με την κτηνοτροφία. Ο
ίδιος έχασε τη μητέρα του στα 11
και, για να τα βγάλει πέρα η οικο-
γένεια και να μάθει εκείνος γράμ-
ματα, μπήκε στο μοναστήρι στα
13. Η οικογένεια του Μακαρίου
διατηρούσε χειμερινή μάντρα στην
τοποθεσία Ύλακας και θερινή, στις
Έμνες, στο δάσος της Πάφου. Η
βασιλική οικογένεια διατηρούσε
χειμερινά ανάκτορα στο δάσος Τα-
τοΐου και θερινά στο Μον Ρεπό
στην Κέρκυρα. Δύο παράταιροι κό-
σμοι που μόνο στα παραμύθια συ-
ναντώνται. 

Ο Μακάριος δεν έκρυβε ότι ένιω-
θε μειονεκτικά απέναντι σε ηγέτες

μεγαλύτερων κρατών. Σαν «κου-
νούπι δίπλα σε ελέφαντα» ομολό-
γησε στη φημισμένη δημοσιογράφο
Οριάνα Φαλλάτσι και όσο κι αν
προσπαθούσαν να τον κάνουν να
νιώσει καλύτερα, «διατηρούσα το
σύμπλεγμα κατωτερότητας». Η δη-
μοσιογράφος τον ρώτησε τότε:
«Νιώθετε συχνά αυτό το κόμπλεξ
κατωτερότητας;». Αφοπλιστικά ει-
λικρινής, ο Μακάριος απάντησε:
«Α, ναι. Αν δεν είναι κατωτερότητα,
είναι ανησυχία». Της διηγήθηκε
ότι όταν είχε επισκεφθεί τη Σοβιε-
τική Ένωση και διανυκτέρευε στο
Κρεμλίνο, «κάθε πρωί έλεγα στον
εαυτό μου, “Θεέ μου, ένας αρχιε-
πίσκοπος μέσα στο Κρεμλίνο”» (βλ.
Φαλλάτσι, σελ. 546-548). Ασφαλώς
και το σύμπλεγμα κατωτερότητάς
του ως ηγέτη μιας μικρής χώρας,
δεν μεταφέρεται αυτόματα και στις
προσωπικές του σχέσεις. Ενδεχο-
μένως όμως να αποτελεί ένα στίγμα.
Ό,τι κι αν συνέβη στον αθέατο

χώρο της ανθρώπινης ψυχολογίας,
για πάνω από δύο δεκαετίες μετά
την πρώτη τους συνάντηση, Μα-
κάριος και Φρειδερίκη συνδέθηκαν
με ένα δεσμό τον οποίο αργότερα
κληρονόμησε και ο διάδοχος Κων-
σταντίνος. Για τα επόμενα 25 πε-
ρίπου χρόνια, ο Κύπριος ιεράρχης
θα ήταν τακτικός επισκέπτης των
ανακτόρων και βασίλισσα και αρ-
χιεπίσκοπος θα κυριαρχούσαν στην
εθνική πολιτική σκηνή, σε μια πα-
ράσταση με τραγικό τέλος για τον
ελληνισμό και για τον θεσμό της
μοναρχίας.

Τον Οκτώβριο του 1950, ο Μα-
κάριος είχε εκλεγεί αρχιεπίσκοπος
και θα ξεκινούσε από την Αθήνα
την πρώτη του διεθνή εκστρατεία
προώθησης του αιτήματος των Ελ-
λήνων της Κύπρου για ένωση, όπως
αποτυπώθηκε στο δημοψήφισμα
του Ιανουαρίου, 1950. Η παρουσία
του στην ελληνική πρωτεύουσα
ήταν το έναυσμα για μαζικές φοι-

τητικές διαδηλώσεις, που στόχευαν
να ανυψώσουν το ζήτημα της Κύ-
πρου στην κορυφή της ελληνικής
δημόσιαςατζέντας και να ασκήσουν
πίεση στην ελληνική κυβέρνηση
να υιοθετήσει το αίτημα. 

Ενώ η Αθήνα εσείετο από τις
διαδηλώσεις, ο Μακάριος βρήκε
χρόνο να επισκεφθεί τα ανάκτορα
του Τατοΐου για δεύτερη φορά, να
συναντήσει τη Φρειδερίκη (η επί-
σημη συνάντηση ήταν με τον βα-
σιλιά Παύλο Α )́, να τελέσει τρισάγιο
στον τάφο του αδελφού του, Γεώρ-
γιου Β΄ και να καταθέσει δάφνινα
στεφάνια σε όλα τα μνήματα του
βασιλικού κοιμητηρίου. Πέραν των
πολιτικών σκοπιμοτήτων, όπως θα
δούμε, ο Μακάριος ένιωθε έναν
ιστορικό δεσμό με τον θεσμό της
βασιλείας, που προερχόταν από τα
βάθη της ελληνικής ιστορίας με
αφετηρία το Βυζάντιο (βλ. Κρανι-
διώτης, σελ. 556). 

Επικριτές του Μακαρίου τού
προσάπτουν τέτοια σαγήνη με τη
μοναρχία ή τόσο μεγάλη φιλοδοξία
ώστε να επιδιώξει να καταστεί και
ο ίδιος εν μέρει «γαλαζοαίματος».
Παραπέμπουν στη μαρτυρία του
υπουργού Εθνικής Άμυνας Πέτρου
Γαρουφαλιά πως το καλοκαίρι του
1964 αξίωσε τη θέση του αντιβα-
σιλέα για να συναινέσει σε σχέδιο
ενώσεως Κύπρου – Ελλάδας (βλ.
Γαρουφαλιάς, σελ. 198). Ο Μακάριος
είχε υπόψη του το προηγούμενο
με τον αρχιεπίσκοπο Αθηνών Δα-
μασκηνό, τον οποίο είχε γνωρίσει
την περίοδο της γερμανικής κα-
τοχής όταν φοιτούσε στη Θεολο-
γική Σχολή του Πανεπιστημίου
Αθηνών. Προερχόμενος από βρε-
τανική αποικία, ο Μακάριος ως Άγ-
γλος υπήκοος κινδύνευσε να συλ-
ληφθεί, αλλά με παρέμβαση του
Δαμασκηνού κατάφερε να παρα-
μείνει στην Αθήνα με την υποχρέ-
ωση να παρουσιάζεται μία φορά

τη βδομάδα σε ειδικό τμήμα για
αλλοδαπούς (βλ. Κοκκινόφτας).
Στις 31 Δεκεμβρίου 1944, με πρω-
τοβουλία του Ουίνστων Τσώρτσιλ,
ο Δαμασκηνός είχε διορισθεί αν-
τιβασιλέας από τον αυτοεξόριστο
βασιλιά Γεώργιο Β΄. Η εγκυρότητα
της μαρτυρίας του Γαρουφαλιά εί-
ναι αδύνατον να ελεγχθεί, μιας και
ο ίδιος επικαλείται κατ’ ιδίαν συ-
νομιλία του με τον αρχιεπίσκοπο,
την οποία αποκάλυψε μετά τον
θάνατο του.

Ο Μακάριος, στα 30 περίπου
χρόνια της δημοσίας παρουσίας
του, όχι μόνο δεν έκρυψε τα φιλο-
βασιλικά του αισθήματα, αλλά κάθε
φορά που του δινόταν η ευκαιρία
«έβαζε ράχη» για τους γαλαζοαί-
ματους φίλους του, είτε βρίσκονταν
στον θρόνο είτε στην εξορία. Κο-
ρυφαία, η όχι και τόσο γνωστή
ενέργειά του, εν μέσω της τραγω-
δίας του 1974, να αναμιχθεί στα
εσωτερικά της Ελλάδας υπέρ του
τέως βασιλιά Κωνσταντίνου, εξορ-
γίζοντας τον Κωνσταντίνο Καρα-
μανλή, με τον οποίο είχε μια του-
λάχιστον άβολη και κατά καιρούς
εχθρική σχέση. 

Συνεχίζεται.
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Πώς ο γιος του βοσκού 
γνωρίζει τη μεγαλειοτάτη

Η σχέση του αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄και της βασίλισσας Φρειδερίκης

<<<<<<<

Ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος 
δεν έκρυβε ότι ένιωθε μειονεκτικά
απέναντι σε ηγέτες μεγαλύτερων
κρατών. Σαν «κουνούπι δίπλα σε 
ελέφαντα» ομολόγησε στη φημισμένη
δημοσιογράφο Οριάνα Φαλλάτσι.

Ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος με τον τέως βασιλιά Κωνσταντίνο,
που έχει στα χέρια του την κόρη του Αλεξία. Ο Μακάριος, στα
30 περίπου χρόνια της δημοσίας παρουσίας του, όχι μόνο δεν
έκρυψε τα φιλοβασιλικά του αισθήματα, αλλά κάθε φορά που
του δινόταν η ευκαιρία «έβαζε ράχη» για τους γαλαζοαίματους
φίλους του, είτε βρίσκονταν στον θρόνο είτε στην εξορία. 

Η πρώτη γνωριμία του 36χρόνου μητροπολίτη Κιτίου Μακαρίου και της 33χρόνης Φρειδερίκης του Αννοβέρου, βασιλικής συζύγου του Παύλου
Α΄ της Ελλάδας, έγινε τον Σεπτέμβριο 1949 και, για τα επόμενα 25 χρόνια, ο Κύπριος ιεράρχης θα ήταν τακτικός επισκέπτης των ανακτόρων.
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Η προδιαγεγραμμένη πορεία 
Η κίνηση του Νίκου Χριστοδουλίδη να
προχωρήσει στον ανασχηματισμό της κυ-
βέρνησης δεν προκάλεσε καμία απολύτως
έκπληξη. Ήταν η προδιαγεγραμμένη πο-
ρεία ενός ανασχηματισμού που συζητείται
από τις πρώτες 100 μέρες διακυβέρνησής
του, εξάντλησε αντοχές, αποδόμησε πε-
ραιτέρω εκείνους τους υπουργούς που θε-
ωρήθηκαν αδύναμοι κρίκοι, οι οποίοι αμ-
φισβητούνταν στο υπουργείο τους και σί-
γουρα έφθειρε περαιτέρω την εικόνα του
προέδρου της Δημοκρατίας. 

••••
Μήνυμα στον Χριστοδουλίδη
Αυτό που έμεινε από την τελετή διαβεβαί-
ωσης είναι ο χρόνος που ξόδεψαν οι απο-
χωρήσαντες υπουργοί για να τοποθετη-
θούν γύρω από τα όσα έκαναν μέσα σε μό-
λις δέκα μήνες. Άραγε πόση ώρα θα μιλού-
σαν αν θα συμπλήρωναν για παράδειγμα
τουλάχιστον ένα χρόνο παραμονής τους
στο υπουργείο; Ήταν όπως όλα δείχνουν
μία κίνηση που είχε ως αποδέκτη τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. 

••••
Το έμαθε από τον οδηγό 
Το ενδιαφέρον είναι ότι τις προηγούμε-
νες μέρες κάποιοι εξ αυτών είχαν διαρ-
ρεύσει παντού τη δυσαρέσκειά τους και
την ετοιμότητά τους να μιλήσουν. Ο Μιχά-
λης Γιωργάλλας ψέλλισε κάτι περί ξαφνι-
κής αλλαγής, καθώς όπως ενημερώνεται η
στήλη ενημερώθηκε από τον οδηγό του
για την αποχώρησή του, όταν το διάβασε
στα ΜΜΕ. Ο Φίλιππος Χατζηζαχαρία κάτι
είπε περί αξιοπρέπειας, όμως περιορίστη-
κε τόσο ο ίδιος όσο και ο πρώτος στο να
εκφράσουν τις ευχαριστίες τους στον πρό-
εδρο. Εξαίρεση αποτελεί η Άννα Κουκκί-
δου Προκοπίου της οποίας το… πολυσχι-
δές έργο παρουσίασε ο γενικός διευθυν-
τής του υπουργείου. Η ίδια δεν μπήκε καν
στη διαδικασία να κάνει οποιαδήποτε ανα-
φορά στον Νίκο Χριστοδουλίδη, μόνο ευ-
χαρίστησε χαμογελώντας τους συνεργά-
τες της. Όπως μαθαίνει η στήλη, άλλα της
έλεγε κατ’ ιδίαν και γραπτώς ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης και άλλα έπραξε τελικώς. 

••••
Η αυτοακύρωση
Τι μας έμεινε λοιπόν από τον νέο ανασχη-
ματισμό; Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο
οποίος προεκλογικά απαξίωνε τα κομματι-
κά στελέχη και υποσχόταν τεχνοκράτες,
Κύπριους που διαπρέπουν στο εξωτερικό
και ίση εκπροσώπηση γυναικών και αν-
δρών στο Υπουργικό Συμβούλιο για κάποι-
ους ωρίμασε πολιτικά το τελευταίο 10μη-
νο, για άλλους αυτοακυρώθηκε πλήρως.

Δεν είδαμε στην ανανέωση του Υπουργι-
κού κανέναν Κύπριο που διαπρέπει στο
εξωτερικό, σίγουρα όχι ίση εκπροσώπηση
των δύο φύλων, αλλά μείωση των γυναι-
κών που αναλαμβάνουν υπουργείο και βε-
βαίως την επιστροφή κομματικών στελε-
χών. Ο αντιπρόεδρος του ΔΗΚΟ Μιχάλης
Δαμιανού στο υπουργείο Υγείας, η πρώην
εκπρόσωπος Τύπου της ΕΔΕΚ και τέως
επίτροπος Περιβάλλοντος Μαρία Πανα-
γιώτου πήρε προαγωγή για το Γεωργίας
και η Αντωνία Θεοδοσίου των Οικολόγων
ανέλαβε καθήκοντα επιτρόπου.

••••
Συγκυβέρνηση ή κάτι άλλο; 
Μιλώντας πάντως για την παρουσία στε-
λέχους των Οικολόγων στη διακυβέρνηση,
όλοι θυμήθηκαν τη συνέντευξη που είχε
δώσει στην «Κ» ο πρόεδρος των Οικολό-
γων Γιώργος Περδίκης, ο οποίος άφηνε
ανοικτό το ενδεχόμενο συνεργασίας με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη. Ο κ. Περδίκης
φρόντισε να διαψεύσει αμέσως τα περί
συγκυβέρνησης, υπογραμμίζοντας ότι δεν
ρωτήθηκε. Πάντως, το ίδιο ίσχυσε όταν επί
διακυβέρνησης Αναστασιάδη ανέλαβε η
Ιωάννα Παναγιώτου. 

••••
Η σχέση με τον Νικόλα 
Ενισχυμένος θεωρείται από όλη αυτή τη

διαδικασία ο Νικόλας Παπαδόπουλος κα-
θώς κομματικά στελέχη έχουν αξιοποιηθεί
αυτή την φορά. Πολύ περισσότερα από άλ-
λα κόμματα. Ερώτημα βεβαίως είναι αν
αυτή η αξιοποίηση θα ενισχύσει πολιτικά
το Δημοκρατικό Κόμμα ενόψει των διπλών
εκλογών ή αν θα προκαλέσει περαιτέρω
προβλήματα εξαιτίας και της εμφανούς

φθοράς που έχει πλέον η κυβέρνηση Νί-
κου Χριστοδουλίδη. Αυτό που αποτυπώνε-
ται πάντως από τον εν λόγω ανασχηματι-
σμό, είναι και η στενή σχέση που φαίνεται
να έχει δημιουργηθεί μεταξύ του προ-
έδρου της Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδου-
λίδη και του προέδρου του ΔΗΚΟ Νικόλα
Παπαδόπουλου. Σχέση η οποία πλέον δεν
περνά απαρατήρητη από τους υπόλοιπους
συγκυβερνώντες.

••••
Χριστιάνα, Αναστασία και ΥΠΕΞ 
Αξίζει να σημειωθεί πως ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος ήθελε με κάθε τρόπο να απο-
κτήσει το υπουργείο Δικαιοσύνης, ωστόσο
κάτι τέτοιο δεν κατέστη εφικτό. Σε αντίθε-
ση με την προηγούμενη φορά που ο ίδιος
ο πρόεδρος έδειχνε απρόθυμος για κάτι
τέτοιο, αυτή τη φορά ο ίδιος επικοινώνη-
σε, πρώτα με την Αναστασία Παπαδοπού-
λου και στη συνέχεια με την αναπληρώ-
τρια πρόεδρο του ΔΗΚΟ Χριστιάνα Ερωτο-
κρίτου. Η τελευταία φρόντισε να δημοσιο-
ποιήσει την πρόταση αλλά και την άρνηση
προφανώς για να απαντήσει παράλληλα
και στο ερώτημα πολλών για ποιο λόγο
επιλέχθηκε ο κ. Δαμιανού αντί η ίδια. Η
στήλη μαθαίνει πως η Χριστιάνα Ερωτοκρί-
του δεν θα έλεγε όχι για το υπουργείο
Εξωτερικών. Πάντως και η κα Παπαδοπού-
λου αλλά και η κα Ερωτοκρίτου θα αποτε-
λούσαν μία σημαντική προσθήκη, αν ανα-

λάμβαναν, και θα βελτίωναν εμφανώς την
εικόνα της κυβέρνησης.

••••
O Μάριος έχασε τον Πέτρο
Ριγμένος από την ανακατεμένη τράπουλα
φάνηκε ο πρόεδρος της ΔΗΠΑ Μάριος Κα-
ρογιάν. Δεν έκρυψε μάλιστα την ενόχλησή
του από τις εξελίξεις του ανασχηματισμού
παραδεχόμενος πως δεν έγιναν και οι καλύ-
τεροι χειρισμοί από τον πρόεδρο. Ο ίδιος
θέλησε να διατηρήσει με κάθε τρόπο στο
υπουργείο Γεωργίας τον Πέτρο Ξενοφών-
τος, όμως η αποχώρησή του ήταν προδιαγε-
γραμμένη. Όχι μόνο εξαιτίας όσων είπε και
έκανε για τον Ακάμα, αλλά και εξαιτίας της
κρίσης που προκλήθηκε με τους τυροκό-
μους. Από πολλούς θεωρήθηκε πως ο άν-
θρωπος της ΔΗΠΑ στην κυβέρνηση είναι
πλέον ο Βασίλης Πάλμας ωστόσο ο κ. Πάλ-
μας μπήκε στην εν λόγω θέση λόγω της πο-
λύ στενής προσωπικής σχέσης που έχει
αναπτύξει όλα αυτά τα χρόνια με τον πρό-
εδρο και όχι χάριν του Καρογιάν. Με τον ίδιο
τρόπο, ο Παναγιώτης Παλατέ δεν χρεώνεται
στο ΔΗΚΟ, αλλά στην πολύ καλή σχέση που
έχει με τον Νίκο Χριστοδουλίδη από την πε-
ρίοδο του προεκλογικού. Τώρα αν τα δύο
κόμματα θα επωφεληθούν από το πρόσφο-
ρο για τους ψηφοφόρους τους, έδαφος των
δύο χαρτοφυλακίων, είναι άγνωστο.  

Οι νικητές και οι χαμένοι του ανασχηματισμού 

Το πρόσωπο του κατεστημένου και η πραγματική νικήτρια από τον ανασχηματισμό.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης, ο οποίος προεκλογικά
έλεγε πως αφουγκράζεται την κοινω-
νία και σήμερα καλεί τους υπουργούς
του να κλείσουν τα αφτιά σε αυτήν, μη
αποδεχόμενος την όποια κριτική. 

Νίκος Χριστοδουλίδης

Ανασχηματισμός Ι
Περί ανασχηματισμού η σημερινή στήλη
μας, αφού έγιναν όλα τόσο γρήγορα…
όπως είπε και ο νέος υπουργός Υγείας κ.
Μιχάλης Δαμιανού, αντιπρόεδρος του
ΔΗΚΟ. Έτσι λοιπόν ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας σε μία κίνηση πολιτικής μαε-
στρίας προχώρησε σε ανασχηματισμό.
Σχεδόν χειρουργικά αφαίρεσε από το
Υπουργικό Συμβούλιο όλους τους αδύνα-
μους κρίκους. Δεν είπε πολλά, ούτε στις
εφημερίδες, ούτε πουθενά. Είδε τι πάει
λάθος και είπε να το διορθώσει…

Ο κ. Χατζηζαχαρίας όμως, που έβλεπε
μπροστά παραιτήθηκε, πριν του δείξουν
την πόρτα της εξόδου. Και τι είπε ο κ. Χρι-
στοδουλίδης στα νέα πρόσωπα; Κλείστε
τα αφτιά σας στις Σειρήνες… τώρα τι εν-
νοούσε με αυτό μόνο ο ίδιος ξέρει… Σει-
ρήνες οι δημοσιογράφοι; Σειρήνες οι πο-
λίτες; Σειρήνες τα συμφέροντα; Μα αν τις
ακούνε και τις πλησιάσουν θα τους κατα-
σπαράξουν, αυτό έπρεπε να το ξέρουν οι
ίδιοι και να αποφεύγουν τις κακοτοπιές.

- - - - - - - - -

Ανασχηματισμός ΙΙ
Μάλιστα, εκείνος αυτό κάνει, αποφεύγει
τις κακοτοπιές, κλείνει τα αφτιά του και
προχωράει, κόβει κορδέλες, κάνει ομι-
λίες, και καθ’ οδόν σε αυτές τις εκδηλώ-
σεις δέχεται τηλεφωνήματα από σημαντι-
κά πρόσωπα, όπως εκείνο για πρωτοβου-
λία εμπλοκής της Ε.Ε. στο Κυπριακό. Αλλά
μάλλον επειδή έχει τα αφτιά του κλειστά,
δεν άκουσε ακριβώς τι του είπαν, αλλά
στον κυπριακό λαό το ανακοίνωσε.

Πάντως, τον Οδυσσέα τον είχαν δέσει
στο κατάρτι, για να χαρεί το τραγούδι των
Σειρήνων… Κύριε πρόεδρε, μήπως να

ακούτε καλύτερα τον κόσμο και να μην
προσδένεστε σε κομματικά άρματα;

- - - - - - - - -

Ανασχηματισμός ΙΙΙ
Και τώρα που είπα για κομματικά άρματα,
ότι η εξαγγελία πως στο Υπουργικό δεν
θα υπήρχαν πολιτικά πρόσωπα πρώτης
γραμμής δεν θα ετηρείτο δεν μου έκανε
εντύπωση. Αυτό που με εντυπωσίασε εί-
ναι πως θέλετε να το πιστέψουμε. Εμ,

δεν είναι τόσο εύπεπτο. Αλλά απορία,
εκείνο το μπλοκάκι που είχατε, τι ονόμα-
τα περιλάμβανε; Γιατί ακόμα δεν είδαμε
εκείνες τις προσωπικότητες που λέγατε
πως θα δούμε. Και είναι το δεύτερο
Υπουργικό που συγκροτείτε, μέσα σε
εκατό μέρες και κάτι… Έκλεισαν αλλού
τελικά; Πάντως, αν το Υπουργικό δου-
λεύει σεζόν, καλό θα είναι να κλείσετε
από τώρα τους επόμενους. 

- - - - - - - - -

Ανασχηματισμός ΙV
Επίσης, αφού ο διευθυντής του Γραφείου
Τύπου του Προέδρου της Δημοκρατίας,
Βίκτωρας Παπαδόπουλος είπε στον Alpha
ότι τα ανασχηματισμένα μέλη του Υπουρ-
γικού επιτέλεσαν ΤΕΡΑΣΤΙΟ έργο, γιατί τα
ανασχηματίσατε; Η δήλωση του κ. Παπα-
δόπουλου ότι η κυβέρνηση ήθελε ένα
φρεσκάρισμα, δεν πείθει. Τι είναι η κυ-
βέρνηση; Ντουλάπα που την αερίζουμε
πού και πού, ή κλινοσκεπάσματα; Καλά
και το «χωρίς κανένα κομματικό παρα-

σκήνιο και κομματικό αλισβερίσι» πάλι
του κ. Παπαδόπουλου είναι λίγο αστείο.
Με το ΔΗΚΟ τουλάχιστον κάτι θα είπαν,
δεν γίνεται, ολόκληρο αντιπρόεδρο κόμ-
ματος κάνατε υπουργό;

Ούτε η ΕΔΕΚ και οι Οικολόγοι (καλά εκεί-
νοι μπορεί… ) δεν πρέπει να είναι στενα-
χωρημένοι, πάντως. Βέβαια, αν θεωρού-
με κομματικό αλισβερίσι ότι δεν μίλησε
με τη ΔΗΠΑ, γι’ αυτό είναι αγκρισμένος ο
κ. Καρογιάν, τότε ο μύθος κρύπτει νουν
αληθείας. 

- - - - - - - - -

Ανασχηματισμός V
Δεν μπορώ να μη σχολιάσω και τη στάση
της κας Γιαννάκη, κατά τη διάρκεια της
παράδοσης – παραλαβής του υπουργείο
Υγείας, αλλά και τις δηλώσεις ότι πολύ
καλά έπραξε ο πρόεδρος, εννοώντας
υποθέτω γενικά για τον ανασχηματισμό,
και όχι για την κα Κανάρη. Πάντως, η κα
Γιαννάκη λειτουργεί ως Λουδοβίκα, που
αν και δεν επιβεβαιώνεται ιστορικά ότι ο
Λουδοβίκος ΙΔ΄ είπε πως το Κράτος είναι
εκείνος, η κα Γιαννάκη πάντως φαίνεται
να πιστεύει στο: «Η Υγεία είμαι Εγώ».

Μία άλλη ενδιαφέρουσα παράδοση – πα-
ραλαβή είναι και αυτή του υπουργείο Γεωρ-
γίας. Ο κ. Ξενοφώντος παρέδωσε στη μέχρι
πρότινος Επίτροπο Περιβάλλοντος Μαρία
Παναγιώτου, η οποία συγκινήθηκε μέχρι
δακρύων… σαν να μην το πίστευε... Εν τω
μεταξύ στον κ. Περδίκη δεν άρεσε ο διορι-
σμός της κας Αντωνίας Θεοδοσίου. Έκανε
του κεφαλιού του ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας… έλα; Δεν το πιστεύω! Πάντως, κ.
Περδίκη, ευκαιρία είναι ως κόμμα περιβαλ-
λοντικό που είστε να ασχοληθείτε και με το
περιβάλλον λίγο πιο συστηματικά.

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Γιατί ακόμα δεν είδαμε εκείνες τις προσωπικότητες που υπήρχαν στο μπλοκάκι; Και είναι το δεύτερο Υπουργικό που συγκροτεί-
ται, μέσα σε εκατό μέρες και κάτι… Έκλεισαν αλλού τελικά; Πάντως, αν το Υπουργικό δουλεύει σεζόν, καλό θα είναι να κλείσουν
από τώρα τους επόμενους. 
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«Αρχής τετευχώς, ίσθι ταύτης
άξιος» είχε πει ο Μένανδρος
τον 4ο αιώνα π.Χ., επισημαί-
νοντας ότι εάν κάποιος απο-
κτήσει αξίωμα οφείλει να φα-
νεί αντάξιος του εν λόγω

αξιώματος. Διακόσια χρόνια νωρίτερα, ένας
εκ των επτά σοφών της Αρχαίας Ελλάδας,
ο Βίας ο Πριηνεύς είχε πει κάτι εξίσου ση-
μαντικό, ότι «αρχή άνδρα δείκνυσι», δηλαδή
ότι όταν κάποιος βρίσκεται στην εξουσία,
τότε αποκαλύπτεται ο χαρακτήρας του. Ο
πραγματικός του χαρακτήρας. 

Στην Κύπρο του 2024, με ηγέτη του
κράτους τον Νίκο Χριστοδουλίδη, αυτό
που μπορεί κάποιος να διακρίνει διά γυμνού
οφθαλμού, είναι ένα επικοινωνιακό ταλέντο,
το οποίο έχει αναμφισβήτητα απήχηση
στην κοινωνία των πολιτών. Επί του προ-
κειμένου, θεωρώ ότι ουδείς μπορεί να δια-
φωνήσει. Επί της ουσίας όμως, τα χαρα-
κτηριστικά που κάποιος μπορεί να διακρίνει,
επίσης διά γυμνού οφθαλμού, διαφέρουν. 

Αν πάρουμε για παράδειγμα τον ανα-

σχηματισμό της περασμένης Δευτέρας,
είναι προφανές ότι έχουμε να κάνουμε με
έναν ηγέτη «αυτοανατρεπόμενο», ο οποίος
άλλα λέει και άλλα κάνει, αλλάζοντας γνώμη
συνεχώς. Ο ίδιος είχε εξαγγείλει ανασχη-
ματισμό σε συνέντευξη στον «Φιλελεύθε-
ρο», ενώ πληροφορίες καρμπόν προς την
ίδια κατεύθυνση, είχαν δημοσιεύσει η «Κα-
θημερινή» και ο «Πολίτης». Μερικές μέρες
αργότερα, στο πρώτο Υπουργικό Συμβούλιο
της χρονιάς, επεχείρησε να «μαζέψει» τις
δικές του τοποθετήσεις, συμβουλεύοντας
τους υπουργούς του να μην ακούνε αυτά
που ο ίδιος είπε στα ΜΜΕ (!) και διαβεβαι-
ώνοντάς τους ότι όταν αποφασίσει να κάνει
ανασχηματισμό, αυτοί θα το μάθουν «πρώ-
τοι» και όχι οι δημοσιογράφοι. Λίγα εικο-
σιτετράωρα αργότερα, έκανε τον ανασχη-
ματισμό, χωρίς όμως να καλέσει τους απο-
λυθέντες υπουργούς για να τους ενημε-
ρώσει, αθετώντας την υπόσχεσή του. Όλο
αυτό το πολιτικό αλαλούμ, ακόμη κι αν
απορρέει από «αναποφασιστικότητα», το
βασικότερο θεωρώ, χαρακτηριστικό του

Νίκου Χριστοδουλίδη, δεν παύει να αντα-
νακλά ανειλικρίνεια και να παραπέμπει
σε αναξιοπιστία. Και σίγουρα απέχει από
τις αρχές που επεχείρησαν να θέσουν μέσω
των γνωμικών τους, ο Μένανδρος και ο
Βίας πριν από πολλούς αιώνες. 

Αυτή λοιπόν η έννοια της «αυτοανατα-
τροπής», κυριαρχεί και στη σύνθεση της
νέας κυβέρνησης. Αν και ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης είχε εκλεγεί διαβεβαιώνοντας
ότι δεν θα διορίσει κομματικά στελέχη στο
Υπουργικό του Συμβούλιο, ωστόσο έχει
καταπατήσει και αυτή τη δέσμευσή του.
Είναι βεβαίως δικαίωμά του να αλλάζει
γνώμη και να διορίζει όποιον θέλει, αλλά
οφείλει τουλάχιστον να εξηγεί τις πολιτικές
του στροφές. Ακόμη κι αν δεν έβρισκε πρό-
σωπα πρόθυμα να διοριστούν ως υπουργοί
του, και αναγκάστηκε να καταλήξει σε
«δευτερο-τρίτες επιλογές», επιστρατεύοντας
και κομματικά στελέχη, όφειλε τουλάχιστον
να απευθυνθεί στην κοινωνία των πολιτών
και να εξηγήσει γιατί από κυβέρνηση τε-
χνοκρατών, καταλήξαμε σε κυβέρνηση

κομματικών. Αυτό άλλωστε επιτάσσει μιας
στοιχειώδης ειλικρινής επικοινωνία, η
οποία δεν μπορεί να εξαντλείται στην ει-
κόνα, στα χαμόγελα και στις κορδέλες εγ-
καινίων. 

Αυτή λοιπόν η ειλικρινής επικοινωνία,
δείχνει να μην είναι το φόρτε του προέδρου
της Δημοκρατίας και στενών του συνερ-
γατών. Μιλώντας μετά την ανακοίνωση
του ανασχηματισμού, ο Βίκτωρας Παπα-
δόπουλος είπε ότι ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας «θεωρεί ότι το έργο που έχει πα-
ραχθεί και από αυτούς που φεύγουν, είναι
τεράστιο» (Άλφα). Όχι απλώς μεγάλο, αλλά
«τεράστιο». Και επειδή τα μεγέθη διαδρα-
ματίζουν ρόλο, γενικώς, θα μπορούσε κά-
ποιος αβίαστα, να επισημάνει ότι η ειλι-
κρίνεια αυτής της κυβέρνησης, είναι στα
ίδια ακριβώς επίπεδα με το υποτιθέμενο
«τεράστιο» έργο που επιτέλεσαν οι υπουργοί
που κρίθηκε, από τον ίδιο τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη, ότι έπρεπε να πάνε σπίτι
τους. Εάν λοιπόν επιτέλεσαν «τεράστιο»
έργο οι απολυθέντες υπουργοί, τότε ο πρό-

εδρος της Δημοκρατίας δεν έπρεπε να
κάνει ανασχηματισμό, αλλά όφειλε να τους
κρατήσει στη θέση τους. Άλλωστε, πού θα
βρει άλλους υπουργούς να επιτελέσουν
«τεράστιο» έργο μέσα σε 10 μήνες; 

Επειδή όμως η ηγεσία αυτή της κυβέρ-
νησης έχει ακόμη 50 μήνες ζωής, στη βάση
της υφιστάμενης της θητείας, θα ήταν
καλό να λειτουργήσει με περισσότερη ει-
λικρίνεια, μακριά από αυτοανατρεπόμενες
προσεγγίσεις. Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
θα πρέπει να σταματήσει να ενσαρκώνει
τον σύγχρονο Οδυσσέα, να κατεβεί από
το κατάρτι στο οποίο μόνος του δέθηκε
και να ανοίξει τα αφτιά του. Όχι για να
ακούσει τις Σειρήνες, που όπως μας εξή-
γησε, αποφεύγει. Αλλά, για να ακούσει
αυτά τα οποία ενοχλούν, αναπαράγοντας
χρόνιες παθογένειες, ενσαρκώνοντας το
«παλιό» και απέχοντας από καθετί «νέο»
και σύγχρονο που υποσχόταν ότι θα έφερνε
η διακυβέρνησή του. Και δεν το έχει φέρει. 

Η έννοια της αυτοανατροπής
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Τους τελευταίους 10 μήνες ένα ερώτημα πλα-
νάται στα κομματικά και δημοσιογραφικά
πηγαδάκια: Πώς είναι δυνατόν ο άνθρωπος
που εξελέγη με στρατηγικό πλεονέκτημα
την επικοινωνία να αυτοπαγιδεύτηκε σε αυ-
τήν; Εικασίες ακούσαμε πολλές. Από πολιτικές

αναλύσεις για το πόσο έτοιμος ήταν να αναλάβει ή για τον
ασφυκτικό κλοιό που δημιούργησαν γύρω του τα συμπο-
λιτευόμενα κόμματα, μέχρι ψυχογραφηματικού είδους
προσεγγίσεις, οι οποίες εστιάζουν στην προσωπικότητά
του και την αναποφασιστικότητα που τον χαρακτηρίζει.
Αλλά να που τα πράγματα αποδείχτηκαν εντέλει πιο απλά.
Αρκεί να διαβάσει κανείς μια αποστροφή της ομιλίας του
κατά την ορκωμοσία του νέου Υπουργικού Συμβουλίου
και θα καταλάβει πολλά. Συγκεκριμένα, απευθύνθηκε ο
πρόεδρος στους υπουργούς του και τους συμβούλευσε:
«Κλείστε τα αφτιά σας στις σειρήνες, αυτό κάνω και εγώ,
πάσης φύσεως σειρήνες, και αφοσιωθείτε μόνο στην υλο-
ποίηση του έργου σας προς το δημόσιο συμφέρον. Κλείστε
τα αφτιά σας στην αβασάνιστη κριτική, να επιδιώκετε την
εποικοδομητική κριτική και να μην αποπροσανατολίζεστε
από τους στόχους μας».

Τι είπε ουσιαστικά ο πρόεδρος στους ανθρώπους του;
Μην ακούτε κανένα –αυτό κάνω και εγώ. Τώρα εξηγούνται
όλα λοιπόν. Κανένα ίχνος αυτοκριτικής, καμία διάθεση να
κατανοήσει τις αιτίες που επιβαρύνουν την εικόνα της κυ-
βέρνησής του. Ο πρόεδρος πιστεύει ότι για όλα φταίνε οι
άλλοι. Οι «σειρήνες» που του ασκούν κριτική. Ποιες είναι
άραγε αυτές οι σειρήνες; Ο ίδιος, αν και ερωτήθηκε την
περασμένη Πέμπτη, απέφυγε να απαντήσει. Εύλογα υπο-
θέτουμε ότι εννοεί τους δημοσιογράφους, ενδεχομένως
τους πολιτικούς της αντιπολίτευσης ή και τους κάθε λογής
δημοσιολόγους στα social media. Αυτοί όμως είναι η αιτία
για τη διάχυτη απογοήτευση; Ή το γεγονός ότι άλλα έταξε
και άλλα τελικά έκανε; Είναι κουραστικό να λέμε συνέχεια
τα ίδια, αλλά πώς να προσπεράσουμε τις προεκλογικές
εξαγγελίες για την «κορυφαία πολιτική πράξη» του, τη
σύνθεση του Υπουργικού; Στο οποίο το 50% θα ήταν
γυναίκες και δεν θα συμμετείχαν κομματικά στελέχη
πρώτης γραμμής. Ο πρόσφατος ανασχηματισμός διέψευσε
ξανά όσους είχαν ακόμα κάποιες προσδοκίες και για τις
δύο προϋποθέσεις.

Δεν είναι κακό το restart για μια κυβέρνηση, αρκεί ο
καπετάνιος να κατανοεί πού γέρνει το καράβι ώστε να πα-
ρεμβαίνει αποφασιστικά με στιβαρές κινήσεις. Ό,τι έκανε
δηλαδή ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος σε μια ημέρα
«καθάρισε» το θέμα χωρίς να σέρνονται ψίθυροι και να
διασύρονται οι υπουργοί του. Το αντίθετο με τη δική μας
περίπτωση, όπου ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης χρεώνεται
τον πιο άτσαλο χειρισμό ανασχηματισμού που έγινε ποτέ. 

Υπάρχει όμως και ένα άλλο θέμα το οποίο δεν αφορά
στις επιλογές λάθος προσώπων αλλά το όραμα. Τις προσδοκίες
που ο ίδιος δημιούργησε και διέψευσε σε λιγότερο από
ένα χρόνο. Αυτό από μόνο του είναι πρόβλημα και δη
μεγάλο. Τα πράγματα γίνονται πολύ χειρότερα όταν ο πρό-
εδρος συνεχίζει να μην αντιλαμβάνεται την πραγματικότητα
και βαυκαλίζεται ότι τάχα μου το Σύστημα τον πολεμά.
Είπε στην ομιλία του απευθυνόμενος στους υπουργούς
του: «Όλοι είμαστε υπόλογοι μόνο στον κυπριακό λαό και
σε κανέναν άλλον, υπηρετούμε το δημόσιο και όχι το
ιδιωτικό συμφέρον, και θα κριθούμε εκ του αποτελέσματος.
Το έργο μας δεν είναι καθόλου εύκολο, και όταν το παλιό
αλλάζει, οι αντιστάσεις σε όσους το συνήθισαν ή τους εξυ-
πηρετεί είναι μεγάλες. Είμαι σίγουρος ότι αυτό δεν πρόκειται
να σας φοβίσει». 

Για να καταλάβουμε πόσο γκροτέσκ είναι η πιο πάνω
διατύπωση δεν χρειάζεται παρά να ακούσουμε την ομιλία
της Χριστίνας Γιαννάκη στην τελετή παράδοσης του υπουρ-
γείου Υγείας. Αν πρέπει να βάλουμε δε ένα τίτλο, αυτός θα
ήταν: «Ο θρίαμβος του παλιού». Με ό,τι μπορεί να συνεπάγεται
αυτό, τόσο για τις δομές του πελατειακού κράτους όσο και
για την ανικανότητα των κυβερνώντων να δημιουργήσουν
τις συνθήκες ώστε να πνεύσει αέρας ανανέωσης και εκ-
συγχρονισμού. Το πρόβλημα της διακυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη εστιάζεται σε αυτή την παραδοχή: την αποτυχία
να εμπνεύσει και να πείσει ότι διαθέτει όραμα για το μέλλον.
Γιατί ακόμα και στα υπουργεία που τα πάνε καλά, επί της
ουσίας, αυτό που γίνεται είναι καλή διεκπεραίωση. 

Τώρα
εξηγούνται όλα

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Υπάρχει δυστυχώς μια συνειδητή προ-
σπάθεια εκ μέρους του προέδρου της Δη-
μοκρατίας (και των πέριξ του) να καλ-
λιεργηθεί η αντίληψη (ενδεχομένως είναι
και πεποίθησή του) πως η αυστηρή κρι-
τική που ασκείται στα πεπραγμένα της

κυβέρνησης εκπορεύεται από τους πολέμιους της «αλ-
λαγής» και τους εχθρούς του ιδίου. Γι’ αυτό και κατά
καιρούς εκτοξεύονται «νουθεσίες» όπως αυτή που λέχ-
θηκε τις προάλλες: «Κλείστε τα αυτιά σας στις σειρήνες»
είπε ο πρόεδρος στους νέους υπουργούς του, λέγοντας
πως αυτό κάνει και ο ίδιος, «κλείνει τα αυτιά του στην
αβασάνιστη κριτική» και «επιδιώκει την εποικοδομητική
κριτική και δεν αποπροσανατολίζεται έτσι από τους
στόχους του». Παρότι έμεινε αδιευκρίνιστο ποια είναι
η αβασάνιστη κριτική και ποια η βασανισμένη, ο δια-
χωρισμός είναι ωστόσο ενδεικτικός μιας υφέρπουσας
προσπάθειας να υπάρξει διάκριση μεταξύ «εχθρών»
και «φίλων» της κυβέρνησης και του προέδρου, κάτι
το οποίο μοιάζει «ανώδυνο» αλλά δεν είναι.

Και ο λόγος που δεν είναι ανώδυνο είναι γιατί η προ-
σπάθεια να υποβαθμιστεί η κριτική σε μέρος μιας πο-
λεμικής που δέχεται ο πρόεδρος επειδή «δεν ανήκει
στο κατεστημένο» ή επειδή «τα βάζει με το παλιό» ή
επειδή είναι «εξωκομματικός και οι κομματικοί δεν χώ-
νεψαν την ήττα τους», όχι μόνο δεν ανταποκρίνεται
σε ένα νέο πολιτικό ήθος αλλά ακριβώς το αντίθετο:
Αποτελεί στοιχείο πολιτικής χειραγώγησης και καμου-
φλαρισμένου λαϊκισμού και ακόμα κι αν δεν είναι αυτές
οι προθέσεις –που δεν ισχυρίζομαι ότι είναι– τότε
ακόμα ένας λόγος σοβαρός να προσέξουν εκεί στον
Λόφο πώς διαχειρίζονται το θέμα της κριτικής και της
κρίσης των πολιτών απέναντι τους. Το να υποβαθμίζεται
η κριτική ως μέρος μιας πολεμικής που στοχεύει στον
πρόεδρο της Δημοκρατίας είναι μια πολύ απλοϊκή προ-
σέγγιση, η οποία αποσκοπεί στο «συγχωροχάρτι» για
την κάθε αστοχία, προχειρότητα, αναποφασιστικότητα
ή ατολμία των κυβερνώντων με το «ελαφρυντικό» ότι
είναι «θύματα» των «κακών» της παλαιοκομματικής
νοοτροπίας που τους πολεμά.

Και άρα αυτό σημαίνει πως εμείς ως σκεπτόμενοι
πολίτες οφείλουμε να κάνουμε υπομονή και να δώσουμε
χώρο στους «καλούς» που ήρθαν να διώξουν τους «κα-
κούς» και να σώσουν τη χώρα από όλες τις παθογένειές
της, ασχέτως αν οι εν λόγω «καλοί» είναι προς το παρόν
κατώτεροι των περιστάσεων που αυτός ο ίδιος ο πρόεδρος
έθεσε ως πήχη. Και ασχέτως αν είναι οι ίδιοι οι κυβερ-
νώντες που προκαλούν όχι μόνο την κριτική (βασανι-
σμένη ή αβασάνιστη) αλλά και το πολιτικό κουτσομπολιό
με τις πράξεις ή παραλείψεις τους και δη, εκείνες που
πόρρω απέχουν από το «νέο» και τις «υποσχέσεις για
καινούργιο ύφος και ήθος». Και επειδή εδώ δεν παρα-
κολουθούμε ταινία γουέστερν αλλά τη διακυβέρνηση
της χώρας, οφείλουμε να δούμε πως αυτός που πραγ-
ματικά ευθύνεται για την «αβασάνιστη» κριτική δεν
είναι οι αόρατοι εχθροί και τα κακά δαιμόνια, αλλά οι
«υψηλές προσδοκίες» που ο ίδιος ο πρόεδρος φρόντισε
να καλλιεργήσει στην κοινωνία. Και ακριβώς γι’ αυτό
η επιτηδευμένη προσπάθεια να διαχυθεί η αντίληψη
πως όποιος ασκεί κριτική στην κυβέρνηση δεν ενστερ-
νίζεται το νέο ή δεν θέλει να ξεβολευτεί από το παλιό
και άρα κακοπροαίρετα αμφισβητεί την έλευση νέας
πολιτικής κουλτούρας, είναι ιδιαίτερα επικίνδυνη ως
θλιβερά επιδερμική.

Ο θεσμός του Προέδρου της Δημοκρατίας δεν πρέπει
να υπόκειται σε «θυματοποίηση» –είναι αδιανόητο να
συμβαίνει κάτι τέτοιο– ούτε και να μεθοδεύεται η εν-
τύπωση πως όταν αμφισβητούνται οι πολιτικοί χειρισμοί
του προέδρου είναι αποτέλεσμα πλεκτάνης των «εχ-
θρών». Το αφήγημα που θέλει τον πρόεδρο και την κυ-
βέρνηση να αγωνίζεται για το καλό της πατρίδας και
το σάπιο κατεστημένο να τους εμποδίζει με τρικλοποδιές
πρέπει επιτέλους να σταματήσει, και το κατά πόσο
έφεραν ή όχι το νέο διαχωρίζοντας τη θέση τους από
το παλιό θα το κρίνει η κοινωνία από τις πράξεις και
παραλείψεις τους και όχι από τις υποδείξεις του προέδρου
περί Σειρήνων και άλλων μυθικών τεράτων. Και by the
way οι Σειρήνες πού κολλούν;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Βασανισμένη
κριτική

elenixenou11@gmail.com
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Ο Παλαιστίνιος Muhammad Al-Durra, 41 ετών κρεμάει ρούχα καθώς μιλάει σε ένα από τα παιδιά
του στο κατεστραμμένο σπίτι στο οποίο είχαν καταφύγει, στην πόλη Rafah, στη Λωρίδα της Γάζας.

Τον Ιανουάριο του 2022 ο Νίκος
Χριστοδουλίδης δημοσιοποιούσε
την απόφασή του να παραιτηθεί
από το πηδάλιο του υπουργείου
Εξωτερικών. Η παραίτησή του
δεν ήταν βεβαίως μία πράξη ευ-

θιξίας κατόπιν σοβαρού προβληματισμού και
σκέψης, αλλά προϊόν πίεσης από την Πινδάρου.
Πίεσης, δεδομένου ότι οι αυτόνομες και πα-
ρασκηνιακές κινήσεις που έκανε ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, παρά τη δεδηλωμένη πρόθεση
του Αβέρωφ Νεοφύτου να διεκδικήσει ως
υποψήφιος του ΔΗΣΥ, δεν είχαν απλώς ενο-
χλήσει. Προκαλούσαν την αίσθηση πως στις
προεδρικές εκλογές του 2023 δύο συναγερμικοί
υποψήφιοι θα διεκδικούσαν τον θώκο και θα
ανταγωνίζονταν για την ψήφο του συναγερ-
μικού ακροατηρίου. 

Ήταν αποτέλεσμα εξαναγκασμού η απο-
χώρησή του καθότι στην Πινδάρου ένιωθαν
έντονα πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης εκμε-
ταλλεύεται τη θέση του για να κάνει προεκλο-
γικό, με την ανοχή μάλιστα του Νίκου Ανα-
στασιάδη. Τόση ήταν η ενόχληση που χάθηκε
πλήρως η ψυχραιμία. Με τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου να διαχωρίζει τους πολιτικούς σε χρυ-
σόψαρα και καρχαρίες και τους συνειρμούς
να δίνουν και να παίρνουν. Και ενώ ο Νίκος
Χριστοδουλίδης προτιμούσε μέχρι εκείνη τη
στιγμή να μείνει λίγο ακόμα στο υπουργείο
Εξωτερικών, οργανώνοντας καταλλήλως τον
προεκλογικό του και το επιτελείο του, τα χρυ-
σόψαρα και οι καρχαρίες αποτέλεσαν το χαλί
για να στρώσει πάνω του το αφήγημα του
νέου πολιτικού που αντιστέκεται στο κατε-
στημένο και που στέκεται ανάχωμα στους
κάθε λογής καρχαρίες. 

Το πώς αποτελούσε το νέο πρόσωπο στην
πολιτική ο Νίκος Χριστοδουλίδης, όταν ήταν
ο στενότερος συνεργάτης του Νίκου Αναστα-
σιάδη, ουδέποτε εξηγήθηκε. Ούτε όταν ήταν
ένας εκ των πρωταγωνιστών της πολιτικής
σκηνής τα τελευταία εννέα χρόνια. Και αν
ακόμα δεν υπήρχαν ενδείξεις ότι ο ίδιος ήταν
ο εμπνευστής διαφόρων πολιτικών που εφαρ-
μόστηκαν, η ανοχή του διά της παραμονής
του στην κυβέρνηση Αναστασιάδη αλλά και
ο στενός δεσμός που διατηρούσε με τον Νίκο
Αναστασιάδη, καταδείκνυαν ότι ακόμα κι αν
δεν συμφωνούσε με αυτές τις πολιτικές, δεν
είχε ιδιαίτερο πρόβλημα να τις ανεχθεί, με
την όλη του παρουσία να παραπέμπει σε συ-
νεχιστή της 10ετίας Αναστασιάδη.

Πόσο άφθαρτος μπορούσε λοιπόν να είναι,
όταν αποτέλεσε μέλος της πιο διεφθαρμένης
–όπως κατάγγελλε το ΔΗΚΟ– κυβέρνησης;
Μιας κυβέρνησης σωρείας σκανδάλων και
βολιδοσκόπησης της λύσης δύο κρατών; Και

τι νέο θα μπορούσε να φέρει στην πολιτική
ένα πρόσωπο που κατά τη διάρκεια του προ-
εκλογικού του επέλεγε να περιστοιχίζεται
από τους κύριους εκπρόσωπους του κατε-
στημένου, συμπεριλαμβάνοντας μάλιστα αρ-
κετούς στον στενό πολιτικό του κύκλο; Τι
ρήξη θα έκανε με το παλιό, όταν ο ίδιος ακο-
λουθούσε από την αρχή την πολιτική του μη-
δενικού ρίσκου; Όταν απαιτούσε την ασφάλεια
που παρείχε το Δημόσιο και παράλληλα απο-
λάμβανε τα ωφελήματα του κρατικού του
αξιώματος; Όταν αποδεχόταν την πολιτική
των επιδομάτων και των διπλών συντάξεων,
δημιουργώντας προηγούμενο για τους δικούς
του συνεργάτες; Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
αποδείχθηκε πως δεν ήταν ούτε χρυσόψαρο
στην πολιτική ούτε καρχαρίας, ήξερε όμως,
όπως φάνηκε από την εκλογή του και μετά,
να επιβιώνει σε «συνθήκες ζούγκλας». Κακοί
διορισμοί, εξυπηρέτηση ημετέρων και κομ-
ματικά παζάρια επικράτησαν. Οι συνθήκες
ζούγκλας όμως που θρέφουν το ίδιο το κατε-
στημένο φάνηκαν στον τελευταίο ανασχη-
ματισμό, όχι μόνο μέσα από τις επιλογές που
έκανε αλλά και τις απομακρύνσεις. Μόνο το
θράσος που επέδειξε η Χριστίνα Γιαννάκη
να τοποθετηθεί για τον ανασχηματισμό είναι
αρκετό για να επιβεβαιώσει ότι με τις πολιτικές
του διέσωσε ό,τι κρατά τη δημόσια υπηρεσία
πίσω. Όσα εκτυλίχθηκαν τις τελευταίες μέρες
επιβεβαίωσαν πως το κύριο πρόβλημα είναι
ο τρόπος που επέλεξε να πολιτεύεται. Με
όρους καθαρά παλαιοκομματικούς: Κλείνοντας
τα αφτιά στην «αβασάνιστη κριτική», προ-
τρέποντας να κάνουν το ίδιο και οι υπουργοί
του. Οι αντικαταστάτες αυτών δηλαδή που ο
ίδιος φρόντισε και να αποδομήσει διά του ψι-
θύρου και εργολαβικά να υποσκάψει όλο αυτό
το διάστημα.

Μόνο που ο Νίκος Χριστοδουλίδης είχε
υποσχεθεί τη διαβούλευση με την κοινωνία,
στην οποία θα λογοδοτεί. Σήμερα, το σύνδρομο
της καταδίωξης πλανάται γύρω από τον ίδιο
και την κυβέρνησή του. Ένα σύνδρομο που
μπορεί να αποβεί μοιραίο για τον ίδιο πολιτικά
και για τη διακυβέρνησή του. Κρατώντας
κοντά του τους κόλακες και απομακρύνοντας
εκείνους που διαφωνούν, κατατάσσοντάς
τους στο παλιό που αντιστέκεται. Ο Νίκος
Χριστοδουλίδης όμως δεν χρειαζόταν ποτέ
να πουλήσει το χαρτί του νέου στην πολιτική.
Αρκούσε να αποδείξει ότι μπορεί να κυβερνήσει
συνετά. Πλέον, διαπιστώνεται πως μέρα με
τη μέρα, μετατρέπεται στην αντανάκλαση
του παλιού. Γιγαντώνοντας όσα ακριβώς υπο-
τίθεται ότι διά της εκλογής του θα άλλαζε. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η αντανάκλαση του παλιού

economidoum@kathimerini.com.cy
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Δ ύο εβδομάδες τώρα, την Ελ-
ληνική Δημοκρατία την απα-
σχολεί ο γάμος των ομόφυ-

λων ζευγαριών. Ποια μορφή θα
έχει, αν θα επιτραπεί η τεκνοθεσία
–υιοθεσία όπως τη λέγαμε μέχρι
πέρυσι, επί το πολιτικώς ορθότε-
ρον–, πλειοδοσία προοδευτικότη-
τας από τους μεν, συντηρητικές
αντιστάσεις από τους δε. Κυβερ-
νητικοί βουλευτές έχουν ανακοι-
νώσει ότι διαφωνούν με τη θέσμι-
ση. Πόσοι είναι; Μεγάλο το ζήτημα.
Ο πρωθυπουργός δήλωσε ότι δεν
υπάρχει θέμα «πειθαρχίας» και κά-
λεσε όσους διαφωνούν να από-
σχουν από την ψηφοφορία. Ο κ.
Σαμαράς τον κατηγόρησε ότι έτσι
δίνει το κακό παράδειγμα, αφού
ενθαρρύνει την αποχή των πολιτών
από τις κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες. Ο ίδιος δήλωσε ότι θα το
καταψηφίσει, όπως και ο κ. Βορί-
δης, υπουργός και εξέχον στέλεχος
της κυβερνητικής πλειοψηφίας.
Τους ακολουθούν και άλλοι, όπως
ο κ. Πλεύρης.

Και έτσι δημιουργείται το σε-
ναριακό σασπένς. Εχει τη δυνα-
τότητα η κυβέρνηση να περάσει
το νομοσχέδιό της με τις δικές της
δυνάμεις ή θα χρειαστεί τη συν-
δρομή της αντιπολίτευσης; Ο κ.
Ανδρουλάκης παριστάνει την Πυ-

θία. «Δεν πρόκειται να δέσω τα
κορδόνια του κ. Μητσοτάκη». Αφή-
νω κατά μέρος την κακόγουστη
μεταφορά. Ποιος δένει τα κορδόνια;
Ο μπάτλερ ή ο λούστρος, επαγγέλ-
ματα που δυστυχώς έχουν εκλείψει.
Παρότι, όμως, δεν θέλει να δέσει
τα κορδόνια του πρωθυπουργού,
δηλώνει ότι υποστηρίζει τη θε-
σμοθέτηση του γάμου των ομό-
φυλων ζευγαριών. Αν θέλετε να
καταλάβετε τι εννοεί, σκεφθείτε
τον Μητσοτάκη να φοράει μοκα-
σίνια χωρίς κορδόνια. Δύσκολα
πράγματα.

Είναι και ο κ. Κασσελάκης. Μέ-
χρι τα Χριστούγεννα ήταν το κεν-
τρικό θέμα της δημοκρατίας μας.
Τι είπε, τι έκανε, πού πήγε, ποιον
συνάντησε, σε ποιον έκανε μούτρα
στο Μαϊάμι. Η Νέα Αριστερά, τα
αρχαιολογικά ευρήματα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, υποθέτω ότι προσδοκούσε,
εκτός από την ανάσταση νεκρών,
να παραμερίσει τον κ. Κασσελάκη
από τη δίψα της κοινής γνώμης
για το παράδοξο. Ατύχησε. Το δρά-
μα των ομόφυλων ζευγαριών είναι
ένα θέμα κομμένο και ραμμένο
στα μέτρα του. Καλύτερο κι απ’
τα ρούχα του, που του πέφτουν
λίγο στενά. Είναι ο ίδιος πρωτα-
γωνιστής. Και εννοείται ότι πλει-
οδοτεί, τουλάχιστον μέχρι εκεί

του κόβει. Οχι μόνον αναγνώριση
του γάμου των ομόφυλων ζευγα-
ριών, αλλά νομιμοποίηση και της
παρένθετης μητέρας και τη θε-
σμοθέτηση του «γονέως 1 και 2»
αντί για πατέρα και μητέρα. Πε-
ριμένω να μου πουν ποιος θα είναι
ο νούμερο 1 και ποιος ο νούμερο
2, ο πατέρας ή η μητέρα; Θα μου
πείτε υπάρχουν και τα δικαιώματα
των non binary – που ίσως χρει-
άζονται πρόσθετα μέτρα όπως ο
έλεγχος των τιμών βρεφικού γά-
λακτος στα σούπερ μάρκετ. Είναι
κρίμα που δεν έχει δίπλα του κά-
ποιον Βαρουφάκη για να φωνάξει
«ουάου»!

Με αυτά τα μείζονα θέματα ξε-
κίνησε η νέα χρονιά. Να τη χαι-
ρόμαστε. Δεν έχει σημασία πόσους
συμπολίτες μας αφορά ο γάμος
των ομόφυλων ζευγαριών. Εμπει-
ρικά θεωρώ ότι είναι λιγότεροι
από όσους είναι άστεγοι. Και δεν
το λέω χάριν ευφωνίας. Απλώς πι-
στεύω ότι το πρόβλημα των συμ-
πολιτών μας που είναι άστεγοι εί-
ναι σημαντικότερο από το πρό-
βλημα που αντιμετωπίζουν τα
ομόφυλα ζευγάρια με τα αστικά
δικαιώματά τους και την τεκνο-
θεσία τους. Και βέβαια, πρέπει να
δοθεί μια λύση. Ομως, δεν με απα-
σχολεί αυτό. Αυτό που με απα-

σχολεί είναι οι προτεραιότητες
που ο συλλογικός μας βίος ανα-
δεικνύει και ο τρόπος που τις αν-
τιμετωπίζουμε.

Μεγάλωσα σε μια Ελλάδα όπου
δεν υπήρχε θέμα ομόφυλων ζευ-
γαριών. Είναι ξεπερασμένη, το
αποδέχομαι. Ομως μεγάλωσα σε
μιαν Ελλάδα όπου δεν υπήρχαν
άστεγοι. Μπορώ να πω το ίδιο, ότι
είναι ξεπερασμένη; Η σημερινή
Ελλάδα μου δεν ασχολείται με τους
άστεγους. Τους αντιμετωπίζει ως
παράπλευρες απώλειες της οικο-
νομικής εξέλιξης. Την απασχολούν,
όμως, τα ομόφυλα ζευγάρια. Ολοι
έχουν κάτι να πουν γι’ αυτά. Και
αναρωτιούνται, όπως ο κ. Σαμαράς,
για ποιον λόγο η κοινοβουλευτική
δημοκρατία μας ωθεί όλο και πε-
ρισσότερους πολίτες στην αποχή
από τα κοινά.

Περπατάς νύχτα στη Σταδίου
και βλέπεις μέσα σε μια πιλοτή
ένα κουβάρι από κουβέρτες όπου
μέσα τους ζει ένας άνθρωπος. Και
την επομένη ακούς στις ειδήσεις
κάποια τοποθέτηση για τον γάμο
των ομόφυλων ζευγαριών. Συμ-
φωνείς ή διαφωνείς, δεν έχει ση-
μασία. Σημασία έχει η απόσταση
που χωρίζει τον δημόσιο λόγο της
δημοκρατίας μας από την πραγ-
ματικότητά της.

Τα ομόφυλα ζευγάρια και οι άστεγοι
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Π έρασαν και τούτες οι Γιορτές
και ξαναγυρίζουμε ο καθέ-
νας στη ρουτίνα του, χορ-

τάτοι από τα απανωτά μας ξεφαν-
τώματα –τα δώρα, τα φαγοπότια,
τα χειμερινά σπορ–, χωρίς καθόλου
να συσχετίσουμε την ξεγνοιασιά
και τις απολαύσεις μας με το πένθος
που έπεσε αυτές τις γιορτινές μέρες
σε τρία σπίτια – ξαφνικά και τε-
λειωτικά.

Για τα περιστατικά ακούσαμε
και διαβάσαμε επί δυο-τρεις ημέρες,
πληροφορηθήκαμε το όνομα του
ενός, Γιώργος Λυγγερίδης, ενώ οι
άλλοι δύο χαρακτηρίστηκαν από
το επάγγελμά τους μοναχά, «αστυ-
νομικοί». Ο πρόωρος θάνατός τους
δεν μας απασχόλησε πολύ. Εχουν
προηγηθεί τόσοι άλλοι... Κλείνουν
πια πέντε δεκαετίες απ’ όταν απο-
λαμβάνουμε μια καλά εδραιωμένη
δημοκρατία και τέσσερις δεκαετίες
απ’ όταν το 1984 ο Παπανδρέου
αναδιοργάνωσε την αστυνομία.
Κι όμως σ’ όλο αυτό το διάστημα
λογής λογής «διαδηλωτές», «τη-
ρητές επετείων» όπως του Πολυ-
τεχνείου, «φίλαθλοι», «αγανακτι-
σμένοι», «αναρχικοί», ορμούν «αυ-
θορμήτως» για να σπάσουν τα πε-
ζοδρόμια, να τσακίσουν τις βιτρίνες
των μαγαζιών, να πυρπολήσουν,
να λεηλατήσουν και να τρομοκρα-
τήσουν. Δημιούργησαν επικράτειες
–στο Πολυτεχνείο, στα Εξάρχεια,
στα «πανεπιστημιακά άσυλα» και
σε ορισμένους καταυλισμούς Ρο-
μά– και ξετρυπώνουν από κει μα-

σκοφόροι και οπλισμένοι με λο-
στάρια, κοντάρια, βόμβες μολότοφ,
να κάψουν ό,τι βρουν, ακόμη και
ανθρώπους ζωντανούς, και να πα-
ραλύσουν την πόλη. Τους αστυ-
νομικούς, που εντέλλονται να στα-
ματήσουν την παρανομία, τους
χρησιμοποιούν ως στόχους σκο-
πευτηρίου. Πότε πότε σκοτώνουν
έναν δυο, χωρίς να κινδυνεύουν
οι ίδιοι, γιατί ακόμη κι αν συλλη-
φθούν είναι σχεδόν βέβαιο ότι σε
πέντε, έξι χρόνια θα έχουν εκτίσει
την ποινή τους και θα μπορούν
να αρχίσουν πάλι τα ίδια.

Εμείς τώρα, οι πολλοί, οι κάθε
λογής πολιτικής απόχρωσης, θέ-
λουμε βεβαίως να κρατάει κάποιος
τους διαρρήκτες μακριά από τα
σπίτια μας και από τα αυτοκίνητά
μας, να συλλαμβάνει τους κλέφτες,
να κλείνει στη φυλακή τους εκ-
βιαστές, να πιάνει και να τιμωρεί
τους φονιάδες και γενικά να φρου-
ρεί την περιουσία και τη ζωή μας.
Αλλά συγχρόνως θέλουμε και να
μιλάμε για την αστυνομία με κα-
χυποψία. Εχουμε δώσει, λέει, σ’
αυτούς τους «μπάτσους», σ’ αυτούς
τους «ασφαλίτες» το ελεύθερο να
εξασκούν βία. Πώς θα την περιο-
ρίσουμε; Πώς θα την αποτρέψουμε;
Πώς θα την πατάξουμε αυτή την
αστυνομική βία;

Στο μεταξύ, η παραβατικότητα
στον τόπο μας έχει αυξηθεί ιλιγ-
γιωδώς: γύρω στα 1965 είχαμε δέκα
φόνους τον χρόνο –όλους κι όλους–
, όπως θα διαπιστώσετε εύκολα

φυλλομετρώντας τις εφημερίδες
της εποχής. Και εξιχνιάζονταν όλοι
τους εύκολα και δίχως κανέναν
κίνδυνο για τον χωροφύλακα ή
τον αστυφύλακα που επενέβαινε.
Τώρα έχουμε ένοπλες ληστείες,
συμμορίες παιδιών, ξένες και ντό-
πιες μαφίες, απαγωγές, φόνους πε-
ρίπλοκους και αγριότατους, ξεκα-
θαρίσματα λογαριασμών, λαθρεμ-
πόρια εκατομμυρίων. Συγχρόνως
παρακολουθούμε στις τηλεοράσεις
μας καθημερινά –και απαθέστατα,
σαν ρωμαϊκός όχλος στο Κολοσ-
σαίον– το «μπαλέτο του τρόμου»,
τις προσπάθειες δηλαδή οργανω-
μένων ομάδων «διαδηλωτών» να
εξοντώσουν αστυνομικούς, είτε
ρίχνοντάς τους από τη μοτοσικλέτα
είτε εμβολίζοντάς τους με κλεμμένο
όχημα είτε πυρπολώντας τους είτε
στοχεύοντάς τους με ναυτικές φω-
τοβολίδες.

Σ’ αυτή τη βία, εμείς τους ζη-
τούμε να αντιτάξουν μετριοπάθεια
και μια δεξιοτεχνία αψεγάδιαστη,
που να προβλέπει ακόμη και τον
αποστρακισμό της σφαίρας τους.
Να μη ρίξουν ποτέ πριν από την
ώρα τους δακρυγόνα. Να μη φέ-
ρουν αύρες εάν, κατά τη γνώμη
μας, δεν έχει φθάσει η κατάσταση
στο αμήν. Να μη θυμώσουν ποτέ,
να μην τρομάξουν ποτέ, να ενερ-
γούν πάντοτε και παντού μέσα
στους κανόνες που ικανοποιούν
το δικό μας περί δικαίου αίσθημα
– που, εντούτοις, ποικίλλει: άλλο
είναι του συνταγματολόγου, άλλο

της στρατευμένης εφημερίδας, άλ-
λο του πολίτη που βρίσκεται κολ-
λημένος στις αιματηρές συγκρού-
σεις του 1943-1949, ιδίως μάλιστα
αν τις γνωρίζει μόνο από δεύτερο
χέρι και φαντασιώνεται πως, με
τη χρήση ενός ορισμένου λεξιλο-
γίου, επιτυγχάνει «δικαίωση» ανα-
δρομικά. Και τελείως άλλο είναι
το περί δικαίου αίσθημα του συγ-
γενούς ή του συναδέλφου τού πε-
σόντος αστυνομικού.

Λαβύρινθος; Μάλιστα. Αλλά
υπάρχουν και αριθμοί: από το 1984
έως το 2022, συνολικά 144 Ελληνες
αστυνομικοί, άνδρες και γυναίκες,
σκοτώθηκαν εξαιτίας τρομοκρα-
τικών ενεργειών, ενόπλων συμ-
πλοκών, τροχαίων και άλλων δυ-
στυχημάτων, εν ώρα υπηρεσίας.
Αναλογικά, στο ίδιο χρονικό διά-
στημα στη Μεγάλη Βρετανία, που
έχει εξαπλάσιο πληθυσμό, θα έπρε-
πε να έχουν σκοτωθεί 864, αλλά
οι δικές τους στατιστικές δίνουν
72. Τι κάνει, λοιπόν, η Αγγλία που
δεν κάνουμε εμείς, προκειμένου
να προστατεύει τη ζωή των αστυ-
νομικών, που είναι εντολοδόχοι
του κράτους της;

Κι εδώ εμείς, με τι ταπεινά κόλπα
άραγε ξεγελάμε τη συνείδησή μας;
Εσύ κι εγώ, που χρόνια τώρα βλέ-
πουμε και σιωπούμε –σιωπούμε!–
νομιμοποιώντας έτσι τη χρήση
των αστυνομικών μας ως αναλω-
σίμων;

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Μνήμη Γιώργου Λυγγερίδη και άλλων «αναλωσίμων»
Tης  ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ 

Αποχαιρετισμοί
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οταν πηγαίνω στο
αεροδρόμιο λίγο με-
τά τις γιορτές αντι-
κρίζω πάντοτε μία,
επαναλαμβανόμε-
νη, σκηνή που με

συγκινεί. Γονείς οι οποίοι απο-
χαιρετούν τα παιδιά τους καθώς
φεύγουν πάλι, έπειτα από λίγες
μέρες διακοπών κοντά τους, για
το εξωτερικό. Ξέρω καλά –έχοντας
ζήσει είκοσι χρόνια στο εξωτερι-
κό– αυτό το «σφίξιμο» που νιώθει
κάθε Ελληνας που αγαπάει τον
τόπο του, καθώς βλέπει με την
άκρη του ματιού του από το πα-
ράθυρο του αεροπλάνου τη θά-
λασσα λίγο πριν προσγειωθεί. Το
ίδιο και πιο έντονο σφίξιμο νιώθει
καθώς απογειώνεται και αποχαι-
ρετά φίλους, συγγενείς, αγαπη-
μένες συνήθειες, τον ήλιο που

συγχωρεί τα πάντα. Και βέβαια,
έχουμε συνηθίσει να διαχειριζό-
μαστε τον ίδιο δύσκολο αποχαι-
ρετισμό από τα παιδιά μας, που
πάνε να σπουδάσουν στο εξωτε-
ρικό για ένα ακόμη εξάμηνο.

Πέρα όμως από το τι νιώθει ο
καθένας, γονιός ή παιδί, υπάρχει
κάτι που προβληματίζει και αξίζει
να το προσέξουμε. Πολλές από
τις μεθεόρτιες σκηνές αποχαιρε-
τισμού δεν αφορούν γονείς και
παιδιά που σπουδάζουν. Αλλά νέ-
ους ανθρώπους, 30ρηδες συνή-
θως, οι οποίοι έφυγαν από την
Ελλάδα λόγω της οικονομικής
κρίσης και έψαξαν να βρουν αλλού
ευκαιρίες. Είναι άνθρωποι που
έχουν τις δουλειές τους και είναι
πια μόνιμα εγκατεστημένοι σε

διά-φορες χώρες. Ερχονται στην
Ελλάδα όσο τους το επιτρέπει η
άδειά τους και την αγαπούν με
τον ξεχωριστό τρόπο που κάθε
μέτοικος λατρεύει τον τόπο του.
Τους δυσκολεύει πολύ η απόστα-
ση και το γεγονός πως γονείς και
υπόλοιπη οικογένεια είναι μακριά.
Από την άλλη, μόλις τους ανοίξεις
κουβέντα, αν τους συναντήσεις
σε κάποια ευρωπαϊκή ή άλλη πό-
λη, θα σου πουν πόσο ευχαριστη-
μένοι είναι εκεί που βρίσκονται
και πόσο τους θυμώνει η Ελλά-
δα.

Βρισκόμαστε σε ένα πάρα πολύ
κρίσιμο σταυροδρόμι σχετικά με
την τύχη αυτής της γενιάς, της
γενιάς του brain drain ή όπως αλ-
λιώς θέλει να την πει κανείς. Οι
Ελληνες αυτοί έχουν περάσει πια
στη φάση όπου αποκτούν οργα-
νικές ρίζες στους νέους τους προ-
ορισμούς. Είναι σε ηλικίες που
φτιάχνουν οικογένεια ή βρίσκουν
μόνιμες δουλειές. Περνούν στη
φάση όπου η επιστροφή στην Ελ-
λάδα θα γίνεται όλο και πιο δύ-
σκολη. Γι’ αυτό είναι κρίσιμο να
τους «πείσουμε» ως χώρα να γυ-
ρίσουν. Δεν είναι όμως μόνο ζή-
τημα χαμηλών μισθών ή κινή-
τρων. Είναι θέμα αλλαγής κουλ-
τούρας, αξιοκρατίας (παντού),
πανεπιστημίων που δεν λειτουρ-
γούν σαν κέντρα φαυλότητας και
συντήρησης πελατειακών σχέ-
σεων. Και μιας ποιότητας ζωής
που απαιτεί καλά δημόσια νοσο-
κομεία και σωστή παιδεία για τα
παιδιά τους. Ξέρει αυτή η γενιά
ότι δεν έχει αφήσει πίσω της την
Ελλάδα του 1920, αλλά από την
άλλη έχει απαιτήσεις – και καλά
κάνει.

Περνάμε μια φάση οικονομικής
άνθησης. Υπάρχουν τομείς, όπως
ο τουρισμός, όπου κάποιος μπορεί
να βρει δουλειά εύκολα, με καλό
μισθό και συνθήκες επαγγελμα-
τισμού. Δεν φτάνουν όμως αυτά
για να πειστούν να γυρίσουν αυτά
τα παιδιά. Κι αν δεν γυρίσουν τώ-
ρα κοντά, θα τα «χάσουμε» για
πάντα.

Παρέλκει ο σχολια-
σμός και φυσικά η
«αξιολόγηση» των
όσων υποστήριξε ο
πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης

περί του γάμου και της τεκνοθεσίας
των συμβιούντων ομοφύλων, στην
τελευταία συνέντευξή του, ενόψει
της καταθέσεως του «επίμαχου»
σχεδίου νόμου στη Βουλή.

Ο κ. Μητσοτάκης είναι από
μίαν άποψη ένας sui generis πο-
λιτικός. Διότι ενώ ηγείται κόμματος
που η πλειοψηφία των ψηφοφόρων
του αυτοπροσδιορίζεται ως «συν-
τηρητική» –ή «Δεξιά» κατά τη χω-
ροταξική διάταξη των θέσεων
στην αίθουσα της Βουλής–, ο ίδιος
δηλώνει ευθαρσώς κατά περίπτω-
ση πως είναι «κεντρώος» ή «φιλε-
λεύθερος».

Κατά συνέπειαν, τα όσα είπε
ο κ. Μητσοτάκης στην τηλεοπτική
συνέντευξή του ήταν εντός του
ιδεολογικού πλαισίου στο οποίο
κινείται με σχετική συνέπεια, μο-
νίμως παρεκκλίνοντας βεβαίως
όταν το επιβάλλει η συγκυρία.
Ομως, και αυτό είναι σύνηθες, εάν
όχι αδήριτος ανάγκη κατά την
άσκηση της πολιτικής.

Αλλά αρκετά επιτέλους για όσα
είπε προ τετραημέρου ο πρωθυ-
πουργός. Δεν εξαρκεί ο χώρος άλ-
λωστε αυτής της στήλης. Οπως
επίσης και για τον μάλλον καινο-
φανή ισχυρισμό του ότι η αποχή
βουλευτών από την ψηφοφορία
του σχετικού νομοσχεδίου είναι
μία «αξιοπρεπής» επιλογή. Ετσι
είναι εάν έτσι νομίζει, τέλος πάν-
των.

Διατυπώνονται ανησυχίες περί
των αντιδράσεων των «δεξιών»
βουλευτών της Ν.Δ. Μόνον που
Δεξιά στην Ελλάδα δεν υπήρξε
υπό την έννοια που υφίσταται στη
Γαλλία. Με άλλα λόγια, ως φορέας
ιδεολογικής αναζητήσεως που να
ασχολείται, λόγου χάριν, περί της
θέσεως του εθνικού αστικού κρά-

τους σε μία εποχή παγκοσμιοποι-
ήσεως.

Πολύ δε περισσότερο, κανένας
προβληματισμός περί της αντιλή-
ψεως του «νέου ανθρώπου», που
η δημιουργική ολοκλήρωσή του
συναρτάται με την αποδέσμευσή
του από παλαιότερες κατηγοριο-
ποιήσεις ιδεολογικές ή θρησκευ-
τικές. Και ο πολιτικός γάμος ομο-
φύλων είναι ένα από αυτά τα θέ-
ματα.

Ομως, δεν είναι δυνατόν οι προ-
αγωγοί του εκσυγχρονισμού στη
χώρα μας να αγνοούν ότι η νομική
διερεύνηση των δικαιωμάτων πα-
ρένθετων μητέρων είναι ένα θέμα
που απασχολεί κάποια πανεπι-
στήμια της Ευρώπης. Και όταν κά-
ποτε θα ωριμάσει προφανώς το
ζήτημα, θα ενσωματωθεί και στο
ευρωπαϊκό δίκαιο. Το κάθε πράγμα
με τη σειρά του, φυσικά.

Κάποτε η ιδεολογική αντιπα-
ράθεση της Δεξιάς εστιαζόταν στη
μάχη εναντίον του κομμουνισμού.
Και στον αγώνα εκείνο είναι αλή-
θεια πως πρωτοστάτησαν οι φι-
λελεύθεροι, που είχαν προσχω-
ρήσει στον Ελληνικό Συναγερμό,
που στη συνέχεια μετονομάσθηκε
σε ΕΡΕ.

Αυτά ατόνησαν αργότερα. Ο
πατήρ Μητσοτάκης προκειμένου
να απαλλαγεί από το άγος του Αν-
δρέα Παπανδρέου συμμάχησε με
το ΚΚΕ του Χαρίλαου Φλωράκη.

Και η νίκη του υιού Μητσοτάκη
στις τελευταίες εκλογές οφείλεται
σε σημαντικό βαθμό στο γεγονός
ότι το ΚΚΕ έδωσε τη μάχη των μα-
χών για τη συντριβή του ΣΥΡΙΖΑ,
διεκδικώντας τον τίτλο της μόνης
γνήσιας Αριστεράς εν Ελλάδι.

Ηταν τα ανωτέρω απλώς μία
κάποια ανάγνωση των τελευταίων
πολιτικών εξελίξεων. Περιττό να
διερευνηθεί ποία τελικώς θα είναι
η συμπεριφορά των βουλευτών.
Ο ηγέτης απευθύνθηκε στον λαό.
Το κόμμα και οι βουλευτές άκουσαν
και αυτοί. Αρκούν αυτά.

Ηγέτης και λαός
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Βρισκόμαστε σε ένα 
πάρα πολύ κρίσιμο
σταυροδρόμι σχετικά 
με την τύχη της γενιάς
του brain drain ή όπως
αλλιώς θέλει να την πει
κανείς.
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Στις 22 Δεκεμβρίου ο
πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας απέστειλε επιστολή
στον γ.γ. των Η.Ε. και
του ζήτησε «να παρέμ-
βει προς την Άγκυρα για

να σταματήσει τις παραβιάσεις στη
νεκρή ζώνη», καθώς «αυτές οι κλιμα-
κούμενες παραβιάσεις από τις Τουρ-
κικές Δυνάμεις μπορούν να οδηγήσουν
σε σοβαρή κρίση» (Πηγή: «Φιλελεύ-
θερος», 7/1). Εμφανής η πρόθεση του
ΠτΔ να επηρεάσει το περιεχόμενο της
υπό ετοιμασία έκθεσης του γ.γ. για το
Κυπριακό για την περίοδο 13/6 με
12/12/23. Σε 14 ημέρες, δημοσιεύτηκε
η έκθεση Γκουτέρες (4/1). Ο γ.γ. δεν
έλαβε υπόψη του καμία από τις προ-
τροπές Χριστοδουλίδη και κατέγραψε
την άποψή του σε τρία σημεία: πρώτο,
«το χάσμα ανάμεσα στις δύο πλευρές
μεγαλώνει χρόνο με τον χρόνο και οι
προοπτικές εξεύρεσης μιας αμοιβαία
αποδεκτής πολιτικής διευθέτησης στο
Κυπριακό διαβρώνονται», δεύτερο,
«καλεί (τις πλευρές) να συζητήσουν
προτάσεις που έχουν υποβληθεί ως
ΜΟΕ» και τρίτο, διαπιστώνει «την
απουσία ελπίδας ανάμεσα στο κοινό
για τις προοπτικές μιας διευθέτησης». 

Ο ΠτΔ σχολίασε την έκθεση την
ημέρα των Φώτων: «Η έκθεση του γ.γ.
θα μπορούσε να ήταν καλύτερη, ειδι-
κότερα σε ό,τι αφορά την καταγραφή
των παραβιάσεων στη νεκρή ζώνη».
Γιατί όμως δεν ήταν «καλύτερη»; Γιατί
προφανώς τα Η.Ε. εκτιμούν ότι και οι
δύο πλευρές έχουν ευθύνες. Τα Η.Ε.
έχουν δική τους γνώμη –και τη γρά-

φουν. Παραδείγματα. Πριν από έναν
ακριβώς χρόνο, η τότε έκθεση του γ.γ.
(3/1/23) κατέγραψε για την ε/κ ηγεσία:
1. Για τις παράνομες κατασκευές στη
νεκρή ζώνη –τα διάσημα ττέλια. 2. Για
από 300 άτομα οριοφύλακες: «τέτοιες
περιπολίες εντός της νεκρής ζώνης
θα θεωρούνταν σημαντική παραβία-
ση». 3. Κατέγραψε και για την τ/κ ηγε-
σία: «Κατασκευή χαρακωμάτων και η
τοποθέτηση άλλων εμποδίων εντός
της ουδέτερης ζώνης φαίνεται να στο-
χεύουν στη μονομερή αλλαγή των
ορίων της νεκρής ζώνης σε λίγες το-
πικές περιοχές». Κάθε Κύπριος χρει-
άζεται να γνωρίζει ότι ο γ.γ. έγραψε
επίσης και αυτό: «Κατά μέσο όρο, η
ΟΥΝΦΥΚΥΠ ασχολείται με περίπου
10 περιστατικά εντός και γύρω από
την ουδέτερη ζώνη κάθε 24 ώρες».
Στην έκθεσή του με ημερομηνία
11/1/24 αναφέρει ότι «μέχρι τις 30 Νο-
εμβρίου, η αποστολή παρατήρησε συ-
νολικά 302 στρατιωτικές παραβιάσεις
και από τις δύο πλευρές». 

Η Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουέγιαρ,
ως προσωπική απεσταλμένη του γ.γ.,
θα προσπαθήσει να γεφυρώσει πράγ-
ματα για την ουσία του Κυπριακού.
Προς τι λοιπόν η επιστολή στον γ.γ.
και η μεταφορά του κέντρου βάρους
από την ουσία (Πλαίσιο Γκουτέρες)
στη νεκρή ζώνη, στα Στροβίλια (1994)
και στη μία κάμερα στο «σπίτι της Μα-
ρίας»;

Η λογική λέει πως με την κα Ολγκίν,
επικέντρωση θα γίνει στην μεγάλη ει-
κόνα, άρα διαπραγματευτική ετοιμό-
τητα πάνω στα σημεία που συμπύ-

κνωσε στο Πλαίσιό του ο γ.γ., αφού
στο Κραν Μοντάνα «τα μέρη έφτασαν
κοντά στο να καταλήξουν σε στρατη-
γική κατανόηση σε όλα τα βασικά
στοιχεία μιας συνολικής διευθέτησης»,
(Πηγή: έκθεση γ.γ., 30/9/17). Η επι-
κέντρωση στα παράγωγα της μη επί-
λυσης, όπως είναι η νεκρή ζώνη, είναι
κάτι που ευνοεί απολύτως την γραμμή
Τατάρ. Σύμφωνα με ρεπορτάζ στην
ιστοσελίδα https://bnnbreaking.com
«το έγγραφο του γ.γ. των Η.Ε. για τις
Καλές του Υπηρεσίες στην Κύπρο (4/1)
υπογραμμίζει το βαθύτερο χάσμα με-
ταξύ των Ε/κ και Τ/κ με ελάχιστα έως
καθόλου σημάδια βελτίωσης». 

Η αιτιολόγηση του χάσματος σύμ-
φωνα με το ίδιο ρεπορτάζ: 

• «Η έκθεση αντικατοπτρίζει την
αυξανόμενη απογοήτευση Γκουτέρες
για την απουσία θετικών δεικτών γύρω
από την αποτυχία και των δύο πλευρών
να εγκρίνουν ΜΟΕ ή να διευκολύνουν
τις διακοινοτικές ανταλλαγές». 

• «Ταυτόχρονα, οι Τεχνικές Επι-
τροπές, που δημιουργήθηκαν για την
προώθηση της συνεργασίας, παραπαί-
ουν. Ορισμένες δεν έχουν συνεδριάσει
για μεγάλα χρονικά διαστήματα, ενώ
σε άλλες παρατηρούνται καθυστερήσεις
στην υλοποίηση έργων». 

• «Η κατάσταση επιδεινώνεται πε-
ραιτέρω από τις διαφωνίες για το άνοιγ-
μα νέων σημείων διέλευσης, αποκα-
λύπτοντας μια ανησυχητική έλλειψη
συναίνεσης... και αύξησης της δυσπι-
στίας που προκαλείται από παραβιάσεις
στην ουδέτερη ζώνη». 

• «Ο Α. Γκουτέρες άφησε να εν-

νοηθεί ότι η αιτιολόγηση της ατελεί-
ωτης παρουσίας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ χωρίς
να υπάρχει πολιτική λύση στον ορί-
ζοντα είναι ολοένα και πιο δύσκολη.
Αυτό το συναίσθημα αναδύεται καθώς
η ΟΥΝΦΙΚΥΠ πλησιάζει την 60ή επέ-
τειό της, υπογραμμίζοντας τον παρα-
τεταμένο χαρακτήρα της σύγκρουσης.
Οι επιπτώσεις της έκθεσης υποδηλώ-
νουν την φθίνουσα ελπίδα του ΟΗΕ
για επίλυση». Ο επίλογος του ρεπορτάζ: 

«Οι παρατηρήσεις των Η.Ε. υποδη-
λώνουν ότι η επίμονη διαίρεση και η
εξοικείωση με το status quo ανάμεσα
σε πλειοψηφίες και στις δύο πλευρές
είναι οι βαθύτερες αιτίες για την έλ-
λειψη διευθέτησης. Η ενδεχόμενη
αποτυχία της αποστολής Κουεγιάρ,
θα μπορούσε ενδεχομένως να σημα-
τοδοτήσει το τέλος της εμπλοκής των
Η.Ε. στο Κυπριακό, με την πιθανή από-
συρση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ». 

Ο συντάκτης του ρεπορτάζ διαθέτει
πηγές. Ίσως από την έδρα των Η.Ε.
Αυτό προσθέτει βάρος. Ενδεχομένως
ο γ.γ. να ενδιαφέρεται να γνωρίζουν
οι παίκτες ότι πλέον το παιχνίδι δεν
έχει άλλη παράταση –60 χρόνια είναι
αυτά. Η νεκρή ζώνη χρησιμοποιείται
ως το καθημερινό εργαλείο για διάλυση
της κοινής γνώμης, ίσως και να πάει
ένα έμμεσο μήνυμα στην κα Κουεργιάρ
–«μάταιη προσπάθεια». Αλλά η απε-
σταλμένη είναι πολύ χρήσιμο να έρθει
για την τελευταία προσπάθεια –πριν
από μια «πιθανή απόσυρση της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ».

Η επιστολή και η ουρά της
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Άνδρας κρατάει φωτογραφία του ηγέτη των Χούτι Abdul-Malik al-Houthi κατά τη διάρκεια διαμαρτυρίας στη Σαναά ενάντια σε μια πολυεθνική επιχείρηση για την προστα-
σία της ναυτιλίας στην Ερυθρά Θάλασσα μετά τις επιθέσεις των Χούτι και τις επακόλουθες αεροπορικές επιδρομές των ΗΠΑ και του Ηνωμένου Βασιλείου σε στρατιωτικές
τοποθεσίες των Χούτι.

www.larkoslarkou.org.cy

Προφανώς το βράδυ της περασμένης
Κυριακής ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
έκανε αυτό που κάθε πρόεδρος θα έπρε-
πε να είχε κάνει –πράττοντας και πο-
λιτικά εκτός από θεσμικά– σε σχέση
με τον ανασχηματισμό. Πήρε τις απο-

φάσεις του, διαβουλεύτηκε με αυτούς που έπρεπε να
διαβουλευτεί και το πρωί της Δευτέρας ανακοίνωσε
την κυβέρνηση 2.0 μετά τον ανασχηματισμό στο
Υπουργικό του. Θα ήταν μια απολύτως αναμενόμενη
διαδικασία αν δεν είχε προηγηθεί φυσικά το φιάσκο
της προαναγγελίας του ανασχηματισμού και η διά-
σταση που το όλο θέμα πήρε με την παραίτηση –που
τελικά λειτούργησε λυτρωτικά– του υφυπουργού Και-
νοτομίας. 

Σε λιγότερο από ένα χρόνο, η κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη έχει προβεί σε αρκετές ανακατατάξεις στο
κυβερνητικό σχήμα –ένδειξη πως οι κρίσεις –μικρότερες
ή μεγαλύτερες– έχουν δημιουργήσει αρκετούς τριγμούς
όχι μόνο ως προς την εύρυθμη λειτουργία της κυβέρ-
νησης αλλά και στο προεκλογικό στίγμα που δόθηκε
για μια κυβέρνηση νέων, άφθαρτων και χωρίς κομ-
ματικά βαρίδια στελεχών. 

Η 2.0 κυβέρνηση που προκύπτει από τον ανασχη-
ματισμό έχει αρκετά ενδιαφέροντα στοιχεία που δεί-
χνουν προς την κατεύθυνση ενίσχυσης όχι μόνο των
κομμάτων του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ –και σε μικρότερο
βαθμό των Οικολόγων– αλλά και της ενίσχυσης
εκείνων των δεσμών που δείχνουν ότι ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης δεν διατίθεται να αλλάξει τη σύνθεση
του Προεδρικού, έχει μειώσει τις προσδοκίες του για
συμμετοχή του ΔΗΣΥ στο εγχείρημά του και δεν
τολμά να δώσει λύσεις σε ζητήματα για τα οποία συσ-
σώρευσε αρκετή κριτική όπως π.χ. η κόντρα στο
υπουργείο Υγείας μεταξύ της γενικής διευθύντριας
και της απερχόμενης υπουργού καθώς και την κριτική
που ασκείται στον υπουργό Οικονομικών. 

Στον πρώτο του ανασχηματισμό απομακρύνει
πρόσωπα που ενδεχομένως τον ζημίωσαν πολιτικά
και επικοινωνιακά, επιλέγει να αναβαθμίσει προσω-
πικούς του συνεργάτες και στρέφεται προς τα κόμματα
του ενδιάμεσου χώρου και δη στο ΔΗΚΟ και στην
ΕΔΕΚ για να τα ενισχύσει αλλά και να ενισχυθεί από
αυτά –ενόψει και των διπλών εκλογών. Φυσικά, η κυ-
βέρνηση 2.0 έχει μια μικρή περίοδο χάριτος και θα
κριθεί από το έργο της με βάση την αποτελεσματι-
κότητα και τα προβλήματα που προέκυψαν στις θέσεις
στις οποίες επήλθε και η αλλαγή πολιτικών προϊστα-
μένων. Φυσικά η κυβέρνηση μίλησε, αμέσως μετά
τον ανασχηματισμό, για τη δέσμευσή της –προεκλο-
γική– για τη σύναψη ενός κοινωνικού συμβολαίου
με την κοινωνία από το οποίο απορρέουν οι κινήσεις
της. Και εδώ ακριβώς εδράζεται και ο τρόπος πρόσ-
ληψης όχι μόνο της επιλογής των προσώπων αλλά
και το πως η κυβέρνηση, επικοινωνιακά, προσπαθεί
να εκτελέσει έναν ελιγμό επανεκκίνησης προκειμένου
να αποβάλλει και την εύλογη κριτική την οποία
δέχεται. 

Ο ανασχηματισμός και ο τρόπος που έγινε ανα-
δεικνύει ωστόσο ακόμη μια διάσταση, πως τα πρόσωπα,
εντός και εκτός κομμάτων, που βρίσκονταν εγγύς
του προέδρου Χριστοδουλίδη προεκλογικά και τον
στήριξαν στη διαδικασία ανάδειξής του στον προεδρικό
θώκο βρίσκονται, πλέον, σε μια κατάσταση συνει-
δητοποίησης. Τριών μάλιστα κατηγοριών: Αυτοί που
ήταν ή αποδείχθηκαν αναλώσιμοι, εκείνοι που είδαν
την προεκλογική υποσχολογία αξιοποίησης ως αν-
τάλλαγμα για τη στήριξη να μην επιβεβαιώνεται και,
τέλος, αυτοί –οι κομματικοί– που βλέπουν πως όσο
μεγαλύτερος είναι ένας πολιτικός χώρος στήριξης
τόσο μεγαλύτερη και πιο περίπλοκη καθίσταται και
η διατήρηση των ισορροπιών, δεδομένου ότι η τρίτη
αυτή κατηγορία έχει πάντα ενώπιον της και την εκλο-
γική διαδικασία πάσης φύσεως. 

Το τελευταίο δείχνει και τα όρια της κυβέρνησης
2.0 καθώς και της 2.5 ή 3.0 –αν προκύψουν. Με τη
δεξαμενή στελεχών για back-up κάθε φορά που προ-
κύπτει κρίση να μειώνεται. 

Kυβέρνηση 2.0
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Στην ομιλία του στην
κοπή της βασιλόπιτας
του ΡΙΚ την Πέμπτη,
ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης δεν ανέφε-
ρε τι στόχους έχει η

κυβέρνησή του για τη δημόσια ρα-
διοτηλεόραση, και περιόρισε την
ομιλία του στις κοινοτοπίες με τις
οποίες πολλές φορές διανθίζει την
πολιτική του ρητορική. Αμέσως με-
τά πάντως, ο πρόεδρος του Δ.Σ.
του ΡΙΚ, Γιώργος Κέντας, έγινε κά-
πως πιο συγκεκριμένος, καταγρά-
φοντας στόχους για αναθεώρηση
της νομοθεσίας και της εσωτερικής
λειτουργίας. Πράγματα χρήσιμα
μεν, χωρίς λεπτομέρειες για το τι
ακριβώς θα πρέπει να κάνει μια
«σύγχρονη δημόσια ραδιοτηλεό-
ραση».

Ψάχνω και υπεραναλύω κάποιες
εθιμοτυπικές, εορταστικές δηλώσεις
γιατί η «δημόσια ραδιοτηλεόραση»
σε άλλες χώρες δεν είναι πια αυτό
που βλέπαμε αγοράζοντας κάθε

δεκαπενθήμερο το Ραδιοπρόγραμ-
μα. Δεν είναι μια τηλεόραση και
κάποια ραδιόφωνα με διαγωνι-
σμούς, εκπομπές για τους ομογενείς
μας και Διαφώτιση. Σε άλλες χώρες
τα δημόσια ΜΜΕ είναι οργανισμοί
δημόσιας επικοινωνίας και ενημέ-
ρωσης με ισχυρή παρουσία σε Δια-
δίκτυο, μέσα κοινωνικής δικτύωσης
και streaming. Και δημοσιογραφικοί
οργανισμοί που υπηρετούν το κοινό
τους, και όχι το κράτος ή την κυ-
βέρνηση. Η ίδια η ποιότητα της
δημοσιογραφίας περνά από την
υγεία αυτών των δημόσιων οργα-
νισμών, ειδικά σε μικρά κράτη όπως
τα δικά μας.

Θυμίζουμε άλλωστε πως το 2022
η έκθεση της Κομισιόν για το κρά-
τος δικαίου στην Κύπρο για πρώτη
φορά άγγιζε το ΡΙΚ, υπενθυμίζοντας
πως το εύρος των κριτηρίων που
αφορούν τον διορισμό στο Δ.Σ.
«τυγχάνουν εκμετάλλευσης από
την κυβέρνηση καθώς και από πο-
λιτικά κόμματα».

Βλέπουμε κάποια βήματα προς
αυτή την κατεύθυνση; Στην κοπή
της βασιλόπιτας ο ΠτΔ μίλησε για
τις προκλήσεις και τα προβλήματα
που «δεν έχουν ούτε κομματικό
χαρακτήρα, ούτε ιδεολογικό χαρα-
κτήρα και είναι μόνο μέσα από τη
συνεργασία, που θα μπορούμε να
ανταποκριθούμε στις προσδοκίες
του κυπριακού λαού», βάζοντας
στο κάδρο της προσπάθειας το ΡΙΚ
και τους ιδιωτικούς σταθμούς (και
ιστοσελίδες και εφημερίδες θα πρό-
σθετα).

«Η αδυναμία μου στον δημο-
σιογραφικό κόσμο είναι δεδομένη
από το 2014, όταν είχα διοριστεί
κυβερνητικός εκπρόσωπος, και εί-
μαι σίγουρος ότι αυτή η αδυναμία
όσο περνά ο καιρός ενισχύεται ακό-
μη περισσότερο μέσα από τη συ-
νεργασία, μέσα από τον σεβασμό
της δικής σας δουλειάς, του δικού
σας λειτουργήματος, ένα πολύ ση-
μαντικό λειτούργημα σε μια δημο-
κρατική χώρα. Να εργαστούμε όλοι
από κοινού, έτσι ώστε να ανταπο-
κριθούμε στις προσδοκίες του κυ-
πριακού λαού» πρόσθεσε.

Όμως η «αδυναμία» αυτή και η
επίκληση στο «λειτούργημα» δεν
αρκούν για την αντιμετώπιση των
αδυναμιών άλλης ετυμολογίας, αυ-
τών του ΡΙΚ και της αγοράς των
ΜΜΕ στην Κύπρο. Δεν καλύπτουν
ούτε τις απροσεξίες της κυβέρνησης
η οποία σε επίπεδο Ε.Ε. είχε επιλέξει
να σεκοντάρει την προσπάθεια της
Γαλλίας για προσθήκη ουσιαστικά
εξαιρέσεων στην απαγόρευση πα-

ρακολούθησης δημοσιογράφων για
λόγους εθνικής ασφάλειας. Για να
είμαστε δίκαιοι, ο χαιρετισμός του
κ. Κέντα ήταν αυτός που προσφε-
ρόταν για να δούμε να αντανακλών-
ται κάποια πιο συγκεκριμένα πράγ-
ματα από την κυβερνητική πολιτική
για το ΡΙΚ, καθώς πρόκειται για
έναν ημικρατικό οργανισμό, ο οποί-
ος θεωρητικά επιλέγει την κατεύ-
θυνση του αυτόνομα. 

Όσον αφορά όμως το ποιο είναι
το περιεχόμενο της αναθεώρησης
της νομοθεσίας για μια «σύγχρονη
δημόσια ραδιοτηλεόραση», ο κ.
Κέντας περιορίστηκε να εξηγήσει
πως «το ΡΙΚ πρέπει να μάθει να
πειθαρχεί, να είναι υπόλογο στον
έλεγχο, όπως και οι υπόλοιποι ρα-
διοσταθμοί». Το οποίο στέκει μεν
όσον αφορά τις οικονομικές ή άλλες
ατασθαλίες, αφήνει δε μια περίεργη
γεύση, αν θυμηθεί κανείς το αιώνιο
ταγκό μεταξύ συμπολιτεύσεων και
αντιπολιτεύσεων για τον έλεγχο
των καρεκλών στην κορυφή του.

Όπως άλλωστε είχε αναφέρει
και η Κομισιόν στην έκθεση για το
κράτος δικαίου το 2022, η λογοδοσία
στο κράτος πρέπει να εξισορρο-
πείται από ανεξαρτησία από κατα-
χρηστική επιρροή από το κράτος
ή άλλους παράγοντες.

Αναφέρθηκε πάντως στις τομές
που έχουν γίνει για «μια σειρά από
εσωτερικούς κανονισμούς και εσω-
τερικής λειτουργίας για τις δημόσιες
προσφορές, για τις προσλήψεις, για
τις συμβάσεις και για άλλα ζητή-
ματα», κάτι που μας κάνει να ελπί-
ζουμε πως ο έλεγχος αφορά ακριβώς
τις γνωστές αμαρτίες του ιδρύματος.
Από εκεί και πέρα όμως, δεν ακού-
σαμε τίποτα για το μέλλον, μείναμε
στη διαχείριση των πληγών του πα-
ρελθόντος, και στη «σειρά δραστη-
ριοτήτων και προγράμματος» για
την αέναη ετήσια επέτειο, που φέτος
τυγχάνει να συμπληρώνει ακόμα
έναν στρογγυλό αριθμό.

Η πίτα και το ΡΙΚ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Σε άλλες χώρες τα δημό-
σια ΜΜΕ είναι οργανι-
σμοί δημόσιας επικοινω-
νίας και ενημέρωσης με
ισχυρή παρουσία σε Δια-
δίκτυο, μέσα κοινωνικής
δικτύωσης και streaming.
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«Η συρρίκνωση του
αμερικανικού πνεύ-
ματος. Πώς η ανώτα-
τη παιδεία απογοή-
τευσε τη δημοκρατία
και εξαθλίωσε τις ψυ-

χές των σημερινών φοιτητών (The
Closingof the American Mind: How
Higher Education Has Failed De-
mocracy and Impoverished the
Souls of Today’s Students)» είναι
ένα βιβλίο από το μακρινό πλέον
1987 του Αμερικανού φιλοσόφου
Allan Bloom.

Στο έργο του αυτό, ο συγγραφέας
ασκεί κριτική στον αμετροεπή ηθικό
σχετικισμό και τον μηδενισμό, ο
οποίος κυριαρχεί, μετά την πολιτι-
σμική επανάσταση, στον αμερικα-
νικό ακαδημαϊκό χώρο και στην
αμερικανική κοινωνία γενικότερα.
Ο Allan David Bloom γεννήθηκε το
1930 στην Ινδιανάπολη των ΗΠΑ,
από Εβραίους γονείς δεύτερης γενιάς.
Το 1946, σε ηλικία μόλις δεκαπέντε
ετών, έγινε δεκτός στο πρόγραμμα
ανθρωπιστικών σπουδών του Πα-
νεπιστημίου του Σικάγο για χαρι-
σματικούς μαθητές και πέρασε την
επόμενη δεκαετία της ζωής του
δίπλα σε διαπρεπείς φιλοσόφους,

όπως οι Leo Strauss και Alexandre
Kojeve. Υποστήριξε το διδακτορικό
του υπό την επίβλεψη του μέντορά
του LeoStrauss, ο οποίος τον μύησε
στις κλασσικές σπουδές, την εβραϊκή
σκέψη και την πολιτική φιλοσοφία.
Δίδαξε στο Cornell, στο Πανεπιστή-
μιο του Τορόντο, στο Πανεπιστήμιο
του Τελ Αβίβ, στο Yale, στην Εcole
Normale Superieure και στο Πανε-
πιστήμιο του Σικάγο. Εξαιρετικά
δημοφιλής στα αμερικανικά Μέσα,
υπήρξε προσωπικός φίλος της Μάργ-
καρετ Θάτσερ, η οποία τον προσκα-
λούσε για πρωινό στο Λονδίνο. Ομο-
φυλόφιλος και εκκεντρικός, έγινε
ο πρωταγωνιστής του έργου Ravel-
stein, που έγραψε ο φίλος του, εβραϊ-
κής καταγωγής, νομπελίστας Αμε-
ρικανός λογοτέχνης Saul Bellow.
Σε όλο τον ακαδημαϊκό του βίο υπε-
ρασπίστηκε τη διδασκαλία των
σπουδαίων έργων της Δυτικής γραμ-
ματείας (Great Books). Χαρακτηρί-
στηκε ως συντηρητικός από τα μέσα
ενημέρωσης, αλλά αρνήθηκε κα-
τηγορηματικά τον χαρακτηρισμό
αυτό, λέγοντας ότι απλά προσπα-
θούσε να ενσαρκώσει την ιδέα του
αριστοτελικού «θεωρητικού βίου»
σε ένα ακαδημαϊκό σύστημα που

είχε παραδοθεί άνευ όρων στα διά-
φορα δόγματα κινηματικού χαρα-
κτήρα. Πέθανε από έιτζ το 1992.  

Η μεγάλη απήχηση της κριτικής
του στο αμερικανικό ακαδημαϊκό
σύστημα, κυρίως στις ανθρωπιστι-
κές, κοινωνικές και πολιτικές σπου-
δές, αποδεικνύεται από το γεγονός
ότι το έργο του παρέμεινε στη λίστα
των best-sellerφιλοσοφικών βιβλίων
των New York Times για τέσσερις
μήνες, πουλώντας σχεδόν μισό εκα-
τομμύριο αντίτυπα.

Η αλήθεια είναι πως η κριτική
του προέρχεται από τον δάσκαλό
του Leo Strauss. Παρότι φιλελεύθε-
ρος, o Strauss υπήρξε πολέμιος του
πνεύματος της πολιτισμικής επα-
νάστασης. Σύμφωνα μ’ αυτόν, Γερ-
μανοί φροϋδομαρξιστές και αναρ-
χικοί φιλόσοφοι διέφθειραν το ισχυ-
ρό πνεύμα ενός αμερικανικού λαού
που λιγότερο από μια δεκαετία νω-
ρίτερα είχε συνθλίψει τον χειρότερο
εφιάλτη της ανθρωπότητας, τον χιτ-
λερισμό, απελευθερώνοντας την
Ευρώπη. Ένα σημαντικό κομμάτι
της κριτικής του Bloom, αφορούσε
τα νέα ακόμη μέτρα «θετικής δρά-
σης» (positive action). Αυτά είχαν
ως σκοπό να προωθήσουν τη δια-

φορετικότητα στα αμερικανικά cam-
pus. Το μέτρο έδινε τη δυνατότητα
στα αμερικανικά πανεπιστήμια να
δέχονται φοιτητές με κύριο κριτήριο
το αν ανήκουν σε κάποια μειονό-
τητα, ανεξάρτητα από τις ακαδη-
μαϊκές τους επιδόσεις. Το σχόλιο
του Bloom υπήρξε καυστικότατο.
Φοιτητές, υποστήριξε, οι οποίοι γί-
νονται δεκτοί χωρίς να πληρούν τα
απαραίτητα ακαδημαϊκά κριτήρια,
αδυνατούν να ολοκληρώσουν τις
σπουδές τους ακολουθώντας τα ίδια
κριτήρια αξιολόγησης με τους υπό-
λοιπους φοιτητές. Για τον λόγο αυτό,
όσοι στρέβλωσαν τα κριτήρια εισό-
δου αναγκάστηκαν να στρεβλώσουν
και τα κριτήρια αποφοίτησης, για
να μην παραδεχθούν ότι οι φοιτητές
οι οποίοι προέρχονται από μειονό-
τητες δεν είναι ικανοί να αποφοι-
τήσουν. Η αγορά όμως, υποστήριξε
ο Bloom, κατάλαβε αρκετά γρήγορα
τι συνέβαινε, με αποτέλεσμα οι φοι-
τητές οι οποίοι εισάγονταν και απο-
φοιτούσαν με βάση το σύστημα της
διαφορετικότητας να μη βρίσκουν
εργασία ή να πληρώνονται σημαν-
τικά λιγότερο από τους άλλους απο-
φοίτους. Αυτό βέβαια δεν αφορούσε
το ίδιο το ακαδημαϊκό σύστημα, τα

ίδια τα πανεπιστήμια, τα οποία προσ-
λάμβαναν πλέον το διδακτικό τους
προσωπικό με βάση τα ίδια κριτήρια
με τα οποία δέχονταν και έδιναν
πτυχία στους φοιτητές των μειονο-
τήτων. Η λατρεία αυτή της διαφο-
ρετικότητας, την οποία κατήγγειλε
το 1987 ο Bloom, οδήγησε σήμερα
στο σκάνδαλο Claudine Gay. Mια
μετριότατη ερευνήτρια πολιτικών
επιστημών, με μόλις έντεκα επιστη-
μονικές δημοσιεύσεις και καμία μο-
νογραφία στο όνομά της, έγχρωμη
και γυναίκα, η οποία αποδεδειγμένα
είχε διαπράξει λογοκλοπή στη δι-
δακτορική της διατριβή, βρέθηκε
να ηγείται του μεγαλύτερου ακα-
δημαϊκού ιδρύματος του κόσμου –
«Χάρβαρντ: πώς μια τόσο μέτρια
ερευνήτρια αναρριχήθηκε στην πιο
υψηλή ακαδημαϊκή θέση στον πλα-
νήτη; (Harvard: comment une ch-
ercheuse aussi médiocre est-elle
parvenue au poste universitaire le
plus prestigieux de la planete?)», άρ-
θρο του Αμερικανού δημοσιογράφου
Christopher Caldwell στον γαλλικό
«Le Figaro» (08/01/2024). 

Όσοι ισχυρίζονται ότι η συγκε-
κριμένη γυναίκα έγινε στόχος επί-
θεσης ακραίων συντηρητικών κέν-

τρων και έπεσε θύμα ρατσισμού,
δεν συνειδητοποιούν τι κακό κάνουν
τέτοια άτομα στον αγώνα για ισό-
τητα και κοινωνική δικαιοσύνη.
Αριβίστες, αμοραλιστές, με υπερ-
τροφική ιδέα για τον εαυτό τους,
τα άτομα αυτά χειραγωγούν τους
πάντες με σκοπό να κατακτήσουν
ανώτατα αξιώματα και διακρίσεις
σε έναν χώρο που πλέον αδυνατεί
να επιδείξει κριτικό πνεύμα. Το χει-
ρότερο είναι ότι αυτά τα άτομα στη
συνέχεια δεν επιτρέπουν την εξέλιξη
σε ανώτερες θέσεις και βαθμίδες
άλλων απόλυτα ικανών ατόμων, τα
οποία θα μπορούσαν να καταδείξουν
την ηθική και ακαδημαϊκή γύμνια
τους. Όταν η Claudine Gay ερωτή-
θηκε στο Κογκρέσο αν το κάλεσμα
για γενοκτονία των Εβραίων παρα-
βιάζει την πολιτική της ελευθερίας
του λόγου του Χάρβαρντ, απάντησε
ότι αυτό εξαρτάται από το πλαίσιο.
Εννοούσε ότι όλα επιτρέπονται, αρ-
κεί να εξυπηρετούν συγκεκριμένα
συμφέροντα. Αυτό, όμως, είναι ηθι-
κός μηδενισμός.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ψηφιακά media Vs παραδοσιακά μέσα 

Ενας πετυχημένος γάμος ή μία περίπλοκη σχέση;
Της ΝΑΝΤΙΑΣ ΠΑΛΛΙΔΟΥ ΠΑΛΑΖΗ

Τι είναιτελικά η χαρά
και η ευτυχία; Τόσο
απλή υπόθεση. «Πόρ-
τα έχω στο φως κι ο
καημός αδερφός και
μου δίνει ο Θεός, λίγο

κρασί, λίγο θάλασσα και τ’ αγόρι
μου…» τραγούδησε μοναδική Μα-
ρινέλλα σε στίχους Γιώργου Κατσα-
ρού και μουσική Πυθαγόρα. Δεύτερη
μέρα του χρόνου, εορτή του θαυ-
ματουργού Αγίου Σεραφείμ του Σά-
ρωφ και ανηφορίσαμε στο ταπεινό
μοναστηράκι του πολυαγαπημένου
παππούλη της Ρωσίας στη Σκου-
ριώτισσα, το οποίο κατακλύστηκε
από εκατοντάδες πιστούς, Ρώσους
και Κυπρίους. Ο μητροπολίτης Μόρ-
φου Νεόφυτος μίλησε για τον οι-
κουμενικό άγιο, ο οποίος μίλησε για
την ασθένεια του αιώνα μας, η οποία
κατατρώει ψυχές και σώματα. Ο
Άγιος Σεραφείμ ύστερα από πολύ-
χρονη άσκηση, σιωπή και εγκλεισμό,
με εντολή της Παναγίας δίδασκε
τους πιστούς αλλά και ίδρυσε γυ-
ναικείο μοναστήρι, στο Ντιβέγιεβο,
με τις «ορφανές», όπως αποκαλούσε
τις μοναχές, το οποίο σήμερα έχει
σχεδόν χίλιες μονάχες. 

Ο Άγιος έλεγε ότι το «φάρμακο»
για τη θλίψη, είναι η προσφορά ενός
καλού φαγητού, στον άνθρωπο ο
οποίος υποφέρει. Έλεγε στις μοναχές,
στο φτωχικό τότε μοναστήρι, να
τρώνε μέχρι σκασμού, ενώ να φυλάνε
και ένα κομμάτι ψωμί, στην τσέπη
τους, όταν πάνε για δουλειά. Ακόμη,
τα βράδια να τοποθετούν κάτω από
το μαξιλάρι τους ένα κομμάτι ψωμί.
Όταν έλθει η δύσκολη ώρα της θλί-
ψης, να τρώνε το ψωμί και η απελ-
πισία φεύγει. Ο μητροπολίτης Νε-
όφυτος προχώρησε ακόμη ένα βήμα,
λέγοντας ότι σήμερα εκτός από ένα
καλό φαγητό, η στήριξη να γίνεται
με ένα καλό λόγο, με λίγα χρήματα,
ακόμη και με μια προσευχή. Και
υπέδειξε ότι τα απλά υπηρετούν τα
πολύπλοκα. Δεν είναι τυχαίο το γε-
γονός ότι η χειρότερη μορφή κατά-
θλιψης είναι η νευρική ανορεξία,
ενώ ο ευκολότερος τρόπος βίωσης
της χαράς είναι το φαγητό μαζί με
την οικογένεια ή με καλούς φίλους.
Με λίγο κρασί, με λίγη ζιβανία, με
λίγο φαγητό, παρέα με το αγόρι, με
το κορίτσι, με τον συγγενή, με τον
καλό φίλο και ο άνθρωπος έτσι απλά
προγεύεται τον παράδεισο. Από τη
Σκουριώτισσα στον Καλοπαναγιώτη
και στο χριστουγεννιάτικο χωριό.
Παρέα με τον Αντρέα Μακρή, τον

πρωτεργάτη της διοργάνωσης, περ-
πατήσαμε τα περίπτερα. Η σπιτική
ζιβανία έρρεε άφθονη και τα σφη-
νάκια μαζί με σουτζούκο αποτελού-
σαν όχι μόνο το καλύτερο καλωσό-
ρισμα αλλά και το καλύτερο κλειδί
για να ανοίξουν οι καρδιές και να
ζεσταθεί το κορμί από τη χειμωνιά-
τικη ψυχρούλα. Στα μικρά περίπτερα,
τα οποία στήθηκαν με περισσή χάρη
και ομορφιά, ο ζεστός παλουζές, το
ζεστό κρασί και ο ζεστός τραχανάς,
ήταν μια μυσταγωγία. Οι καλές κυρίες
και τα χαρούμενα γεροντοπαλίκαρα,
οι φιλόξενοι Μαραθεύτες, κερνούσαν
με την ψυχή τους. Στα έξυπνα αυ-
τοσχέδια τζάκια-μπαρ, οι χιλιάδες
επισκέπτες του χωριού βίωναν το
λεγόμενο πνεύμα των Χριστουγέν-
νων, κουβέντιαζαν και γελούσαν με
την ψυχή τους. Δίπλα στη γέφυρα
του χωριού, κάτω από ένα ψηλό χρι-
στουγεννιάτικο δέντρο, χορωδίες
έψαλλαν τα κάλαντα και τραγου-
δούσαν, συμπαρασύροντας και τους
επισκέπτες του χωριού, μικρούς και
μεγάλους. Λίγα μέτρα παραπέρα, ο
Άγιος Βασίλης δεχόταν τις επιστολές
με τα αιτήματα των παιδιών και χά-
ριζε δωράκια. Σε μια αίθουσα του
μουσείου για τον Εθνομάρτυρα Λαυ-
ρέντιο, η ηθοποιός Χριστίνα Παυ-
λίδου δίδασκε θέατρο στα παιδιά,
τα οποία διασκέδαζαν με την ψυχή
τους. Ούτε η βροχούλα, η οποία ξέ-
σπασε σε κάποια στιγμή, στάθηκε
ικανή να ανατρέψει το πρόγραμμα.
Τρεχάλα όλοι κάτω από κάποιο σκέ-
παστρο και όλα συνεχίστηκαν απρό-
σκοπτα. Στα περίπτερα πολλοί κά-
τοικοι του χωριού πωλούσαν δικά
τους λαχταριστά προϊόντα, όπως
σουτζούκους, καρύδια, μέλι, γλυκά,
καθώς και πολλές ευφάνταστες κα-
τασκευές. Δεν έλειπαν τα σουβλάκια,
τα χάμπουργκερ, τα λουκάνικα και
άλλες λιχουδιές, οι οποίες εύφραναν
το στομάχι. Υπήρχαν και οι επισκέ-
πτες οι οποίοι προτιμούσαν τα εστια-
τόρια και τις ταβέρνες, οι οποίες
ήταν υπερπλήρεις. Στην καρδιά
όλων των εκδηλώσεων, το μοναστήρι
του θαυματουργού Αγίου Ιωάννη
του Λαμπαδιστή. Ο Άγιος ο οποίος
προσφέρει με την ανεκλάλητη χάρη
του το κάτι παραπάνω, το κάτι ομορ-
φότερο, το κάτι αγιότερο, από όλα
αυτά, τα οποία πρόσφεραν με το χα-
μόγελο και την απλοχεριά τους οι
κάτοικοι του Καλοπαναγιώτη. Το
λαδάκι και το θυμίαμα, η προσευ-
χούλα, κατευνάζουν την ένταση της
ψυχής και ημερεύουν το σώμα. Λίγο
η ομορφιά του βουνού, λίγο το σπι-
τικό κρασί, λίγο η καλή κουβέντα
και λίγο το φωτεινό χαμόγελο, και
το θαύμα της αληθινής χαράς δεν
αργεί να έλθει. Όλα απλά και ωραία
στον ωραίο Καλοπαναγιώτη, ο οποίος
είναι «καλώς τα μάλα» ή απλά καλός
«όνομα και πράμα». 

Από τη Σκουριώτισσα
στον Καλοπαναγιώτη

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

«Η συρρίκνωση του αμερικανικού πνεύματος»

Σ την εποχή της ψηφιακής εξέ-
λιξης, όπου καθημερινά γι-
νόμαστε μάρτυρες της ανά-

πτυξης ενός νέου τεχνολογικού
εργαλείου, ο τομέας της διαφή-
μισης και του μάρκετινγκ καλείται
να εναρμονιστεί με τα καινούργια
δεδομένα. Οι συνήθειες των κα-
ταναλωτών έχουν αλλάξει, με τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης (ΜΚΔ)
να κερδίζουν συνεχώς έδαφος.
Παράλληλα, με ραγδαίους ρυθμούς
εξαπλώνεται και η χρήση της τε-
χνητής νοημοσύνης σε όλους
τους κλάδους, παρόλο που μέχρι
πρότινος η συγκεκριμένη τεχνο-
λογία αιχμής ήταν άγνωστη για
πολλούς. 

Ως διαφημιστές, καλούμαστε,
με ευελιξία και προσαρμοστικό-
τητα, να αναζητήσουμε νέες επι-
κοινωνιακές πρακτικές για προ-
ώθηση του brand των πελατών,
συμβουλεύοντάς τους για τη χρή-
ση των εργαλείων εκείνων που
θα ανταποκριθούν καλύτερα στις
ανάγκες τους. Σε αυτή την προ-
σπάθεια, η απάντηση κρύβεται
πίσω από έναν αρμονικό «γάμο»,
ο οποίος, εάν τεθούν οι σωστές
βάσεις, μόνο επιτυχημένος μπορεί
να χαρακτηριστεί. Ο λόγος για τη
συνδυαστική χρήση των παρα-
δοσιακών μέσων, όπως η τηλεό-
ραση, το ραδιόφωνο και τα bill-
boards, με τα νέα ψηφιακά εργα-
λεία και πλατφόρμες, όπως τα
ΜΚΔ, οι ιστοσελίδες, το animation
και η χρήση AI. Το καθένα από

αυτά έχει το δικό του κοινό και
έναν μοναδικό τρόπο προώθησης
του μηνύματος που θέλουμε να
περάσουμε. Σκεφτείτε το σαν μία
μαγειρική συνταγή, που για ένα
άριστο αποτέλεσμα πρέπει να συ-
νενώσουμε όλα τα υλικά μαζί,
λαμβάνοντας υπόψη τα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά του καθενός.
Έτσι ακριβώς και με τον σχεδια-
σμό μίας σωστής διαφημιστικής
καμπάνιας.

Τι είναι όμως αυτό που κάνει
το κάθε εργαλείο ξεχωριστό; Ας
κάνουμε αρχή από τα παραδο-
σιακά Μέσα και συγκεκριμένα
την τηλεόραση, που στην Κύπρο
προσελκύει ιδιαίτερα ψηλή τη-
λεθέαση. Βάσει των επίσημων
μετρήσεων της Nielsen, η τηλε-
όραση στην Κύπρο παραμένει
δημοφιλής στο γενικό σύνολο και
καλύπτει σχεδόν όλα τα κοινά-
στόχους. Ακολουθεί το ραδιόφωνο,
ως ένα υποστηρικτικό μέσο, το
οποίο θεωρείται πιο οικονομικό,
συγκριτικά με άλλα, ενώ προσφέ-
ρει τη δυνατότητα για εξασφάλιση
μεγαλύτερης συχνότητας μηνυ-
μάτων. Εξίσου αποτελεσματικές
είναι και οι out-of-homeκαμπάνιες
μέσω της χρήσης billboards σε
κεντρικές λεωφόρους και εμπο-
ρικά κέντρα, οι οποίες μπορούν
να αυξήσουν την αναγνωρισιμό-
τητα ενός brand και ταυτόχρονα
να προκαλέσουν το αίσθημα του
εντυπωσιασμού.

Στο γήπεδο των ψηφιακών μέ-

σων, τα τελευταία χρόνια παρα-
τηρείται μία ανοδική τάση στη
χρήση των ΜΚΔ, όπως είναι το
Facebook, το Instagram, το TikTok
και το YouTube, ενώ μόνο στην
Κύπρο, η χρήση του Διαδικτύου
στην ηλικιακή ομάδα μεταξύ 25
και 54 φθάνει μέχρι και το 97,2%.
Οι πλατφόρμες είναι πολυάριθμες
και οι χρήστες… εκατομμύρια.
Για να βοηθήσουμε λοιπόν ένα
brand να ενισχύσει την εικόνα
του και να επικοινωνήσει καλύτερα
το μήνυμά του, οικοδομώντας
σχέσεις εμπιστοσύνης με το ακρο-
ατήριο που στοχεύει, η υλοποίηση
συνδυαστικών δράσεων αποτελεί
προτεραιότητα. Ιδιαίτερα το Fa-
cebook και το Instagram προσφέ-
ρουν τη δυνατότητα για διαφήμιση
μέσω πολλών και διαφορετικών
τρόπων, οι οποίοι προσελκύουν
το ενδιαφέρον των χρηστών και
ταυτόχρονα ανεβάζουν τον αριθμό
των ακολούθων του brand.

Ένα άλλο εργαλείο που φαί-
νεται ότι ήρθε για να μείνει, είναι
το influencer marketing. Και αυτό
διότι οι καταναλωτές εμπιστεύον-
ται πιο εύκολα άλλους… κατανα-
λωτές, δηλαδή τους influencers,
που χρησιμοποιούν ένα προϊόν
ή υπηρεσία για την οποία ενδια-
φέρονται. Είναι άτομα τα οποία
ο ίδιος ο καταναλωτής επέλεξε
να ακολουθεί για να λαμβάνει
σχετικό περιεχόμενο και όχι μία
διαφήμιση που απλώς εμφανίζεται
μπροστά του, χωρίς να έχει επι-

λογή. Μέσω δημιουργικού περιε-
χομένου και ευφάνταστων μηνυ-
μάτων, το εργαλείο αυτό μπορεί
αβίαστα να οδηγήσει στη σύνθεση
ξεχωριστών αφηγημάτων. 

Last but not least: Οι ενημε-
ρωτικές ιστοσελίδες. Παρόλο που
το κόστος ενδεχομένως να είναι
πιο ψηλό από τα ΜΚΔ, εντούτοις
πρόκειται για Μέσα που ήδη δια-
θέτουν μία μεγάλη δεξαμενή επι-
σκεπτών και έχουν κερδίσει την
εμπιστοσύνη του Κύπριου κατα-
ναλωτή. Δεν είναι τυχαίο μάλιστα
το γεγονός ότι σύμφωνα με έρευ-
νες, ποσοστό της τάξης του 78,8%
επιλέγει να ενημερώνεται απο-
κλειστικά και μόνο από τις δια-
δικτυακές ενημερωτικές ιστοσε-
λίδες.

Κάθε στιγμή που περνά, μία
νέα τάση γεννιέται και μία άλλη
σβήνει, την ώρα που ο ανταγω-
νισμός των brands εντείνεται και
η αγορά μεταβάλλεται αισθητά.
Νικητής θα βγει εκείνος που πα-
ραμένει ευέλικτος και υλοποιεί
στοχευμένες στρατηγικές, αξιο-
ποιώντας κάθε διαθέσιμο εργα-
λείο. Απώτερος σκοπός; Να επι-
κοινωνήσει καλύτερα το μήνυμά
του, να προβάλει την αλήθεια του
και, βεβαίως, να αναδείξει την
ιστορία του, κερδίζοντας την εμ-
πιστοσύνη του κοινού.

Η κα Νάντια Παλλίδου Παλάζη είναι
media director της ORB Marketing &
Communications Boutique.

<<<<<<<

Η σπιτική ζιβανία έρρεε
άφθονη και τα σφηνάκια
μαζί με σουτζούκο απο-
τελούσαν το καλύτερο
καλωσόρισμα...

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Τη συνολική αλλαγή νοοτροπίας 
στην οργάνωση των Ενόπλων 
∆υνάμεων αντικατοπτρίζουν οι 
εκ βάθρων αλλαγές που έγιναν 
στη στρατιωτική ηγεσία την Πα-
ρασκευή, αναφέρει σε αποκλει-
στική συνέντευξή του στην «Κ» 
ο υπουργός Εθνικής Aμυνας Νί-
κος ∆ένδιας. Τα δόγματα πρέπει 
να αναθεωρηθούν, λέει, σημειώ-
νοντας ότι η νέα ηγεσία πρέπει 
να λέει τη γνώμη της και να έχει 
κατά νου ότι δεν μπορεί η χώρα 
να αγοράζει τα πάντα από ράφι 
στο εξωτερικό και να μην παρά-
γει τίποτα.

 
– Κάνατε μια επιλογή συνολικής 
αλλαγής των ηγεσιών των Ενό-
πλων Δυνάμεων. Υπάρχει κάποιο 
μακροπρόθεσμο όραμα πίσω από 
τις αλλαγές που αποφάσισε το 
ΚΥΣΕΑ την Παρασκευή;

– Επιλέξαμε μια προσέγγιση 
συνολικής αλλαγής των αρχηγών, 
δηλαδή πέραν του αρχηγού ΓΕΕ-
ΘΑ και των αρχηγών των Γενικών 
Επιτελείων, γιατί θεωρούμε ότι 
οι Ενοπλες ∆υνάμεις πρέπει να 
περάσουν σε μια νέα εποχή. Την 
προσέγγιση αυτή την ονομάζουμε 
«Ενοπλες ∆υνάμεις του 2030». Οι 
προκλήσεις που αντιμετωπίζει η 
χώρα λόγω της γεωγραφικής της 
θέσης, αλλά και λόγω της κατά-
στασης στην ευρύτερη περιοχή, 
απαιτούν μια ριζικά διαφορετική 
αντιμετώπιση. Η παρουσία στο 
πεδίο της μάχης μιας σειράς νέων 
συστημάτων –όπως μας έχει δείξει 
η εμπειρία σε Ουκρανία, Καύκα-
σο και στις τελευταίες συγκρού-
σεις στη Λωρίδα της Γάζας– απο-
δεικνύει ότι τα δόγματα τα οποία 
ακολουθούν σήμερα οι ελληνικές 
Ενοπλες ∆υνάμεις πρέπει να μελε-
τηθούν και σε έναν μεγάλο βαθμό 
να αναθεωρηθούν. Πρέπει, επίσης, 
να αναπτύξουμε τις εγχώριες δυνα-
τότητες παραγωγής συστημάτων 
χαμηλής αξίας και υψηλής δυνατό-
τητας. ∆εν είναι δυνατόν η χώρα, 
μια χώρα με έναν μεγάλο αμυντι-
κό προϋπολογισμό, να αγοράζει 
τα πάντα από το ράφι και μάλιστα 
από ράφι στο εξωτερικό και να 
μην παράγει το παραμικρό. Αυτό 
όμως πρέπει να είναι αντιληπτό 
και από την ηγεσία των Ενόπλων 
∆υνάμεων.

 
– Aρα μιλάμε για αλλαγή λογι-
κής, που θα περιλαμβάνει και 
τον τρόπο οργάνωσης των Ενό-
πλων Δυνάμεων.

– Στην πραγματικότητα μιλάμε 
γι’ αυτό που έχει γίνει ήδη προ-
φανές από τις συγκρούσεις που 
παρατηρούμε στην ευρύτερη πε-
ριοχή μας. Η Ουκρανία, παραδείγ-
ματος χάρη, μας δείχνει καθαρά 
ότι η αποφασιστική αρμοδιότη-
τα πρέπει να είναι σε χαμηλότε-
ρο επίπεδο, πρέπει δηλαδή και 
ο κατώτερος και ο μεσαίος αξι-
ωματικός να έχουν δυνατότητα 
αυτενέργειας και λήψης απόφα-
σης. Επίσης πρέπει να επιβραβεύ-
εται ο προβληματισμός με στόχο 
την καλύτερη δυνατή απόφαση. 
Η εντολή, όταν τελικά δίνεται 
από την ηγεσία, πρέπει οπωσ-
δήποτε να εκτελείται. Aλλά στη 
φάση του σχεδιασμού οφείλει ο 
καθένας να έχει πλήρη αίσθηση 
της υποχρέωσής του να λέει αυ-
τό που θεωρεί ορθό. Μόνο έτσι 
μπορούμε να καταλήξουμε στις 
βέλτιστες λύσεις. Σ’ αυτό το επί-
πεδο, το ιστορικό παρελθόν των 

ενόπλων δυνάμεων του Ισραήλ 
νομίζω ότι είναι ένα πολύ σημα-
ντικό παράδειγμα.

– Hδη έχετε πάρει τη βασική ευ-
θύνη των αμυντικών βιομηχανι-
ών και το πολιτικό ρίσκο που συ-
νεπάγεται. Μιλάμε και για ποιο 
στενή διασύνδεση ανάμεσα στο 
υπουργείο και την αμυντική βι-
ομηχανία;

– Εχει γίνει φανερό ότι η Πολε-
μική Αεροπορία χωρίς μια ΕΑΒ η 
οποία να λειτουργεί κανονικά, δεν 
μπορεί να σταθεί. Τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουμε στα μεταγω-
γικά μας και στα ελικόπτερά μας 
είναι αποτέλεσμα αυτής της δυ-

σλειτουργίας επί δεκαετίες. Από 
εκεί και πέρα, τις επόμενες μέρες, 
μόλις ολοκληρωθούν οι κρίσεις, 
θα καταθέσουμε το καινούργιο 
νομοθέτημα που αφορά την και-
νοτομία στις Ενοπλες ∆υνάμεις. 
Το νομοθέτημα αυτό θα αποδείξει 
πως μπορεί να συνδεθεί η δυνα-
τότητα παραγωγής της χώρας με 
τις ανάγκες των Γενικών Επιτε-
λείων. Και επίσης, πως η έρευνα 
που μπορεί να προέλθει και από 
τις στρατιωτικές σχολές, μπορεί να 

λειτουργήσει θετικά για τη δημι-
ουργία νέων προϊόντων, τα οποία 
μπορούν να καλύψουν με λογικό 
κόστος κάποιες από τις ανάγκες 
των Ενόπλων μας ∆υνάμεων. Η 
πρόθεσή μας είναι να δημιουργή-
σουμε ένα οικοσύστημα συνολικά 
διαφορετικό από ό,τι υπάρχει μέ-
χρι τώρα. ∆ιότι, μην κοροϊδευό-
μαστε, μέχρι τώρα τι έχουμε; ∆ύο 
έντονα προβληματικές κρατικές 
επιχειρήσεις, την ΕΑΒ και τα ΕΑΣ 
και μηδέν ή σχεδόν μηδέν εγχώ-

ρια παραγωγή. Αυτό στον 21ο αι-
ώνα δεν μπορεί να είναι ανεκτό σε 
μια χώρα που δαπανά τόσα χρή-
ματα για την εξυπηρέτηση των 
αναγκών των Ενόπλων ∆υνάμεων 
με οπλικά συστήματα. Είναι μια 
προσπάθεια η οποία νομίζω θα τύ-
χει της στήριξης όλων των πολιτι-
κών παρατάξεων. Επαναλαμβάνω 
ότι το συνδέω με τη νέα ηγεσία, 
διότι και η νέα ηγεσία πρέπει να 
μπει στη λογική της περιγραφής 
και της ανάθεσης κάλυψης ανα-
γκών στην εγχώρια αμυντική βι-
ομηχανία, όπως αυτή σταδιακά θα 
αναπτύσσεται. Επίσης, πρέπει να 
αντιληφθεί τη νέα εποχή, τη λο-
γική κόστους - οφέλους και την 
αντίθεση σε οτιδήποτε φαραωνι-
κό δεν υπηρετεί τις ανάγκες μας. 
Για να υλοποιήσουμε αυτόν τον 
στόχο θα δεσμεύσουμε κατ’ αρχάς 
ένα μικρό και εν συνεχεία ένα με-
γαλύτερο τμήμα του προϋπολογι-
σμού των Ενόπλων ∆υνάμεων, το 
οποίο θα διατίθεται αποκλειστικά 
σε ελληνικά προϊόντα.

 
–Aρα, είναι κι ένας τρόπος να 
μπούμε σε αυτόν τον αγώνα δρό-
μου στον οποίο η Τουρκία τρέχει 
ήδη τα τελευταία δέκα δεκαπέ-
ντε χρόνια και είναι εξαγωγική 
δύναμη.

– Αρκεί να δείτε πού ήμασταν 
η Τουρκία κι εμείς το 1980 και να 
δείτε επίσης πού βρισκόμαστε η 
Τουρκία κι εμείς σήμερα, το 2024. 
Η Τουρκία έχει κάνει άλματα κι 
εμείς έχουμε κάνει βήματα προς 
τα πίσω. Αυτό δεν είναι αποδεκτό. 
Εγώ δεν το τοποθετώ ανταγωνιστι-
κά ως προς την Τουρκία, δεν πρέ-
πει να το κάνω αυτό, βλέποντας 
όμως τη χώρα μου, τις ανάγκες της 
και τις δυνατότητές της, δεν είμαι 
καθόλου έτοιμος να συνομολογή-
σω ότι η παρούσα πραγματικότητα 
είναι η αποδεκτή και η μόνη δυ-
νατή. Μπορούμε πολύ καλύτερα.

 
– Αυτό θα φέρει και αλλαγές στη 
θητεία;

– Υπάρχει ένας χαρακτηριστι-
κός τρόπος που μου έχει λεχθεί: Η 
«θητεία - αγγαρεία» να γίνει «θη-
τεία - ευκαιρία». Θα ακολουθήσου-
με κατ’ αρχάς,  προσαρμόζοντάς 
το στις δικές μας ανάγκες, το φιν-
λανδικό μοντέλο, που σημαίνει η 
θητεία να προσδίδει δυνατότητες 
στον οπλίτη,  αλλά επίσης να του 
παρέχει τακτική επανεκπαίδευση, 
ώστε να είναι ενσωματωμένος σε 
μια μονάδα στην οποία να μπορεί 
να λειτουργήσει και στο μέλλον, 
παρακολουθώντας τα νέα οπλικά 
συστήματα, τα νέα δόγματα, τις 
νέες δυνατότητες. Πάμε σε μια 
νέα πραγματικότητα στη θητεία. 
Θα την υλοποιήσουμε σταδιακά, 
αποσκοπώντας σε μια ευρύτατη 
κοινωνική και πολιτική συναίνε-
ση. Αλλά αυτό το οποίο υπάρχει 
σήμερα, με μονάδες που έχουν 
πληρότητα 25% και 30% διεσπαρ-
μένες ανά τη χώρα, δεν νομίζω ότι 
μπορεί να είναι η πραγματικότη-
τα του 21ου αιώνα, αν θέλουμε 
να σεβόμαστε τον εαυτό μας και 
τις ανάγκες της πατρίδας μας. Το 
αξιόμαχο των Ενόπλων ∆υνάμεων 
πρέπει να πάψει να διαπιστώνεται 
από παρελάσεις.

 
– Αυτό σημαίνει και αύξηση θη-
τείας;

– Oχι, δεν σημαίνει αύξηση 
στον χρόνο θητείας.  Ξέρετε, αν 
αυξάνεις τον μη παραγωγικό χρό-
νο, απλώς δεν κερδίζεις τίποτα. 
Αυτό το οποίο χρειάζεται είναι μια 
διαφορετική προσέγγιση. Πώς εκ-
μεταλλεύεσαι το ανθρώπινο κεφά-
λαιο του Ελληνα πολίτη, ο οποίος 
με περηφάνια φοράει τη στολή του 
οπλίτη της χώρας του. Και επει-
δή δεν χρειάζεται να επανεφεύ-
ρουμε τον τροχό, επιλέγουμε επι-
τυχημένα παραδείγματα από το 
εξωτερικό, προσαρμόζοντάς τα 
στα δικά μας δεδομένα. Η Ελλάδα 
χρειάζεται ισχυρές Ενοπλες ∆υ-
νάμεις, διότι αντιμετωπίζει υπαρ-
κτές απειλές. ∆εν το κάνει επειδή 
το επιλέγει, μακάρι να ήμασταν 
ένα κράτος σαν το Λουξεμβούργο. 
Μία επιλογή θα ήταν ένας αμιγώς 
επαγγελματικός στρατός. Η δική 
μου προσωπική απάντηση και η 
κυβερνητική απάντηση είναι αρ-
νητική. Πιστεύουμε στον στρατό 
των πολιτών. Βεβαίως με επαγγελ-
ματικά στελέχη, αλλά όχι αμιγώς 
με επαγγελματικά στελέχη. Από 
εκεί και πέρα, αυτός ο στρατός 
των πολιτών για να έχει μια αξία να 
λέγεται στρατός, οφείλει να είναι 
καλά εκπαιδευμένος και να είναι 
ενταγμένος σε αξιόμαχες μονά-
δες. Μονάδες με 25% πληρότητα, 
των οποίων το 75% θα συμπληρω-
θεί από εφέδρους οι οποίοι είναι 
ανεκπαίδευτοι, δεν είναι αξιόμα-
χες μονάδες. Ουδείς μπορεί να το 
ισχυριστεί αυτό.

– Στα εξοπλιστικά υπάρχουν δύο 
θέματα που συζητιούνται. Το ένα 
έχει να κάνει με τα F-35. Περιμέ-
νουμε μια απάντηση στο αίτημά 
μας. Πώς προχωράει;

– Το F-35 είναι ένα εμβληματι-
κό όπλο και νομίζω ότι λειτουργεί 
και στο συλλογικό φαντασιακό. Η 
Ελλάδα αυτή τη στιγμή έχει μια 
εξαιρετικά ικανή Πολεμική Αερο-
πορία στο επίπεδο των μαχητικών 
αεροσκαφών.  Εκτιμώ ότι έχουμε 
μια σαφή υπεροχή. Θα αποκτή-
σουμε τα F-35, αλλά δεν είναι απα-
ραίτητο να τα πάρουμε αύριο το 
πρωί. Η αμερικανική πλευρά μάς 
έχει δηλώσει ότι θα αποδεχθεί το 
αίτημά μας και μέσα στα πλαίσια 
των δυνατοτήτων μας θα προβού-
με στην απόκτηση ενός ικανού 
αριθμού F-35. Αλλά δεν είναι αυ-
τό το βασικό πρόβλημα. Οσο κι 

αν καταλαβαίνω ότι όπως είδαμε 
τα Rafale στους ελληνικούς ουρα-
νούς, έτσι και όταν δούμε και το 
F-35 θα νιώσουμε υπερηφάνεια 
και αυτοπεποίθηση, οφείλουμε να 
αντιμετωπίσουμε και τις ρίζες των 
προβλημάτων. Παίρνοντας οπλικά 
συστήματα μόνο στην κορυφή της 
πυραμίδας και αγνοώντας τη βάση 
της πυραμίδας, δεν πάμε μπροστά. 
Η Πολεμική Αεροπορία, που έχει 
F-35 αλλά δεν έχει επαρκή μετα-
γωγικά αεροσκάφη, δεν είναι μία 

σύγχρονη Πολεμική Αεροπορία, 
μην κοροϊδευόμαστε. Το F-35 θα 
το πάρουμε πάντως, δεν χρειάζε-
ται καθόλου να ανησυχεί η ελλη-
νική κοινωνία γι’ αυτό.

 
– Ως προς τον στόλο υπάρχει 
μια συζήτηση για τις κύριες μο-
νάδες επιφανείας. Κυκλοφορεί 
μια λογική σούπερ μάρκετ, τι 
θα ψωνίσουμε, τι δεν θα ψωνί-
σουμε. Υπάρχει πλάνο μετά τις 
γαλλικές FDI;

– Ο στόλος πρέπει να εκσυγ-
χρονιστεί. Κατ’ αρχάς είναι προ-
φανές ότι πρέπει να εκσυγχρο-
νιστεί ένας αριθμός από ΜΕΚΟ. 
Αυτό που πρέπει πρώτα να αντιμε-
τωπιστεί, πάνω και πέρα από όλα, 
είναι η διαθεσιμότητα των πλοίων 
του Πολεμικού Ναυτικού. Για την 
ακρίβεια, η πλήρης διαθεσιμότητα 

των πλοίων, όχι απλώς να βγαίνουν 
στη θάλασσα, αλλά να βγαίνουν 
με όλα τα συστήματά τους σε λει-
τουργία. Εάν αυτό δεν επιτευχθεί, 
το να έχεις έναν τεράστιο στόλο 
του οποίου οι δυνατότητες είναι 
υποπολλαπλάσιες του αριθμού των 
πλοίων, δεν αποτελεί λύση. Πρέ-
πει, λοιπόν, να βοηθήσουμε τον 
στόλο μας να φτάσει στα επίπεδα 
που ήταν πριν από την οικονομι-
κή κρίση. Αυτό σημαίνει έξυπνη 
αξιοποίηση των πόρων που έχου-
με. ∆εν χρειαζόμαστε κατ’ ανάγκη 
πάρα πολλά πλοία, χρειαζόμαστε 
όμως, σίγουρα, καλά εξοπλισμένα 
πλοία. Εχουμε μια τεράστια παρά-
δοση στη θάλασσα, νομίζω ότι ο 
ελληνικός στόλος δεν έχει ηττηθεί 
στην Ιστορία του, κατά συνέπεια 
έχουμε ένα στέρεο υπόβαθρο πά-
νω στο οποίο μπορούμε να οικοδο-

μήσουμε, χάρη  και στο εξαιρετικό 
ανθρώπινο δυναμικό. Αν κατανεί-
μουμε καλύτερα τα χρήματα και 
αξιοποιήσουμε ορθότερα τα μέσα 
που έχουμε στη διάθεσή μας και 
τις δυνατότητές τους, μπορούμε 
να πετύχουμε στο ορατό μέλλον 
εκπληκτικά αποτελέσματα.

 
– Θεωρείτε ότι υπάρχει κάποιο 
χρονικό παράθυρο που προλα-
βαίνει να γίνουν αυτές οι με-
ταρρυθμίσεις στις Ενοπλες Δυ-
νάμεις; Και το λέω αυτό με την 
έννοια του παραθύρου ευκαιρίας 
που φαίνεται ότι υπάρχει αυτή 
τη στιγμή με την Τουρκία...

– Σέβομαι τον πρόεδρο της 
Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
και ευελπιστώ ότι δεν θα οδηγή-
σει τα πράγματα στα άκρα στα 
4,5 χρόνια προεδρίας που απομέ-

νουν. Με ανησυχεί όμως κάτι άλλο. 
Τι θα συμβεί στην Τουρκία όταν 
φύγει ο Ερντογάν; ∆εν ξέρουμε 
τι θα συμβεί. Η Τουρκία δεν είναι 
μια στατική χώρα και θεωρώ ότι 
δεν είναι βέβαιο ότι θα επιβάλει 
τη διαδοχή του ο σημερινός πρό-
εδρος. Αλλά κι αν την επιβάλλει, 
δεν ξέρουμε πώς θα λειτουργήσει. 
Κατά τη φάση διαδοχής ενός ισχυ-
ρού μακροχρόνιου ηγέτη, πάντα 
δημιουργείται αστάθεια. Αυτή η 
αστάθεια δεν ξέρουμε πού μπορεί 
να ξεσπάσει. Αρα μιλάμε για 4,5-
5 χρόνια από τώρα. ∆ηλαδή, πριν 
από το 2030 πρέπει να είμαστε 
έτοιμοι για κάθε ενδεχόμενο. Αλ-
λά και γενικά, η περιοχή μας δεν 
επιτρέπει εφησυχασμό. Εχουμε γύ-
ρω μας σωρεία εστιών αστάθειας 
που απαιτούν να έχουμε σύγχρο-
νες Ενοπλες ∆υνάμεις.   

Δεν θα αγοράζουμε 
μόνο από το ράφι

Το δόγμα 2030 για Ενοπλες Δυνάμεις που θα έχουν τη δική τους 

παραγωγή – Αλλαγές στη θητεία με το φινλανδικό μοντέλο

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

Δεν χρειαζόμαστε κατ’ 
ανάγκη πάρα πολλά 
πλοία, χρειαζόμαστε 
όμως σίγουρα καλά 
εξοπλισμένα πλοία.

Θα πάρουμε F-35, αλλά χρειαζόμαστε μεταγωγικά

– Πώς σχολιάζετε τη νομοθετική πρωτοβουλία της κυβέρ-
νησης για τον γάμο των ομόφυλων ζευγαριών; Ποια είναι 
η προσωπική σας θέση;  
– Οπως ανέφερε πρόσφατα ο πρωθυπουργός, η επιδίωξή του είναι να 
ωριμάσει η συζήτηση για το ζήτημα αυτό στην κοινωνία, πριν έρθει το 
νομοσχέδιο προς εισήγηση στο υπουργικό συμβούλιο. Μόνο τότε άλλω-
στε θα έχουμε πλήρη εικόνα για το τι θα περιλαμβάνει. Είναι ευνόητο 
ότι είναι σεβαστές όλες οι απόψεις, αλλά στο τέλος η κυβέρνηση είναι 
αυτή που νομοθετεί. Σε κάθε περίπτωση, το συγκεκριμένο ζήτημα δεν 
πρέπει να αποτελέσει αφορμή διχασμού της κοινωνίας, όπως δεν πρέ-
πει να αποτελέσει και αφορμή μικροκομματικής εργαλειοποίησης από 
την πλευρά της αντιπολίτευσης. Σε ό,τι με αφορά, για να τοποθετηθεί 
κάποιος υπεύθυνα θα πρέπει πρώτα να έρθει, όπως προανέφερα, η τε-
λική εισήγηση στο υπουργικό συμβούλιο. Να σας υπενθυμίσω πάντως 
ότι το 2015, ως βουλευτής της αξιωματικής αντιπολίτευσης τότε, είχα 
υπερψηφίσει το σύμφωνο συμβίωσης ομοφύλων.

Είχα ψηφίσει το σύμφωνο συμβίωσηςΠολεμική Αεροπορία 
χωρίς μια ΕΑΒ η οποία 
να λειτουργεί κανονικά, 
δεν μπορεί να σταθεί. Τα 
προβλήματα που αντιμε-
τωπίζουμε στα μεταγωγι-
κά μας και τα ελικόπτερά 
μας είναι αποτέλεσμα αυ-
τής της δυσλειτουργίας 
επί δεκαετίες.

Νίκος Δένδιας, υπουργός Εθνικής Αμυνας

«Πάμε σε μια νέα πραγματικότητα στη θητεία. Θα ακολουθήσουμε κατ’ αρχάς, προσαρμόζοντάς το στις δικές μας ανάγκες, το φινλανδικό μοντέ-
λο, που σημαίνει η θητεία να προσδίδει δυνατότητες στον οπλίτη, αλλά επίσης να του παρέχει τακτική επανεκπαίδευση, ώστε να είναι ενσωματω-
μένος σε μια μονάδα στην οποία να μπορεί να λειτουργήσει και στο μέλλον», λέει ο Νίκος ∆ένδιας στον δημοσιογράφο της «Κ» Βασίλη Νέδο.
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Το μήνυμα ήταν προσεκτικά ζυγι-
σμένο. ∆ημόσια, η γλώσσα που 
επελέγη είχε στόχο την καταλ-
λαγή. Το Μαξίμου θέλει να φέρει 
τη μεταρρύθμιση του οικογενεια-
κού δικαίου με τις λιγότερες δυνα-
τές εντάσεις. Εκτός μικροφώνου, 
όμως, το μήνυμα πρωτίστως προς 
τα μέλη του υπουργικού συμβου-
λίου είναι κατηγορηματικό: η στά-
ση του καθενός καταγράφεται στο 
«πολιτικό μητρώο» του. Και θα κρι-
θεί σε δεύτερο χρόνο.

Αυτή η μέθοδος της «βελούδι-
νης» πειθαρχίας άρχισε να ξεδιπλώ-
νεται μετά τη συνέντευξη του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη την περασμένη 
Τετάρτη στη δημόσια τηλεόραση, 
όπου παρουσίασε το περιεχόμενο 
της νομοθετικής πρωτοβουλίας 
για την ισότητα στον γάμο, που 
προγραμματίζεται να συζητηθεί 
στο επόμενο υπουργικό συμβού-
λιο στα τέλη του μήνα. Μιλώντας 
για τους υπουργούς που διαφω-
νούν με το νομοσχέδιο, ο πρωθυ-
πουργός είπε πως θα προσέλθουν 
στην ψηφοφορία «με τη βουλευτι-
κή τους ιδιότητα», αποφεύγοντας 
δημοσίως την επιβολή της κομ-
ματικής πειθαρχίας. Την επόμενη 
μέρα ο κυβερνητικός εκπρόσωπος 
Παύλος Μαρινάκης απέφυγε να 
κάνει οποιαδήποτε ερμηνεία της 
αποστροφής του πρωθυπουργού, 
εμμένοντας αυστηρά στη φράση 
του κ. Μητσοτάκη περί «μεγαλύ-
τερης δέσμευσης» των υπουργών 
να ψηφίσουν κάτι που αποφασίζει 
το υπουργικό συμβούλιο.

Δημιουργική ασάφεια

Η αόριστη αναφορά του πρωθυ-
πουργού, που δεν έλυνε τον γρίφο 
τι θα γίνει εάν κάποιο μέλος της 
κυβέρνησης απέχει ή καταψηφί-
σει το νομοσχέδιο, δεν έγινε τυ-
χαία. Το προηγούμενο διάστημα 
στο Μέγαρο Μαξίμου, στις κλει-
στές συσκέψεις όπου συζητήθηκε 
το θέμα της πειθαρχίας, οι επιλο-
γές που έπεσαν στο τραπέζι ήταν 
τρεις: η πρώτη να υπάρξει απόλυ-
τη ελευθερία και στους υπουργούς 
χωρίς κυρώσεις, μια πρόταση που 
απορρίφθηκε εν τη γενέσει της, 
καθώς θα έστελνε λάθος μήνυμα 
και θα δημιουργούσε φοβερές ανι-
σορροπίες στο εσωτερικό της Κ.Ο. 
Πηγή του Μαξίμου εξηγεί στην 
«Κ»: «∆εν μπορεί κάποιος να απο-
λαμβάνει κυβερνητικής θέσης και 
ταυτόχρονα να καταψηφίζει θέ-
ση της κυβέρνησης, καθώς αυτό 
δημιουργεί και αθέμιτο ανταγω-
νισμό στον απλό βουλευτή που 
εκλέγεται στην ίδια περιφέρεια». 
Αρα, απόμειναν δύο βασικές επιλο-
γές: η πρώτη να δώσει το δικαίωμα 
να αποφασίσουν και οι υπουργοί, 
όπως οι βουλευτές, κατά συνείδη-
ση, και η δεύτερη, να αποφασιστεί 
πως όποιος παρεκκλίνει της κυβερ-
νητικής γραμμής φεύγει αυτομά-

τως από την κυβέρνηση. Με την 
τοποθέτησή του ο πρωθυπουρ-
γός έδειξε πως επέλεξε την πρώτη 
επιλογή για τους εξής δύο λόγους: 
αφενός ο ίδιος απέφυγε να εμφα-
νιστεί πολύ σκληρός σε ένα θέμα 
που διχάζει την Κοινοβουλευτι-
κή Ομάδα, αφετέρου θέλησε με 
αυτόν τον τρόπο να μετρήσει τις 
αντιδράσεις των στελεχών του. 
Το ερώτημα όμως παρέμενε: εάν 
ένας υπουργός, όπως έχει δηλώσει 
ο Μάκης Βορίδης, ή υφυπουργός 
δεν ψηφίσει το νομοσχέδιο  θα 
παραμείνει στην κυβέρνηση; Σύμ-

φωνα με πληροφορίες της «Κ» το 
Μαξίμου θα αφήσει τα κυβερνητι-
κά στελέχη να αποφασίσουν κατά 
συνείδηση και αμέσως μετά και ο 
πρωθυπουργός θα πράξει το.., ίδιο. 
Οι υπουργοί και υφυπουργοί που 
θα απέχουν ή πολύ περισσότερο 
θα καταψηφίσουν το νομοσχέδιο 
«μπαίνουν σε τροχιά αποχώρη-
σης», όπως λέει πηγή που γνω-
ρίζει καλά τις συζητήσεις στην 
Ηρώδου Αττικού. Αυτό δεν σημαί-
νει πως την επομένη της ψήφισης 
του νομοσχεδίου θα γίνει ανασχη-
ματισμός για να «τιμωρηθούν» οι 
αντιφρονούντες υπουργοί, αλλά 
στην αμέσως επόμενη «στροφή», 
με το πρώτο δηλαδή λάθος  ή στον 
πρώτο ευρύτερο ανασχηματισμό, 
η στάση τους θα ληφθεί υπόψη 
για την αποχώρησή τους από το 
κυβερνητικό σχήμα. 

Οι «απέναντι»

Οσον αφορά τα πρόσωπα που 
ανήκουν στο υπουργικό συμβού-
λιο και κλίνουν προς την αποχή 
ή την καταψήφιση είναι τα εξής: 
πρώτος, ως γνωστόν, είναι ο Μά-

κης Βορίδης, που έχει δηλώσει 
πως για λόγους συνείδησης δεν 
θα το ψηφίσει. Από εκεί και πέρα 
στους υφυπουργούς που έχουν εν-
στάσεις, αλλά περιμένουν να δουν 
αναλυτικά το νομοσχέδιο, είναι ο 
Γιάννης Κεφαλογιάννης, η Μαρία 
Κεφάλα, ο Κωνσταντίνος Κυρανά-
κης και ο Σταύρος Κελέτσης, που 
ζήτησε τη γνώμη της επιτροπής 
Βιοηθικής για να αποφασίσει. Η 
εντύπωση πάντως που έχει σχη-
ματιστεί στο Μαξίμου είναι πως 
από το υπουργικό –συμπεριλαμβα-
νομένων και των υφυπουργών– οι 
απώλειες θα είναι ελάχιστες, κα-
θώς οι περισσότεροι «θα πειστούν 
για την ορθότητα των επιχειρημά-
των». Ενδεικτική είναι η περίπτω-
ση του ∆ημήτρη Βαρτζόπουλου, 
που ενώ αρχικά είχε εκφράσει εν-
στάσεις, δήλωσε πως τελικά θα το 
ψηφίσει. Από την άλλη, σύμφωνα 
με πληροφορίες της «Κ», και οι κ. 
Κεφαλογιάννης και Κυρανάκης, 
αλλά και η κ. Κεφάλα αναμένουν 
κάποιες διευκρινίσεις, οι οποίες 
θα δοθούν από τη ∆ευτέρα που 
υπάρχει προγραμματισμένη συνε-

δρίαση υπό τον Ακη Σκέρτσο, για 
απαντήσεις σε όλες τις ερωτήσεις 
των βουλευτών.

Το δέλεαρ

Οσον αφορά τους απλούς βου-
λευτές, τα πράγματα είναι πιο πε-
ρίπλοκα, καθώς η απόφασή τους 
εξαρτάται από διαφορετικές παρα-
μέτρους, που έχουν εκλογικά και 
τοπικά κίνητρα. Ιδιαίτερα στην 
περιφέρεια οι πιέσεις που δέχο-
νται από τους πολίτες είναι πολύ 
πιο άμεσες, ενώ η σχέση με την 
Εκκλησία παίζει τον δικό της ισχυ-

ρό ρόλο. Κρίσιμο είναι σε πολλές 
περιπτώσεις και το τι θα πράξει ο 
εσωκομματικός αντίπαλος στην 
ίδια περιφέρεια, αλλά και το κατά 
πόσο τρέφουν φιλοδοξία να υπουρ-
γοποιηθούν στο μέλλον. Πηγές του 
Μαξίμου φαίνεται να ενθαρρύνουν 
αυτό το σκεπτικό, λέγοντας πως η 
στάση των βουλευτών σ’ αυτό το 
νομοσχέδιο θα ληφθεί υπόψη για 
πιθανή είσοδό τους στο μέλλον 
στο κυβερνητικό σχήμα. Βασικό 
κριτήριο θα παίξουν και οι εσω-
τερικές αντιπαλότητες ανά νομό. 
Για παράδειγμα, την ώρα που ο 
Σταύρος Καλαφάτης ως γραμμα-
τέας της Ν.∆. και η Ελενα Ράπτη 
ως υφυπουργός θα υπερψηφίσουν 
το νομοσχέδιο, ο αντίπαλός τους 
στην Α΄ Θεσσαλονίκης, Κώστας 
Γκιουλέκας, κλίνει προς καταψήφι-
ση, διατηρώντας έτσι την απήχη-
σή του στο πιο συντηρητικό κοινό.  
Τέτοια παραδείγματα υπάρχουν 
πολλά σε όλη την Ελλάδα.

Ζυγίζοντας το κόστος

Στο Μέγαρο Μαξίμου, πάντως, 
δεν βλέπουν πως μακροπρόθεσμα 
το συγκεκριμένο νομοσχέδιο θα 
έχει εκλογικό κόστος. Κι αυτό έχει 
μετρηθεί. Κυβερνητική πηγή εξη-
γούσε στην «Κ» πως όσοι δηλώ-
νουν πως το νομοσχέδιο επηρεάζει 
την ψήφο τους, πρόσκεινται ήδη 
σε άλλα κόμματα δεξιότερα της 
Ν.∆. Αντίθετα, οι κεντροδεξιοί και 
δεξιοί μπορεί να παρουσιάζονται 
κατά πλειοψηφία αρνητικοί στο 
νομοσχέδιο, αλλά δηλώνουν πως 
αυτό δεν θα επηρεάσει την ψήφο 
τους. Οι πιο κεντρώοι ψηφοφόροι 
τάσσονται στην πλειοψηφία τους 
θετικά, κάτι που υπηρετεί την κε-
ντρική στρατηγική του Κυριάκου 
Μητσοτάκη.

Μετρώντας ψήφους

Την ίδια ώρα στο Μαξίμου 
έχουν βγάλει χαρτί και μολύβι 
και υπολογίζουν όλα τα πιθανά 
σενάρια με τα οποία θα περάσει 
το νομοσχέδιο. Σύμφωνα με το 
Σύνταγμα και τον Κανονισμό της 
Βουλής, η έγκριση νομοσχεδίων 
απαιτεί την πλειoψηφία των πα-
ρόντων βoυλευτών, η oπoία όμως 
δεν μπορεί να είναι μικρότερη από 
75 βουλευτές. Με βάση τους υπο-
λογισμούς του Μαξίμου, αυτή τη 
στιγμή, το νομοσχέδιο θα το ψη-
φίσουν περίπου 100 βουλευτές της 
Ν.∆. Ο στόχος είναι, από τους πε-
ρίπου 60 που είναι προβληματι-
σμένοι, όσοι δεν μπορούν να το 
υπερψηφίσουν, τουλάχιστον να 
απέχουν, κάτι που ο πρωθυπουρ-
γός χαρακτήρισε «αξιοπρεπή στά-
ση». Στα υποθετικά λοιπόν σενά-
ρια που γίνονται προσώρας –γιατί 
υπάρχει πολύς δρόμος μέχρι την 
ψήφιση– ακόμη και 30 βουλευτές 
να απέχουν, αμέσως το όριο πέ-
φτει στους 136 (270:2). Αν μάλιστα 
απέχουν και περίπου 10 βουλευτές 
του ΠΑΣΟΚ, όπως λένε οι πληρο-
φορίες, το όριο πέφτει στους 131 
κ.ο.κ. Η εκτίμηση του Μαξίμου εί-
ναι πως το νομοσχέδιο θα «περά-
σει σε κάθε περίπτωση», το ζήτημα 
είναι όμως να περάσει με όσο το 
δυνατόν μεγαλύτερη πλειοψηφία.

Οι υπουργοί και υφυ-
πουργοί που δεν θα υπο-
στηρίξουν τη μεταρρύθ-
μιση του οικογενειακού 
δικαίου εκτιμάται πως θα 
θέσουν τον εαυτό τους σε 
τροχιά αποχώρησης από 
το κυβερνητικό σχήμα.

Η στάση των βουλευτών 
επηρεάζεται από παρα-
μέτρους, όπως η πίεση 
των ψηφοφόρων, η σχέ-
ση τους με την Εκκλησία, 
ακόμη και το τι θα πράξει 
ο... εσωκομματικός τους 
αντίπαλος.

Η δημόσια ηπιότητα συνδυάζεται με το «βουβό» μήνυμα του Μαξίμου ότι η στάση του κάθε στελέχους «καταγράφεται»

Η εκστρατεία πειθούς στην Κοι-
νοβουλευτική Ομάδα επικεντρώ-
νεται σε εκείνους που αμφιτα-
λαντεύονται μεταξύ αποχής και 
υπερψήφισης. Το Μαξίμου αισι-
οδοξεί πως ουκ ολίγοι αναποφά-
σιστοι θα καταλήξουν στο υπέρ 
και άλλοι «σκληρά» κατά θα επιλέ-
ξουν την αποχή. Την εκστρατεία 
αυτή επιχείρησε να τορπιλίσει 
την Παρασκευή ο Αντώνης Σα-
μαράς, ο οποίος, από την Καλα-
μάτα, στιγμάτισε τη διέξοδο της 
αποχής. «Εγώ ξέρω ότι επί χρόνια 
όλοι οι πολιτικοί λέμε στον ελλη-
νικό λαό ότι πρέπει να μην απέ-
χει από τις εκλογές και να ψηφί-
ζει για το καλό της δημοκρατίας. 
Θα λέμε, λοιπόν, στον ελληνικό 
λαό να ψηφίζει και να μην απέ-
χει και λέμε ταυτόχρονα στους 
βουλευτές και στους υπουργούς 
να απέχουν;» είπε ο πρώην πρω-

θυπουργός. Το Μαξίμου, πάντως, 
εκτιμά ότι ο αριθμός των βουλευ-
τών που θα υπερψηφίσουν θα 
προσεγγίσει τους 100. Εδώ πα-
ρατηρείται μια απόσταση μετα-
ξύ των βουλευτών της Αττικής 
και της Θεσσαλονίκης σε σχέση 
με την υπόλοιπη Ελλάδα, καθώς 
φαίνεται πως οι βουλευτές που 
εκλέγονται στα αστικά κέντρα 
είναι πιο εύκολο να πουν «ναι».  
Ενδεικτικά στην Α΄ Αθηνών πλην 
των υπουργών Κυριάκου Πιερρα-
κάκη, Ολγας Κεφαλογιάννη και 
Βασίλη Κικίλια που θα υπερψη-
φίσουν, υπέρ τάσσονται και ο Νι-
κήτας Κακλαμάνης με τον Αγγελο 
Συρίγο. Στα βόρεια, οι υπουργοί 
Κωστής Χατζηδάκης, Αδωνις Γε-
ωργιάδης, Νίκη Κεραμέως, ∆ημή-
τρης Καιρίδης και Νίκος Παπαθα-
νάσης θα υπερψηφίσουν, με τον 
Θοδωρή Ρουσόπουλο και τη Ζωή 

Ράπτη να ανήκουν στην κατη-
γορία των αναποφάσιστων. Στα 
νότια, πλην των υπουργών ∆έν-
δια και των υφυπουργών Βούλτε-
ψη, Θεοχάρη και Σπανάκη, υπέρ 
τάσσονται οι Τάκης Θεοδωρικά-
κος και ∆ιονύσης Χατζηδάκης. Η 
Αννα Καραμανλή έχει δηλώσει 
πως είναι κατά, ενώ ερωτηματι-
κό αποτελεί η στάση του Γιάννη 
Καλλιάνου. Στα δυτικά, πλην του 
υπουργού Μιχάλη Χρυσοχοΐδη 
και της γραμματέως του κόμμα-
τος Μαρίας Συρεγγέλα, υπέρ θα 
ταχθούν και οι Μιλτιάδης Βαρβι-
τσιώτης, Γιάννης Λοβέρδος. Εν-
διαφέρον παρουσιάζουν η Α΄ και 
η Β΄ Πειραιώς. Στην Α΄ είναι η 
υπουργός Εργασίας ∆όμνα Μιχα-
ηλίδου και ο μέχρι πρότινος υφυ-
πουργός Κώστας Κατσαφάδος, 
που ανήκει στη δεξιά πτέρυγα. 
Ο Κατσαφάδος είναι κατά, αλλά 

σύμφωνα με πληροφορίες προ-
σανατολίζεται προς την αποχή 
καθώς δεν θέλει να δημιουργήσει 
πρόβλημα στην κυβέρνηση. Στη 
Β΄ Πειραιώς, ενστάσεις για το νο-
μοσχέδιο έχει ο ∆ημήτρης Μαρ-
κόπουλος. Αξιοσημείωτο «παιχνί-
δι» γίνεται στην Αν. Αττική. Εκεί 
η υπουργός Σοφία Ζαχαράκη θα 
είναι εκ των βασικών υποστηρι-
κτών και ο Μάκης Βορίδης ο μο-
ναδικός έως τώρα υπουργός που 
έχει ταχθεί ευθέως εναντίον. Το 
ποιος θα έχει οφέλη από αυτό το 
powergame θα φανεί. Την ίδια 
ώρα, ο Στέλιος Πέτσας εκφράζει 
προβληματισμούς και ζυγίζει την 
απόφασή του. Στην Α΄ Θεσσαλο-
νίκης, ο Στράτος Σιμόπουλος έχει 
αποφασίσει να απέχει, «απέναντι» 
στην επικρατούσα επιλογή της 
περιφέρειάς του. Αντίρροπες δυ-
νάμεις αναπτύσσονται και στην 

περιφέρεια, όπου οι διαφωνού-
ντες είναι πιο... φανατικοί από ό,τι 
στην Αθήνα. Εξαίρεση αποτελεί 
η Ηλεία, όπου ∆ημήτρης Αβραμό-
πουλος, ∆ιονυσία Αυγερινοπού-
λου και ο άρτι υφυπουργοποιη-
θείς Ανδρέας Νικολακόπουλος 
θα ψηφίσουν υπέρ. Αντίθετα, στη 
γειτονική Μεσσηνία, όλοι οι «γα-
λάζιοι» θα καταψηφίσουν. Στην 
Αχαΐα, ο Ανδρέας Κατσανιώτης 
είναι κατά, «κόντρα» σε Χριστί-
να Αλεξοπούλου και Ιάσονα Φω-
τήλα που είναι πιο θετικοί, ενώ 
ο Θανάσης ∆αβάκης στη Λακω-
νία επίσης κινείται προς το όχι.

Η Βόρεια Ελλάδα

Πιο δύσκολα για την κυβέρνη-
ση είναι τα πράγματα στη Μακε-
δονία και στη Θράκη, όπου υπάρ-
χει πολύ συντηρητικό κοινό, ενώ 
η Νίκη και η Ελληνική Λύση πιέ-

ζουν δημοσκοπικά τη Ν.∆. Πλην 
Θεσσαλονίκης, οι περισσότεροι 
βουλευτές της Βόρειας Ελλάδας 
τάσσονται κατά. Παράδειγμα οι 
Ευριπίδης Στυλιανίδης και Κώ-
στας Γκιουλέκας που έχουν δηλώ-
σει ήδη πως θα το καταψηφίσουν. 
Εξαίρεση αποτελούν οι Σέρρες, 
όπου οι Κώστας Καραμανλής, Τά-
σος Χατζηβασιλείου κινούνται 
υπέρ. Από την άλλη, υπάρχουν 
διαφόρων ειδών άτυπες «ομαδο-
ποιήσεις». Για παράδειγμα, οι δύο 
νέοι σε ηλικία υφυπουργοί Γιάν-
νης Κεφαλογιάννης και Κωνστα-
ντίνος Κυρανάκης έχουν ίδιους 
προβληματισμούς με τους ίδιας 
γενιάς βουλευτές Αλέξανδρο Μαρ-
κογιαννάκη και Κώστα Κεφαλο-
γιάννη. Οι βουλευτές λένε πως αν 
υπάρξουν διευκρινίσεις στο θέμα 
της τεκνοθεσίας θα ψηφίσουν το 
νομοσχέδιο.

Οι υπέρ, οι κατά και οι αναποφάσιστοι της Κοινοβουλευτικής Ομάδας

Με «βελούδινη» πειθαρχία
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Πολίτες που συμμετέχουν στο Φεστιβάλ Υπερηφάνειας Αθήνας παρελαύνουν μπροστά από τη Βουλή. Το νομοσχέδιο που θα επιτρέπει τον γάμο 
των ομόφυλων ζευγαριών προγραμματίζεται να τεθεί προς συζήτηση στο υπουργικό συμβούλιο στα τέλη του μηνός.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η ΜΑΧΗ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΣΟΤΗΤΑ 

ΣΤΟΝ ΓΑΜΟ
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Η θεσμοθέτηση της ισότητας στον 
γάμο και των δικαιωμάτων που 
απορρέουν από αυτόν είναι δύ-
σκολο εγχείρημα για την κυ-
βέρνηση. Η έως τώρα συζήτη-
ση, ωστόσο, αποτυπώνει μάλλον 
αντανακλαστικές και όχι τόσο 
«επεξεργασμένες» αντιδράσεις, 
καθώς δεν έχει ακόμα αναπτυ-
χθεί ουσιαστικά. Η κοινή γνώμη 
θα μπορούσε συνεπώς να μετα-
βληθεί περαιτέρω μέσα από ένα 
συνδυασμό επιχειρημάτων που 
θα απευθύνονται τόσο στη λο-
γική, όσο και στις ευαισθησίες 
όσων έχουν επιφυλάξεις. Χωρίς 
η όλη συζήτηση να παρεκτραπεί 
σε μια αχρείαστη ταυτοτική δια-
μάχη, χωρίς υπερβολές, αλλά με 
ψυχραιμία και ζυγισμένη επιχει-
ρηματολογία.

Τι θα μπορούσε να πει λοιπόν 
κάποιος στα στελέχη και τους 
βουλευτές της Ν.∆. για να λειά-
νει τις όποιες αντιδράσεις;

Κατ’ αρχάς ότι ο συντηρητι-
σμός δεν (πρέπει να) ταυτίζεται 
με την ακινησία ή την αντίδρα-
ση. Αντιθέτως, το θεμελιώδες 
δόγμα του συντηρητισμού είναι 
«εξελισσόμαστε για να διατηρού-
μαστε». Αλλάζουμε, προσαρμοζό-
μαστε στην εποχή μας, ακριβώς 
για να μπορούμε να παραμείνου-
με επίκαιροι και να διαφυλάξου-
με τις θεμελιώδεις κοινωνικές 
συμβάσεις. Το να αποδέχονται 
όσο το δυνατόν περισσότεροι 
πολίτες παραδοσιακούς θεσμούς 
όπως ο γάμος, το να επιδιώκουν 
να χτίζουν τη ζωή τους μέσα σε 
ένα περιβάλλον σταθερότητας 
και υποχρεώσεων, θα έπρεπε να 
αποτελεί επιδίωξη ενός συντηρη-
τικού. Οπως και το να διασφαλί-
σει τα δικαιώματα των παιδιών 
που ήδη υπάρχουν και μεγαλώ-
νουν σε ομόφυλες οικογένειες, 
μια πραγματικότητα που δεν 
πρέπει κάποιος να παραγνωρίζει. 

Θα μπορούσε επίσης να θυμί-
σει ότι τέτοιες πρωτοβουλίες όχι 
μόνο δεν είναι ασύμβατες με την 
παράδοση της Κεντροδεξιάς, αλ-
λά ότι, αντιθέτως, η ευρωπαϊκή 
Κεντροδεξιά πρωταγωνίστησε 
στις αλλαγές που θεμελίωσαν τα 
δικαιώματα των ομοφυλοφίλων. 

Στη Βρετανία πρωταγωνιστής 
της εκστρατείας για την αποποι-
νικοποίηση της ομοφυλοφιλί-
ας τη 10ετία του ’60 ήταν ο Συ-
ντηρητικός Λόρδος Αρραν. Το 
σχετικό νομοσχέδιο, μάλιστα, 
υπερψήφισε η βουλευτής (της 
αντιπολίτευσης τότε) Μάργκαρετ 
Θάτσερ. Η αποποινικοποίηση 

της ομοφυλοφιλίας στον στρατό 
και η θεσμοθέτηση του γάμου 
των ομοφυλοφίλων έγιναν από 
τους επίσης Συντηρητικούς πρω-
θυπουργούς Τζον Μέιτζορ και 
Ντέιβιντ Κάμερον, αντίστοιχα.

Στη Γερμανία η αποποινικο-
ποίηση της ομοφυλοφιλίας έγι-
νε από τον Χριστιανοδημοκρά-
τη καγκελάριο Κουρτ Γκέοργκ 
Κίζινγκερ. Στην Ιταλία από τον 
Χριστιανοδημοκράτη Αλτσίντε 
ντε Γκασπέρι, ενώ νόμος για 
κατάργηση διακρίσεων βάσει 
σεξουαλικού προσανατολισμού 
ψηφίστηκε επί Μπερλουσκόνι. 
Στην Ιρλανδία από την κεντρο-
δεξιά συμμαχία του πρωθυπουρ-
γού Αλμπερτ Ρέινολντς, μόλις το 
1993, ενώ σημαντικές αλλαγές 
για κοινωνικά ζητήματα προώ-
θησε ο επίσης κεντροδεξιός Λέο 
Βαράντκαρ.

Στην Κύπρο η αποποινικοποί-
ηση έγινε από τον Γλαύκο Κληρί-
δη, ενώ το σύμφωνο συμβίωσης 
από τον επίσης κεντροδεξιό Νίκο 
Αναστασιάδη, παρά την αντίθε-
ση της πανίσχυρης Εκκλησίας 
της Κύπρου.

Στην Ελλάδα το νομοσχέδιο 
για την αλλαγή φύλου (ένα από 
τα πιο «προχωρημένα» της επο-
χής του) ψηφίστηκε το 1976 επί 
Κωνσταντίνου Καραμανλή, ενώ 
νόμος για την κατάργηση των 
διακρίσεων βάσει σεξουαλικού 
προσανατολισμού ψηφίστηκε 
από τον Κώστα Καραμανλή το 
2005.

Στη Γαλλία επί προεδρίας του 
κεντροδεξιού Ζισκάρ ντ’ Εστέν 
θεσμοθετήθηκε το δικαίωμα στις 
αμβλώσεις, με υπουργό Υγείας 
τη σπουδαία Σιμόν Βέιγ. 

Είναι πάμπολλες οι περιπτώ-
σεις –και μάλιστα σε δυσκολό-
τερες εποχές– που κεντροδεξιές 
κυβερνήσεις προώθησαν ανάλο-
γες νομοθετικές πρωτοβουλίες, 
χωρίς αυτό να απομειώσει την 
πολιτική τους δύναμη. 

Θα μπορούσε ακόμα να τους 
πει ότι ναι μεν η Αριστερά έχει 
σήμερα ψηλά στην ατζέντα της 
τα ζητήματα δικαιωμάτων της 
ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, αλλά το 
παρελθόν της είναι βεβαρημέ-
νο. Στην ΕΣΣ∆ η ομοφυλοφιλία 
ήταν ποινικώς κολάσιμη μέχρι 
την τελευταία ημέρα του καθε-
στώτος. Στην Κούβα τα πρώτα 
μετεπαναστατικά χρόνια, χιλιά-
δες ομοφυλόφιλοι εξοντώθηκαν 
ή στάλθηκαν σε στρατόπεδα συ-
γκέντρωσης. ∆εν γίνεται να παρι-
στάνεις τον «κομμουνιστοφάγο» 
και στο συγκεκριμένο ζήτημα να 
συμπορεύεσαι με την κομμουνι-

στική ορθοδοξία. Οπως δεν γίνε-
ται να ανησυχείς για την αλλοίω-
ση του δυτικού πολιτισμού από 
την άνοδο του ριζοσπαστικού 
Ισλάμ και ταυτόχρονα να θεωρείς 
τους ομοφυλόφιλους πολίτες μει-
ωμένων νομικών δικαιωμάτων, 
όπως ακριβώς πιστεύουν και οι 
ισλαμιστές. 

Θα μπορούσε επίσης να τους 
θυμίσει ότι η Εκκλησία –παρά 
τον σεβασμό που δικαιούται– 
δεν έχει δικαιωθεί σε πολλές από 
τις ανησυχίες που εξέφρασε στο 
παρελθόν. Ο πολιτικός γάμος εί-
ναι πλέον αυτονόητος. Το δικαί-
ωμα στην αποτέφρωση το ίδιο. 
Η απάλειψη της αναγραφής του 
θρησκεύματος στις ταυτότητες 
δεν οδήγησε στον αφελληνισμό 
μας. Ενώ ορισμένοι που κατα-
ψήφισαν πριν από 8 χρόνια το 
σύμφωνο συμβίωσης ομόφυλων 
ζευγαριών, σήμερα επικαλούνται 
τη θεσμοθέτησή του ως επιχεί-
ρημα για τη μη αναγκαιότητα 
του πολιτικού γάμου!

Κόστισε το 2019

Με αφορμή αυτό το τελευταίο 
μάλιστα θα μπορούσε κάποιος να 
συμπληρώσει ότι εν μέσω της 
διαδικασίας για ανάδειξη προέ-
δρου της Ν.∆., ο υποψήφιος τότε 
Κυριάκος Μητσοτάκης ψήφισε 
υπέρ του συμφώνου συμβίωσης 
των ομοφύλων, παρά το ότι η 
πλειοψηφία των ψηφοφόρων της 
Ν.∆. ήταν και τότε αντίθετη. Αν 
η υπερψήφιση εκείνη δεν κό-
στισε στον Μητσοτάκη, σε μια 
εκλογή μάλιστα που αφορούσε 
τον στενό πυρήνα της Ν.∆. και 
μόλις 3 εβδομάδες πριν από τις 
εσωκομματικές εκλογές, είναι 
βέβαιο ότι δεν θα κοστίσει ούτε 
σε όσους υπερψηφίσουν σήμερα, 
3 ολόκληρα χρόνια πριν από τις 
επόμενες βουλευτικές εκλογές. 

Αντιθέτως, μιλώντας για ένα 
ζήτημα που περισσότερο ίσως 
από ό,τι ιδεολογικά, τέμνει ηλι-
κιακά το εκλογικό σώμα, το να 
ανοιχτεί η Ν.∆. προς τις νεότε-
ρες ηλικίες (όπου το ποσοστό της 
είναι 14% χαμηλότερο από τον 
μέσο όρο της) μακροπρόθεσμα 
μπορεί να την ωφελήσει. 

Τέλος, θα μπορούσε να πει 
ότι στην πολιτική δεν μπαίνεις 
μόνο για τα εύκολα, αλλά και για 
τα δύσκολα. Το να στηρίξεις κάτι 
που θεωρείς σωστό, ακόμα και 
αν έχει κόστος, περιποιεί τιμή 
σε όποιον το πράττει. Πολύ πε-
ρισσότερο αν υπερασπίζεται την 
αξία της ελευθερίας. Ειδικά στη 
χώρα της οποίας ο εθνικός ύμνος 
είναι ο «Υμνος στην Ελευθερία».

Η ημέρα που θα αναγνωριστεί ο πο-
λιτικός γάμος και το δικαίωμα τε-
κνοθεσίας των ομόφυλων ζευγα-
ριών από το ελληνικό κράτος θα 
είναι ιστορική. Η Ελλάδα θα βρεθεί, 
επιτέλους, στις χώρες του πλανήτη 
που δεν κάνουν διακρίσεις ανάμε-
σα στους πολίτες τους με κριτήριο 
τον σεξουαλικό προσανατολισμό. 
Η αλήθεια είναι πως η χώρα μας άρ-
γησε πολύ να καταργήσει άδικες, 
ανήθικες και παράλογες διακρίσεις. 
Είναι αλήθεια, επίσης, πως το κά-
νει και τώρα με δυσκολία, σχεδόν 
με το ζόρι, όχι με την αυτοπεποί-
θηση μιας γνήσια προοδευτικής 
φιλελεύθερης δημοκρατίας. Η δι-
καιολόγηση της ανάγκης μεταρ-
ρύθμισης δίνει έμφαση, κυρίως, 
σε κοινωνικά προβλήματα «που 
δεν μπορούμε να αποφύγουμε», 
στην προστασία λίγων «περιθωρια-
κών» οικογενειών. Ενώ θα έπρεπε 
να αποτελεί μια πανηγυρική ανα-
γνώριση των νέων μορφών οικο-
γένειας που θα μεγιστοποιήσουν 
την αγάπη και τη στοργή, που θα 
ενισχύσουν τον θεσμό της οικο-
γένειας και θα αυξήσουν την ευη-
μερία, την ευτυχία, την ελευθερία 
αλλά και το αίσθημα αξιοπρέπειας 
δεκάδων χιλιάδων Ελληνίδων και 
Ελλήνων.

Ομως, η διατήρηση της απαγό-
ρευσης για τα ομόφυλα ζευγάρια 
ανδρών να αποκτήσουν παιδιά με 
τη μέθοδο της παρένθετης μητρό-
τητας είναι ακατανόητη. Η άποψη 
ότι η παρένθετη μητέρα θα απο-
τελέσει τεκνοποιητική μηχανή εί-
ναι παρωχημένη, προσβλητική και 
έχει ξεπεραστεί και νομοθετικά, 
εδώ και μια εικοσαετία. Ας επιτρέ-
ψουμε, επιτέλους, στις γυναίκες να 
ελέγχουν πλήρως το σώμα τους 
και να το διαθέτουν όπως αυτές 
επιθυμούν. Η πατριαρχική πατερ-

ναλιστική αντίληψη που θέλει το 
σώμα της γυναίκας να ελέγχεται 
από την κοινωνία δεν θα πρέπει να 
έχει θέση στον δημόσιο διάλογο. 
Ανάμεσα στις οικογένειες που θα 
αναγνωριστούν τώρα είναι κι αυ-
τές που απέκτησαν μ’ αυτόν τον 
τρόπο τα παιδιά τους. Γιατί, λοι-
πόν, να υιοθετηθεί αυτή η αδικαι-
ολόγητη διάκριση; Αλλωστε, είναι 
βέβαιο πως θα καταπέσει σύντομα, 
όπως κατέπεσε και η απαγόρευση 
της αποζημίωσης. Θα καταπέσει 
πρώτα στην κοινωνία, που θα ανα-
καλύψει σύντομα και θα αξιοποι-
ήσει τα παραθυράκια του νόμου, 
και έπειτα, ελπίζω, και στο Ε∆∆Α. 
Ο πρωθυπουργός απέκλεισε το εν-
δεχόμενο η Ελλάδα να κάνει κά-
τι «επαναστατικό», να υιοθετήσει 
«προχωρημένες ιδέες στα θέματα 
των δικαιωμάτων». Γιατί, κ. πρω-
θυπουργέ, να μην το κάνει; Από 
πότε η μεγιστοποίηση της ελευ-
θερίας δεν αποτελεί κάτι θετικό;

Αλλά δεν θέλω να ακούγομαι μί-
ζερος αυτή τη στιγμή. ∆εν υποτιμώ 
καθόλου το γεγονός πως αυτή η 
μεγάλη νομοθετική μεταρρύθμιση 
θα υλοποιηθεί από μια κυβέρνηση 
που στηρίζεται σε ένα πολύ συντη-
ρητικό κόμμα. Παρά την αντίθεση 
βουλευτών και στελεχών της που 
διατηρούν μεσαιωνικές αντιλήψεις 
για την κοινωνία, τα δικαιώματα, 
ακόμα και την επιστήμη. Η μεταρ-
ρύθμιση αυτή θα συνδεθεί με το 
όνομα του Κυριάκου Μητσοτάκη 
και να είναι βέβαιος πως δεν θα 
μετανιώσει ποτέ γι’ αυτό. Σε αντί-
θεση με άλλους που θα μπορούσαν 
να την πραγματοποιήσουν πολύ 
νωρίτερα, αλλά επέλεξαν να μην 
το κάνουν.

 
Ο κ. Αριστείδης Ν. Χατζής είναι 
καθηγητής Φιλοσοφίας Δικαίου και 
Θεωρίας Θεσμών στο Εθνικό και 
Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Η ισότητα στον γάμο σε νομικό επί-
πεδο είναι ζήτημα δημοκρατίας και 
ισονομίας. Οπως στις περισσότερες 
περιπτώσεις, ο νομοθέτης θα έρ-
θει όχι για να δημιουργήσει, αλλά 
για να αναγνωρίσει μια συνθήκη, 
που εδώ και πολλά χρόνια υπάρχει 
και να ρυθμίσει αδικίες που προ-
κύπτουν από τη μη αναγνώρισή 
της. Η ριζοσπαστικότητά της δεν 
έγκειται στην επέκταση ενός δι-
καιώματος σε μία ομάδα που έως 
τώρα αποκλειόταν από αυτό, αλλά 
σ’ αυτό που συμβολίζει: την ανα-
γνώριση ότι έχει ήδη διευρυνθεί ο 
ορισμός της οικογένειας και εν τοις 
πράγμασι οι έμφυλοι ρόλοι δεν εί-
ναι βιολογικά καθορισμένοι, αλλά 
κοινωνικές κατασκευές. Το προ-
τεινόμενο νομοσχέδιο, με βάση 
όσα εξήγγειλε ο πρωθυπουργός, 
είναι αναμφισβήτητα θετικό βή-
μα, αναγνωρίζει και ρυθμίζει, αλ-
λά δεν αποτελεί τομή ούτε πλήρη 
ισότητα. Η μη προσαρμογή του κα-
θεστώτος για την υποβοηθούμενη 
αναπαραγωγή σημαίνει αποκλει-
σμό από την παρένθετη κύηση για 
τα ζευγάρια ανδρών (κυρίως, αλλά 
όχι μόνο) και κλείνει το μάτι στα 
πιο συντηρητικά αντανακλαστικά: 
ότι δηλαδή δεν μπορεί να υπάρχει 
γονεϊκότητα χωρίς μία μητέρα, ότι 
οι γκέι άνδρες δεν αξίζουν γονεϊ-
κότητα με τους όρους που εκείνοι 
θα επιλέξουν (θεωρητικά θα έχουν 
πρόσβαση στην τεκνοθεσία, με 
όλες τις τεχνικές προκλήσεις που 
έχει), δημιουργώντας γάμους δύο 
ταχυτήτων: από τη μια των ετε-
ρόφυλων ζευγαριών που θα έχουν 
πρόσβαση σε κάθε διαδικασία υπο-
βοηθούμενης αναπαραγωγής και 
από την άλλη των ομόφυλων, με 
κάποια ζευγάρια πιθανά να έχουν 
πρόσβαση σε κάποιες διαδικασίες 
και κάποια άλλα σίγουρα όχι. Ταυ-
τόχρονα λειτουργεί εντελώς πατερ-
ναλιστικά απέναντι στις γυναίκες 
που θα κάνουν την παρένθετη κύ-
ηση, περιορίζοντας την αυτενέρ-
γειά τους. Περιμένουμε προφανώς 
να δούμε και την τελική μορφή για 
να δούμε τι άλλο μπορεί να προκύ-

πτει από αυτή τη μη προσαρμογή. 
Ουσιαστικά ο πρωθυπουργός 

εξήγγειλε την πιο συντηρητική 
εκδοχή μόνο του γάμου ομοφύ-
λων, μην αναφέροντας καν τα 
τρανς άτομα, με σαφείς περιορι-
σμούς στη δημιουργία οικογένει-
ας – απέχουμε δηλαδή από την 
πλήρη ισότητα στον γάμο. Στην 
προσπάθειά του να διαφοροποιη-
θεί από το σχέδιο νόμου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, κατακερματίζει την ισότη-
τα σε επιμέρους δικαιώματα και 
δημιουργεί νέους διαχωρισμούς 
στην ίδια τη ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότη-
τα, θέτοντάς τη μπροστά σε ένα 
εκβιαστικό δίλημμα: να μείνει χω-
ρίς κανένα δικαίωμα όπως τώρα ή 
να πάρει κάποια δικαιώματα, γνω-
ρίζοντας ότι κάποια μέλη μένουν 
εκτός – και με δεδομένο ότι αυτή 
η συζήτηση δύσκολα θα ανοίξει 
πριν περάσουν αρκετά χρόνια. 

Οι μειονότητες, δηλαδή τα άτο-
μα και οι ομάδες που δεν έχουν τα 
ίδια δικαιώματα, είναι αυτά που 
σπρώχνουν τις δημοκρατίες να μέ-
νουν πιστές στα ιδεώδη τους – με 
το να τις πιέζουν συνεχώς για πλή-
ρη ισότητα και φέρνοντάς τους 
ενώπιον των αδυναμιών τους. Η 
ισότητα στον γάμο δίνει τη δυνα-
τότητα για μια διεύρυνση, όχι μό-
νον τυπική στα δικαιώματα, αλλά 
και στη σκέψη και την αντίληψή 
μας για το τι σημαίνει οικογένεια, 
πόσο δεσμευτικά και παρωχημέ-
να έχουν αποδειχθεί στην πράξη 
τα έμφυλα στερεότυπα, καθώς και 
την ευκαιρία να διανύσουμε τη 
νομοθετική και ουσιαστική από-
σταση από τον αποκλεισμό στη 
συμπερίληψη. Είναι απώλεια για 
την κοινωνία συνολικά αν η κυ-
βέρνηση επιλέξει να παραμείνει 
σε μια αναγκαία, αλλά άτολμη και 
εντελώς γραφειοκρατική διαχεί-
ριση κάποιων ανισοτήτων, αντί 
για μια πραγματικά ιστορική το-
μή που θα είναι και μια γιορτή 
ισότητας, ισονομίας και εν τέλει 
δημοκρατίας.

 
Η κ. Νάνσυ Παπαθανασίου είναι δρ 
Κλινικής Ψυχολογίας, επιστημονικά 
συνυπεύθυνη Orlando LGBT+.

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

Του ΑΡΙΣΤΕΙΔΗ Ν. ΧΑΤΖΗ

Της ΝΑΝΣΥΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Γράμμα σε ένα
βουλευτή της Ν.Δ.

Προς μια ημέρα 
ιστορική

Μειονότητες 
και δημοκρατία

Στην Ελλάδα το νομο-
σχέδιο για την αλλαγή 
φύλου (ένα από τα πιο 
«προχωρημένα» της 

εποχής του) ψηφίστη-
κε το 1976 επί Κωνστα-
ντίνου Καραμανλή, ενώ 
νόμος για την κατάργη-
ση των διακρίσεων βά-

σει σεξουαλικού προσα-
νατολισμού ψηφίστηκε 
από τον Κώστα Καρα-

μανλή το 2005.

Ευτύχης Βαρδουλάκης

Η δικαιολόγηση της με-
ταρρύθμισης θα έπρεπε 
να αποτελεί μια πανη-

γυρική αναγνώριση των 
νέων μορφών οικογέ-

νειας που θα αυξήσουν 
την ευημερία, την ευτυ-
χία, την ελευθερία αλλά 

και το αίσθημα αξιο-
πρέπειας δεκάδων χι-
λιάδων Ελληνίδων και 

Ελλήνων.

Αριστείδης Χατζής
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Η μοναξιά της διαδηλώτριας στο κέντρο της Αθήνας, στη «δύση» ενός παλαιότερου Φεστιβάλ Υπερηφάνειας, μοιάζει συμβολική, αφού τα προηγούμε-
να χρόνια η Ελλάδα έκανε διστακτικά βήματα προς την αναγνώριση δικαιωμάτων της ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητας. 

Η ΜΑΧΗ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΣΟΤΗΤΑ 

ΣΤΟΝ ΓΑΜΟ

Η ισότητα στον γάμο δί-
νει τη δυνατότητα για 

μία διεύρυνση, όχι μόνο 
τυπική στα δικαιώματα, 
αλλά και στη σκέψη και 
την αντίληψή μας για 
το τι σημαίνει οικογέ-
νεια, πόσο δεσμευτικά 
και παρωχημένα έχουν 
αποδειχθεί στην πράξη 
τα έμφυλα στερεότυπα.

Νάνσυ Παπαθανασίου
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Μετά τις επιθέσεις της Χαμάς στο 
Ισραήλ στις αρχές Οκτωβρίου, 
οι εξαγγελθείσες προθέσεις των 
αντιμαχόμενων πλευρών ήταν ότι 
απεύχονταν μια διεύρυνση της 
σύγκρουσης και τη μετατροπή 
της σε περιφερειακή. Μετά εκα-
τό ημέρες πολέμου, χωρίς να δια-
φαίνεται κάποια σημαντική νίκη 
του Ισραήλ στους κεντρικούς του 
στόχους κατά της Χαμάς και τα 
εσωτερικά προβλήματα (την αμ-
φιλεγόμενη μεταρρύθμιση στη 
∆ικαιοσύνη, τις πιέσεις από τα 
ακροδεξιά στοιχεία και την κα-
τάρρευση του κυβερνώντος κόμ-
ματος στις δημοσκοπήσεις) να 
αναζωπυρώνονται, μια επέκτα-
ση του πολέμου είναι μια κάποια 
λύση για τον Ισραηλινό πρωθυ-
πουργό Μπέντζαμιν Νετανιάχου, 
μοναδικός στόχος του οποίου εί-
ναι η παραμονή στην εξουσία. 
Θεωρητικά ο «ενήλικος στο δω-
μάτιο», οι ΗΠΑ, ήταν εκείνες που 
δεν θα επέτρεπαν να συρθούν 
σε μια τέτοια εξέλιξη, ηρωοποι-
ώντας κάποιους από τους συμμά-
χους του Ιράν στην περιοχή: είτε 
τη Χεζμπολάχ είτε τους Χούθι. Η 
Χεζμπολάχ, όμως, υπήρξε εξαρ-
χής συγκρατημένη και σε όλα τα 
διαγγέλματά του ο ηγέτης της σι-
ιτικής οργάνωσης, Χασάν Νασ-
ράλα, επέλεγε προσεκτικές δια-
τυπώσεις απέναντι στο Ισραήλ. 
∆εν ισχύει το ίδιο για τους Χούθι, 
τους επονομαζόμενους «Υποστη-
ρικτές του Θεού», τη σιιτική πολι-
τική και στρατιωτική οργάνωση 
που αναδύθηκε στην Υεμένη τη 
δεκαετία του 1990. Αμέσως μετά 
τις επιθέσεις της Χαμάς στο Ισ-
ραήλ, οι Χούθι έσπευσαν να εκ-
φράσουν την αλληλεγγύη τους 
και διακήρυξαν ότι θα επιτίθενται 
σε πλοία που ταξιδεύουν προς ή 
από το Ισραήλ. 

Η μαχητικότητά τους συνδέε-
ται με την αδυναμία τους να προ-
σφέρουν οικονομική ανάπτυξη 
στη φτωχότερη χώρα της Μέσης 
Ανατολής, που είναι ούτως ή άλ-
λως κατεστραμμένη έπειτα από 
έναν δεκαετή εμφύλιο. Οι Χού-
θι έχουν, εξάλλου, αποδειχθεί 
καταπιεστικοί και αυταρχικοί 
απέναντι σε δημοσιογράφους, 
διαφωνούντες και γυναίκες, δι-
ατεθειμένοι να εγκαθιδρύσουν 
ένα απολυταρχικό θρησκευτι-
κό καθεστώς στην Υεμένη, που 
θα προστατεύει μόνο τα συμ-
φέροντα της ημέτερης ελίτ. Η 
οργάνωση είχε, λοιπόν, ανάγκη 
μια ενίσχυση στο εσωτερικό της 

χώρας και η ευκαιρία δόθηκε με-
τά την 7η Οκτωβρίου. Εκτοτε, οι 
δεκάδες επιθέσεις της οργάνω-
σης κατά ισραηλινών στόχων 
στην Ερυθρά τής εξασφάλισαν 
ένα ηρωικό προφίλ στον αραβι-
κό κόσμο και υποστήριξη τόσο 
στην Υεμένη όσο και σε ολόκλη-
ρη την περιοχή. 

Μεγάλο οπλοστάσιο

Και αν κάποτε ήταν μια φτω-
χή ομάδα ανταρτών με πλημμε-

λή οργάνωση, τα τελευταία χρό-
νια οι Χούθι έχουν ενισχύσει το 
οπλοστάσιό τους, που περιλαμ-
βάνει βαλλιστικούς πυραύλους 
και drones μεγάλου βεληνεκούς, 
εξέλιξη που αποδίδεται στην 
υποστήριξη του Ιράν. Παράλ-
ληλα, η ντε φάκτο κατάπαυση 
του πυρός μεταξύ Χούθι και Σα-
ουδικής Αραβίας τον τελευταίο 
ενάμιση χρόνο έδωσε την ευκαι-
ρία στην οργάνωση να συσσω-
ρεύσει πυραύλους και οπλισμό. 

Παρά τις πρόσφατες προειδο-
ποιήσεις των ΗΠΑ να σταματή-
σει η παρεμπόδιση του διεθνούς 
εμπορίου, οι Χούθι αψήφησαν 
το αμερικανικό τελεσίγραφο, 
με αποτέλεσμα η Ουάσιγκτον 
να προβεί σε –αμφισβητούμε-
να και από πολλούς συμμάχους 
της– αντίποινα. Προχθές τα ξη-
μερώματα, αμερικανικά και βρε-
τανικά αεροσκάφη έπληξαν περί 
τους 60 στόχους σε 16 περιοχές 
που ελέγχονται από τους Χούθι, 
προκαλώντας αντιδράσεις από 

στενούς συμμάχους των ΗΠΑ 
στον αραβικό κόσμο, με επικεφα-
λής το Μπαχρέιν, ενώ την ανη-
συχία της εξέφρασε και η Σα-
ουδική Αραβία, παραδοσιακός 
αντίπαλος της σιιτικής οργάνω-
σης. Γαλλία, Ιταλία και Ισπανία 
προτίμησαν να απόσχουν από 
οποιαδήποτε στρατιωτική επιχεί-
ρηση. «Θέλουν να μετατρέψουν 
την Ερυθρά σε θάλασσα από αί-
μα», ήταν το σχόλιο του Τούρκου 
προέδρου, Ταγίπ Ερντογάν. Το 
αποτέλεσμα της ανάληψης δρά-
σης εκ μέρους των ΗΠΑ ήταν να 
εκτοξευθούν οι τιμές του πετρε-
λαίου και να επιλέξουν κι άλλες 
ναυτιλιακές εταιρείες να αποφύ-
γουν τα τάνκερ τους την Ερυθρά 
για λόγους ασφαλείας, κάτι που 
αποδεικνύει πόσο ρηξικέλευθη 
ήταν η αμερικανική απόφαση. 
Πολλοί αναλυτές συμφωνούν ότι 
τα πλήγματα θα ενισχύσουν τους 
Χούθι, οι οποίοι δεν έχουν τίποτα 
να χάσουν από την κλιμάκωση.

«Αυτό δεν ήταν ένας λάθος 

υπολογισμός των Χούθι. Αυτός 
ήταν ο στόχος τους. Ελπίζουν 
να δουν έναν περιφερειακό πό-
λεμο και ανυπομονούν να βρε-
θούν στην πρώτη γραμμή του», 
εξήγησε στους New York Times 
η Χάνα Πόρτερ, αναλύτρια στην 
ARK Group, μια βρετανική εται-
ρεία που δραστηριοποιείται στον 
τομέα της διεθνούς ανάπτυξης. 
Στον αντίποδα, τα «γεράκια» 
στην Ουάσιγκτον επιδοκίμα-
σαν την απόφαση λέγοντας μά-

λιστα ότι άργησε υπερβολικά η 
αμερικανική απάντηση στις επι-
θέσεις των Χούθι. «Αν υπάρχει 
ένα πράγμα που μπορεί να κάνει 
μια μεγάλη δύναμη, αυτό είναι 
να προστατεύσει την ελεύθερη 
ναυσιπλοΐα. Αν θέλεις να τους πε-
ριορίσουν οι Ιρανοί, τότε πρέπει 
να υπάρξουν κάποιες συνέπειες 
σε όσα κάνουν», έλεγε στη Wall 
Street Journal o Γκρέγκορι Γκοζ, 
ειδικός σε θέματα Μέσης Ανα-
τολής στο Πανεπιστήμιο A&M 
του Τέξας. 

Οικονομικές συνέπειες

Η νέα διαδρομή γύρω από την 
Αφρική που επιλέγουν τα δεξα-
μενόπλοια για να αποφύγουν 
την εύφλεκτη περιοχή προσθέ-
τει 4.000 μίλια στην πορεία των 
πλοίων και δέκα ημέρες παραπά-
νω, άρα προϋποθέτει πολύ περισ-
σότερα καύσιμα. Αν αυτή παγιω-
θεί, θα μπορούσε να προκαλέσει 
ανεπανόρθωτα πλήγματα σε μία 
ήδη εύθραυστη παγκόσμια οικο-
νομία. Πράγματι, το οικονομικό 
κόστος από τις επιθέσεις των 
Χούθι άρχισε να αυξάνεται ση-
μαντικά, αν και προς το παρόν 
πλήττει κυρίως την Ευρώπη. Ο 
δανικός ναυτιλιακός κολοσσός 
Α.Ρ. Moller-Maersk υποχρεώνει 
ήδη τα πλοία του να παρακά-
μπτουν την περιοχή και η Tesla 
ανακοίνωσε ότι διακόπτει την 
παραγωγή στο εργοστάσιό της 
στο Βερολίνο, μιας και η βία στην 
Ερυθρά Θάλασσα δοκιμάζει την 
εφοδιαστική της αλυσίδα. 

Οταν καλούνται να εκτιμή-
σουν πόσο θα διαρκέσει η κλι-
μάκωση στην περιοχή, αν δη-
λαδή πρόκειται για προσωρινή 
ένταση ή για μια κρίση που θα 
παγιωθεί, ειδικοί με επικεφαλής 
στελέχη ναυτιλιακών επιχει-
ρήσεων εκτιμούν πως το Ιράν 
θα προσπαθήσει να επηρεάσει 
τους Χούθι ώστε να κατεβάσουν 
τους τόνους και να επέλθει στα-
διακή αποκλιμάκωση. Ο χρονι-
κός ορίζοντας που δίνουν για 
τα συνεχιζόμενα προβλήματα 
στο διεθνές εμπόριο είναι του-
λάχιστον έως τα τέλη Ιανουαρί-
ου. Προς το παρόν, η Τεχερά-
νη, που απεύχεται μια άμεση 
σύγκρουση με τις ΗΠΑ και το 
Ισραήλ, φαίνεται απλώς να δο-
κιμάζει τα όρια της ∆ύσης. H 
συμμαχία με τους Χούθι είναι 
σημαντική για εκείνη ακριβώς 
γιατί της επιτρέπει να δρα ευ-
ρύτερα, διατηρώντας ωστόσο 
ταυτόχρονα τη δυνατότητα να 
αρνείται τη δράση της.

Αυτό που ήθελαν οι Χούθι
Γιατί τα αεροπορικά χτυπήματα στην Υεμένη από ΗΠΑ και Βρετανία καθιστούν τους αντάρτες «παίκτες» στη Μ. Ανατολή

Η σιιτική οργάνωση από 
την έναρξη του πολέμου 
στη Γάζα επιδίωξε
ό,τι όλοι οι υπόλοιποι, 
ακόμη και η Χεζμπολάχ, 
απεύχονταν:
την εξάπλωση 
του μετώπου. 

Η άνοδος της τιμής
του πετρελαίου και
η αποφυγή της Ερυθράς 
Θάλασσας από τα 
ποντοπόρα πλοία 
προμηνύουν τρικυμία 
στην παγκόσμια 
οικονομία.

«Νεοσύλλεκτοι» των Χούθι με την παλαιστινιακή σημαία στη Σαναά της Υεμένης. Οι σιίτες αντάρτες όλο το τελευταίο διάστημα προσπαθούσαν να μπουν στο 
στόχαστρο της ∆ύσης και το κατάφεραν. Εγιναν μέρος της σκακιέρας της Μέσης Ανατολής.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Το πρόσφατο ταξίδι του υπουργού 
Εξωτερικών Γιώργου Γεραπετρίτη 
στην Αρμενία επιβεβαίωσε την 
ειδική σχέση ανάμεσα στις δύο 
χώρες. Η ελληνική διπλωματία 
έχει «εξευρωπαϊστεί» σε σημα-
ντικό βαθμό τις τελευταίες δεκαε-
τίες, όπως φανερώνει η αυστηρή 
και συνεχώς επαναλαμβανόμενη 
προσήλωση στο διεθνές δίκαιο. 
Ωστόσο, η διαμόρφωση της εξω-
τερικής πολιτικής δεν είναι μια 
αποστειρωμένη διαδικασία. Στην 
περίπτωση της Αρμενίας, η ιστο-
ρία, ο πολιτισμός και η συλλογική 
μνήμη παίζουν καθοριστικό ρόλο 
στις διμερείς σχέσεις. 
 
Η ελληνική παρουσία στον Καύκα-
σο χρονολογείται από την εποχή 
του δεύτερου αποικισμού (8ο-7ο 
αιώνα π.Χ.), αν και ο μύθος της 
Αργοναυτικής Εκστρατείας πα-
ραπέμπει σε παλιότερες εποχές. 
Είναι γνωστό ότι Αρμένιοι αναρ-
ριχήθηκαν τόσο στην πολιτική 
(π.χ. αυτοκράτορας Λέων Ε΄), όσο 
και στη στρατιωτική ιεραρχία 
(π.χ. στρατηγός Ναρσής) του βυ-
ζαντινού κράτους. Η Αλωση της 
Κωνσταντινούπολης το 1453 και 
ο οθωμανικός ζυγός σφυρηλάτη-

σαν την κοινή ιστορική πορεία 
Ελλήνων και Αρμενίων. Στα τέ-
λη της δεκαετίας του 1910 δημι-
ουργήθηκαν στην περιοχή του 
Πόντου κοινές ελληνοαρμενικές 
αντάρτικες ομάδες, ενώ η αρμενι-
κή λεγεώνα του στρατηγού Τορ-
κόμ αγωνίστηκε με απαράμιλλο 
ηρωισμό πλάι στο ελληνικό εκ-
στρατευτικό σώμα στη Μικρά 
Ασία. Οι δύο λαοί μοιράστηκαν 
την κοινή μοίρα του ξεριζωμού, 
με 100.000 Αρμενίους να ακολου-
θούν τους Ελληνες στον δρόμο 
της προσφυγιάς προς τη μητρο-
πολιτική Ελλάδα.
 
Η Ελλάδα ήταν μία από τις πρώτες 

χώρες που αναγνώρισαν διπλω-
ματικά το νεοσύστατο αρμενικό 
κράτος. Η Αθήνα αρνήθηκε για 
προφανείς λόγους να αναγνωρί-
σει την αποσχισμένη δημοκρα-
τία του Ναγκόρνο-Καραμπάχ, η 
οποία βρισκόταν μέσα στα διε-
θνώς αναγνωρισμένα σύνορα 
του Αζερμπαϊτζάν. Η ελληνική 
οικονομική υποστήριξη προς 
την απομονωμένη Αρμενία δεν 
ήταν καθόλου αμελητέα. Η χώρα 
μας αποτέλεσε τη δεκαετία του 
1990 έναν από τους μεγαλύτε-
ρους επενδυτές στην αρμενική 
οικονομία. Ο Οργανισμός Τηλε-
πικοινωνιών Ελλάδος απέκτησε 
το 90 τοις εκατό της Armentel 
το 1997, καταβάλλοντας περίπου 
150 εκατ. δολάρια. 
 
Παράλληλα, η ελληνική πλευ-
ρά προσπάθησε να ενισχύσει 
τη στρατιωτική της διπλωμα-
τία στην περιοχή. Η υπογρα-
φή του πρωτοκόλλου στρατιω-
τικής συνεργασίας, τον Ιούνιο 
του 1996, ήταν ένα ορόσημο για 
τη σύσφιγξη των σχέσεων ανά-
μεσα στην Αθήνα και το Ερεβάν. 
Επίσης, η ελληνική κυβέρνηση 
χρηματοδότησε την εκπαίδευ-
ση και στη συνέχεια την ένταξη 
μιας διμοιρίας των αρμενικών 

ενόπλων δυνάμεων στην ελλη-
νική ειρηνευτική δύναμη του 
ΝΑΤΟ στο Κόσοβο. Η ελληνική 
στρατηγική επί υπουργίας Γε-
ράσιμου Αρσένη κινήθηκε στη 
λογική δημιουργίας στρατιωτι-
κών συμμαχιών με χώρες στον 
περίγυρο της Τουρκίας που θα 
εξισορροπούσαν την επιθετικό-
τητα της Αγκυρας στο Αιγαίο και 
την Κύπρο. 
 
Από τις αρχές της δεκαετίας του 
2000, το ενδιαφέρον των ελλη-
νικών κυβερνήσεων για την Αρ-
μενία και τα τεκταινόμενα στον 
Νότιο Καύκασο άρχισε να μειώ-
νεται σταδιακά. Σε αυτό συνέ-
βαλαν κυρίως τρεις παράγοντες. 
Πρώτον, η φυγή της ευάριθμης 
ελληνικής κοινότητας από την 
περιοχή προς την Ελλάδα. Πολ-
λοί ομογενείς εγκατέλειψαν την 
Αρμενία και τη Γεωργία για πο-
λιτικούς και οικονομικούς λό-
γους, χωρίς διάθεση επιστρο-
φής. ∆εύτερον, η πρόσκαιρη 
ύφεση της έντασης στις σχέ-
σεις Αθήνας - Αγκυρας λόγω της 
διαδικασίας του Ελσίνκι δημι-
ούργησε μια νέα αντίληψη για 
τα ελληνοτουρκικά. Η σχέση 
με την Αρμενία ήταν μια παρά-
πλευρη απώλεια αυτής της εξέ-

λιξης, αφού οι ελληνικές κυβερ-
νήσεις της περιόδου δεν ήθελαν 
να ενεργοποιήσουν τα τουρκικά 
εθνικιστικά αντανακλαστικά. 
Τρίτον, η ενεργειακή συνεργα-
σία με το Αζερμπαϊτζάν και η 
κατασκευή του αγωγού φυσικού 
αερίου TANAP/TAP οδήγησαν 
σε περαιτέρω αποστασιοποίη-
ση της Αθήνας από την Αρμε-
νία. Οι ελληνο-αζερικές σχέσεις 
δεν ήταν βέβαια ποτέ ανέφελες, 
όπως φανερώνει η αζερική υπο-
στήριξη προς το ψευδοκράτος 
των Κατεχομένων. 
 
Σήμερα, η κατάσταση στον Νότιο 
Καύκασο παραμένει εξαιρετικά 
έκρυθμη και απρόβλεπτη. Με-
τά την αιφνιδιαστική επίθεση 
των αζερικών δυνάμεων εναντί-
ον του Ναγκόρνο-Καραμπάχ, το 
σύνολο του τοπικού αρμενικού 
πληθυσμού έχει βρει καταφύγιο 
στην Αρμενία. Εκμεταλλευόμε-
νο τη στρατιωτική του υπεροχή 
και την αδιαφορία της ∆ύσης και 
της Ρωσίας, το Μπακού συνεχί-
ζει να απειλεί το Ερεβάν με νέες 
στρατιωτικές επιχειρήσεις. Αυτή 
τη φορά, στόχος της αζερικής 
ηγεσίας είναι η αρμενική περι-
οχή του Zangezur που βρίσκε-
ται ανάμεσα στο Αζερμπαϊτζάν 

και τον αζερικό θύλακο του Να-
χιτσεβάν. Σε ένα τέτοιο εφιαλ-
τικό σενάριο, η Τουρκία και το 
Αζερμπαϊτζάν θα αποκτήσουν 
κοινά σύνορα και θα αλλάξουν 
συθέμελα οι συσχετισμοί ισχύος 
στην ευρύτερη περιοχή. 
 
Οι πιέσεις της διεθνούς κοινότη-
τας φαίνεται να έχουν αποσοβή-
σει προς το παρόν το ενδεχόμενο 
μιας αζερικής επίθεσης εναντίον 
της Αρμενίας. Ωστόσο, το Ερεβάν 
χρειάζεται επειγόντως ισχυρή δι-
πλωματική, στρατιωτική και οικο-
νομική υποστήριξη. Η ελληνική 
πλευρά δύναται να επιταχύνει 
τη σταδιακή ενσωμάτωση της 
μικρής χώρας στις ευρωατλαντι-
κές δομές. Επιπρόσθετα, η Αθήνα 
πρέπει να εμβαθύνει την αμυντι-
κή συνεργασία με την Αρμενία 
πέρα από τον τομέα της στρατι-
ωτικής εκπαίδευσης. Η Ελλάδα 
έχει συμφέρον και κυρίως ηθική 
υποχρέωση να κάνει ό,τι μπορεί 
για την προστασία και την ευη-
μερία της Αρμενίας.

 
Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι 
καθηγητής Διεθνών Σχέσεων στο 
Πανεπιστήμιο Μακεδονίας και Reader 
in International Security στο King’s 
College London.

Η Αθήνα δύναται να επι-
ταχύνει τη σταδιακή
ενσωμάτωση
των Αρμενίων
στις ευρωατλαντικές δο-
μές και να εμβαθύνει
την αμυντική συνεργα-
σία με το Ερεβάν πέρα 
από τον τομέα της στρα-
τιωτικής εκπαίδευσης.

Α Π Ο Ψ Η

Ελλάδα και Αρμενία: μια ειδική σχέση
Του ΜΑΝΟΥ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ
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Η δεύτερη
φορά δεν θα
είναι φάρσα

Διλήμματα για
Μαδούρο και
αντιπολίτευση

Απειλείται
η κυριαρχία

του ANC

Μπορεί 
την 3η θέση
η Ακροδεξιά;

Το προβάδισμα
του Μόντι και
το Σύνταγμα

ΗΠΑ ΒΕΝΕΖΟΥΕΛΑ ΝΟΤΙΑ ΑΦΡΙΚΗ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ ΙΝΔΙΑ

Δεν υπάρχει ιστορικό προηγούμε-
νο από το 1792, τη χρονιά όπου η 
επαναστατημένη Γαλλία κατοχύ-
ρωσε για πρώτη φορά το γενικό 
εκλογικό δικαίωμα για τους άν-
δρες: Το 2024, ο μισός παγκόσμι-
ος πληθυσμός καλείται να ψηφί-
σει σε βουλευτικές, προεδρικές ή 
περιφερειακές εκλογές. Ανάμεσα 
στις 70 χώρες που θα βιώσουν τον 
εκλογικό πυρετό είναι και οκτώ 
από τις δέκα πολυπληθέστερες 
(ΗΠΑ, Ρωσία, Ινδία, Ινδονησία, 

Πακιστάν, Μπανγκλαντές, Βρα-
ζιλία, Μεξικό).

Την αυλαία άνοιξε, μάλλον δυ-
σοίωνα, το Μπανγκλαντές, στις 7 
Ιανουαρίου, με εκλογές χαμηλής 
προσέλευσης, τις οποίες μποϊ-
κοτάρισε το ισχυρότερο κόμμα 
της αντιπολίτευσης. Σήμερα ανα-
μένεται να μάθουμε την έκβα-
ση της κρίσιμης αναμέτρησης 
στην Ταϊβάν ανάμεσα στο κυ-
βερνών κόμμα DPP, που προω-
θεί την απόσχιση από την Κίνα 
και τους ιστορικούς αντιπάλους 
του Μάο στον κινεζικό εμφύλιο, 

την εθνικιστική Κιουομιτάνγκ, η 
οποία, σε μια ειρωνεία της Ιστο-
ρίας, βρίσκεται τώρα πιο κοντά 
στο Πεκίνο. 

Χωρίς αντίπαλο

Παράσταση για ένα ρόλο θα 
είναι οι ρωσικές προεδρικές 
εκλογές του Μαρτίου, όπου τα 
μόνα ανοιχτά ερωτήματα αφο-
ρούν το ποσοστό επανεκλογής 
του Βλαντιμίρ Πούτιν και εκείνο 
της αποχής, ενώ στο Ιράν θα δι-
εξαχθούν οι πρώτες βουλευτικές 
εκλογές από το μεγάλο κύμα των 

διαδηλώσεων του 2022. 
Γενικές εκλογές θα γίνουν φέ-

τος σε πέντε κράτη-μέλη της Ε.Ε. 
(Αυστρία, Βέλγιο, Πορτογαλία, 
Κροατία, Ρουμανία) και στη Βρε-
τανία, όπου ο Ρίσι Σούνακ, ο πέ-
μπτος πρωθυπουργός των Συντη-
ρητικών από τότε που ξεκίνησε 
η περιπέτεια του Brexit, αναμέ-
νεται να χάσει τη μάχη με τους 
Εργατικούς του Κιρ Στάρμερ. Το 
φάντασμα της Ακροδεξιάς ρίχνει 
μακριές σκιές στο πολιτικό σκη-
νικό πολλών χωρών ενόψει των 
ευρωεκλογών του Ιουνίου, την 

ίδια ώρα που στην Αμερική το εν-
δεχόμενο νίκης του Τραμπ στον 
αγώνα-ρεβάνς με τον Μπάιντεν, 
τον Νοέμβριο, δεν θεωρείται πλέ-
ον καθόλου απίθανο. Μετά το 
annus horribilis, την τρομερή 
χρονιά του 2016, με το Brexit 
και το σοκ Τραμπ, μια δεύτερη 
δεινή δοκιμασία περιμένει τις 
φιλελεύθερες ελίτ Ευρώπης και 
Αμερικής το 2024. Μόνο που αυ-
τή τη φορά, εκτός από τη συνο-
χή του δυτικού στρατοπέδου, 
φαίνεται ότι θα δοκιμαστεί και 
η ίδια η δημοκρατία.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Στρες-τεστ για τη δημοκρατία
Ο μισός πληθυσμός του πλανήτη ψηφίζει μέσα στο 2024 υπό τη σκιά του Τραμπ και της Ακροδεξιάς

ΗΠΑ

Βενεζουέλα

Ευρώπη

Νότια Αφρική

Ινδία

Αν δεν μεσολαβήσει κάποια θεα-
ματική ανατροπή, στις 5 Νοεμβρί-
ου θα παρακολουθήσουμε αυτό 
που, σύμφωνα με τις δημοσκο-
πήσεις, η μεγάλη πλειονότητα 
των Αμερικανών απεύχεται: μια 
αναμέτρηση-ρεβάνς του 81χρο-
νου Τζο Μπάιντεν με τον 77χρονο 
Ντόναλντ Τραμπ. Ο μαραθώνιος 
της προεδρικής μάχης ξεκινάει αύ-
ριο, με τις προκριματικές εκλογές 
για το χρίσμα των Ρεπουμπλικα-
νών στην πολιτεία Αϊόβα. Eχοντας 
εξασφαλίσει δημοσκοπικό προ-
βάδισμα 50 και πλέον εκατοστι-
αίων μονάδων από τους ανθυπο-
ψηφίους του, ο Τραμπ ευελπιστεί 
ότι θα «καθαρίσει» τις προκριμα-
τικές εκλογές πολύ γρήγορα, πριν 
και από τη Super Tuesday της 5ης 
Μαρτίου, όταν θα ψηφίσουν οι 
εκλογείς των δύο κομμάτων σε 
μεγάλο αριθμό πολιτειών. Παρά 
τις δίκες για την προσπάθεια ανα-
τροπής των αποτελεσμάτων του 
2020, που βρίσκονται σε εξέλιξη, 
ο Τραμπ διατηρεί, στις τελευταίες 
δημοσκοπήσεις, προβάδισμα λίγων 
μονάδων έναντι του Μπάιντεν, τό-
σο στον γενικό πληθυσμό, όσο και 
στις έξι διαφιλονικούμενες πολι-
τείες που εκτιμάται ότι θα κρίνουν 
την έκβαση της αναμέτρησης. Οι 
σχέσεις Αμερικής - Ευρώπης, το 
μέλλον του ΝΑΤΟ και η στάση των 
ΗΠΑ έναντι της Ουκρανίας θα επη-
ρεαστούν σοβαρά από το εκλογικό 
αποτέλεσμα. Οσο για τις προοπτι-
κές της αμερικανικής ∆ημοκρατί-
ας, ενδεχόμενη επανεκλογή του 
Τραμπ είναι πιθανό να αντιστρέ-
ψει τον αφορισμό του Μαρξ: Οταν 
η Ιστορία επαναλαμβάνεται, την 
πρώτη φορά είναι φάρσα και τη 
δεύτερη τραγωδία.

Ενας από τους μεγαλύτερους 
κερδισμένους του πολέμου στην 
Ουκρανία ήταν ο πρόεδρος της 
Βενεζουέλας, Νικολάς Μαδούρο. 
Με τους ρωσικούς υδρογονάν-
θρακες να μένουν εκτός δυτικών 
αγορών λόγω κυρώσεων, ο πετρε-
λαϊκός πλούτος της Βενεζουέλας 
πρόβαλε ως σημαντική εφεδρεία 
στα μάτια της Ουάσιγκτον. Ο αυ-
τοανακηρυχθείς, με αμερικανική 
υποκίνηση και υποστήριξη, πρό-
εδρος Χουάν Γουαϊδό περιθωρι-
οποιήθηκε, οι κυρώσεις εναντί-
ον του Καράκας χαλάρωσαν και η 
αντιπολίτευση της Βενεζουέλας, 
πιεζόμενη από τις ΗΠΑ, υπέγρα-
ψε στις 17 Οκτωβρίου συμφωνία 
με την κυβέρνηση Μαδούρο για τη 
διεξαγωγή εκλογών στο δεύτερο 
εξάμηνο του 2024. Πέντε ημέρες 
αργότερα, ύστερα από εσωκομ-
ματικές εκλογές, η αντιπολίτευ-
ση ανέδειξε υποψήφια για πρό-
εδρο την 56χρονη Μαρία Κορίνα 
Ματσάδο με ποσοστό 94%. Κόρη 
μεγαλοβιομήχανου, η Ματσάδο 
ίδρυσε μη κυβερνητική οργάνω-
ση που χρηματοδοτούνταν από τις 
ΗΠΑ και έδρασε ως πολιορκητικός 
κριός στις προσπάθειες ανατρο-
πής του αριστερού πρώην προέ-
δρου Ούγο Τσάβες. Ωστόσο από 
τον περασμένο Ιούλιο εκκρεμεί 
δικαστική απόφαση που στερεί τα 
πολιτικά δικαιώματα της Ματσάδο 
για 15 χρόνια, λόγω της υποστήρι-
ξής της στο αποτυχημένο πραξι-
κόπημα κατά του Τσάβες, το 2002 
και των κυρώσεων κατά της χώρας 
της. Απομένει να διευκρινιστεί αν 
ο Μαδούρο της επιτρέψει να κατέ-
βει στις εκλογές και πώς θα αντι-
δράσουν οι Αμερικανοί σε κάθε 
περίπτωση.

Η Αφρική είναι η ήπειρος με τις 
περισσότερες προγραμματισμέ-
νες εκλογές για το 2024, αλλά η 
δημοκρατία δεν περνάει τις κα-
λύτερες μέρες της στην περιοχή. 
Την προηγούμενη τριετία, η Μαύ-
ρη Ηπειρος βίωσε εννέα πραξικο-
πήματα και σε αρκετές χώρες οι 
πολίτες, απογοητευμένοι από την 
ανικανότητα των πολιτικών ελίτ, 
τη φτώχεια και τη βία, υποστηρί-
ζουν σε μεγάλη μερίδα τους τη 
διακυβέρνηση από στρατιωτικούς. 
Η ισχυρότερη χώρα της ηπείρου 
κατατάσσεται στις εξαιρέσεις. Στις 
φετινές, γενικές εκλογές, το Εθνι-
κό Αφρικανικό Κογκρέσο (ANC) 
του απερχόμενου προέδρου Σίριλ 
Ραμαφόζα είναι μεν πολύ πιθανό 
ότι θα έρθει και πάλι πρώτη δύνα-
μη (47% του δίνουν οι τελευταί-
ες δημοσκοπήσεις), αλλά κινδυ-
νεύει για πρώτη φορά μετά την 
ανατροπή του απαρτχάιντ να μην 
κερδίσει αυτοδύναμη πλειοψηφία. 
Κύριος αντίπαλος του ιστορικού 
κόμματος του Νέλσον Μαντέλα, 
που έχει υποστεί φθορά από τη 
μεγάλη ανεργία, την έξαρση της 
εγκληματικότητας και τη διαφθο-
ρά, είναι η ∆ημοκρατική Συμμα-
χία του (λευκού) Τζον Στινχουίσεν, 
ένας κεντρώων προσανατολισμών 
συνασπισμός, που επίσης έχει τις 
ρίζες του σε κινήματα κατά του 
απαρτχάιντ. Σε άνοδο εμφανίζε-
ται επίσης το κόμμα Μαχητές για 
την Οικονομική Ελευθερία, που 
κινείται στα αριστερά του ANC, με 
αναφορές στον μαρξισμό και τον 
μαύρο εθνικισμό, τονίζοντας την 
ανάγκη καταπολέμησης των ακραί-
ων κοινωνικών ανισοτήτων.

Από 6 μέχρι 9 Ιουνίου, οι πολί-
τες 27 κρατών-μελών της Ε.Ε. θα 
εκλέξουν τους 720 αντιπροσώ-
πους τους στο Ευρωκοινοβούλιο. 
Υστερα από τα παλιρροϊκά κύματα 
των προηγούμενων ετών, που έφε-
ραν σκληρά, ξενοφοβικά κόμμα-
τα σε κυβερνητικές θέσεις από τη 
Σκανδιναβία μέχρι τη Μεσόγειο, η 
Ακροδεξιά αναμένεται να καταγρά-
ψει σοβαρά κέρδη και στις ευρω-
κάλπες, ξεπερνώντας κατά πολύ το 
18% της προηγούμενης αναμέτρη-
σης. Ισως μάλιστα αναδειχθεί τρίτη 
πολιτική δύναμη στο Ευρωκοινο-
βούλιο, ξεπερνώντας το κεντρώο 
μπλοκ Renew, όπου κυριαρχεί το 
κόμμα του Εμανουέλ Μακρόν. Στη 
Γαλλία, οι δημοσκοπήσεις δίνουν 
προβάδισμα 10 μονάδων στον 
Εθνικό Συναγερμό της Λεπέν, που 
φιλοδοξεί να εδραιωθεί ως μεγά-
λο φαβορί ενόψει των επόμενων 
προεδρικών εκλογών του 2027. 
Σε μια προσπάθεια να ανατρέ-
ψει αυτή τη δυναμική, ο Γάλλος 
πρόεδρος διόρισε προ ημερών 
πρωθυπουργό τον μόλις 34χρο-
νο υπουργό του Γκαμπριέλ Ατάλ. 
Στη Γερμανία, οι δημοσκοπήσεις 
φέρουν την ακροδεξιά AfD στη 
δεύτερη θέση, να ξεπερνάει ακό-
μη και τους Σοσιαλδημοκράτες του 
καγκελάριου Ολαφ Σολτς, ο οποί-
ος δεν είναι βέβαιο αν εξαντλήσει 
τη θητεία του. Οι ευρωεκλογές θα 
αποτελέσουν την πρώτη δοκιμα-
σία του νέου κόμματος της Ζάρα 
Βάγκενκνεχτ, που προέρχεται από 
την Αριστερά, αλλά υιοθετεί περιο-
ριστικές πολιτικές στο μεταναστευ-
τικό. Στη Γερμανία, όπως και στο 
Βέλγιο, θα ασκήσουν για πρώτη 
φορά το εκλογικό τους δικαίωμα οι 
νέοι από τα 16 τους χρόνια.

Παρότι προβάλλει ως η μεγαλύτε-
ρη ∆ημοκρατία του κόσμου –περί 
τα 946 εκατομμύρια θα κληθούν 
να ψηφίσουν στις γενικές εκλο-
γές του Απριλίου και του Μαΐου– 
η Ινδία διατηρεί σε ισχύ τις κάστες 
και έχει επικεφαλής έναν εθνικι-
στή πολιτικό, ο οποίος κατηγορεί-
ται για διολίσθηση στον αυταρ-
χισμό, προσπάθεια ελέγχου της 
ενημέρωσης και διοχέτευση της 
μερίδας του λέοντος της κρατικής 
χρηματοδότησης στην κυβερνώσα 
παράταξη. Παρ’ όλα αυτά, ο Να-
ρέντρα Μόντι είναι πολύ πιθανό 
να εξασφαλίσει και τρίτη πρωθυ-
πουργική θητεία, καθώς μεγάλο 
μέρος του εκλογικού σώματος του 
αποδίδει εύσημα για την ανάπτυ-
ξη της οικονομίας και την άνοδο 
του βιοτικού επιπέδου. Τον περα-
σμένο Ιούλιο, η αντιπολίτευση, με 
πυρήνα το Ινδικό Εθνικό Κογκρέ-
σο της δυναστείας των Γκάντι, συ-
γκρότησε τον συνασπισμό INDIA, 
αλλά η νίκη του κυβερνώντος ιν-
δουιστικού κόμματος BJP σε τρεις 
κρίσιμες εκλογές κρατιδίων, τον 
∆εκέμβριο, ενίσχυσε τη θέση 
του ως φαβορί ενόψει των βου-
λευτικών εκλογών της άνοιξης. 
Εκφράζονται ανησυχίες ότι, σε 
περίπτωση νίκης του, ο Μόντι θα 
αναθεωρήσει το κοσμικό, δημο-
κρατικό Σύνταγμα του 1950, για να 
θεμελιώσει ένα ινδουιστικό κρά-
τος, θέτοντας σε δεύτερη μοίρα τα 
244 εκατομμύρια μουσουλμάνων 
και χριστιανών.

Ο Ναρέντρα Μόντι 
διεκδικεί την τρίτη του 
θητεία και είναι πολύ πι-
θανό να τα καταφέρει.

Η Μαρίν Λεπέν και η 
Ακροδεξιά αναμένεται να 
καταγράψουν σοβαρά κέρ-
δη και στις ευρωκάλπες.

Το κόμμα του Σίριλ 
Ραμαφόζα κινδυνεύει 
για πρώτη φορά να χά-
σει την αυτοδυναμία.

Ο Νικολάς Μαδούρο 
πηγαίνει στις κάλπες 
πιο ισχυρός από ποτέ, 
λόγω Ουκρανίας.

Ο Ντόναλντ Τραμπ 
έχει ένα μικρό αλλά σαφές 
προβάδισμα στην κούρσα 
για τον Λευκό Οίκο.
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«Ακραία, τερατώδη, αναπάντεχα», 
είναι τα επίθετα που χρησιμοποι-
ούν οι κλιματικοί επιστήμονες για 
να περιγράψουν τα καιρικά φαι-
νόμενα της περυσινής χρονιάς. 
«Βρισκόμαστε σε αχαρτογράφητα 
νερά», είναι η φράση που επανέρ-
χεται και δείχνει την αμηχανία 
τους. Τώρα όμως διαθέτουμε 
πλέον τα ακριβή στοιχεία 
και οι επιστήμονες μπο-
ρούν να επιβεβαιώσουν 
τι περίπου σημαίνει η 
κατάρριψη αλλεπάλ-
ληλων ρεκόρ ζέστης 
το 2023. Η περυσι-
νή χρονιά ήταν 
μακράν η θερμό-
τερη στη Γη εδώ 
και ενάμιση αιώ-
να. Οι παγκόσμιες 
θερμοκρασίες άρ-
χισαν να εκτοξεύ-
ονται από τα μέσα 
της χρονιάς και δεν 
σταμάτησαν έκτο-
τε. Πρώτα ήταν ο 
θερμότερος Ιούνιος 
που έχει καταγράφει 
ποτέ. Μετά ο θερμό-
τερος Ιούλιος, μέχρι 
που φτάσαμε στον ∆ε-
κέμβριο. Κατά μέσον όρο 
πέρυσι οι θερμοκρασίες σε 
όλο τον κόσμο ήταν κατά 1,48 
βαθμό Κελσίου υψηλότερες από 
ό,τι στο δεύτερο μισό του 19ου 
αιώνα, όπως ανακοίνωσε αυτήν 
την εβδομάδα η υπηρεσία ελέγ-
χου του κλίματος της Ε.Ε. 

Η συνέχεια

Το 2023 ήταν κατά πολύ πιο 
θερμό ακόμη και από το 2016, 
που ήταν το ζεστότερο έτος το 
οποίο είχε καταγράφει έως σήμε-
ρα. Για τους επιστήμονες της κλι-
ματικής αλλαγής δεν αποτέλεσε 
έκπληξη ότι οι ανεξέλεγκτες εκ-
πομπές αερίων που δημιουργούν 
το φαινόμενο του θερμοκηπίου 
ώθησαν την υπερθέρμανση του 
πλανήτη σε νέα ιστορικά ύψη. 
Αυτό όμως που ακόμη προσπα-
θούν να καταλάβουν είναι κα-
τά πόσον το 2023 ήταν η εισα-
γωγή σε μια περίοδο ετών κατά 
την οποία τα ρεκόρ ζέστης δεν 
θα καταρρίπτονται απλώς, αλλά 
θα συνθλίβονται. Με άλλα λόγια, 
αναρωτιούνται αν οι αριθμοί εί-
ναι ένα σημάδι ότι η υπερθέρ-
μανση επιταχύνεται. 

Οταν οι ερευνητές συνδυά-
ζουν τις καταγραφές από τους 
δορυφόρους με τα γεωλογικά 
στοιχεία για το απώτερο παρελ-
θόν του κλίματος, το 2023 μοιά-
ζει να είναι η θερμότερη χρονιά 
των τελευταίων 100.000 ετών, 
σύμφωνα με τον Κάρλο Μπου-
οντέμπο, διευθυντή της υπηρε-
σίας Copernicus της Ε.Ε. «∆εν 
υπήρχαν πόλεις, αγροτική παρα-
γωγή ή οικόσιτα ζώα στον πλα-
νήτη την τελευταία φορά που η 
θερμοκρασία ήταν τόσο υψηλή», 
είπε. Κάθε δέκατο ενός βαθμού 
αύξησης της θερμοκρασίας συ-
νιστά πρόσθετο θερμοδυναμικό 
καύσιμο που επιτείνει τους καύ-
σωνες και τις καταιγίδες, αυξά-
νει τη στάθμη των υδάτων και 
επιταχύνει το λιώσιμο των πα-

γετώνων. Αυτές οι συνέπειες 
ήταν ορατές πέρυσι. Οι καύσω-
νες έπληξαν το Ιράν και την Κί-
να, την Ελλάδα και την Ισπανία, 
το Τέξας και τον αμερικανικό Νό-
το. Ο Καναδάς έζησε την πιο κα-

ταστροφική περίοδο πυρκαγιών 
στην ιστορία του με 182 εκατ. 
στρέμματα καμένης γης. Λιγότε-
ροι πάγοι από ό,τι έχουν καταμε-
τρηθεί ποτέ σχηματίστηκαν στις 
ακτές της Ανταρκτικής τόσο το 
καλοκαίρι όσο και τον χειμώνα. 

Με βάση τη Συμφωνία του Πα-
ρισιού το 2015, οι χώρες συναί-
νεσαν στο να περιορίσουν τη 
μακροπρόθεσμη αύξηση της θερ-
μοκρασίας του πλανήτη στους 2 
–ει δυνατόν 1,5– βαθμούς Κελ-
σίου. Αν πάρουμε ως δεδομένες 
τις σημερινές εκπομπές ρύπων, 
σε λίγα μόλις χρόνια ο στόχος 
του 1,5 βαθμού θα είναι χαμένη 
υπόθεση. Οι εκπομπές διοξειδίου 
του άνθρακα και άλλων χημικών 
αερίων είναι η βασική αιτία για 
την κλιματική αλλαγή, όμως τα 
τελευταία χρόνια υπήρξαν κι άλ-
λοι παράγοντες που συνέβαλαν 
στην αύξηση της θερμοκρασίας. 

Η έκρηξη υποθαλάσσιου ηφαι-
στείου ανοιχτά της νήσου Τόν-
γκα, στον Ειρηνικό, το 2022, 
«εκτόξευσε» τεράστιες ποσότη-
τες υδρατμών στην ατμόσφαιρα, 
παγιδεύοντας περισσότερη ζέστη 
κοντά στην επιφάνεια της Γης. 
Τα πρόσφατα όρια στη ρύπαν-
ση από διοξείδιο του θείου που 
προκαλούν τα πλοία μείωσαν τα 
επίπεδα αερολυμάτων, τα οποία 

αντανακλούν την ηλιακή ακτινο-
βολία και βοηθούν να δροσιστεί 
ο πλανήτης. Ενας ακόμη παράγο-
ντας ήταν το «Ελ Νίνιο», η αλλα-
γή στα τροπικά καιρικά σχήματα 
του Ειρηνικού που ξεκίνησε πέ-
ρυσι και συχνά συνδέεται με τα 
παγκόσμια ρεκόρ ζέστης. Αυτό 
ενδέχεται να αποτελεί μια προ-
ειδοποίηση για όσα χειρότερα θα 
ακολουθήσουν φέτος.

Ο λόγος είναι ο εξής: τις τε-
λευταίες δεκαετίες οι πολύ ζε-
στές χρονιές παραδοσιακά ήταν 
εκείνες που ξεκινούσαν με ένα 
«Ελ Νίνιο». Πέρυσι το «Ελ Νί-
νιο» δεν ξεκίνησε μέχρι τα μέσα 
του έτους, που σημαίνει ότι δεν 
ήταν αυτό ο βασικός παράγο-
ντας για την ασυνήθιστη ζέστη 
έως εκείνη τη χρονική στιγμή, 
σύμφωνα με την Εμιλι Τζ. Μπέ-
κερ, επιστήμονα της κλιματικής 
αλλαγής στο Πανεπιστήμιο του 
Μαϊάμι. Παράλληλα, είναι ένα 
ισχυρό σημάδι ότι η φετινή χρο-
νιά μπορεί να είναι θερμότερη 
από πέρυσι. «Είναι πολύ πιθανό 

να είναι στις τρεις θερμότερες 
χρονιές, αν όχι η πιο θερμή», 
εκτιμά η Μπέκερ αναφερόμενη 
στο 2024. Οι επιστήμονες εφι-
στούν την προσοχή στο ότι μια 
χρονιά, ακόμη κι αν είναι τόσο 

ιδιαίτερη όσο το 2023, μπορεί 
να μας πει λίγα πράγματα για το 
πώς αλλάζει μακροπρόθεσμα η 
θερμοκρασία του πλανήτη. Αλλα 
σημάδια αφήνουν να εννοηθεί 
ότι ο κόσμος θερμαίνεται ταχύ-
τερα σε σχέση με παλιότερα. 

Σύμφωνα με τους New York 
Times, οι ωκεανοί απορροφούν 
το 90% της ζέστης που παγιδεύ-
εται από τις εκπομπές διοξειδίου 
του άνθρακα εξαιτίας της καύ-
σης ορυκτών καυσίμων, καθι-
στώντας τη θερμοκρασία τους 
τη σαφέστερη ένδειξη υπερθέρ-
μανσης του πλανήτη. Πράγματι 
οι επιστήμονες βρήκαν ότι η συ-
γκέντρωση θερμότητας στους 
ωκεανούς έχει επιταχυνθεί 
σημαντικά από τη δεκα-
ετία του 1990. «Αν πα-
ρατηρήσει κανείς την 
καμπύλη, είναι σαφές 
ότι δεν είναι γραμμι-
κή», επισημαίνει η 
Σάρα Πάρκεϊ, ωκε-
ανογράφος στο 
Ινστιτούτο Ωκε-
ανογραφίας του 
Πανεπιστημίου 
της Καλιφόρνιας, 
στο Σαν Ντιέγκο. 
Μια ομάδα ερευ-
νητών στη Γαλλία 
έχει καταλήξει στο 
συμπέρασμα ότι η 
συνολική υπερθέρ-
μανση της Γης έχει 
επιταχυνθεί εδώ και 
αρκετές δεκαετίες, 
από εκείνη του 1960. 

Αυτό το εύρημα ταιριάζει 
με την αύξηση των εκπο-

μπών διοξειδίου του άνθρακα 
και τη μείωση των αερολυμά-
των τις τελευταίες δεκαετίες. Οι 
επιστήμονες όμως θα πρέπει να 
συνεχίσουν τη μελέτη των στοι-
χείων για να κατανοήσουν αν 
υπάρχουν κι άλλοι παράγοντες 
που παίζουν ρόλο, υπογραμμίζει 
μία από τους ερευνητές, η Καρί-
να φον Σούκμαν, ωκεανογράφος 
στο ∆ιεθνές Ινστιτούτο Ωκεανών 
της Τουλούζης στη Γαλλία. «Κάτι 
ασυνήθιστο συμβαίνει που δεν 
το κατανοούμε», παραδέχεται.

Απειλή στη θάλασσα

Τα στοιχεία δείχνουν ότι οι 
ωκεανοί είναι θερμότεροι κάθε 
χρόνο σε σχέση με τον προηγού-
μενο. Η ζέστη οδήγησε επίσης 
σε επίπεδα-ρεκόρ στρωμάτωσης 
στους ωκεανούς, στο πλαίσιο της 
οποίας το ζεστό νερό λιμνάζει 
στην επιφάνεια και περιορίζει 
την ανάμειξη με βαθύτερα ύδα-
τα. Αυτό μειώνει την ποσότητα 
οξυγόνου στους ωκεανούς απει-
λώντας τη θαλάσσια ζωή και πα-
ράλληλα μειώνει την ποσότητα 
διοξειδίου του άνθρακα και ζέ-
στης που μπορούν να απορρο-
φήσουν οι θάλασσες στο μέλ-
λον. Αξιόπιστες μετρήσεις για 
τους ωκεανούς υπάρχουν από 
τη δεκαετία του 1940, είναι πι-
θανό όμως το ότι οι ωκεανοί 
είναι θερμότεροι σε σχέση με 
τα τελευταία 1.000 χρόνια και 
θερμαίνονται ταχύτερα απ’ ό,τι 
οποιαδήποτε στιγμή τα τελευ-
ταία 2.000 χρόνια. Το πιο συνη-
θισμένο μέτρο για την κλιματι-
κή αλλαγή, ο παγκόσμιος μέσος 
όρος της θερμοκρασίας του αέρα, 
επίσης αυξήθηκε σημαντικά το 
2023. Αλλά οι θερμοκρασίες του 
αέρα επηρεάζονται περισσότερο 
από φυσικές αποκλίσεις του κλί-
ματος, όπως η περυσινή επιστρο-
φή του φαινομένου «Ελ Νίνιο».

«Οι ωκεανοί είναι το “κλειδί” για 
να μάθουμε τι συμβαίνει στον 
κόσμο και τα στοιχεία σκιαγρα-
φούν μια ανησυχητική εικόνα 
αύξησης της θερμοκρασίας χρό-
νο με τον χρόνο», εξηγεί ο κα-
θηγητής Τζον Εϊμπραχαμ του 
Πανεπιστημίου Σεν Τόμας στη 
Μινεσότα, που είναι μέλος της 
ομάδας που ανακοίνωσε τα νέα 
στοιχεία. «Βιώνουμε ήδη τις συ-
νέπειες, που θα επιδεινωθούν 
περαιτέρω αν δεν αναλάβουμε 
δράση. Μπορούμε όμως να επιλύ-
σουμε αυτό το πρόβλημα σήμερα 
με αιολική, ηλιακή και υδροηλε-
κτρική ενέργεια, καθώς και με 
εξοικονόμηση ενέργειας. Μόλις 
η κοινή γνώμη το αντιληφθεί αυ-
τό, θα είναι πολύ ενθαρρυντικό. 
Μπορούμε να εγκαινιάσουμε μία 
νέα ενεργειακή οικονομία μελ-
λοντικά, εξοικονομώντας χρή-
μα και προστατεύοντας το περι-
βάλλον ταυτόχρονα». Κατά τον 
ίδιο, απαιτείται ένα γρήγορο τέ-
λος στη χρήση άνθρακα, πετρε-
λαίου και φυσικού αερίου: «Αν 

δεν κάμψουμε την πορεία της 
κλιματικής αλλαγής, θα βιώνου-
με όλο και πιο ακραία καιρικά 
φαινόμενα, περισσότερους πε-
ριβαλλοντικούς πρόσφυγες και 
μεγαλύτερη απώλεια αγροτικής 
παραγωγής. Θα έχουμε κόστος σε 
χρήμα και ζωές από ένα πρόβλη-
μα που μπορούσαμε να έχουμε 
αποφύγει. Και γενικά θα υποφέ-
ρουν περισσότερο όσοι ευθύνο-
νται λιγότερο, το οποίο συνιστά 
τρομερή αδικία». 

Ο Εϊμπραχαμ επιμένει, πά-
ντως, ότι η επιτάχυνση της κλι-
ματικής αλλαγής, όπως κατεγρά-
φη το 2023, δεν είναι στατιστικά 
σημαντική. «Αυτή τη στιγμή εί-
ναι βασικά μια γραμμική αύξη-
ση από το 1995». Η νέα μελέτη, 
που δημοσιεύθηκε στην επιθεώ-
ρηση Advances in Atmospheric 
Sciences, χρησιμοποίησε στοι-
χεία θερμοκρασιών που είχαν 
συγκεντρωθεί από μια ευρεία 
κλίμακα οργάνων σε όλους τους 
ωκεανούς για να καθορίσει την 
ποσότητα ζέστης στα 2.000 μέ-

τρα από την επιφάνεια του νε-
ρού, όπου απορροφείται η πε-
ρισσότερη ζέστη, καθώς και τη 
θερμοκρασία στην επιφάνεια της 
θάλασσας. Το 2023, 15 πρόσθε-
τα zettajoules ζέστης απορρο-
φήθηκαν από τους ωκεανούς σε 
σχέση με το 2022. Συγκριτικά η 
ανθρωπότητα χρησιμοποιεί πε-
ρίπου μισό zettajoule ενέργεια 
τον χρόνο για να κινήσει τη συ-
νολική παγκόσμια οικονομία. Το 
2023 οι ωκεανοί απορρόφησαν 
287 zettajoules.

Οι θερμοκρασίες στην επιφά-
νεια των ωκεανών το 2023 ήταν 
«σε αχαρτογράφητα νερά», λέ-
νε οι επιστήμονες, χρησιμοποι-
ώντας τη φράση κλισέ: μπορεί 
σε όλη τη διάρκεια του χρόνου η 
μέση θερμοκρασία τους να ήταν 
0,1 βαθμός Κελσίου παραπάνω 
σε σχέση με το 2022, στο δεύτε-
ρο μισό της περυσινής χρονιάς, 
όμως, ήταν 0,3 βαθμό Κελσίου 
παραπάνω, ένα νούμερο σοκα-
ριστικό. Το αποτέλεσμα ήταν να 
σημειωθούν θαλάσσιοι καύσω-

νες στους ωκεανούς καθ’ όλη τη 
διάρκεια του 2023. 

Μια ξεχωριστή έκθεση από 
την κοινοπραξία που μελετά τα 
παγκόσμια ύδατα, την Global 
Water Monitor (GWM), κατέλη-
ξε στο συμπέρασμα ότι κάποιες 
από τις χειρότερες καταστροφές 
σημειώθηκαν εξαιτίας των ισχυ-
ρών κυκλώνων που έφεραν ακραί-
ες βροχοπτώσεις στη Μοζαμβί-
κη, στο Μαλάουι, στη Μιανμάρ, 
στην Ελλάδα, στη Λιβύη, στη Νέα 
Ζηλανδία και στην Αυστραλία. 
«Είδαμε κυκλώνες να συμπερι-
φέρονται με αναπάντεχους και 
φονικούς τρόπους. Ο μακροβιό-
τερος κυκλώνας που κατεγράφη 
ποτέ σφυροκοπούσε τη νοτιοα-
νατολική Αφρική επί εβδομάδες. 
Οι υψηλότερες θερμοκρασίες της 
θάλασσας πυροδότησαν αυτές 
τις τερατώδεις συμπεριφορές και 
μπορούμε να περιμένουμε κι άλλα 
τέτοιου είδους ακραία γεγονότα», 
σχολιάζει ο καθηγητής Αλμπερτ 
Βαν Ντάικ της GWM στην εφη-
μερίδα «Γκάρντιαν». 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Οι θερμοκρασίες σε όλο 
τον κόσμο ήταν κατά 1,48 
βαθμό Κελσίου υψηλό-
τερες από ό,τι στο δεύτε-
ρο μισό του 19ου αιώνα, 
όπως ανακοίνωσε 
η υπηρεσία ελέγχου 
του κλίματος της Ε.Ε.

Λόγω της στρωμάτωσης, 
το ζεστό νερό λιμνάζει 
στην επιφάνεια 
της θάλασσας. Αυτό 
μειώνει την ποσότητα 
οξυγόνου στους ωκεα-
νούς, απειλώντας 
τη θαλάσσια ζωή.

Η εξήγηση των επιστημόνων για τις θερμοκρασίες-ρεκόρ 
και η μεγαλύτερη σφοδρότητα στις παρενέργειες που καταγράφουν

Οι ωκεάνιοι καύσωνες και οι ακανόνιστοι κυκλώνες

Η πιο θερμή χρονιά
εδώ και 100.000 χρόνια
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Πρόκειται για μέτρα κατόπιν εορ-
τής; «Οχι! ∆υστυχώς, ανάλογα πε-
ριστατικά όπως η πρόσφατη επίθε-
ση των τριών μαθητών εις βάρος 
14χρονου στην Αγία Παρασκευή 
θα υπάρξουν στο μέλλον. Και κα-
θώς το πρόβλημα είναι σύνθετο, 
οι παρεμβάσεις πρέπει να είναι 
πολυεπίπεδες: να αφορούν, πρώ-
τον, την προληπτική μέριμνα ένα 
παιδί να μη γίνει κακοποιητικό, 
παραβατικό, δεύτερον, τον ρόλο 
της οικογένειας, των εκπαιδευτι-
κών και των σχολικών ψυχολόγων 
και, τρίτον, το πλαίσιο πειθαρχίας 
που υπάρχει στο σχολείο», απαντά 
στην «Κ» στέλεχος του υπουργείου 
Παιδείας περιγράφοντας τις πα-
ρεμβάσεις που θα δρομολογήσει 
η κυβέρνηση για την αντιμετώπι-
ση του προβλήματος της εφηβι-
κής βίας. Εγκαιρη πρόληψη των 
αναπτυξιακών προβλημάτων των 
παιδιών, ενίσχυση του ρόλου των 
ψυχολόγων στα σχολεία και αυ-
στηρότερες ποινές, με επιστροφή 
της πενθήμερης αποβολής, είναι 
ορισμένα από τα μέτρα. Συγκεκρι-
μένα, από το υπουργείο Παιδείας 

θα δοθεί βάρος στην έγκαιρη δι-
άγνωση νευροαναπτυξιακών δι-
αταραχών των παιδιών κατά την 
προσχολική ηλικία. Και αυτό διότι 
έρευνες δείχνουν πως παιδιά με 
τέτοια προβλήματα μεγαλώνοντας 
ασκούν μπούλινγκ και έχουν βίαιη 
συμπεριφορά στο σχολείο, κυρίως 
κατά την εφηβεία. Ετσι θεωρείται 
ότι η σύνδεση της προσχολικής 
αγωγής (για τις ηλικίες 2-4) και της 
πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης (ηλι-
κίες 4-12) κάτω από ενιαία παιδα-
γωγική φιλοσοφία θα βοηθήσει 
στην έγκαιρη διάγνωση και αντι-
μετώπιση διαταραχών που κατα-
λήγουν να δυσκολεύουν την ψυ-
χοκοινωνική εξέλιξη των νηπίων 
στη μετέπειτα σχολική τους ζωή. 
Στο πλαίσιο αυτό, θα συνταχθεί 
ένα πρόγραμμα σπουδών για όλους 
τους παιδικούς σταθμούς, ώστε τα 
παιδιά να ενταχθούν στο σχολικό 
περιβάλλον νωρίτερα από το νηπι-
αγωγείο. Η Ελλάδα κατατάσσεται 
τελευταία στην Ευρωπαϊκή Ενω-
ση όσον αφορά τη συμμετοχή των 
παιδιών ηλικίας 3 έως 6 ετών στην 
προσχολική αγωγή και φροντίδα.

Για τις μεγαλύτερες ηλικίες, που 
είτε θα ασκήσουν είτε θα δεχθούν 

ενδοσχολική βία, αρχικά προβλέ-
πεται η ενίσχυση των αρμοδιοτή-
των των ψυχολόγων και κοινωνι-
κών λειτουργών, που θα μπορούν 
να επικοινωνούν με όλα τα παιδιά 
της σχολικής μονάδας, είτε σε ατο-

μικές ή ομαδικές συνεδρίες, εντός 
του ωρολογίου προγράμματος. 

Στο ίδιο πλαίσιο, τα παιδιά θα 
μπορούν να απευθύνονται για τα 
προβλήματα που τα απασχολούν 
εντός του σχολείου στους ψυχολό-
γους και κοινωνικούς λειτουργούς 
χωρίς να έχουν σχετική συναίνε-
ση γονέων, όπως ισχύει σήμερα. 

Ταυτόχρονα, θα γίνει πιο αυ-
στηρό το ποινολόγιο των μαθητών 
στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση. 

Σήμερα οι ποινές είναι η προφο-
ρική παρατήρηση, η επίπληξη, η 
αποβολή από τα μαθήματα για μία 
ή δύο ημέρες και η αλλαγή σχολι-
κού περιβάλλοντος. Οι ποινές μπο-
ρούν να επιβληθούν κλιμακωτά, 
δηλαδή οι εκπαιδευτικοί πρέπει 
να έχουν εξαντλήσει τις ηπιότερες 
ποινές προτού, π.χ., αποφασίσουν 
αλλαγή σχολικού περιβάλλοντος 
για ένα μαθητή. «Για να φθάσεις 
στην αυστηρότερη ποινή πρέπει 
να αποδείξεις ότι έχεις εξαντλήσει 
τις ηπιότερες», διευκρινίζει στην 
«Κ» διευθυντής δημόσιου λυκεί-
ου. Μάλιστα, επί ΣΥΡΙΖΑ αποφα-
σίσθηκε η αλλαγή σχολικού περι-
βάλλοντος να ισχύει μόνο για ένα 
χρόνο, άρα ένας μαθητής μπορεί 
να επιστρέψει στο σχολείο μετά 
ένα σχολικό έτος. Τώρα θα «επι-
στρέψει» η πενθήμερη αποβολή, 
ενώ η αποβολή από το σχολείο θα 
είναι οριστική. Ταυτόχρονα, θα 
συνταχθεί σχολικός πειθαρχικός 
κώδικας, δηλαδή ορισμός των ποι-
νών για κάθε πράξη· γι’ αυτό και 
θα καταργηθεί η κλιμακωτή επι-
βολή ποινών σε ένα μαθητή. «Οι 
αυστηρότερες ποινές πρέπει να 
έχουν ουσία, να ωφελούν τελικά 

το παιδί. Αλλιώς, για παράδειγμα, 
η αποβολή ενός μαθητή από ένα 
δημόσιο σχολείο θα καταλήξει σε 
απλώς μετάθεση του προβλήμα-
τος στο δεύτερο σχολείο, που θα 
δεχθεί τον μαθητή», παρατηρεί 
στην «Κ» ο κ. Χαράλαμπος Κυρα-
ϊλίδης, πρόεδρος του Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Σχολείων.

Τέλος, και οι γονείς θα καλού-
νται να αναλάβουν την ευθύνη για 
τις πράξεις των παιδιών τους στο 
σχολείο (π.χ. πληρώνοντας φθο-
ρές σε εξοπλισμό). Βέβαια, μείζον 
κρίνεται να υπάρχουν όρια στην 
υπερβολική παρεμβατικότητα των 
γονιών. Το υπουργείο Παιδείας 
δηλώνει ότι προσφέρει στους εκ-
παιδευτικούς θεσμική προστασία 
έναντι των γονιών που θέλουν να 
έχουν λόγο για τα πάντα (από τον 
τρόπο που κάνει το μάθημα κάθε 
εκπαιδευτικός έως τον βαθμό του 
παιδιού στο τρίμηνο). Ομως, στην 
πράξη, τι αντίκρισμα έχει αυτή 
η θεσμική προστασία; Ελάχιστη. 
Οπως υπογράμμισε ο κ. Κυραϊλί-
δης, «μοιάζει τα σχολεία να λει-
τουργούν χωρίς όρια, με ευθύνη 
των πολιτικών, αλλά και των εκ-
παιδευτικών που το ανέχονται».

«Σε μια κοινότητα στην Αφρική, 
όπου υπήρχε άγρια βία ανάμε-
σα στους νέους, δημιούργησαν 
μικρά καφενεία εύκολα προσβά-
σιμα, για να πηγαίνουν οι ηλικι-
ωμένοι. Μέσα σε λίγα χρόνια τα 
φαινόμενα βίας είχαν σημαντικά 
μειωθεί. Γιατί; Γιατί δεν σήκω-
νες το χέρι να χτυπήσεις κάποιον 
όταν οι παππούδες σας έκαναν 
παρέα στο καφενείο». Την ιστο-
ρία αυτή διηγείται ο ψυχοθερα-
πευτής και εκπαιδευτής ενηλί-
κων Γιάννης Παναγόπουλος, για 
να περιγράψει ότι η απάντηση, ο 
δρόμος για την αντιμετώπιση της 
βίας, ιδίως στους εφήβους, είναι 
η «σχέση». «Αυτό που φωτίζει η 
βία όταν εκδηλώνεται, είναι ότι 
δεν υπάρχουν σχέσεις στις κοι-
νότητες όπου βρισκόμαστε. Οταν 
ζεις φοβερή πίεση και ένταση αυ-
τό θα εκφραστεί με βία, δεν μπο-
ρεί να γίνει ξαφνικά ηρεμία και 
κατανόηση». 

Πασπαρτού συνταγές για την 
αντιμετώπιση φαινομένων που 
σχετίζονται με τις σχέσεις των 
ανθρώπων, δυστυχώς, δεν υπάρ-
χουν. Ομως, όταν χτυπάει το τη-
λέφωνο και σε καλούν από το 
σχολείο του παιδιού σου γιατί 
το χτύπησαν ή εκείνο χτύπησε 
κάποιο άλλο παιδί, κάτι πρέπει να 
κάνεις. Οι λέξεις-κλειδί για τους 
γονείς που θα μάθουν ότι το παιδί 
τους είτε εκφοβίζεται από συνο-
μηλίκους του είτε το ίδιο ασκεί εκ-
φοβισμό, είναι «ψυχραιμία, υπο-
μονή και επιμονή». 

Αν η πληροφορία έρθει από το 
ίδιο το παιδί πρέπει να το ακού-
σω, αλλά και ταυτόχρονα να διε-
ρευνήσω τι συμβαίνει. «Σήμερα, 
που οι περισσότεροι έχουν ένα 
παιδί είναι γι’ αυτούς, για όλους 
μας το Αγιο ∆ισκοπότηρο. Και 
βέβαια ό,τι λέει το εκλαμβάνουμε 
ως ρήσεις του ευαγγελίου. Αλλά 
συχνά οι διηγήσεις των παιδιών 
εκφράζουν αυτό που νιώθουν και 
δεν είναι “αντικειμενική” εξιστό-
ρηση γεγονότων», τονίζει ο κ. Πα-
ναγόπουλος. «Εχει σημασία να 
μην απαντήσουμε “τι είναι αυτά 
που λες, αυτά δεν ισχύουν”, ούτε 
να πούμε “τι έγινε, είπες; Θα τους 
σκοτώσω όλους”. Χρειάζεται να 
ταυτιστούμε με αυτό που αισθά-
νεται το παιδί μας και να δείξου-
με ότι καταλαβαίνουμε». 

Στη συνέχεια, να διερευνή-
σουμε τι συμβαίνει απευθυνό-
μενοι στους ανθρώπους που βρί-
σκονται τις περισσότερες ώρες 
κοντά στο παιδί μας. «Συνήθως 
οι γονείς απευθύνονται στον δι-
ευθυντή του σχολείου και αυτό 
είναι λάθος. Ο διευθυντής δεν 
ξέρει το παιδί μας, δεν το ζει κα-
θημερινά. Ο διευθυντής θα καλέ-
σει τον υπεύθυνο καθηγητή του 
τμήματος για να τον ρωτήσει, κι 
εκείνος θα αισθανθεί ότι εγκα-
λείται. Ετσι, αυτόν που θα μπο-

ρούσε να με βοηθήσει τον βάζω 
απέναντί μου από την αρχή», 
συμβουλεύει η κ. Αντιγόνη Παπα-
κωνσταντίνου, επίκουρη καθη-
γήτρια κοινωνιολογίας της εκπαί-
δευσης στο Παιδαγωγικό τμήμα 
∆ευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης. 
Ειδικά σε μεγάλα ιδιωτικά σχο-
λεία πολλοί γονείς, που λόγω της 
ιδιότητάς τους και της οικονομι-
κής τους επιφάνειας έχουν πρό-
σβαση σε ανθρώπους με εξουσία, 
ξεπερνούν όλους τους ενδιάμε-
σους και απευθύνονται άμεσα 
στον επιθεωρητή εκπαίδευσης 
ή στη ∆ευτεροβάθμια ή και στο 
υπουργείο. Η οποιαδήποτε πα-

ρέμβαση, πάντως, καλύτερα να 
γίνεται από κάτω προς τα πάνω, 
γιατί μόνο οι άνθρωποι που έρ-
χονται καθημερινά σε επαφή με 
το παιδί μας μπορούν να βοηθή-
σουν ουσιαστικά.    

Η κ. Παπακωνσταντίνου εξηγεί 
ότι όταν πηγαίνουμε στο σχολείο 
για να ρωτήσουμε για το παιδί 
μας, θα είναι καλό να μην επικε-
ντρωνόμαστε μόνο στις μαθησι-
ακές επιδόσεις του. «Είναι σημα-
ντικό να ρωτήσουμε πώς είναι η 
κοινωνική του ζωή, αν έχει φί-
λους, αν μιλάει με τα άλλα παι-
διά, πώς αντιμετωπίζει πιθανές 
διενέξεις. Αν το ζητήσουμε από 

τον καθηγητή, ακόμη και να μην 
έχει δώσει σημασία, μπορεί να κι-
νητοποιηθεί προς αυτή την κα-
τεύθυνση», περιγράφει. Μια καλή 
πηγή για τον τρόπο που αλληλε-
πιδρά το παιδί μας, κυρίως στο 
γυμνάσιο, είναι ο καθηγητής της 
γυμναστικής στον οποίο κατά πα-
ράδοση οι γονείς απευθύνονται 
σπάνια. «Στο μάθημα της γυμνα-
στικής, όπου υπάρχει κίνηση και 
σωματική σχέση, φαίνεται αν ένα 
παιδί είναι επιθετικό ή πώς αντι-
δρά στη σχέση με τους συνομηλί-
κους του όταν υπάρχει ένταση», 
επισημαίνει.  

Η σχέση και η επαφή με το 
περιβάλλον του παιδιού παίζουν 
πολύ μεγάλο ρόλο στην αντιμετώ-
πιση ειδικά δύσκολων καταστά-
σεων, εξηγούν οι ειδικοί. 

Τα «συμπτώματα»

Πώς μπορούμε όμως να ανι-
χνεύσουμε ότι κάτι συμβαίνει στο 
παιδί μας; Ειδικά με τους εφή-
βους, που συχνά απομακρύνονται 
από τους γονείς τους, τα πράγ-
ματα δυσκολεύουν. Ασφαλώς θα 
πρέπει να βασιστούμε σε μια σχέ-
ση που έχει χτιστεί νωρίτερα, κα-
θώς όσο το παιδί μεγαλώνει τα 
πράγματα γίνονται πιο περίπλο-
κα. Οι αλλαγές στη συμπεριφορά 
του και στις συνήθειές του είναι 
ένας σοβαρός δείκτης ότι κάτι 
δεν πάει καλά. Ακόμη και αλλα-
γές σε βασικές λειτουργίες όπως 
η διατροφή ή ο ύπνος είναι ση-
μεία που πρέπει να προσέξουμε. 

Ενα παιδί που έχει υποστεί βία 
μπορεί, για παράδειγμα, ξαφνικά 
να χτυπήσει το αδελφάκι του ή το 
κατοικίδιο. Τότε, συμβουλεύουν 
οι ειδικοί, πριν πούμε «τι κάνεις; 
Εσύ δεν είσαι τέτοιο παιδί», ας 
αναλογιστούμε ότι κάτι μπορεί 
να του συμβαίνει. Εφόσον υπο-
ψιαζόμαστε κάτι, το να βάλουμε 
απέναντί μας τον έφηβο και να 
ρωτήσουμε «τι συμβαίνει;» είναι 
πιθανότατα κίνηση πανικού, που 
θα οδηγήσει σε αποτυχία. 

Τα παιδιά που έχουν υποστεί 
εκφοβισμό, μαζί με όλα τα άλ-
λα, αισθάνονται ενοχές γιατί δεν 
κατάφεραν να τα βγάλουν πέρα. 
Ντρέπονται τους γονείς τους, που 
δεν απέτρεψαν αυτό που τους 
συμβαίνει. Με κάποιο τρόπο αι-
σθάνονται ότι κάτι πάνω τους 
προκάλεσε αυτό που έχουν πάθει. 

«Ελα να μου μιλήσεις»

Ειδικοί που έχουν ασχοληθεί 
με τον εκφοβισμό συμβουλεύουν 
τους γονείς να μαθαίνουν στα 
παιδιά τους ότι «είναι εντάξει να 
ζητάμε βοήθεια». «Λέμε στα παι-
διά πως κανένας δεν έχει δικαίω-
μα να σε κάνει να πονάς, να φο-
βάσαι ή να ντρέπεσαι. Στη ζωή, 
ωστόσο, θα συναντήσουν ανθρώ-
πους που ξεπερνούν τα όρια, που 
κάνουν πράγματα που δεν έχουν 
δικαίωμα να κάνουν. Η ζωή δεν 
είναι δίκαιη. Είναι καλό, λοιπόν, 
να συμπληρώνουμε, όταν μιλάμε 
στα παιδιά μας, πως “αν κάποιος 
όμως το κάνει, να ξέρεις ότι δεν 
φταις εσύ και έλα να μου μιλή-
σεις γι’ αυτό».  

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Mην περιμένεις 
από τον έφηβο να 
ζητήσει βοήθεια

Σκέψεις για πιο αυστηρές πειθαρχικές ποινές στα σχολεία

«Αυτό που φωτίζει 
η βία όταν εκδηλώνεται 
είναι ότι δεν υπάρχουν 
σχέσεις στις κοινότητες 
όπου βρισκόμαστε. 
Οταν ζεις φοβερή πίεση 
και ένταση, αυτό θα 
εκφραστεί με βία, δεν 
μπορεί να γίνει ξαφνικά 
ηρεμία και κατανόηση». 

Από το υπουργείο 
Παιδείας θα δοθεί βάρος 
στην έγκαιρη διάγνωση 
νευροαναπτυξιακών 
διαταραχών των παιδιών 
κατά την προσχολική 
ηλικία. 

ΕΙΚΟΝΟΓΡΑΦΗΣΗ: ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ

Πώς μπορεί ένας γονέας να σπάσει τη σιωπή και να καταλάβει 
ότι το παιδί του έχει υποστεί βία; Και πώς πρέπει να χειριστεί 

ένα παιδί-θύτη; Οι ειδικοί απαντούν στην «Κ»

Η ΕΠΙΔΗΜΙΑ
ΤΟΥ ΜΠΟΥΛΙΝΓΚ

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ



Τελειώσαμε με τη βία, 
μας έμειναν οι κροτίδες

και κατιτίς 
Να μου πεις έχει μια συνέπεια το κυπριακό
κράτος. Τι σημασία έχει ποιος ηγείται πο-
λιτικά της ασφάλειας των πολιτών; Η κα-
λοκουρδισμένη μηχανή που επινοήθηκε
το 1960, δεν σταματά να μελετά, να προνοεί,
να λαμβάνει αποφάσεις και να τις εφαρμόζει. 

Δεν πα’ να είναι ο Κωστής, ο Γιαννής, η
Μαρίκα ή ο Ιωνάς στο υπουργείο Δικαιο-
σύνης και Δημόσιας Τάξης, το έργο που
επιτελείται παραμένει ακατάπαυστο. Η
σκυτάλη, δε, της ηγεσίας, παραδίνεται μ’

έναν τρόπο μαεστρικά άηχο. Κιχ, δεν ακούς! Πληροφορίες
που διαθέτουμε, μα δεν επιβεβαιώνονται, αναφέρουν ότι
υπάρχουν σκέψεις ουδείς να τίθεται επικεφαλής του εν
λόγω υπουργείου, αφού τα πάντα λειτουργούν σαν ελβετικό
ρολόι. Τι να κάνεις τον αρχηγό; Πέτυχαν όλοι οι προηγούμενοι. 

Όποιος νοιάζεται για τον πόλεμο που κήρυξε το κράτος
κατά της βίας στα γήπεδα, δια της τέως πια υπουργού, να
μην ανησυχεί καθόλου, έχουν τις γνώσεις οι φύλακες. Η
σύσταση επιτροπών από άτομα του αθλητισμού, οι συζη-
τήσεις με την ηγεσία της αστυνομίας, ακόμη και τα δέκα
μέτρα που ανακοίνωσε η κυρία Κουκκίδου, θα μεταφερθούν
στο πορτοφόλιο του νέου υπουργού, ο οποίος με τη σειρά
του θα πρωτοστατήσει της νέας προσπάθειας. 

Εκτιμώ ότι το θέμα είναι σχεδόν αδιάφορο, αφού η νίκη
στον πόλεμο είναι θέμα εβδομάδων, μηνών, άντε να πάρει
κανά χρόνο. Ακολούθως θ’ ασχοληθούμε μ’ άλλα θέματα
πιο κουλτουριάρικα. Για το θέμα της βίας, είναι έτσι και
αλλιώς αποδεδειγμένο ότι η «κάρτα οπαδού» λειτούργησε
όπως το ζιζανιοκτόνο. Να ‘ναι καλά ο υπουργός που την
εμπνεύστηκε και όλοι οι υπόλοιποι που τον ακολούθησαν,
ξεμπερδέψαμε με το θέμα, και πια, μας κοιτούν οι ξενέρωτοι
Ευρωπαίοι γεμάτοι ζήλια, αναρωτώμενοι πώς τα καταφέραμε. 

Προς τα τέλη της διαδικασίας είμαστε, αφού η «κάρτα
οπαδού» και η πυγμή που έδειξε ο εκάστοτε υπουργός Δι-
καιοσύνης, σε συνεργασία πάντοτε με την αστυνομία –
μην τους ξεχνούμε αυτούς– εξαφάνισαν κάθε μορφή βίας
στον αθλητισμό μας. Έχουν απλά απομείνει κάτι παιχνι-
δίσματα του τύπου μαχαιρώματα, εντός και εκτός γηπέδου,
καμία δύο-τρεις φατρίες του υποκόσμου, οργανωμένοι
στρατοί ταγμένοι στο εύκολο κέρδος, εξάπλωση ακραίων
πολιτικών θέσεων και κάτι κροτίδες που ρίχνουν τα παιδιά
για να αποσπάσουν την προσοχή μας. Άντε να πέσει κανά
μπουκάλι ουίσκι άδειο, γιατί ο πότης είναι μόρτης και
θέλει να το δείξει σε όλους μας. Κατά τ΄ άλλα, λίγο η «κάρτα
οπαδού», λίγο τα 10 μέτρα που ψήφισε το Υπουργικό Συμ-
βούλιο προσφάτως, τελειώσαμε. Σαΐνια. Είναι να μην το
εξαγγείλουν οι κυβερνήσεις και ο εκάστοτε υπουργός… 

Συνεργασία 
με αναπόφευκτο 

τέλος...
Απόλυτο δεν είναι, εξαιρέσεις του κανόνα
πάντα υπάρχουν, κανόνα αποτελεί, ωστόσο,
πως το μοντέλο λειτουργίας αθλητικού/τε-
χνικού διευθυντή προϋποθέτει πρώτα την
πρόσληψη του ατόμου στη συγκεκριμένη
θέση και ακολούθως την επιλογή τού προ-
πονητή. Από μόνη της, η (σημαντική) δια-
φοροποίηση του τρόπου με τον οποίο πο-
ρεύτηκε η Ομόνοια τους τελευταίους μήνες
καθιστούσε πολύ δύσκολη την αρμονική

συνεργασία Σωφρόνη Αυγουστή και Γέσπερ Γιάνσον. Ακόμη
και με τις καλύτερες και ειλικρινείς προθέσεις να δοκίμασαν,
προέρχονται από δύο εντελώς διαφορετικούς ποδοσφαιρικούς
κόσμους και –αργά ή γρήγορα– ήταν σχεδόν βέβαιο πως
θα φθάναμε στην εξέλιξη της περασμένης εβδομάδας. 

Μήνες μετά την ειλημμένη απόφαση για επιστροφή στο
μοντέλο τεχνικού/αθλητικού διευθυντή και χωρίς η διοίκηση
των πρασίνων να καταλήξει στον εκλεκτό, προέκυψε η
ανάγκη για νέο προπονητή, στο κρίσιμο τελικό στάδιο της
περιόδου. Η απόφαση πρόσληψης του Σωφρόνη Αυγουστή
σαφώς και κρίθηκε θετική, με την κατάκτηση του κυπέλλου,
και φυσιολογικά ο Κύπριος τεχνικός συνέχισε στην τεχνική
ηγεσία, αφού αυτό προνοούσε και το συμβόλαιο που υπέ-
γραψε λίγους μήνες νωρίτερα. Η έλευση, ωστόσο, του
κυρίου Γέσπερ Γιάνσον, με τις ανάλογες αρμοδιότητες και
εξουσίες, αυτομάτως δημιουργούσε θέμα, ως προς τη συ-
νύπαρξη και αρμονική συνεργασία των δύο.  

Δύο άνθρωποι του ποδοσφαίρου, με διαφορετική αγω-
νιστική φιλοσοφία. Ένας αθλητικός διευθυντής, υπεύθυνος
του ποδοσφαιρικού τμήματος, με αποδεκτό το πλάνο και
τον σχεδιασμό του από τη διοίκηση, αλλά με προπονητή
όχι δικής του επιλογής! Από τη μία, η αγωνιστική φιλοσοφία
του προπονητή και από την άλλη, αυτή του ανθρώπου που
είχε τον πρώτο και τελευταίο λόγο σε θέματα επιλογών,
μεταγραφών ή και αποχωρήσεων παικτών. Στην τελική,
ίσως και να αποτελεί ρεκόρ που η συνεργασία αυτή κράτησε
μέχρι και τις αρχές Ιανουαρίου.

Γι’ αυτό και δύσκολα καταλήγει κάποιος, αν σωστά ή
όχι αποδεσμεύθηκε ο Σωφρόνης Αυγουστή. Αν περισσότερο
φταίει το κοουτσάρισμά του ή οι σημαντικές αποφάσεις
του Γέσπερ Γιάνσον το καλοκαίρι. Άμοιρος ευθυνών δεν
είναι κανένας, απ’ εδώ και πέρα όμως, τα όποια «ελαφρυν-
τικά» για τον κύριο Γιάνσον τελείωσαν. Η πίεση σαφώς
και είναι πλέον αποκλειστικά πάνω του και… αποφόρτιση
μπορεί να γίνει μόνο στο ενδεχόμενο θετικής αξιολόγησης
του νέου προπονητή, μόνο αν αποδειχθεί πως οι επιλογές
(παικτών) του περασμένου καλοκαιριού μπορούν να
δώσουν περισσότερα στο γήπεδο, και μόνο αν οι όποιες
επόμενες επιλογές αποδειχθούν καλύτερες από τις προ-
ηγούμενες.

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

ΤΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΙΟΛΑΚΗ 

Ήρθε στην Κύπρο χωρίς πολλές συ-
στάσεις και χωρίς να είναι όνομα
ηχηρό. Παρ’ όλα αυτά, φρόντισε
μέσα σε ένα χρόνο να κερδίσει την
εμπιστοσύνη όλων στην Ανόρθωση
αλλά και την εκτίμηση όλων όσοι
ασχολούνται με το κυπριακό ποδό-
σφαιρο, ως ένας απ’ τους πιο αξιό-
λογους τεχνικούς διευθυντές που
εργάζονται στο νησί μας. Ο λόγος
για τον Αντόνιο Πριέτο, ο οποίος
ήρθε επί Πουλλαΐδη στην Ανόρθωση
ως σκάουτερ, όμως με την ανάληψη
της προεδρίας από τον Ανδρέα Σάντη
ανέλαβε τα καθήκοντα του τεχνικού
διευθυντή. 

Είναι αλήθεια ότι ο Ισπανός βρήκε
μια χαοτική κατάσταση, όμως μέσα
σε ένα χρόνο, σε συνεργασία με τους
διοικούντες, άλλαξε εντελώς την ει-
κόνα της Ανόρθωσης, πραγματοποι-
ώντας –με πολύ ψηλό ποσοστό επι-
τυχίας– μεταγραφές που βοήθησαν
ουσιαστικά στην αγωνιστική μετα-
μόρφωση της «Μεγάλης Κυρίας» και
στις δύο μεταγραφικές περιόδους. 

Τέσσερα στα τέσσερα
Ο Αντόνιο Πριέτο στην πρώτη

του μεταγραφική περίοδο στην Ανόρ-
θωση κατάφερε να δείξει άμεσα τις
εξαιρετικές του ικανότητες στην επι-
λογή παικτών, καθώς έφερε τέσσερις
παίκτες που βοήθησαν μέγιστα την
ομάδα. Ο λόγος για τους Σέρχιο Τε-
χέρα, Μίγκελ Άνχελ Γκερέρο, Αντονίν

Κορτέζ και Σάμουελ Μράζ. Οι δύο
πρώτοι ήρθαν τον Ιανουάριο και απο-
τέλεσαν την ραχοκοκαλιά της Ανόρ-
θωσης στη φετινή περίοδο, καθώς
σε αυτούς τους δύο ποδοσφαιριστές
βασίστηκε ο Αντόνιο Πριέτο για να
χτίσει την ομάδα.

Ο Τεχέρα αποδείχτηκε ένας πραγ-
ματικός ηγέτης στην μεσαία γραμμή,
που με το πάθος, την εμπειρία και
την ποιότητά του κάνει τη διαφορά
–άλλωστε γι’ αυτό ανανεώθηκε πρό-
σφατα το συμβόλαιο του. 

Από την άλλη, η αξία του Γκερέρο
είναι αδιαμφησβήτητη, καθώς φέτος
είναι ο στυλοβάτης της πορείας της
Ανόρθωσης. Πριν τον τραυματισμό
του κουβάλησε στις πλάτες του την
ομάδα, σκοράροντας πέντε γκολ και
δίνοντας τέσσερις ασίστ σε οκτώ
αγώνες. 

Όσον αφορά τους Αντονίν και
Μραζ, μπορεί να μην παρέμειναν
φέτος στην Ανόρθωση, όμως η πα-
ρουσία τους στην ομάδα θεωρείται
επιτυχημένη, καθώς o 23χρονος
Ισπανός φορ σκόραρε πέντε γκολ
και ο Σλοβάκος επιθετικός έξι τέρ-
ματα. Όμως ο Αντόνιο Πριέτο έκρινε
ότι δεν άρμοζαν στο πλάνο του Ντά-

βιντ Γκαγιέγο, γι’ αυτό και δεν τους
κράτησε στην Ανόρθωση. 

Ξήλωσε, έραψε και πέτυχε 
Μπορεί στο μεταγραφικό κομμάτι

Ιανουαρίου ο Πριέτο να πέτυχε σε
πολύ μεγάλο βαθμό με τις επιλογές
του, όμως η Ανόρθωση ολοκλήρωσε

τη σεζόν 2022-23 αποτυχημένα, μιας
και έμεινε εκτός πρώτης εξάδας και
Ευρώπης. Έπρεπε λοιπόν το καλο-
καίρι ο Ισπανός τεχνικός διευθυντής
να ξηλώσει ό,τι μπορούσε, να ράψει
και να πετύχει –πράγμα που κατά-
φερε. Ο Πριέτο προσπάθησε να απο-
μακρύνει παίκτες που δεν μπορούσαν

να προσφέρουν στην Ανόρθωση και
ταυτόχρονα να μην επιβαρυνθεί οι-
κονομικά η ομάδα σε μεγάλο επίπεδο.
Για αυτό και κράτησε τους Φερέιρα,
Ουαρίς και Κίκο, που στην αρχή ήταν
εκτός πλάνων, όμως στο τέλος απο-
δείχτηκαν διαφορετικοί παίκτες που
όντως μπορούσαν να προσφέρουν. 

O Πριέτο ξεκίνησε να χτίζει τη νέα
Ανόρθωση φέρνοντας παίκτες που
ο ίδιος γνώριζε προσωπικά, είτε τους
είχε δει να αγωνίζονται. Αυτό είναι
και το κριτήριο επιλογής τού Ισπανού
τεχνικού διευθυντή της «Κυρίας» για
τους παίκτες που έρχονται στην ομά-
δα, ενώ ταυτόχρονα, οι ποδοσφαι-
ριστές που επιλέγονται από τον Πριέ-
το, παίρνουν και την τελική έγκριση
από τον Ανδρέα Σάντη για να κατη-
φορίσουν στην Ανόρθωση. 

Ξεκινώντας από την θέση του τερ-
ματοφύλακα, ο Πριέτο ίσως να πήρε
ένα ρίσκο με τον Ιβάν Αρμπολέδα,
ο οποίος ήταν άπραγος για καιρό,
όμως δικαιώθηκε εν τέλει με την επι-
λογή του καθώς μέχρι στιγμής ο Κο-
λομβιανός κίπερ έχει κερδίσει την
εμπιστοσύνη όλων, με τη διοίκηση
να του προσφέρει ανανέωση συμ-
βολαίου, χωρίς όμως ακόμη να λάβει
κάποια απάντηση. 

Πέρα από το ρίσκο που πήρε με
τον Αρμπολέδα, παρόμοιες περιπτώ-
σεις ήταν και οι Ουαγκέ και Καστέλ.
Απ’ την μία ο Σενεγαλέζος δεξιός
μπακ είχε περάσει ένα μεγάλο τραυ-
ματισμό και απ’ την άλλη ο Ισπανός
φορ είχε να σκοράρει αρκετό καιρό,
όμως παρ’ όλα αυτά ο Πριέτο δεν φο-
βήθηκε το ρίσκο. Πίστεψε σε αυτούς
τους παίκτες και τους έφερε στην
Ανόρθωση. Στο τέλος της ημέρας δι-

καιώθηκε για την επιλογή του. Ο
Ουαγκέ κρίνεται ως ένα από τα κα-
λύτερα δεξιά μπακ του πρωταθλή-
ματος και μάλιστα ήχησαν ήδη με-
ταγραφικές σειρήνες για την πάρτη
του, με την Ανόρθωση να απορρίπτει
πρόταση της Άντβερμπ. Όσο για τον
Καστέλ, τα 12 γκολ που σκόραρε
μέχρι τώρα «μιλούν» από μόνα τους

για την πολύ καλή σχέση που έχει
με τα αντίπαλα δίχτυα. 

Πέραν από τους πιο πάνω ποδο-
σφαιριστές που έφερε ο Πριέτο, πε-
τυχημένες μεταγραφές κρίνονται και
οι Ιωάννης Κάργας, Ναμπίλ Μαρμούκ,
οι οποίοι αποδεικνύονται «βράχοι»
στο κέντρο της άμυνας, όπως και ο
άτυχος Σάλβα Φερέρ. Ένας άλλος

παίκτης που κέρδισε τον σεβασμό
όλων είναι ο Φραν Γκαρσία ο οποίος
έβγαλε ασπροπρόσωπο τον Πριέτο
για την επιλογή του, όμως ήταν άτυ-
χος και αυτός, καθώς υπέστη ρήξη
χιαστών. 

Από εκεί και πέρα επιτυχημένες
μεταγραφές κρίνονται σχεδόν όλες,
όπως οι Τιουνέ και Γκασαμά, ακόμη
και ο Τσίκο ο οποίος πέραν από τα
καμώματα του, μέσα στον αγωνιστικό
χώρο κάνει τη διαφορά για την Ανόρ-
θωση. Μοναδικό ερωτηματικό στις
μεταγραφές του καλοκαιριού μπαίνει
στον Σαρλί Μουσοντά, ο οποίος ακό-
μη δεν είναι στα επιθυμητά επίπεδα
ετοιμότητας, όμως ο Πριέτο πιστεύει
ότι όταν φτάσει στο 100% των δυ-
νάμεών του θα μπορέσει να προσφέ-
ρει πολλά στην «Κυρία». 

Επί της ουσίας, ο Αντόνιο Πριέτο
κατάφερε σε δύο μεταγραφικές πε-
ριόδους να πραγματοποιήσει πολύ
καλές μεταγραφές που βοήθησαν
ουσιαστικά και επίσης να μεταμορ-
φώσει την Ανόρθωση σε ένα αρκετά
καλό, δυνατό σύνολο που αφήνει με-
γάλες προσδοκίες ενόψει της συνέ-
χειας. Στον σύλλογο της Αμμοχώστου
είναι βέβαιως πολύ ικανοποιημένοι
από το εξαίρετο έργο που επιτελεί ο
Ισπανός τεχνικός διευθυντής που
απόδειξε ότι κόβει το μάτι του, είναι
πολυτάλαντος και εύστροφος. 

Επιλέγει μόνο όσους ξέρει πολύ καλά

Oι ποδοσφαιριστές που επιλέγονται από τον Πριέτο, παίρνουν και την τελική
έγκριση από τον Ανδρέα Σάντη για να κατηφορίσουν στην Ανόρθωση. 

<<<<<<<

O Ισπανός βρήκε μια
χαοτική κατάσταση,
όμως μέσα σε ένα χρόνο,
σε συνεργασία με τους
διοικούντες, άλλαξε 
εντελώς την εικόνα 
της Ανόρθωσης.

Αντόνιο Πριέτο: 
Με μάτι που κόβει

Ο τεχνικός διευθυντής της Ανόρθωσης έχει πολύ ψηλό 
ποσοστό επιτυχίας στις μεταγραφές που έκανε 

O Αντόνιο Πριέτο κατάφερε σε δύο μεταγραφικές περιόδους να πραγματοποιήσει πολύ καλές μεταγραφές
και να μεταμορφώσει την Ανόρθωση σε ένα δυνατό σύνολο που αφήνει μεγάλες προσδοκίες.



ΚΥΡΙΑΚΗ 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

0,25%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
3,12% 3,18%

Nasdaq

6,88%

Nikkei

-0,42%

Dax

-1,90%

FTSE 100

-0,19%

Πετρέλαιο

0,25%

 €  /$

X.A.K.
-0,21%

ΑΞΙΑΣ 1,09 ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ

Το Fidelity Fund αγόρασε
μετοχές της Τρ. Κύπρου
Τα ταξίδια της Τράπεζας Κύπρου στο
Λονδίνο για επενδυτικές επαφές εξε-
λίχθηκαν θετικά. Το Fidelity Fund, αγό-
ρασε 310.237 μετοχές αξίας 1,09 εκατ.
ευρώ την πρώτη ημέρα του 2024. Στην
Τράπεζα «αιωρείται» η εντύπωση πως
το Ταμείο θα ενισχύσει τη θέση του στην
BοC στο μέλλον. Σελ. 6

ΗΠΙΕΣ ΑΥΞΗΣΕΙΣ

Τελειώνει το «ράλι» 
ακινήτων στην Ελλάδα
Ηπια διόρθωση των τιμών πώλησης κα-
τοικιών προβλέπουν τράπεζες και φο-
ρείς της αγοράς ακινήτων για το 2024,
καθώς, όπως εκτιμούν, το «ράλι» της τε-
λευταίας διετίας οδεύει προς το τέλος
του. Οι αξίες θα συνεχίσουν να αυξά-
νονται συνολικά, πλην όμως με σαφώς
ηπιότερο ρυθμό. Σελ. 12

Κύμα αυξήσεων σηκώνουν οι Χούθι
Ανησυχία στην αγορά από τη νέα κρίση  – Δηλώσεις στελεχών εταιρειών στην «Κ»

Κύπρος 3,24% 0,17%

Γερμανία 2,23% 0,25%

Γαλλία 2,66% 0,00%

Ιταλία 3,80% 0,11%

Ισπανία 3,15% 0,15%

Ιρλανδία 2,50% 0,09%

Ελλάδα 3,28% 0,24%

Ην. Βασίλειο 3,84% 0,21%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Οι επιθέσεις των Χούθι σε εμπο-
ρικά πλοία στην Ερυθρά Θάλασ-
σα αφήνουν έντονο αποτύπωμα
στο παγκόσμιο εμπόριο. Μεγά-
λος αριθμός ναυτιλιακών εται-
ρειών αλλάζει δρομολόγιο, απο-
φεύγει το Σουέζ και διπλασιάζει
τον χρόνο μεταφοράς εμπορευ-

μάτων. Αυτό συνεπάγεται με-
γαλύτερο κόστος. Οι τιμές του
ναύλου για τα εμπορευματοκι-
βώτια έχει διπλασιαστεί, ενώ
έχει αυξηθεί και η τιμή του πε-
τρελαίου. 

Σε επίπεδο κυπριακής αγο-
ράς, επικρατεί αναστάτωση με

τις ανησυχίες να διατυπώνονται
και επίσημα από επαγγελματίες
του λιανικού εμπορίου για εκτό-
ξευση του κόστους των εμπο-
ρευματοκιβωτίων αλλά και από
τον τομέα των οικοδομών για
αυξήσεις σε οικοδομικά υλικά.
Ωστόσο, τονίζεται ότι οι όποιες

αυξήσεις επέλθουν σε προϊόντα
και υπηρεσίες, θα εξαρτηθούν
από τη διάρκεια της νέας κρίσης,
με το ενδεχόμενο μιας παρατε-
ταμένης έκρυθμης κατάστασης
στις θαλάσσιες μεταφορές να
κτυπά καμπανάκι για προμη-
θευτές, εμπορευόμενους και κα-

ταναλωτές. Η «Κ» συνομίλησε
με στελέχη εταιρειών που είναι
κολοσσοί στο λιανικό τροφίμων
στην Κύπρο, οι οποίοι εξήγησαν
πώς και σε ποιο βαθμό επηρε-
άζονται από τη νέα κρίση και
το αποτύπωμα αυτής στην εφο-
διαστική αλυσίδα. Σελ. 5

Δύσκολα γεράματα φαίνεται ότι θα έχει η γενιά της μεταπολεμικής έκρηξης των γεννήσεων, στις ΗΠΑ. Τα 56 εκατ. Αμερικανών αυτής της γενιάς,
έχουν συγκεντρώσει στα χέρια τους σχεδόν τον μισό πλούτο της χώρας και συγκεκριμένα έχουν περιουσιακά στοιχεία αξίας 96,4 τρισ. δολ.
Ωστόσο ο πλούτος αυτός είναι εντελώς άνισα κατανεμημένος, με μεγάλα ποσοστά αυτής της γενιάς να έχουν ελάχιστα χρήματα. Το 73% όσων
είναι σήμερα 55-64 ετών έχουν ελάχιστες ή καθόλου αποταμιεύσεις που δεν επαρκούν για να καλύψουν τις χαμηλές συντάξεις. Σελ. 10
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Η Ευρώπη μπορεί να το έχει πα-
ρακάνει με τη στρατηγική της
για την ενεργειακή ασφάλεια. Η
επίθεση του προέδρου Βλαντιμίρ
Πούτιν το 2022 στην Ουκρανία
αποκάλυψε τη μεγάλη εξάρτησή
της από το φθηνό ρωσικό αέριο,
που διοχετεύεται κυρίως μέσω
αγωγών. Εξ ου και η Ε.Ε. έσπευσε
να προσθέσει εγκαταστάσεις για
την εισαγωγή υγροποιημένου
φυσικού αερίου (LNG) διά θα-
λάσσης από πιο φιλικά κράτη.
Ομως, με τις ΑΠΕ που μειώνουν
τη ζήτηση ορυκτών καυσίμων,
ορισμένες από τις νέες υποδομές
κινδυνεύουν να γίνουν περιττές. 

Η εισβολή του Πούτιν στην
Ουκρανία προκάλεσε ένα σει-
σμικό ενεργειακό σοκ. Το 2021

η Ευρώπη εισήγαγε περίπου 155
δισ. κυβικά μέτρα (bcm) ρωσικού
φυσικού αερίου με έκπτωση, που
αντιπροσωπεύει περίπου το 40%
της συνολικής κατανάλωσης φυ-
σικού αερίου των 412 bcm, σύμ-
φωνα με την Κομισιόν. Η δρα-
στική μείωση της εξάρτησης από
τα καύσιμα της Μόσχας μετα-
φράστηκε στην αναζήτηση εναλ-
λακτικής. Αφού κατέληξε στο
LNG ως βασικό μέρος του ενερ-
γειακού μείγματος, η Ευρώπη
έσπευσε να αναβαθμίσει την ικα-
νότητά της να μετατρέπει δισε-
κατομμύρια κυβικά μέτρα εισα-
γωγών LNG, κυρίως από τις ΗΠΑ,
σε αέρια μορφή.

Σε γενικές γραμμές, αυτό ήταν
μια επιτυχία. Το στοίχημα του

Πούτιν ότι η Ε.Ε. θα κατέρρεε
στην προσπάθειά της να θερμά-
νει τον πληθυσμό της δεν επα-
ληθεύτηκε. Μεταξύ της έναρξης
του πολέμου και του Αυγούστου
2023, οι 27 προσέθεσαν έξι τερ-
ματικούς σταθμούς LNG στο προ-
ϋπάρχον δίκτυο των περίπου 20
εγκαταστάσεων, σύμφωνα με το
Ινστιτούτο Ενεργειακής Οικο-

νομίας και Χρηματοοικονομικής
Ανάλυσης (IEEFA). Αυτό έχει προ-
σθέσει 36,5 bcm ικανότητα αε-
ριοποίησης. Η βιασύνη για εξα-
σφάλιση επαρκούς φυσικού αε-
ρίου σημαίνει ότι η Ε.Ε. μπορεί
να καταλήξει με 19 περισσότε-
ρους τερματικούς σταθμούς LNG
το 2030 από ό,τι το 2022. 

Ακόμη κι έτσι, κάτι στη στρα-
τηγική ενεργειακής ασφάλειας
της Ευρώπης αρχίζει να φαίνεται
παράταιρο. Εάν ολοκληρωθούν
όλα τα υπό κατασκευή έργα, η
χωρητικότητα εισαγωγής υγρο-
ποιημένου αερίου της Ε.Ε. θα
μπορούσε να αυξηθεί σε σχεδόν
350 bcm μέχρι το τέλος της δε-
καετίας, από μόλις 160 bcm το
2021, σύμφωνα με προβλέψεις

της Rystad Energy. Ωστόσο, η
συνολική ζήτηση φυσικού αερίου
των 27 πρόκειται να μειωθεί στα
340 bcm μέχρι τότε, ελαττωμένη
κατά 19% από το 2021. 

Αυτό σημαίνει ότι η προβλε-
πόμενη χωρητικότητα LNG της
Ευρώπης το 2030 θα είναι υψη-
λότερη από όλο το αέριο που
μπορεί να χρειαστεί η ίδια. Η δη-
μιουργία ενός μικρού αποθέματος
με τις εισαγωγές αερίου έχει νόη-
μα. Η ζήτηση για ορυκτά καύσιμα
κατά τους ψυχρότερους χειμε-
ρινούς μήνες μπορεί να είναι δι-
πλάσια από το καλοκαίρι. Το LNG
προσφέρει, επίσης, μεγαλύτερη
ευελιξία στις εισαγωγές και τις
τιμές από το φυσικό αέριο των
αγωγών.

Οι υπερβολές της Ε.Ε. για την ενεργειακή ασφάλεια

Θετικές
οι προοπτικές
της κυπριακής
οικονομίας
Συνέντευξη Τ. Αναστασάτου

Αισιοδοξία για την πορεία της
κυπριακής οικονομίας εκφράζει
ο επικεφαλής οικονομολόγος
του ομίλου της Eurobank, δρ Τά-
σος Αναστασάτος και τονίζει ότι
η απόφαση για επέκταση στην
Κύπρο συσχετίζεται με αυτές
τις θετικές οικονομικές προοπτι-
κές. Επισημαίνει ότι η Eurobank
παρουσιάζει υγιή οικονομικά
μεγέθη που της επιτρέπουν να
πρωτοστατήσει στην οικονομική
ανάπτυξη του τόπου. Σελ. 4

Πόλος έλξης
για εγγραφή
ναυτιλιακών
One Stop Shipping Centre

Σήκωσε άγκυρα το One Stop Sh-
ipping Centre, η νέα υπηρεσία
του υφυπ. Ναυτιλίας. Με την
υπηρεσία ενισχύεται η ανταγω-
νιστικότητα του κυπριακού νη-
ολογίου, και μπορεί να αποτελέσει
τον λόγοεγγραφής περισσότερων
πλοίων υπό κυπριακή σημαία
και να ευνοήσει την προσέλκυση
νέων ναυτιλιακών. Σελ. 6

ΔΙΕΘΝΗ

Η «πράσινη»
Νορβηγία
επενδύει σε
πετρέλαιο

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

<<<<<<

Κάποιες από τις νέες
υποδομές για το LNG
μπορεί να αποδειχ-
θούν περιττές, καθώς
ενισχύονται οι ΑΠΕ.

Συνταξιοδοτική «βόμβα» απειλεί την οικονομία των ΗΠΑ
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Η Ιρλανδία πραγματοποιεί μετά-
βαση από το αμερικανικό μοντέλο
ασφάλισης στο βρετανικό της κα-
θολικής κάλυψης, σχέδιο και ακρι-
βό και τολμηρό, αλλά υπάρχουν
και το χρήμα και η πολιτική βού-
ληση. Η χώρα θέλει να οικοδο-
μήσει ένα σύστημα βασισμένο
στις κλινικές ανάγκες των ασθε-
νών, όχι στην ικανότητά τους να
πληρώνουν, όπως το άλλοτε πε-
ρίζηλο, αλλά νυν προβληματικό
εθνικό σύστημα υγείας του Ηνω-
μένου Βασιλείου.  

Η Ιρλανδία διαθέτει σύστημα
υγειονομικής περίθαλψης δύο επι-

πέδων από το 1957. Αρχικά οι απλοί
πολίτες χρησιμοποιούσαν δωρεάν
τις δημόσιες υπηρεσίες, ενώ η κρα-
τική ασφαλιστική εταιρεία VHI
Healthcare παρείχε κάλυψη στο
15% των φορολογουμένων με τα
υψηλότερα εισοδήματα έναντι
αμοιβής. Συν τω χρόνω πλήθαιναν
όσοι χρησιμοποιούσαν ιδιωτική
ασφάλιση, γιατί ήθελαν να απο-
φύγουν τη μακρά αναμονή για
επεμβάσεις και διαγνωστικές εξε-
τάσεις. Το 2022 το 47% του πλη-
θυσμού καλυπτόταν από ιδιωτική
ασφάλιση αντί σχεδόν 120 ευρώ
τον μήνα στις εταιρείες VHI, Laya
Healthcare και Irish Life Health.     

Αν και σχεδόν ο μισός πληθυ-
σμός χρησιμοποιεί αυτές τις εται-
ρείες, η ιδιωτική ασφάλιση απο-
τελεί μόνο το 12% του κόστους
υγειονομικής περίθαλψης της χώ-
ρας. Το κράτος και οι καταβολές
από τους πολίτες καλύπτουν το

υπόλοιπο των ετήσιων δαπανών
των σχεδόν 29 δισ. ευρώ. Το σύ-
στημα, ωστόσο, είναι προβλημα-
τικό. Το 2023 σχεδόν 500.000 άτο-
μα ξεπέρασαν τον επίσημο μέγι-
στο χρόνο αναμονής για ραντεβού
στα εξωτερικά ιατρεία και εξετά-
σεις. Εξ ου και το Δουβλίνο επι-
νόησε το «Sl intecare» από την
ιρλανδική λέξη που σημαίνει
«υγεία». Το σχέδιο, το οποίο ανα-
μένεται να εφαρμοστεί έως το
2030, προβλέπει ένα καθολικό
σύστημα υγειονομικής περίθαλ-
ψης δωρεάν για όλους τους ασθε-
νείς. Ως μέρος της γενικής ανα-
διάρθρωσης, ο αριθμός των κλινών
στα δημόσια νοσοκομεία θα αυ-
ξηθεί, ενώ θα αφαιρεθεί αντιστοί-
χως από τους ομίλους ιδιωτικής
ασφάλισης, ένα βασικό μέτρο για
την ενίσχυση της χωρητικότητας
και τη μείωση των λιστών ανα-
μονής. Το νέο σύστημα δυνητικά
θα προσφέρει μεγαλύτερη δια-
πραγματευτική ισχύ στην κυβέρ-
νηση επί των τιμών των φαρμά-
κων. Αυτό με τη σειρά του θα μεί-
ωνε την αθροιστική δαπάνη της
Ιρλανδίας για φαρμακευτικά προ-
ϊόντα, την τρίτη υψηλότερη κατά
κεφαλήν στην Ευρώπη το 2018,
σύμφωνα με τον ΟΟΣΑ. Για να
λειτουργήσει η μετάβαση, το ια-
τρικό προσωπικό στο ιδιωτικό
σύστημα θα παροτρυνθεί να στρα-
φεί στο δημόσιο. Η κυβέρνηση
μέχρι στιγμής έχει προσλάβει πε-
ρισσότερους από 16.200 εργαζο-
μένους, συμπεριλαμβανομένων
4.600 νοσοκόμων και μαιών, 2.650
επαγγελματιών υγείας και κοινω-
νικής φροντίδας, και πάνω από
1.750 γιατρούς και οδοντιάτρους.
Και έπονται επιπλέον 1.000 σύμ-
βουλοι ή υψηλόβαθμοι γιατροί
μέχρι το 2030. Προσφέρει, δε, αρ-
χικό μισθό έως 261.000 ευρώ ετη-
σίως για 37ωρη εργάσιμη εβδο-
μάδα έναντι 150.000 ευρώ αντι-
στοίχως στη Βρετανία.

Η ακρίβεια των τροφίμων
παραμένει ανοιχτή πληγή 
To 2023 ολοκληρώνεται με τον πληθωρισμό να
κυμαίνεται λίγο κάτω από το 3% σύμφωνα με τις
εκτιμήσεις για τον μήνα Δεκέμβριο. Υπενθυμί-
ζουμε ότι μετά την κορύφωση του Οκτωβρίου
του 2022 στο 10,6%, το 2023 ξεκίνησε με τον
πληθωρισμό στο 8,6%. Σημαντική υποχώρηση
καταγράφηκε στον πληθωρισμό των τροφίμων ο
οποίος από το 15% του Μαρτίου, υποχώρησε τον
Δεκέμβριο στο 6%, τιμή που όμως παραμένει
ιδιαίτερά ψηλή και τροφοδοτεί την αύξηση στο
κόστος ζωής. Αξιοσημείωτη και η μεγάλη υπο-
χώρηση του πληθωρισμού στον κλάδο των υπη-
ρεσιών, ο οποίος τον Νοέμβριο παρουσίασε ση-
μαντική υποχώρηση και παρέμεινε σταθερός
κατά τον Δεκέμβριο. Αν και η τάση παραμένει
καθοδική, για τη συνέχεια εκτιμάται πως η με-
γάλη υποχώρηση του 2023 δεν πρόκειται να
επαναληφθεί.

••••
Το 2023 «κλείνει» 
με τεχνική ύφεση 
Σε σχέση με την οικονομική δραστηριότητά, αν
επιβεβαιωθούν τα στοιχεία, το 2023 θα «κλεί-
σει» καταγράφοντας τεχνική ύφεση για την Ευ-
ρωζώνη, με συρρίκνωσή της οικονομίας για δύο
συνεχόμενα τρίμηνα. Το πρόβλημα εστιάζεται
στους κλάδους των κατασκευών και της βιομη-
χανίας ενώ αρκετές προκλήσεις εντοπίζονται
και στον κλάδο των υπηρεσιών. Στα θετικά της
συγκυρίας η ενδυνάμωση της αγοράς εργασίας
η οποία καταγράφει επίπεδα ανεργίας λίγο πά-
νω από το 6% που συνιστά ιστορικά χαμηλή τι-
μή. Ανησυχία όμως προκαλεί το επίπεδο απα-
σχόλησης όπως υπολογίζεται σε αριθμό εργατο-
ωρών, αφού τα στοιχεία για το τρίτο τρίμηνο
αποκαλύπτουν υποχώρηση, την πρώτη από την
πανδημία και μετά. Σε γενικές γραμμές οι οικο-
νομικές προοπτικές για το 2024 παραμένουν
υποτονικές. 

••••
Η κανονικοποίηση των
κρυπτονομισμάτων είναι εδώ
Μέσα από συλλογικά σχήματα επενδύσεων που
θα τυγχάνουν επαγγελματικής διαχείρισης και
θα είναι εισηγμένα στο Χρηματιστήριο θα μπο-
ρεί πλέον κάποιος ιδιώτης να επενδύσει ακόμα
και μικροποσά στα κρυπτονομίσματα. Η απόφα-
ση σταθμός ανήκει στην αμερικανική επιτροπή
κεφαλαιαγοράς (SEC) η οποία επέτρεψε την δη-
μιουργία Exchange Traded Funds (ETFs) στο
έδαφος των ΗΠΑ. Η συνέχεια αναμένεται
άκρως ενδιαφέρουσα καθώς σε πρώτη φάση
αναμένεται η δημιουργία του πρώτου τέτοιου
ταμείου με περιουσιακά στοιχεία ύψους 29 δισ.
δολάρια που θα προκύψει από την μετατροπή
του Grayscale Bitcoin Trust. Σύμφωνα με ειδι-
κούς, η απόφαση της SEC εκτιμάται πως θα κα-
νονικοποιήσει τις επενδύσεις σε κρυπτονομί-
σματα σε παγκόσμιο επίπεδο. Ήδη παραδοσια-

κοί διαχειριστές όπως η BlackRock και η Fidelity
ετοιμάζουν τα δικά τους επενδυτικά ταμεία. 

••••
Τεχνολογικοί κολοσσοί 
και μετά το χάος
Το 2023 ήταν η χρονιά των τεχνολογικών κολοσ-
σών, αφού είδαν την χρηματιστηριακή τους αξία
να εκτοξεύεται κατά 72% ανεβάζοντας την κε-
φαλαιοποίησή τους στα 12 τρισ. δολάρια. Για κα-
λύτερη αντίληψη των μεγεθών θα πρέπει να
αναφέρουμε πως ένα σύνολο εφτά κολοσσών

τεχνολογίας αποτιμάται στο χρηματιστήριο του
Nasdaq όσα το σύνολο των εισηγμένων μετοχών
στα χρηματιστήρια του Τορόντο, του Λονδίνου
και του Τόκιο. Για τους αναλυτές, η μεγάλη συζή-
τηση αφορά στις προοπτικές συνέχισης αυτής
της εικόνας και το 2024. Αρκετοί κάνουν λόγο
για φούσκα που σύντομα θα σκάσει –όπως έγινε
στο παρελθόν με τις εταιρείες του Διαδικτύου
και τις τράπεζες. Αυτό όμως που δεν θα πρέπει
σε κανένα να διαφεύγει όταν προβαίνει σε συγ-
κρίσεις, είναι ότι αυτές οι εταιρείες παράγουν
πραγματικά προϊόντα αξιοποιώντας τις καινοτό-
μες τεχνολογίες που αναπτύσσουν. 

••••
Εισηγήσεις για την εκπαίδευση
με βέλτιστες πρακτικές
Το πρόγραμμα Pisa είναι ένα διεθνές σύστημα
αξιολόγησης των μαθητών σε συγκεκριμένες
δεξιότητες, περιλαμβανομένης της ανάγνωσης,
των μαθηματικών, των επιστημών αλλά και δε-
ξιοτήτων για αντιμετώπιση των προκλήσεων της
καθημερινότητας. Τα αποτελέσματα της αξιολό-
γησης για το 2022 δημοσιεύθηκαν προ ολίγων
ημερών και περιλαμβάνουν σημαντικά ευρήμα-
τα. Μεταξύ αυτών περιλαμβάνονται και εισηγή-
σεις στη βάση βέλτιστων πρακτικών χωρών που
βρίσκονται ψηλά στην αξιολόγηση. Μεταξύ των
εισηγήσεων περιλαμβάνεται η επέκταση των
σχολικών ωρών, η ενδυνάμωση των μαθητών
για αυτόνομη μάθηση, η βελτίωση των συνθη-
κών εντός των σχολικών μονάδων, η απαγόρευ-
ση των κινητών τηλεφώνων, η ενδυνάμωση των
δεσμών σχολείου και οικογένειας και η καθυ-
στέρηση στην επιλογή κλάδων εξειδίκευσης. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
ρευστοποιεί τα μερίδια
Αμοιβαίων Κεφαλαίων, και
υπολογίζεται εάν αφαιρέ-
σουμε πιθανή προμήθεια

εξαγοράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από
την καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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Το σχέδιο της Ιρλανδίας 
για ισχυρή δημόσια υγεία   

Αυξάνονται 
οι νέοι με καρκίνο
Ιδιαίτερα δυσοίωνα φαίνεται να εί-
ναι τα ομοσπονδιακά υγειονομικά
στοιχεία στις ΗΠΑ, καθώς δείχνουν
αύξηση του καρκίνου στις νεότερες
ηλικίες κατά 12,8% τα τελευταία
χρόνια. Συγκεκριμένα, από τα δια-
θέσιμα ιατρικά δεδομένα προέκυψε
ότι το 2019 διαγνώστηκαν συνολικά
107,8 περιπτώσεις ανά 100.000
άτομα κάτω των 50 ετών. Συγκρι-
τικά, το 2000 ο αντίστοιχος αριθμός
ήταν 95,6 θετικές διαγνώσεις.

Σύμφωνα με δημοσίευμα της
Wall Street Journal, γιατροί σε

ολόκληρη τη χώρα δίνουν μάχη
για να κατανοήσουν τους παρά-
γοντες που έχουν οδηγήσει σε
αυτό το ανησυχητικό φαινόμενο.
Οι προσπάθειες δεν περιορίζονται
μόνο στην επίλυση του «γρίφου»
της ραγδαίας αύξησης στα κρού-
σματα, αλλά και στον σχεδιασμό
μιας νέας τακτικής για την πρό-
ληψη και έγκαιρη αντιμετώπιση
της νόσου. Οπως σχολιάζει η αμε-
ρικανική εφημερίδα, η προσπάθεια

αυτή δυσκολεύει ακόμη περισσό-
τερο από το γεγονός ότι οι νέοι άν-
θρωποι αμελούν να κάνουν ιατρικά
τσεκάπ, θεωρώντας τον καρκίνο
μια νόσο που αφορά αποκλειστικά
μεγαλύτερες ηλικίες.

Η Μέιλιν Κιν, ετών 27, περιγρά-
φει πως τον Ιούνιο ετοιμαζόταν
να μετακομίσει στη Νέα Υόρκη και
να δώσει εξετάσεις για το δικαστικό
σώμα όταν παρατήρησε πως επί
μέρες είχε εμετούς που περιείχαν
αίμα. Λίγες μέρες μετά, βγήκε από
την κλινική με τα αποτελέσματα
των εξετάσεών της. Επασχε από
καρκίνο του στομάχου. Η κούραση
και η νοητική σύγχυση που της
προκάλεσαν οι χημειοθεραπείες
που επακολούθησαν την έκαναν
να εγκαταλείψει προσώρας την
επιδίωξη καριέρας στα νομικά. Τον
προηγούμενο μήνα οι γιατροί τής
αφαίρεσαν τελικά το στομάχι. 

Περυσινή έρευνα στο επιστη-
μονικό περιοδικό BMJ Oncology
δείχνει πως υπάρχει μια παγκόσμια
σημαντική αύξηση στους καρκί-
νους σε άτομα κάτω των 50 ετών,
με τα υψηλότερα ποσοστά να ση-
μειώνονται στη Βόρεια Αμερική,
στην Αυστραλία και στη Δυτική
Ευρώπη. Οι γιατροί υποπτεύονται
πως οι αλλαγές των διατροφικών
μας συνηθειών αλλά και του αστι-
κού τρόπου ζωής στη Δύση έχουν
αυξήσει τον κίνδυνο για τις νεό-
τερες γενιές. Λιγότερη φυσική
άσκηση, τεράστια κατανάλωση
επεξεργασμένων τροφίμων και η
εμφάνιση νέων τοξικών, συμπε-

ριλαμβανομένων των μικροπλα-
στικών, αυξάνουν τον κίνδυνο.

«Οι ασθενείς που μας έρχονται
είναι όλο και πιο νέοι», δήλωσε η
δρ Αντρεα Κέρτσεκ, επικεφαλής
ενός προγράμματος για την έγκυρη
αντιμετώπιση του καρκίνου του
στομάχου στην κλινική Memorial
Sloan Kettering.

Ο θάνατος του Τσάντγουικ Μπό-
ουσμαν, του ταλαντούχου ηθοποι-
ού νέας γενιάς που έγινε γνωστός
από τους ρόλους του σε ταινίες
των Marvel Studios, από καρκίνο
του παχέος εντέρου, τράβηξε τα
βλέμματα και κατέδειξε την ανάγκη
για πρόληψη του εν λόγω καρκίνου
στις ηλικίες κάτω των 50 ετών, που
η αύξησή του εδώ και χρόνια έχει
ανησυχήσει τους ειδικούς. Σύντομα
συνειδητοποίησαν ότι η κρίση επε-

κτάθηκε και σε ορισμένους άλλους
καρκίνους, ανάμεσά τους του παγ-
κρέατος, της σκωληκοειδούς από-
φυσης, του στομάχου και της μή-
τρας.

Το ποσοστό θανάτου από καρ-
κίνο στις ΗΠΑ έχει μειωθεί κατά
ένα τρίτο από το 1991 χάρη στη
μείωση του καπνίσματος και στη
βέλτιστη θεραπευτική αγωγή και
φυσικά στον προληπτικό έλεγχο.

Ενας στους πέντε νέους ασθε-
νείς με καρκίνο του παχέος εντέρου
το 2019 ήταν κάτω των 55 ετών,
αριθμός σχεδόν διπλάσιος από το
1995. Αυτοί οι νεότεροι ασθενείς
συχνά διαγιγνώσκονται σε τελευ-
ταία στάδια. Τα ποσοστά θνησι-
μότητας από καρκίνο του παχέος
εντέρου μεταξύ των ασθενών άνω
των 65 ετών μειώνονται, αλλά για

τα άτομα κάτω των 50 ετών αυξά-
νονται.

Σύμφωνα με μελέτες, δεν υπάρ-
χει αύξηση σε όλων των ειδών
τους καρκίνους στους ηλικιακά
νεότερους ανθρώπους. Ο καρκίνος
του μαστού, η πιο κοινή διάγνωση
καρκίνου στις ΗΠΑ για άτομα κάτω
των 50 ετών, αυξάνεται σε ορι-
σμένο βαθμό, αλλά οι καρκίνοι
του γαστρεντερικού ακόμη ταχύ-
τερα.

Η δρ Γι Νάνσι Γιου, χειρουργός
καρκίνου του παχέος εντέρου στο
Κέντρο Καρκίνου MD Anderson
του Πανεπιστημίου του Τέξας, με-
λετά, μαζί με συναδέλφους της,
βακτήρια και μικρόβια σε δείγματα
ιστών από ασθενείς με καρκίνο
του ορθού. Η ομάδα βρήκε διαφο-
ρές με βάση την ηλικία. Τόνισαν

ότι οι αλλαγές στη σύνθεση των
μικροοργανισμών στον πεπτικό
σωλήνα που προκαλούνται από τη
διατροφή, τη χρήση αντιβιοτικών
ή άλλους παράγοντες μπορεί να
προκαλέσουν φλεγμονή και να αυ-
ξήσουν τον κίνδυνο καρκίνου.

Μερικοί γιατροί υποπτεύονται
ότι οι βαθύτερες αιτίες μπορεί να
συνδέονται με την παιδική ηλικία
των ασθενών και είναι πιο δύσκολο
να εντοπιστούν. Κάποιοι ανησυ-
χούν ότι οι αυξανόμενοι κίνδυνοι
καρκίνου των νέων είναι σημάδι
βαθύτερων προβλημάτων.

«Είναι μέρος μιας ευρύτερης
τάσης. Μήπως η υγεία μας γίνεται
όλο και χειρότερη;» είπε ο δρ Σάτσιν
Απτε, διευθυντής στο Huntsman
Cancer Institute στο Πανεπιστήμιο
της Γιούτα.

Με σημαντικά αυξημένες τιμές στα καθημερινά ψώνια εκτιμάται πως θα κυλήσει το 2024, χωρίς
προς το παρόν να υπάρχουν ενδείξεις για προς τα κάτω διαφοροποιήσεις. 

<<<<<<

Οι γιατροί υποπτεύο-
νται πως οι αλλαγές των
διατροφικών συνηθει-
ών μας αλλά και του
αστικού τρόπου ζωής
στη Δύση ενισχύουν
τον κίνδυνο.

Ο προληπτικός έλεγχος βοηθάει στη μείωση της θνησιμότητας από καρκίνο, ωστόσο οι νέοι αμελούν να κάνουν τσεκάπ. 

<<<<<<

Η κυβέρνηση προχω-
ρεί στην πρόσληψη
προσωπικού, ενδυ-
ναμώνοντας τα νοσο-
κομεία. 
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ΤουΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι τιμές κατοικιών στην Κύπρο συ-
νέχισαν και κατά το τρίτο τρίμηνο
του 2023 την ανοδική τους πορεία,
ιδιαίτερα στα διαμερίσματα, ενώ
παράλληλα, σύμφωνα με τα στοιχεία
πωλητηρίων εγγράφων του Τμήμα-
τος Κτηματολογίου, ο αριθμός συ-
ναλλαγών στην αγορά ακινήτων
κατά το τρίτο τρίμηνο του 2023 συ-
νέχισε να καταγράφει αύξηση σε
ετήσια βάση. Εντούτοις, σύμφωνα
με προβλέψεις εκτιμητών ακινήτων
αναμένεται στους επόμενους έξι
μήνες να φανεί μείωση στις τιμές
των ακριβών κυρίως ακινήτων, αλλά
πιθανώς και μία μικρή σε ακίνητα
«νορμάλ» αξιών. Όσον αφορά στις
τιμές των ακριβών κατοικιών ήδη
έχει παρατηρηθεί μία μείωση, κυρίως
για κατοικίες άνω των 500 χιλιάδων
ευρώ.

Επιστρέφοντας στα των τιμών
κατοικιών συνολικά, τα στοιχεία
της Κεντρικής Τράπεζας παρουσιά-
ζουν πως, ο Δείκτης Τιμών Κατοικιών
για οικίες και διαμερίσματα κατά
το τρίτο τρίμηνο του 2023 κατέγραψε
αύξηση 2,2%, σε σύγκριση με αύ-
ξηση 1,5% στο δεύτερο τρίμηνο.
Βάσει των διαθέσιμων στοιχείων,
η άνοδος του Δείκτη της Κεντρικής
κατά το τρίτο τρίμηνο του 2023 σε
σχέση με το προηγούμενο τρίμηνο
προέρχεται από αύξηση 1,4% στις

τιμές των οικιών και 3,6% στις τιμές
διαμερισμάτων. Πρόσθετα, σε ετήσια
βάση, καταγράφεται αύξηση –όπως
αναφέρει η ίδια έρευνα– της τάξης
του 7,6% στις τιμές κατοικιών το
τρίτο τρίμηνο του 2023, σε σύγκριση
με 7,4% το δεύτερο τρίμηνο του
2023. Αναλυτικότερα, οι τιμές των
διαμερισμάτων κατέγραψαν αύξηση

11,5% και των οικιών 4,9%. Όπως
εξηγεί η Κεντρική Τράπεζα στη συγ-
κεκριμένη ανάλυση, η αυξημένη
ζήτηση ακινήτων σε συνάρτηση με
τη μη επαρκή προσφορά φαίνεται
να αποτελεί τον σημαντικότερο πα-
ράγοντα που συμβάλλει στην αύ-
ξηση των τιμών κατά το τρίτο τρί-
μηνο του 2023. Συγχρόνως, σημει-
ώνει πως, σύμφωνα με στοιχεία των
πωλητηρίων εγγράφων του Τμήμα-
τος Κτηματολογίου η ζήτηση εξα-
κολουθεί να παραμένει σε υψηλά
επίπεδα, εξηγώντας ότι, η ετήσια
αύξηση στα πωλητήρια έγγραφα

προέρχεται τόσο από ξένους αγο-
ραστέςλόγω, μεταξύ άλλων, και της
«Στρατηγικής για την Προσέλκυση
Εταιρειών - headquartering policy»,
όσο και από εγχώρια ζήτηση ακι-
νήτων. Συμπληρώνει στην ανάλυσή
της δε, πως η εγχώρια αγορά, παρά
τις συνεχιζόμενες αυξήσεις επιτο-
κίων των στεγαστικών δανείων ως
αποτέλεσμα της περιοριστικής νο-
μισματικής πολιτικής της ΕΚΤ στις
συνθήκες χρηματοδότησης, δεν
φαίνεται να έχει επηρεαστεί σε ου-
σιαστικό βαθμό μέχρι και το τρίτο
τρίμηνο του 2023. «Με το κατα-
σκευαστικό κόστος να βρίσκεται
σε τροχιά σταθεροποίησης κατά το
2023 μετά τις σημαντικές αυξήσεις
που προηγήθηκαν, οι αυξήσεις στις
τιμές κατοικιών προκύπτουν κυρίως
από την αυξημένη ζήτηση σε συν-
δυασμό με τη συγκρατημένη προ-
σφορά», καταλήγει.

Ο φακός στη Λεμεσό
Εστιάζοντας στα των ακριβών

διαμερισμάτων και οικιών και τις
εκτιμήσεις για μειώσεις τιμών στης
συγκεκριμένης κατηγορίας ακίνητα
στο επόμενο διάστημα, μιλάειστην
«Κ» ο διευθύνων σύμβουλος της Ask
Wire, Παύλος Λοΐζου. Ο κ. Λοΐζου
σημειώνει πως τα στοιχεία για τις
συναλλαγές διαμερισμάτων στην
επαρχία Λεμεσού από τον Ιανουάριο
του 2021 έως τον Σεπτέμβριο του

2023 δείχνουν μια δυναμική αγορά
ακινήτων με μεταβαλλόμενες προ-
τιμήσεις των καταναλωτών. Σημει-
ώνει επίσηςότι, αρχικά, διαμερίσματα
με τιμή κάτω των 300.000 ευρώ κυ-
ριάρχησαν στην αγορά, αλλά με την
πάροδο του χρόνου, το ποσοστό
των συναλλαγών σε αυτό το τμήμα
μειώθηκε από περίπου 80%, σε 60%.
Εν τω μεταξύ, η κατηγορία τιμών
από 300.000 έως 500.000 ευρώ ση-
μείωσε σημαντική ανάπτυξη, διπλα-
σιάζοντας το μερίδιο αγοράς της.
Παρατηρήθηκε γενική ανοδική τάση
στις πωλήσεις μέχρι τα μέσα του
2022, ακολουθούμενη από διακυ-
μάνσεις και αισθητή μείωση του όγ-
κου σε όλη την αγορά από τον Ιούνιο
του 2023, επηρεάζοντας ιδιαίτερα
τα διαμερίσματα με υψηλότερες τι-
μές, τα οποία γνώρισαν τη μεγαλύ-
τερη σχετική πτώση.

Ως γενικές παρατηρήσεις ο κ.
Λοΐζουυποδεικνύειότι, υπάρχει συ-
νολική ανοδική τάση στον αριθμό

των συναλλαγών για διαμερίσματα
στην επαρχία Λεμεσού σε όλα τα
εύρη τιμών έως περίπου τα μέσα
του 2022. Μετά από αυτό το σημείο,
ανάφερε πως υπάρχει μια γενική
διακύμανση με ορισμένες «κορυφές
και πτώσεις». Από τον Ιούνιο του
2023 και μετά υπάρχει μείωση του
όγκου σε τέσσερις κατηγορίες ακι-
νήτων, δηλαδή ακινήτων έως 300
χιλιάδων ευρώ, από 300 έως και 500
χιλιάδες ευρώ, από 500 χιλ. ευρώ
μέχρι και 1 εκατ. ευρώ και στα ακί-
νητα άνω του 1 εκατ. ευρώ. Ο κ. Λοΐ-
ζου πρόσθεσε ότι η σύνθεση των
συναλλαγών έχει αλλάξει, με τις πρά-
ξεις σε ακίνητα μεγαλύτερων αξιών
από 300 χιλ. ευρώ, που ήτανπερίπου
το 80% του όγκου τον Ιανουάριο
του 2021, πλέον έχουν φτάσει πε-
ρίπου στο 60% κατά τον Σεπτέμβριο
του 2023. Παραδόξως όμως, η πιο
σημαντική αύξηση του όγκου των
συναλλαγών αφορά ακίνητα αξίας
300-500 χιλιάδων ευρώ, τα οποία

από 10% των συναλλαγών που ήταν
τον Ιανουάριο του 2021, πλέον ανέρ-
χονται στο 25% του συνολικού όγκου
των συναλλαγών. 

Θα φανεί σε έξι μήνες
Όσον αφορά στις τιμές των ακι-

νήτων, ο κ. Λοΐζου εκτιμά πως οι
μειώσεις για ακίνητα άνω των 500
χιλιάδων ευρώ θα γίνουν μέσα στο
επόμενο εξάμηνο, ενώ ερωτηθείς
σχετικά για μειώσεις σε πιο «νορμάλ»
τιμές ακινήτωνυπέδειξε να «κρατάμε
μικρότερο καλάθι». Χαρακτηριστικά
είπε, «ίσως δούμε μικρές, της τάξης
του 3% για πιο νορμάλ ακίνητα».
Τέλος, συμπλήρωσε πως, οι τιμές
των ακριβών ακινήτων θα δούμε να
πέφτουν λόγω των αυξήσεων στην
προσφορά στη συγκεκριμένη κα-
τηγορία, καθώς και στο ότι οι ξένοι
που ενδιαφέρονται έχουν μειωθεί,
καθώς έχει ικανοποιηθεί ένα ση-
μαντικό κομμάτι της ζήτησης που
υπήρξε.

0-300.000

-16%
300.000-500.000

-14%
500.000-1.000.000

-22%
>1.000.000

-37%

Τιμές 
κατοικιών 

181

152

71 61

29 22 19 12

Μειώσεις στις πράξεις 
κυρίως ακριβών  ακινήτων

Απρίλιος–Ιούνιος 2023

Ιούλιος–Σεπτέμβριος 2023

Πηγή: Ask Wire

ΣΥΝΟΛΙΚΗ
ΜΕΙΩΣΗ

-17%

Ανεβαίνουν 
τα ακίνητα, αλλά 
θα πέσουν τα ακριβά
Οι τιμές στην Κύπρο συνέχισαν και κατά το 3ο τρίμηνο του
2023 την ανοδική τους πορεία, ιδιαίτερα στα διαμερίσματα

<<<<<<

Ο επικεφαλής της Ask
Wire εκτιμά πως οι μει-
ώσεις για ακίνητα άνω
των 500 χιλιάδων ευρώ
θα γίνουν μέσα στο επό-
μενο 6μηνο.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Αισιοδοξεί για την κυπριακή οικο-
νομία ο επικεφαλής οικονομολόγος
του ομίλου της Eurobank, δρ Τάσος
Αναστασάτος, τονίζοντας πως
αναμφίβολα η απόφαση για επέ-
κταση της τραπεζικής παρουσίας
του Ομίλου στην Κύπρο συσχετί-
ζεται με αυτές τις θετικές οικονο-
μικές προοπτικές. Στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο δρ Τάσος Αναστα-
σάτος υπενθυμίζει πως, ο όμιλος
της Eurobank έχει συστημική πα-
ρουσία σε τρεις οικονομίες, Κύ-
πρου, Ελλάδας και Βουλγαρίας,
συμπληρώνοντας παράλληλα ότι,
οι τρεις αυτές οικονομίες αναμέ-
νεται να κινηθούν καλύτερα από
τη μέση ευρωπαϊκή ανάπτυξη τα
επόμενα χρόνια.

Όσον αφορά στα γεωστρατη-
γικά, ο επικεφαλής οικονομολόγος
του ομίλου της Eurobank σημει-
ώνει ότι οι κρίσεις δημιουργούν
και ευκαιρίες, και η κυπριακή οι-
κονομία έχει αποδειχτεί ιδιαίτερα
ευέλικτη και ταχεία στο να τις αν-
τιλαμβάνεται. Στη συνέντευξή του
υποδεικνύει πως, αν υπάρχει ένα
σημείο που χρήζει προσοχής στην
εικόνα επίδοσης της κυπριακής
οικονομίας είναι το έλλειμμα του
Ισοζυγίου Τρεχουσών Συναλλαγών,
το οποίο όπως δηλώνει παραμένει
υψηλό, άνω του 9% του ΑΕΠ.

Τέλος, ο δρ Αναστασάτος, με-
ταξύ άλλων, σχολιάζει την επίδοση

της κυπριακή οικονομίας του χρό-
νου που πέρασε, προχωρά σε εκτί-
μηση για το 2024, αναφέρει τις
δύο αδυναμίες του κυπριακού τρα-
πεζικού τομέα και τις επόμενες
κινήσεις της ΕΚΤ σχετικά με τα
επιτόκια.
-Πώς σχολιάζετε την επίδοση
της κυπριακής οικονομίας το
2023;

-Η κυπριακή οικονομία συνέ-
χισε και το 2023 την ισχυρή ανά-
καμψη που σημείωσε και το 2021-
2022, αναπτυσσόμενη στην πε-
ρίοδο Ιανουαρίου-Σεπτεμβρίου
του 2023 με μέσο ρυθμό 2,5%, τρί-
τη καλύτερη επίδοση στην Ευρω-
ζώνη. Εκτιμούμε ότι στο σύνολο
του 2023 ο μέσος ρυθμός ανάπτυ-
ξης ήταν 2,2-2,3%. Είναι σημαντικό
ότι αυτή η επίδοση επιτεύχθηκε
εντός ενός διεθνούς περιβάλλοντος
οικονομικής στασιμότητας, δεδο-
μένου ότι η Ευρωζώνη κατά μέσο
όρο είχε ανάπτυξη μόλις 0,5% το
2023 (κι εκεί περίπου θα κινηθεί
και το 2024), μια σημαντική υπε-
ραπόδοση που δείχνει τη δυναμική
της κυπριακής οικονομίας. 

Μάλιστα, η ανάπτυξη δεν προ-
έρχεται μόνο από την κατανάλωση
αλλά και τις επενδύσεις και τις
εξαγωγές, ιδίως των υπηρεσιών,
οι οποίες έχουν αυξηθεί κατά πάνω
από 40% από το 2020. Εξίσου ση-
μαντικό, είναι κλαδικά διαφορο-
ποιημένη αφού δεν αφορά μόνο
τον τουρισμό αλλά και το εμπόριο,
τις χρηματοοικονομικές υπηρεσίες,
τις υπηρεσίες υγείας και εκπαί-
δευσης αλλά και τις νέες τεχνο-
λογίες, χάρη και στην πολιτική
προσέλκυσης headquartering. Η
ανάπτυξη επέτρεψε την αποκλι-
μάκωση της ανεργίας στο 5,8%
του εργατικού δυναμικού στο τρίτο
τρίμηνο του 2023, ένα χαμηλό 13
ετών για τη συγκεκριμένη περίοδο
του έτους. Ο πληθωρισμός δεν έχει
επιστρέψει ακόμα στην περιοχή
του 2% αλλά είναι ο τέταρτος χα-
μηλότερος στην Ευρωζώνη στο
δεκάμηνο του 2023, παρά την υψη-
λότερη ανάπτυξη, και θα κυμανθεί
λίγο πάνω από το 4% για το σύνολο
του έτους. Τα δημόσια οικονομικά
επίσης χαρακτηρίζονται από στα-

θερότητα, με πρωτογενές δημο-
σιονομικό πλεόνασμα ήδη από το
2021, το οποίο μεγεθύνθηκε στο
3,9% του ΑΕΠ το 2022 και εκτιμά-
ται ότι και το 2023 διατηρήθηκε
στην περιοχή του 3,5% του ΑΕΠ.
Αν υπάρχει ένα σημείο που χρήζει
προσοχής σε αυτή τη γενικώς εξαι-
ρετική εικόνα είναι το έλλειμμα
του Ισοζυγίου Τρεχουσών Συναλ-
λαγών, το οποίο παραμένει υψηλό,
άνω του 9% του ΑΕΠ, δεδομένου
ότι οι εισαγωγές αγαθών αυξάνον-
ται ακόμα ταχύτερα από τις εξα-
γωγές. Θα απαιτηθεί συστηματική
προσπάθεια τα επόμενα χρόνια,
τόσο στην περαιτέρω τόνωση των
εξαγωγών, όσο και στην υποκα-
τάσταση εισαγωγών, ώστε να επι-
τευχθεί εξωτερική ισορροπία και
το κυπριακό μοντέλο ανάπτυξης
να αποδειχτεί ανθεκτικό. Αυτό εί-
ναι απολύτως εφικτό αλλά προ-
ϋποθέτει επιμονή στην υλοποίηση
διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων
για την τόνωση της παραγωγικό-
τητας.
-Ποιες είναι οι προβλέψεις σας
για το 2024;

-Εκτιμούμε ότι η ανάπτυξη θα
επιταχυνθεί φέτος σε 2,6-2,7%,
καθόσον η ιδιωτική κατανάλωση
τονώνεται από τη μείωση της ανερ-
γίας αλλά και τα κυβερνητικά μέτρα
στήριξης των πολιτών έναντι του
πληθωρισμού. Επιπλέον, η ισχυρή
ζήτηση ακινήτων δημιουργεί προ-
ϋποθέσεις αύξησης της οικοδομι-
κής δραστηριότητας. Γενικότερα,
η επενδυτική δραστηριότητα θα
τονωθεί σημαντικά το νέο έτος
από την υλοποίηση του αναθεω-
ρημένου Σχεδίου Ανάκαμψης αλλά
και από τις πρόσφατες πιστολη-
πτικές αναβαθμίσεις. Το εξωτερικό
έλλειμμα εκτιμάται πως θα εξα-
σθενήσει ήπια το 2024, στο 8,0-
8,8% του ΑΕΠ. Στο δημοσιονομικό
πεδίο, αναμένεται εκ νέου πρω-
τογενές πλεόνασμα άνω του 3,0%
του ΑΕΠ και υποχώρηση δημόσιου
χρέους πλησίον στο 71,5-73,5%
του ΑΕΠ.
-Πιο μακροπρόθεσμα, τι προ-
οπτικές παρουσιάζει η κυπριακή
οικονομία;

-Είμαστε αισιόδοξοι. Οι διεθνείς
οργανισμοί προβλέπουν ότι η κυ-
πριακή οικονομία θα αναπτυχθεί
στην περίοδο 2025-2028 με ρυθ-
μούς περί το 3%, σαφώς ταχύτε-
ρους εκείνων στην Ευρωζώνη, και
άρα θα επιτύχει οικονομική σύγ-
κλιση. Αρκετοί τομείς παρουσιά-
ζουν δυναμικές προοπτικές, πε-
ριλαμβανομένων των κλάδων Τε-
χνολογιών Πληροφορικής – Επι-
κοινωνιών, της Ενέργειας (περι-
λαμβανομένων των δραστηριοτή-
των άντλησης κοιτασμάτων αλλά
και των ηλεκτρικών διασυνδέσεων,
δεδομένης της στρατηγικής θέσης
του νησιού στους διαδρόμους δια-
μετακόμισης ενέργειας), του Του-
ρισμού, του τραπεζικού τομέα ο
οποίος εμφανίζει πλέον υγιή με-
γέθη και περιθώριο ανάπτυξης ερ-
γασιών, των υπηρεσιών ανώτατης
εκπαίδευσης, των υπηρεσιών υγεί-
ας και των κατασκευών.

Τα γεωστρατηγικά
-Πώς κατά τη γνώμη σας οι γε-
ωπολιτικές εξελίξεις στην Ου-
κρανία και το Ισραήλ επηρεά-

ζουν το αναπτυξιακό μοντέλο
της Κύπρου;

-Οι γεωστρατηγικές αναταρά-
ξεις, τόσο στην Ουκρανία όσο και
στο Ισραήλ, αναμφίβολα αποτελούν
έναν κίνδυνο για τις βραχυχρόνιες
οικονομικές προοπτικές, είτε μέσω

του καναλιού των χρηματοοικο-
νομικών υπηρεσιών, είτε μέσω πι-
θανής επίπτωσης στον τουρισμό
σε περίπτωση κλιμάκωσης του πο-
λέμου στη Γάζα. Τέτοιος κίνδυνος
είναι χαμηλός προς ώρας. Από την
άλλη πλευρά, οι κρίσεις δημιουρ-

γούν και ευκαιρίες, και η κυπριακή
οικονομία έχει αποδειχτεί ιδιαίτερα
ευέλικτη και ταχεία στο να αντι-
λαμβάνεται και να εκμεταλλεύεται
τέτοιες ευκαιρίες. Για παράδειγμα,
ο πόλεμος στη Γάζα δημιουργεί
και δυναμικό για την προσέλκυση
ξένων επενδύσεων χάρη στην πο-
λιτική του headquartering. Επι-
πλέον, η Κύπρος, μέσω της ένταξής
της στους θεσμούς του ανεπτυγ-
μένου κόσμου, αποτελεί πυλώνα
σταθερότητας στην περιοχή και
μπορεί να επωφεληθεί από την
αναδιάταξη των διεθνών εφοδια-
στικών αλυσίδων έναντι χωρών
της περιοχής που παρουσιάζουν
αστάθεια, αλλά και ως διαμετακο-
μιστικός κόμβος στην ενέργεια.

Η τραπεζική παρουσία
-Η απόφαση για επέκταση της
τραπεζικής σας παρουσίας στην
Κύπρο συσχετίζεται με αυτές
τις θετικές οικονομικές προ-
οπτικές;

-Αναμφίβολα ναι. Ο τραπεζικός

κλάδος είναι ίσως ο κλάδος με τη
στενότερη συσχέτιση με τις μα-
κροοικονομικές προοπτικές. Η
σχέση μεταξύ οικονομικής ανά-
πτυξης και τραπεζικού δανεισμού
είναι αμφίδρομη: από τη μία, η
ανάπτυξη προϋποθέτει στήριξη
των επενδύσεων με επαρκή δα-
νειακά κεφάλαια. Ως προς αυτό,
ο όμιλος της Eurobank παρουσιάζει
υγιή οικονομικά μεγέθη που του
επιτρέπουν να πρωτοστατήσει
στην χρηματοδότηση της οικονο-
μίας: υψηλή κεφαλαιακή επάρκεια,
υψηλότατη ρευστότητα, μείωση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
σε επίπεδα συγκρίσιμα με τις με-
γάλες ευρωπαϊκές τράπεζες και
πλέον, και μία αμιγώς ιδιωτική με-
τοχική σύνθεση. Από την άλλη
πλευρά, δυναμικές προοπτικές οι-
κονομικής ανάπτυξης σε μία χώρα
σημαίνουν για έναν τραπεζικό όμι-
λο και δυνατότητες δυναμικής ορ-
γανικής ανάπτυξης των εργασιών
του. Ως προς αυτό, πρέπει να ση-
μειώσω ότι ο Όμιλός μας έχει συ-
στημική παρουσία σε τρεις οικο-
νομίες, Κύπρου, Ελλάδας και Βουλ-
γαρίας, οι οποίες και οι τρεις αυτές
οικονομίες αναμένεται να κινη-
θούν καλύτερα από τη μέση ευ-
ρωπαϊκή ανάπτυξη τα επόμενα
χρόνια. Παρόμοια με την Κύπρο,
και η ελληνική οικονομία ανα-
πτύχθηκε το 2023 με ρυθμούς άνω
του 2% και το ίδιο αναμένεται να
συμβεί και το 2024. Περαιτέρω
επιτάχυνση είναι εφικτή μεσο-
πρόθεσμα με την προϋπόθεση
ομαλοποίησης του εξωτερικού πε-
ριβάλλοντος. Βασικές κινητήριες
δυνάμεις της ανάπτυξης είναι οι
υψηλοί πόροι από το ΕΣΠΑ 2021-
2027 και το Ταμείο Ανάκαμψης
(υψηλότεροι στην Ε.Ε. ως ποσοστό
του ΑΕΠ), η καλή πορεία του του-
ρισμού, ένας υγιής χρηματοπιστω-
τικός τομέας, καθώς και η πρό-
σφατη ανάκτηση της επενδυτικής
βαθμίδας από το ελληνικό κράτος,
που διευκολύνει κατά πολύ την
προσέλκυση επενδύσεων. Επιπλέ-
ον, η χώρα έχει πολιτική και δη-
μοσιονομική σταθερότητα, με πρω-
τογενή δημοσιονομικά πλεονά-
σματα και ταχεία αποκλιμάκωση
του δημοσίου χρέους ως ποσοστό
του ΑΕΠ. Αντίστοιχα και η Βουλ-
γαρία, αναπτύσσεται με ρυθμούς
πέριξ του 2% το 2023 που αναμέ-
νεται να επιταχυνθεί σε 2,5% το
2024, με χαμηλή ανεργία και ισορ-
ροπημένο εξωτερικό ισοζύγιο, με
σημαντική στήριξη από τις επεν-
δύσεις του Ταμείου Ανάκαμψης
και, μεσοπρόθεσμα, την προοπτική
εισόδου της χώρας στην Ευρωζώνη
το 2025.
-Πότε αναμένετε να ξεκινήσει
η αντιστροφή από την ΕΚΤ της
περιοριστικής νομισματικής
πολιτικής και τι κινδύνους δια-
βλέπετε για τις τράπεζες; 

-Όπως αναφέρθηκε, η ανάπτυξη
στην Ευρωζώνη είναι πολύ ασθε-
νική και ο πληθωρισμός έχει μει-
ωθεί σημαντικά, γεγονός που συ-
νηγορεί υπέρ του ενδεχομένου
μείωσης των επιτοκίων κάποια
στιγμή εντός του 2024. Από την
άλλη πλευρά, το τελευταίο κομμάτι
του αποπληθωρισμού είναι πάντα
βραδύτερο, και δεν αποκλείεται
και μία πρόσκαιρη αναζωπύρωση
του πληθωρισμού τους επόμενους
μήνες λόγω επιδράσεων βάσης.
Επιπλέον, η αγορά εργασίας πα-
ρουσιάζεται αρκετά ανθεκτική,
με μικρή μόνο επίδραση της σφι-
χτής νομισματικής πολιτικής στην
ανεργία και τους μισθούς να πα-
ρουσιάζουν ρυθμούς ανόδου γύρω
στο 4,5% το 2023 που θα επιβρα-
δυνθεί στο 3,5% το 2024. Με αυτά
ως δεδομένα, εκτιμώ ότι η ΕΚΤ
δεν θα σπεύσει σε μειώσεις επι-
τοκίων πριν βεβαιωθεί ότι η μείωση
του πληθωρισμού είναι διαρκής
και σταθερή, ειδάλλως κινδυνεύει
να πληγεί η αξιοπιστία της. Πρα-
κτικά αυτό σημαίνει ότι, με τα πα-
ρόντα δεδομένα, δεν βλέπουμε
μείωση επιτοκίων παρέμβασης
της ΕΚΤ πριν τον Ιούνιο του τρέ-
χοντος έτους. Παράλληλα, βέβαια,
εξελίσσεται και η μείωση του ισο-
λογισμού της ΕΚΤ, δηλαδή η αν-
τιστροφή της ποσοτικής επέκτα-
σης των προηγούμενων ετών, που
περιορίζει τη συνολική ρευστότητα
στην ευρωπαϊκή οικονομία.

Είμαστε αισιόδοξοι για την κυπριακή οικονομία
Δρ Αναστασάτος: Η Eurobank παρουσιάζει υγιή οικονομικά μεγέθη και πρωτοστατεί στην οικονομική ανάκαμψη του τόπου
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Η οργανική κερδοφορία
των τραπεζών η οποία συ-
σχετίζεται με την αύξηση
των επιτοκίων της ΕΚΤ, εκ
της φύσης της, είναι ένα
συγκυριακό φαινόμενο το
οποίο σταδιακά θα εξομα-
λυνθεί.

-Ποιες θεωρείτε τις δύο ση-
μαντικότερες προκλήσεις
που αντιμετωπίζει σήμερα
το κυπριακό τραπεζικό σύ-
στημα;

-Tο επίπεδο των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων, παρά τη ση-
μαντική του μείωση, παραμένει
το υψηλότερο στην Ευρωζώνη
(8,3% των δανείων τον Δεκέμβριο
του 2023), κατά συνέπεια απο-
τελεί σημαντική πρόκληση η πε-
ραιτέρω μείωσή του για τη σύγ-
κλιση με τον μέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης. Μια άλλη πρόκληση
είναι η μετάβαση από το γενικό
καθεστώς αναστολής εκποίησης
ακινήτων που ίσχυε έως τον Δε-
κέμβριο του 2023 στο νέο πλαίσιο
προστασίας τους, το οποίο με-
ταξύ άλλων προϋποθέτει για την

αναστολή εκποίησης κύριας κα-
τοικίας προηγούμενη δικαίωση
του δανειολήπτη από το χρημα-
τοοικονομικό επίτροπο.
-Πιστεύετε ότι οι παθογένειες
και κακές νοοτροπίες που
οδήγησαν τις τράπεζες της
Κύπρου στην κρίση του 2013
έχουν αποφασιστικά αντι-
μετωπιστεί, ή απέμεινε δου-
λειά που θα έπρεπε να είχε
γίνει αλλά αφέθηκε για άλλη
στιγμή;

-Ο τραπεζικός κλάδος στην
Κύπρο διήλθε μια διαδικασία εκ
βάθρων αναδιάρθρωσης κατά
τα έτη των Προγραμμάτων Προ-
σαρμογής 2013-2016, με ορισμέ-
να χαρακτηριστικά πρωτόγνωρα
για χώρα της Ε.Ε., που συνεχί-
στηκε με λιγότερο δραστικές

ενέργειες κατόπιν των Προγραμ-
μάτων και είναι ακόμα σε εξέλιξη.
Η διαδικασία περιλαμβάνει ανα-
διαρθρώσεις, ανακεφαλαιοποι-
ήσεις, εξαγορές μεταξύ τραπε-
ζών, τραπεζικούς μετασχηματι-
σμούς (π.χ. της Συνεργατικής
Κυπριακής Τράπεζας Λτδ στη
Συνεργατική Εταιρεία Διαχείρι-
σης Περιουσιακών Στοιχείων
Λτδ –νυν ΚΕΔΙΠΕΣ). Σημαντικές
αλλαγές έγιναν ήδη από το 2013
και στο ρυθμιστικό πλαίσιο για
τις διοικήσεις των τραπεζών.
Επιπλέον, έχει πραγματοποιηθεί
εκτεταμένη αναδιάρθρωση των
περιουσιακών στοιχείων του
κλάδου, με επίκεντρο τη δρα-
στική μείωση των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων (ΜΕΔ) και
την ενίσχυση της κεφαλαιακής

βάσης, και μείωση του μεγέθους
του τραπεζικού τομέα ως ποσο-
στού του ΑΕΠ για τον περιορισμό
των σχετικών κινδύνων. Όλες
οι παραπάνω διαδικασίες ανα-
διάρθρωσης είχαν ως αποτέλε-
σμα το σημαντικό περιορισμό
των ΜΕΔ, την ενίσχυση της κε-
φαλαιακής επάρκειας, τη βελ-
τίωση της εταιρικής διακυβέρ-
νησης και των οικονομικών απο-
τελεσμάτων. Επομένως, συνο-
λικά, ο κυπριακός τραπεζικός
τομέας είναι πλέον ευθέως συγ-
κρίσιμος στα δομικά του χαρα-
κτηριστικά και τα οικονομικά
του μεγέθη με τα ισχύοντα στην
λοιπή Ευρωζώνη, ενώ σε ορι-
σμένους δείκτες υπερέχει έναντι
αυτής (π.χ. CET1, συνολικός δεί-
κτης φερεγγυότητας).

-Η κερδοφορία στη βάση των επι-
τοκίων θα συνεχιστεί και στα επόμενα
τρίμηνα;
-Η οργανική κερδοφορία των
τραπεζών η οποία συσχετίζεται
με την αύξηση των επιτοκίων της
ΕΚΤ, εκ της φύσης της, είναι ένα
συγκυριακό φαινόμενο το οποίο
σταδιακά θα εξομαλυνθεί όσο τα
επιτόκια της ΕΚΤ επιστρέφουν
σε χαμηλότερα και ιστορικώς πιο
συνήθη επίπεδα. Από την άλλη
πλευρά, η μείωση των επιτοκίων
μειώνει και τις δυσκολίες εξυπη-
ρέτησης που πιθανώς θα αντιμε-

τώπιζαν κάποιες επιχειρήσεις
και νοικοκυριά εάν παραμέναμε
επί μακρόν σε περιβάλλον πε-
ριοριστικής νομισματικής πολιτι-
κής. Αυτό μειώνει τον κίνδυνο
επανεμφάνισης επισφαλειών
που θα επιβάρυναν τα αποτελέ-
σματα των τραπεζών, κάτι που
μέχρι σήμερα έχει αποφευχθεί.
Επομένως, το συνολικό αποτέλε-
σμα είναι αυτό της επιστροφής
σε μια κανονικότητα, εντός της
οποίας βασική πηγή υγιούς κερ-
δοφορίας είναι η οργανική ανά-
πτυξη των εργασιών.

ΜΕΔ και εκποιήσεις οι μεγάλες προκλήσεις

Δεν βλέπουμε μείωση επιτοκίων παρέμβασης της ΕΚΤ πριν από τον Ιούνιο του τρέχοντος έτους, αναφέρει ο
επικεφαλής οικονομολόγος του ομίλου της Eurobank.

Η κερδοφορία των τραπεζών



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο  Θ Ε Μ ΑKυριακή 14 Ιανουαρίου 2024

Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Τις τελευταίες εβδομάδες στις συ-
ζητήσεις προμηθευτών με τους
συνεργάτες τους, μονοπωλούν οι
εξελίξεις στην Ερυθρά Θάλασσα,
με τις επιθέσεις των Χούθι σε εμ-
πορικά πλοία και το αποτύπωμα
αυτών στο παγκόσμιο εμπόριο.
Ήδη, από τις πληροφορίες που
μοιράζονται φαίνεται ότι οι νέες
αυξήσεις στα εμπορεύματα που
φτάνουν από τις ασιατικές αγορές
είναι εν πολλοίς αναπόφευκτες.
Μεγάλος αριθμός ναυτιλιακών
εταιρειών αλλάζει δρομολόγιο,
αποφεύγει το Σουέζ και διπλασιάζει
τον χρόνο μεταφοράς εμπορευ-
μάτων. Αυτό συνεπάγεται με επι-
πρόσθετες ανάγκες καυσίμων με-
ταφοράς, και ως εκ τούτου μεγα-
λύτερο κόστος. Μέσα σε ένα μήνα,
οι τιμές του ναύλου για τα εμπο-
ρευματοκιβώτια έχει διπλασιαστεί.
Στο μεταξύ, μετά την κλιμάκωση

της σύγκρουσης στην Ερυθρά Θά-
λασσα και την εμπλοκή ΗΠΑ και
Βρετανίας, οι τιμές του πετρελαίου
μπρεντ κατέγραψαν αύξηση κατά
2,3% και του αμερικανικού αργού
2,5%. Σε επίπεδο κυπριακής αγοράς
επικρατεί αναστάτωση, με τις ανη-
συχίες να διατυπώνονται και επί-
σημα από επαγγελματίες του λια-
νικού εμπορίου για εκτόξευση του
κόστους των εμπορευματοκιβω-
τίων αλλά και από τον τομέα των
οικοδομών για αυξήσεις σε οικο-
δομικά υλικά. Ωστόσο τονίζεται
ότι, οι όποιες αυξήσεις επέλθουν
σε προϊόντα και υπηρεσίες, θα
εξαρτηθούν από τη διάρκεια της
νέας κρίσης με το ενδεχόμενο μιας
παρατεταμένης έκρυθμης κατά-
στασης στις θαλάσσιες μεταφορές
να κτυπά καμπανάκι για προμη-
θευτές, εμπορευόμενους και κα-
ταναλωτές. Η «Κ» συνομίλησε με
στελέχη εταιρειών που είναι κο-

λοσσοί στο λιανικό τροφίμων στην
Κύπρο, όπως ΚΕΑΝ, Laiko Cosmos
και Coca Cola οι οποίοι εξήγησαν
πώς και σε ποιο βαθμό επηρεά-
ζονται από τη νέα κρίση και το
αποτύπωμα αυτής στην εφοδια-
στική αλυσίδα.

Είδη ένδυσης και υπόδησης
Οι εξελίξεις επηρεάζουν άμεσα

τις εισαγωγές και τις εξαγωγές σε
ασιατικές αγορές όπως Κίνα, Σιγ-
καπούρη, Ινδία, Ιαπωνία κοκ, με
την Κίνα να αποτελεί μία από τις
μεγαλύτερες αγορές εισαγωγής
προϊόντων για την Κύπρο. Από τον
Ιανουάριο μέχρι τον Οκτώβριο του
2023 οι εισαγωγές από την αγορά
της Κίνας ανήλθαν γύρω στα 600
εκατ. ευρώ, από την Ινδία στα 91
εκατ. ευρώ και την Ιαπωνία στα
255 εκατ. ευρώ σύμφωνα με την
τελευταία έκδοση της Στατιστικής
Υπηρεσίας. Από αυτές τις αγορές
–και ευρύτερα από τις ασιατικές–
η Κύπρος εισάγει προϊόντα ένδυ-
σης, υπόδησης, έπιπλα, ηλεκτρικές
και ηλεκτρονικές συσκευές και
πρώτες ύλες για τον τομέα των κα-
τασκευών. Αυτό που διευκρινίζεται
από τον Μάριο Αντωνίου, γ.γ. του
Παγκύπριου Συνδέσμου Λιανικού
Εμπορίου, είναι ότισε πρώτο στάδιο
η κατάσταση στην Ερυθρά Θάλασ-
σα επηρεάζει σε μικρότερο βαθμό
τα είδη πρώτης ανάγκης και τα
τρόφιμα, και ως εκ τούτου το καλάθι
του σουπερμάρκετ δεν αναμένεται
να επηρεαστεί σημαντικά. Τουλά-
χιστον επί του παρόντος. Πιο ξε-
κάθαρη εικόνα θα υπάρχει με τον
υπολογισμό του κόστους των υλι-
κών (που αναπόφευκτα επηρεάζει
το λειτουργικό κόστος παραγωγής,
και ως εκ τούτου και τα τελικά προ-
ϊόντα) και την αύξηση στο κόστος
του πετρελαίου μέσα στις επόμενες
τρεις εβδομάδες. Αυτές τις μέρες
οι λιανέμποροι κάνουν τους υπο-
λογισμούς τους, σε μία προσπάθεια
να ξεκαθαρίσουν τις αυξήσεις που
προκύπτουν, και τι θα καταλήξει
στον καταναλωτή. Από την άλλη,
ο μεγαλύτερος χρόνος μεταφοράς,
είναι σαφές ότι θα οδηγήσει, ίσως
αναπόφευκτα, σε κάποιες ελλείψεις
προϊόντων, μια εξέλιξη η οποία
επίσης διαταράσσει την αγορά.
Όπως εξηγεί ο κ. Αντωνίου, με στό-
χο τη διασφάλιση του στοκ τους,
επιχειρήσεις και προμηθευτές εν-
δεχομένως να επιχειρήσουν να βά-

λουν μεγαλύτερες παραγγελίες.
Για να γίνει αυτό, χρειάζεται ρευ-
στότητα (καθώς οι παραγγελίες
προπληρώνονται), ή άντληση χρη-
ματοδότησης από την τράπεζα,
κάτι που δυσχεραίνει τις δυνατό-
τητες μιας επιχείρησης. Αν δεν
υπάρχουν επαρκή κεφάλαια για
τις παραγγελίες, τότε λιγοστεύουν
και τα αποθέματα στην αγορά. 

Εκτοξεύονται τα ναύλα
Η κατάσταση είναι ρευστή όπως

περιγράφει ο CEO της εταιρείας
Laiko Cosmos Trading Ltd, Βασίλης
Πετρίδης, εξηγώντας ότι οι προ-
μηθευτές προϊόντων από την Άπω
Ανατολή προειδοποιούν ότι τα επό-
μενα φορτία μπορεί να είναι δι-
πλάσια ακόμα και τριπλάσια από
τα σημερινά ναύλα, τα οποία, για
πρώτη φορά μετά την περίοδο της
πανδημίας, επανήλθαν σε επίπεδα
προ του 2020. Ήδη η τιμή των φορ-
τίων από Άπω Ανατολή είναι δι-

πλάσια με αυξητική τάση, σε σχέση
με την τιμή που ίσχυε τον Δεκέμ-
βριο. Στην περίπτωση της εταιρείας
Laiko Cosmos, οι πρώτες επιπτώ-
σεις αναμένεται να καταγραφούν
στα έτοιμα συσκευασμένα προ-
ϊόντα προέλευσης από Σιγκαπούρη,
όπως καφέδες, ή σε προϊόντα κα-
τάψυξης, καθώς και υλικά για ασια-
τικά πιάτα στην εστίαση και τα
ράφια των υπεραγορών. Κληθείς
να εκτιμήσει το ύψος των αυξή-
σεων, ο κ. Πετρίδης ανέφερε ότι
δεν έχουν ληφθεί αποφάσεις, εφό-
σον η εταιρεία διαθέτει αποθέματα
τα οποία καλύπτουν τη ζήτηση για
κάποιο διάστημα. Ωστόσο οι χρε-
ώσεις για τις νέες παραγγελίες εν-
δεχομένως να συμπεριλάβουν τα
αυξημένα κόστη στα ναύλα. 

Από την πλευρά του ο country
manager της Coca Cola Βαγγέλης
Μόσχος, εξήγησε ότι οι αναταράξεις
στις θαλάσσιες μεταφορές εμπο-
ρευμάτων είναι μια εξέλιξη η οποία

έρχεται να προστεθεί σε μια βεβα-
ρημένη αλυσίδα αρνητικών εξελί-
ξεων. Σίγουρα, αναφέρει, το γεγονός
ότι πολλές ναυτιλιακές έχουν στα-
ματήσει να χρησιμοποιούν τη διώ-
ρυγα του Σουέζ και κάνουν τον κύ-
κλο της Αφρικής, επηρεάζει τον
χρόνο και το κόστος των μεταφο-
ρικών για τα προϊόντα. Μια έμμεση
επίπτωση είναι η αύξηση του κό-
στους του πετρελαίου η οποία θα
επηρεάσει αναπόφευκτα γενικό-
τερα το λειτουργικό κόστος μιας
επιχείρησης. Ωστόσο, όπως εξηγεί,
η εταιρεία δεν έχει εμπορικές σχέ-
σεις και δεν εισάγει πρώτες ύλες
από Κίνα ή Άπω Ανατολή αλλά από
την ελληνική και την ευρωπαϊκή
αγορά. Ως εκ τούτου, σε πρώτο στά-
διο δεν επηρεάζεται. Αυτό που έχει
επηρεάσει την εταιρεία, όπως πε-
ριγράφει, είναι τα νέα δεδομένα
που δημιουργούνται στον τουρισμό
λόγω του πολέμου στο Ισραήλ, και
το αποτύπωμα στην κατανάλωση
στην κυπριακή αγορά.

Επηρεάζονται οι εξαγωγές
Φυσικά, πέραν των εισαγωγών,

ο κύκλος εργασιών επιχειρήσεων
δύναται να επηρεαστεί και σε επί-
πεδο εξαγωγών. Ένα τέτοιο πα-
ράδειγμα είναι η ΚΕΑΝ. Ο director
της εταιρείας Κρις Μαρκίδης εξή-
γησε στην «Κ» ότι το 60% των εξα-
γωγών της εταιρείας διοχετεύεται
στις ασιατικές αγορές. Πρόκειται
για προϊόντα όπως χυμοί, οι οποίοι
έχουν περιορισμένη διάρκεια κα-
τανάλωσης. Επομένως, μια καθυ-
στέρηση 1-2 μηνών στην παρα-
λαβή τους, μειώνει ακόμη περισ-
σότερο τη διάρκεια ωφέλιμης ζωής
του προϊόντος. Ως εκ τούτου, ήδη,

εκφράζονται σκέψεις από πελάτες
της εταιρείας για να αλλάξουν προ-
μηθευτή, με ό,τι αυτό συνεπάγεται
για το επίπεδο των εξαγωγών της.
Στις επιπτώσεις του προβλήματος
που αφορούν την κυπριακή αγορά,
σημείωσε ότι η κατάσταση στις
μεταφορές είναι στο επίκεντρο
των συζητήσεων με τους πελάτες
της εταιρείας με τις ενδείξεις να
οδηγούν στο συμπέρασμα ότι πρό-
κειται για ένα νέο κτύπημα, οι επι-
πτώσεις του οποίου θα γίνουν σύν-
τομα ορατές στην εφοδιαστική
αλυσίδα. Ήδη οι εταιρείες αναζη-
τούν νέους συνεργάτες σε αγορές
οι οποίες δεν επηρεάζονται, ώστε
να διασφαλίσουν την απρόσκοπτη
προμήθεια εμπορευμάτων. Από
την άλλη, εγείρεται ο προβλημα-
τισμός για τη διαχείριση των επερ-
χόμενων αυξήσεων και τη δυνα-
τότητα να μετακυλήσουν στο τε-
λικό προϊόν, ή να απορροφηθούν
από την εταιρεία. Στην περίπτωση
της ΚΕΑΝ, αυτό που διευκρινίζεται
είναι η πρόθεση της εταιρείας για
διατήρηση των τιμών στα προϊόντα
ως έχουν. 

Φουρτούνες
στο λιανικό
έφεραν 
οι Χούθι
Ανησυχία για αυξήσεις τιμών λόγω των
αναταράξεων στις θαλάσσιες μεταφορές

Η νέα κρίση στις θαλάσσιες μεταφορές έρχεται να προστεθεί σε μια ήδη βεβαρημένη αλυσίδα αρνητικών εξελίξεων για το εμπόριο, με ορατές συνέπειες τις
καθυστερήσεις και τις ανοδικές πιέσεις στο κόστος των αγαθών. 

Αυξήσεις αναμένονται και στο
κατασκευαστικό κόστος, με τον
πρόεδρο της Ομοσπονδίας Ερ-
γολάβων Οικοδομών Στέλιο Γα-
βριήλ να περιγράφει ότι ενώ
αναμένονταν κάποιες διορθώ-
σεις σε υλικά όπως ο χάλυβας,
οι μεταλλικές κατασκευές και ο
σίδερος, οι γεωπολιτικές αλλα-
γές φέρνουν αύξηση στο κόστος
μεταφοράς υλικών από χώρες
όπως Κίνα και Ινδία και κατ’ επέ-
κταση στο κόστος των ίδιων των
υλικών. Αυτό συνεπάγεται με

νέα άνοδο στο κατασκευαστικό
κόστος, το οποίο ήδη μέσα σε
τρία χρόνια έχει καταγράψει μια
αύξηση της τάξης του 20%.
Άνοδος αναμένεται και σε υλικά
οικιακού εξοπλισμού, τον οποίο
εισάγουμε από χώρες όπως Ια-
πωνία, Ινδία και Μαλαισία. Βε-
βαίως, πέρα από την αύξηση
του κόστους, καθυστερήσεις
στις παραλαβές υλικών μετα-
φράζεται δυνητικά σε νέα χρο-
νοδιαγράμματα ολοκλήρωσης
οικιστικών έργων.

<<<<<<

Μεγαλύτερη έκθεση
στις αυξήσεις των τιμών
έχουν μέχρι στιγμής οι
κατασκευές, τα είδη έν-
δυσης και υπόδησης και
λιγότερο τα τρόφιμα.

<<<<<<

Με την κλιμάκωση της
έντασης στην Ερυθρά
Θάλασσα οι τιμές του
πετρελαίου αυξήθηκαν
κατά 2% τα τελευταία
24ωρα ενώ οι τιμές των
ναύλων έχουν διπλα-
σιαστεί.

Η εισοδηματική ανισότητα διευρύνεται
Το 1974 ο φιλελεύθερος πολιτικός
φιλόσοφος Ρόμπερτ Νόζικ υπερα-
σπίστηκε περίφημα την ανισότη-
τα, χρησιμοποιώντας τον διάσημο
καλαθοσφαιριστή Ουίλτ Τσάμ-
περλεν. Φανταστείτε ότι ζούσατε
σε μια κοινωνία, πρότεινε, όπου
η διανομή του πλούτου είχε ορ-
γανωθεί δίκαια και ισότιμα. Ομως,
στη συνέχεια καταφθάνει ένας
διάσημος αθλητής καλαθοσφαί-
ρισης, τον οποίον οι πολίτες θα
είχαν την ευκαιρία να πληρώνουν
για να τον παρακολουθήσουν.
Ποιος θα υποστήριζε ότι δεν θα
έπρεπε να γίνει πλούσιος; Αυτό
ήταν, για τον Νόζικ, μια απεικό-
νιση της γενικότερης «θεωρίας
του δικαιώματος», με τον Τσάμ-
περλεν ένα αναμφισβήτητο πα-
ράδειγμα μεγάλης αξίας, που λόγω
δικαιωμάτων μπορούσε να απο-
λαμβάνει εξαιρετικών αμοιβών.
Το 1973 ο μισθός του ήταν 250.000

δολάρια, ήτοι 20πλάσιος του διά-
μεσου εισοδήματος ενός νοικο-
κυριού. 

Σήμερα ένας μπασκετμπολί-
στας, που κερδίζει 20 φορές τον
διάμεσο, δεν θα έβγαζε πολύ πε-
ρισσότερα από τον ελάχιστο μισθό
του NBA για τους ρούκι, ήτοι 1,1
εκατ. δολάρια. Οσοι παίζουν έστω
και λίγα λεπτά σε ένα παιχνίδι
είναι συνήθως –σε σύγκριση με
τους Αμερικανούς που κερδίζουν

διάμεσους μισθούς– αρκετές φορές
πιο πλούσιοι από ό,τι ήταν ποτέ
στη ζωή του ο Ουίλτ Τσάμπερλεν.

Οι σούπερ σταρ είναι πολλές
φορές ακόμη πλουσιότεροι. Το
πιο δημοφιλές νέο συμβόλαιο αυτή

τη σεζόν υπέγραψε ο Τζέιλεν
Μπράουν των Σέλτικς, βάσει του
οποίου πληρώνεται  περισσότερα
από 60 εκατ. δολάρια ετησίως, πε-
ρίπου 800 φορές τον διάμεσο μισθό
των ΗΠΑ. Οι αθλητές, όπως και
οι καλλιτέχνες, ήταν πάντα περί-
πλοκες περιπτωσιολογικές μελέτες
στην αμερικανική ολιγαρχία. Είναι
και οι δύο επιχειρηματίες και ερ-
γαζόμενοι ταυτόχρονα, πλούσιοι
και όμως συχνά υφίστανται εκ-
μετάλλευση. Αλλά ως άβαταρ της
εποχής της οικονομίας των σούπερ
σταρ, αθλητές –όπως και καλλι-
τέχνιδες σαν τις Τέιλορ Σουίφτ
και Μπιγιονσέ, των οποίων οι πε-
ριοδείες φέτος είχαν προφανώς
μια αξιοσημείωτη επίδραση στο
αμερικανικό ΑΕΠ– παίζουν έναν
τεράστιο ρόλο στο να απεικονί-
σουν την οικονομική ηθική της
χώρας.

Σε διεθνές επίπεδο, κατά τον

διακεκριμένο οικονομολόγο
Μπράνκο Μιλάνοβιτς, οι αλλαγές
που σημειώνονται στα κατώτερα
στρώματα της πυραμίδας είναι
θεμελιώδεις, όταν το παγκόσμιο
πλουσιότερο 1% καλά κρατεί. «Επί
δεκαετίες οι φτωχοί Δυτικοί θεω-
ρούνταν από τους πιο καλοπλη-
ρωμένους διεθνώς, αλλά  όχι σή-
μερα, διότι οι μη Δυτικοί με τα
συνεχώς αυξανόμενα εισοδήματα
θα τους εκδιώξουν από τη θέση
τους, όπως και τους Δυτικούς της
μεσαίας τάξης», σημειώνει ο θε-
ωρητικός. Ο μεγαλύτερος ανα-
σχηματισμός συντελείται στην
Κίνα. Το διάστημα 1988-2018 ένας
εκπρόσωπος της εργατικής τάξης
στην Ιταλία, λόγου χάριν, είχε
πτώση εισοδήματος κατά 17 εκα-
τοστημόρια στην παγκόσμια μέ-
τρηση, ενώ ένας κάτοικος κινεζι-
κής πόλης είχε αντίστοιχη αύξηση
20 εκατοστημόρια.

<<<<<<

Ενας νεαρός μπασκετ-
μπολίστας του ΝΒΑ 
κερδίζει ετησίως 20
φορές τον διάμεσο 
μισθό ενός αμερικανι-
κού νοικοκυριού.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΝΤΈΪΒΙΝΤ ΓΟΥAΛΑΣ-ΓΟΥΈΛΣ / THE NEW YORK TIMES

Νέες αυξήσεις στις κατασκευές

Σε διεθνές επίπεδο, κατά τον διακεκριμένο οικονομολόγο Μπράνκο Μιλάνο-
βιτς, οι αλλαγές που σημειώνονται στα κατώτερα στρώματα της πυραμίδας
είναι θεμελιώδεις, όταν το παγκόσμιο πλουσιότερο 1% καλά κρατεί. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δειλά μεν, αλλά το επενδυτικό Ταμείο
με ορίζοντα «Long» πάτησε το πόδι
του στην Τράπεζα Κύπρου. Αναλυ-
τικότερα, τα ταξίδια της Τράπεζας
Κύπρου στο Λονδίνο για επενδυτικές

επαφές φαίνεται να «έπιασαν τόπο»,
καθώς το Fidelity Fund, αποφάσισε
να πάρει μια «πρώτη γεύση» από
την Τράπεζα. Το Fidelity Fund αγό-
ρασε στην Τράπεζα Κύπρου 310.237
μετοχές αξίας 1,09 εκατομμυρίων

ευρώ την πρώτη ημέρα του 2024,
που ναι μεν για το βεληνεκές του
Ταμείου είναι «ψίχουλα», αλλά πι-
θανώς να δηλώνει τις επόμενες κι-
νήσεις του. Εντός της Τράπεζας «αι-
ωρείται» η εντύπωση πως το συγ-
κεκριμένο Ταμείο θα ενισχύσει τη
θέση του στην BοC στο μέλλον,
ωστόσο αναμένεται να αποδειχθεί.
Όπως είχε καταγράψει η «Κ» σε
προηγούμενο ρεπορτάζ της, στα τέ-
λη Νοεμβρίου είχε παραβρεθείη δι-
ευθυντική ομάδα της BoC στο «Greek
Investment Conference» του Χρη-
ματιστηρίου Αθηνών και της Morgan
Stanley στο Λονδίνο. Εκεί, η διευ-
θυντική ομάδα είχε κατ’ ιδίαν συ-
ναντήσεις με «Long Only» επενδυ-
τικά ταμεία που ένα από αυτά ήταν
και το Fidelity Fund. Εκ του αποτε-
λέσματος οι προσπάθειες αυτές
είχαν θετική κατάληξη, με το εν-
διαφέρον να εστιάζεται και στις κα-
λές επιδόσεις της Τράπεζας, αλλά

και του κράτους γενικότερα. Δύο
μήνες νωρίτερα, στα τέλη Σεπτεμ-
βρίου, η Τράπεζα είχε συμμετάσχει
ξανά σε συνέδριο στο Λονδίνο, συγ-
κεκριμένα στο Annual Financials
CEO Conference της BofA Merrill
Lynch που είχε πάλι η διευθυντική
ομάδα επαφές με την επενδυτική
κοινότητα.

Η τιμή της μετοχής της Τράπεζας
Κύπρου την Παρασκευή 12 Ιανουα-
ρίου 2024 έκλεισε στο 3,39 ευρώ,
με το εύρος της μετοχής ανάμεσα
σε 2023 και 2024 να είναι στο «τε-
ράστιο» 1,81 ευρώ και 3,54 ευρώ. Η
χρηματιστηριακή αξία (market cap)
της Τράπεζας έχει πιάσει τα δύο δι-
σεκατομμύρια ευρώ.

Σύμφωνα με το μετοχικό κεφά-
λαιο της Τράπεζας Κύπρου που δια-
θέτει συνολικά 446.199.933 μετοχές,
το 9,27% έχει η Lamesa Investments
Limited (Renova Group) του «πα-
γωμένου» Βίκτωρ Βέξελμπεργκ, ακο-

λουθούμενη από την CarVal Inve-
stors με ποσοστό 9,07% και την
Senvest Management LLC με 8,5%
και 0,25% σε χρηματοοικονομικά
μέσα. Έπειτα, βρίσκουμε την Caius
Capital με 5,65% και την EBRD με
5,02%.

Τον Νοέμβριο του 2023, ο οίκος
Fitch Ratings αναβάθμισε τη μα-
κροπρόθεσμη αξιολόγηση της Τρά-
πεζας σε ΒB από B+, διατηρώντας
παράλληλα θετική προοπτική. Τον
Οκτώβριο του 2023, η Moody’s In-
vestors Service αναβάθμισε την
μακροπρόθεσμη πιστοληπτική αξιο-
λόγηση της Τράπεζας σε επενδυτική
βαθμίδα Baa3 από Ba1, διατηρώντας
τη θετική προοπτική. Τον Απρίλιο
του 2023, ο οίκος S&P Global Ra-
tings επιβεβαίωσε τη μακροπρό-
θεσμη πιστοληπτική ικανότητα
της Τράπεζας σε BB- και αναθεώ-
ρησε την προοπτική σε θετική από
σταθερή.

Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΑΡΑΜΗΤΑ

Ένα πάγιο αίτημα της κυπριακής
ναυτιλιακής βιομηχανίας άρχισε να
παίρνει σάρκα και οστά. Το υφυ-
πουργείο Ναυτιλίας ανακοίνωσε
την έναρξη λειτουργίας του Μονο-
θυριδικού Ναυτιλιακού Κέντρου
Εξυπηρέτησης (One Stop Shipping
Centre). Η νέα μοντέρνα υπηρεσία
του υφυπουργείου,ενισχύει την αν-
ταγωνιστικότητα του κυπριακού
νηολογίου αφού δύναται να αποτελεί

τον λόγο εγγραφής περισσότερων
πλοίων υπό κυπριακή σημαία αλλά
και να ευνοήσει την προσέλκυση
νέων ναυτιλιακών εταιρειών. Το σύ-
στημα της Μονοθυριδικής Εξυπη-
ρέτησης βελτιστοποιεί τη διαχείριση
και την ανταπόκριση στα αιτήματα
των πελατών και συναλλασσόμενων
με την Υπηρεσία. Έτσι, οι χρήστες
της μπορούν να απευθύνονται σε
ένα μόνο σημείο όπου τα αιτήματά
τους καταγράφονται και οδηγούνται
στο αρμόδιο τμήμα ή λειτουργό για
την επίλυσήτους. Συνεπώς η ύπαρξη
μίας Μονοθυριδικής Υπηρεσίας
μπορεί να ενισχύσει την αύξηση
της αποτελεσματικότητας, της ευε-
λιξίας και της ποιότητας των υπη-
ρεσιών που παρέχονται. Ιδιαίτερα
σε βιομηχανικούς τομείς στους οποί-

ους εμπλέκεται και η Κρατική Δη-
μόσια Διοίκηση, η ύπαρξη ενός τέ-
τοιου εργαλείου αποτελεί ποιοτικό
χαρακτηριστικό που ενισχύει την
υπεροχή τού ναυτιλιακού μας πλε-
ονεκτήματος.

Στο παρόν στάδιο η έναρξη λει-
τουργίας του κέντρου δεν σημαίνει
και την ολοκλήρωσή του αφού οι
υπηρεσίες που δύναται να προ-
σφέρει αφορούν μόνο συγκεκριμένα
αιτήματα των εταιρειών και ακόμη
δεν καλύπτει όλο το φάσμα των
εργασιών τους για μία ολιστική
προσέγγιση. Σύμφωνα με αρμόδιες
πηγές, από την πρώτη ώρα λει-
τουργίας της, οι εταιρείες άρχισαν
να χρησιμοποιούν την υπηρεσία.
Ειδικότερα, τα αιτήματα τα οποία
θα επιλύονται μέσω του κέντρου

αφορούν κυρίως υπηρεσίες που
σχετίζονται με το υπ. Εσωτερικών.
Τους τελευταίους μήνες, το υφυ-
πουργείο συνεργάζεται στενά με
το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και
Μετανάστευσης του υπ. Εσωτερι-
κών, το οποίο ήδη έχει θέσει λει-
τουργό με φυσική παρουσία στην
Υπηρεσία του υφυπουργείου Ναυ-
τιλίας και έχει παράσχει και τον
απαραίτητο τεχνικό εξοπλισμό για
την ομαλή λειτουργεία του κέντρου.

Τα πιστοποιητικά 
Το Κέντρο, που βρίσκεται στα

κεντρικά κτίρια του υφυπουργείου
Ναυτιλίας θα παραλαμβάνει αιτή-
ματα κάθε Δευτέρα. Πιο συγκεκρι-
μένα, θα παραλαμβάνονται αιτήσεις
για τις οποίες η φυσική παρουσία

είναι απαραίτητη, ενώ υπάρχει και
η δυνατότητα λήψης βιομετρικών
στοιχείων εκεί που χρειάζεται. Επι-
πρόσθετα, οι εργασίες που θα διε-
νεργούνται στο κέντρο αφορούν
τις εξής κατηγορίες πιστοποιητικών: 

α) Έκδοση σχετικών Βεβαιώσεων
Εγγραφής (MEU1) Πολιτών Χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε./ ΕΟΧ)
που θα εργάζονται σε Κυπριακές
Ναυτιλιακές Εταιρείες. Θα εξυπη-
ρετούνται επίσης, αιτήματα για Έκ-
δοση Δελτίων Διαμονής (MEU2) για
τα μέλη των οικογενειών των πο-
λιτών της Ε.Ε. / ΕΟΧ που δεν είναι
οι ίδιοι πολίτες της Ένωσης.

β) Έκδοση / Ανανέωση Αδειών
Προσωρινής Διαμονής και Απα-
σχόλησης στην Κύπρο πολιτών
τρίτων χωρών (δηλ. εκτός Ε.Ε./

ΕΟΧ) που θα εργοδοτούνται από
Ναυτιλιακές Εταιρείες (BCS).

γ) Διευθέτηση της διαμονής των
μελών οικογένειας των πολιτών
τρίτων χωρών που εργοδοτούνται
από Ναυτιλιακές Εταιρείες (MFR,
VIS και CYE).

Ποια θα είναι η εξέλιξη 
Όπως ήδη αναφέρθηκε πιο πά-

νω, το Μονοθυριδικό Ναυτιλιακό
Κέντρο Εξυπηρέτησης προς το πα-
ρόν προσφέρει υπηρεσίες που έχουν
να κάνουν κυρίως με το Τμήμα Αρ-
χείου Πληθυσμού και Μετανάστευ-
σης. Οι συνεχώς αυξανόμενες ανάγ-
κες όμως της βιομηχανίας και η πο-
λυπλοκότητα των ζητημάτων που
αντιμετωπίζει δείχνουν πως στο
μέλλον το υφυπουργείο θα πρέπει
να επικεντρωθεί και στην προσθήκη
επιπλέον υπηρεσιών αφού υπάρχει
πλειάδα κι άλλων κυβερνητικών
υπηρεσιών που έχουν να κάνουν
με ναυτιλιακά ζητήματα. Τέτοια,
είναι θέματα κοινωνικών ασφαλί-
σεων του εργατικού δυναμικού της
ναυτιλίας, που χρειάζεται η συνέρ-
γεια του υπ. Εργασίας και Κοινω-
νικών Ασφαλίσεων, ή φορολογικής
φύσης ζητήματα που άπτονται τμη-
μάτων του υπ. Οικονομικών. 

Η Δημιουργία ΝΕΠΕ
Τον Οκτώβριο του 2022 η Βουλή

των Αντιπροσώπων ψήφισε την
δημιουργία της Ναυτιλιακής Εται-
ρείας Περιορισμένης Ευθύνης, εξέ-
λιξη που η βιομηχανία υποδέχτηκε
ενθέρμως, αφού επίσης ήταν ένα
πάγιο αίτημα όλων των εμπλεκό-
μενων φορέων στην ναυτιλία, του
ιδιωτικού τομέα αλλά και υφυπουρ-
γείου Ναυτιλίας. Μία τέτοια εξέλιξη
επίσης, ενισχύει την ανταγωνιστι-
κότητα του ναυτιλιακού μας προ-
ϊόντος διεθνώς και αποτελεί μία
ακόμη συνιστώσα για την προσπά-

θεια ΜονοθυριδικήςΕξυπηρέτησης
στο υφυπουργείο. Στην ουσία, με
την λειτουργία της ΝΕΠΕ, αλλάζουν
οι διαδικασίες σύστασης και εγγρα-
φής Ναυτιλιακών Εταιρειών Περιο-
ρισμένης Ευθύνης (ΝΕΠΕ) και δη-
μιουργείται Μητρώο ΝΕΠΕ την επο-
πτεία του οποίου θα έχει το υφυ-
πουργείο Ναυτιλίας. Επίσης,ο νόμος
ο οποίος ψηφίστηκε περιλαμβάνει
διατάξεις που στοχεύουν στην απλο-
ποίηση διάφορων διαδικασιών αλλά
και δίδει εξουσίες στο υφυπουργείο
για την ομαλή λειτουργία της νέας
εταιρικής οντότητας. 

Υπόδειγμα 
Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πά-

νω και παρατηρώντας πώς εργάζεται
και λειτουργεί η κυπριακή ναυτιλία,
συμπεραίνει κανείς πως δεν είναι
ξεχωριστή η βιομηχανία μόνο επει-
δή προσφέρει το 7% του ΑΕΠ της
χώρας. Πέρα του ζωτικής σημασίας
ρόλου της στο διαμετακομιστικό
εμπόριο και την εφοδιαστική αλυ-
σίδα αλλά και των τεχνικών ποι-
οτικών χαρακτηριστικών της ση-
μαίας μας, ξεχωριστή την κάνει το
γεγονός πως σύσσωμη η βιομηχανία
έχει αγαστή συνεργασία με το κρά-
τος, για να παραμείνει βιώσιμη, λει-
τουργική και αειφόρος. Ενδεικτικά
μόνο να αναφέρουμε πως η μικρή
Κύπρος είναι ένα από τα ελάχιστα
κέντρα πλοιοδιαχείρισης που προ-
σφέρει πλέον υπηρεσίες που αντα-
ποκρίνονται στις προκλήσεις της
σύγχρονης πραγματικότητας. Στο
αμέσως επόμενο διάστημα αναμέ-
νονται περισσότερες εξελίξεις και
για άλλα ζητήματα που αφορούν
την βιωσιμότητα της κυπριακής
ναυτιλίας αλλά και την πορεία προς
την ψηφιοποίηση των εργασιών
του υφυπουργείου με στόχο την
μετάβαση στη νέα εποχή ενός πε-
ριβάλλοντος χωρίς χαρτί. 

Επελαύνουν το mobile και το internet banking στην Ελλάδα
Του ΑΛΕΚΟΥ ΛΙΔΩΡΙΚΗ  

Ετος-σταθμό όλων των εποχών για
τα εναλλακτικά ψηφιακά δίκτυα
αποτέλεσε το 2023 για το εγχώριο
τραπεζικό σύστημα, με το σύνολο
σχεδόν των εγχρήματων συναλλα-
γών να πραγματοποιείται εκτός τρα-
πεζικών καταστημάτων, κάτι που
στις αρχές της περασμένης δεκαετίας
φάνταζε εξαιρετικά δύσκολο να επι-
τευχθεί.  

Ειδικότερα, σύμφωνα με στοιχεία
που συγκέντρωσε η «Κ», κορυφαίο
εναλλακτικό ψηφιακό δίκτυο για το
2023 (σε αριθμό χρηστών) αναδει-
κνύεται το mobile banking με πάνω
από 5,6 εκατ. ενεργούς χρήστες που
πραγματοποίησαν άνω των 50 εκατ.
συναλλαγών, οι οποίες ξεπερνούν
σε αξία τα 14 δισ. ευρώ. Ακολουθεί
το internet banking με ενεργό αριθ-
μό χρηστών που ξεπερνάει σε αριθμό
τα 3,6 εκατ., οι οποίοι πραγματο-
ποίησαν πάνω από 57 εκατ. συναλ-
λαγές αξίας 123 δισ. ευρώ. Δεν είναι

όμως μόνο τα εναλλακτικά τραπεζικά
δίκτυα που γνώρισαν τεράστια ανά-
πτυξη το 2023, αλλά και νέες μέθοδοι
ψηφιακών πληρωμών όπως το IRIS
Payment, που αποτελεί έναν χρη-
στικό, ευέλικτο και mobile friendly
τρόπο αποστολής χρημάτων σε φί-

λους ή πληρωμής σε ελεύθερους
επαγγελματίες / μικρές επιχειρήσεις
αποκλειστικά και μόνο με τη χρήση
αριθμού κινητού ή και ΑΦΜ αντί-
στοιχα. Ειδικότερα, σύμφωνα με τα
τελευταία διαθέσιμα στοιχεία, το
IRIS Person-to-Person αριθμεί πε-
ρισσότερους από 2,1 εκατ. χρήστες,
ενώ το IRIS Person-to-Business δια-

θέτει 131.000 χρήστες, καταγρά-
φοντας αύξηση 59% και 57%, αν-
τίστοιχα, σε σχέση με τα δεδομένα
του 2022. Παράλληλα, οι συναλλαγές
μεταξύ ιδιωτών κινούνται σε διαρκώς
ανοδική τροχιά, καθώς τη χρονική
περίοδο Ιανουαρίου - Νοεμβρίου
2023 καταγράφηκε εκρηκτική αύ-
ξηση της τάξεως του 259% (17,7

εκατ. συναλλαγές) συγκριτικά με
το αντίστοιχο χρονικό διάστημα
του 2022, με τις συναλλαγές προς
επαγγελματίες να εμφανίζουν εν-
τυπωσιακή άνοδο της τάξεως του
255%, ενώ την ίδια στιγμή οι συ-
ναλλαγές των ηλεκτρονικών αγορών
(3,3 εκατ.) ήταν ενισχυμένες κατά
61%.  Με δεδομένο πλέον ότι οι ψη-

φιακές συναλλαγές γνωρίζουν εκρη-
κτική άνοδο, οι εγχώριες τράπεζες
για το 2024 θέτουν ως κεντρική
στρατηγική την αφομοίωση από
πλευράς της πελατείας τους όλων
των μεγάλων αλλαγών που έγιναν
στο φυσικό δίκτυο των υποκατα-
στημάτων τους, πολλές από τις οποί-
ες δεν έχουν ακόμη γίνει γνωστές
σε σημαντικό αριθμό πελατών, κα-
θώς έχουν μήνες να επισκεφθούν
κάποιο κατάστημα. Η φυσική όψη
των τραπεζικών καταστημάτων,
των περισσότερων τουλάχιστον σε
αριθμό, έχει αλλάξει ριζικά, έχοντας
οδηγήσει σε δραστικό περιορισμό
των θέσεων των ταμείων. Κατα-
στήματα του κέντρου που είχαν
ακόμη και έξι θέσεις ταμείων, σή-
μερα έχουν πλέον μόνο μία. Σε κά-
ποιες τράπεζες μάλιστα ακόμη και
το ένα ταμείο που είναι σε λειτουργία
έχει σπαστό ωράριο: ένα τρίωρο το
πρωί και μία ώρα πριν από το κλεί-
σιμο. Ακόμη μία ουσιαστική αλλαγή
είναι ότι το σύνολο των συμβου-

λευτικών τραπεζικών υπηρεσιών
αλλά και γενικότερα της τραπεζικής
εξυπηρέτησης παρέχεται πλέον
αποκλειστικά κατόπιν ραντεβού
που έχει προηγηθεί μεταξύ του πε-
λάτη και της τράπεζας. Σύμφωνα
με συγκλίνουσες εκτιμήσεις που
συγκέντρωσε η «Κ», περίπου 7 στους
10 πελάτες που βρίσκονται μέσα σε
ένα κατάστημα είναι κατόπιν προ-
καθορισμένου ραντεβού, με την τά-
ση να ανεβάζει ακόμη περισσότερο
τον αριθμό αυτών των πελατών.
Οπως επισημαίνουν αρμόδια τρα-
πεζικά στελέχη, το 2024 στόχος
είναι τόσο από πλευράς τραπεζών
όσο και από πλευράς πελατειακής
βάσης να υπάρξει ένας «συγχρονι-
σμός» σε αυτές τις αλλαγές που
υπήρξαν το 2023, με αμοιβαίο όφελος
και για τις δύο πλευρές αφενός ανα-
φορικά με την ταχύτητα και την
ποιότητα εξυπηρέτησης των αναγ-
κών των συναλλασσόμενων και αφε-
τέρου από πλευράς εργασιακών
συνθηκών.

<<<<<<

Eκρηκτική ανάπτυξη
σημειώνει και ο νέος
ψηφιακός τρόπος πλη-
ρωμής, IRIS Payment.    

Κορυφαίο εναλλακτικό ψηφιακό δίκτυο για το 2023 αναδεικνύεται το mobile
banking με πάνω από 5,6 εκατ. ενεργούς χρήστες που πραγματοποίησαν
άνω των 50 εκατ. συναλλαγών, οι οποίες ξεπερνούν σε αξία τα 14 δισ. ευρώ.    

«Επιασε τόπο» το ταξίδι στο Λονδίνο για Τρ. Κύπρου

Η διευθυντική ομάδα είχε κατ’ ιδίαν συναντήσεις με «Long Only»
επενδυτικά ταμεία σε δύο συναντήσεις στο Λονδίνο το τελευταίο τρίμηνο.

<<<<<<

Η χρηματιστηριακή αξία
(market cap) της Τρά-
πεζας έφτασε τα δύο
δισ. ευρώ την Παρα-
σκευή που μας πέρασε.

Ανοιξε πανιά το κυπριακό νηολόγιο
Ξεκίνησε η λειτουργία του One Stop Shipping Centre από το υφυπ. Ναυτιλίας - Ενδιαφέρον από την πρώτη ημέρα

<<<<<<

Το σύστημα της Μονο-
θυριδικής Εξυπηρέτη-
σης βελτιστοποιεί τη
διαχείριση και την αντα-
πόκριση στα αιτήματα
των πελατών και συ-
ναλλασσόμενων με την
Υπηρεσία.

Η δημιουργία της νέας υπηρεσίας, μπορεί να αποτελεί τον λόγο εγγραφής περισσότερων πλοίων υπό κυπριακή
σημαία αλλά και να ευνοήσει την προσέλκυση νέων ναυτιλιακών εταιρειών.
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Τις περισσότερες από ποτέ θέσεις 
προσέφερε το 2023 η Aegean, εμ-
φανίζοντας νέο ρεκόρ επιβατικής 
κίνησης. Πέρυσι, η αεροπορική 
διέθεσε κατά 20% περισσότερες 
θέσεις, οι οποίες ανήλθαν σε 18,5 
εκατ. και είναι κατά 800.000 περισ-
σότερες, έναντι του 2019. 

Μετέφερε 15,5 εκατ. επιβάτες, 
αριθμός που είναι μεγαλύτερος 
κατά 26%, έναντι του 2022. Στο 
δίκτυο εξωτερικού η Aegean προ-
σέφερε κατά 2,2 εκατ. περισσότε-
ρες θέσεις που ανήλθαν συνολικά 
σε 11,1 εκατ., μεταφέροντας 9,2 
εκατ. επιβάτες ή κατά 29% περισ-
σότερους έναντι του 2022. Αυξη-
μένη κατά 22% εμφανίστηκε και 
η επιβατική κίνηση εσωτερικού, 
αποτυπώνοντας τη θετική επίπτω-
ση της αυξημένης διασυνδεσιμό-
τητας των νησιών μέσω Αθήνας, 
λόγω της διεύρυνσης του δικτύου 
εξωτερικού, αλλά και της δυναμι-
κής ανάκαμψης της οικονομίας. 
Μικρότεροι περιφερειακοί προο-
ρισμοί, όπως η Σητεία, η Σκύρος, 
η Νάξος, η Λήμνος, είχαν εξαιρε-
τική δυναμική ανάπτυξης. Συνο-
λικά, η μέση πληρότητα πτήσεων 
βελτιώθηκε σε 83,4% από 79,4% 
το 2022. «Το 2023 ήταν μια πολύ 
καλή χρονιά για την Aegean και 
για τον ελληνικό τουρισμό. Θα 
συνεχίσουμε να εργαζόμαστε με 
συνέπεια για τη διεύρυνση των 
επιλογών των επιβατών μας, την 
ποιοτική αναβάθμιση της ταξι-
διωτικής εμπειρίας, αλλά και τη 
διευκόλυνση της διάχυσης του 
τουριστικού προϊόντος, ώστε η 
δυναμική της εταιρείας και της 
χώρας να διατηρηθεί και τη νέα 
χρονιά, παρά τις προκλήσεις», δή-
λωσε ο διευθύνων σύμβουλος της 
Aegean ∆ημήτρης Γερογιάννης.

Νέο ιστορικό υψηλό κατέγρα-

ψε η επιβατική κίνηση της Aegean 
και στον κόμβο της Αθήνας, με 
την αεροπορική να διακινεί, σε 
ετήσια βάση, κατά 27%, δηλαδή 
13 εκατ. επιβάτες από και προς 
το αεροδρόμιο «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος» του οποίου τους ρυθμούς 
ανάπτυξης τροφοδότησε. Από το 
αεροδρόμιο της Αθήνας η επιβα-
τική κίνηση στο δίκτυο εσωτε-
ρικού ενισχύθηκε κατά 22%, σε 
5,7 εκατ., συγκριτικά με το 2022, 
ενώ το αντίστοιχο μέγεθος στο δί-
κτυο εξωτερικού αυξήθηκε κατά 
32%, σε 7,2 εκατ. άτομα. Ενίσχυ-
ση της τάξεως του 28% παρουσί-
ασε η επιβατική κίνηση και από 
το αεροδρόμιο «Μακεδονία» της 
Θεσσαλονίκης, με τον αριθμό των 
επιβατών στο δίκτυο εξωτερικού 

να σημειώνει αύξηση κατά 33% 
συγκριτικά με το 2022. Η επίδοση 
αυτή είναι απόρροια της συστημα-
τικής επένδυσης της εταιρείας σε 
προσφερόμενες θέσεις, αλλά και 
νέους προορισμούς εξωτερικού 
όλο τον χρόνο.

Πέρυσι, η Aegean πρόσθεσε 
περισσότερους από 30 νέους προ-
ορισμούς εξωτερικού το καλοκαί-
ρι, και ιδίως τον χειμώνα, διαθέτο-
ντας δίκτυο 180 προορισμών σε 
49 χώρες. Ενίσχυσε ακόμη την 
προσφερόμενη χωρητικότητά της 
με σχεδόν 2,2 εκατ. περισσότερες 
διαθέσιμες θέσεις εξωτερικού συ-
γκριτικά με το 2022. Η αεροπο-
ρική παρατηρεί ότι η αυξημένη 
ζήτηση για ταξίδια από Ελληνες 
και οι καλές επιδόσεις του τουρι-

σμού ενίσχυσαν τους κόμβους της 
Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, 
τροφοδοτώντας με μεγαλύτερη 
κίνηση λιγότερο προβεβλημένους 
προορισμούς. Η αεροπορική συ-
νέβαλε καταλυτικά στη διάχυση 
του τουριστικού προϊόντος, προ-
σφέροντας περισσότερες επιλογές 
και κατά τους χειμερινούς μήνες. 
Νέοι προορισμοί, όπως το Ντου-
μπάι, το Ινσμπρουκ και η Μπρα-
τισλάβα, αλλά και η διατήρηση 
θερινών δρομολογίων (π.χ. από 
Αθήνα προς Μπρίστολ, Μάλαγα, 
Μπιλμπάο κ.ά.) κατά τη χειμερι-
νή περίοδο, είχαν ως αποτέλεσμα 
την αύξηση των χιλιομετρικών 
θέσεων κατά 23%, ξεπερνώντας 
τα 20 δισ. χιλιομετρικές θέσεις σε 
σχέση με το 2022.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Στα προ πανδημίας επίπεδα επέ-
στρεψαν οι χρηματοδοτήσεις 
προς τις νεοφυείς επιχειρήσεις 
την περυσινή χρονιά, περίοδο 
όπου οι αποτιμήσεις των εται-
ρειών τεχνολογίας σημείωσαν 
πτώση και η αθρόα χορήγηση 
κεφαλαίων, όπως αυτή σημει-
ώθηκε τα προηγούμενα χρό-
νια, πάτησε φρένο. Σύμφωνα 
με στοιχεία του ελληνικού επεν-
δυτικού κεφαλαίου Marathon 
Venture Capital, συνολικά οι νε-
οφυείς εταιρείες με έδρα ή πα-
ρουσία στην Ελλάδα καθώς και 
οι εταιρείες ελληνικών καταβο-
λών, δηλαδή όσες έχουν ιδρυθεί 
από Ελληνες startuppers αλλά 
δεν έχουν κάποια παρουσία στη 
χώρα μας, «σήκωσαν» πέρυσι 
1,1 δισ. δολ., από 2,7 δισ. δολ. 
το 2022 και 4,5 δισ. δολ. το 2021. 

Το μεγαλύτερο μέρος των κε-
φαλαίων κατευθύνθηκε πέρυ-
σι, όπως και κάθε άλλη χρονιά, 
σε εταιρείες Ελλήνων ιδρυτών 
που δραστηριοποιούνται σε χώ-
ρες εκτός Ελλάδος. Από το 1,1 
δισ. δολ. τα 821 εκατ. κατευθύν-
θηκαν σε εταιρείες με αυτά τα 
χαρακτηριστικά, ενώ μόλις 298 
εκατ. δολ. ήταν οι χρηματοδοτή-
σεις που εξασφάλισαν ελληνικές 
startups με έδρα ή παρουσία στη 
χώρα μας. Ενδεικτικά, η ελληνι-
κών καταβολών εταιρεία τεχνη-
τής νοημοσύνης Runway από τη 
Νέα Υόρκη άντλησε πέρυσι 141 
εκατ. δολ. από την Nvidia, την 
Google και τη Salesforce.

Το 2019, οι επενδύσεις που 
προσείλκυσαν οι νεοφυείς επι-
χειρήσεις ανήλθαν στα 962 εκατ. 
δολ., ενώ ένα χρόνο μετά, το 
2020, διαμορφώθηκαν σε 1,2 
δισ. δολάρια.

Σε ό,τι αφορά τις ελληνικές 
startups (με έδρα ή παρουσία 
στην Ελλάδα), στοιχεία της 
Marathon Venture Capital κα-
ταδεικνύουν πως, παρότι οι χρη-

ματοδοτήσεις σε αξία περιορί-
στηκαν σημαντικά σε σύγκριση 
με τα προηγούμενα χρόνια, η 
«επενδυτική κίνηση» δεν μει-
ώθηκε. ∆ηλαδή, οι γύροι χρη-
ματοδότησης που πραγματο-
ποιήθηκαν από τις νεοφυείς 
επιχειρήσεις ανήλθαν πέρυσι σε 
64, το 2022 σε 65, ενώ το 2021, 
οι γύροι χρηματοδότησης ήταν 
61. Εκπρόσωποι της αγοράς λέ-

νε πως το ελληνικό οικοσύστη-
μα έχει περιθώρια ανάπτυξης, 
σε αντίθεση με άλλες χώρες με 
πιο ώριμα οικοσυστήματα που 
κατέγραψαν πτώση στην επεν-
δυτική τους δραστηριότητα κα-
τά την περυσινή χρονιά. 

Τι αναμένουν οι επενδυτές 
το επόμενο έτος; «Καθώς μπαί-
νουμε στο 2024, η αισιοδοξία 
και η εμπιστοσύνη μας στις νέ-
ες ιδέες, ειδικά στον τομέα της 
τεχνητής νοημοσύνης, είναι 
ακλόνητη. Βλέπουμε τεράστι-
ες ευκαιρίες στην ΑΙ, η οποία, 
με τη σειρά της, αναμένεται 
να διαμορφώσει το μέλλον της 
τεχνολογίας και της κοινωνί-
ας», λέει στην «Κ» ο Παναγιώ-
της Παπαδόπουλος, εταίρος στο 
Marathon Venture Capital.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

Οι ελληνικές startups
άντλησαν 1,1 δισ. πέρυσι
από 2,7 δισ. το 2022

Ρεκόρ επιβατικής κίνησης
για την Aegean το 2023
Η αεροπορική εταιρεία μετέφερε συνολικά πέρυσι 15,5 εκατ. επιβάτες

Οι επενδυτές βλέπουν 
σημαντικές ευκαιρίες 
στον τομέα της 
τεχνητής νοημοσύνης.

ΚΥΡΙΑΚΗ
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Φθηνότερο σε σχέση με άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες, αλλά όχι 
φθηνό, αποδεικνύεται ότι είναι 
ένα τυπικό «καλάθι» του σού-
περ μάρκετ, καθώς η απόκλισή 
του σε σχέση με τις άλλες χώρες 
είναι πολύ μικρή, ενώ η διαφο-
ρά μεταξύ των εισοδημάτων σε 
Ελλάδα και Ευρώπη φτάνει σε 
ορισμένες περιπτώσεις να εί-
ναι ακόμη και... χαοτική. Ετσι, 
το μέσο «καλάθι» στο Ηνωμένο 
Βασίλειο μπορεί να είναι ακρι-
βότερο κατά 21% από το αντί-
στοιχο στην Ελλάδα, όμως την 
ίδια ώρα οι μέσες ετήσιες απο-
δοχές στη Γηραιά Αλβιώνα είναι 
υπερδιπλάσιες από αυτές που 
ισχύουν στην Ελλάδα. Ακόμη 
και στην Πορτογαλία, όπου οι 
τιμές σημειωτέον στα βασικά 
είδη παντοπωλείου είναι χαμη-
λότερες από αυτές στην Ελλάδα, 
οι μέσες ετήσιες αποδοχές είναι 
κατά 23% υψηλότερες από ό,τι 
στην Ελλάδα.

Τα εισοδήματα
Σύμφωνα με πρόσφατη έκ-

θεση του Οργανισμού Οικονο-
μικής Συνεργασίας και Ανάπτυ-
ξης (ΟΟΣΑ), οι μέσες ετήσιες 
αποδοχές στην Ελλάδα το 2022 
διαμορφώθηκαν σε 23.736 ευ-
ρώ, όταν στην Πορτογαλία την 
ίδια χρονιά ήταν 29.166 ευρώ 
και στην Ισπανία 39.160 ευρώ. 
Το «καλάθι» του σούπερ μάρκετ 
στην Πορτογαλία, συμπεριλαμ-
βανομένου του ΦΠΑ, είναι φθη-
νότερο κατά 3% από αυτό στην 
Ελλάδα, ενώ στην Ισπανία μόλις 
κατά 0,37% ακριβότερο.

Τα καθηλωμένα χαμηλά εισο-
δήματα και οι παγιωμένες στα 
υψηλά τιμές είναι αυτό ακριβώς 
που κάνει πιο δυσβάσταχτη την 
ακρίβεια για το μεγαλύτερο μέ-

ρος των νοικοκυριών στην Ελλά-
δα. Την ίδια ώρα, αποδεικνύεται 
ότι τα όποια μέτρα έχουν λη-
φθεί έως τώρα για τον περιορι-
σμό των ανατιμήσεων δεν έχουν 
αποδώσει τα προσδοκώμενα: 
ένα αντιπροσωπευτικό «καλάθι» 
39 προϊόντων κοστίζει σήμερα, 
όπως προκύπτει από τα στοι-
χεία του Ινστιτούτου Ερευνας 
Λιανεμπορίου Καταναλωτικών 
Αγαθών (ΙΕΛΚΑ), 151,95 ευρώ 
έναντι 137,39 ευρώ ένα χρόνο 
πριν, ακριβότερα δηλαδή κατά 
10,60%. Οι ανατιμήσεις στις 39 

αυτές κατηγορίες προϊόντων κυ-
μαίνονται από 0,71% έως σχεδόν 
54% (στο ελαιόλαδο και στη μαρ-
μελάδα). Κατά 42% έχει αυξη-
θεί η τιμή των απορρυπαντικών 
πιάτων, κατά 23% των απορρυ-
παντικών ρούχων, κατά 25% η 
τιμή του ρυζιού, κατά 8,33% η 
τιμή των μακαρονιών, κατά 38% 
η τιμή του χυμού πορτοκαλιού, 
κατά 40% η τιμή του χυμού ντο-
μάτας. Ακριβότερα σε σχέση με 
ένα χρόνο πριν, πληρώνουμε το 
γάλα (5,5%), τα αυγά (16,35%), 
το τυρί φέτα (11%), αλλά και τις 
φακές (7,1%). Το παρήγορο είναι 
ότι καταγράφονται και μειώσεις 
τιμών σε 12 από τις 39 κατηγο-
ρίες προϊόντων του εξεταζόμε-
νου «καλαθιού».

Ωστόσο, παρά την αποκλιμά-
κωση των τιμών που παρατηρεί-
ται για παράδειγμα σε κάποια 
είδη τροφίμων, όπως το κοτό-
πουλο και η γαλοπούλα (-16% και 
-14% αντιστοίχως), αλλά και σε 
είδη ατομικής υγιεινής, καθώς 
και είδη για τη φροντίδα των 
βρεφών, αυτές εξακολουθούν να 
βρίσκονται σε αρκετά υψηλότε-
ρα επίπεδα στην Ελλάδα από ό,τι 
σε άλλες χώρες. Ετσι, οι βρεφικές 
πάνες (Νο 2 25-30 τεμάχια) πω-
λούνται στην Ελλάδα 9,95 ευρώ 
έναντι μόλις 5,48 ευρώ στην Αγ-
γλία, 7,34 ευρώ στην Πορτογα-
λία, ενώ στη Γαλλία πωλούνται 
ακριβότερα μεν αλλά με την από-
κλιση να είναι μόλις 0,35 ευρώ. 
Κι όλα αυτά ενώ σε σύγκριση με 

ένα χρόνο πριν η τιμή τους έχει 
μειωθεί κατά 8,46%.

Ανάλογη είναι η εικόνα και 
στα μωρομάντιλα με την τιμή 
τους στην Ελλάδα (συσκευασί-
ες 60-80 τεμάχια) να είναι 2,48 
ευρώ (μειωμένη κατά 11,42% σε 
σύγκριση με τον ∆εκέμβριο του 
2022) έναντι 2,50 ευρώ στο Ηνω-
μένο Βασίλειο, 1,71 ευρώ στην 
Ισπανία, όσο και στην Ιταλία. Ας 
σημειωθεί ότι οι παραπάνω κα-
τηγορίες προϊόντων βρέθηκαν 
στο επίκεντρο του δημοσίου δι-
αλόγου το τελευταίο διάστημα, 
τόσο λόγω των προστίμων σε 
πολυεθνικές εταιρείες παραγω-
γής αυτών, όσο και λόγω του ότι 
πάνω από το 60% αυτών πωλού-
νται υπό προωθητικές ενέργειες, 

κάτι που εξετάζεται εάν υποκρύ-
πτει πλασματικές εκπτώσεις.

Μεγαλύτερες ανατιμήσεις
Τα δομικά προβλήματα της εγ-

χώριας αγοράς είναι τέτοια που 
μέτρα όπως το πλαφόν στο πε-
ριθώριο κέρδους ή το «καλάθι 
του νοικοκυριού», το οποίο σύμ-
φωνα με τις αλυσίδες των σού-
περ μάρκετ δεν έχει πλέον την 
απήχηση που είχε αρχικά στους 
καταναλωτές, δεν αρκούν για να 
ανατρέψουν την κατάσταση, ενώ 
αποτυπώνονται σε ένα ακόμη 
στοιχείο: παρά το γεγονός ότι 
ανατιμήσεις έχουν καταγραφεί 
σε πολλές κατηγορίες προϊόντων 
και στις άλλες χώρες τις οποίες 
εξετάζει το ΙΕΛΚΑ –άλλωστε ο 

πληθωρισμός μαστίζει την πα-
γκόσμια οικονομία από τα μέ-
σα του 2021– αυτές είναι μικρό-
τερες από τις αντίστοιχες που 
έχουν γίνει στην Ελλάδα. Ετσι, 
για παράδειγμα, ενώ αναψυκτι-
κό τύπου Cola (1,5 λίτρο) στην 
Ελλάδα πωλείται σήμερα κατά 
33,33% ακριβότερα σε σύγκριση 
με τον ∆εκέμβριο του 2022, στο 
Ηνωμένο Βασίλειο η αντίστοιχη 
αύξηση ήταν 15%. Στην Ισπανία 
ακόμη μικρότερη, της τάξης του 
9%. Απορρυπαντικό πιάτων πω-
λείται ακριβότερα κατά 42% στην 
Ελλάδα σε σύγκριση με ένα χρό-
νο πριν, με την αύξηση όμως στο 
Ηνωμένο Βασίλειο να περιορίζε-
ται σε 7,27% και στην Πορτογαλία 
να παραμένει στα ίδια επίπεδα.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Το πορτογαλικό 
«καλάθι» είναι φθηνό-
τερο κατά 3% σε σχέ-
ση με το ελληνικό. Επι-
πλέον, οι μέσες ετήσιες 
αποδοχές των Πορτο-
γάλων είναι κατά 23% 
υψηλότερες.

Χαμηλοί μισθοί -
υψηλές τιμές,
η τέλεια καταιγίδα
της ακρίβειας
Ενα μέσο καλάθι 39 προϊόντων κόστιζε

πέρυσι 137,39 ευρώ και σήμερα 151,95 ευρώ

Η λήξη της θερινής τουριστικής 
περιόδου αργότερα από τις προη-
γούμενες χρονιές, τον Νοέμβριο, 
είχε ως αποτέλεσμα την απώλεια 
82.463 θέσεων εργασίας, εκ των 
οποίων οι 56.659 προήλθαν από 
τα ξενοδοχεία και τα καταλύμα-
τα. Eτσι, σύμφωνα με τα στοι-
χεία του συστήματος «Εργάνη», 
τον περασμένο Νοέμβριο είχα-
με τη δεύτερη μεγαλύτερη απώ-
λεια θέσεων εργασίας που κατα-
γράφεται τα τελευταία 22 χρόνια. 
Αυτό είχε ως αποτέλεσμα τους 
τελευταίους δύο μήνες του 2023 
που υπάρχουν διαθέσιμα στοι-
χεία (Οκτώβριος - Νοέμβριος) να 
χαθούν συνολικά 213.949 θέσεις 
εργασίας και να περιορίζεται ση-
μαντικά το συνολικό θετικό ισο-
ζύγιο προσλήψεων - απολύσεων 
του 2023. Την ίδια στιγμή, όμως, 
η ποιοτική ανάλυση των στοι-
χείων δείχνει ότι τον περασμένο 
Νοέμβριο επικράτησαν οι ευέλι-
κτες μορφές απασχόλησης, πα-
ρότι στις αρχές του έτους είχε 
διαφανεί ότι οι θέσεις πλήρους 
απασχόλησης παίρνουν κεφάλι 
σε επίπεδο προσλήψεων. Αναλυ-
τικά, το Νοέμβριο οι προσλήψεις 
ήταν 223.119, περισσότερες κατά 
21.104 συγκριτικά με τον αντί-
στοιχο μήνα του 2022. Αυξημένες 
όμως κατά 19.940 άτομα ήταν και 
οι απολύσεις κατά τον ίδιο μήνα, 
που ανήλθαν σε  305.582. 

Οι περισσότερες απολύσεις, 
όπως είναι φυσικό, προήλθαν από 
τον κλάδο των καταλυμάτων – χά-

θηκαν  56.659  θέσεις εργασίας. 
Ακολουθούν οι υπηρεσίες εστία-
σης (-17.679 θέσεις εργασίας), τα 
ταξιδιωτικά πρακτορεία (-3.532 
θέσεις), η ενοικίαση και εκμίσθω-
ση (-3.171 θέσεις) και το λιανικό 
εμπόριο (-2.477 θέσεις). Θετικό 
πρόσημο στις ροές απασχόλησης 
κατέγραψε το σύστημα «Εργάνη» 
στην εκπαίδευση όπου δημιουρ-

γήθηκαν 6.059 θέσεις εργασίας 
και στη βιομηχανία τροφίμων με 
+1.251 θέσεις. Οι προσλήψεις 
επικράτησαν και στον τομέα της 
υγείας, όπου δημιουργήθηκαν 
732 θέσεις εργασίας, στη δια-
σκέδαση και ψυχαγωγία (+696 
θέσεις), καθώς και στον κλάδο 
των κατασκευών (+673 θέσεις).

Εντύπωση προκαλεί και το 
γεγονός ότι οι 82.463 χαμένες 
θέσεις εργασίας επιμερίστηκαν 
σχεδόν με απόλυτη ακρίβεια στις 
γυναίκες (-41.320) και στους άν-
δρες (-41.143).

Σε επίπεδο ενδεκαμήνου (Ια-
νουάριος - Νοέμβριος), σύμφωνα 
με τα στοιχεία, η εγχώρια αγορά 
εργασίας φαίνεται πως αντιστέκε-
ται στις πιέσεις, με αποτέλεσμα το 
ισοζύγιο να παραμένει θετικό, κα-
θώς έχουν δημιουργηθεί 98.153 
νέες θέσεις εργασίας, περισσότε-
ρες κατά 34.173, συγκριτικά με 
τις 63.980 που είχαν καταγραφεί 
το 2022 την αντίστοιχη περίοδο.

Το σύστημα «Εργάνη» κατέ-
γραψε επίσης άνοδο των ευέ-
λικτων μορφών απασχόλησης, 
σε σχέση με την πλήρη,  καθώς  
από τις 223.119 προσλήψεις που 
έγιναν τον Νοέμβριο οι 112.217, 
ήτοι το 50,29%,  πραγματοποιή-
θηκαν με όρους μερικής (89.749) 
ή εκ περιτροπής (22.468) απασχό-
λησης. Αντίθετα, περιορίστηκαν 
στις 110.902 (ποσοστό 49,71%) 
οι νέες συμβάσεις πλήρους απα-
σχόλησης.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Ανάμεσα στις τέσσερις πρώτες 
χώρες του κόσμου –μαζί με την 
Ιαπωνία, τη Γερμανία και το Ισ-
ραήλ– στις οποίες παρατηρείται 
υψηλότερο ποσοστό έλλειψης 
ταλέντων διεθνώς βρίσκεται η 
Ελλάδα. Το 82% των εργοδοτών 
στη χώρα μας, ποσοστό υψη-
λότερο από κάθε άλλη φορά τα 
τελευταία 11 χρόνια, δηλώνει 
σοβαρή δυσκολία να βρει εξει-
δικευμένα ταλέντα. Η Ετήσια 
∆ιεθνής Ερευνα Ελλειψης Τα-
λέντου που πραγματοποίησε ο 
όμιλος ManpowerGroup για το 
2024 (σε 40.077 εργοδότες σε 41 
χώρες, συμπεριλαμβανομένων 
525 Ελλήνων εργοδοτών) απο-
τυπώνει υψηλό ρεκόρ 11ετίας 
για την Ελλάδα, ενώ το ποσο-
στό εμφανίζεται κατά 7% υψη-
λότερο από τον παγκόσμιο μέσο 
όρο (75%). 

Η εξέλιξη χρόνο με τον χρό-
νο του αριθμού των εργοδοτών 
που δυσκολεύονται κατά την 
αναζήτηση ταλέντων είναι στα-
θερά αυξητική, καθώς από 42% 
το 2014, το ποσοστό εκτοξεύεται 
στο 61% το 2018, για να ανέβει 
κατά 16 ποσοστιαίες μονάδες το 
2023 (στο 77%) και να κορυφω-
θεί στο 82% το 2024.  

Η έλλειψη εξειδικευμένων τα-
λέντων καταδεικνύεται ως μία 
από τις πλέον σοβαρές προ-
κλήσεις για την επιχειρηματι-
κότητα στην Ελλάδα, καθώς 

οι ανακατατάξεις που προκά-
λεσε την περασμένη διετία η 
πανδημία αύξησαν τον βαθμό 
δυσκολίας εύρεσης ταλέντων. 
Παράλληλα, όπως επισημαίνει 
και ο διευθύνων σύμβουλος της 
ManpowerGroup Ελλάδας Χαρά-
λαμπος Καζαντζίδης, σημαντική 
πρόκληση συνιστά και η συχνή 
μετακίνηση του ταλαντούχου 
ανθρώπινου δυναμικού, όπου 
οι επιχειρήσεις, για προστασία, 
πρέπει να υιοθετήσουν στρα-
τηγική διακράτησης ταλέντων 
με ισχυρά κίνητρα. Οι κλάδοι 

στους οποίους αποτυπώνεται 
μεγαλύτερη έλλειψη ταλέντου 
στην Ελλάδα είναι οι υπηρεσίες 
επικοινωνίας και ο κλάδος της 
βιομηχανίας και κατασκευών, 
με το 89% των εργοδοτών να 
αναφέρει δυσκολία στην εύρε-
ση ταλέντων.

Στον τομέα της ενέργειας και 
των υπηρεσιών κοινής ωφελείας, 
το 88% των εργοδοτών αναφέ-
ρει δυσκολία στην εύρεση τα-
λέντων. Επιπλέον, το 85% των 
εργοδοτών αντιμετωπίζει πρό-
βλημα στην εύρεση ταλέντων 
στον κλάδο των καταναλωτικών 
αγαθών και υπηρεσιών.

Στον κλάδο των μεταφορών 
και της εφοδιαστικής αλυσίδας, 
το 82% των οργανισμών δεν βρί-
σκει το απαιτούμενο ταλέντο. 
Στην υγεία και στις βιοεπιστή-
μες, το ποσοστό των εργοδοτών 
που αντιμετωπίζει δυσκολίες 
ανέρχεται στο 81%. Στους τομείς 
των χρηματοοικονομικών και 
των κτηματομεσιτικών, το αντί-
στοιχο ποσοστό φτάνει το 79%.

Η ζήτηση για ταλέντα στην 
πληροφορική ξεπερνάει την 
προσφορά, όπου το 74% των 
επιχειρήσεων αναφέρει δυσκο-
λία στην εύρεση των ταλέντων 
που χρειάζονται και οι προοπτι-
κές απασχόλησης στον κλάδο 
φτάνουν στο +11%, συρρικνω-
μένες κατά 21% σε σύγκριση με 
το προηγούμενο τρίμηνο και 
κατά 16% από την ίδια περίο-
δο πέρυσι.

Χάθηκαν 82.463 θέσεις τον Νοέμβριο
λόγω κυρίως λήξης της τουριστικής σεζόν

Το 82% των εργοδοτών δυσκολεύεται
να βρει εξειδικευμένο προσωπικό

Από τις 223.119 
προσλήψεις που έγι-
ναν τον Νοέμβριο, 
οι 112.217 –δηλαδή 
το 50,29%– ήταν 
μερικής απασχόλησης.

Η Ελλάδα είναι 
στις τέσσερις πρώ-
τες χώρες του κόσμου 
στις οποίες παρατη-
ρείται το υψηλότερο 
ποσοστό έλλειψης 
ταλέντων.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Οι περισσότερες θέσεις εργασί-
ας που χάθηκαν (56.659) προήλθαν 
από τα ξενοδοχεία και τα καταλύ-
ματα.
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«Τσουνάμι» απολύσεων πλήττει 
τον κλάδο της υψηλής τεχνολο-
γίας, σε μία τάση που συνεχίζε-
ται στον απόηχο της έκρηξης 
της πανδημίας. Οι περικοπές 
σημειώνονται σε μια περίοδο 
οικονομικής αβεβαιότητας και 
νέων τεχνολογικών προσδο-
κιών, καθώς πολλοί κολοσσοί 
επενδύουν πλέον στην τεχνητή 
νοημοσύνη και στις αυξανόμε-
νες προοπτικές της. Η Google 
ανακοίνωσε ότι απέλυσε εκα-
τοντάδες εργαζομένους σε διά-
φορα τμήματα, σε μια προσπά-
θεια να μειώσει τα έξοδα και 
να επικεντρωθεί απερίσπαστη 
στην ανάπτυξη της ΑΙ. Ο «γίγα-
ντας» της Σίλικον Βάλεϊ απέλυ-
σε υπαλλήλους από το βασικό 
του τμήμα μηχανικών, καθώς 
και από το Google Assistant, 
έναν εικονικό βοηθό που λει-
τουργεί με φωνή, όπως επίσης 
και στο τμήμα που κατασκευ-
άζει το τηλέφωνο Pixel, τα ρο-
λόγια Fitbit και τον θερμοστά-
τη Nest. «Επρεπε να λάβουμε 
δύσκολες αποφάσεις σχετικά 
με τη συνεχή απασχόληση ορι-
σμένων υπαλλήλων της Google 
και λυπούμαστε που σας ενημε-
ρώνουμε ότι η θέση σας καταρ-
γείται», διεμήνυσε η εταιρεία 
σε ορισμένους εργαζομένους, 
σύμφωνα με το σχετικό κείμε-
νο που περιήλθε στην κατοχή 
των New York Times. «Επενδύ-
ουμε υπεύθυνα στις μεγαλύτε-
ρες προτεραιότητες της εται-
ρείας μας και στις σημαντικές 
ευκαιρίες που έχουμε μπρο-
στά μας», σχολίασε λακωνικά 
εκπρόσωπος της Google. 

Οι περικοπές συνεχίζουν την 
τάση των απολύσεων στη Σίλι-
κον Βάλεϊ, αφού μεγάλες εται-
ρείες όπως η Google, η Meta και 
η Amazon «ψαλίδισαν» χιλιάδες 
θέσεις εργασίας πέρυσι. Με την 
αυγή της νέας χρονιάς, περισ-
σότερες εταιρείες ανακοίνωσαν 
περικοπές. Η Amazon απέλυσε 
επίσης εκατοντάδες εργαζομέ-
νους από την υπηρεσία ροής 
Twitch, το Prime Video και τα 
στούντιο MGM, ενώ θέλει να 
εστιάσει στο περιεχόμενο που 

έχει το μεγαλύτερο κέρδος. Η 
εταιρεία ηλεκτρονικού εμπορί-
ου έχει επενδύσει δισεκατομ-
μύρια δολάρια για τη δημιουρ-
γία της υπηρεσίας Prime Video 
και εξαγόρασε την MGM ένα-
ντι 6,5 δισ. δολαρίων το 2022. 
Το Twitch, η πλατφόρμα ροής 
βιντεοπαιχνιδιών της Amazon, 
καταργεί επίσης περίπου 500 
θέσεις. 

Η Xerox με τη σειρά της εί-
πε αυτόν τον μήνα ότι θα περι-
κόψει το 15% του προσωπικού 
σε σύνολο 23.000 ατόμων και 
ο πάροχος λογισμικού βιντε-
οπαιχνιδιών Unity Software 
που κατασκευάζει την τεχνο-

λογία για δημοφιλή παιχνίδια 
σε κινητά όπως το Pokemon 
Go, δήλωσε ότι θα μειώσει το 
εργατικό δυναμικό της κατά 
25%, εξαλείφοντας περίπου 
1.800 θέσεις εργασίας. 

Στην Google ειδικότερα, ο 
διευθύνων σύμβουλος Σουντάρ 
Πιτσάι ώθησε την εταιρεία από 
τον Ιούλιο του 2022 να αυξήσει 
την εξειδίκευση και να μειώσει 
τα έξοδα καθώς οι παγκόσμιες 
οικονομικές συνθήκες επιδει-
νώθηκαν. Τον Ιανουάριο του 
2023, απώλεσε το 6% του εργα-
τικού δυναμικού της, ή 12.000 
άτομα, στις μεγαλύτερες απο-
λύσεις που έχει πραγματοποι-
ήσει η εταιρεία. 

Εκτοτε, στελέχη της εταιρεί-
ας δήλωσαν ότι θα προσπαθή-
σουν να μειώσουν σημαντικά 
το κόστος, εστιάζοντας παράλ-
ληλα στον αναπτυσσόμενο το-
μέα της γενετικής τεχνητής νο-
ημοσύνης. Η εταιρεία, η οποία 
είχε 182.000 υπαλλήλους στις 
30 Σεπτεμβρίου, δήλωσε ότι οι 

νέες απολύσεις είναι μέρος μιας 
αναδιοργάνωσης που έγινε κα-
τά τη συνήθη πορεία των ερ-
γασιών. 

Η Alphabet Workers Union, 
που εκπροσωπεί περισσότερους 
από 1.400 εργαζομένους στη 
μητρική εταιρεία της Google, 
την Alphabet, αποκάλεσε από 
την πλευρά της τις απολύσεις 
«περιττές». Για χρόνια, ο τομέ-
ας της τεχνολογίας ευνοούσε 
την ανάπτυξη, με τις εταιρεί-
ες να ανταγωνίζονται για ταλέ-
ντα και επενδύοντας διαρκώς 
σε νέα πρότζεκτ. Η πανδημία 
επιτάχυνε αυτή την τάση κα-
θώς οι εταιρείες προσπάθησαν 
να κεφαλαιοποιήσουν την αυ-
ξημένη ζήτηση για προϊόντα 
τους. Ο πληθωρισμός ωστόσο 
και οι ασθενέστερες οικονο-
μικές προοπτικές προκάλεσαν 
αλλαγές και ο τεχνολογικός το-
μέας άρχισε να «ξεφουσκώνει» 
το 2022 και το 2023, σύμφωνα 
με τον κλάδο παρακολούθησης 
Layoffs.fyi.

Στα 281 εκατ. δολάρια έφτασε η 
αμοιβή της Ντενίζ Κόουτς, της 
ιδρύτριας και CEO της στοιχη-
ματικής εταιρείας Bet365, για 
την περασμένη οικονομική χρή-
ση. Πρόκειται για την πιο καλο-
πληρωμένη γυναίκα στο Ηνω-
μένο Βασίλειο και μία από τις 
πιο ακριβοπληρωμένες διεθνώς, 
όμως το ύψος της αμοιβής της 
προκαλεί αντιδράσεις, ειδικά 
καθώς η Βρετανία αντιμετω-
πίζει μία κρίση κόστους ζωής.

Η Κόουτς, που είναι και μέ-
τοχος πλειοψηφίας της Bet365, 
έλαβε και τουλάχιστον το 50% 
από το μέρισμα συνολικού 
ύψους 127 εκατ. δολαρίων που 
διένειμε η εταιρεία, πέραν του 
μισθού των 281 εκατ. δολαρί-
ων, όπως αναφέρει το CNN, επι-
καλούμενο τα στοιχεία της ει-
σηγμένης.

Ο μισθός της αυξήθηκε κατά 
10 εκατ. δολάρια σε σχέση με 
την περασμένη χρονιά, παρό-
τι η Bet365 είχε ζημίες προ φό-
ρων 77 εκατ. δολαρίων. Η εται-
ρεία αποδίδει τις ζημίες αυτές 
σε μία «σημαντική αύξηση στο 
κόστος, που σχετίζεται με την 
είσοδο σε νέες αγορές».

Σε κάθε περίπτωση, το ύψος 
της αμοιβής της προκαλεί αντι-
δράσεις. «Οι άνθρωποι αξίζουν 
να ανταμείβονται για την και-
νοτομία και την επιτυχία, αλλά 
υπάρχει το ζήτημα του τι είναι 
συνετό και ανάλογο», αναφέ-
ρει σε ανακοίνωση ο Λουκ Χίλ-
ντγιαρντ της οργάνωσης High 
Pay Centre.

«Κανείς δεν γίνεται πολυδισε-
κατομμυριούχος αποκομμένος 
από την ευρύτερη κοινωνία. Σε 
αυτή την περίπτωση, ο πλούτος 
εξαρτάται από τα χρήματα που 
βγαίνουν από τις τσέπες όσων 
τζογάρουν, τις προσπάθειες χι-
λιάδων εργαζομένων και ευρύτε-
ρων παραγόντων, όπως η ύπαρ-
ξη διαθέσιμου εισοδήματος, ενός 
ασφαλούς και αξιόπιστου δικτύ-
ου Ιντερνετ ή των υποδομών που 
απαιτούνται για τη διοργάνωση 
αθλητικών γεγονότων».

«Τελικά, η ευημερία της Βρε-
τανίας εξαρτάται από το πώς 
μοιράζεται ο πλούτος που πα-
ράγεται στην οικονομία μας. 
Το να ρίχνουμε εκατοντάδες 
εκατομμύρια λίρες πάνω σε πε-
ριουσίες δισεκατομμυριούχων 
κάθε χρόνο δεν είναι ένας κα-
λός τρόπος για να ανεβάσουμε 
το επίπεδο ζωής και υπερτονίζει 
τη συνεισφορά των υπερ-πλού-
σιων», καταλήγει.

Βάσει των τελευταίων λο-
γιστικών καταστάσεων της 
Bet365, η εταιρεία κατέβαλε 
127 εκατ. δολάρια στο Denise 
Coates Foundation, ένα ίδρυ-
μα που στηρίζει φιλανθρωπικές 
δραστηριότητες στη Βρετανία 
και αλλού.

Επίσης, η οικογένεια Κόουτς 
είναι, σύμφωνα με τους Sunday 
Times, ο δεύτερος μεγαλύτερος 
φορολογούμενος στο Ηνωμέ-
νο Βασίλειο για το 2023, καθώς 
πλήρωσε 585 εκατ. δολάρια στα 
κρατικά ταμεία.

Σύμφωνα με το Forbes, η 

Κόουτς διαθέτει περιουσία 7 
δισ. δολαρίων. Η 56χρονη σή-
μερα επιχειρηματίας αγόρασε 
το domain Bet365.com το 2000 
και άνοιξε το σάιτ της το 2001.

Η εταιρεία απασχολεί πάνω 
από 7.500 άτομα σε όλο τον κό-
σμο και έχει πάνω από 90 εκατ. 
πελάτες τον χρόνο.

Η Bet365 Group Limited 
έχει επίσης στην κατοχή της 
τη Stoke City Football Club, μια 
ομάδα ποδοσφαίρου της Β΄ Κα-
τηγορίας στην Αγγλία, που πέ-
ρυσι εμφάνισε ζημίες προ φό-
ρων 15,8 εκατ. δολαρίων.

Η επιτυχία της εταιρείας της 
Κόουτς συνδέεται με το μεγάλο 
ενδιαφέρον των Βρετανών για 
τον τζόγο, καθώς το 44% των 
ενηλίκων στη χώρα συμμετεί-
χε σε κάποια σχετική δραστη-
ριότητα τις τελευταίες τέσσερις 
εβδομάδες, για το έτος που έληξε 
τον Μάρτιο του 2023.

Ο «γίγαντας» της Σίλικον Βάλεϊ απέλυσε υπαλλήλους από το βασικό του τμήμα μηχανικών, καθώς και από το 
Google Assistant, έναν εικονικό βοηθό που λειτουργεί με φωνή, όπως επίσης και στο τμήμα που κατασκευάζει 
το τηλέφωνο Pixel, τα ρολόγια Fitbit και τον θερμοστάτη Nest.

EP
A

Μία ομάδα από 50 Αυστριακούς 
πολίτες δημιουργεί μια πλούσια 
κληρονόμος, προκειμένου να 
αποφασίσει πώς θα χαρίσει τα 
εκατομμύρια που της άφησε η 
γιαγιά της. Η 31χρονη Μαρλέν 
Ενγκελχορν, που ζει στη Βιέννη, 
είναι απόγονος του Φρίντριχ Εν-
γκελχορν, ιδρυτή της γερμανι-
κής χημικής και φαρμακευτικής 
εταιρείας BASF. Με τον θάνατο 
της γιαγιάς της, τον Σεπτέμβριο 
του 2022, κληρονόμησε εκατομ-
μύρια. «Εχω κληρονομήσει μια 
περιουσία, άρα και δύναμη, χωρίς 
να έχω κάνει τίποτα γι’ αυτήν», 
είπε η Ενγκελχορν, σύμφωνα με 
το BBC. «Και το κράτος δεν θέλει 
καν φόρους σε αυτό», πρόσθεσε, 
καθώς η Αυστρία κατάργησε τον 
φόρο κληρονομιάς το 2008. Στό-
χος της είναι να χαρίσει 25 εκατ. 
ευρώ. Η γιαγιά της, Τράουντλ 
Ενγκελχορν - Βεχιάτο, σύμφω-
να με το αμερικανικό περιοδικό 
Forbes, υπολογίζεται ότι είχε πε-
ριουσία 4,2 δισ. δολαρίων (3,8 δισ. 
ευρώ). Η εγγονή της είχε εκφρά-
σει την επιθυμία να μοιράσει πε-
ρίπου το 90% της κληρονομιάς 
της, πριν από τον θάνατό της.

Eτσι, η 31χρονη κληρονόμος 
ξεκίνησε από την Τετάρτη να 
στέλνει προσκλήσεις σε τυχαία 
επιλεγμένα πρόσωπα στην Αυ-
στρία. Oσοι επιθυμούν να λάβουν 
μέρος στην πρωτοβουλία της Εν-
γκελχορν, που ονομάζεται «Good 
Council for Redistribution», μπο-
ρούν να εγγραφούν ηλεκτρονι-
κά ή τηλεφωνικά. Στόχος της εί-
ναι να στείλει προσκλήσεις σε 
10.000 Αυστριακούς, ηλικίας άνω 
των 16 ετών, ώστε από αυτούς 
να επιλέξει 50 άτομα από διάφο-
ρες ηλικίες, περιοχές και κοινω-
νικές τάξεις, καθώς και 15 ανα-
πληρωματικούς.«Αν οι πολιτικοί 
δεν κάνουν τη δουλειά τους και 
δεν αναδιανέμουν, τότε πρέπει 
να αναδιανείμω τον πλούτο μου 
η ίδια», εξήγησε. Τα 50 άτομα της 
ομάδας θα κληθούν να συνεισφέ-
ρουν τις ιδέες τους, προκειμένου 
να καταλήξουν από κοινού σε 
λύσεις που θα είναι προς το συμ-
φέρον του κοινωνικού συνόλου.

Στο πλαίσιο αυτό, θα λάβουν 
μέρος σε μια σειρά συναντήσε-
ων με ακαδημαϊκούς και οργανώ-

σεις της κοινωνίας των πολιτών, 
που θα πραγματοποιηθούν στο 
Σάλτσμπουργκ από τον Μάρτιο 
έως τον Ιούνιο. Τα έξοδα ταξιδί-
ου των συμμετεχόντων θα είναι 
καλυμμένα, θα παρέχεται φύλα-
ξη παιδιών και αμοιβή 1.200 ευ-
ρώ για κάθε Σαββατοκύριακο, 
καθώς η Ενγκελχορν πιστεύει 
ότι οι συζητήσεις τους θα είναι 
μια «υπηρεσία στη δημοκρατία» 
και γι’ αυτό θα πρέπει να αποζη-
μιωθούν καταλλήλως. «∆εν έχω 
κανένα δικαίωμα βέτο», ξεκαθα-
ρίζει η κληρονόμος. «Θέτω τα πε-
ριουσιακά μου στοιχεία στη δι-
άθεση αυτών των 50 ανθρώπων 
και τους εμπιστεύομαι». Πάντως, 
εάν η ομάδα δεν μπορέσει να κα-
ταλήξει σε μία απόφαση που να 
έχει ευρεία στήριξη ανάμεσα στα 
μέλη της, τότε τα χρήματα θα 
επιστρέψουν στην Ενγκελχορν.

Oπως σημειώνει το BBC, δεν 
είναι ξεκάθαρο ακριβώς ποιο πο-
σοστό της κληρονομιάς της σκο-
πεύει να δωρίσει η 31χρονη.

«Χρυσή» κληρονόμος
από την Αυστρία
χαρίζει 25 εκατ. ευρώ

Συνεχίζoνται οι μαζικές απολύσεις
σε εταιρείες της Σίλικον Βάλεϊ

Μισθός 281 εκατ. δολ. 
για τη CEO της Bet365

Εκατοντάδες περικοπές προσωπικού ανακοίνωσαν ήδη Google και Amazon

Είναι απόγονος 
του ιδρυτή της γερ-
μανικής χημικής 
και φαρμακευτικής 
εταιρείας BASF.

Η 56χρονη Ντενίζ Κόουτς είναι 
ιδρύτρια και CEO της στοιχηματι-
κής εταιρείας Bet365 και σύμφω-
να με το Forbes, διαθέτει περιου-
σία 7 δισ. δολ. 

Πολλοί κολοσσοί 
εστιάζουν πλέον 
στην τεχνητή νοημο-
σύνη και στις αυξανό-
μενες προοπτικές της.

«Εχω κληρονομήσει μια περιου-
σία, άρα και δύναμη, χωρίς να 
έχω κάνει τίποτα γι’ αυτήν», είπε 
η 31χρονη Μαρλέν Ενγκελχορν, 
που ζει στη Βιέννη.
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Καθώς πλησιάζει η ώρα που θα 
συνταξιοδοτηθεί η γενιά της 
μεταπολεμικής έκρηξης των 
γεννήσεων, στις ΗΠΑ έχει επι-
κρατήσει η εντύπωση πως η 
γενιά αυτή θα ζήσει άνετα με-
τά τη συνταξιοδότησή της. Κι 
αυτό γιατί, σύμφωνα με στοι-
χεία της Federal Reserve, τα 56 
εκατ. Αμερικανών αυτής της γε-
νιάς, μόλις το 17% του πληθυ-
σμού της υπερδύναμης δηλαδή, 
έχουν συγκεντρώσει στα χέρια 
τους σχεδόν τον μισό πλούτο 
της χώρας και συγκεκριμένα 
έχουν περιουσιακά στοιχεία αξί-
ας 96,4 τρισ. δολ. Στην πραγμα-
τικότητα σχεδόν οι μισοί από 
τους Αμερικανούς αυτής της γε-
νιάς κινδυνεύουν να γεράσουν 
μέσα στη φτώχεια επειδή ισχύει 
και γι’ αυτή τη γενιά ό,τι ακρι-
βώς ισχύει και στις άλλες ηλι-
κιακές κατηγορίες: ο πλούτος 
αυτός είναι εντελώς άνισα κα-
τανεμημένος, με μεγάλα ποσο-
στά αυτής της γενιάς να έχουν 
ελάχιστα χρήματα.

Πρόκειται για την πιο πολυ-
πληθή γενιά που οδεύει προς τη 
συνταξιοδότηση. Σύμφωνα με 
τα στοιχεία του αμερικανικού 
Γραφείου Απογραφών, το 44% 
του συνόλου της μεταπολεμικής 
γενιάς της έκρηξης γεννήσεων 

είναι σε ηλικία συνταξιοδότησης 
και εκατομμύρια άλλοι πρόκειται 
σύντομα να ενταχθούν σ’ αυτήν. 
Μέχρι το 2030 η μεγαλύτερη γε-
νιά που θα συνταξιοδοτηθεί θα 
είναι άνω των 65 ετών. Σύμφω-
να με στοιχεία του 2022, το 43% 
όσων είναι σήμερα κάπου ανά-
μεσα στα 55 και 64 έτη δεν έχει 
καθόλου αποταμιεύσεις. Επιπλέ-

ον, μόλις το 30% έχει αποτα-
μίευση ύψους περίπου 27.000 
δολ., που σε καμιά περίπτωση 
δεν επαρκούν για να αναπληρώ-
σουν τις χαμηλές τους συντά-
ξεις και τα ενδεχόμενα έξοδα για 
μακροχρόνια φροντίδα υγείας. 
Και στη διάρκεια της τελευταί-
ας δεκαετίας η κατάσταση έχει 
επιδεινωθεί. Οπως επισημαίνει 

σχετικό ρεπορτάζ του Business 
Insider, τις επιπτώσεις θα επω-
μισθούν οι νεότερες γενιές, εν 
ολίγοις οι απόγονοι της γενιάς 
των μεταπολεμικών γεννήσε-
ων. Οι νεότεροι της γενιάς που 
οδεύει προς τη συνταξιοδότηση 
είναι λιγότερο προετοιμασμένοι 
οικονομικά για τις ανάγκες της 
τρίτης ηλικίας και η κατάστα-
ση αναμένεται να επιδεινωθεί. 

Το αποτέλεσμα θα είναι να 
υποστεί πιέσεις το σύστημα 
υγείας, όπως και τα κρατικά 
κοινωνικά προγράμματα και 
αναπόφευκτα οι συνέπειες θα 
γίνουν αισθητές και στην οικο-
νομία. Στην πράξη, όλο και πε-
ρισσότεροι νέοι άνθρωποι θα 
αναγκαστούν να επωμισθούν 
την οικονομική ευθύνη για τη 
φροντίδα των γονιών τους, ενώ 
παράλληλα θα διατεθούν από το 
κράτος περισσότερες δημόσιες 

δαπάνες για τους ηλικιωμένους. 
Ολα αυτά μοιραία συνεπάγονται 
επιβράδυνση της οικονομικής 
ανάπτυξης.

Είναι αλήθεια, βέβαια, πως 
μια μερίδα της μεταπολεμικής 
γενιάς της έκρηξης των γεννή-
σεων θα έχει μια πολύ άνετη δι-
αβίωση κατά τη συνταξιοδότη-
ση. Σύμφωνα με την τελευταία 
έκθεση της Federal Reserve για 
την οικονομική κατάσταση των 
καταναλωτών, ο μέσος πλούτος 
όσων βρίσκονται σήμερα στις 
ηλικίες από τα 65 έως τα 74 τους 
χρόνια ανέρχεται σε 1,8 εκατ. 
δολ. Αυτό σημαίνει πως είναι 
η πλουσιότερη ηλικιακή κατη-
γορία στην υπερδύναμη. Οπως 
συμβαίνει πάντα, όμως, οι μέσοι 
όροι είναι παραπλανητικοί ακρι-
βώς επειδή υπάρχουν πολλοί άν-
θρωποι που δεν έχουν καθόλου 
πλούτο, ενώ εκείνοι που έχουν 

μεγάλο πλούτο αλλοιώνουν κα-
θοριστικά τη συνολική εικόνα. 
Στη σχετική δημοσκόπηση της 
Fed προέκυψε πως οι μισοί Αμε-
ρικανοί ηλικίας από 65 έως 74 
ετών έχουν στην κατοχή τους 
λιγότερα από 410.000 δολ. για 
να αναπληρώσουν τη σύντα-
ξή τους, ενώ μεγάλο μέρος από 
αυτόν τον πλούτο αποτελείται 
από ακίνητα. 

Ως εκ τούτου, το Εθνικό Συμ-
βούλιο Γήρανσης εκτιμά πως 17 
εκατ. άτομα άνω των 65 ετών 
δεν είναι εξασφαλισμένα οικο-
νομικά. Ενα μέσο εισόδημα στην 
ηλικιακή κατηγορία όσων εί-
ναι 75 ετών και άνω ανέρχεται 
σε 49.000 δολ. ετησίως, εκ των 
οποίων τα 21.162 δολ. προέρχο-
νται από συντάξεις και κοινωνι-
κές παροχές. Οσοι από αυτούς 
έχουν δικό τους σπίτι, που στην 
ηλικιακή αυτή κατηγορία ανέρ-

χεται στο 81% του συνόλου, θα 
μπορούν να ζήσουν άνετα μ’ 
αυτά τα εισοδήματα. Αν, όμως, 
ζουν σε ακριβές περιοχές ή αρ-
χίσουν να χρειάζονται βοήθεια 
για τις καθημερινές τους δρα-
στηριότητες, το ίδιο εισόδημα 
μπορεί να αποδειχθεί ανεπαρ-
κές. Κι όλα αυτά μόνον για τους 
ανθρώπους που βρίσκονται σε 
μια μεσαία κατάσταση ως προς 
την κατανομή του πλούτου. 

Οι επιπτώσεις θα είναι βαρύ-
τατες για τη λεγόμενη «γενιά σά-
ντουιτς», τους ανθρώπους που 
πρέπει να φροντίσουν ταυτο-
χρόνως τα παιδιά τους και τους 
ηλικιωμένους γονείς τους. Από 
πρόσφατη δημοσκόπηση της 
Pew προέκυψε πως το 23% των 
Αμερικανών έχουν γονείς άνω 
των 65 ετών και ανήλικα παιδιά. 
Και πολλοί χρειάζεται βέβαια να 
εργάζονται παράλληλα.

Το 73% όσων 
είναι σήμερα ανάμεσα 
στα 55 και 64 έτη έχει 
ελάχιστες ή καθόλου 
αποταμιεύσεις, 
που δεν επαρκούν 
για να αναπληρώσουν 
τις χαμηλές συντάξεις.

Συνταξιοδοτική
«βόμβα» απειλεί
την οικονομία
των ΗΠΑ
Οι κίνδυνοι από τη συνταξιοδότηση

της πιο πολυπληθούς γενιάς Αμερικανών

Μεγάλα ποσοστά της γενιάς της μεταπολεμικής έκρηξης των γεννήσεων στις ΗΠΑ, που πλησιάζουν στη συνταξιοδότηση, έχουν ελάχιστα χρήματα, με αποτέλε-
σμα να υποστεί πιέσεις το σύστημα υγείας, όπως και τα κρατικά κοινωνικά προγράμματα, και αναπόφευκτα οι συνέπειες να γίνουν αισθητές και στην οικονομία. 

Το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο (∆ΝΤ) 
προσφέρει σανίδα σωτηρίας στον 
νεοεκλεγέντα πρόεδρο της Αργε-
ντινής Χαβιέρ Μιλέι και τις υπερ-
φιλόδοξες μεταρρυθμίσεις που 
έχει υποσχεθεί για να βγάλει τη 
χώρα από το οικονομικό αδιέ-
ξοδο. Στο πλαίσιο ενός σχεδίου 
αναδιάρθρωσης χρέους για την 
κλυδωνιζόμενη χώρα της Νότιας 
Αμερικής, ο οργανισμός συμφώ-
νησε στην αποδέσμευση 4,7 δισ. 
δολαρίων, παρά την αποτυχία του 
Μπουένος Αϊρες να εκπληρώσει 
τους όρους δανεισμού ύψους 44 
δισ. δολαρίων τους τελευταίους 
μήνες.  Η τρίτη μεγαλύτερη οι-
κονομία της Λατινικής Αμερικής 
αντιμετωπίζει τρομερές οικονομι-
κές προκλήσεις έπειτα από δεκα-
ετίες χρέους και κακοδιαχείρισης, 
με τον πληθωρισμό να ξεπερνά 
το 160% σε ετήσια βάση και το 
40% των Αργεντινών να ζουν σε 
συνθήκες φτώχειας. Βρίσκεται 
μάλιστα σε τροχιά να ξεπεράσει 
το αρνητικό ρεκόρ της Βενεζου-
έλας, ως η χώρα με τις ταχύτερες 
αυξήσεις τιμών στην ευρύτερη 

περιοχή. Καθώς ο πρόεδρος Μιλέι 
προετοιμάζει τους Αργεντινούς 
για σκληρά μέτρα λιτότητας με 
στόχο να διορθώσει, όπως λέει, 
χρόνια μη βιώσιμων λαϊκιστικών 
πολιτικών, οι τιμές εκτινάσσονται 
στα ύψη μετά την επιθετική υπο-
τίμηση του πέσο κατά 54%. Ενώ 
οι εκτιμήσεις ποικίλλουν, σχεδόν 
όλοι οι οικονομολόγοι στο Μπου-
ένος Αϊρες αναμένουν ότι ο ετή-
σιος πληθωρισμός θα ξεπεράσει 
το 200% τον ∆εκέμβριο, την ώρα 
που ο πληθωρισμός στη Βενεζου-
έλα μειώθηκε τον περασμένο μή-
να στο 193%.

Ο Μιλέι, ο οποίος ανέλαβε την 
εξουσία τον ∆εκέμβριο και κλη-
ρονόμησε μια βαθιά κοινωνική, 
οικονομική και χρηματοπιστω-
τική κρίση, επαναφέρει σε τρο-
χιά ένα πακέτο διάσωσης 44 δισ. 
δολαρίων με το ∆ΝΤ που χρονο-
λογείται από το 2018. Εφόσον η 
συμφωνία εγκριθεί από το εκτε-
λεστικό συμβούλιο του ∆ΝΤ, θα 
αποδεσμευθούν περίπου 3,3 δισ. 
δολάρια, τα οποία η κυβέρνηση 
θα αξιοποιήσει για να αποπληρώ-
σει προηγούμενα χρέη.

Η προηγούμενη κυβέρνηση 
του περονιστή προέδρου Aλμπέρ-
το Φερνάντες είχε επίσης επανα-
διαπραγματευθεί το δάνειο, αλλά 
η ύφεση που προκλήθηκε από 
την COVID-19 και η σοβαρή ξη-
ρασία φέτος δημιούργησαν νέες 
προκλήσεις για την Αργεντινή, 
η οποία δεν κατάφερε να πετύ-
χει τους στόχους του ∆ΝΤ. Ο Mι-
λέι έχει υποσχεθεί μία «θεραπεία 
σοκ» που θα μειώσει, όπως λέει, 
τις δημόσιες δαπάνες και θα με-
ταρρυθμίσει εκ βάθρων την οικο-
νομία. Πρόσφατα παρουσίασε στο 

Κογκρέσο ένα νομοθετικό πακέ-
το το οποίο επιδιώκει να ιδιωτι-
κοποιήσει περισσότερες από 40 
δημόσιες εταιρείες και να επιβά-
λει περιορισμούς στο δικαίωμα 
συγκέντρωσης και διαδήλωσης.  
Τον ∆εκέμβριο η κυβέρνηση είπε 
ότι θα μειώσει την αξία του πέ-
σο έναντι του δολαρίου ΗΠΑ και 
ανακοίνωσε μια σειρά από άλλα 
μέτρα λιτότητας, όπως σαρωτικές 
περικοπές επιδοτήσεων, ακύρω-
ση διαγωνισμών για δημόσια έρ-
γα, ενώ σχεδιάζει να καταργήσει 
9 υπουργεία. Τα σχεδιαζόμενα 
μέτρα απέσπασαν επαίνους από 
το ∆ΝΤ,  ενώ στο πρώτο μεγάλο 
πλήγμα, το εθνικό εργατικό εφε-
τείο της χώρας μπλόκαρε προσω-
ρινά μέρος του νέου διατάγματος 
για τις σαρωτικές μεταρρυθμίσεις 
στην οικονομία και τα εργασιακά. 
Ο αυτοαποκαλούμενος «αναρχο-
καπιταλιστής» Μιλέι απαντάει ότι 
απαιτείται σκληρή λιτότητα για 
να επανέλθει η Αργεντινή στον 
δρόμο της ευημερίας και ότι δεν 
υπάρχει χρόνος για σταδιακή 
προσέγγιση.

Με τον ταχύτερο ρυθμό της τελευ-
ταίας εικοσαετίας αναπτύχθηκε 
το 2023 η διεθνής δυναμικότητα 
των ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας, φέρνοντας τον πλανήτη 
πιο κοντά στην επίτευξη ενός 
βασικού περιβαλλοντικού στό-
χου μέχρι το τέλος της δεκαετίας. 

Αυτό διαπιστώνει η έκθεση 
της ∆ιεθνούς Υπηρεσίας Ενέρ-
γειας (ΙΕΑ) για το 2023, υπολογί-
ζοντας ότι η δυναμικότητα των 
ΑΠΕ διεθνώς αναπτύχθηκε κατά 
50% στα 510 γιγαβάτ, επιτυγχά-
νοντας αύξηση-ρεκόρ για 22ο 
συναπτό έτος. Η «εντυπωσιακή» 
ανάπτυξη προσφέρει μια «πραγ-
ματική ευκαιρία» στις παγκόσμι-
ες κυβερνήσεις να υλοποιήσουν 
τη δέσμευση που έδωσαν στο 
πλαίσιο της τελευταίας διάσκε-
ψης των Ηνωμένων Εθνών για το 
Κλίμα (COP28) για τριπλασιασμό 

των ΑΠΕ μέχρι το 2030, τονίζει η 
έκθεση της ΙΕΑ. Σημειώνεται ότι 
στόχος της κλιματικής δέσμευ-
σης είναι να μειωθεί αντίστοι-
χα η κατανάλωση των ορυκτών 
καυσίμων.

Μεγαλύτερη ώθηση στην ανά-
πτυξη του 2023 έδωσε η ηλιακή 
ενέργεια. Αξιοσημείωτη είναι η 
συμβολή της Κίνας, η οποία αύ-

ξησε περισσότερο απ’ όλες τις 
υπόλοιπες περιοχές του πλανή-
τη τη δυναμικότητά της σε φω-
τοβολταϊκά, παρότι μειώθηκαν 
οι σχετικές χρηματοδοτήσεις το 
2020 και το 2021.

Σε Ευρώπη, ΗΠΑ και Βραζιλία 
οι ΑΠΕ –με τον ρυθμό ανάπτυξης 
που καταγράφουν– αναμένεται 
να ξεπεράσουν τον άνθρακα ως 
τη μεγαλύτερη πηγή ηλεκτρο-
παραγωγής μέχρι τις αρχές του 
2025. Μέχρι το 2028 η ΙΕΑ προ-
βλέπει ότι οι ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας θα συμβάλουν τουλά-
χιστον στο 42% της παγκόσμιας 
παραγωγής ενέργειας.

Ο επικεφαλής της IEA, Φατίχ 
Μπιρόλ, σχολίασε σχετικά: «Είναι 
σπουδαία είδηση να βλέπουμε 
την ιστορική και εντυπωσιακή 
ανάπτυξη των ΑΠΕ». Σημείωσε, 
όμως, ότι η παγκόσμια δυναμικό-

τητα των ΑΠΕ θα αυξηθεί μεν κα-
τά δυόμισι φορές μέχρι το 2030, 
αλλά δεν θα φτάσει στον στό-
χο της COP28 για τριπλασιασμό. 
«∆εν είμαστε ακόμη εκεί, αλλά 
δεν είμαστε και χίλια μίλια μα-
κριά. Και οι κυβερνήσεις έχουν τα 
απαραίτητα εργαλεία για να κλεί-
σουν την ψαλίδα», συμπλήρωσε.

Αξίζει να σημειωθεί ότι ο Μπι-
ρόλ εμφανίστηκε καθησυχαστι-
κός σε ό,τι αφορά την εκτίναξη 
του λειτουργικού κόστους, εξαι-
τίας του οποίου μπήκε «φρένο» 
σε μεγάλα έργα υποδομών, ιδίως 
πάρκα ανεμογεννητριών. «Θα δι-
αχώριζα με προσοχή την κυκλική 
άνοδο του κόστους από τη δομι-
κή άνοδο του κόστους. Τα έξοδα 
στη βιομηχανία θα συνεχίσουν 
να πέφτουν όσο οι σημερινές κυ-
κλικές δαπάνες αρχίζουν να υπο-
χωρούν», σημείωσε ο ίδιος.

Αποδέσμευση 4,7 δισ. δολ. από το ΔΝΤ στην Αργεντινή και «ανάσα» για τον Μιλέι 

Aλμα στην ανάπτυξη των ΑΠΕ διεθνώς το 2023

Η δυναμικότητά τους 
αυξήθηκε κατά 50% – 
Σε Ευρώπη, ΗΠΑ
και Βραζιλία, μέχρι 
τις αρχές του 2025 θα 
είναι η μεγαλύτερη πη-
γή ηλεκτροπαραγωγής.

Η τρίτη μεγαλύτερη οικονομία της Λατινικής Αμερικής αντιμετωπίζει τρομε-
ρές οικονομικές προκλήσεις έπειτα από δεκαετίες χρέους και κακοδιαχείρι-
σης, με τον πληθωρισμό να ξεπερνάει το 160% σε ετήσια βάση και το 40% 
των Αργεντινών να ζει σε συνθήκες φτώχειας.

Η Κίνα μέσα στη χρονιά που πέρασε αύξησε περισσότερο απ’ όλες τις υπό-
λοιπες περιοχές του πλανήτη τη δυναμικότητά της σε φωτοβολταϊκά.
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Παρά την αποτυχία 
του Μπουένος Αϊρες 
να εκπληρώσει 
τους όρους δανεισμού 
ύψους 44 δισ. δολ. 
τους τελευταίους 
μήνες.
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Θεωρείται μία από τις πλέον φι-
λικές προς το περιβάλλον πα-
γκοσμίως και κατατάσσεται 
14η στον παγκόσμιο δείκτη 
επιδόσεων για το περιβάλλον. 
Στοχεύει να έχει μηδενίσει τις 
εκπομπές καυσαερίων μέχρι 
το 2030 και καλύπτει ήδη σχε-
δόν το σύνολο των ενεργειακών 
της αναγκών με υδροηλεκτρι-
κή ενέργεια, που από το 2018 
αποτελεί περίπου το 95% της 
ενέργειάς της. Εχει, άλλωστε, 
θεσπίσει νόμο που επιβάλλει σε 
όποια οικοδομή είναι άνω των 
500 τετραγωνικών μέτρων να 
χτίζεται με τη χρήση ανανεώ-
σιμων πηγών ενέργειας τουλά-
χιστον σε ποσοστό 60%.

Ο λόγος για την «πράσι-
νη» Νορβηγία με το μεγαλύτε-
ρο κρατικό επενδυτικό ταμείο 
στον κόσμο, του οποίου οι πό-
ροι προέρχονται από τις εξαγω-
γές των πετρελαίων της. Προ 
διετίας αποφάσισε να μειώσει 
τις επενδύσεις του κρατικού 
επενδυτικού ταμείου της στις 
πετρελαϊκές και πούλησε μετο-
χές των Shell, TotalEnergies, 
Exxon Mobil και Chevron, αλλά 
μετά την εισβολή της Ρωσίας 
στην Ουκρανία εξελίχθηκε σε 
έναν από τους σημαντικότε-
ρους προμηθευτές της Ευρώ-
πης σε υδρογονάνθρακες. Και 
στη διάρκεια του 2022 άντλησε 
ιλιγγιώδη ποσά λόγω της ενερ-
γειακής κρίσης και της εκτόξευ-
σης των τιμών της ενέργειας.

Σήμερα, η Νορβηγία επιδιώ-
κει να διατηρήσει την ιδιότητα 
του μεγάλου προμηθευτή της 
Ευρώπης σε  υδρογονάνθρα-
κες και στη διάρκεια του τρέ-
χοντος έτους θα επενδύσει 7,5 
δισ. δολ. στην ανάπτυξη και 
ολοκλήρωση πετρελαιοπηγών 
και κοιτασμάτων φυσικού αε-
ρίου. Εντός του έτους αναμένε-
ται να ολοκληρωθούν περίπου 
40 με 50 πετρελαιοπηγές, ση-
μαντικά περισσότερες δηλαδή 
από το περασμένο έτος, οπότε 
ολοκληρώθηκαν 34 πετρελαιο-
πηγές. Και οι πετρελαϊκές της 
και οι εταιρείες φυσικού αερίου 
αυξάνουν πυρετωδώς τις εξορύ-
ξεις και την εκμετάλλευση των 
πηγών τους.

Η Νορβηγία παρέχει περί-
που το 25% του φυσικού αερί-
ου που καταναλώνει η Ευρώπη 
και όλα δείχνουν πως θα παρα-
μείνει καίριος προμηθευτής φυ-
σικού αερίου για τις χώρες της 
Ευρώπης όσο αυτές χρησιμο-
ποιούν το καύσιμο στη μετα-
βατική φάση προς την πράσι-
νη οικονομία και το μηδενικό 

αποτύπωμα άνθρακα. Σύμφω-
να με χθεσινή ανακοίνωση των 
αρμόδιων αρχών της χώρας, η 
Νορβηγία σχεδιάζει να διατη-
ρήσει σταθερή την παραγωγή 
πετρελαίου και φυσικού αερί-
ου μέσα στα επόμενα χρόνια. 
Στη διάρκεια του περασμένου 

έτους ήταν ενεργές και σε λει-
τουργία 92 πετρελαιοπηγές και 
κοιτάσματα φυσικού αερίου, 
ενώ βρίσκονταν στο στάδιο της 
κατασκευής 27 σχέδια εξόρυξης 
υδρογονανθράκων.

Η παραγωγή φυσικού αερίου 
είχε μειωθεί στη διάρκεια του 
καλοκαιριού εξαιτίας κάποιων 
απρόβλεπτων διακοπών στην 
παραγωγή αλλά και λόγω των 
παρατεταμένων έργων συντή-
ρησης. Τον ∆εκέμβριο, πάντως, 
η παραγωγή είχε αποκαταστα-
θεί πλήρως και είχε ανακάμψει 
σε επίπεδα-ρεκόρ.

Σε ό,τι αφορά τις περιβαλ-
λοντικές περγαμηνές της Νορ-
βηγίας, από το 2021 σε πολλές 
περιοχές της πρωτεύουσάς της 
τα αυτοκίνητα απαγορεύονται. 
Η κυβέρνηση του Οσλο έχει 

απαγορεύσει την πώληση οχη-
μάτων με κινητήρες εσωτερι-
κής καύσης από το 2025, ενώ 
έχει θεσπίσει νόμο που απαγο-
ρεύει την είσπραξη ΦΠΑ από 
την πώληση ηλεκτροκίνητων 
οχημάτων. Εχει επίσης μειώ-
σει τα τέλη κυκλοφορίας για 
τους ιδιοκτήτες ηλεκτροκίνη-
των οχημάτων, ενώ έχει δώσει 
σειρά οικονομικών κινήτρων 
για την αγορά ηλεκτροκίνητων 
που αποτελούν την πλέον συμ-
φέρουσα επιλογή για την αγορά 
αυτοκινήτου.

Προκειμένου να μειώσει πε-
ραιτέρω την κατανάλωση ορυ-
κτών καυσίμων η κυβέρνηση 
έχει ενθαρρύνει τους κατοίκους 
της χώρας να χρησιμοποιούν 
βιομάζα για τη θέρμανση των 
σπιτιών τους.

Εντός του έτους στη Νορβηγία αναμένεται να ολοκληρωθούν κάπου 40 με 50 πετρελαιοπηγές, σημαντικά πε-
ρισσότερες δηλαδή από τον περασμένο χρόνο, οπότε ολοκληρώθηκαν 34.
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Στη διάρκεια
του έτους
θα χρηματοδοτήσει με 
7,5 δισ. την ανάπτυξη 
και ολοκλήρωση 
πετρελαιοπηγών
και κοιτασμάτων 
φυσικού αερίου.

Η «πράσινη» Νορβηγία αυξάνει
επενδύσεις σε πετρέλαιο και αέριο
Επιδιώκει να συνεχίζει να προμηθεύει την Ευρώπη με υδρογονάνθρακες

ΑΝΑΛΥΣΗ

Ο Ιανουάριος είναι η εποχή για 
αναθεώρηση στόχων και σχεδί-
ων και ανανέωση των δεσμεύ-
σεών μας για τη ζωή μας, αλ-
λά και επιστροφής προϊόντων, 
που δεν μας ικανοποιούν. Με 
ένα κλικ στην αντίστοιχη ιστο-
σελίδα μπορεί να δώσουμε πί-
σω μια αναβαθμισμένη μηχα-
νή εσπρέσο, ίσως όχι και τόσο 
απαραίτητη, αλλά κι ένα εντυ-
πωσιακό φόρεμα, που, αν και 
αγοράστηκε, δεν μπορούσε να 
φορεθεί χωρίς... πολύ σφίξιμο. 
Σύμφωνα με ορισμένες εκτιμή-
σεις, οι επιστροφές ειδών στην 
Αμερική έφτασαν σε επίπεδα 
ρεκόρ το 2022. Το ποσοστό των 
προϊόντων που κατευθύνθηκαν 
πίσω στο κατάστημα διπλασιά-
στηκε στο 16% από 8% των πω-
λήσεων μεταξύ 2019 και 2022. 
Η δε επιστροφή πραγμάτων στο 
∆ιαδίκτυο, όντας πανεύκολη 
–«απλώς σαρώστε τον κωδικό 
QR που έχετε λάβει!»– γίνεται 
σε τριπλάσιους ρυθμούς από 
τις επιστροφές στα φυσικά μα-

γαζιά. ∆εδομένου ότι και απλό 
είναι και άνευ κόστους για μας, 
μας αρέσει να πιστεύουμε ότι τα 
ανεπιθύμητα παπούτσια μας πη-
γαίνουν εκεί από όπου προέρχο-
νται, τακτοποιούνται και οδεύ-
ουν στην επόμενη πελάτισσα. 
∆υστυχώς,  στην πραγματικό-
τητα η διαδικασία απέχει πολύ 
από έναν ενάρετο κύκλο ανακύ-
κλωσης. Οπως ισχύει για πολλά 
πράγματα στο ∆ιαδίκτυο –εκφο-
βισμός, παραπληροφόρηση, θε-
ωρίες συνωμοσίας–, όταν κάτι 
είναι εύκολο και «δωρεάν», συ-
νήθως έχει ένα τρομακτικό και  
–σε μεγάλο βαθμό– κεκαλυμμέ-
νο κόστος. Πρόκειται για το τε-
ράστιο κόστος της συσκευασίας 
επιστροφής, της επεξεργασίας 
και της μεταφοράς, αν κι αυτό 
που πολλοί διαδικτυακοί αγορα-
στές δεν συνειδητοποιούν είναι 
ότι πολλά επιστρεφόμενα προ-
ϊόντα δεν μεταπωλούνται καν.

Οι επιστροφές είναι πανάκρι-
βες για τους ομίλους λιανεμπο-
ρίου, εξ ου και έχουν επικεντρω-
θεί στο να κάνουν τη διαδικασία 

όσο το δυνατόν πιο φθηνή και 
εύκολη για τον εαυτό τους και, 
ως επί το πλείστον, ο πλανήτης 
πληρώνει το τίμημα. Οι διαδι-
κτυακές επιστροφές δημιουρ-
γούν 16 εκατ. τόνους εκπομπών 
διοξειδίου του άνθρακα ή το 
ισοδύναμο της κυκλοφορίας 3,5 
εκατ. αυτοκινήτων στους δρό-
μους επί έναν ολόκληρο χρόνο. 
Πολλές φορές κοστίζει λιγότερο 
για τον λιανέμπορο να πετάξει 
απλώς το αντικείμενο, παρά να 
το επιθεωρήσει για ζημιές, να 
το επανασυσκευάσει και να το 
μεταπωλήσει. Οι επιστροφές 
ντάμπινγκ (μερικές φορές φέ-
ρουν τον χαρακτηρισμό «μη επι-
σκευαζόμενο» ή «βλάβη») είναι 
συχνά λιγότερο δαπανηρές από 
την επαναχρησιμοποίησή τους. 
Ορισμένες νεοφυείς επιχειρή-
σεις έχουν δημιουργήσει υπη-
ρεσίες μεσάζοντα για να εξορ-
θολογίσουν τη διαδικασία ή να 
αυξήσουν την «κυκλικότητα», 
εκτρέποντας τις επιστροφές 
σε διαδικτυακούς μεταπωλη-
τές ή φιλανθρωπικά ιδρύματα, 
αλλά το πρόβλημα παραμένει 
και αφορά τρομακτικά μεγάλες 
ποσότητες. Μόνο στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες, 2,6 εκατ. τόνοι 
επιστρεφόμενων ρούχων κατέ-
ληξαν σε χωματερές το 2020. Κι 
αυτή η ποσότητα είναι απλώς 
ρούχα. Αλλά ακόμη κι αν εξετά-
σουμε μόνο αυτή τη μία κατη-
γορία, τα νέα είναι δυσοίωνα. 
Οι διαδικτυακές αγορές ρού-
χων αντιπροσωπεύουν μια κα-
λή ποσότητα επιστρεφόμενων 
απορριμμάτων. Οι πελάτες επι-
στρέφουν περίπου το 24% των 
ρούχων που αγοράστηκαν ηλε-
κτρονικά. 

Αυτές οι ίδιες τάσεις αλλά-
ζουν και τις αγοραστικές συ-
νήθειες, καθώς το 63% των 
Αμερικανών παραδέχεται ότι 
αγοράζει πολλαπλά μεγέθη μέ-
σω ∆ιαδικτύου να τα δοκιμά-
σει στο σπίτι, ακολουθώντας 
μια πρακτική που ονομάζεται 
«bracketing» ή «προγραμματι-
σμένες επιστροφές». Σύμφωνα 
με έκθεση της Vogue Business 
του 2022, «οι πελάτες έχουν 
αντικαταστήσει τα δοκιμα-
στήρια, αγοράζοντας πολλα-
πλά μεγέθη ηλεκτρονικά για να 
τα επιστρέψουν σωρηδόν». Αυ-
τό είναι ιδιαίτερα διαδεδομένο 
μεταξύ των Millennials και της 
Γενιάς Ζ. Τέλος, μια ακόμη περι-
βαλλοντικά επιζήμια πρακτική 
είναι η λεγόμενη «ντουλάπα», 
το να φοράς ένα ρούχο μια φο-
ρά μόνον, πριν το επιστρέψεις.

Μόνο στις ΗΠΑ 
2,6 εκατ. τόνοι 
επιστρεφόμενων 
ρούχων κατέληξαν 
σε χωματερές
το 2020.

Οι επιστροφές προϊόντων
ρυπαίνουν τον πλανήτη

Της ΠΑΜΕΛΑ ΠΟΛ / THE NEW YORK TIMES

Είναι γνωστή η προτίμηση των 
Γερμανών στα μετρητά και, κα-
θώς τα πάντα γίνονται όλο και 
πιο ακριβά, πολλοί κρατούν στο 
σπίτι τους σημαντικές ποσότη-
τες από χρήματα. Μόνο που δεν 
πρόκειται για μετρητά σε ευρώ 
αλλά στο παρωχημένο και ακυ-
ρωμένο πλέον γερμανικό μάρκο, 
στο οποίο φαίνεται πως παρα-
μένουν ακατανόητα προσηλω-
μένοι 22 χρόνια μετά τη μετά-
βαση στο ευρώ.

Σύμφωνα με την Bundesbank, 
στα τέλη του 2023, πριν από λί-
γες ημέρες δηλαδή, κυκλοφορού-
σαν ακόμη στη Γερμανία 12,24 
δισ. μάρκα, αξίας περίπου 6,26 
δισ. ευρώ, που οι Γερμανοί αρ-
νούνται να τα αλλάξουν με ευ-
ρώ. Παραθέτοντας τα σχετικά 
στοιχεία σε σχετικό ρεπορτάζ 
της, η Deutsche Welle διερω-
τάται εύλογα «τι περιμένουν;». 
Οπως τονίζει η γερμανική εφη-
μερίδα, ακόμη και για τη μεγα-
λύτερη οικονομία της Ευρώπης 
είναι υπερβολικά μεγάλη αυτή η 
ποσότητα χρημάτων που παρα-
μένει αδρανής και ανεκμετάλλευ-
τη και ιδιαιτέρως σε μια εποχή 
που η κυβέρνηση του Βερολίνου 
αναζητάει απεγνωσμένα χρη-

ματοδότηση για έργα υποδομής 
της πράσινης μετάβασης και του 
εκσυγχρονισμού της χώρας, συ-
μπεριλαμβανομένης της αναβάθ-
μισης του σιδηροδρομικού συ-
στήματος. Η Bundesbank δεν 
φαίνεται πάντως να ανησυχεί 
παρά το γεγονός ότι τα χαμένα 
γερμανικά μάρκα επιστρέφουν 
στα ταμεία της με πολύ αργούς 
ρυθμούς. Κι αυτό γιατί οποιοσ-
δήποτε έχει στην κατοχή του 
κέρματα ή χαρτονομίσματα σε 
μάρκα μπορεί να τα αλλάξει σε 
κάποιο υποκατάστημα της κε-
ντρικής τράπεζας, όποιο κι αν 
είναι το ποσό στο οποίο αντιστοι-
χούν. Και πράγματι, κάθε χρόνο 
οι Γερμανοί ανταλλάσσουν ση-

μαντικά ποσά μάρκων με ευρώ.
Στη διάρκεια του περασμένου 
έτους, περισσότεροι από 90.000 
άνθρωποι προσήλθαν στην κε-
ντρική τράπεζα και αντήλλαξαν 
συνολικά 53 εκατ. μάρκα για να 
εισπράξουν συνολικά 27 εκατ. 
ευρώ, ποσό υψηλότερο από το 
αντίστοιχο του 2022. 

Τα περισσότερα προήλθαν 

από τα κρατίδια της Βαυαρίας, 
της Βόρειας Ρηνανίας-Βεστφαλί-
ας και της Βάδης-Νυρεμβέργης. 
Και στο μεταξύ η Bundesbank 
καθησυχάζει διαρκώς τον κόσμο 
επαναλαμβάνοντας ότι δεν σκο-
πεύει να δώσει τέλος σε αυτήν 
τη διαδικασία. Αυτό εντάσσει 
τη Γερμανία σε μια μειονότη-
τα χωρών, μαζί με άλλες πέντε 

χώρες της Ευρωζώνης, που δεν 
έχουν ορίσει ακόμη προθεσμία 
για την ανταλλαγή των παλαιών 
νομισμάτων. Οι άλλες χώρες που 
τηρούν την ίδια πολιτική είναι η 
Αυστρία, η Ιρλανδία και οι τρεις 
χώρες της Βαλτικής. 

Οι υπόλοιπες χώρες της Ευρω-
ζώνης έχουν, αντιθέτως, ορίσει 
ένα περιορισμένο χρονικό διά-

στημα μέσα στο οποίο μπορεί να 
γίνει η ανταλλαγή των χρημά-
των. Στη Γαλλία όσοι είχαν στην 
κατοχή τους γαλλικά φράγκα 
μπορούσαν να τα ανταλλάξουν 
με ευρώ μέχρι τις 31 Μαρτίου 
2008. Η Ελλάδα ήταν κάπως πιο 
γενναιόδωρη και άφησε ανοικτή 
αυτήν τη δυνατότητα μέχρι τον 
Μάρτιο του 2012. Σε αυτές τις 
χώρες, όποιος έχει ακόμη τα πα-
λιά εθνικά νομίσματα δεν μπορεί 
πια να τα αλλάξει. Για τους Γερ-
μανούς όμως δεν υπάρχει καμία 
βιασύνη. Και για πολλούς είναι 
εντελώς ανεπιθύμητη η ανταλ-
λαγή, δεδομένου και του πόσο 
συχνά και πόσο πολύ χρησιμο-
ποιούσαν αυτά τα κέρματα και 
αυτά τα χαρτονομίσματα. 

Οσον αφορά, άλλωστε, τη γνώ-
ριμη προτίμηση των Γερμανών 
στα μετρητά, σε πολλά εστια-
τόρια και καταστήματα υπάρ-
χουν ακόμη σημάνσεις που γρά-
φουν «μόνο μετρητά». Μολονότι 
οι πληρωμές με μετρητά έχουν 
μειωθεί σημαντικά μετά το 2017, 
ομάδα ερευνητών διαπίστωσε 
πως ακόμη και σήμερα το 58% 
των προϊόντων και των υπηρε-
σιών πληρώνεται με μετρητά.

DEUTSCHE WELLE

Οι Γερμανοί κρατούν ακόμη στα σεντούκια τους 12,24 δισ. μάρκα αξίας 6,26 δισ. ευρώ

Η Γερμανία μαζί με άλλες πέντε χώρες της Ευρωζώνης δεν έχουν ορίσει ακόμη προθεσμία για την ανταλλαγή των 
παλαιών νομισμάτων και η Bundesbank καθησυχάζει διαρκώς τον κόσμο επαναλαμβάνοντας ότι δεν σκοπεύει να δώ-
σει τέλος σε αυτήν τη διαδικασία.

Στη διάρκεια 
του περασμένου έτους 
περισσότεροι 
από 90.000 άνθρωποι 
προσήλθαν 
στην κεντρική τράπεζα 
και αντήλλαξαν συνο-
λικά 53 εκατ. μάρκα.
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Σύγκριση Κτηματικών Επιδόσεων 2023 και 2022

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Ηπια διόρθωση των τιμών πώλησης
κατοικιών προβλέπουν τράπεζες
και φορείς της αγοράς ακινήτων
για το 2024, καθώς, όπως εκτιμούν,
το «ράλι» της τελευταίας διετίας
οδεύει προς το τέλος του. Ασφαλώς,
η κοινή συνισταμένη των εκτιμή-
σεων είναι ότι οι αξίες θα συνεχί-
σουν να αυξάνονται συνολικά,
πλην όμως με σαφώς ηπιότερο

ρυθμό, ενώ θα υπάρξουν και πε-
ριοχές χαμηλότερης ζήτησης, όπου
ενδεχομένως να παρατηρηθεί στα-
θεροποίηση, ή ακόμα και μικρή
κάμψη των τιμών πώλησης, προ-
κειμένου να διευκολυνθούν οι πω-
λήσεις.

Τον «τόνο» έδωσε η ίδια η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, λίγο πριν «εκ-
πνεύσει» το 2023, σημειώνοντας
στην έκθεσή της για τη νομισμα-
τική πολιτική ότι «έχουν εντοπιστεί
οι πρώτες ενδείξεις, που παραπέμ-

πουν ενδεχομένως σε μια επικεί-
μενη περίοδο διόρθωσης των τι-
μών, ειδικά για χρήσεις, χαρακτη-
ριστικά και θέσεις ακινήτων χα-
μηλότερης ζήτησης. Σύμφωνα με
την ΤτΕ, «οι προσδοκίες για το
επόμενο διάστημα παραμένουν
συγκρατημένα θετικές, υπό την
επίδραση των διεθνών εξελίξεων
και του περιβάλλοντος υψηλού
πληθωρισμού, αυξημένων επιτο-
κίων και αβεβαιότητας, που επη-
ρεάζουν άμεσα την Ευρώπη και
την παγκόσμια οικονομία συνο-
λικά. 

Παράλληλα, η μεταβολή των
χαρακτηριστικών της ζήτησης,
που ξεκίνησε με αφορμή την πε-
ρίοδο της πανδημίας, συνεχίζεται
μέχρι σήμερα, με συγκεκριμένες
κατηγορίες ακινήτων και θέσεις
να προσελκύουν δυσανάλογα υψη-
λό επενδυτικό ενδιαφέρον, ενι-
σχύοντας την εικόνα μιας αγοράς
διαφορετικών ταχυτήτων. Στον
βαθμό που η ζήτηση από το εξω-
τερικό θα διατηρηθεί και η προ-
σφορά ποιοτικών ακινήτων θα πα-
ραμείνει περιορισμένη, οι τιμές
εκτιμάται ότι θα συνεχίσουν την
ανοδική πορεία τους στο υψηλών
προδιαγραφών τμήμα της αγοράς
συμπαρασύροντας ανοδικά και
τις τιμές στις δευτερεύουσες αγο-
ρές. Οι ρυθμοί αύξησης των τιμών
αναμένεται ωστόσο να γίνουν

ηπιότεροι, καθώς η τρέχουσα συγ-
κυρία δεν επιτρέπει στους επεν-
δυτές εφησυχασμό αναφορικά με
τη μεσοπρόθεσμη εξέλιξη των
συνθηκών της αγοράς», καταλήγει
η ΤτΕ.

Σε πρόσφατη ανάλυσή της, η
Alpha Finance ανέφερε ότι ο μέσος
ετήσιος ρυθμός ανόδου των τιμών
κατά το διάστημα 2023-2025 θα
διαμορφωθεί σε μόλις 3%. Οπως
αναφέρει σχετική ανάλυση της
εταιρείας, πρόκειται για μια πρό-
βλεψη που υποστηρίζεται τόσο
από την Ευρωπαϊκή Ενωση Τρα-
πεζών, όσο και από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα. Πιο αισιόδοξη
εμφανίζεται η Εθνική Τράπεζα της
Ελλάδος, η οποία σημειώνει σε
δική της ανάλυση για τις τιμές πώ-
λησης κατοικιών, ότι η μέση αύ-
ξησή τους για το διάστημα 2023-
2024 θα αγγίξει το 7%. Συνολικά
δε για το διάστημα από το 2025
έως το 2030, η Εθνική Τράπεζα

προβλέπει μέση αύξηση των τιμών
πώλησης κατά 5% σε ετήσια βάση.
Αντίστοιχα, η Cerved Property
Services εκτιμά ότι οι αξίες των
κατοικιών θα εξακολουθήσουν να
αυξάνονται τόσο το 2024 όσο και
το 2025, αλλά με ηπιότερο ρυθμό
ανόδου έναντι των προηγούμενων
μηνών. Συγκεκριμένα, το 2024 οι
τιμές πώλησης κατοικιών προβλέ-
πεται να αυξηθούν κατά 5,5% και
το 2025 κατά 4,1%.

Αξίζει να σημειωθεί ότι σύμ-
φωνα με τους δείκτες τιμών που
επιμελείται η ΤτΕ, κατά το περυ-
σινό εννεάμηνο, οι τιμές των δια-
μερισμάτων (σε ονομαστικούς
όρους) αυξήθηκαν κατά 13,9% σε
ετήσια βάση, έναντι αύξησης κατά
11,2% κατά το αντίστοιχο περυσινό
διάστημα. Μεταξύ των επιμέρους
γεωγραφικών ζωνών που παρα-
κολουθεί η ΤτΕ, η Θεσσαλονίκη
κατέγραψε τη μεγαλύτερη άνοδο
τιμών με 16,5% σε ετήσια βάση,

ενώ ακολούθησε η Αθήνα με αύ-
ξηση κατά 14,5%. Παράλληλα, οι
τιμές των παλαιών διαμερισμάτων
(ηλικίας άνω των πέντε ετών) αυ-
ξήθηκαν με μέσο ετήσιο ρυθμό
της τάξεως του 14,4%, έναντι 13,1%
για τις τιμές των νέων διαμερι-
σμάτων.

Με βάση τον δείκτη τιμών κα-
τοικιών Spitogatos Property Index
(SPI), του ομώνυμου δικτύου ηλε-
κτρονικών αγγελιών, κατά το τέ-
ταρτο τρίμηνο του 2023 οι ζητού-
μενες τιμές πώλησης κατέγραψαν
ακόμα ταχύτερη αύξηση σε σχέση
με το τρίτο τρίμηνο. Συγκεκριμένα,
η μέση ετήσια άνοδος άγγιξε το
14,8%, έναντι αύξησης κατά 13,6%
κατά το τρίτο τρίμηνο. Η μέση
τιμή πώλησης διαμορφώνεται σε
2.293 ευρώ/τ.μ., έναντι 2.230 ευ-
ρώ/τ.μ. που ήταν κατά το αμέσως
προηγούμενο τρίμηνο.

Η εξέλιξη αυτή καταδεικνύει
την όλο και μεγαλύτερη απόκλιση

που χωρίζει τις προσδοκίες των
πωλητών και την πραγματικότητα
της αγοράς, με βάση το επίπεδο
της ζήτησης. Οπως σημειώνουν
μεσιτικές πηγές, οι αγοραπωλησίες
κατοικιών καταγράφουν τάση μεί-
ωσης καθ’ όλη τη διάρκεια του
δευτέρου εξαμήνου του 2023, κα-
θώς έχει περιοριστεί ο αριθμός
των αγοραστών που μπορούν να
ανταποκριθούν οικονομικά στις
τιμές αυτές. Η αύξηση των επιτο-
κίων επίσης λειτουργεί αρνητικά
σε επίπεδο προσδοκιών των αγο-
ραστών. Στο πλαίσιο αυτό, ακίνητα
τα οποία δεν έχουν επενδυτικό
ενδιαφέρον και επομένως απευ-
θύνονται αποκλειστικά στην εγ-
χώρια αγορά, θα πρέπει να κατα-
γράψουν διόρθωση των ζητούμε-
νων τιμών τους, προκειμένου να
προσελκύσουν αγοραστικό ενδια-
φέρον. Σε αντίθετη περίπτωση,
θα παραμείνουν απούλητα για με-
γάλο χρονικό διάστημα.

Χαμηλότερες
ταχύτητες
στο ράλι τιμών
στα ακίνητα
Οι προβλέψεις τραπεζών και 
φορέων για τη διετία 2024-2025 

<<<<<<<

Κατά το δ΄ τρίμηνο του
2023 οι ζητούμενες τι-
μές πώλησης κατέγρα-
ψαν αύξηση σε σχέση
με το γ΄ τρίμηνο.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγράφων
(μελλοντικές μεταβιβάσεις ακινήτων
που έγιναν), η Παγκύπρια εικόνα
για το 2023 κατέγραψε συνολικά
15.567 καταθέσεις πωλητηρίων εγ-
γράφων, που είναι αυξημένες κατά
16% από το 2022.

Έχοντας πλέον πλήρη εικόνα
για την χρονιά που πέρασε, είναι
σημαντικό να δούμε τι επιδόσεις
συνολικά κατέγραψε η αγορά των
ακινήτων, ειδικότερα δε συγκρι-
νόμενη με το 2022. Υπογραμμίζουμε
πως και οι δύο χρονιές ήταν χρονιές
τεράστιων εξωγενών και ενδογενών
προκλήσεων. Η συνολική εικόνα
έρχεται σαν τελική επικάλυψη των
μηνιαίων αναλύσεων που δημοσι-
εύουμε.

Το 2023 ήταν μια χρονιά με ζωη-
ρή δραστηριότητα. Συνολικά ση-
μειώθηκαν 18.824 πωλήσεις (με-
ταβιβάσεις) ακινήτων. Το 2022 δεν
ήταν αισθητά διαφορετικό αφού
σημειώθηκαν συνολικά 18.402 με-
ταβιβάσεις. Υπήρξε δηλαδή μια αύ-
ξηση 2,3% κατά τη χρονιά που
μόλις μας πέρασε. Σημειώνουμε,
δε, πως ήταν η καλύτερη χρονιά
από το 2007 όπου είχαν σημειωθεί
24.651 μεταβιβάσεις. Αυστηρά ομι-
λούντες όμως, η διαφορά με το 2007
είναι πολύ μεγαλύτερη επειδή τότε
είχαμε μεγάλους αριθμούς μη εκ-
δοθέντων ξεχωριστών Τίτλων Ιδιο-
κτησίας λόγω καθυστερήσεων –
κάτι που δεν συμβαίνει σήμερα,
στον ίδιο τουλάχιστον βαθμό. Συ-
νεπώς, τότε γινόντουσαν πολύ πε-
ρισσότερες πωλήσεις που δεν φαί-
νονταν ως μεταβιβάσεις από ό,τι
στο πιο πρόσφατο παρελθόν.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις ακι-
νήτων που έγιναν), η Παγκύπρια
εικόνα για το 2023 κατέγραψε συ-
νολικά 15.567 καταθέσεις πωλη-

τηρίων εγγράφων που είναι αυξη-
μένες κατά 16% από το 2022, αφού
το 2022 κατατέθηκαν συνολικά
13.409 πωλητήρια έγγραφα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
το 2023 κυμάνθηκε πέριξ των €4,22
δισ. Αντιστοίχως, το 2022 η συνο-
λική αξία συναλλαγών κυμάνθηκε
πέριξ των €4,02 δισ. Ήταν δηλαδή
κατά €200 εκατ. αυξημένη, ή σχε-
δόν 5%. Αν αποτολμούσαμε να
ακτινογραφήσουμε τη μέση συ-
ναλλαγή βάσει των μέσων όρων
(χάνοντας όμως αρκετή πληροφό-
ρηση), τότε το μέσο ακίνητο που
πουλήθηκε το 2023 είχε μέσο όρο
αξίας €224.180 ενώ το μέσο ακίνητο
που πουλήθηκε το 2022 είχε μέσο
όρο αξίας €218.450. Παρόλο που
δεν μπορούν να εξαχθούν ασφαλή
συμπεράσματα μόνο από αυτή την
πληροφόρηση, φάνηκε μια τάση
αύξησης των τιμών, αλλά ως εκεί.

Πώς διανέμονται οι ετήσιες συ-
νολικές αποδόσεις μεταξύ των επαρ-
χιών; 

Η Λευκωσία το 2023 κατέγραψε
5.130 πωλήσεις με συνολικό όγκο
συναλλαγών πέριξ των €884,5 εκατ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του 2023 της τάξης του 27,3% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
20,9% επί της αξίας συναλλαγών.
Το 2022 κατέγραψε 5.464 πωλήσεις
με συνολικό όγκο συναλλαγών
πέριξ των €924,3 εκατ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του 2022 της
τάξης του 29,7% επί του αριθμού

πωλήσεων και μερίδιο 23% επί της
αξίας συναλλαγών.  Το μέσο ακίνητο
που πουλήθηκε το 2023 στη Λευ-
κωσία είχε μέσο όρο αξίας €172.400
ενώ το μέσο ακίνητο που πουλή-
θηκε το 2022 στη Λευκωσία είχε
μέσο όρο αξίας €169.200. Επιπλέον,
η Λευκωσία κατέγραψε και 3.105
πωλητήρια έγγραφα που ήταν κατά
12% αυξημένα σε σχέση με το 2022. 

Η Λεμεσός το 2023 κατέγραψε
5.364 πωλήσεις με συνολικό όγκο
συναλλαγών πέριξ των €1,62 δισ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του 2023 της τάξης του 28,5% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
38,4% επί της αξίας συναλλαγών.
Το 2022 κατέγραψε 5.157 πωλήσεις
με συνολικό όγκο συναλλαγών
πέριξ των €1,46 δισ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του 2022 της

τάξης του 28% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 36,3% επί της
αξίας συναλλαγών.  Το μέσο ακίνητο
που πουλήθηκε το 2023 στη Λεμεσό
είχε μέσο όρο αξίας €302.000 ενώ
το μέσο ακίνητο που πουλήθηκε
το 2022 στη Λεμεσό είχε μέσο όρο
αξίας €283.000. Επιπλέον, η Λεμε-
σός κατέγραψε και 5.092 πωλητήρια
έγγραφα που ήταν κατά 9% αυξη-
μένα σε σχέση με το 2022. 

Η Λάρνακα το 2023 κατέγραψε
3.842 πωλήσεις με συνολικό όγκο
συναλλαγών πέριξ των €691,7 εκατ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του 2023 της τάξης του 20,4% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
16,4% επί της αξίας συναλλαγών.
Το 2022 κατέγραψε 3.327 πωλήσεις
με συνολικό όγκο συναλλαγών πέριξ
των €567,7 εκατ. Είχε μερίδιο στη

συνολική αγορά του 2022 της τάξης
του 18,1% επί του αριθμού πωλή-
σεων και μερίδιο 14,1% επί της
αξίας συναλλαγών.  Το μέσο ακίνητο
που πουλήθηκε το 2023 στη Λάρ-
νακα είχε μέσο όρο αξίας €180.000
ενώ το μέσο ακίνητο που πουλήθηκε
το 2022 στη Λάρνακα είχε μέσο όρο
αξίας €170.600. Επιπλέον, η Λάρ-
νακα κατέγραψε και 3.185 πωλη-
τήρια έγγραφα που ήταν κατά 33%
αυξημένα σε σχέση με το 2022. 

Η Πάφος το 2023 κατέγραψε
3.328 πωλήσεις με συνολικό όγκο
συναλλαγών πέριξ των €776 εκατ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του 2023 της τάξης του 17,7% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
18,4% επί της αξίας συναλλαγών.
Το 2022 κατέγραψε 3.371 πωλήσεις
με συνολικό όγκο συναλλαγών

πέριξ των €832,9 εκατ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του 2022 της
τάξης του 18,3% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 20,7% επί
της αξίας συναλλαγών.  Το μέσο
ακίνητο που πουλήθηκε το 2023
στην Πάφο είχε μέσο όρο αξίας
€233.200 ενώ το μέσο ακίνητο που
πουλήθηκε το 2022 είχε μέσο όρο
αξίας €247.100. Επιπλέον, κατέ-
γραψε και 3.373 πωλητήρια έγγρα-
φα που ήταν κατά 17% αυξημένα
σε σχέση με το 2022. 

Η Αμμόχωστος το 2023 κατέ-
γραψε 1.160 πωλήσεις με συνολικό
όγκο συναλλαγών πέριξ των €247,2
εκατ. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του 2023 της τάξης του 6,2%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 5,9% επί της αξίας συναλλα-
γών. Το 2022 κατέγραψε 1.083 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €235,5 εκατ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
2022 της τάξης του 5,9% επί του
αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
5,9% επί της αξίας συναλλαγών.
Το μέσο ακίνητο που πουλήθηκε
το 2023 στην Αμμόχωστο είχε μέσο
όρο αξίας €213.100 ενώ το μέσο
ακίνητο που πουλήθηκε το 2022
είχε μέσο όρο αξίας €217.500. Επι-
πλέον, η Αμμόχωστος κατέγραψε
και 812 πωλητήρια έγγραφα που
ήταν κατά 17% αυξημένα σε σχέση
με το 2022. 

Αν σας αρέσουν οι μέσοι όροι,
τότε η Λευκωσία είναι η πιο φθηνή
επαρχία για να επενδύσετε, ακο-
λουθεί η Λάρνακα, μετά η Αμμό-
χωστος και η Πάφος, ενώ η πιο
ακριβή με διαφορά είναι η Λεμε-
σός.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

H Λευκωσία είναι η πιο φθηνή επαρχία για να επενδύσετε, ακολουθεί η Λάρνακα, μετά η Αμμόχωστος και η Πάφος,
ενώ η πιο ακριβή με διαφορά είναι η Λεμεσός.

<<<<<<

Το 2023 ήταν η καλύτε-
ρη χρονιά από το 2007
όπου είχαν σημειωθεί
24.651 μεταβιβάσεις. 

Σύμφωνα με τους δείκτες τιμών που επιμελείται η ΤτΕ, κατά το περυσινό εννεάμηνο, οι τιμές των διαμερισμάτων αυξήθηκαν κατά 13,9% σε ετήσια βάση. Η
Θεσσαλονίκη κατέγραψε τη μεγαλύτερη άνοδο τιμών, με 16,5% σε ετήσια βάση, ενώ ακολούθησε η Αθήνα με αύξηση κατά 14,5%.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πριν από μερικές ημέρες το Λε-
βέντειο ∆ημοτικό Μουσείο Λευ-
κωσίας εγκαινίασε τον μόνιμο 
εκθεσιακό του χώρο: «Αίθουσα 
Αγγλοκρατίας (1878-1960)» και 
η «Κ» τον επισκέφθηκε για να 
μιλήσει με τη διευθύντρια του 
Μουσείου Τζένη Λυμπεροπούλου 
και την υποδιευθύντριά του Μα-
ρία Πατσαλοσαββή. Μέσα από τα 
εκθέματα το κοινό θα έχει την ευ-
καιρία να ανακαλύψει μικρές και 
μεγάλες στιγμές της πρωτεύου-
σας από το 1878 έως το 1960, μιας 
ολόκληρης εποχής δηλαδή. Η κα 
Λυμπεροπούλου μού λέει, αρχίζο-
ντας την ξενάγησή μας πως πα-
ρουσιάζουν εκ νέου τα εκθέματά 
τους σε μία ανανεωμένη αίθου-
σα με σύγχρονα μουσειολογικά 
πρότυπα: «Στην ανακαινισμένη 
αίθουσα υπάρχουν αντικείμενα 
που υπήρχαν και στην προηγού-
μενη έκθεση, καθώς και άλλα που 
εκτίθενται για πρώτη φορά. Αυ-
τό που αλλάζει σήμερα στον νέο 
χώρο είναι ο τρόπος που εκθέ-
τουμε τα αντικείμενα». Στη νέα 
αίθουσα, όπως μού εξηγεί η κα 
Λυμπεροπούλου, υπάρχουν δι-
άφορες ενότητες που άπτονται 
πτυχών της ιστορίας της Αγγλο-
κρατίας και αφορούν και θεσμούς 

πολύ σημαντικούς για την κοινω-
νική εξέλιξη της πόλης, και της 
Κύπρου ολόκληρης, όπως είναι 
οι τράπεζες, τα δικαστήρια, το 
εμπόριο, τα σχολεία, με ενδιαφέ-
ροντα τεκμήρια. Στον νέο χώρο 
υπάρχουν δύο σημαντικά χρο-
νολόγια που αφορούν τον θεσμό 
της δημαρχίας στη Λευκωσία. 
«Κάτι καινούργιο που δεν υπήρ-
χε πριν είναι η πορεία του ∆ήμου 
της Λευκωσίας μετά το 1960 και 
αυτό που θέλαμε να δείξουμε εί-
ναι το πέρασμα της Λευκωσίας 
από πρωτεύουσα μιας αποικίας 
στο να είναι πρωτεύουσα ενός 
σύγχρονου, κυρίαρχου, ανεξάρ-
τητου κράτους». 

Συνεχίζοντας την ξενάγησή 
μας στην Αίθουσα και παρατη-
ρώντας τις προθήκες η κα Πα-
τσαλοσαββή μού εξηγεί πως στα 
εκθέματα περιλαμβάνονται αντι-
κείμενα όλων των ειδών, καθη-

μερινής χρήσης, αλλά και ανα-
μνηστικά, όπως επετειακά σετ 
φλιτζανιών που απεικονίζουν 
βασιλιάδες, αλλά και χρηστικά 
αντικείμενα, όπως ενδύματα, αξε-
σουάρ, κυτία αρωματικών σαπου-
νιών, που όπως λέει η κα Πατσα-
λοσαββή είναι σημαντικά, γιατί 
δείχνουν πως πλέον αρχίζει και 
μπαίνει στην καθημερινότητα 
της πόλης και η μόδα που έρχε-
ται από το εξωτερικό: «Είναι μια 
μεγάλη αλλαγή που συντελείται 
την περίοδο της Αγγλοκρατίας, 
γιατί φεύγουμε από την παρά-
δοση των οθωμανικών χρόνων 
και το ανατολίτικο στοιχείο και 
ερχόμαστε σε ένα πιο εξευρω-
παϊσμένο στοιχείο όσον αφορά 
τη μόδα». 

Αίσθηση της ευεξίας
«Μέλημά μας στο Μουσείο δεν 

είναι απλώς η έκθεση αντικειμέ-

νων, γιατί αυτό δεν είναι μουσει-
ολογική προσέγγιση. Οφείλουμε 
ως Μουσείο να παρέχουμε στο 
κοινό μας άριστους μουσειολο-
γικούς χώρους και γι’ αυτό επεν-
δύσαμε σε σύγχρονες προθήκες, 
ώστε τα αντικείμενά μας να είναι 
πλήρως προστατευμένα. Επίσης, 
θέλαμε να υπάρχει στην Αίθουσα 
ένας σύγχρονος φωτισμός… Πι-
στεύουμε πως τα μουσεία πρέπει 
να δίνουν την αίσθηση της ευε-
ξίας και πάνω σε αυτό είναι που 
δουλέψαμε. Θέλαμε έναν σύγ-
χρονο χώρο όπου ο επισκέπτης 
θα νιώθει φιλικά, να βιώσει την 
ιστορία, αλλά και από την άλλη 
να μην του δίνουμε τη γνώση 
με διάθεση της αυθεντίας από 
πλευράς μας, αλλά να φύγει με 
ερωτήσεις… αυτή η προσέγγι-
ση δίνει την ουσιαστική επαφή 
με την ιστορία του τόπου. Είναι 
σημαντικό συνεχίζει η κα Λυμπε-

ροπούλου, ότι η ανακαίνιση του 
χώρου, τους έδωσε την ευκαιρία 
όλα τα αντικείμενα να αξιολο-
γηθούν εκ νέου, και να συντη-
ρηθούν με όλες τις σύγχρονες 
μεθόδους.

Φτάνοντας στο τέλος ρωτώ τις 
δύο κυρίες για το αγαπημένο τους 
έκθεμα και αμφότερες δυσκολεύ-
ονται να μού απαντήσουν, μιας 
και όπως εμφατικά μού λένε όλα 
είναι σημαντικά, με το καθένα 
να έχει τη δική του ομορφιά και 
ιστορία… Επιμένοντας, όμως, 
η Μαρία Πατσαλοσαββή με πά-
ει στην προθήκη όπου εκτίθε-
ται το δευτερκάτικο φόρεμα της 
Λουκίας Ζαμπέλα: «Το φόρεμα 
αυτό φτιάχτηκε κατά τη διάρ-
κεια της παθητικής αντίστασης 
στον Αγώνα του ’55-59, όταν είχε 
απαγορευθεί η αγορά εισαγόμε-
νων υφασμάτων, αποφάσισε να 
χρησιμοποιήσει υφάσματα που 

υπήρχαν ήδη στο σπίτι για να 
ράψει το δευτερκάτικό της. Το 
έκθεμα αυτό έχει πίσω του μία 
έντονη και ενδιαφέρουσα ιστο-
ρία...» και μού επαναλαμβάνει 
πως κάθε αντικείμενο κρύβει μία 
ιστορία. Η κα Λυμπεροπούλου 
από την πλευρά της μου δείχνει 
μία ολόκληρη γωνιά της αίθου-
σας, όπου βρίσκεται η προθήκη 
στην οποία υπάρχουν ενδύματα 
που καλύπτουν ολόκληρη την 
εποχή της Αγγλοκρατίας, με γυ-
ναικεία φορέματα βικτωριανού 
τύπου, έως τα μέσα του 20ού αιώ-
να, αλλά και παραδοσιακές φορε-
σιές. Στην προέκταση αυτής της 
προθήκης βρίσκεται ένα κλασικό 
σαλονάκι, αλλά και αντικείμενα 
που δείχνουν τη σταδιακή εξέλι-
ξη της κοινωνίας. «Το σαλονάκι 
αυτό υπήρχε σε αυτό το κτήριο, 
όταν ήταν η κατοικία της Ελενί-
τσας ∆έρβη, και τα έπιπλα αυτά 

είναι φερμένα από την γκαλερί 
Λαφαγιέτ του Παρισιού… Βλέ-
ποντας λοιπόν αυτή τη γωνιά το 
ταξιδεύω πίσω στο χρόνο και σκέ-
φτομαι πώς ήταν ένα αστικό σπί-
τι, μιας εύπορης οικογένειας που 
λαμβάνει μέρος στα πράγματα». 

Οι δωρητές 
Σημαντική είναι η προσφορά 

των ανθρώπων της Λευκωσίας, 
χάρη στους οποίους το Λεβέντειο 
∆ημοτικό Μουσείο δημιούργησε 
τις συλλογές του, και μπορεί σή-
μερα να αφηγηθεί τη μακραίωνη 
ιστορία της πόλης. «Η αγάπη του 
κόσμου, αλλά και το θερμό ενδι-
αφέρον του Ιδρύματος Λεβέντη, 
και του ∆ήμου Λευκωσίας γι’ αυ-
τό το Μουσείο, έκανε πραγμα-
τικότητα το όραμα του Λέλλου 
∆ημητριάδη και του Αναστάσιου 
Λεβέντη. Κάθε μέρα σχεδόν επι-
κοινωνούν με το Μουσείο Λευκω-
σιάτες/σσες για να μας δωρίσουν 
αντικείμενα κάθε είδους, τα οποία 
με χαρά δεχόμαστε» μού λέει η 
κα Λυμπεροπούλου και σημειώ-
νει πως συλλέγουμε τη συλλογική 
μνήμη της κοινότητας, την τεκ-
μηριώνουμε, τη συντηρούμε και 
στη συνέχεια την παρουσιάζου-
με. Μιλώντας για δωρητές η κα 
Πατσαλοσαββή μού επισημαίνει 
ότι στην ενότητα που αφορά τη 
συμμετοχή Λευκωσιατών στον 
Α΄ και στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο ο Χρίστος Ηλιοφώτου δώρισε 
τη στρατιωτική του στολή, τα 
παράσημά του, τα κιάλια και την 
πυξίδα που χρησιμοποιούσε ως 
συνταγματάρχης στο Ελ Αλαμέιν: 
«Ο κ. Ηλιοφώτου με πολλή χαρά 
μάς δώρισε αυτά τα αντικείμενα, 
προκειμένου να προφυλαχθούν». 

Δράσεις για νέους
Στόχος του Λεβέντειου ∆ημο-

τικού Μουσείου είναι οι εκθέσεις 
του να είναι βιωματικές, και όπως 
μου λέει η κα Λυμπεροπούλου 
είναι σημαντικό να υπάρχει μία 
βιωματική σχέση και ουσιαστική 
επαφή με κάθε έκθεμα. Γι’ αυτό 
το Μουσείο διοργανώνει και προ-
σφέρει για μικρούς και μεγάλους 
δράσεις που θα τους φέρουν πιο 
κοντά στα εκθέματα. «∆ιοργανώ-
νουμε ειδικές ξεναγήσεις, που 
αφορούν ενότητες της έκθεσης, 
αλλά και για ολόκληρη την έκθε-
ση, και υπάρχουν και πολλά εκ-
παιδευτικά προγράμματα. Στις 28 
Ιανουαρίου αρχίζει το εκπαιδευ-
τικό πρόγραμμα για παιδιά που 
αφορά την κυκλοφορία στη Λευ-
κωσία… και θα ακολουθήσουν 
και σχετικές διαλέξεις».  

Πληροφορίες: Το κοινό μπορεί να 
περιηγηθεί στη νέα ανακαινισμέ-
νη Αίθουσα Αγγλοκρατίας με μια 
επίσκεψη στο Λεβέντειο ∆ημοτικό 
Μουσείο Λευκωσίας (ανοιχτό: Τρίτη-
Κυριακή, 10:00-16:30, κλειστό: ∆ευ-
τέρες και επίσημες αργίες).

Μια πόλη ακόμη  στο μεταίχμιο 
Η «Κ» στον μόνιμο εκθεσιακό χώρο του Λεβέντειου Δημοτικού Μουσείου Λευκωσίας «Αίθουσα Αγγλοκρατίας (1878-1960)»

«Θέλαμε έναν
σύγχρονο χώρο όπου
ο επισκέπτης θα νιώθει 
φιλικά, να βιώσει την 
ιστορία, αλλά και από 
την άλλη να μην του 
δίνουμε τη γνώση με 
διάθεση της αυθεντίας 
από πλευράς μας, αλλά 
να φύγει με ερωτήσεις».

Ο Χρίστος Ηλιοφώτου δώρισε 
στο μουσείο τη στρατιωτική του 
στολή και τα παράσημά του από το 
Ελ Αλαμέιν.

Στην ανακαινισμένη «Αίθουσα Αγγλοκρατίας (1878-1960)» η «Κ» ξενα-
γήθηκε από τη διευθύντρια του Μουσείου Τζένη Λυμπεροπούλου και την 
υποδιευθύντριά του Μαρία Πατσαλοσαββή.

Το δευτερκάτικο φόρεμα της Λου-
κίας Ζαμπέλα, που φτιάχτηκε με 
υφάσματα που υπήρχαν στο σπίτι, 
κατά τη διάρκεια της παθητικής αντί-
στασης των Κυπρίων. «Το έκθεμα 
αυτό έχει πίσω του μία έντονη και 
ενδιαφέρουσα ιστορία...» μού λέει η 
Μαρία Πατσαλοσαββή. 

«Οφείλουμε ως Μουσείο να πα-
ρέχουμε στο κοινό μας άριστους 
μουσειολογικούς χώρους και γι’ αυ-
τό επενδύσαμε σε σύγχρονες προ-
θήκες, ώστε τα αντικείμενά μας να 
είναι πλήρως προστατευμένα» εξη-
γεί η Τζένη Λυμπεροπούλου.
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Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Υπερβολή και γκλάμουρ είναι οι λέξεις 
που χαρακτηρίζουν τον Ελτον Τζον, 
από τη σκηνική παρουσία του έως το 
προσωπικό του γούστο. Τον επόμενο 
μήνα, οι αμέτρητοι θαυμαστές του εν-
δέχεται να αποκτήσουν ένα κομμάτι 
αυτής της λάμψης, καθώς η περιουσία 
της πρώην κατοικίας του στην Ατλά-
ντα οδεύει προς πώληση μέσω του 
οίκου Christie’s στις 21 Φεβρουαρί-
ου και εκτιμάται ότι θα ανέλθει σε 10 
εκατ. δολάρια, σύμφωνα με τους New 
York Times. 

Οπως αναφέρει ο οίκος, η συλλογή 
αποτελεί ουσιαστικά ένα υλικό ημερο-
λόγιο ζωής. Το πάθος του Ελτον Τζον 
για τη φωτογραφία φαίνεται στην επι-
λογή έργων των Αντι Γουόρχολ, Χέλ-
μουτ Νιούτον, Ρίτσαρντ Αβεντον, Ρό-
μπερτ Μάπλθορπ, ενώ η αγάπη του για 
τη ζωγραφική αποδεικνύεται με λα-
μπρά αποκτήματα όπως το έργο «Your 
Song» του Ντέμιεν Χιρστ με εκτιμώμε-
νη αξία 350.000-450.000 δολάρια, κα-
θώς και ένα πορτρέτο του διάσημου 
καλλιτέχνη από τον Τζούλιαν Σνάμπελ 
(κατ’ εκτίμηση 200.000-300.000 δολά-
ρια). Φυσικά, η δημοπρασία περιλαμ-
βάνει μόδα: μια καρφίτσα Cartier με 
διαμάντι, ζαφείρι και σμαράγδια, ένα 

ασύμμετρο ρολόι χειρός Cartier 18 κα-
ρατίων, ιστορικά κοστούμια από τη 
δεκαετία του 1970, αντικείμενα δια-
κόσμησης σπιτιού και ένα πιάνο με 
ουρά που η αξία του εκτιμάται μεταξύ 

30.000-50.000 δολαρίων. Και μπορεί η 
συγκεκριμένη δημοπρασία να θεωρεί-
ται πράξη καλλιτεχνική και συμβολι-
κή, καθώς κλείνει ένα κεφάλαιο στη 
ζωή του Ελτον Τζον, όμως δεν μπο-
ρούμε παρά να σκεφτούμε τα εξαιρε-
τικά κέρδη που απέφερε κατά το 2023 
στον οίκο Sothby’s η δημοπρασία της 
συλλογής του Φρέντι Μέρκιουρι, που 
αποκάλυψε, για πρώτη φορά, τον δη-
μόσιο και ιδιωτικό κόσμο του τραγουδι-
στή. Η έκθεση των αντικειμένων κατά 
την προπώληση ήταν μια υπερπαρα-
γωγή ανάλογη της προσωπικότητας 
του διάσημου μουσικού. Το κτίριο των 
Sotheby’s New Bond Street μεταμορ-
φώθηκε σε μουσείο Μέρκιουρι, ενώ 
οι έξι δημοπρασίες που ακολούθησαν 
την προπώληση περιελάμβαναν αντι-
κείμενα τέχνης, ρούχα και κοστούμια, 
μουσικά όργανα, προσωπικά αντικεί-
μενα και φωτογραφίες, έπιπλα και κο-
σμήματα που συγκεντρώθηκαν και 
διατηρήθηκαν σχολαστικά κατά τη δι-
άρκεια των δεκαετιών που έζησε στην 
αγαπημένη κατοικία του στο Λονδί-
νο. Για τις 1.406 «παρτίδες» της συλ-
λογής υποβλήθηκαν συνολικά 41.800 
προσφορές με υποψήφιους αγοραστές 
από το Βρετανία, τη Βόρεια Αμερική, 
τη Γερμανία, την Ιταλία, την Ιαπωνία, 
την Αυστραλία, το Μεξικό και τη Βρα-

ζιλία και 50 άλλες χώρες. Σχεδόν όλα 
τα κομμάτια πουλήθηκαν πάνω από 
την υψηλότερη εκτίμηση και απέφε-
ραν 40 εκατ. λίρες (50,4 εκατ. δολά-
ρια), έναντι της αρχικής εκτίμησης 
των 7,6-11,3 εκατ. λιρών.

Τέτοιες επιτυχίες δεν είναι πρω-
τόγνωρες για τις δημοπρασίες με 
memorabilia και αποκτήματα προ-
σωπικοτήτων. Ειδικά οίκος Christie’s 
έχει επανειλημμένως γράψει ιστορία 
πουλώντας τις ιδιωτικές συλλογές δια-
σημοτήτων για περισσότερα από 250 
χρόνια από τη Μέριλιν Μονρόε έως τον 
Ντέιβιντ Γκίλμουρ και την Ελίζαμπεθ 
Τέιλορ. Ενδεικτικά για την προηγού-
μενη χρονιά η προσωπική συλλογή 
της βασίλισσας της ντίσκο Ντόνα Σά-
μερ με κοστούμια, αναμνηστικά, βρα-
βεία, χειρόγραφους στίχους και πολλά 
άλλα ήταν το περιεχόμενο μιας πολύ 
επιτυχημένης δημοπρασίας. Λίγα χρό-
νια νωρίτερα, το 2019, οι κιθάρες του 
Ντέιβιντ Γκίλμουρ των Pink Floyd συ-
γκέντρωσαν πάνω από 21 εκατ. λίρες. 
Την ίδια χρονιά, πουλήθηκε από τους 
Christie’s η συλλογή έργων τέχνης 
του Τζορτζ Μάικλ, που περιελάμβα-
νε μια τεράστια γκάμα φωτογραφι-
ών, έργων ζωγραφικής, γλυπτικής και 
installations αποφέροντας πάνω από 
11 εκατ. λίρες.

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

«Poor Things»,
του Γιώργου Λάνθιμου
Συνεχίζονται οι προβολές της ταινίας του 
Γιώργου Λάνθιμου «Poor Things» στον κινη-
ματογράφο Πάνθεον στη Λευκωσία. Η ταινία 
απέσπασε δύο Χρυσές Σφαίρες στην 81η 
Τελετή Απονομής των βραβείων, αυτήν της 
Καλύτερης Κωμωδίας ή Μιούζικαλ και του 
Α’ Γυναικείου Ρόλου σε Κωμωδία ή Μιούζι-
καλ, το οποίο πήρε η Έμα Στόουν, πρωταγω-
νίστρια της ταινίας, για τον iconic ρόλο της 
Μπέλα Μπάξτερ. Καθημερινές προβολές μέ-
χρι 17 Ιανουαρίου, ώρα 8:00 μ.μ. Την Κυρια-
κή 14 Ιανουαρίου δύο προβολές στις 5:00 
μ.μ. και 8:00 μ.μ. Η ταινία δεν θα προβληθεί 
τη ∆ευτέρα 15 Ιανουαρίου. Κινηματογράφος 

Πάνθεον, Διαγόρου 29, Λευκωσία.

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

«Connecting Paths &; Building Futures»
Στις 19 Ιανουαρίου 2024, η πόλη της Λάρ-
νακας θα φιλοξενήσει  το «Connecting 
Paths &; Building Futures», μια ενδυνα-
μωτική και χωρίς αποκλεισμούς εκδήλωση 
που διοργανώνεται από κοινού από το CSI 
και το Larnaka 2030. Αυτή η συλλογική 
προσπάθεια στοχεύει στην προώθηση της 
δικτύωσης, στον εορτασμό της διαφορε-
τικότητας και στη δημιουργία μονοπατιών 
για ένα λαμπρότερο και χωρίς αποκλει-
σμούς μέλλον. Το CSI (Κέντρο Κοινωνικής 
Καινοτομίας) και η Λάρνακα 2030, σε μια 
ενιαία προσπάθεια, προσκαλούν την κοι-
νότητα να συμμετάσχει σε αυτή τη μονα-
δική συνάντηση, προσφέροντας το χώρο 

για να συναντηθούν τοπικές επιχειρήσεις, 
να κατανοηθεί η σημασία της ανάπτυξης 
ψηφιακών δεξιοτήτων για την ενσωμά-
τωση των μεταναστών στην απασχόληση 
να εξερευνήσουν τις οραματικές φιλο-
δοξίες της Λάρνακα 2030 ως υποψήφιας 
Ευρωπαϊκής Πρωτεύουσας Πολιτιστικής 
Πρωτεύουσας και να παρακολουθήσουν 
την ενεργό συμμετοχή των ντόπιων. Η εκ-
δήλωση υπόσχεται μια βραδιά γεμάτη με 
απολαυστικά φαγητά και ποτά, δημιουρ-
γώντας μια ιδανική ατμόσφαιρα για δικτύ-
ωση και δημιουργία και ενίσχυση των συν-
δέσεων. Το αποκορύφωμα της βραδιάς 
θα είναι η αρμονική ανάμειξη τοπικών και 

μεταναστευτικών ταλέντων, δημιουργώ-
ντας μια μουσική συνέργεια που ενισχύει 
τον πολιτιστικό ιστό της εκδήλωσης. Joel 

Drinkery, Λάρνακα. Παρασκευή, 19 Ιανου-

αρίου, ώρα 7:30 μ.μ.

Στο πλαίσιο του ∆ιεθνούς Φεστιβάλ Λευκω-
σίας παρουσιάζεται η παράσταση «Σπυρι-
δούλες» της ομάδας 4frontal σε σκηνοθε-
σία Θανάση Ζερίτη και Χάρη Κρεμμύδα. Με 
στοιχεία θεάτρου ντοκουμέντου, πρωτότυ-
πης δραματουργίας και σύγχρονης ελληνι-
κής μουσικής υπό τους ελληνικούς και πανκ 
ήχους των Θραξ Πανκc, η παράσταση ξεκινά 
από την αληθινή ιστορία της Σπυριδούλας, 
μιας 12χρονης υπηρέτριας, που συγκλόνι-
σε την κοινή γνώμη της δεκαετίας του 1950. 
Πρόκειται για μια παραγωγή του Φεστιβάλ 
Αθηνών Επιδαύρου 2023, έκανε πρεμιέρα 
στην Πειραιώς 260 στο πλαίσιο του grape – 
Greek Agora of Performance, της πλατφόρ-

μας διεθνούς προβολής για τις ελληνικές 
παραστατικές τέχνες. Για τις ανάγκες της 
παράστασης και για να επεκταθούν και στα 
σημερινά προβλήματα οι δύο σκηνοθέτες 
συζήτησαν με μέλη της Ένωσης Φιλιππινέ-
ζων Ελλάδος. Δημοτικό Θέατρο Λευκωσίας, 

Μουσείου 4, Λευκωσία. Τρίτη 16 Ιανουαρίου, 

ώρα 8:30 μ.μ.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Σπυριδούλες»
ΕΚΘΕΣΗ

Τούτη εν η Κύπρος μας 
Η Γκαλερί Γκλόρια παρουσιάζει την 
έβδομη ατομική έκθεση ζωγραφικής του 
Γεώργιου Μαύρου με τίτλο «Τούτη εν η 
Κύπρος μας». Ο Γεώργιος Μαύρος με τη 
ζωγραφική και γενικότερα με τις τέχνες, 
είχε πάντα επαφή, χρησιμοποιώντας διά-
φορα υλικά όπως το χαλκό, τον πηλό, το 
μάρμαρο, το ξύλο και τις λαδομπογιές. 
Κατέληξε στη ζωγραφική γιατί τον συνε-
παίρνουν τα χρώματα και οι σκηνές από 
τη κυπριακή παράδοση. Η ζωγραφική του 
Γεώργιου είναι βιωματική και ταυτόχρονα 
πολύ αφηγηματική. Την παράδοση ο καλ-
λιτέχνης την προσεγγίζει με σεβασμό και 
αγάπη. Αυτά τα αισθήματα καθρεφτίζο-

νται στην δουλειά του. Η ζωγραφική του 
έχει αρκετά στοιχεία ναΐφ με μια τάση 
απόδοσης του όγκου και γενικά της τρί-
της διάστασης. Εγκαίνια Τρίτη 16 Ιανου-
αρίου 2024, ώρα 7:30 μ.μ. ∆ιάρκεια έως 
31 Ιανουάριου 2024. Γκαλερί Γκλόρια, Ζή-
νωνος Σώζου 3, Λευκωσία. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 22762605.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ε
ίμαστε αλλόκοτα πλάσματα οι γυναίκες; 
Αν θεωρήσει κανείς ότι η κινηματογρα-
φική ηρωίδα του «Poor Things», Μπέλα 

Μπάξτερ, έχει κάτι αρχετυπικό και όχι μό-
νο παράδοξο στον τρόπο που συμπεριφέ-
ρεται, τότε το γυναικείο οικοδόμημα, παρό-
τι ετερόκλητο, έχει ισχυρούς, ανθεκτικούς 
αρμούς. Στην πολυβραβευμένη ταινία του 
Γιώργου Λάνθιμου, η Μπέλα είναι προϊόν 
ενός πειράματος. Εγκέφαλος μωρού σε γυ-
ναικείο (εφηβικό μάλλον) σώμα. Πολύ γρή-
γορα μαθαίνει να μιλάει με ευγλωττία, να 
κάνει σύνθετες σκέψεις εκεί που άρθρω-
νε με δυσκολία αναποδογυρίζοντας λέξεις 
και συλλαβές, να κινείται με ροή εκεί όπου 
το βάδισμά της θύμιζε μηχανική κούκλα. 
Αντλεί ηδονή από το σεξ, που ανακαλύ-
πτει, την πρώτη φορά, χωρίς ανδρική πα-
ρέμβαση, δεν το συνδέει με τον έρωτα, το 
συναίσθημά της δεν έχει να κάνει καθόλου 
με τις ανθρώπινες σχέσεις. Είναι αυτάρκης, 
χειραφετημένη, παίρνει τη ζωή της στα χέ-
ρια της, επιβιώνει «εξελίσσοντας» τις ίδιες 
ακριβώς μεθόδους που γνώρισε μόλις είδε 
για πρώτη φορά το φως, στο εργαστήριο 
του δρος Γκόντγουιν Μπάξτερ, στο βικτω-
ριανό Λονδίνο.

Πριν από πέντε χρόνια, με αφορμή την 
«Ευνοούμενη», οι New York Times είχαν 
κάνει μια εύστοχη παρατήρηση για τον 
κινηματογραφικό κόσμο του Λάνθιμου, 
γράφοντας γι’ αυτό το «σκοτεινά σουρε-
αλιστικό και αμήχανα αστείο μέρος, στο 
οποίο αντικρίζεται το είδωλό μας, κάτω 
από ένα παραμορφωτικό φως». Ταιριάζει, 
μου φαίνεται, και με το σκηνογραφικό, 
ενδυματολογικό και οπτικό «τοπίο» του 
«Poor Τhings». Αλλά και με αυτό που είχε 
πει ο ίδιος δημιουργός για τη «Βληχή», μια 
βωβή, μικρού μήκους ταινία, γυρισμένη 
στην Τήνο, που παρουσίασε το 2022 στην 
Εθνική Λυρική Σκηνή: «Ο στόχος ήταν να 
γυρίσουμε μια ταινία πέρα από χρόνο και 

τόπο. Η ιστορία να είναι άχρονη». Κάπως 
έτσι συμβαίνει και με την πρόσφατη εντυ-
πωσιακή παραγωγή του. Είναι ένα σύμπαν 
με χρώματα και σχήματα παραμυθιού, που 
εύκολα θυμίζουν εφιάλτη. Μπορεί να βα-
σίζεται στο ομότιτλο βραβευμένο μυθιστό-
ρημα του Σκωτσέζου συγγραφέα Αλασντερ 
Γκρέι –σε σενάριο του Τόνι ΜακΝαμάρα– 
αλλά τα υλικά είναι του Λάνθιμου. Μοιά-
ζουν αθώα και αφελή αλλά είναι δηκτικά, 
απρόβλεπτα στις αντιδράσεις τους, εξαρ-
τώνται από τις συνθήκες πειράματος στις 
οποίες τα «δοκιμάζει» ο σκηνοθέτης τους. 
Από την πίεση και τη θερμοκρασία στην 
οποία υποβάλλονται.

Η ηθοποιός Εμα Στόουν είδε στην Μπέ-
λα Μπάξτερ, που ενσαρκώνει, «ένα ρόλο 
που μιλάει για την αποδοχή του τι είναι 
να είσαι γυναίκα, ελεύθερη, τι σημαίνει 
να έχεις αυτοπεποίθηση, αλλά και να εί-
σαι λίγο σαστισμένη με τον κόσμο». «Σα-
στισμένη», πράγματι, είναι η Μπέλα. Οσο 
γνωρίζει, τόσο σαστίζει. Εως τη στιγμή 
που συνειδητοποιεί πως πρέπει να λυγί-
σει τους κανόνες που θέλουν τη γυναίκα 
να υπομένει, μέχρι θανάτου, αδύναμη να 
βάλει τους όρους της. ∆εν καταργεί τους 
κανόνες· τους κάμπτει, τους δίνει ένα άλλο 
σχήμα: ο παρανοϊκός και μοχθηρός σύζυ-
γος μεταμορφώνεται, μεταλλάσσεται για 
την ακρίβεια, σε ένα είδος που τρέφεται 
όπως η κατσίκα. Στο αλλόκοτο, γυναικείο 
σύμπαν, δεν μένει κανείς αμέτοχος. Ολοι 
και όλα επηρεάζονται. Τα υφάσματα πότε 
άκαμπτα πότε κυματιστά, τα αντικείμενα, 
οι ήχοι (και η μουσική σύνθεση), η φύση, 
οι πόλεις, τα κτίρια.

Η συμβουλή του δρος Γκόντγουιν Μπάξ-
τερ είναι «να τεμαχίζεις με στοργή». Και 
αυτό κάνει, επί της ουσίας. «Τεμαχίζει» 
για να μην «τεμαχιστεί». Και αν η στοργή 
εμπεριέχει συναίσθημα, το οποίο δεν δι-
αθέτει η Μπέλα, η κίνηση γίνεται ψυχρά 
και προσεκτικά, παρά το εμφανώς άγαρ-
μπο των κινήσεων. Χειρουργικά. Η απου-
σία οποιασδήποτε εμπλοκής στη σχέση με 
τον εραστή καζανόβα Ντάνκαν, ο οποίος 
την παρασύρει σε μια ευρωπαϊκή οδύσ-
σεια, ένα πολυτελές ταξίδι με πλοίο, γε-
μάτο από χαρούμενα «χοροπηδητά» (έτσι 
αποκαλεί η Μπέλα το σεξ) και αισθήσεις, 
στο τέλος τον τρελαίνει.

Εκείνος την ερωτεύεται παράφορα, εκεί-
νη αποσπά την απόλαυση αλλά απορρίπτει 
οποιαδήποτε δέσμευση. Μαθαίνοντας τον 
κόσμο, γίνεται δικός της.

Το πείραμα της 
Μπέλα Μπάξτερ

Στο αλλόκοτο, γυναικείο 
σύμπαν του «Poor Τhings», 
δεν μένει κανείς αμέτοχος.
Ολοι και όλα επηρεάζονται. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Δον Κιχώτης»
Το θέατρο Αντίλογος, πι-
στό στο ραντεβού του με 
τους μικρούς φίλους του 
θέατρου, παρουσιάζει την 
παιδική παραγωγή «∆ον 
Κιχώτης», το κλασικό λο-
γοτεχνικό αριστούργημα 
του Ισπανού συγγραφέα, 
Μιγκέλ ντε Θερβάντες, 
σε θεατρική διασκευή και 
σκηνοθεσία της Ειρήνης 
Ανδρονίκου στη σκηνή 
του Ριάλτο, στη Λεμεσό. 
Ένας αλλόκοτος ονειρο-
παρμένος ιππότης κινεί-
ται ανάμεσά μας. Μαγει-
ρεύει στην κουζίνα μας, 
κάθεται στο σαλόνι μας, 
ανοίγει την πόρτα του παι-
δικού μας δωματίου και 
παίζει με όλα μας τα παι-
χνίδια. Σαν παιδάκι, μόνο 
που είναι μεγάλος πια. Η 
όψη του είναι αστεία μας 
προκαλεί γέλιο. Αν όμως 
κοιτάξεις προσεκτικά θα 
δεις τα θλιμμένα του μά-
τια. Tο είδωλο του στον 
καθρέφτη είναι ίδιο με το 
δικό σου. Ακόμα και η φω-
νή του μοιάζει με τη δική 
σου. Παίζουν οι Κωνστα-
ντίνος Ανδρονίκου, Ρα-
φαέλα Καβάζη, Χριστί-
να Κωνσταντίνου, Άντονυ 
Παπαμιχαήλ. Κυριακή, 14 
Ιανουαρίου, 2024, 11:00 
π.μ. Πληροφορίες, κρατή-

σεις τηλέφωνο 99251331.

Η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου ξεκινάει 
την πρώτη σειρά συναυλιών για τη νέα χρο-
νιά καλωσορίζοντας στο πόντιουμ τον επί-
τιμο μαέστρο της ΣΟΚ Άλκη Μπαλτά για να 
διευθύνει ένα άκρως ενδιαφέρον πρόγραμ-
μα με έργα από το δεύτερο μισό του 20ού 
αιώνα, με σολίστ την πιανίστα Βίκυ Στυλια-
νού. Το πρόγραμμα περιλαμβάνει τέσσερα 
κομμάτια από τις 16 Σπουδές για παιδιά με 
τίτλο «Childhood Whims» του Νικόλα Oικο-
νόμου, ενορχηστρωμένα ειδικά για το παρόν 
πρόγραμμα από τον Άλκη Μπαλτά. Επόμενο 
έργο είναι το «The Four Temperaments» για 
σόλο πιάνο και έγχορδα του Paul Hindemith 
έργο που του ανέθεσε ο χορογράφος George 
Balanchine για το Ballet Society της Νέας 
Υόρκης. Το έργο θα ερμηνεύσει ως σολίστ η 
πιανίστα Βίκυ Στυλιανού. Θα ακουστεί επίσης 

η «Μουσική για Νέους» του Άλκη Μπαλτά, 
που ο μαέστρος περιγράφει ως «μία σύνθε-
ση που απευθύνεται και σε όσους ακροατές 
παραμένουν πάντα με νεανική ψυχική διά-
θεση, ανεξαρτήτως ηλικίας». Σε Παγκύπρια 
Πρεμιέρα θα ακουστεί το έργο του Φινλαν-
δού συνθέτη Einojuhani Rautavaara: Cantus 
Arcticus «Κοντσέρτο για πουλιά και ορχή-
στρα», έργο 61 και πρόκειται για ένα πρωτό-
τυπο και υποβλητικό έργο που ενσωματώνει 
ηχογραφημένους ήχους από πουλιά του αρ-
κτικού κύκλου. Συναυλίες: Λευκωσία: Τετάρ-
τη 17 Ιανουαρίου 2024 - Θέατρο Παλλάς, Πύ-
λη Πάφου, Λεμεσός: Πέμπτη 18 Ιανουαρίου 
2024 - Θέατρο Ριάλτο, Πάφος: Παρασκευή 19 
Ιανουαρίου 2024 - Μαρκίδειο ∆ημοτικό Θέα-
τρο, ώρα έναρξης συναυλιών 8:30 μ.μ. Πλη-

ροφορίες: 22463144, www.cyso.org.cy

Ενα από τα κοστούμια που φορούσε ο Ελ-
τον Τζον τη δεκαετία του 1970 και θα δη-
μοπρατηθεί. Μαζί του βγαίνουν στο «σφυ-
ρί» πίνακες ζωγραφικής, φωτογραφίες 
κορυφαίων φωτογράφων, κοσμήματα, ένα 
πιάνο με ουρά κ.ά.

Εργα τέχνης, ρούχα, βραβεία:
στο «σφυρί» ο ιδιωτικός κόσμος των σταρ
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ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Ντίνος Λευκαρίτης πρόεδρος του 
Λάρνακα 2030 μιλάει στην «Κ» για 
τον οργανισμό Λάρνακα 2030 και 
την υποψηφιότητα της πόλης και 
της επαρχίας Λάρνακας για το χρί-
σμα της Πολιτιστικής Πρωτεύου-
σας της Ευρώπης. Ο κ. Λευκαρίτης 
λέει πως η πάνδημη συμμετοχή και 
η συνδημιουργία με τους κατοί-
κους είναι το modus operandi του 
Λάρνακα 2030 και πως η εμπλο-
κή των πολιτών είναι μια συνεχής 
διαδικασία, «έχουμε δρέψει τους 
πρώτους καρπούς, η προσπάθεια 
όμως οφείλει να είναι συνεχής και 
συστηματική». Τονίζει πως η μεγά-
λη πρόκληση του οργανισμού είναι 
να ανατρέψει μια εμπεδωμένη νο-
οτροπία ότι η πόλη της Λάρνακας 
ανήκει μοιραία στο περιθώριο των 
εξελίξεων: «Ναι, είμαστε μια μικρή 
πόλη, ναι σε σχέση με άλλες πό-
λεις, υπολειπόμαστε σε υποδομές, 
όμως δεν έχουμε κανένα έλλειμμα 
σε προοπτική και σε μερίδιο ευη-
μερίας» λέει χαρακτηριστικά.

–Κύριε Λευκαρίτη, ο οργανισμός 
Λάρνακα 2030 και η υποψηφιό-
τητα της πόλης και της επαρχί-
ας είναι ένα στοίχημα, οι απλοί 
κάτοικοι της Λάρνακας, έχουν 
εμπλακεί επαρκώς;

–Οι κάτοικοι της Λάρνακας 
έχουν θέσει ως αίτημα την πολι-
τιστική αναβάθμιση της πόλης. 
Υπάρχει η συλλογική επιθυμία με-
τατόπισης της Λάρνακας από την 
περιφέρεια των εξελίξεων στον πυ-
ρήνα της δράσης. Αυτό ήταν μια 
γερή βάση για εμάς. Πέρα απ’ αυ-
τό, ωστόσο, μέσα από τις συνεχείς 
διαβουλεύσεις του οργανισμού με 
ομάδες πολιτών έχουν δημιουργη-

θεί νέοι πολιτιστικοί θεσμοί που 
εμπλέκουν ανθρώπους και περι-
οχές της πόλης που μέχρι πρότι-
νος ήταν στο περιθώριο. Αναφέρω 
ενδεικτικά το πρόγραμμα της κοι-
νοτικής μουσικής στις ξεχασμένες 
γειτονιές της πόλης και την περι-
πατητική παράσταση «Πριγκιπίσ-
σης Ζεχρά» στον Τουρκομαχαλά 
της Σκάλας. Η πάνδημη συμμετοχή 
και η συνδημιουργία με τους κα-
τοίκους είναι το modus operandi 
του Λάρνακα 2030. Η εμπλοκή των 
πολιτών είναι μια συνεχής διαδι-
κασία, έχουμε δρέψει τους πρώ-
τους καρπούς, η προσπάθεια όμως 
οφείλει να είναι συνεχής και συ-
στηματική. Στρέφουμε τώρα την 
προσοχή μας στα σχολεία της πό-
λης, στους καταστηματάρχες του 
εμπορικού κέντρου, στους εικα-
στικούς και σε άλλες ομάδες συ-
μπολιτών μας. 

–Ποια είναι η μεγαλύτερη πρό-
κληση για τον οργανισμό και 
φυσικά για την υποψηφιότητα 
της πόλης;

–Η μεγάλη πρόκληση του ορ-
γανισμού είναι να ανατρέψει μια 
εμπεδωμένη νοοτροπία ότι η πό-
λη ανήκει μοιραία στο περιθώριο 
των εξελίξεων. Ναι, είμαστε μια μι-
κρή πόλη, ναι σε σχέση με άλλες 
πόλεις, υπολειπόμαστε σε υποδο-
μές, όμως δεν έχουμε κανένα έλ-
λειμμα σε προοπτική και σε μερί-
διο ευημερίας. Αυτή η εικόνα που 
έχει η πόλη πρέπει να αλλάξει και 
το τελευταίο διάστημα έχουμε δει 
σαφή δείγματα ουσιαστικής μετα-
στροφής. 

–Μπορεί η Λάρνακα να συντη-
ρήσει ένα βιώσιμο πολιτιστικό 
και τουριστικό ρεύμα;

–Μπορεί, γιατί το έχει αποφασί-

σει. Μπορεί, γιατί έχει δώσει δείγ-
ματα. Η βιωσιμότητα και η ανά-
πτυξη που σέβεται την κλιματική 
και την οικολογική ισορροπία δεν 
είναι μια πολυτέλεια, δεν είναι ένα 
σύνθημα. Είναι μια στάση ευθύ-
νης απέναντι στο παρόν και στο 
μέλλον της πόλης, της χώρας αλ-
λά και του πλανήτη. Τα πράγματα 
πλέον, είτε στο πολιτιστικό, είτε 
στο τουριστικό-οικονομικό πλαί-
σιο, πρέπει να ισορροπούνται και 
να λαμβάνουν υπόψη όλες τις επι-
πτώσεις των επιλογών μας. ∆εν γί-

νεται να αναλύεται το τουριστικό 
όφελος χωρίς να προσμετράμε το 
οικολογικό αποτύπωμα. Θα πρέπει 
το ζητούμενο της βιωσιμότητας να 
γίνει ο κοινός τόπος μεταξύ της 
ανάπτυξης, της προστασίας του 
περιβάλλοντος, αλλά και της συν-
δημιουργίας ενός ευοίωνου αύριο. 

–Τι σημαίνει για εσάς πολιτιστι-
κή εξωστρέφεια;

–Στη δική μας αντίληψη η πο-
λιτιστική εξωστρέφεια αφορά ένα 
καλλιτεχνικό γίγνεσθαι που να εί-

ναι ανοιχτό στις διάφορες κοινότη-
τες και ομάδες της πόλης, ανοιχτό 
ταυτόχρονα και στον κόσμο ολό-
κληρο. Μιλάμε για μια καλλιτεχνι-
κή δραστηριότητα που να είναι δε-
κτική σε διαφορετικές προελεύσεις 
και προσεγγίσεις. Η τέχνη δεν πρέ-
πει να περιθωριοποιείται, ανήκει 
σε όλους τους ανθρώπους. Το ότι 
ένας βασικός θεσμός του Λάρνα-
κα 2030, το μαχαλάrt, μετατόπισε 
την καλλιτεχνική δημιουργία σε λι-
γότερο φωτισμένες γειτονίες της 
Λάρνακας, είναι ένα δείγμα αυτής 
της εξωστρέφειας και της συμπε-
ρίληψης. 

–Τι είναι αυτό που σήμερα λεί-
πει από την πόλη, αλλά και την 
επαρχία που πρέπει να καλυ-
φθεί;

–Λείπουν αρκετά. Είμαστε όμως 
εδώ για να δουλέψουμε σκληρά 
και συστηματικά προκειμένου να 
καλύψουμε τα κενά. Ως προς το 
πολιτιστικό σκέλος, θα έλεγα ότι 
ένας κύριος στόχος είναι οι καλ-
λιτέχνες της πόλης να είναι οικο-
νομικά αυτάρκεις μέσα στην πόλη 
τους. Να είναι δηλαδή βιώσιμο να 
είναι κανείς καλλιτέχνης στη Λάρ-
νακα χωρίς να πρέπει απαραίτητα 
να δραστηριοποιείται και αλλού για 
σκοπούς βιοπορισμού. Αυτό είναι 
ένα κενό που οφείλουμε ως πόλη 
και ως επαρχία να καλύψουμε. Η 
απόφαση ενός καλλιτέχνη να δρα-
στηριοποιηθεί και αλλού θα πρέπει 
να γίνεται από καθαρή επιλογή και 
όχι να επιβάλλεται από τις συνθή-
κες. Χρειαζόμαστε δηλαδή περισ-
σότερες ευκαιρίες δραστηριοποί-
ησης, προγράμματα, πόρους και 
χώρους που να λειτουργούν ως φυ-
τώρια της καλλιτεχνικής δράσης.

–Η πόλη αλλά και η επαρχία της 

Λάρνακας μπορούν σε επίπεδο 
υποδομών, να αντέξουν ό,τι θα 
έρθει μετά το 2030;

–Στόχος του οργανισμού –είτε 
πετύχουμε να είμαστε η Πολιτι-
στική Πρωτεύουσα της Ευρώπης 
είτε όχι– είναι η εγκαθίδρυση μα-
κρόπνοων θεσμών και υποδομών 
που θα λειτουργήσουν ως πυλώνες 
του πολιτιστικού μέλλοντος της 
πόλης. Είμαστε συνειδητά σε μια 
διαδικασία επαναπροσδιορισμού. 
Η Λάρνακα που έχει ελλιπή πίστη 
στον εαυτό της ανήκει στο παρελ-
θόν. Έχουμε ένα ισχυρό πολιτισμι-
κό απόθεμα και δικαιούμαστε να 
βλέπουμε το μέλλον με πίστη και 
αυτοπεποίθηση. ∆εν έχω συνεπώς 
αμφιβολία ότι η πόλη θα διαχειρι-
στεί υποδειγματικά και παραγωγι-
κά την παρακαταθήκη αυτής της 
συναρπαστικής διαδρομής και με-
τά το 2030.

–Ποιο είναι το μήνυμά σας προς 
την Πολιτεία, αλλά και τους Λαρ-
νακείς σε σχέση με το Λάρνα-
κα 2030;

–Το μήνυμά μου είναι ότι η πο-
ρεία μετασχηματισμού της πόλης 
και η διεκδίκηση του τίτλου της 
Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της 
Ευρώπης μάς αφορά όλους. ∆εν εί-
ναι υπόθεση των λίγων, ούτε μιας 
μικρής ομάδας, ούτε μόνο της καλ-
λιτεχνικής κοινότητας. Είναι το με-
γάλο ζητούμενο για όλους μας σε 
αυτή τη χρονική συγκυρία. Η δια-
δικασία αυτή θα προσθέσει στην 
ιστορία της πόλης. Το πώς θα είναι 
η Λάρνακα το 2040, παραδείγμα-
τος χάριν, είναι το αποτέλεσμα της 
συλλογικής μας δράσης σήμερα. 
Έχουμε όλοι μερίδιο συμμετοχής, 
δημιουργικότητας και ευθύνης για 
το μέλλον της Λάρνακας και των 
παιδιών μας. 

Δεν έχουμε κανένα έλλειμμα σε προοπτική
«Οι κάτοικοι της Λάρνακας έχουν θέσει ως αίτημα την πολιτιστική αναβάθμιση της πόλης» λέει στην «Κ» ο Ντίνος Λευκαρίτης 
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«Στόχος του οργανισμού –είτε πετύχουμε να είμαστε η Πολιτιστική Πρωτεύ-
ουσα της Ευρώπης είτε όχι– είναι η εγκαθίδρυση μακρόπνοων θεσμών και 
υποδομών που θα λειτουργήσουν ως πυλώνες του πολιτιστικού μέλλοντος 
της πόλης» λέει στην «Κ» ο Ντίνος Λευκαρίτης. 
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Ο Μάνος Χατζιδάκις απεχθανόταν 
την αναμνησιολογία. «Τους αν-
θρώπους που έχουν φύγει, αλ-
λά παραμένουν ζωντανοί», είχε 
εξηγήσει, «τους έχουμε καθημε-
ρινά τοποθετημένους μέσα μας 
και τους κουβαλάμε σ’ ολόκλη-
ρη τη ζωή μας». Oμως, όσο και 
αν αυτό είναι αλήθεια, μαζί με 
την ανάμνηση των σημαντικών 
ανθρώπων, δεν μπορείς εύκολα 
να αδιαφορήσεις για εκείνες τις 
άγνωστες πληροφορίες που συμ-
βάλλουν σε ένα πιο ολοκληρωμέ-
νο πορτρέτο της ζωής και ιδίως 
του έργου τους. Τέτοιες πληροφο-
ρίες συλλέγει ο Παναγιώτης Αντ. 
Ανδριόπουλος που, αφού σπούδα-
σε θεολογία, βυζαντινή και ευρω-
παϊκή μουσική, συνεργάστηκε με 
πολλά χορωδιακά σχήματα εντός 
και εκτός Ελλάδος.

Στα «Χατζιδακικά», χατζιδα-
κικός και ο ίδιος, εντρυφεί σε 
μαρτυρίες από τον πόλεμο μέχρι 
σήμερα, εφημερίδες, σπάνια πε-
ριοδικά και προγράμματα συναυ-
λιών περασμένων εποχών για να 
εμπλουτίσει τις πληροφορίες που 
ο ίδιος έχει ανακαλύψει με επίκε-
ντρο το ίνδαλμά του. Επιπλέον ο 
συγγραφέας έζησε από κοντά την 
τελευταία δημιουργική περίοδο 
του Μάνου Χατζιδάκι, στην Ορ-
χήστρα των Χρωμάτων. Η έκδοση 
του βιβλίου του, αυτοέκδοση 195 
σελίδων που χωρίζεται σε εννέα 
ενότητες (κεντρική διάθεση στο 
βιβλιοπωλείο Ναυτίλος, Χαριλάου 
Τρικούπη 28) συμπίπτει με την 
επανέκδοση του «Ο καθρέφτης 
και το μαχαίρι» (εκδ. Ικαρος) που 
διαβάσαμε πρώτη φορά το 1988 
και τώρα επανακυκλοφορεί με νέο 
εξώφυλλο και νέα σελιδοποίηση. 
Περιέχει τα ίδια 36 εκείνα κείμε-
να του Χατζιδάκι που, μέσα από 
τιμητικές αναφορές σε προσω-
πικότητες όπως ο Ελύτης, ο Μό-
ραλης, ο Κουν, ο Τσαρούχης, ο 
Ντασσέν και φυσικά ο Γκάτσος, 
μέσα από συζητήσεις που θα ζή-
λευε κάθε δημοσιογράφος όπως 
αυτές με τον Μορίς Μπεζάρ και 
τον Λεωνίδα Κύρκο, καθώς και μέ-
σα από πολιτικές και αισθητικές 
αναλύσεις με αφορμή την επικαι-
ρότητα ή επετείους, αποκαλύπτει 
αναπάντεχες πλευρές της ελλη-
νικής περιπέτειας στο διάβα των 

δεκαετιών. Π.χ. στα «Παιδιά της 
γαλαρίας», ο κορυφαίος συνθέτης 
ξεδιπλώνει το δράμα του Εμφυλί-
ου που θα μελοποιούσε στο πιο 
προσωπικό έργο του, την «Εποχή 
της Μελισσάνθης». Αλλά δεν πα-
ραλείπει να σχολιάζει με τόλμη, 
που συχνά αιφνιδίαζε τον αστικό 
κόσμο, και τα επίκαιρα, κάθε φο-
ρά, θέματα, όπως η κράτηση της 
γνωστής, τότε, ακτιβίστριας Βαγ-
γελιώς Βογιατζή, μαζί με το παιδί 
της. Πρόκειται για κείμενα που 
έχουν περισυλλεγεί από ποικίλες 
πηγές – από το περιοδικό «Νέα 
∆ημιουργία» του 1949 έως τις εκ-
πομπές του Τρίτου Προγράμματος 
και το «Τέταρτο», το περιοδικό που 
διηύθυνε ο ίδιος ο Χατζιδάκις στα 
μέσα της δεκαετίας του ’80.

∆ιαβάζοντας τα κείμενά του 
και έπειτα τα «Χατζιδακικά» που 
συνέλεξε ο Παναγιώτης Αντ. Αν-
δριόπουλος, αισθάνεται κανείς ότι 
τα τελευταία προσφέρουν πολύ 
χρήσιμο συμπλήρωμα στα πρώ-
τα. Π.χ. το πρώτο κείμενο από 
το «Ο καθρέφτης και το μαχαίρι» 
αποτελεί μέρος της περίφημης 

ομιλίας του συνθέτη για το λαϊ-
κό τραγούδι το 1949 στο Θέατρο 
Τέχνης. Σε ένα σημείο της αναφέ-
ρεται στη «Μάγισσα της Αραπιάς» 
του Τσιτσάνη. Εντρυφώντας στα 
«Χατζιδακικά», διαπιστώνει κα-
νείς ότι αυτό ίσως να μην ήταν 
τυχαίο: Πέντε ολόκληρα χρόνια 
πριν από τον Χατζιδάκι, ο Νίκος 
Σκαλκώτας είχε χρησιμοποιήσει 
τη μελωδία του Τσιτσάνη στο δεύ-
τερο μέρος του Κοντσέρτου του 
για δύο βιολιά! Στον αιματηρό 
∆εκέμβριο του 1944, ο Σκαλκώ-
τας συνέθετε στο σπίτι του στο 
Μεταξουργείο κι ας ακούγονταν 
κάθε τόσο να σφυρίζουν οι σφαί-
ρες των Βρετανών στρατιωτών. 
Ομως δεν ήταν ο μόνος. Ενόσω 
διαρκούσαν εκείνες οι μάχες, η 

ΕΠΟΝ Παγκρατίου είχε διοργα-
νώσει μια εκδήλωση στον κινη-
ματογράφο Πάλας (καμία σχέση 
με το Παλλάς του κέντρου της 
Αθήνας) για να ενθαρρύνει τους 
δοκιμαζόμενους πολίτες. Καθώς 
πλησίαζαν τα Χριστούγεννα, 
ένας νεαρός ΕΠΟΝίτης ανέλαβε 
να συνθέσει ένα χριστουγεννιά-
τικο ορατόριο για να το τραγου-
δήσει μια χορωδία από νεαρούς 
και νεαρές συντρόφους του. Οι 
πρόβες γίνονταν στο εσωτερι-
κό του κινηματογράφου, με τον 
κίνδυνο των πολεμικών επιχει-
ρήσεων που έφταναν ώς τη γει-
τονιά. Τη χορωδία αποτελούσαν 
περίπου 25 ΕΠΟΝίτες. Τους συ-
νόδευε στο πιάνο ο νεαρός συν-
θέτης που είχε γράψει το ορα-

τόριο. ∆εν ήταν άλλος από τον 
19χρονο Μάνο Χατζιδάκι. Να και 
οι στίχοι του:

«Η γέννησή Σου Χριστέ/ των 
Λαών την προσπάθεια φωτίζει/ να 
σκορπίσουν τα μαύρα σκοτάδια/ 
και να λάμψει το φως Λευτεριάς». 
Οπως επισημαίνει ο συγγραφέ-
ας, παραπέμπουν στο Απολυτίκιο 
της εορτής των Χριστουγέννων: 
«Η Γέννησίς σου Χριστέ ο Θεός 
ημών, ανέτειλε τω κόσμω το φως 
το της γνώσεως». 

Ο νεαρός Μάνος έγραφε και 
ποιήματα με το ευρηματικό ψευ-
δώνυμο Πέτρος Γρανίτης, που 
προφανώς παρέπεμπε στον Στά-
λιν. Ενα από αυτά, με τίτλο «Καλη-
νύχτα», μελοποίησε το 1947 ένας 
συνομήλικος και ομοϊδεάτης του 

Χατζιδάκι. Το όνομά του, Μίκης 
Θεοδωράκης.

Οι δύο νέοι είχαν ανακαλύψει 
από νωρίς τα κοινά τους ενδια-
φέροντα. Με την οπισθοχώρηση 
του ΕΛΑΣ έξω από την Αθήνα, ο 
Μάνος θα ακολουθούσε χιλιάδες 
άλλους πολίτες. Πλάι του, η Ελένη 
Γλύκατζη-Αρβελέρ, που αργότερα 
θα αναπολούσε σε συνέντευξή 
της στο «Βήμα»: «Περνούσαμε 
τον Υμηττό μέσα στην παγωνιά. Ο 
Μάνος με κρατούσε από το χέρι».

Ομως, το βιβλίο δεν σταμα-
τά εδώ. Ο συγγραφέας αξιοποιεί 
τις μουσικές του γνώσεις για να 
εντοπίσει τη σχέση που είχε ο 
συνθέτης με τους αγαπημένους 
του μουσουργούς, τον Μπαχ, τον 
Μπετόβεν και τους συγχρόνους 
Νίνο Ρότα, Αστορ Πιατσόλα και 
Μορίς Ζομπέρ. Καταγράφει λεπτο-
μέρειες από την ιστορία του «Μα-
τωμένου γάμου», του «Μεγάλου 
Ερωτικού» και άλλων σημαντικών 
έργων του Χατζιδάκι. Οι ιστορίες 
μοιάζουν ατελείωτες, όπως άλλω-
στε και το ενδιαφέρον γι’ αυτές.

Συγκινητική και η τετρασέλι-

δη ανέκδοτη επιστολή του Χα-
τζιδάκι προς τον εξόριστο στην 
Ικαρία Θεοδωράκη τον Αύγου-
στο του 1947 που δείχνει ότι ο 
Χατζιδάκις διασώζει πληροφορί-
ες για τα κλασικά έργα που έγρα-
ψε εκείνη την περίοδο ο Μίκης. 
∆είχνει όμως και πόσο θαυμάζει 
τον αγώνα του και μάλιστα προ-
σπαθεί να τον εμψυχώσει παρότι 
ο ίδιος μόλις έχει αναρρώσει από 
μια περιπέτεια υγείας, «εγχείρη-
ση, πενικιλλίνες, αλλαγές, κόντε-
ψα να χάσω τα λογικά μου από 
τους αφόρητους πόνους», όπως 
γράφει χαρακτηριστικά. «Χρυσέ 
μου, οι κακοτυχίες και οι ταλαι-
πωρίες είναι για τους ανθρώπους 
και μάλιστα γι’ αυτούς που συ-
γκεντρώνουνε πολλή ζωή μέσα 

τους και ξεχωρίζουνε από “την 
εν μέσω ρευμάτων περιφερόμε-
νη μάζα”. Ετσι του λόγου σου ... 
να κρατήσεις μιας οποιασδήποτε 
φύσης συνέπεια διά τον εαυτό 
σου, ολοκληρωτικά, όμως δίχως 
συμβιβασμούς, ... που αποτελεί 
τη βαθειά ηθική υπόσταση της 
γεννιάς μας. Ξέρω καλά ότι δεν 
έχεις ανάγκη από θαρραλέα λό-
για και ότι περισσότερο ανάγκη 
έχω εγώ, που νοιώθω ένα είδος 
δοσιλογισμού, εξακολουθώντας 
να περιφέρουμαι στην αμαρτωλή 
πρωτεύουσά μας. Ο,τι τάξει η μοί-
ρα μας. Και συνεχώς μου έρχεται 
ένας στίχος του Μαλρώ για κάθε 
ώρα που περνάει, στο νου, ίσως 
από τους πιο ωραίους στίχους που 
έχω διαβάσει ποτές, στίχος από-
λυτα δυνατός για τις δύσκολες μέ-
ρες και νύχτες που περνάμε. “Κι 
αν τούτη η νύχτα είναι μια νύχτα 
της μοίρας – ας είναι βλογημένη 
μέχρι που να χαράξει η αυγή”. 
∆εν ξεύρω μα μ’ έχει κάμει τερά-
στια εντύπωση, τόσο που θέλω να 
γράψω μουσική πάνω σ’ αυτό».

«Αυτός ο στίχος με κάνει δυ-
νατό», σημειώνει ο Μάνος Χατζι-
δάκις πιο κάτω στο τετρασέλιδο 
γράμμα του που υπάρχει στο αρ-
χείο Μίκη Θεοδωράκη. Με αποσι-
ωπητικά σημειώνονται οι ελάχι-
στες δυσανάγνωστες λέξεις. 

Ο Χατζιδάκις αναφέρεται επί-
σης στο Τρίο για βιολί, τσέλο και 
πιάνο που συνέθεσε το 1947 ο Θε-
οδωράκης, επίσης κάνει λόγο για 
τα πρελούδια. Οπως υπογραμμίζει 
ο συγγραφέας Παναγιώτης Αντ. 
Ανδριόπουλος, πρόκειται για τα 
11 πρελούδια για πιάνο που επί-
σης συνέθεσε την ίδια χρονιά ο 
Μίκης. «Τα πρελλούδια σου τα 
είδα και τα έχω εγώ. Θέλουν νο-
μίζω μια επεξεργασία από πάνω. 
Ορισμένα είναι περίφημα. Γράψε 
μου πολλά, θα τα δεχτώ με μεγά-
λη χαρά κι εγώ ευτύς θα σ’ απα-
ντήσω με μεγαλύτερο γράμμα. 
Γράψε μου επίσης τι θες να σου 
κάμω εδώ, είμαι ολάκερος στη δι-
άθεσή σου. Φιλώντας σε πολύ, ο 
φίλος σου Μάνος». 

Ηδη από τότε φαίνεται ότι 
έχουν τα ίδια μουσικά ενδιαφέ-
ροντα και είναι σαν η προσφορά 
για βοήθεια στον εξόριστο συν-
θέτη να προμηνύει τη συνεργα-
σία τους στον Επιτάφιο 11 χρό-
νια αργότερα.

Ο ανεξάντλητος Μάνος Χατζιδάκις
Στο φως άγνωστες πληροφορίες που συμβάλλουν σε ένα πιο ολοκληρωμένο πορτρέτο της ζωής και του έργου του

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Ο Νίκος Γκάτσος, ο Μάνος Χατζιδάκις στο πιάνο και ο Μίκης Θεοδωράκης 
στην ηχογράφηση του δίσκου «Τα παράλογα».

Στις πολιτικές και 
αισθητικές αναλύσεις του
αποκαλύπτει 
αναπάντεχες πλευρές 
της ελληνικής 
περιπέτειας στο διάβα 
των δεκαετιών.

«Οι κακοτυχίες και οι 
ταλαιπωρίες είναι για 
τους ανθρώπους και 
μάλιστα γι’ αυτούς που 
(...) ξεχωρίζουνε από 
“την εν μέσω ρευμάτων 
περιφερόμενη μάζα”».

Ο Ζυλ Ντασσέν (καθιστός) στις πρόβες του Μάνου Χατζιδάκι με την ορχήστρα για την ηχογράφηση του «Ποτέ την Κυριακή».

Στα «Χατζιδακικά» o συγγραφέας εντρυφεί σε μαρτυρίες για τον συνθέτη 
από τον πόλεμο μέχρι σήμερα. ∆εξιά, ο τόμος με κείμενα του ίδιου του Μάνου 
Χατζιδάκι επανακυκλοφορεί με νέο εξώφυλλο και νέα σελιδοποίηση.
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ΜΑΡΙΑ
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

MIXED ZONE

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
19:00 - 22:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

Ρήνα: Τι θέλεις μ’ αυτούς τους 
ξένους εσύ; Με τα ελληνάκια να 
κάνεις εσύ παρέα στο σχολείο. 
Γκριέκ να είσαι, εσύ να γίνεις 
Ελληνας, δε βλέπεις ο Αντώνης; 
Λευτέρης: Ασε με, με τα μα-
λακισμένα. 
Ρήνα: Εδώ άλλοι αλλάζουν και 
τα ονόματα για να φαίνονται 
ότι είναι. Τα κάνουν... Αρχαία! 
Ευριπίδης, Αριστείδης, Αρχι-
μήδης...
Λευτέρης: Ε, κι εγώ τι να το 
κάνω; Αρχίδης;

«Το γάλα» (2005) 
 

Της ΡΕΑΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ

Στο «Γάλα», ένα αντιπροσωπευτι-
κό έργο της δραματουργίας του 
«ξένου», ο Βασίλης Κατσικονού-
ρης επεξεργάζεται την έννοια της 
διαφορετικότητας σε δύο επίπε-
δα: Από τη μία πλευρά, η ετερό-
τητα της εθνικής και πολιτιστι-
κής ταυτότητας των μελών μιας 
οικογένειας μεταναστών από τη 
Γεωργία και, από την άλλη, η ιδι-
αιτερότητα της προσωπικότητας 
του μικρού γιου της οικογένειας, 
όπως καθορίζεται από την ύπαρ-
ξη της ενεργούς ψυχοπαθολο-
γίας. Ο δεκαοκτάχρονος Λευτέ-
ρης βιώνει τρεις διαφορετικούς 
κόσμους: τον κόσμο όπου ζει ως 
μετανάστης στην ελληνική κοι-
νωνία, τον κόσμο όπου θα ήθελε 
να ζει, αυτόν της ιδιαίτερης πα-
τρίδας του και της φυσικής ομορ-
φιάς της Τιφλίδας, και τον τρίτο 
κόσμο, εκείνον της φαντασιακής 
πραγματικότητας που ορίζει η 
ασθένεια της σχιζοφρένειας. Η 
συμπτωματολογία της ψυχικής 

νόσου είναι ευδιάκριτη. Αποδιορ-
γανωμένη συμπεριφορά, αμφιθυ-
μία και επιθετικότητα κυρίως ως 
προς τη μητέρα, συναισθηματική 
ευμεταβλητότητα, εμμονή με τον 
Ρώσο ποδοσφαιριστή Παραστά-
τοφ, επαναλαμβανόμενες εκδη-
λώσεις παραληρηματικής συμπε-
ριφοράς. Ο νεαρός ακούει φωνές, 
βλέπει τέρατα, εκτίθεται συνεχώς 
σε κινδύνους. «Οσο δυνατό το 
πρώτο παιδί, τόσο αδύνατο το 
δεύτερο», ομολογεί η μητέρα σε 
μια προσπάθεια να εξηγήσει τα 
βάσανά της. 

Το έργο «δεν είναι αμιγώς ρεα-
λιστικό», σημειώνει ο συγγραφέ-
ας. Προφανώς εννοεί ότι υπάρχει 
ένα υπόστρωμα ποιητικότητας 
και ονειρικής μεταγραφής του 
ρεαλιστικού πλαισίου. Ισως σε 
αυτήν την αντίληψη να οφείλε-
ται και μια σοβαρή δραματουρ-
γική αδυναμία του, που επηρε-
άζει σαφώς και τη σκηνοθετική 
οπτική. Στην πραγματικότητα, 
ένας άνθρωπος που πάσχει από 
σχιζοφρένεια φέρεται με έναν 
πιο ευθύγραμμο και μονολιθικό 
τρόπο από αυτόν που εκφράζει 
ο δραματουργικός χειρισμός του 
Λευτέρη στο «Γάλα». ∆ιακρίνεται 
από μια ρηχότητα σκέψης, συν-
δεδεμένη απόλυτα και με τη δυ-
σπροσαρμοστική συμπεριφορά 
του. ∆εν ανεβαίνει και κατεβαίνει 
με τόση ευκολία από τα τραπέζια, 
δεν συμμετέχει τόσο ενεργά σε 
λεκτικά παιχνίδια, σε αντεγκλή-
σεις ή σε ευφυολογήματα. ∆εν σε 
κάνει να γελάς, δεν σε ξαφνιάζει, 
δεν έχει το πέταγμα της σκέψης, 
την άμεση λεκτική ανταπόκριση 
ούτε τόσο έντονη την αίσθηση 

του χιούμορ. Αυτά ως προς τη 
δραματουργία.

Η παράσταση στο θέατρο 
Σταθμός, σκηνοθετημένη από 
την Ερμίνα Κυριαζή και τον Μά-
νο Καρατζογιάννη, ακολούθη-
σε το νατουραλιστικό νήμα που 
συνδέει τα δραματικά μοτίβα του 
έργου, στον σκηνικό χώρο που 
επιμελήθηκε ο Αγγελος Αγγελής, 
ένα χώρο που συνέβαλε επίσης 
δραστικά στην ενότητα του ρε-
αλιστικού ύφους. Οι σκηνοθέ-
τες επεξεργάστηκαν με συνέπεια 
και οξυδέρκεια όλα τα δραματι-
κά μοτίβα, άκουσαν προσεκτικά 
τα παραληρήματα του Λευτέρη 
και παρατήρησαν τα δραματικά 
πρόσωπα στα οδυνηρά τους ξε-

σπάσματα με το ψύχραιμο βλέμ-
μα ενός φωτογράφου κρίσιμων 
στιγμών. Αφέθηκαν στον συγκι-
νησιακό κραδασμό των επώδυ-
νων βιωμάτων των μελών της 
οικογένειας των μεταναστών, 
που διαλύεται όχι λόγω του κοι-
νωνικού ρατσισμού που βιώνει 
αλλά εξαιτίας της ψυχοπαθολο-
γίας ενός μέλους της. 

Η επιτυχία της σκηνοθεσίας 
έγκειται στο ότι πέτυχε με οξυ-
δερκή τρόπο να εντάξει σε μια 
ενιαία σκηνική ατμόσφαιρα τις 
συγκρουόμενες ευαισθησίες των 
δραματικών προσώπων και να 
οδηγήσει τους ηθοποιούς σε μια 
συναισθηματική κορύφωση μέσα 
από αλλεπάλληλες υφέσεις και 

συναισθηματικές ταλαντεύσεις.
Η ερμηνεία του Μάνου Καρα-

τζογιάννη στον ρόλο του Λευτέρη 
συγκινεί τον θεατή, καθώς ισορ-
ροπεί με στέρεη τεχνική σε όλες 
τις εξάρσεις αυτού του δύσκολου 
ρόλου. Καταρρακωμένος μετά τον 
βιασμό του, κυνηγημένος από τα 
τέρατα και τρομαγμένος από τις 
φωνές, ο ηθοποιός πέτυχε την 
υπέρβαση του ρεαλιστικού πλαι-
σίου και έδωσε ωραία πετάγματα 
στο όνειρο, υπερτονίζοντας το 
κωμικό στοιχείο σε συγκεκριμέ-
νες στιγμές της δράσης.

Η ποιοτική ερμηνεία της Στέλ-
λας Γκίκα στον ρόλο της Ρήνας 
πρόσθεσε ένα υπόστρωμα απε-
γνωσμένης επιμονής στον ρόλο 

της μητέρας που προσπαθεί να 
πείσει και τον ίδιο της τον εαυτό 
ότι πρέπει πλήρως να αφομοιωθεί. 
Εντονης θεατρικότητας η σκηνή 
όπου η Γκίκα τραγουδά στα ρωσι-
κά το «Ονειρο του Στεπάν». 

Ο ∆ημήτρης Πασσάς στον ρόλο 
του Αντώνη αποδίδει στους σω-
στούς τόνους την εφιαλτική απομό-
νωση του μεγάλου αδελφού μέσα 
σε ένα σύμπλεγμα φωνών, ήχων 
και στερεότυπων προσδοκιών. 
Στον μονόλογο του τέλους ξορκί-
ζει τα φαντάσματα του οικογενει-
ακού παρελθόντος, απελευθερω-
μένος ακόμη και από την ενοχή. 
Η Νατάσα της Ελένης Σακκά δι-
ακριτική παρουσία που ξετυλίγει 
σταδιακά τον σωματικό και κινητι-
κό της κώδικα, πετυχαίνει επίσης 
να ξεφύγει από το ηθογραφικό κά-
δρο που ορίζει σε μεγάλο βαθμό 
η δραματουργία του έργου. Εξαι-
ρετική στους χαμηλούς τόνους η 
Σακκά, στους υψηλούς η Γκίκα, 
δημιουργούν ένα γυναικείο δίπο-
λο μητρικής δύναμης και νεανικής 
ευαισθησίας. Κάθε ηθοποιός στην 
παράσταση αυτή υπερασπίζεται 
ερμηνευτικά μια ολοκληρωμένη 
υπόσταση ρόλου σε ένα άρτιο ερ-
μηνευτικό κουαρτέτο. 

Το «Γάλα» ισορροπεί ανάμεσα 
στην ψυχική νόσο και στην κοι-
νωνική παθογένεια. Στη ρωσική 
γλώσσα σημαίνει «μαλακό». Πρό-
κειται για μια ιδιαίτερη γλωσσι-
κή σύμπτωση να αποτυπώνει ο 
ίδιος όρος σε δύο διαφορετικές 
γλώσσες την ίδια αίσθηση μιας 
απαλής, ανθρώπινης ζεστασιάς.

Η κ. Ρέα Γρηγορίου είναι διδάκτωρ 
Ιστορίας - Δραματολογίας ΑΠΘ.

Η διαφορετικότητα σε δύο επίπεδα
Το θέατρο Σταθμός παρουσιάζει το «Γάλα», σε σκηνοθεσία Ερμίνας Κυριαζή και Μάνου Καρατζογιάννη

Σκηνή από το «Γάλα». Κάθε ηθοποιός υπερασπίζεται ερμηνευτικά μια ολοκληρωμένη υπόσταση ρόλου. 
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ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μια εκκλησία στη Νέα Υόρκη
με άγνωστο το μέλλον της

Η φθορά σού κλείνει το μάτι την ίδια στιγμή που η επιθυμία χτυπάει κόκκινο

Η τύχη μιας παλιάς εκκλησίας στη 
Νέα Υόρκη θέτει ένα ζήτημα ευ-
ρύτερο. Το μέλλον πολλών εκκλη-
σιών στις δυτικές κοινωνίες, όπου 
η προσέλευση έχει πτωτική τάση. 
Είναι ένα ζήτημα παλαιό, μετράει 
πολλές δεκαετίες, ιδίως σε χώρες 
του ευρωπαϊκού Βορρά, όπως στη 
Φινλανδία, στη Νορβηγία, στη 
Μεγάλη Βρετανία και στην Ολλαν-
δία. ∆εν είναι λίγες οι εκκλησίες 
που έχουν κατεδαφιστεί ή έχουν 
αλλάξει χρήση, καθώς πολλές από 
αυτές είναι ιδιωτικές ή ανήκουν 
σε ενορίες που αποφασίζουν πώς 
θα αξιοποιήσουν την περιουσία 
τους. Στη Νέα Υόρκη, το μέλλον 
της πρεσβυτεριανής εκκλησίας 
στο Μανχάταν (στο Upper West 
Side) έχει αποκτήσει μεγάλη δη-
μοσιότητα από τη στιγμή που δι-
άσημοι καλλιτέχνες στρατεύτη-
καν υπέρ της διάσωσης του ναού. 

Πρόκειται για μια εκκλησία που 
χτίστηκε στα τέλη του 19ου αιώ-
να σε ρυθμό νεορωμανικό, ακο-
λουθώντας τον συρμό αναβίωσης 
μεσαιωνικών τεχνοτροπιών. Η εκ-
κλησία είναι χτισμένη με κόκκινη 
πέτρα και βρίσκεται σε γωνιακή 
θέση, γεγονός που δίνει υπερα-
ξία στο οικόπεδο. Ανήκει στην 
ενορία, η οποία επιθυμεί πάση 
θυσία την αξιοποίηση της περι-
ουσίας της αφού η προσέλευση 
στον ναό είναι μειωμένη και επι-
πλέον λείπουν τα κονδύλια για τη 

συντήρηση και αποκατάσταση 
του υπεραιωνόβιου κτίσματος. Η 
εκκλησία αυτή είναι διατηρητέο 
μνημείο από το 2010 και η ενορία 
παλεύει να αποχαρακτηρίσει το 
κτίσμα και να κερδίσει την άδεια 
κατεδάφισης από την αρμόδια 
Επιτροπή ∆ιατήρησης Μνημείων. 
Παλεύει με πάθος για να αποσπά-
σει αυτήν την άδεια και να που-
λήσει, μετά την κατεδάφιση του 
ναού, το οικόπεδο σε κατασκευ-
αστική εταιρεία που σκοπεύει να 
ανεγείρει πύργο διαμερισμάτων. 
Η περιορισμένη προσφορά νέων 
κατοικιών εντείνει το πρόβλημα 
και θέτει σε κίνδυνο αυτήν την 
όμορφη εκκλησία που θυμίζει το 
ύφος της Νέας Υόρκης πριν από 
το 1910. Στην άλλη όχθη, έχουν 
στρατευτεί πολλοί καλλιτέχνες. 
Ανάμεσά τους είναι ο Ματ Ντέι-
μον και ο Μαρκ Ράφαλο. Ο δεύτε-
ρος, δε, μίλησε για το θέμα αυτό 
στον δήμαρχο της Νέας Υόρκης, 
Ερικ Ανταμς, όταν τον συνάντησε 
στο κινηματογραφικό φεστιβάλ 
της Τραϊμπέκα. Η μεγάλη δημο-
σιότητα που έχει δοθεί στο θέμα 
πιθανόν να σώσει την πρεσβυ-
τεριανή εκκλησία. Είναι επίσης 
πιθανόν να προκαλέσει μια ευ-
ρύτερη συζήτηση για τη φυσιο-
γνωμία των πόλεων, για το μέλλον 
των ναών και για το στεγαστικό 
ζήτημα. Είναι ένα θέμα σύνθετο 
με πολλές παραμέτρους. 

Εχοντας κάνει το δικό του πέρα-
σμα το 2022 από την Εθνική Πι-
νακοθήκη του Λονδίνου για να 
δει από κοντά τη μεγάλη έκθε-
ση σε έργα του Λούσιαν Φρόιντ, 
ο κύριος Γκρι μπήκε αμέσως με-
τά στο Foyles για να αγοράσει 
και τους δύο τόμους της βιογρα-
φίας του μεγάλου ζωγράφου «Οι 
ζωές του Λούσιαν Φρόιντ» (εκδ. 
Knopf) του τεχνοκριτικού Ουίλιαμ 
Φίβερ. Ο δεύτερος τόμος ό,τι είχε 
εκδοθεί (ο πρώτος είχε κυκλοφο-
ρήσει το 2019).

Του πήρε κάπου δύο χρόνια για 
να διαβάσει και τους δύο τόμους, 
για να βυθιστεί και στα συναρπα-
στικά χρόνια της δεκαετίας του 
’50, όταν τόσο ο Φρόιντ όσο και ο 
Φράνσις Μπέικον φιλοτεχνούσαν 
τα πρώτα τους αριστουργήματα. 
Η σωματικότητα ήταν και στους 
δύο στοιχείο κομβικό – αλλά με 
πόσο διαφορετική προέλευση και 
τελείως διαφορετική στόχευση. 

«Χωρίς να είμαι ειδικός –άσχε-
τος είμαι επί της ουσίας–, υποψι-
αζόμουν ότι αυτός ο ιδιότυπος, 
λοξός αισθησιασμός στον Φρό-
ιντ είχε πάντοτε κάτι το σκοτει-
νό», μου λέει ο κύριος Γκρι. «Πί-
στευα ότι τα γεμάτα ρωγμές και 
ρυτίδες πρόσωπα και σώματα στα 
έργα του, παρά το νεύρο και την 
ένταση, είχαν κάτι γεροντικό. Η 
φθορά σού κλείνει το μάτι την 
ίδια στιγμή που η επιθυμία χτυ-
πάει κόκκινο». 

Εκείνοι που γνωρίζουν καλά 

αυτά τα θέματα λένε πως η σω-
ματικότητα ήταν ένα θεμελιακό 
ζήτημα για τον ιδιοσυγκρασια-
κό αυτό ζωγράφο, ο οποίος επι-
θυμούσε να αποτραβηχτεί από 
τον σκληρό διανοητικό πυρήνα 
που πρέσβευαν οι πρόγονοί του, 
ο αρχιτέκτονας πατέρας του και 
ο ψυχαναλυτής παππούς του – ο 
μέγας Σίγκμουντ δηλαδή.

Ο Φρόιντ είχε πολλές ερωμέ-
νες. Εκανε και πολλά παιδιά μα-
ζί τους. Ο θρύλος λέει ότι έγινε 
πατέρας περί τις σαράντα φορές, 
όμως, ένα πιο ρεαλιστικό νούμερο 
είναι το δεκατέσσερα (τόσα ο ίδιος 
αναγνώρισε...). Λένε πως κάποια 
ερωμένη του για να νικήσει την 
αϋπνία, αντί να μετράει πρόβατα, 
μετρούσε τα παιδιά του Λούσιαν...

Για τον ίδιο, αυτό δεν είχε κα-
μία σημασία. Η πατρότητα, η φρο-
ντίδα των παιδιών δεν τον αφο-
ρούσε. Την εποχή εκείνη, στα 
φίφτις, στα σίξτις, στα σέβεντις, 

όλο αυτό λογιζόταν σαν «στάση 
ζωής» και απλώς όλοι πήγαιναν 
παρακάτω.

Εκεί που ο σημερινός τρόπος 
σκέψης βραχυκυκλώνει είναι όταν 
ο Φρόιντ ζωγραφίζει ορισμένες 
από τις κόρες του όταν πια έχουν 
μεγαλώσει και είναι γυναίκες. Κά-
ποιες μάλιστα πόζαραν ακόμη και 
γυμνές για εκείνον – πράξη από-
γνωσης άραγε, προκειμένου να 
τραβήξουν την προσοχή ενός αδι-
άφορου, αποξενωμένου πατέρα; 
Ας αποφύγουμε τα εύκολα συμπε-
ράσματα...

Οχι τυχαία, κάποιες από τις 
ερωμένες του έγιναν ζωγράφοι 
και, χρόνια μετά, εξομολογήθηκαν 
στον βιογράφο ότι η ερωτική συ-
μπεριφορά του Φρόιντ ήταν ένα 
απίθανο εκκρεμές, που εκκινούσε 
από την υπέρμετρη στοργή για να 
καταλήξει στην ωμή αδιαφορία, 
λες και δεν είχε ποτέ τρέξει τίπο-
τα μεταξύ τους.

ΒΙΕΝΝΗ
Ανσελμ Κίφερ
Η Κρατική Οπερα της Βιέννης συντη-
ρεί έναν ωραίο θεσμό τα τελευ-
ταία 26 χρόνια. Αναθέτει σε έναν 
καλλιτέχνη να σχεδιάσει ως αυ-
τόνομο έργο την αυλαία στη σκη-
νή. Φέτος, η ανάθεση έγινε στον 
Ανσελμ Κίφερ, o oποίος ανέλαβε 
να μετατρέψει την αυλαία σε ει-
καστικό έργο (με τίτλο «Solaris»). 
Η αυλαία κάθε καλλιτέχνη παρα-
μένει επί 12 μήνες σαν μια καλ-
λιτεχνική εγκατάσταση. Το κοινό 
βλέπει την αυλαία στην αρχή και 
στο τέλος κάθε παράστασης, κα-
θώς και στα διαλείμματα.

ΔΟΥΒΛΙΝΟ
Υδατογραφίες Τέρνερ
Κάθε Ιανουάριο, η Εθνική Πινακο-
θήκη της Ιρλανδίας αναδεικνύει 
τη συλλογή της με τις υδατογρα-
φίες του Τέρνερ, φέρνοντας στο 
προσκήνιο μία από αυτές κάθε 
χρόνο. Εκτίθεται σαν μία συνο-
μιλία με άλλα έργα του 18ου και 
του 19ου αιώνα, δημιουργώντας 
ξεχωριστή ατμόσφαιρα. Ετσι, δί-
νεται η δυνατότητα στο κοινό να 
προσέξει έργα που πιθανόν να 
προσπερνούσε. Η Πινακοθήκη 
ετοιμάζει για τον Φεβρουάριο μια 
μεγάλη έκθεση με έργα Ρούμπενς, 
Ρέμπραντ και Βερμέερ.

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Παρίσι και αβάν-γκαρντ
Στην Πινακοθήκη της Βασιλείας 
ολοκληρώνεται η έκθεση με έρ-
γα Ματίς, Ντερέν και των Φίλων 
(όπως τιτλοφορείται), σηματο-
δοτώντας τον διάλογο του ελβε-
τικού μουσείου με την ιστορία 
της τέχνης μέσα από τις συλλο-
γές του και εξαιρετικούς δανει-
σμούς. Είναι ένα αφιέρωμα στην 
πρώτη πρωτοπορία του 20ού αι-
ώνα, στους Φωβιστές (με ωμέγα 
ώστε να μη συγχέεται με τη λέξη 
φόβος). Η γαλλική λέξη fauve πα-
ραπέμπει στα άγρια θηρία, στους 
αδάμαστους. 

ΕΔΙΜΒΟΥΡΓΟ
Η ανθρωπολόγος Σου Μπλακ
Η Εθνική Πινακοθήκη της Σκωτίας 
απέκτησε ένα έργο τέχνης που 
έχει σημασία για τον πολιτισμό 
του τόπου. Είναι η προσωπο-
γραφία της Σκωτσέζας ανθρω-
πολόγου και ιατροδικαστού Σου 
Μπλακ, σημαντικής μορφής σε 
διεθνές επίπεδο, έργο του Σκω-
τσέζου ζωγράφου Κεν Κέρι. Ο πί-
νακας τη δείχνει σε ώρα εργασί-
ας με ιατρική μπλούζα μπροστά 
σε ένα νεκρό. Ενα έργο μεγάλης 
εσωτερικής δύναμης που ενισχύ-
ει τα αισθήματα περηφάνιας των 
Σκωτσέζων. 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ
Ζαχάρια Κούσνιρ
Ενα τυχαίο εύρημα το 2016, σε ένα 
παλιό σπίτι στη Μολδαβία, έφερε 
στο φως και σταδιακά στον διε-
θνή κόσμο της φωτογραφίας το 
σπάνιας ομορφιάς και αξίας φω-
τογραφικό αρχείο του Ζαχάρια 
Κούσνιρ. Κέρδισε αμέσως την 
προσοχή του Τύπου και παρου-
σιάζεται σε διάφορα σημεία του 
κόσμου. Πριν από τρεις εβδομά-
δες ολοκληρώθηκε έκθεσή του 
σε μία από τις καλύτερες φωτο-
γραφικές γκαλερί της δυτικής 
ακτής των ΗΠΑ, την Blue Sky 
του Πόρτλαντ. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Μπέλα και Εστερ», δύο κόρες του Λούσιαν Φρόιντ. Πίνακας φιλοτεχνη-
μένος το 1988.

Η πρεσβυτεριανή εκκλησία 
στο Μανχάταν, χτισμένη στα τέλη 
του 19ου αιώνα, που κινδυνεύει 

με κατεδάφιση. 

Λένε πως κάποια 
ερωμένη του για να 
νικήσει την αϋπνία, 
αντί να μετράει πρόβατα, 
μετρούσε τα παιδιά 
του Λούσιαν Φρόιντ.
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ΣΥΛΛΟΓΙΚΟ
« Έργα Κυπρίων Καλλιτεχνών της πρώτης και δεύτερης γενιάς»
εκδ. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Παιδαγωγικό Ινστιτούτο -
Υπηρεσία Ανάπτυξης Προγραμμάτων, 2016

Η έκδοση αυτή πραγματοποιήθηκε με την 
ευκαιρία των 50χρονων του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού και περιλαμβά-
νει 24 έγχρωμες ανατυπώσεις εικαστικών 
έργων Κυπρίων καλλιτεχνών πρώτης και 
δεύτερης γενιάς. Πρόκειται για μία πρω-
τότυπη έκδοση για τα κυπριακά δεδομένα, 
καθώς έγινε προσπάθεια να προσφερθεί 
μία ποιοτικά αξιόπιστη σειρά ανατυπώ-
σεων εικαστικών έργων. Οι φωτογραφί-
σεις των έργων έγιναν απευθείας από 
τα αυθεντικά έργα, ώστε η εκτύπωση να 
αποδίδει με πιστότητα τα πραγματικά χρώματα των έργων. Οι πρώτοι 
Κύπριοι καλλιτέχνες του 20ού αιώνα, μέσα από τα έργα τους και τις 
παράλληλες αναζητήσεις των παγκόσμιων εικαστικών ρευμάτων της 
εποχής τους, αναδεικνύουν τον πολιτισμό και την ιστορία του τόπου 
τους, βάζοντας έτσι τις πρώτες βάσεις για να δημιουργηθεί μία αυθε-
ντική κυπριακή τέχνη. Η παρατήρηση, αναγνώριση και μελέτη έργων 
τέχνης Κυπρίων καλλιτεχνών και ο εντοπισμός σε αυτά στοιχείων της 
τοπικής πολιτιστικής κληρονομιάς αποτελούν βασικές δεξιότητες που 
επιδιώκεται να αποκτήσουν οι μαθητές/τριες μέσω του Αναλυτικού 
Προγράμματος Εικαστικών Τεχνών, όπως αναφέρεται στο εισαγωγι-
κό σημείωμα της έκδοσης, αλλά και ο καθένας που τον ενδιαφέρει το 
θέμα. Η αλληλεπίδραση και εξοικείωση με την εικαστική δημιουργία 
προσφέρει το υπόβαθρο για ερμηνεία των έργων τέχνης με βάση το 
κοινωνικό, πολιτισμικό και ιστορικό τους πλαίσιο. 

 Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται και μέσω της εφαρμογής Read 
Library. Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες 
και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Θυμάμαι ότι την εποχή της γιαγιάς 
μου υπήρχαν μπαταρίες. Οπως 
εξάλλου και ψυγεία και ηλεκτρι-
κές λάμπες και κάθε είδους ηλε-
κτρική συσκευή με όλα τα συμπα-
ρομαρτούντα. Υπήρχαν γυαλί, 
μέταλλο, λάδια. ∆εν θυμάμαι να 
προβληματίστηκε ποτέ πού θα τα 
πετάξει. Στα σκουπίδια. Μια κά-
ποια ανακύκλωση γινόταν, αλλά 
σε είδη που περιβάλλονταν την 
έννοια της φροντίδας για τον Αλ-
λον. Φαγητό, ρούχα, παλιά παιχνί-
δια, ένα παλιό ψυγείο που δού-
λευε περνούσαν στην κατοχή 
άλλων ανθρώπων και όχι μόνον 
ή απλώς λιγότερο προνομιούχων. 
Η επιμέλεια υπήρχε χωρίς να τη 
διαφημίσει κανείς, χωρίς να την 
προωθήσουν οι αρμόδιοι φορείς, 
ενταγμένη με κάποια φυσικότη-
τα, χωρίς την πρόκληση πρόσθε-
του άγχους σε μια καθημερινότη-
τα που έβριθε «επιμελειών» όπως 
εξάλλου και σήμερα, όπως και πά-
ντα στη ζωή των κοινών θνητών. 

Βεβαίως, απόρροια της ενημέ-
ρωσης, των ευρωπαϊκών οδηγι-
ών και τελικώς της μιας κάποιας 
γνώσης ημών των κοινών θνη-
τών περί απορριμμάτων και των 
βλαβερών συνεπειών τους στο 
περιβάλλον και στον έρμο πλανή-
τη είναι η δημιουργία μιας σχετι-
κής περιβαλλοντικής συνείδησης, 
όπερ... δεν μπορούμε να πετάμε 
τα πάντα στα «γενικά» σκουπί-
δια. Πρέπει να χρησιμοποιούμε 
τους κάδους ανακύκλωσης. Αν 
τους βρούμε. ∆ιότι από την ευ-
γενή πρόθεση μέχρι την εκπλή-
ρωση του στόχου μεσολαβούν 
χιλιόμετρα τα οποία μπορεί να 
διανυθούν με τα πόδια και κουβα-
λώντας το φορτίο των προς απόρ-
ριψιν αντικειμένων, αλλά και της 
ψυχής σου την οποία αναθεμα-
τίζεις κάθε τόσο, στον δρόμο για 
την ανακύκλωση. «Ανάθεμα την 
ψυχή μου», σιγοψιθυρίζεις καθώς 
κάνεις τον γύρο του τετραγώνου 
αναζητώντας λύση για τις άδειες 
μπαταρίες και κάτι βαρύτερο όταν 
πρέπει να μπεις στο αυτοκίνητο 
ή σε κάποιο ΜΜΜ για να πας στο 
μοναδικό πολυκατάστημα που δι-
αθέτει κάδο για λάμπες, οι οποίες 
το γράφουν καθαρά και ξάστε-
ρα: Απορρίπτονται στους ειδι-
κούς κάδους με προσοχή ώστε να 
μη σπάσουν οι λαμπτήρες, διότι 
μπορεί να διαρρεύσουν επιβλα-
βείς χημικές ουσίες και να μολύ-
νουν το περιβάλλον. Ως γνωστόν, 

οι οδηγίες για τη φροντίδα του 
περιβάλλοντος ακολουθούν τον 
χρυσό κανόνα πασών των οδη-
γιών, που λέει «δυσκόλεψέ τους 
όσο μπορείς για να τις εκτιμή-
σουν». Οπως αυτές στα φάρμα-
κα και πολλών άλλων ποικίλων 
ειδών, που για να τις διαβάσεις 
δεν θέλεις γυαλιά αλλά ένα γερά-
κι στον ώμο να βλέπει για λογα-
ριασμό σου. ∆εν λαμβάνουν υπ’ 
όψιν ούτε την πνευματική υγεία 
του κοινού θνητού που θέλει να 
ανταποκριθεί στον ρόλο του πο-
λίτη με περιβαλλοντική συνείδη-
ση ούτε τον χρόνο που απαιτεί-
ται για να τις εφαρμόσεις και να 
πας τους λαμπτήρες χιλιόμετρα 
πολλά από το σπίτι σου χωρίς να 
σπάσουν. Και γιατί να το κάνουν 
άλλωστε, εσύ επέλεξες να ενημε-
ρωθείς γι’ αυτά που πληρώνει κά-
θε χρόνο η Ελλάδα σε πρόστιμα 
για τη μη ορθή διαχείριση των 
σκουπιδιών και είπες να βάλεις 
ένα τρισπανελάχιστο χεράκι, που 
«ανάθεμα την ώρα». 

∆ιότι το μόνο που έχουν προ-
σθέσει μέχρι στιγμής –τουλάχι-
στον στην Ελλάδα, και ακόμη πιο 
τουλάχιστον στην Αθήνα για την 

οποία μπορώ να μιλήσω μετά λό-
γου γνώσεως– οι οδηγίες για τη 
σωστή ρίψη των απορριμάτων 
από τους απλούς πολίτες σαν κι 
εμένα, είναι μια επιπλέον «επιμέ-
λεια» στην καθημερινότητα με, 
συχνά, ανυπέρβλητα εμπόδια. 
Κάτι που μας φέρνει στην πρώτη 
αφορμή για το σημερινό κείμενο, 
και δεν είναι παρά ένα καθημερι-
νό γεγονός. Γράφτηκε μια μέρα 
που είχαν γίνει οι διαδρομές προ-
κειμένου να καταλήξουν άδειες 
μπαταρίες και καμένες λάμπες 
εκεί όπου ο σύγχρονος πολιτι-
σμός ορίζει ότι ανήκουν. Είναι 
αυτό που στα λαϊφστάιλ περιοδι-
κά έχει τη βινιέτα «πήγαμε, το ζή-
σαμε και σας το περιγράφουμε». 
Στο τέλος, η σωματική κούραση 
και ο χαμένος χρόνος οδήγησαν 
το πνεύμα μου... στα σκουπίδια. 
Το οποίο μας φέρνει στη δεύτε-
ρη αφορμή, που είναι η επίσημη 
ανάληψη καθηκόντων του νέου 
δημάρχου και οι σκέψεις οι οποίες 
μου κρατούσαν συντροφιά στον 
δρόμο για την απόρριψη των μπα-
ταριών. Σκέψεις κοινότοπες όπως 
στην πραγματικότητα και τα κα-
θήκοντα κάθε δημοτικής αρχής, 
αν και, αντίθετα από τις δικές μου 
σκέψεις, αυτά τα τελευταία είναι 
και πολύτιμα. Αλλά για κάποιους 
–ίσως όχι και τόσο μυστήριους– 
λόγους, το να θέσει ο δήμαρχος 
εαυτόν στην εξυπηρέτηση αυτών 
των καθηκόντων –αν και πάντο-
τε αποτελούν μέρος των εξαγγε-
λιών– τελικώς θεωρείται από τον 

ίδιο μισή δουλειά. Τα σωστά πλα-
κοστρωμένα πεζοδρόμια, τα φώ-
τα στους δρόμους και στα στενά, 
μάλλον φαίνονται, στην πορεία, 
ως καθήκοντα άνευ γοητείας. Η 
δημοτική υποχρέωση για σταθε-
ρή αποκομιδή των σκουπιδιών 
φαντάζει ανέμπνευστος στόχος. 
Επετεύχθη βεβαίως την τελευ-
ταία τετραετία και θα ήταν αδι-
καιολογήτως... άδικο να μη ση-
μειωθεί ως επιτυχία, αλλά –μας 
αρέσει δεν μας αρέσει, που δεν 
μας αρέσει– η Αθήνα (και όλη η 
Ελλάδα φοβάμαι) βρίσκεται ακό-
μη σε αυτό το «στοίχημα»: να 
συνεχίσουν να συλλέγονται στα-
θερά τα «γενικά» σκουπίδια. Να 
φωτίζονται όλοι οι δρόμοι και 
να περπατάμε στα πεζοδρόμια. 
Ισως και να κλείνουν οι λακκού-
βες. Αλλά τίποτε από τα παρα-
πάνω δεν πείθει για την αξία κά-
θε –μα κάθε– δημοτικής αρχής, 
τουλάχιστον στον ∆ήμο Αθηναί-
ων, αν δεν συνοδεύεται από μια 
Μεγάλη Ιδέα. Ελπίζω μόνον ότι 
η επόμενη Μεγάλη Ιδέα δεν θα 
συσκοτίσει την πραγματικότητα 
πολύ. Ακόμη πιο αισιόδοξα ότι 
ίσως θα μπορούσε να ενσαρκω-
θεί σε «ένα ολοκληρωμένο πρό-
γραμμα ανακύκλωσης, με την 
επέκταση του μπλε και του καφέ 
κάδου και την υιοθέτηση μεθό-
δων “έξυπνης” αποκομιδής των 
απορριμμάτων, αφού ο τομέας 
της καθαριότητας θα είναι προτε-
ραιότητα», κατά δήλωσιν εξάλλου 
του νέου δημάρχου. Καλή χρονιά!

Η Μαρία Παναγοπούλου γεννήθη-
κε στον Πειραιά και ζει στο Παλαιό 
Φάληρο. Σπούδασε Κοινωνιολογία 
και ολοκλήρωσε τα προγράμματα 
Εφαρμοσμένης Εγκληματολογίας 
και Θετικής Ψυχολογίας στο Πά-
ντειο Πανεπιστήμιο. Το έκτο βιβλίο 
της είναι το ψυχολογικό θρίλερ «Οι 
γυναίκες δεν κλαίνε» – κυκλοφορεί 
από τις εκδόσεις Ψυχογιός.    
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας; 
«Η πτώση» του Αλμπέρ Καμύ, 
«Τα χρώματα που εσείς μου μά-
θατε» της Αννας Κανδαράκη, 
«Γυναικεία Υπόθεση 3 - Scripta 
Manent» των Λένας Μαντά και 
Κλαίρης Θεοδώρου.    
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου; 
Στο «Κατά Ιωάννη» του Σπύρου 
Πετρουλάκη έμαθα για τη ζωή 
των μουσουλμάνων που ζούσαν 
στην Κρήτη πριν από την υπο-
χρεωτική ανταλλαγή πληθυσμών 
του 1923.   
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Θαυμαστός καινούργιος κόσμος» 
του Αλντους Χάξλεϊ. Το προφητικό 
έργο του (1932) που περιγράφει 
έναν εφιαλτικό κόσμο, όπου η ευ-

τυχία ταυτίζεται με το επιπόλαιο 
σεξ και την κατανάλωση αγαθών.  
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Χωρίς κινητό και Iντερνετ, εγώ και 
το έργο που διαβάζω.   
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν; 
Υπάρχουν. Τα βιβλία που μου αρέ-
σουν αντικατοπτρίζουν πτυχές του 
εαυτού μου, συχνά αθέατες. Γι’ 
αυτόν τον λόγο θα μου επιτρέψε-
τε να μη σας αποκαλύψω για ποια 
έχω νιώσει ενοχές, γιατί αποτελεί 
κάτι βαθιά προσωπικό.  
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Ειλικρινά δεν γνωρίζω! Αγγίζουν 
την ψυχή μου ιστορίες και ήρωες, 
χωρίς να μπορώ να ερμηνεύσω 
πάντα τον λόγο.  
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Poor Things - Χαμένα κορμιά», το 
μυθιστόρημα του Αλισντερ Γκρέι 
που ενέπνευσε την ομότιτλη ταινία 
του Γιώργου Λάνθιμου.    
 
Αποτελεί η εμμονική παρακολού-
θηση ένα είδος βιασμού και γιατί;
Είναι ένας ψυχικός βιασμός και 
συνδέεται με τη βία του φόβου, 
ο οποίος εισχωρεί στη ζωή των 
θυμάτων, δηλητηριάζει την κα-
θημερινότητά τους και τα ανα-
γκάζει να απομονώνονται από 
όλους και από όλα.    
 
Το βιβλίο αφορά αληθινή ιστορία. 
Ποια θα ήταν μια πρώτη συμβουλή 
στα θύματα του stalking; 
Αν κάποιος τους στέλνει με εμ-
μονή μηνύματα ή δώρα, αν εμφα-
νίζεται συνεχώς μπροστά τους, 
αν επιμένει να υπάρχει στη 
ζωή τους με τρόπο που τους 
προκαλεί στρες ή φόβο, τότε 
αφού του καταστήσουν σαφές 
πως είναι ανεπιθύμητος, να 
τον καταγγείλουν στις αστυ-
νομικές και δικαστικές αρχές 
προτού γίνει επικίνδυνος για 
την ψυχική και τη σωματική 
υγεία τους.    

ENO AΓΚΟΛΛΙ
Παράξενα φρούτα που κρέμονται
εκδ. Ενύπνιο, σελ. 100

 
Με το πρώτο του βιβλίο («Ποιητι-
κό αίτιο», εκδόσεις Εντευκτήριο, 
2015) ο Αγκόλι ξεχώρισε για την 
ασυνήθιστη ποιότητα του πει-
ραματισμού και τη ρυθμική και 
μελωδική άνεσή του. ∆ύσκολα 
θα πίστευε κανείς ότι ήταν τό-
τε μόλις 21 ετών και η μητρική 
του γλώσσα δεν ήταν τα ελληνι-
κά. Με το δεύτερο, το υπό συζή-
τηση βιβλίο του, ο γεννημένος 
το 1994 στην Αλβανία ποιητής, 
μεγαλωμένος στη Θεσσαλονί-
κη, με σπουδές φιλοσοφίας στις 
ΗΠΑ (όπου ζει) και τη Μεγάλη 
Βρετανία, επικυρώνει τα ελληνι-
κά ως γλώσσα της ποίησής του 
και τη δυναμική συνέχεια των 
συνθέσεών του. Ο πειρασμός 
να σκεφτούμε ότι η περίπτωσή 
του επιβεβαιώνει τη θέση που 
εξέφρασε στα δοκίμιά του ο Βύ-
ρων Λεοντάρης, ότι δηλαδή τα 
ελληνικά ως γλώσσα της ποίησης 
δεν θα μπορούσαν να συνεχί-
σουν να υπάρχουν παρά διαμε-
σολαβημένα από μετανάστες και 
πρόσφυγες, από ανθρώπους που 
βρίσκονται σε κατάσταση ανά-
γκης, είναι μεγάλος. Θα δικαιού-
μασταν, μάλιστα, να αθροίσου-

με στη λίστα του Λεοντάρη και 
τις γυναίκες, κυρίως όμως τους 
ποιητές και τις ποιήτριες, που 
συνειδητά πραγματεύονται το 
κουίρ στο έργο τους – ο Αγκόλι 
ανήκει σε αυτούς.

Τα δυνατά στοιχεία των «Πα-
ράξενων φρούτων» είναι ανάλο-
γα με εκείνα του 
«Ποιητικού αι-
τίου», μόνο που 
τώρα εμφανίζο-
νται πιο καθαρά, 
πιο στέρεα. Εν-
νοώ, προπάντων, 
τη μουσικότητα, 
με τον στακάτο 
ρυθμό και τις 
περιστασιακές 
ομοιοκαταληξί-
ες και τις παρη-
χήσεις: ο τρόπος 
που ο Αγκόλι χει-
ρίζεται αυτή την 
πλευρά του ποι-
ήματος είναι, κατά τη γνώμη 
μου, υποδειγματικός. Εφαρμόζει 
με γερό αυτί και βαθύ ένστικτο 
τον σοφό κανόνα «τόσο-όσο», 
και με αυτό εννοώ τόση παρα-
δοσιακή φόρμα όση αντέχει και 
όση χρειάζεται η εποχή μας. Ενα 
απόσπασμα ως παράδειγμα, αντί 
πολλών, όπου μάλιστα πέρα από 
τη μορφή πραγματοποιούνται 

και άλλες συνομιλίες με την ποι-
ητική παράδοση, όμορφα ζυγι-
σμένες ανάμεσα στη συγκίνηση 
που ξεχειλίζει και στο χιούμορ 
που την εμποδίζει να μας βαρυ-
στομαχιάσει: «Να μην είμαι ήρω-
ας πια/ ω ξειν’/ πάλι ξανάλλαξα/ 
από τον ήλιο ξεξασπρότερα/ τα 

πρώτα μου φιλιά 
τα χάλασα, όλα/ 
στην οδό Θερ-
μοπυλών/ έγι-
να ήρωας/ στην 
πλάτη των ξέ-
νων/ στην φρά-
ση των φρένων/ 
των ξέφρενων 
φιλιών/ να λέω/ 
του λέω, τούτου 
δω του ξένου,/ 
ψάχνω πληγές/ 
κοιτώντας/ καγ-
χάζοντας/ το μέλ-
λον. // Αλλωστε 
μεγάλωσα πια/ 

γυναικοφέρνω καθώς πρέπει/ 
ήρθα ξανά σ’ αυτόν τον δρόμο 
για κέικ αμυγδάλου».

Στα δυνατά στοιχεία συγκα-
ταλέγεται, εξάλλου, η σταθερή 
επιδίωξη να τοποθετείται η μι-
κρή ιδιωτική στιγμή μέσα σε 
ευρύτερα μνημονικά πλαίσια, 
τα οποία δεν διαθέτουν παρά 
διακριτική μονάχα ιστορικο-κοι-

νωνική σήμανση. Και πάλι, τό-
ση-όση: «Μεγάλωνα με τζαζ και/ 
ποπ ιταλικά στιχάκια, σ’ ένα ρε-
τιρέ φτωχό/... / δεν είχα σφάλμα-
τα στην πλάτη μου/ μόνο ντρο-
πή, και μια ηχώ/ προϊστορική, 
ένα κρυφτό/ παμπάλαιο, άλλης 
ζωής,/ θεϊστικής/ αλβανικής/ ρη-
τορικής, και με κρασιά πολλά...». 
Αυτό που με πείθει λιγότερο εί-
ναι το μέρος του βιβλίου που εί-
ναι γραμμένο σε πεζό. Εδώ πε-
ριλαμβάνεται το κομμάτι που 
πραγματεύεται τις ιψενικές ηρω-
ίδες Νόρα και Εντα στο τέλος 
της δεύτερης ενότητας, καθώς 
και η τρίτη ενότητα του βιβλί-
ου (που αποτελείται από τέσσε-
ρις ενότητες συνολικά), με τίτ-
λο «Το τρανς, οι άλλοι γονείς». 
Τα μέρη αυτά αισθάνομαι πως 
βεβιασμένα έχουν φορεθεί σαν 
στενός κορσές στην κατά τα άλ-
λα ζέουσα ποίηση του Αγκόλι, 
υπακούοντας σε κάποια επιταγή 
που αδυνατώ να αποκωδικοποι-
ήσω. Πέραν αυτών, το ποίημα 
με τίτλο «Πηνελόπη» στην τε-
λευταία ενότητα, από όπου θα 
μπορούσε να αφαιρέσει κανείς 
τις λέξεις «του Οδυσσέα», αφού 
έχει προηγηθεί ο εύγλωττος στί-
χος «εκείνο το κουφάρι του πο-
λύπλαγκτου μαλάκα», έχει προ-
διαγραφές σπουδαίας ποίησης.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Tης ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Γέφυρα ελληνικής ποίησης μεταξύ Αλβανίας και ΗΠΑ

Σκουπίδια και ανακύκλωση, μια «μεγάλη ιδέα»

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Για τους απλούς
και συνεπείς πολίτες,
η υπόθεση απορρίμματα 
συνοδεύεται συχνά
από εμπόδια.

Ανακύκλωση δεν γίνεται μόνο σήμερα, τρόπον τινά γινόταν και παλαιότερα: φαγητό, ρούχα, παλιά παιχνίδια, ένα 
παλιό ψυγείο που δούλευε κ.λπ. περνούσαν στην κατοχή άλλων ανθρώπων.
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ΝΙΚΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
Βασίλισσα Σοφία των Ελλήνων
εκδ. Φερενίκη, 2023, σελ. 398

 

Μια μεγάλη άγνωστη για τους Ελ-
ληνες, η βασίλισσα Σοφία, σύζυ-
γος του βασιλιά Κωνσταντίνου 
και επί σειράν ετών πριγκίπισ-
σα πριν από τη δολοφονία του 
πεθερού της, βασιλιά Γεωργίου 
Α΄, αναδύεται στην προθήκη της 
ιστορικής έρευνας χάρη στη βιο-
γραφία που μας παρέδωσε ο Νί-
κος Παπακωνσταντίνου. Είναι 
ένα ανάγνωσμα που χαρίζει ώρες 
απόλαυσης, καθώς το ύφος και 
ο τρόπος του συγγραφέα, με το 
ερευνητικό χάρισμα και τη δυνα-
τότητα της αφηγηματικής σύνθε-
σης, προσφέρεται για σκέψεις και 
προβληματισμό. Το ενδιαφέρον 
ιστορικών και ερευνητών, τα τε-
λευταία χρόνια, για την εκ νέου 
προσέγγιση της βασιλικής ιστο-
ρίας, χωρίς τις ιδεοληπτικές ανα-
στολές του παρελθόντος, εμπλου-
τίζει τη βιβλιογραφία με νέους 
τίτλους.

Η βασίλισσα Σοφία παρουσιάζε-

ται μέσα από το πλέγμα της ιστο-
ρικής συγκυρίας που έζησε, αλλά 
επιπλέον σκιαγραφείται με ακρί-
βεια ως προς την ψυχογραφική 
της ανατομία. Είναι μια βιογραφία 
που εμβαθύνει τόσο σε πραγμα-
τολογικά στοιχεία και ιστορικούς 
συσχετισμούς όσο και στη διερεύ-
νηση ενός ψυχικού ανάγλυφου. 
Η βασίλισσα Σοφία (1870-1932) 
συνδέθηκε με την περίοδο του 
∆ιχασμού και τον Α΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο και κατηγορήθηκε –από 
τους επικριτές του βασιλικού θε-
σμού– ότι η συγγενική σχέση της 
με τον Κάιζερ της Γερμανίας, Γου-
λιέλμο Β΄, ο οποίος ήταν αδελφός 
της, συνέβαλε στην άρνηση της 
Ελλάδας να εξέλθει στο πλευρό 
της Αντάντ. Ομως η ίδια ήταν μια 
σύνθετη προσωπικότητα, με ευ-
ρύτατη κοινωνική και πατριωτική 
δράση, που και αυτή, όπως τόσες 
πλευρές της Ιστορίας, αποσιωπή-
θηκε και χάθηκε στο ημίφως της 
σιωπής. Επιπλέον, τουλάχιστον τα 
πρώτα χρόνια, είχε ψυχρή σχέση 
με τον Κάιζερ, με τον οποίο δεν 
μεγάλωσαν μαζί.

Η βιογραφία που έγραψε ο Νί-
κος Παπακωνσταντίνου είναι το 
δεύτερο βιβλίο του μετά το επί-
σης εξαιρετικά ενδιαφέρον «Πρι-
γκίπισσες στη δίνη του πολέμου» 
(εκδ. Φερενίκη, 2021). ∆ιακεκρι-
μένος οφθαλμίατρος ο ίδιος, είναι 
κάτοχος μιας σπάνιας συλλογής 
βασιλικών κειμηλίων και τεκμη-
ρίων. Εχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
ότι η πρώτη βιογραφία για τη βα-
σίλισσα Σοφία υπερβαίνει τα όρια 

της κατηγορίας βασιλικών βιο-
γραφιών και ενδιαφέρει ευρύτε-
ρα, καθώς αγγίζει πολλά ζητήματα 
οργάνωσης και λειτουργίας του 
κράτους και της κοινωνίας στην 
Ελλάδα. Και φυσικά, καθώς οι μο-
ναρχίες στην Ευρώπη έως τον Α΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο αποτελούσαν 
ένα στενά υφασμένο πλέγμα γεω-
πολιτικών ισορροπιών και συγγε-
νικών δεσμών, υπάρχει ένα ευρύ-
τερο διεθνές ενδιαφέρον. 

Τα παιδικά χρόνια
Η βασίλισσα Σοφία, κόρη του 

διαδόχου Φρειδερίκου της Πρω-
σίας και της πριγκίπισσας Βικτω-
ρίας (πρωτότοκη κόρη της βασί-
λισσας Βικτωρίας), γεννήθηκε στο 

Πότσνταμ τις παραμονές του γαλ-
λοπρωσικού πολέμου του 1870. 
Εξαρχής το γεωπολιτικό πλαίσιο 
είναι εξόχως ενδιαφέρον και μας 
οδηγεί να κατανοήσουμε την ανα-
τροφή και την ενηλικίωση αυτής 
της Γερμανίδας πριγκίπισσας που 
έμελλε να γίνει βασίλισσα των 
Ελλήνων, σε έναν τόπο που της 
ήταν εξαρχής ανοίκειος. Η Σοφία 
μεγάλωσε σε ένα σπίτι γεμάτο 
αγάπη. Και οι δυο γονείς της (ο 
Φριτς και η Βίκυ, όπως τους απο-
καλούσαν) ήταν στοργικοί. Με-
γάλωσε με τις δύο αδελφές της 
και τον αγαπημένο αδελφό Βάλ-
ντι, που πέθανε από διφθερίτι-
δα. Ηταν τα μικρότερα παιδιά. Τα 
πιο μεγάλα (ανάμεσά τους και ο 

μελλοντικός Κάιζερ) μεγάλωναν 
ξεχωριστά, κοντά στον αυτοκρά-
τορα Γουλιέλμο Α΄.

Ο γάμος της Σοφίας με τον 
διάδοχο του ελληνικού θρόνου 
Κωνσταντίνο προήλθε από έρω-
τα. Γνωρίστηκαν στο Λονδίνο το 
1887. Εκείνος ήταν 19 ετών, εκεί-
νη 17. Ο διεθνής περίγυρος ήταν 
ευνοϊκός για τον γάμο, και στην 
Αθήνα ο πρωθυπουργός Χαρίλαος 
Τρικούπης ήθελε τη μεγαλύτερη 
δυνατή μεγαλοπρέπεια. Ηταν ένα 
σημαντικό «τεστ» για την Αθήνα 
στη διεθνή σκηνή. Η Σοφία, μεγα-
λωμένη σε πρωσικό περιβάλλον, 
σε διαφορετικό κλίμα και ανάμε-
σα σε δάση και πλούσια χλωρίδα, 
ήταν υποχρεωμένη να εγκλιμα-

τιστεί σταδιακά σε μια κοινωνία 
που της ήταν ξένη. Υπέφερε από 
τη ζέστη της Αθήνας. Ο χαρακτή-
ρας της, αδαμάντινος και με μεγά-
λη αυτοκυριαρχία, ιδιότητες που 
συχνά ήταν αιτίες παρεξηγήσεων, 
τη δέσμευε και την προστάτευε 
ταυτόχρονα. 

Αυτό που αγνοούν οι σύγχρο-
νοι Ελληνες είναι ότι στη βασίλισ-
σα Σοφία οφείλεται η αναδάσωση 
της Αθήνας. «Αν κάτι οφείλουμε 
να συγκρατήσουμε από τη Σοφία, 
και το οποίο πλήρως δικαιολογεί 
το ότι φέρει το όνομά της μία από 
τις μεγαλύτερες λεωφόρους των 
Αθηνών, δεν είναι ούτε το Νοσο-
κομείο Παίδων που ίδρυσε, ούτε 
ο Πατριωτικός Σύνδεσμος Ελλη-

νίδων, πρόδρομος του ΠΙΚΠΑ», 
γράφει στον πρόλογό του ο ιστο-
ρικός Κώστας Μ. Σταματόπουλος. 
«Είναι η αγάπη της για το πράσινο 
και η έμπρακτη και τόσο πρωτο-
ποριακή αφοσίωσή της όχι μόνον 
ώστε να πρασινίσει η άδενδρη 
μέχρι τότε ελληνική πρωτεύου-
σα, αλλά και να ενσταλάξει και 
να καλλιεργήσει την αγάπη για 
τα δένδρα στη νέα γενιά, ξεκι-
νώντας από τους μαθητές των 
σχολείων». Χάρη στις δικές της 
πρωτοβουλίες δενδροφυτεύτηκαν 
με νεραντζιές και πιπεριές οι αθη-
ναϊκοί δρόμοι και φυτεύτηκαν ο 
Αρδηττός, η κοίτη του Ιλισού και 
οι πέριξ πλαγιές (υπόλειμμα σήμε-
ρα το άλσος των Ιλισίων), ο λόφος 
του Φιλοπάππου, ο Λυκαβηττός 
και πολλά ακόμη σημεία. «∆εν εί-
ναι υπερβολή να ισχυριστεί κα-
νείς ότι ακόμα και σήμερα, ό,τι 
πράσινο υπάρχει στην Αθήνα, 
το οφείλει στην πριγκήπισσα Σο-
φία», γράφει ο Νίκος Παπακων-
σταντίνου. Από το 1900, πριν καν 
γίνει βασίλισσα, την ονόμαζαν 
«βασίλισσα του δάσους».

Η ελληνική εμπειρία της Σοφί-
ας από τα τέλη του 19ου αιώνα 

έως τον Μεσοπόλεμο είναι συνυ-
φασμένη με μια περίοδο θριάμ-
βων και καταστροφών. Ο παλαιός 
κόσμος καταρρέει μετά το 1918. 
Ηδη, όμως, ο εθνικός διχασμός 
και η εχθρότητα των ξένων δυ-
νάμεων κατά του Κωνσταντίνου 
δυσχεραίνει την καθημερινή της 
επιβίωση. Φθάνει στα ψυχολογι-
κά της όρια. Ο Νίκος Παπακων-
σταντίνου σκιαγραφεί και εμβα-
θύνει στα εσωτερικά διλήμματα, 
στις εντάσεις, στις αντιφάσεις, 
και στην ξεχωριστή προσωπι-
κότητα αυτής της βασίλισσας, 
που λίγοι κατανόησαν. Αυτό εί-
ναι απολύτως αληθές για τα με-
ταγενέστερα χρόνια.

Η βιογραφία δεν επιχειρεί να 
αποκαταστήσει τη βασίλισσα Σο-
φία. Αλλωστε, κάθε προσωπικό-
τητα είναι σύνθετη και προσφέ-
ρεται για πολλαπλές αναγνώσεις. 
Επιχειρεί όμως, και το κατορ-
θώνει, να κατανοήσει αυτή τη 
γυναίκα που η Ιστορία τής επι-
φύλαξε μια δύσκολη αποστολή. 
Εζησε όλα τα δραματικά γεγο-
νότα της νεότερης ιστορίας μας, 
από το 1897 έως το 1909 και από 
το 1915 έως το 1922. Η ίδια είχε 
να αντιμετωπίσει την ερωτική 
απόσταση από τον Κωνσταντί-
νο και κυρίως την απώλεια του 
αγαπημένου της γιου, βασιλιά 
Αλέξανδρου, τον οποίο δεν μπό-
ρεσε να αποχαιρετίσει. Αυτή η 
μοναχική κατά βάθος βασίλισ-
σα έμεινε πάντως στην ιστορία 
ως η «βασίλισσα του δάσους». Η 
βιογραφία της ανοίγει δρόμους.

Σύνθετη προσωπι-
κότητα, με ευρύτατη
κοινωνική και πατριω-
τική δράση 
που αποσιωπήθηκε 
και χάθηκε στο ημίφως 
της σιωπής.

Συνδέθηκε με τον Διχα-
σμό και τον Α΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο 
και κατηγορήθηκε 
λόγω της συγγενικής 
σχέσης της με τον Κάι-
ζερ της Γερμανίας.

Ο γάμος του Κωνσταντίνου και της Σοφίας στην Αθήνα προκαλεί το διεθνές ενδιαφέρον. Πρωτοσέλιδο της γαλλικής εβδομαδι-
αίας επιθεώρησης Le Monde Illustré στις 16 Nοεμβρίου 1889.

Στο βιβλίο η βασίλισσα Σοφία πα-
ρουσιάζεται μέσα από το πλέγμα της 
ιστορικής συγκυρίας που έζησε.

Το 1895, ο Κωνσταντίνος και η Σοφία είναι ένα δεμένο ζευγάρι, γονείς τό-
τε δύο αγοριών. Εζησαν κομβικής σημασίας γεγονότα για την Ελλάδα: από το 
1897 έως το 1909 και από το 1915 έως το 1922.

Η πριγκίπισσα Σοφία, μετά τον ατυχή πόλεμο του 1897, επισκέπτεται τα 
νοσοκομεία. Με δικά της έξοδα είχε παραγγείλει στην Αγγλία τεχνητά μέλη, 
που κατόπιν διένειμε η ίδια στους ακρωτηριασμένους στρατιώτες.

Αναμνηστικό μετάλλιο προς τιμήν 
της πριγκίπισσας Σοφίας από την Ελ-
ληνική Φιλοδασική Ενωση.

Η γυναίκα που πρασίνισε την Αθήνα
Στο φως άγνωστες πτυχές της ζωής της βασίλισσας Σοφίας, η οποία έζησε όλα τα δραματικά γεγονότα της νεότερης Ιστορίας μας

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ
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MATTHEW GABRIELE, DAVID M. PERRY 
Οι φωτεινοί αιώνες. Μια νέα ιστορία 
της μεσαιωνικής Ευρώπης  
μτφρ. Μενέλαος Αστερίου  
εκδ. Πατάκης, 2023, σελ. 309  

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ   

Είναι γνωστό στους ρέκτες της 
ανάγνωσης ότι η εννοιολογική 
πλαισίωση του Μεσαίωνα ως 
ενός παρατεταμένου, χιλιόχρο-
νου σκοτεινού «διαλείμματος» 
στην ανθρώπινη Ιστορία αποτε-
λεί κατασκευή των Ιταλών λογίων 
που έβλεπαν την περίοδο ανάμε-
σα στην κλασική αρχαιότητα και 
τα δικά τους χρόνια της Αναγέν-
νησης ως παρακμιακή και δίχως 
φως. Στους «Σκοτεινούς αιώνες» ο 
Μάθιου Γκάμπριελ και ο Ντέιβιντ 
Μ. Πέρι, καθηγητές και οι δύο Με-
σαιωνικής Ιστορίας, αντιτείνουν 
μια άλλη εκδοχή του Μεσαίωνα 
στο βιβλίο «Οι φωτεινοί αιώνες. 
Μια νέα ιστορία της μεσαιωνικής 
Ευρώπης».     

Είναι γραμμένο από δύο ειδι-
κούς και απευθύνεται στο γενικό 
κοινό, γεγονός που πάντα εγγυά-
ται ότι οι συγγραφείς ξέρουν του-
λάχιστον για τι μιλούν. Η έκτασή 
του δεν είναι μεγάλη, δεδομένου 
ότι είναι χωρισμένο σε συνολικά 

17 κεφάλαια (δίχως την εισαγωγή 
και τον επίλογο), τα οποία είναι 
σύντομα και εξαιρετικά περιεκτι-
κά. Στην εισαγωγή οι συγγραφείς 
δίνουν τον τόνο. 

Απευθύνονται στους δυνητι-
κούς αναγνώστες οι οποίοι έχουν 
παρακολουθήσει τα blockbusters 
που έχουν γυριστεί και προβλη-
θεί στις μεγάλες πλατφόρμες προ-
βολής οπτικοακουστικού υλικού, 
όπως το «Game of Thrones» και 
το «The Vikings», ή σε όλους 
όσοι έχουν παίξει βιντεοπαιχνί-
δια όπως το Assassin’s Creed και 
το Crusader Kings. Το κίνητρό 
τους, όπως και οι ίδιοι έχουν γρά-
ψει στον πρόλογό τους, ήταν να 
εξηγήσουν ορισμένες έννοιες και 
σύμβολα που φαίνεται να απο-
τελούν σημείο τριβής ανάμεσα 
στην Αριστερά και τη ∆εξιά (συ-
γκεκριμένα την αμερικανική εκ-
δοχή τους). 

Είναι ενδιαφέρον ότι μόλις το 
βιβλίο κυκλοφόρησε στα αγγλικά 
οι δύο συγγραφείς κατηγορήθη-
καν από μια συνάδελφό τους, τη 
Μέρι Ραμπαράν-Ολμ, ότι το βιβλίο 
τους ήταν «μονομερές» καθώς πε-
ριέγραφε μια ιστορία του λευκού 
ανθρώπου τον Μεσαίωνα. ∆εν 
έχει ιδιαίτερη σημασία να γίνει 
αναφορά στις λεπτομέρειες αυτής 

της διαμάχης που ξεκίνησε διότι 
οι Los Angeles Review of Books 
αρνήθηκαν να δημοσιεύσουν το 
κείμενο της Ραμπαράν-Ολμ. 

Το επεισόδιο είναι ένα από τα 
πολλά που μπορεί να βρει κανείς 
στους πολέμους με επίκεντρο το 
φύλο, το χρώμα και τη φυλή, οι 
οποίοι έχουν μετατρέψει την αμε-

ρικανική δημόσια σφαίρα σε επι-
κίνδυνο χώρο.   

Το βιβλίο, όπως ήδη σημειώ-
θηκε, απευθύνεται στον γενικό 
αναγνώστη, αν και κάποιος που 
διαβάζει Ιστορία από χόμπι (και 
δεν είναι μικρή αυτή η κατηγορία 
ανθρώπων) θα βρει την παρουσί-
αση κάπως αποσπασματική. Αν ο 
στόχος του είναι μια προσπάθεια 
καλύτερων δημόσιων σχέσεων 
για τον Μεσαίωνα, ακόμη και αυ-
τό δεν φαίνεται να επιτυγχάνεται.  

Η εισαγωγή είναι εύστοχη κα-
θώς μας μεταφέρει στη Ραβέννα 
του 5ου αιώνα, συγκεκριμένα στο 
μαυσωλείο της αυτοκράτειρας 
Γάλλας Πλακιδίας, όπου οι τεχνί-
τες φιλοτεχνούσαν τον θόλο που 
ακόμη και σήμερα λαμποκοπά 
στο σκοτάδι. Βρισκόμαστε περί-

που στο 430 μ.Χ., δηλαδή στην 
εκπνοή της ύστερης αρχαιότη-
τας, λίγο πριν ξεκινήσει η γενι-
κά αποδεκτή χρονολόγηση του 
χιλιόχρονου Μεσαίωνα. 

Στα επόμενα κεφάλαια απα-
σχολούν η Νέα Ρώμη, δηλαδή 
η Κωνσταντινούπολη, η ανά-
δυση του Ισλάμ, οι περιγραφές 
των Φράγκων από τον Γρηγόριο 
της Τουρώνης, οι αναφορές σε 
κείμενα μεσαιωνικής γραμμα-
τείας, οι Βίκινγκς, οι θεολογικές 
και φιλοσοφικές ανησυχίες, οι 
Σταυροφορίες, η επαφή των με-
σαιωνικών ανθρώπων (χριστια-
νών και μουσουλμάνων) με την 
αρχαία ελληνική γραμματεία, η 
μεσαιωνική γυναίκα είτε πρόκει-
ται για την εξουσιαστική μορφή 
στο πρόσωπο της Ελεονώρας της 

Ακουιτανίας, είτε για τη (συγκλο-
νιστική) μοναχή Χιλδεγάρδη του 
Μπίνγκεν, τις αιρέσεις, τον Μαύ-
ρο Θάνατο.    

Το ταλέντο των συγγραφέων 
είναι πηγαίο, ως εκ τούτου το 
κείμενο διαβάζεται πολύ ευχά-
ριστα και το κείμενο έχει μετα-
φραστεί με τρόπο αριστοτεχνι-
κό. Ωστόσο, παρά τον πλούτο 
της πληροφορίας, η τελευταία 
σελίδα κλείνει με την απορία 
αν απαντήθηκε το ερώτημα το 
οποίο οι ίδιοι οι συγγραφείς έθε-
σαν στον πρόλογό τους. Αν δη-
λαδή οι «Σκοτεινοί αιώνες» δεν 
είναι και τόσο «σκοτεινοί», αλ-
λά πρόκειται για μια «παρεξη-
γημένη» περίοδο η οποία είχε 
να αναδείξει πολύ περισσότερα 
από σκοτάδι, θάνατο, ανθρώπι-
νη καταστροφή και άγνοια. Βε-
βαίως, αν κάποιος επιθυμεί να 
ξεκινήσει να διαβάζει για τον 
Μεσαίωνα, οι «Φωτεινοί αιώνες» 
είναι μια καλή εισαγωγή, καθώς 
υπάρχουν δεκάδες εργασίες (με-
ταφρασμένες και στα ελληνικά) 
για την εμβάθυνση σε κάθε ένα 
από τα πολλά και περίπλοκα θέ-
ματα που παρουσιάζονται στα 
17 πυκνογραμμένα κεφάλαια 
του βιβλίου.     

Η Κωνσταντινούπολη, 
η ανάδυση του Ισλάμ, 
οι Φράγκοι, τα κείμενα 
μεσαιωνικής γραμμα-
τείας, οι Βίκινγκς, 
οι θεολογικές και 
φιλοσοφικές ανησυχίες.    

Oι συγγραφείς μας μεταφέρουν στη Ραβέννα του 5ου αιώνα, συγκεκριμένα στο μαυσωλείο της αυτοκράτειρας Γάλ-
λας Πλακιδίας, όπου οι τεχνίτες φιλοτεχνούσαν τον θόλο που ακόμη και σήμερα λαμποκοπά στο σκοτάδι.     

Το βιβλίο είναι χωρισμένο σε 17 σύ-
ντομα και περιεκτικά κεφάλαια.     

Ο Μεσαίωνας
δεν ήταν και
τόσο σκοτεινός   
Αγνωστες πτυχές για τα χρόνια από

τον 5ο αι. μ.Χ. έως την Αναγέννηση  
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Οι Τρεις Σωματοφύλακες: 
Μιλαίδη ���
ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Μαρτίν Μπουρμπουλόν
Ερμηνείες: Φρανσουά Σιβίλ, 
Εβα Γκριν, Βενσάν Κασέλ

 
Επειτα από την πρώτη τους περι-
πέτεια που είδαμε την περυσινή 
σεζόν στις αίθουσες, οι κινημα-
τογραφικοί «Τρεις Σωματοφύλα-
κες» επιστρέφουν με το σίκουελ, 
το οποίο μας στέλνει ξανά στην 
ηρωική εποχή του πασίγνωστου 
μυθιστορήματος του Αλέξανδρου 
∆ουμά. Καθώς η αγαπημένη του 
Κονστάνς πέφτει θύμα απαγωγής, 
ο Ντ’ Αρτανιάν θα αναγκαστεί να 
συμμαχήσει με την αινιγματική 
Μιλαίδη προκειμένου να την εντο-
πίσει. Ταυτόχρονα, οι αψιμαχίες με 
τους Αγγλους ξεσπούν ξανά, ενώ 
μια συνωμοσία μέσα στο γαλλικό 
παλάτι απειλεί την ίδια την ακεραι-
ότητα της χώρας και του βασιλιά 
Λουδοβίκου ΙΓ΄. Φυσικά ο... κλή-
ρος θα πέσει και πάλι στους Σωμα-
τοφύλακες να σώσουν την κατά-
σταση. Ο σκηνοθέτης της πρώτης 
ταινίας, Μαρτίν Μπουρμπουλόν, 
έχει και εδώ ανάλογου βεληνεκούς 
παραγωγή, προκειμένου να αφη-
γηθεί την καινούργια περιπέτεια 
των Σωματοφυλάκων. Αυτή τη φο-
ρά στο επίκεντρο είναι ο χαρακτή-
ρας της Μιλαίδης –ερμηνευμένος 
με στυλ και δυναμισμό από την 
υπέροχη Εβα Γκριν– η οποία μά-
λιστα φέρει τη δική της τραγική 
ιστορία ως ερωμένη, μητέρα, αλλά 
και ανεξάρτητη γυναίκα, επηρεά-
ζοντας τη δράση. Η τελευταία εί-
ναι φυσικά άφθονη και, όπως στο 
πρώτο μέρος, καλογυρισμένη, με 
χορογραφικές μονομαχίες ή κα-
νονικές μάχες που δεν έχουν σε 
τίποτα να ζηλέψουν τις αντίστοι-
χες των χολιγουντιανών ταινιών. 

Γενικώς η πλούσια παραγωγή 
της Pathe είναι φανερή τόσο από 
τα εντυπωσιακά σκηνικά και τα κο-
στούμια, όσο και από το αστεράτο 
καστ, που αναλαμβάνει να ερμη-
νεύσει σχεδόν όλους τους βασι-
κούς ρόλους. Εκτός από την Γκριν 
εκεί υπάρχει ακόμη ο ανερχόμενος 
Φρανσουά Σιβίλ (Ντ’ Αρτανιάν), οι 
πάντα γοητευτικοί Βενσάν Κασέλ 
(Αθως) και Ρομέν Ντουρίς (Αραμις) 

καθώς και οι σταρ της νεότερης γε-
νιάς, Λουί Γκαρέλ και Βίκι Κριπς, 
στους ρόλους του γαλλικού βασι-
λικού ζεύγους. Ολοι τους καταφέρ-
νουν να δώσουν έξτρα ενδιαφέρον 
σε μια ιστορία που δεν κρύβει ιδι-
αίτερες εκπλήξεις, όμως κερδίζει 
την προσοχή του θεατή με τον 
ρυθμό και την αισθητική της. Προς 
το παρόν, δεν έχει γίνει γνωστό αν 
θα υπάρξει και τρίτο μέρος στις πε-
ριπέτειες των Τριών Σωματοφυλά-
κων –η ταινία το αφήνει σίγουρα 
ανοιχτό–, ωστόσο, αξίζει να στα-
θεί κανείς στον μοντέρνο τρόπο 
με τον οποίο οι ήρωες του Αλέξαν-
δρου ∆ουμά έχουν μέχρι στιγμής 
μεταφερθεί στην οθόνη. Αφήνο-
ντας την ιστορική ακρίβεια και το 
υπερβολικό δράμα κάπως στην 
άκρη, οι δημιουργοί των ταινιών 
στοχεύουν βασικά στην απενοχο-
ποιημένη απόλαυση, με τη δρά-
ση και το χιούμορ στο επίκεντρο.

Θεϊκές σταγόνες
ΔΡΑΜΑ (2023)
Δημιουργός: Κουόκ Ντανγκ Τραν
Ερμηνείες: Τομοχίσα Γιαμασίτα, 
Φλερ Γκεφριέρ

 
Μια σειρά-ωδή στον μαγικό κόσμο 
του κρασιού, αλλά και στην περί-
πλοκη φύση των οικογενειακών 
σχέσεων και των τραυμάτων της 
παιδικής ηλικίας, είναι διαθέσιμη 
στην πλατφόρμα της Apple TV. 
Επειτα από τον θάνατο του επί 
χρόνια αποξενωμένου πατέρα 
της, μια νεαρή Γαλλίδα ανακαλύ-
πτει πως αποτελεί (υπό προϋπο-
θέσεις) αποδέκτρια μιας τεράστι-
ας κληρονομιάς: ούτε λίγο ούτε 
πολύ, της μεγαλύτερης συλλογής 
κρασιών στον κόσμο, αξίας περί-
που 150 εκατ. δολαρίων. Προκει-
μένου ωστόσο να γίνει δική της, 
θα πρέπει να επικρατήσει σε μια 
σειρά από δοκιμασίες, απέναντι 
στον Ιάπωνα προστατευόμενο 
του πατέρα της.

Εκμεταλλευόμενη το ακατα-
μάχητο, τα τελευταία χρόνια, 
μείγμα ασιατικού - δυτικού σι-
νεμά, η σειρά της Apple TV κι-
νείται ανάμεσα στη «Μέκκα» του 

κρασιού Γαλλία και στην πάντα 
συναρπαστική Ιαπωνία, όπου οι 
δύο διαγωνιζόμενοι καλούνται 
να αναμετρηθούν. Στο μεταξύ 
βέβαια, η Καμίλ θα χρειαστεί να 
ξεπεράσει τα σοβαρά ψυχολογι-
κά ζητήματα που ο πατέρας της 
δημιούργησε κατά την παιδική 
της ηλικία, θέλοντας να οξύνει 
τις οινογνωστικές της ικανότη-
τες. Φυσικά, σκιώδης –και όχι μό-
νο– πρωταγωνιστής είναι εδώ το 
ίδιο το κρασί· όλο αυτό το μονα-
δικό ταξίδι γεύσης, απόλαυσης, 
αλλά και φιλοσοφίας και εμμο-
νής, παρουσιάζεται μέσα από ένα 
σύνολο, που ανά στιγμές αγγίζει 
τα όρια του ψυχολογικού θρίλερ, 
ενώ ταυτόχρονα ανταμείβει τον 
θεατή με «ένοχες απολαύσεις».

Εκεί που ζούμε ���
ΔΡΑΜΕΝΤΙ (2022)
Σκηνοθεσία: Σωτήρης Γκορίτσας
Ερμηνείες: Προμηθέας Αλειφερό-
πουλος, Στέλιος Μάινας

 
Από την πλατφόρμα του Ertflix 
επιλέγουμε το τελευταίο φιλμ 
του Σωτήρη Γκορίτσα, το οποίο 
διασκευάζει το ομώνυμο μυθι-

στόρημα του Χρίστου Κυθρε-
ώτη. Πρωταγωνιστής εδώ είναι 
ο Αντώνης Σπετσιώτης (Προ-
μηθέας Αλειφερόπουλος), ένας 
35άρης δικηγόρος, ο οποίος ξε-
κινά την ημέρα των γενεθλίων 
του στην Ευελπίδων, για να την 
ολοκληρώσει ξημερώματα, έπει-
τα από περιπέτειες, σε μια αγροι-
κία στο Χαλκούτσι και σε μια πο-
λυτελή βίλα στην Αλίαρτο. Μέσα 
από όλα αυτά ο νεαρός άνδρας 
θα επαναθεωρήσει τη σχέση με 
τον αποξενωμένο πατέρα του 
(Στέλιος Μάινας), αλλά και τη 
ζωή του γενικότερα. Ο Γκορί-
τσας υπογράφει μία από τις συ-
νηθισμένες ιστορίες του, όπου 
η κοινωνική παρατήρηση –και 
σάτιρα– παντρεύεται με το προ-
σωπικό στοιχείο. Το τελευταίο, 
μάλιστα, εδώ είναι αρκετά πιο 
έντονο, με την ιστορία πατέρα 
- γιου να αποτελεί μάλλον και το 
πιο ενδιαφέρον στοιχείο της ται-
νίας. Αυτό, φυσικά, δεν σημαίνει 
πως δεν υπάρχει και το πρώτο 
απολαυστικό μέρος, το οποίο 
ασχολείται με την καθημερινή 
παράνοια της ελληνικής ∆ικαιο-
σύνης και τις καρικατούρες της. 

Δύο εξαιρετικές μουσικοί, η Γερ-
μανίδα βιολονίστρια Γιούλια 
Φίσερ και η Ρωσίδα πιανίστρια 
Γιουλιάνα Αβντέεβα εμφανίστη-
καν στην αίθουσα «∆ημήτρης 
Μητρόπουλος» στις 4 ∆εκεμβρί-
ου. Το καλά δομημένο πρόγραμ-
μά τους περιλάμβανε δημοφιλή 
έργα πλάι σε λιγότερο γνωστά. 
Στο πρώτο μέρος ακούστηκαν 
η πρώτη Σονάτα για πιάνο και 
βιολί σε ρε μείζονα από το έργο 
12 του Μπετόβεν και η Σονά-
τα για βιολί και πιάνο του Αράμ 
Χατσατουριάν. Το δεύτερο μέ-
ρος της βραδιάς ξεκίνησε με το 
«Αντάντε» του Βέλγου βιολονί-
στα Εζέν Ιζαΐ και ολοκληρώθηκε 
με τη Σονάτα για βιολί και πιάνο 
σε λα μείζονα, του επίσης Βέλγου 
συνθέτη Σεζάρ Φρανκ. 

Ηδη από το πρώτο έργο, την 
πρώτη Σονάτα του Μπετόβεν, 
φάνηκε το βασικό χαρακτηριστι-
κό των δύο μουσικών, η ισχυρή 
τους προσωπικότητα, που επέ-
τρεψε ισοτιμία επί σκηνής, έτσι 
ακριβώς όπως την προϋποθέ-
τουν οι τρεις από τις τέσσερις 
συνθέσεις του προγράμματος. 
Στην τέταρτη, το «Αντάντε» του 
Ιζαΐ, ο σημαντικός αυτός δεξιο-
τέχνης βιολονίστας αναπόφευ-

κτα ρίχνει το βάρος στο βιολί, 
περιορίζοντας το πιάνο σε συ-
νοδευτικό ρόλο. 

Στη Σονάτα του Μπετόβεν οι 
δύο μουσικοί έδωσαν μια ερμη-
νεία δυναμική, σαφή και ξεκάθα-
ρη, χωρίς περιττές εκλεπτύνσεις 
και μανιερισμούς. Στις «παραλ-
λαγές» του δεύτερου μέρους η 
δεξιοτεχνία έμπαινε στην υπη-
ρεσία της έκφρασης. Ομοια, το 
νευρώδες στοιχείο στο ζωηρό τε-
λικό μέρος δεν στάθηκε αφορμή 
για επίδειξη, αλλά αξιοποιήθηκε 
προκειμένου να εκφράσει τη δι-
άθεση της μουσικής.

Η Σονάτα του Αρμένιου Χα-
τσατουριάν ανήκει στην περίο-

δο μαθητείας του στο Ωδείο της 
Μόσχας. Οι επιδράσεις από την 
παραδοσιακή μουσική της πα-
τρίδας του δεν κρύβονται και η 
ερμηνεία του έργου, σημειακά, 

ίσως είχε ανάγκη από μεγαλύ-
τερη λεπτότητα, προκειμένου 
να αποδοθεί ο νοσταλγικός τό-
νος της μουσικής. Αλλού πάλι 
είχε κανείς την αίσθηση ότι πε-

ρισσότερη ευελιξία σε ό,τι αφο-
ρούσε το ρυθμικό στοιχείο, που 
σχετίζεται με την παραδοσιακή 
μουσική, θα χάριζε μεγαλύτερη 
πλαστικότητα στο αποτέλεσμα. 

Γενικά, αυτό προϋποθέτει την 
οικειότητα ενός ερμηνευτή με 
την εκάστοτε τοπική κουλτού-
ρα και στις περισσότερες περι-
πτώσεις παραμένει ζητούμενο. 

Η διαφορά γίνεται ολοφάνερη 
όταν τα συγκεκριμένα έργα ερ-
μηνευτούν από όσους μετέχουν 
της συγκεκριμένης παράδοσης. 

Το σύντομο «Αντάντε» του Ιζαΐ 
έδωσε την ευκαιρία στη Φίσερ 
να ξεδιπλώσει την πιο λυρική 
πλευρά του ταλέντου της μέσα 
από αυτό το γοητευτικά μελω-
δικό έργο. Ωστόσο, η κορύφωση 
της βραδιάς ήρθε με την εκτενή 
όσο και απολύτως συναρπαστική 
Σονάτα του Φρανκ, στην ερμη-
νεία της οποίας συνέβαλε καθο-
ριστικά το ταλέντο της Αβντέεβα 
και ο τρόπος με τον οποίο απο-
σπούσε πλήθος χρωμάτων από το 
πιάνο. Ο υποδειγματικός έλεγχος 
της δυναμικής και των δύο μου-
σικών επέτρεψε να αναδείξουν 
όλες τις όψεις αυτής της εξαιρε-
τικά πλούσιας μουσικής, από τις 
έντονα δραματικές διατυπώσεις 
του δεύτερου μέρους έως την ιδι-
αίτερα ποιητική ονειρική φαντα-
σία του τρίτου μέρους και τον 
έντονο λυρισμό του τελευταίου. 
Μια εξαιρετική ερμηνεία που δί-
καια απέσπασε θερμό χειροκρό-
τημα. Εκτός προγράμματος, οι 
δύο μουσικοί επανήλθαν με την 
τρυφερή «Ανάμνηση ενός αγαπη-
μένου τόπου» του Τσαϊκόφσκι. 

Επάνω, η Φλερ Γκεφριέρ και 
ο Τομοχίσα Γιαμασίτα πρωταγω-
νιστούν στη σειρά της Apple TV 
«Θεϊκές σταγόνες». Κάτω, ο Προ-
μηθέας Αλειφερόπουλος στην 
ταινία του Σωτήρη Γκορίτσα «Εκεί 
που ζούμε», η οποία είναι διαθέ-
σιμη στο Ertflix. 

Μονομαχία για το «νέκταρ» του κόσμου

Φίσερ και Αβντέεβα σε συναρπαστική βραδιά μουσικής δωματίου 

Οι ήρωες
του Δουμά
πιο μοντέρνοι
από ποτέ
«Οι Τρεις Σωματοφύλακες» επιστρέφουν

Δυναμικές ερμηνείες 
με χαρακτήρα 
σε έργα Μπετόβεν, 
Χατσατουριάν, 
Ιζαΐ και Φρανκ.

Η δράση είναι άφθονη 
και, όπως στο πρώτο 
μέρος, καλογυρισμένη, 
με χορογραφικές μονο-
μαχίες που δεν έχουν 
σε τίποτα να ζηλέψουν 
τις αντίστοιχες των χολι-
γουντιανών ταινιών. 

H Eβα Γκριν ως αινιγματική Μιλαίδη και ο Φρανσουά Σιβίλ ως Ντ’ Αρτανιάν πρωταγωνιστούν στη νέα ταινία του Μαρτίν Μπουρμπουλόν, η οποία δεν κρύβει 
ιδιαίτερες εκπλήξεις, όμως κερδίζει την προσοχή του θεατή με τον ρυθμό και την αισθητική της.

Η Γιούλια Φίσερ και η Γιουλιάνα Αβντέεβα φώτισαν το πλήθος όψεων της εξαιρετικά πλούσιας Σονάτας του Φρανκ.
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Θα μπορούσαν οι επιστήμονες να 
επανασχεδιάσουν τα ανθρώπινα 
όντα και τους απογόνους τους για 
να επιβιώσουν σε αφιλόξενα περι-
βάλλοντα; Σε αυτό το θεωρητικό, 
αλλά συνάμα πρακτικό ερώτημα 
κλήθηκε να απαντήσει ο βασιλικός 
αστρονόμος του Ηνωμένου Βα-
σιλείου, λόρδος Μάρτιν Ρις. Συγ-
γραφέας των θεμελιωδών έργων 
αστρονομίας «Μόνο έξι αριθμοί: 
Οι αινιγματικές δυνάμεις που δι-
αμορφώνουν το σύμπαν» και «Πε-
ρί του μέλλοντός μας: Προοπτι-
κές για την ανθρωπότητα» (και τα 
δύο από τις εκδόσεις Κάτοπτρο), ο 
εγνωσμένος κοσμολόγος και πρώ-
ην πρόεδρος της Βασιλικής Εται-
ρείας του Λονδίνου εξηγεί στην 
«Κ» γιατί ο 21ος αιώνας είναι αυ-
τός που θα επηρεάσει το μέλλον 
της ανθρωπότητας και τους κιν-
δύνους που ελλοχεύουν από τη 
διασύνδεση ανθρώπου - μηχανής.  

Σε μια συζήτηση για τις βα-
σικές αρχές του σύμπαντος, την 
τεχνητή νοημοσύνη, και τη «με-
τα-ανθρώπινη» εποχή, ο λόρδος 
Ρις καταλήγει πως για να κατανο-
ήσουμε τα φυσικά και συμπαντι-
κά φαινόμενα οφείλουμε να δια-
βάζουμε περισσότερα βιβλία και 
να ακούμε τους ειδικούς, καθώς, 
όπως αναφέρει, «το ποσοστό των 
βιβλίων που γράφουν ανοησίες 
δεν είναι τόσο υψηλό όσο το πο-
σοστό των πηγών στο ∆ιαδίκτυο, 
οι οποίες λένε ανοησίες».    

 
– Το βιβλίο σας «Μόνο έξι αριθ-
μοί» διερευνά τη σημασία των 
κύριων θεμελιωδών σταθερών 
στο σύμπαν. Πώς το σύμπαν μι-
λάει με αριθμούς και πώς αυτές 
οι σταθερές διαμορφώνουν τη 
φύση του σύμπαντός μας; 

– Μπορούμε να κατανοήσου-
με το σύμπαν μόνο επειδή έχει 
μια ορισμένη ομοιομορφία. Τα 
άτομα σε όλα τα μέρη του σύ-
μπαντος, σε κάθε γαλαξία, φαί-
νεται να υπακούουν στους ίδιους 
νόμους. Η βαρύτητα φαίνεται 
να έχει την ίδια δύναμη παντού. 
Οπότε οι αριθμοί, που μας λένε 
τις ιδιότητες των ατόμων και την 
ισχύ των δυνάμεων, είναι ση-
μαντικοί συμπαντικοί αριθμοί. 
Στο βιβλίο μου επισημαίνονται 
οι «έξι αριθμοί» οι οποίοι αν εί-
χαν διαφορετικές τιμές από τις 
παρατηρούμενες, το σύμπαν θα 
ήταν πολύ διαφορετικό και ίσως 
όχι τόσο ενδιαφέρον.   

 
– Στο έργο σας «Περί του μέλ-

λοντός μας» παρουσιάζετε διά-
φορες προκλήσεις που αντιμε-
τωπίζει η ανθρωπότητα, όπως 
η κλιματική αλλαγή. Κατά την 
άποψή σας, ποιες τεχνολογι-
κές και κοινωνικές εξελίξεις 
αμφισβητούν τις προοπτικές 
για τη μελλοντική πορεία της 
ανθρωπότητας;   

– Νομίζω ότι ένα γενικό σημείο 
είναι πως παρότι η Γη υπάρχει 
εδώ και 45 εκατ. αιώνες, αυτός ο 
αιώνας είναι ξεχωριστός. Είναι ο 
πρώτος αιώνας κατά τον οποίο 
ένα είδος, το ανθρώπινο είδος, 
έχει τη δύναμη να επηρεάσει το 
μέλλον ολόκληρου του πλανήτη, 
καταστρέφοντας τη βλάστηση και 
προκαλώντας αλλαγή στο κλίμα, 
ενώ αυτή τη στιγμή αριθμούμε 

τον μεγαλύτερο πληθυσμό σε σύ-
γκριση με προηγούμενους αιώνες, 
καθώς διαθέτουμε και περισσότε-
ρες δυνατότητες λόγω της τεχνο-
λογίας. Οπότε αυτός είναι ένας 
πολύ ιδιαίτερος αιώνας, όπου αυ-
τό που κάνουν οι άνθρωποι συλ-
λογικά θα επηρεάσει το μέλλον 
του πλανήτη. Σε αυτόν τον αιώ-
να η τεχνολογία υπήρξε μεγάλο 
πλεονέκτημα. Μας επέτρεψε να 
θρέψουμε τον κόσμο, όχι εντελώς 
καλά, αλλά πολύ καλύτερα από 
ό,τι θα μπορούσαμε αν δεν είχα-
με την τεχνολογία. Αλλά, επίσης, 
έχει παρουσιάσει και νέους κινδύ-
νους, οι οποίοι ξεκίνησαν με την 
ατομική εποχή τη δεκαετία του 
1940, όταν συνειδητοποιήσαμε 
ότι θα μπορούσαμε να καταστρέ-
ψουμε τον πολιτισμό μας και από 
τότε ο κόσμος μας έχει γίνει πιο 
διασυνδεδεμένος, έτσι ώστε μια 
καταστροφή σε ένα μέρος του 
κόσμου να μπορεί να επηρεάσει 
τον υπόλοιπο κόσμο.      

Από τότε έχουμε αποκτήσει 
περισσότερες δυνατότητες με την 
τεχνολογία και τη διασύνδεση. 
Επιτρέψτε μου να αναφέρω δύο 
πράγματα: το ένα είναι ότι εξαρ-
τιόμαστε από τα δίκτυα υπολογι-
στών, το ∆ιαδίκτυο και τις παγκό-
σμιες αλυσίδες εφοδιασμού, ενώ 
την ίδια ώρα είμαστε ευάλωτοι 
αν αυτά καταρρεύσουν είτε από 
απλή δυσλειτουργία είτε από κυ-
βερνοεπιθέσεις.    

 
– Λόρδε Ρις, στα έργα σας εξε-
ρευνάτε την ιδέα ενός «μετα-
ανθρώπινου» μέλλοντος. Ποιος 
πιστεύετε θα είναι ο ρόλος της 
τεχνητής νοημοσύνης στην εξέ-
λιξη της ανθρωπότητας; Υπάρ-
χουν συγκεκριμένα ηθικά όρια 
που θα πρέπει να διέπουν την 
ενσωμάτωση της τεχνητής νο-
ημοσύνης στη ζωή μας;  

– Νομίζω ότι στο εγγύς μέλ-
λον θα πρέπει να διασφαλίσου-
με ότι οι σημαντικές αποφάσεις 
που μας επηρεάζουν ως ανθρώ-
πινα όντα θα λαμβάνονται πάντα 
από τον άνθρωπο. Είναι αλήθεια 
ότι μια μηχανή μπορεί ίσως να 
διαγνώσει μια ασθένεια, να μας 
συστήσει την ενδεδειγμένη χει-
ρουργική επέμβαση ή ακόμη και 
να μας στείλει στη φυλακή, αλ-
λά τελικά θα θέλαμε να νιώθου-
με ότι αυτή είναι μια απόφαση 
που έχει πιστοποιηθεί από άν-
θρωπο και την οποία μπορούμε 
να αμφισβητήσουμε. ∆εν αρκεί 
να πούμε ότι η μηχανή λέει ναι. 
Πρέπει να είμαστε σε θέση να 
ελέγχουμε την κρίση και τις απο-

φάσεις της. Και αυτό είναι ένα 
θέμα που θα μας απασχολήσει 
πολύ σύντομα.   

Υπάρχουν δύο λόγοι για τους 
οποίους πρέπει να βεβαιωθού-
με ότι οι σημαντικές αποφάσεις 
για εμάς δεν ανατίθενται σε μη-
χανές. Πρώτον, οι μηχανές μπο-
ρεί να μην έχουν τον ίδιο τρόπο 
στάθμισης των επιχειρημάτων, 
το ίδιο ηθικό περιεχόμενο με μια 
ανθρώπινη απόφαση. Και φυσικά 
μπορεί να υπάρξει κάποια βλάβη 
ή κάποιο σφάλμα στο σύστημα, 
το οποίο δεν έχουμε εκτιμήσει. 
Πρέπει, λοιπόν, να είμαστε προ-
σεκτικοί και να διασφαλίσουμε 
ότι θα παραμείνουμε υπεύθυνοι.   

 
– Το 2003 σε μια συνέντευξή σας 
στην εφημερίδα «Guardian» δη-
λώσατε ότι ανησυχείτε για την 
τεχνητή νοημοσύνη και ότι τα 
ρομπότ θα μπορούσαν να γί-
νουν πιο έξυπνα από εμάς. Εί-
κοσι ένα χρόνια αργότερα, και 
με την πρόοδο της τεχνητής 
νοημοσύνης, πιστεύετε ότι η 
μηχανή θα μπορούσε να αντι-
καταστήσει τους ανθρώπους;   

– Η μηχανή δεν θα αντικατα-
στήσει τον άνθρωπο, αλλά η πρό-
βλεψή μου έχει αποδειχθεί αληθι-
νή, διότι η ισχύς και η ταχύτητα 
με την οποία οι μηχανές μπορούν 
να αναλύουν δεδομένα είναι εκα-
τομμύρια φορές ταχύτερες από 
ό,τι ήταν το 2003. Επομένως εί-
ναι σαφές ότι μπορούν να κάνουν 
πολύ περισσότερα από εμάς και 
αυτό μπορεί να είναι χρήσιμο ή 
ακόμη και να μας επιτρέψει να 
αλλάξουμε την κοινωνία. Θέλω 
να πω, μου αρέσει να λέω ότι οι 
Κινέζοι θα μπορούσαν να έχουν 
μια οργανωμένη οικονομία που 
ο Μαρξ ή ο Μάο θα μπορούσαν 
μόνο να ονειρευτούν, καθώς οι 
Κινέζοι μπορούν να αναλύουν 
κάθε συναλλαγή και κάθε απο-
γραφή σε κάθε κατάστημα της 
χώρας και να διατηρούν την οι-
κονομία σε λειτουργία.   

 
– Αναφορικά με προγενέστερες 
δηλώσεις σας, σχετικά με την 
ανθρώπινη προσαρμογή στις 
νέες συνθήκες, αν ο άνθρωπος 
θέλει να επιβιώσει και να εξε-
ρευνήσει το σύμπαν, πιστεύετε 
ότι τα ανθρώπινα όντα πρέπει 
να εξελιχθούν σε μια οντότητα 
με μηχανικά μέρη προκειμένου 
να επιβιώσουν;   

– Νομίζω ότι είναι σαφές ότι 
στα περισσότερα μέρη στο σύ-
μπαν τα ανθρώπινα όντα δεν μπο-
ρούν να επιβιώσουν. Και αν θέ-

λουμε να τα εξερευνήσουμε, τότε 
μπορούμε να στείλουμε ρομπότ. 
Και υπάρχουν ήδη ρομπότ που 
κινούνται στην επιφάνεια του 
Αρη για να μελετήσουν τη γεω-
λογία του και τις περιβαλλοντι-
κές συνθήκες που επικρατούν. 
Σε ένα άλλο έργο μου εξηγώ ότι η 
υπόθεση της αποστολής ανθρώ-
πων στο ∆ιάστημα για εξερεύνη-
ση γίνεται όλο και πιο αδύναμη. 
Καθώς τα ρομπότ βελτιώνονται, 
μπορούν να κάνουν πολύ περισ-
σότερα πράγματα για τα οποία 
χρειάζονταν οι άνθρωποι στο 
παρελθόν. Βέβαια αν κοιτάξετε 
στο απώτερο μέλλον, τότε αυτό 
που υπαινίσσεστε μπορεί να είναι 
αλήθεια, δηλαδή τα ανθρώπινα 
όντα να μάθουν να επανασχεδι-
άζουν τους εαυτούς τους, αν δη-
λαδή καταλάβουμε περισσότερο 
τη γενετική και ποιοι συνδυασμοί 
γονιδίων είναι υπεύθυνοι για συ-
γκεκριμένες ανθρώπινες ιδιότη-
τες. Και αν είμαστε σε θέση να 
συνθέσουμε τεχνητά ένα γονι-
δίωμα, τότε θα ήταν δυνατόν να 
επανασχεδιάσουμε τα ανθρώπι-

να όντα, τουλάχιστον σε κάποιο 
βαθμό. Φυσικά υπάρχουν μεγά-
λοι ηθικοί περιορισμοί σε αυτό 
το εγχείρημα. Αλλά ένα σενάριο 
επιστημονικής φαντασίας είναι 
ότι μερικοί τρελοί πρωτοπόροι 
μπορεί να πάνε στον Αρη μέχρι 
το τέλος του αιώνα, οι οποίοι θα 
πρέπει να ζήσουν κάτω από κά-
ποιο είδος στέγης και από το να 
ζουν στον πάτο του ωκεανού ή 
στον Νότιο Πόλο, θα μπορούσαν 
να επανασχεδιάσουν τους απογό-
νους τους ώστε να είναι καλύτερα 
προσαρμοσμένοι. Και, φυσικά, το 
ερώτημα που προκύπτει, αν σκε-
φθούμε τόσο μακριά στο μέλλον, 
είναι εάν ο επανασχεδιασμός του 
γονιδιώματος θα αφορά μόνο τη 
σάρκα και το αίμα ή θα είναι αυ-
τό που ονομάζεται τεχνολογία 
«cyborg», δηλαδή οι άνθρωποι 
θα συνδεθούν με ηλεκτρονικά 
μέρη και τελικά θα γίνουν σχε-
δόν σαν ρομπότ.    

 
– Εχοντας αναφέρει την τεχνη-
τή νοημοσύνη και τα ρομπότ 
και χρησιμοποιώντας τον υπό-
τιτλο ενός εκ των έργων σας, 
σας ρωτώ: «Θα επιβιώσει η αν-
θρώπινη φυλή στον 21ο αιώνα»;   

– Νομίζω ότι θα επιβιώσει. 
Μπορεί να έχει μια ανώμαλη πο-
ρεία, διότι υπάρχουν καταστρο-
φές που θα μπορούσαν να συμ-
βούν λόγω της κακής χρήσης της 
τεχνολογίας, οι οποίες μπορούν 
να εξαπλωθούν σε παγκόσμιο επί-
πεδο με τρόπο που δεν μπορού-
σαν στο παρελθόν. Η COVID-19, 
για παράδειγμα, είναι ένα γεγο-
νός που επηρέασε όλο τον κόσμο, 
ήταν μια πανδημία, με ποσοστό 
θνησιμότητας γύρω στο 1%. Οπό-
τε θα μπορούσε να φανταστεί 
κανείς τι θα συνέβαινε με πολύ 
χειρότερες και πιο μολυσματικές 
πανδημίες που θα σκότωναν με-
γαλύτερο ποσοστό ανθρώπων. 
Επίσης πρέπει να ανησυχούμε 
και για τεχνητά κατασκευασμέ-
νους ιούς που είναι πιο θανατη-
φόροι ή πιο μεταδοτικοί από τους 
φυσικούς. Ετσι, ο μεγαλύτερος 
εφιάλτης μου είναι οι πανδημίες, 
περισσότερο και από τις επιπτώ-
σεις της τεχνητής νοημοσύνης.     

Συμπερασματικά, δεν νομίζω 
ότι θα εξαλειφθούμε, αλλά νομίζω 
ότι θα έχουμε μια ανώμαλη δια-
δρομή, στη διάρκεια της οποίας 
μπορεί να υπάρξουν ορισμένες 
σοβαρές καταρρεύσεις στην κοι-
νωνία, καθώς εξαρτιόμαστε υπερ-
βολικά από το δίκτυο ηλεκτρικής 
ενέργειας και το ∆ιαδίκτυο. Αλλά 
στο τέλος θα επιβιώσουμε.

Ισως κάποτε οι άνθρωποι γίνουν cyborg
Ο διάσημος κοσμολόγος Μάρτιν Ρις μιλάει για το σύμπαν, την τεχνητή νοημοσύνη και το μέλλον του είδους μας στη Γη 

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ  

Πρέπει να ανησυχούμε 
και για τεχνητά κατα-
σκευασμένους ιούς που 
είναι πιο θανατηφόροι 
ή πιο μεταδοτικοί από 
τους φυσικούς. Ο μεγα-
λύτερος εφιάλτης μου 
είναι οι πανδημίες.    

«Μπορούμε να κατανοήσουμε το σύμπαν μόνο επειδή έχει μια ορισμένη ομοιομορφία. Τα άτομα σε όλα τα μέρη του σύμπαντος, σε κάθε γαλαξία, φαίνεται να υπακούουν στους ίδιους νόμους».   

«Νομίζω ότι θα έχουμε μια ανώμα-
λη διαδρομή, αλλά στο τέλος θα επι-
βιώσουμε», λέει ο λόρδος Ρις.     
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Δύο από τα βιβλία του Βρετανού 
επιστήμονα που κυκλοφορούν στην 
Ελλάδα (εκδ. Κάτοπτρο). 

Θα πρέπει να διασφαλί-
σουμε ότι οι σημαντικές 
αποφάσεις που μας επη-
ρεάζουν ως ανθρώπινα 
όντα θα λαμβάνονται 
πάντα από τον άνθρωπο, 
όχι από μια μηχανή.



ΟΙ ΤΟΠΟΙ ΜΑΣ
Νο 5

 Ένας τόμος 320 σελίδων  

 για τον Έβρο και την πρωτεύουσά του. 

 Για τους ακρίτες και τα έργα τους. 

 Για τη φύση και τις παραδόσεις.

 Για το χθες, το σήμερα και το αύριο. 

 Για την αλήθεια της ζωής,  

 εκεί όπου αρχίζει η Ελλάδα. 

ΚΥΡΙΑΚΗ

21/01
με την Καθημερινή
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